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БОГДАН КАЧОР

Народився 14 листопада 1924 р. у с. Лешнів Бродівського р-ну 
на Львівщині у сім’ї Степана Качора та Павліни Клепарчук. 
Середню освіту здобув у Бродах. З часу першої більшовицької 
окупації краю належав до Юнацтва ОУН та виконував функ-
ції зв’язкового. Влітку 1943  р. за націоналістичну діяльність 
заарештований гестапо. Сидів у тюрмах Бродів, Золочева та 
Львова (на Лонцького). В’язень німецьких концтаборів Аушвіц 
(поч. 10.1943 – 19.01.1945), Маутхаузен (01.–04.1945) та Ебензе 
(04.1945–6.05.1945). На час звільнення з концтабору амери-
канською армією важив 39 кг. Перебував на еміграції в Західній 
Німеччині (1945–1948), Аргентині (1948–1975), США (з 1975 р.). 
На чужині здобув вищу освіту  – закінчив Українську Економічну 
Високу Школу в Мюнхені та економічний факультет Університету 
в Буенос-Айресі, здобувши фах інженера-економіста. 

Активний діяч громадсько-політичного життя української діа-
спори в Аргентині (співзасновник СУМ, голова «Просвіти», спів-
засновник Українського інформативно-видавничого інституту, 
директор кооперативи «Фортуна») та США (голова відділу ООЧСУ 
в Нью-Йорку, довголітній секретар Головної управи ООЧСУ, діє-
вий член кооперативи «Самопоміч» у Нью-Йорку, голова Світової 
ліги українських політв’язнів, секретар та фінансовий референт 
Фундації УВУ в Нью-Йорку). Як довголітній член теренових про-
водів ЗЧ ОУН в Аргентині та США, Б. Качор був один з промото-
рів купівлі та реконструкції будинку для організацій Українського 
Визвольного Фронту в Нью-Йорку.

Богдан Качор відомий своєю добродійною та меценатською 
діяльністю. Брав дієву участь у побудові пам’ятників Т. Шевченкові 
в Аргентині та Парагваї, воїнам ОУН-УПА у США, П.  Федуну  – 
«Полтаві» у Бродах, В.  Куку в Красному, С.  Бандері у Бучачі на 
Тернопільщині, у виданні книжок та багатьох інших проектах.

Дружина Іванна-Анна Качор. Народилася 30 грудня 1935 р. 
у м. Львові. У 1944  р. разом із батьками емігрувала до Австрії, 
де здобула середню освіту. Згодом з родиною переїхала до 
Аргентини, де навчалася у мистецькій школі в Кільмес та Ляпляті 
біля Буенос-Айреса. У 1958 р. вийшла заміж за Богдана Качора. 
Після переїзду до США працювала учителькою школи україноз-
навства при товаристві «Просвіта».

Син Іван-Юрій Качор. Народився 27 квітня 1962 р. у Буенос-
Айресі, де закінчив народну школу. Після переїзду родини у 
США здобув середню освіту в Академії св. Юра в Нью-Йорку, а 



8

згодом закінчив Нью-Йоркський університет із званням магістра 
економії. Провадить бізнес у сфері нерухомості. З молодих років 
активно займається багатьма видами спорту: волейболом, під-
водним плаванням, гольфом, лижним та парашутним спортом 
(здійснив понад 6000 стрибків з парашутом). 

Дочка Софія-Марія Качор. Народилася 5 травня 1959  р. 
у Буенос-Айресі, де здобула середню освіту. Після переїзду 
родини у США навчалася у Дівочій академії при Колумбійському 
університеті, а згодом закінчила Нью-Йоркський університет із 
званням магістра геології. Працює за фахом. 

Внучка Каміля-Ірена Качор-Боб’як. Народилася 16 верес-
ня 1994  р. Закінчила Флоридський технологічний інститут та 
здобула спеціальність інженера-океанографа. Працює за фахом.
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BOHDAN KACZOR

He was born on November 14, 1924 in the town of Leshniv, Brody 
raion, Lviv oblast of parents Stefan Kaczor and Paulina Kleparchuk. 
He finished high school in the city of Brody. From the first Bolshevik 
invasion of Ukraine, he belonged to the youth branch of OUN and ful-
filled the function of “sviaskovoho” or communication. In the summer 
of 1943, he was arrested by the Gestapo for his nationalistic activi-
ties. He was taken first to a prison in Brody and then transferred to 
Zolochiv and Lviv (Prison on Lontskoho Street).

He was a prisoner in the following concentration camps: 
Auschwitz (from October 1943 to January 19, 1945), Mauthausen 
(January-April 1945) and Ebensee (April 1945 to May 6, 1945). At 
the time of his release from Ebensee camp by the American army, he 
weighed only 39 kilograms. Once freed, he lived in Western Germany 
(1945-1948), Argentina (1948-1975), and United States (1975-pres-
ent). In Munich, Germany he received an advanced economic degree 
from the Ukrainian University, and in Argentina he continued his stud-
ies at the Universidad de Buenos Aires where he received a degree in 
engineering and economics.

B. Kaczor was very active in the Ukrainian public and political 
life of the Ukrainian diaspora. In Argentina, he was co-founder of 
SUM, president of “Prosvita”, co-founder of the Ukrainian infor-
mational  – publishing institute and director of the cooperative 
“Fortuna”. In the United States, he was president of the New York 
Branch of the “Organization for Defense of the Four Freedoms 
for Ukraine” (ODFFU), a long time secretary of the main board of 
ODFFU, an active member of the cooperative “Samopomich” in New 
York, president of the World League of Ukrainian Political Prisoners, 
and secretary and financial representative of the Ukrainian Free 
University (UFU) Foundation in New York. As a long time member of 
territorial arrangements for OUN in Argentina and the United States, 
B. Kaczor was one of the promoters for the acquisition and renova-
tion of the Ukrainian Liberation Front Organization building in New 
York City. 

Bohdan Kaczor is well known for his charitable activities and 
patronage. He took an active role and participated in the installation 
of commemorative monuments including, that of Taras Shevchenko 
in Argentina and Paraguay, of the fighters of OUN-UPA in the 
United States, P. Fedunu  – “Poltavi” in Brody, B. Kuk in Krasnomu, 
S. Bandera in Buchachi, Ternopil. He also was involved in the publica-
tion of many books and other projects.
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Iwanna A. Kaczor (wife) - She was born on December 30, 1935 
in the city of Lviv, Ukraine. In 1944, she left Ukraine with her parents 
and emigrated to Austria, where she initiated her high school studies. 
The family moved again to Argentina, where she completed her stud-
ies of Bellas Artes in Quilmes and La Plata, Buenos Aires. In 1958, 
she married Bohdan Kaczor. Before moving to the United States, 
she taught Ukrainian school at the Asociacion Ucraniana de Cultura 
“Prosvita” in Argentina.

Ivan J. Kaczor (son) – He was born on April 27, 1962 in Buenos 
Aires, Argentina. Having emigrated to the United States with his 
family, he completed his high school studies at St. George Academy 
in New York and received an MBA from New York University. He works 
in the field of real estate. From a young age, he has been involved 
in many sports: volleyball, golf, skiing and parachuting (over 6,000 
jumps).

Sofia M. Kaczor (daughter) – She was born on May 5, 1959 in 
Buenos Aires, Argentina. After emigrating with her family to the United 
States, she completed her high school studies and graduated from 
Barnard College – Columbia University with a degree in geology. She 
holds a Master’s Degree in geology from the State University of New 
York. She practices in her field.

Camille I. Bobiak (granddaughter) - She was born on September 
16, 1994 in Rhode Island. She graduated from Florida Institute of 
Technology as an ocean engineer. She practices in her field. 
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Вступ
Український визвольний рух середини ХХ ст. багатий на неор-

динарні особистості з-поміж керівного та рядового складу, серед 
яких особливе місце займає постать генерал-хорунжого УПА 
Василя Кука  – Головного командира УПА, голови Генерального 
секретаріату Української головної визвольної ради та керівника 
збройного підпілля ОУН в Україні 1950-1954  рр., який у склад-
них умовах зростаючого тиску репресивно-каральної системи 
радянської влади зумів забезпечити функціонування організова-
ного антибільшовицького руху опору до середини 1950-х років.

Поряд з іншими провідниками українського національно-
визвольного руху того періоду постаті В. Кука доволі мало уваги 
приділено в сучасній історіографії, що зумовлено, очевидно, 
браком інформації про окремі періоди його життя та діяльності, і, 
в першу чергу, про час його перебування у застінках КДБ, з яких 
йому вдалося вийти живим. Серед праць, присвячених особі 
Головного командира УПА 1950-1954  рр., слід згадати попу-
лярний біографічний нарис Віталія Манзуренка та Олександра 
Іщука1, воєнно-політичний портрет Дмитра Вєдєнєєва2, окремі 
публікації Григорія Дем’яна3, Володимира В’ятровича4 та ін.

Однозначно, що постать Головного командира УПА Василя 
Кука потребує ґрунтовного наукового дослідження, у якому 
будуть розкриті всі сторони життя та діяльності цієї неординарної 

1	 Манзуренко В. Василь Кук  – Головний Командир УПА / Віталій 
Манзуренко, Олександр Іщук. – Рівне: Видавець Олег Зень, 2008. – 80 с.

2	 Веденеев Д. В. Одиссея Василия Кука. Военно-политический портрет 
последнего командующего УПА / Дмитрий Веденеев. – Київ: К.И.С., 2007. – 208 с.

3	 Дем’ян Г. Головний командувач УПА (До 85-річчя Василя Кука) / Григорій 
Дем’ян // Шлях перемоги. – 1998. – 1 квітня.

4	 Останній бій останнього командира // В’ятрович В. М. Історія з грифом 
«Секретно». Українське ХХ століття / Володимир В’ятрович; Центр досліджень 
визвольного руху.  – Львів: Часопис, 2013.  – С.  446-458; В’ятрович В. Історія 
з грифом «Секретно»: Піймати «Борсука». Арешт Василя Кука / Володимир 
В’ятрович  // http://tsn.ua/analitika/istoriya-z-grifom-sekretno-piymati-borsuka-
aresht-vasilya-kuka.html
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людини: процес становлення особистості, умови і специфіку під-
пільного життя і боротьби, протистояння репресивно-каральній 
системі радянської влади під час ув’язнення, мотиви підписан-
ня звернення до української еміграції 1960 року, перебування 
під постійним пресом тоталітарної системи після звільнення з 
тюрми, вклад у розбудову незалежної Української держави тощо. 
Тому сподіваємось, що найближчим часом така монографія 
з’явиться. Ми ж, з огляду на специфіку тому та вміщені у ньому 
документи, зупинимося лише на ключових моментах його біо-
графії, що охоплюють період 1913-1954 рр., про який йдеться у 
матеріалах архівно-кримінальної справи.

Народився майбутній Головний Командир УПА 11 січня 
1913  р. у містечку Красне сучасного Буського району на 
Львівщині у сім’ї залізничника Степана Кука та Парасковії 
Постолюк. Виховувався у багатодітній сім’ї, де було восьмеро 
дітей, з яких двоє передчасно померли (Филимон (1919-1919), 
Ганна (1911-1919), а шестеро зростали на радість батьків: 
Василь (1913-2007), Ілярій (1915-1938), Єва (1917-1946), Ілько 
(1919-1939), Филимон (1920-2002) та Іван (1924-1984). Батьки 
мали невелике господарство, де головну роль відігравала 
мати.

Дитинство Василя Кука припало на роки воєнного лихо-
ліття. Лише у 1921 р. він пішов на навчання до місцевої 4-річної 
народної школи, де провчився лише два роки, а відтак займався 
із Іваном Ладою, – приватним учителем, який підготував його до 
вступу у гімназію.

У 1923 р. В. Кук поступив на навчання до Золочівської при-
ватної класичної гімназії Українського педагогічного товариства 
«Рідна школа», де впродовж року займався на підготовчому 
курсі, а вже 1924 р. був зарахований у перший клас.

У міжвоєнний період Золочів займав одне із ключових місць 
у національно-патріотичному житті краю, був націоналістич-
ним центром та «кузнею кадрів» українського визвольного руху 
завдяки функціонуванню тут української гімназії, де директором 
був о. Микола Хмільовський, людина високо моральна, автори-
тетна, колишній капелан УГА, щирий український патріот.

Опинившись у цьому середовищі, Василь Кук відразу ж 
поринув у його круговерть та став одним із лідерів гімназійно-
го товариства. Коли навесні 1927  р. у Золочеві відновив свою 
діяльність «Пласт», 14-літній юнак активно включився в його 
роботу5, належав до 5-го гуртка «Крук» 22-го куреня ім. Івана 
Богуна. 18 вересня 1928 р. він офіційно склав пластову присягу, 
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яку засвідчив Степан Кук, – батько майбутнього провідника, тим 
самим даючи згоду на громадську діяльність сина6.

Про цей період життя Василь Кук згодом згадував у своїй 
автобіографії: «З 1927 року я належав до молодіжної організа-
ції Пласту і вже читав нелегальну газету УВО «Сурма». У 1928-
[19]29 шкільному році я став членом юнацтва ОУН, наступного 
року  – провідником юнацтва ОУН у Золочівській гімназії та у 
повіті. З 1930 року був членом Золочівської повітової Екзекутиви 
(Проводу) ОУН. Провідником повітової Екзекутиви був у тому часі 
студент Львівського університету Богдан Гошовський, ідеологіч-
ним референтом  – студент Варшавського університету Орест 
Чемеринський, бойовим – студент Зенон Тарнавський, військо-
вим  – студент Іван Коропецький. Я був референтом юнацтва й 
одночасно організаційним, бо через юнацтво була зорганізована 
підпільна мережа в селах повіту. У 1931-[19]32 рр. я мав прямий 
зв’язок у Львові з членами Крайової Екзекутиви (КЕ): Дмитром 
Мироном, Ярославом Стецьком, Ярославом Старухом, Іваном 
Малюцою, згодом Михайлом Коржаном та іншими. За доручен-
нями КЕ ОУН я часто виконував кур’єрські завдання: перевозив 
зброю та вибухові матеріали з Кракова до Львова (з краківської 
лабораторії Карпинця-Климишина). Доставляв нелегальну літе-
ратуру на Волинь, на пункт зв’язку, що знаходився на хуторі в 
Оржеві до родини Робітницьких. У тому часі, бувши ще гімназис-
том, мене декілька разів затримувала польська поліція, але після 
двох діб мене звільняли за браком доказів»7.

У 1932  р., після успішного закінчення гімназії, Василь Кук 
поступив на навчання у Люблінський католицький університет 
на факультет права, де провчився неповний рік. Тут, за доручен-
ням Проводу ОУН, займався організацією місцевого осередку 
організації, до якого, зокрема, увійшли Зиновій Тершаковець, – 
майбутній керівник Львівського краю ОУН, Яків Чорній, – згодом 
керівник Перемиської округи ОУН та ін.8

5	 Генерал Мирон Тарнавський (1869-1938). Збірник статей і матеріалів. – 
Броди: Просвіта, 2011. – С. 290-291; Мартиролог Українського Пласту / Укладачі: 
Свідзинська О. (відп. ред.), Сова А., Юзич Ю. – Львів: Дизайн-студія «Папуга», 
2015. – С. 397.

6	 ЦДІАУЛ. – Ф. 389. – Оп. 1. – Спр. 243. – Арк. 40.
7	 Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-

134). – С. 47.
8	 Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-

134). – С. 48.
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У травні 1933 р., під час перебування у родинних теренах, 
молодий революціонер був заарештований польською поліці-
єю за обвинуваченням у приналежності до ОУН та поширення 
листівок і запроторений у Золочівську тюрму. Впродовж кіль-
кох місяців слідчі намагалися довести його провину та змусити 
в’язня дати свідчення, однак це їм так і не вдалося9. 9 вересня 
1933  р. Василь вийшов на волю, однак вже 18 жовтня того ж 
року знову заарештований польською поліцією за обвинува-
ченням у підготовці і проведенні підпалів панського збіжжя 
та сіна на теренах Золочівського повіту, що мало місце в ніч 
з 14 на 15 вересня 1933 р. Його та брата Ілярія (арештований 
26 вересня 1933 р.) обвинувачували у проведенні такої акції у 
с. Балучині, тепер Буського району. Під час обшуку на госпо-
дарстві батьків у Красному були знайдені пляшки із запальною 
сумішшю, що стало доказовою базою для сторони обвину-
вачення10. Не допомогло братам і те, що їх захищав відомий 
вже на той час адвокат Степан Шухевич, який у своїх спогадах 
відзначав твердість духу арештованих: «... Піднести мушу, 
що хлопців бито, і то дуже збито, а вони ні словечком нікого 
не зрадили»11. 27 січня 1934  р. окружним судом у Золочеві 
майбутній провідник засуджений на 14 місяців ув’язнення, а 
11 квітня 1934  р. апеляційний суд у Львові термін покарання 
збільшив до 2-х років12. 

Покарання В.  Кук відбував у тюрмах Золочева та Радомна, 
вийшов на волю у січні 1936 р. у зв’язку з амністією після смер-
ті Юзефа Підсудського. Повернувшись у рідні терени, Василь 
Кук відразу ж взявся за організаційну роботу. Про цей період 
у своєму житті він писав: «... У 1936 році я знову очолив ОУН 
у Золочівщині. Тоді в повіті було багато арештованих членів 
ОУН. Заново необхідно було розбудувати організаційну мережу. 
Потрібна була видавнича техніка, зброя, і на все це, звичайно, 
потрібні були значні кошти, яких Організація тоді не мала. Щоб 
їх роздобути, окремі члени почали відкривати різні торгівельні 
підприємства, крамниці тощо. Я, щоб конспірувати свої органі-
заційні зв’язки зі станицями ОУН у повіті, став продавцем у крам-
ниці членів ОУН Романа і Стефанії Квасовських у Золочеві. Петро 

9	 ЦДІАЛ. – Ф. 371. – Оп. 1. – Спр. 97. – Арк. 2-2зв.
10	 Там само. – Арк. 1-2, 4.
11	 Шухевич С. Моє життя : Спогади / Степан Шухевич. – Лондон : Українська 

Видавнича Спілка, 1991. – С. 546.
12	 ЦДІАЛ. – Ф. 371. – Оп. 1. – Спр. 97. – Арк. 2-2зв.
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Сорока і Петро Ци[ц]а, обидва члени ОУН, відкрили в Золочеві 
свою шкіряну крамницю»13.

Однак, діяти легально В.  Кук зміг недовго. Вже на початку 
травня 1937 р. він у свої 24 роки був змушений перейти на неле-
гальне становище і опановувати фах професійного підпільника, 
яким залишався до моменту захоплення спецгрупою КДБ у 
травні 1954 р. До переходу у підпілля його змусила невдала екс-
пропріаційна акція на поміщиків Ясінських, здійснена 6 травня 
1937 р. бойовиками ОУН у с. Гончарівка Золочівського повіту та 
судовий процес над його учасниками14. Ця акція була підготов-
лена Золочівською повітовою екзекутивою ОУН без погодження 
з вищим керівництвом з метою захоплення грошей, необхідних 
для діяльності організації. Участь у ній взяли п’ятеро членів ОУН: 
Ілярій Кук, Володимир Качур, Петро Цица, Павло Габа та Іван 
Майба. Поміщиків під час нападу убили. У бою з польською полі-
цією загинув І. Майба, а І. Кук і П. Цица були заарештовані. Дещо 
пізніше в руки поляків потрапив і В. Качур. На гучному судовому 
процесі 15 березня 1938  р. окружний суд виніс вирок, за яким 
І.  Кука і В.  Качура було засуджено до смертної кари (першого 
страчено у Львові 25  серпня 1938  р., а другому вирок заміне-
но на довічне ув’язнення), П.  Цицу ж засуджено до довічного 
ув’язнення15.

Про цей період Василь Кук писав у своїй автобіографії: 
«... в травні 1937 р. перейшов у підпілля. З того часу став профе-
сійним революціонером-підпільником, озброєним револьвером 
і гранатами. Було мені тоді 24 роки. Жив нелегально в підпільних 
хатах у Львові, втримуючи організаційні зв’язки з членами КЕ 
ОУН Ярославом Старухом, Степаном Галамаєм і провідними 
членами Львівської міської мережі ОУН. У тому часі я проводив 
масові нічні ідеологічно-політичні вишколи робітників і ремісників 
на околицях Львова»16.

13	 Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 14 (131-
134). – С. 48.

14	 Мірчук П. Нарис історії ОУН. 1920–1939 роки / Петро Мірчук. – Вид. 3-є, 
доп. – Київ : Укр. вид. спілка, 2007. – С. 352.

15	 Шухевич С. Моє життя : Спогади / Степан Шухевич. – Лондон: Українська 
Видавнича Спілка, 1991.  – С.  545-557; Казанівський  Б. Шляхом Леґенди. 
Спомини. – Вид. друге, доповн. / Богдан Казанівський. – Львів: Кальварія, 2004. – 
С. 37–39; Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-
134). – С. 48.

16	 Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-
134). – С. 49.
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Восени 1937 р., рішенням Проводу ОУН, молодий революці-
онер був скерований на Підгаєччину, де за сприяння провідниці 
повітової екзекутиви ОУН Філі Бзови  – «Ґави» мав організувати 
підпільну друкарню крайового проводу ОУН, якій було надано 
криптонім «Мандоліна». Вже до кінця року видавничий осере
док почав функціонувати на присілку с.  Угринів у хаті Теодора і 
Катерини Вирстів, де друкувалися відозви Крайового Проводу 
ОУН, вишкільні матеріали, брошури тощо. Саме тут була надру-
кована перша праця Василя Кука «Пашні буряки», підписана його 
псевдонімом «Інж. агроном Лука Лемішка» і присвячена питанню 
конспірації.

Одночасно із згаданим видавничим осередком В. Кук, який 
у той час користувався псевдами «Юрко», «Медвідь», «Леміш», 
«Ле», організував хімічну лабораторію на околиці с.  Лиса, де 
виготовлялися ручні гранати, міни, самозапалюючі пакети тощо, 
які вкрай були необхідними для озброєння членів організації.

Окрім згаданої роботи на Підгаєччині В. Кук упродовж 1937-
1939 рр. активно співпрацював з тутешнім повітовим проводом 
ОУН, допомагаючи йому проводити організаційний, політичний, 
ідеологічний та військовий вишколи кадрів. Про один із таких 
заходів, проведених восени 1938 р. для вшанування пам’яті заги-
блого провідника ОУН полковника Євгена Коновальця, майбут-
ній провідник писав: «... Дуже велично було відзначено трагічну 
загибель сл[авної] п[ам’яті] полк[овника] Євгена Коновальця. У 
яру Завалівського лісу восени 1938 року зібрались до 500 людей. 
На сцені висів портрет Вождя, освічений електричними лампоч-
ками. Стояла почесна військова варта. Відспівано національний 
гимн. І на закінчення пролунало трикратне «Слава» і загриміли 
три вибухи саморобних мін. Враження від цього було дуже силь-
не. Портрет полк[овника] Євгена Коновальця намалював під-
пільний різьбар Іван Пушка з с. Носова, а міни виготовив Петро 
Шав’як, муляр з с. Носова»17.

Впродовж весни-літа 1939  р. Василь Кук був задіяний до 
військових вишколів, які проводилися повітовою екзекутивою 
ОУН Підгаєччини у Слов’ятинських лісах. У цей час, в очікуванні 
вибуху війни, організація проводила посилену підготовку кадрів, 
які планувала використати у час розгортання бойових дій в терені 
для підняття всенародного повстання задля здобуття незалежної 
Української держави. Вже у вересні тут діяла повстанська сотня, 

17	  Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-
134). – С. 49.
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яка роззброювала групи польських солдат, знищувала поліційні 
станиці, здобувала зброю, боєприпаси та військове споряджен-
ня для потреб ОУН. 

Восени 1939  р., після опанування терену більшовицькими 
військами, Василеві Куку як членові ОУН, який потенційно пере-
бував під загрозою арешту репресивно-каральною системою 
нової окупаційної влади, крайовою екзекутивою була дана вка-
зівка відійти на еміграцію на територію Польщі, окуповану німця-
ми, де він активно включився в організаційну роботу спочатку в 
Сяноку, а відтак – у Кракові. 

За свідченнями Олександра Луцького відомо, що вже ста-
ном на листопад 1939 р. В. Кук перебував у Кракові, де очолю-
вав відділ військової розвідки військової референтури Проводу 
ОУН18.

Про перебування на еміграції В. Кук згодом писав: «У 1939-
[19]40 рр. я організував нелегальні переходи через більшовицькі 
кордони для кур’єрів ОУН, приймав звіти від підпільників, які при-
бували з України, збирав інформацію про становище в Україні, 
технічно забезпечував підпільників, які відходили до праці в 
Україну. Для керівництва справами зв’язків з Україною я мав 
досить численний апарат кур’єрів, зв’язкових, радистів та інших 
необхідних допоміжних служб. У 1940 р. я двічі нелегально побу-
вав на Закарпатті, зустрічався там з юнацтвом ОУН, перевіряв 
діяльність зв’язкових пунктів, проводив вишколи»19.

У 1940-1941 рр., в період оформлення розколу ОУН, Василь 
Кук увійшов до складу керівних органів бандерівського відламу. 
10  лютого 1940  р. він був серед учасників конференції ОУН у 
Кракові, на якій створився Революційний Провід ОУН на чолі зі 
Степаном Бандерою20. У цей же час він був призначений органі-
заційним референтом Проводу, а 10 березня того ж року – ще й 
керівником відділу військового постачання повстанського штабу 
ОУН.

Одночасно із виконанням важливих організаційних функ-
цій Василь Кук у березні 1940  р. закінчив старшинські курси у 
Кракові, які були організовані Проводом ОУН під керівництвом 
поручник Осипа Карачевського  – «Свободи». Окрім нього при-
скорений військовий вишкіл пройшли 30 провідних членів, серед 

18	 ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736. – Т. 1. – Арк. 280.
19	 Василь Кук – полковник УПА // Сурмач (Лондон). – 1997. – Чис. 1-4 (131-

134). – С. 50.
20	 ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736. – Т. 1. – Арк. 281.
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яких, зокрема, були: Дмитро Мирон, Микола Климишин, Микола 
Арсенич, Олександр Луцький та ін. Згодом В. Кук і В. Охримович 
були вільними слухачами курсів ОУН для вищого командного 
складу, на які офіційно не були зараховані через відсутність у них 
будь-якої військової освіти21.

31 березня – 3 квітня 1941 р. В. Кук був учасником II Великого 
Збору ОУН у Кракові, де відбулося остаточне оформлення бан-
дерівського крила організації, яка почала активну підготовку до 
очікуваної німецько-радянської війни. Він брав активну участь 
роботі форуму, де виступав із доповіддю. 

У цей час майбутній провідник ОУН тісно співпрацював з вій-
ськовою референтурою,  – проводив усілякі вишколи, зокрема 
про методику партизанської боротьби. Він же був організатором 
і керівником Центрального штабу Похідних груп ОУН(б), ство-
рений згідно з розпорядженням Революційного Проводу ОУН 
навесні 1941 р. Для пропагандистської і державотворчої роботи 
на Сході України з числа членів і симпатиків ОУН було сформова-
но три похідні групи: Північну – на чолі з Миколою Климишиним, 
Середню  – під керівництвом Миколи Лемика та Південну  – під 
патронатом Зиновія Матли.

Початок німецько-радянського протистояння ОУН викорис-
тала для поширення ідей українського націоналізму на східно-
українське середовище, куди вслід за фронтом, а подекуди і 
поперед нього, вирушили похідні групи ОУН. Водночас спеці-
альна група провідних діячів ОУН під керівництвом Ярослава 
Стецька, до складу якої входив і В. Кук, прибула у Львів, де 30 
червня 1941  р. був проголошений Акт відновлення Української 
Держави та створений Український уряд на чолі із Я. Стецьком. 
У ці буремні червневі дні «Леміш» займався організаційно-техніч-
ним забезпеченням групи, налагодженням зв’язків з місцевими 
клітинами ОУН, підготовкою та проведенням Народних Зборів.

Вже на початку липня 1941  р. за дорученням Проводу ОУН 
В.  Кук очолив Київську групу провідних членів та прихильників 
ОУН чисельністю майже 30 осіб, перед якою було поставлене 
завдання повторити у Києві проголошення Акту відновлення 
Української Держави. Рухаючись вслід за фронтом, група добра-
лася до м. Васильків під Києвом, де через затяжні бою була зму-
шена на тривалий час затриматися.

21	 ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736. – Т. 1. – Арк. 290; Там само. – Ф. 13. – 
Спр. 372. – Т. 88. – Арк. 31.
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Саме тут, у Василькові, 31 серпня 1941  р. В.  Кук разом з 
іншими членами похідної групи був заарештований німцями, 
проте під вартою перебував недовго, бо вже невдовзі під час 
зупинки етапу в Луцьку разом із Дмитром Мироном та Тарасом 
Онишкевичем зумів втекти з-під варти та підпільним зв’язком 
добратися до Львова.

Впродовж осені 1941 р. – зими 1942 р. В. Кук, як організацій-
ний референт Проводу ОУН, займався розбудовою організацій-
ної сітки ОУН та пристосуванням її до нових реалій – підпільної 
боротьби проти німецьких окупантів. Завдяки проробленій тоді 
роботі вдалося вберегти від репресій нацистських каральних 
органів ядро організації, яке згодом стало основою Української 
повстанської армії та збройного підпілля ОУН.

Навесні 1942  р. за розпорядженням Проводу ОУН «Леміш» 
виїздить до Дніпропетровська, де займає пост керівника кра-
йового проводу ОУН Південно-східних земель України. У його 
безпосередньому підпорядкуванні перебувала організаційна 
сітка ОУН південних областей України, Донбасу, Криму, Кубані, 
Одеси та Придністровських земель, які були окуповані румун-
ськими військами. Це був час стрімкої організаційної розбудови, 
творення нових осередків націоналістичного підпілля за верти-
каллю область-округа-район. Ще більше обов’язків у Василя 
Кука стало в 1943 р., коли він після загибелі Дмитра Мирона – 
«Орлика» та Пантелеймона Сака  – «Могили» перебрав на себе 
керівництво підпіллям ОУН на Осередніх (центральних) і східних 
українських землях.

Як знавець східноукраїнських земель, Василь Кук влітку 
1943 р. був одним із ініціаторів розробки, а відтак і прийняття на 
ІІІ Надзвичайному Великому Зборі ОУН, який відбувся 21-25 серп-
ня 1943  р. у с.  Золота Слобода Козівського р-ну Тернопільської 
обл., змін до Програми ОУН, що сприяли її демократизації.

З просуванням фронту на Захід, В. Кук був змушений зали-
шити свій осідок в Дніпропетровську, перейти на нелегальне 
становище та діяти постійно у складі повстанських загонів, зде-
більшого у Рівненській обл.

На початку 1944  р., згідно з наказом Романа Шухевича, 
«Леміш» очолив УПА-Південь, – новостворену структурну одини-
цю УПА, у підпорядкуванні якої перебували повстанські підрозділи 
північної Тернопільщини, південної Рівненщини, Хмельниччини, 
Вінниччини, а також частково Київщини та Житомирщини. В. Кук 
активно працював над розбудовою структури УПА, мобілізацією 
чоловічого населення та створенням нових бойових підрозділів, 
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поширенням рейдової практики у тактиці українського визволь-
ного руху тощо.

На цей час припадає одна із найславніших сторінок в біо-
графії майбутнього Головного Командира УПА  – керівництво 
Гурбенським боєм,  – одним з найбільших боїв в історії УПА, який 
впродовж 21-25  квітня 1944  р. розгорівся біля урочища Гурби на 
півдні Здолбунівського району та прилеглих лісах Дубенського 
та Острозького районів Рівненщини і частини Кременецького і 
Шумського районів Тернопільщини. Кількатисячне угрупування 
повстанців кілька днів стримувало десятикратно переважаючі 
сили ворога, який за будь-яку ціну намагався його розгромити. 
Вистоявши в обороні, відділи УПА в кінцевому результаті прорвали-
ся з оточення і вийшли на оперативний простір, тим самим звівши 
нанівець плани ворога щодо ліквідації повстанського руху в регіоні.

11 січня 2013 р. у зверненні до учасників зібрання з нагоди 
відзначення 100-річчя від народження Василя Кука його близь-
кий товариш, голова Світової ліги українських політичних в’язнів 
і за сумісництвом один із фундаторів даного видання, Богдан 
Качор писав: «Одним, може найбільш величним, стратегічним і 
героїчним вчинком покійного генерала Василя Кука треба назва-
ти виведення 5000 упівців, з мінімальними втратами, з облоги 
30000 енкаведистів зі собаками, випосажених найновішими 
засобами боєвої техніки біля місцевостей Антонівці-Гурби на 
Волині. Такого, ми впевнені, не могли б зробити найкращі пол-
ководці, чи навіть випускники військових Академій Вест-Пойнт у 
США, чи Академії ракетних військ стратегічного призначення ім. 
Фелікса Дзержинського у Москві»22.

У час стабілізації фронту на галицько-волинському кордоні 
навесні-влітку 1944  р. В.  Кук поряд із розбудовою УПА активно 
займався створенням понадпартійного керівного органу, який 
би очолив національно-визвольну боротьбу українського народу 
проти більшовицьких окупантів. З цією метою в липні 1944  р. 
поблизу с.  Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл. при 
активній допомозі Якова Бусла – «Київського» та інших провідних 
членів організації було скликано конференцію, на якій постала 
Народно-визвольна революційна організація (НВРО). Однак, 
проіснувала вона недовго, бо невдовзі фронт рушив на захід і 
налагодився зв’язок з Р.  Шухевичем, який поінформував про 
існування УГВР, а, отже, відсутність необхідності в НВРО, яка 
невдовзі самоліквідувалася.

22	 Приватний архів Михайла Романюка у Львові.
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Підбільшовицький період діяльності Василя Кука потребує 
спеціального дослідження, адже у цей час «Леміш» виконував 
найрізноманітніші функції у найвищому ешелоні керівництва 
українського визвольного руху. Ми ж згадаємо лише кілька клю-
чових моментів із його життя того часу, які мали особливе зна-
чення як для нього особисто, так і для всього збройного підпілля 
ОУН.

Значні зміни в організаційному становищі Василя Кука ста-
лися у 1947  р., коли він, як людина, що контролювала збройне 
підпілля ОУН Волині, Поділлі та Правобережній Україні, на пропо-
зицію Романа Шухевича був обраний його заступником. З цього 
часу він стало брав участь у розробці тактики і стратегії україн-
ського визвольного руху, зокрема, в таких напрямках діяльності 
як підготовка Юнацтва ОУН, поширення діяльності повстансько-
го руху у Східній Україні, протидія колективізації західноукраїн-
ського села тощо. 

Після загибелі Романа Шухевича  – «Тура» Василь Кук, у 
липні 1950  р., на конференції Проводу ОУН одноголосно був 
обраний на найвищі пости в системі українського визволь-
ного руху  – Головного командира УПА, голови Генерального 
секретаріату Української головної визвольної ради та керівника 
збройного підпілля ОУН в Україні. Таким чином на нього була 
покладена відповідальність за організацію та керівництво наці-
онально-визвольною боротьбою в регіонах її поширення, з чим 
він успішно справлявся до моменту захоплення спецгрупою КДБ 
у травні 1954 р.

Перебуваючи у Проводі ОУН, а відтак будучи керівником 
українського визвольного руху, Василь Кук займався найрізно-
манітнішими аспектами його організації, починаючи від відбору, 
вишколу та розстановки кадрів, вироблення тактики і стратегії 
підпілля, його завдань на найближчу перспективу і закінчуючи 
редагуванням періодичних і неперіодичних видань. Зрештою, 
В.  Кук є автором ряду пропагандистських брошур, які широ-
ко розповсюджувалися як поміж повстанців, так і цивільним 
населенням. Серед його праць слід згадати «Про що говорить 
нам держаний бюджет СРСР на 1945  р.» (1945  р.; під псевдом 
«Василь Лиманич»)23 та «Колгоспне рабство» (1952 р.; під псев-
донімом «Ю. Леміш»)24.

23	 ГДА СБУ. – Ф. 13. – Спр. 376. – Т. 11. – Арк. 173-182.
24	 Там само. – Т. 40. – Арк. 49-210.
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Зважаючи на місце «Леміша» в українському визвольному 
русі, його особа завжди була в полі зору органів репресивно-
каральної системи, яка на його ідентифікацію, дискредитацію, 
пошук та захоплення кинула величезні сили агентурного апарату, 
оперативних співробітників територіальних органів МДБ-КДБ та 
підрозділів внутрішніх військ.

Влітку-восени 1944  р. в руки органів НКДБ потрапили такі 
чільні діячі національно-визвольного руху як Михайло Степаняк 
та Євген Басюк. Із їхніх зізнань чекістам стало відомо про особу 
«Леміша» та його роль у повстанському русі. Враховуючи ці мате-
ріали, а також свідчення агента «Наймички» (колишня зв’язкова 
В.  Кука) 17 жовтня 1944  р. 4-м Управлінням НКДБ УРСР було 
заведено справу-формуляр № -4/430 для розшуку останнього25. 
Однак, щойно в другій половині травня 1945 р. чекісти отримали 
першу інформацію про ідентифікацію прізвища і місця походжен-
ня «Леміша» (на той час ідентифікували його як Кука Івана родом 
із села поблизу Красного)26.

Впродовж подальших років увага органів МДБ до персони 
«Леміша» лише посилювалася. Використовуючи всі можливі 
ресурси, ворог намагався «розробити» та знищити ті осередки 
підпілля, на які опирався у своїй діяльності В. Кук – Рогатинський, 
Бережанський та Золочівський окружні, Бродівський, 
Золочівський та Рогатинський надрайонні проводи ОУН, лінії 
зв’язку, кур’єрські групи, конспіративні квартири тощо.

Його намагалися дискредитувати перед підпіллям, поши-
рюючи сфабриковані документи про співпрацю з репресив-
но-каральними органами СРСР27; отруїти спеціальним газом, 
ємність якого була вмонтована у тюбик з-під зубної пасти28; підір
вати вибухівкою, якою був начинений пакунок із організаційною 
поштою; захопити з використанням спеціальних технічних засо-
бів: радіосигналізаційних апаратів «Тривога» та спецпрепарату 
снодійно-паралітичної дії «Нептун-47», якими були забезпечені 

25	 ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736. – Т. 1. – Арк. 43.
26	 Там само. – Арк. 246-246зв.
27	 Детальніше див.: В’ятрович В. Агент «Блакитний», або Параноя як зброя 

// В’ятрович В. Історія з грифом «Секретно». Українське ХХ століття / Володимир 
В’ятрович; Центр досліджень визвольного руху. – Львів: Часопис, 2013. – С. 436-
445; ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736. – Т. 1. – Арк. 396-411.

28	 Детальніше див.: Федун Петро-«Полтава». Концепція Самостійної 
України. Том 2. Документи і матеріали / Упоряд. і відп. ред. М.  В.  Романюк; 
Інститут українознавства ім. І. Крип’якевича НАН України; Центр незалежних істо-
ричних студій. – Львів, 2013. – С. 10-11
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десятки агентів у можливих місцях його появи; зрештою, фізично 
знищити під час військово-чекістських операцій, до яких нерідко 
залучалися по кілька тисяч співробітників центрального апарату 
МДБ УРСР, територіальних органів МДБ, офіцерів та солдатів 
внутрішніх військ МДБ та ін. Однак, впродовж багатьох років їм 
це ніяк не вдавалося. Василь Кук, як професійний конспіратор, 
уникав пасток аж до того моменту, коли ворогу вдалося захопити 
та завербувати в якості агентів підпільників з найближчого його 
оточення, тим самим унеможлививши уникнення ним пастки.

Не залишили органи МДБ поза увагою і родину Василя Кука, 
яку намагалися використати для його захоплення і яка постійно 
перебувала під пресом репресивно-каральної системи радян-
ської влади та наглядом ворожої агентури. Однак, зрозумівши, 
що через них на «Леміша» вийти не вдасться, чекісти вирішили 
їх репресувати. 25 червня 1949 р. у м. Теребовля Тернопільської 
обл. були затримані батьки  – Степан та Парасковія Куки, а в 
с.  Зарваниця Теребовлянського р-ну Тернопільської обл.  – брат 
Іван Кук. 27 червня 1949 р. Краснянським РВ МДБ на сім’ю Василя 
Кука була заведена облікова справа № 9926, яку оформляв опе-
ративний уповноважений райвідділу капітан Сіротін. Разом із 
батьками та братом Іваном у віддалені регіони СРСР планувалося 
виселити жінку останнього Марію та їхніх дітей, серед яких і сина 
Василя Кука Юрія 1946 р.н. Івана Кука разом з батьками 3 вересня 
1949  р. Особливою нарадою при МДБ СРСР були засуджені на 
спецпоселення, однак продовжували без суду і слідства утриму-
ватися у тюрмі м. Львова до 19 січня 1950 р. (лише тоді оформили 
їхній арешт). 1 липня 1950 р. Особливою нарадою при МДБ СРСР 
всі троє були засуджені за ст. 20-54-1а, 54-11 Кримінального 
кодексу УРСР на 10 років виправно-трудових таборів29.

Реальна можливість захопити або знищити Головного 
командира УПА в репресивно-каральних органів радянської 
влади появилася восени 1953  р., коли вони перехопили лінію 
зв’язку та взяли під контроль кур’єрську групу, яка безпосеред-
ньо його обслуговувала. Це трапилося 6  листопада 1953  р. в 
Іванцівському лісі біля с. Кругів Золочівського р-ну, де чекісти за 
даними Василя Галаси та при його безпосередній участі викрили 
пункт зв’язку. Під час блокування криївки співробітники опера-
тивної групи МВС УРСР використали спецзасоби для захоплення 

29	  Архів ГУМВС ЛО. – Ф. 111. – Оп. 1. – Спр. Р-30612. Учетное дело на 
семью участника ОУН-УПА Кук Василия Степановича. – Арк. 1, 40-41, 47-47зв.; 
Архів УСБУЛО. – Спр. П-24825. – Арк. 1-196.
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повстанців живими, в результаті чого керівник кур’єрської групи 
Мирон Турчиняк  – «Юрко» був захоплений живим, а швагро 
В. Кука, Василь Демчук – «Старий», встиг застрелитися30.

Із захопленим підпільником у Києві почали активно працю-
вати досвідчені оперативники, які схилили його до співпраці з 
органами МВС, 10 квітня 1954 р. завербували в якості спецаген-
та (псевдоніми «Шостий» та «Богун») та доручили організувати 
захоплення «Леміша», який, за логічним припущенням чекістів, 
навесні 1954 р. мав би прийти до криївки «Богуна» для відновлен-
ня зв’язку із В. Галасою – «Орланом».

Реалізуючи задумане, 19 квітня 1954 р. до місця знаходження 
криївки в Іванцівському лісі, що поблизу с. Кругів Золочівського 
р-ну, була скерована легендована група КДБ у складі спецагентів 
«Богуна» (Мирона Турчиняка), «Карпа» (Миколи Примаса, колиш-
нього бойовика В. Галаси) та «Жарова» (особа не ідентифікова-
на), яка розмінувала та відновила схрон, надавши йому обжитого 
вигляду, облаштувала його радіосигналізаційними апаратами 
«Тривога» та понад місяць очікувала на появу «Леміша»

23 травня 1954  р. приблизно о 4-й годині ранку до криївки 
прибув Василь Кук зі своєю боївкою. При підході до місця розта-
шування укриття він подав умовний сигнал, на який йому відповів 
«Богун». Коротко розпитавши бойовика про ситуацію в околиці та 
порадившись з ним, провідник вирішив, що у криївці зупиняться 
на відпочинок він із дружиною, а його двоє охоронців розташу-
ються у лісі неподалік. За час, поки «Леміш» пішов давати вказів-
ки своїм охоронцям щодо подальших дій, «Богун» встиг повер-
нутися у криївку, обумовити зі спецагентами план захоплення 
гостей та вийти назустріч провіднику, який повертався до криївки 
разом із дружиною. Агенти зайняли свої місця: «Карпо» – у кри-
ївці, а «Жаров» – у кущах неподалік від сховку та подали умовний 
сигнал оперативній групі КДБ, яка знаходилася у Золочеві. 

Подальші події розгорталися згідно із планом співробітників 
КДБ. Василь Кук та його дружина були обеззброєні та захопле-
ні спецагентами у криївці під час сну, а їхні бойовики – на місці 
постою в лісі. Будь які спроби домовитися з перевертнями не 
увінчалися успіхом і вже того ж дня цінні в’язні під посиленою 
охороною літаком були доставлені до Києва для слідства, яке вів 
центральний апарат КДБ УРСР31.

30	 ГДА СБУ. – Ф. 13. – Спр. 372. – Т. 70. – Арк. 194-195, 290; Там само. – 
Т. 87. – Арк. 162-166; Там само. – Ф. 16. – Оп. 9 (за 1956 р.). – Спр. 53. – Арк. 164.

31	 Там само. – Арк. 291-315.
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Далі була цілковита ізоляція від зовнішнього світу, постійні 
допити у Києві та Москві, очікування вирішення своєї долі та незри-
ма боротьба з тоталітарною системою тими методами і способа-
ми, які були доступні йому у той час: мінімізацією власних свідчень 
з метою уникнення завдання шкоди українському визвольному 
рухові та пошук шляхів поінформування української діаспори про 
розгром підпілля в Україні для запобігання даремних жертв.

Після звільнення у 1960  р. Василь Кук, перебуваючи під 
постійним наглядом КДБ, екстерном здобув вищу освіту  – 
закінчив історично-філософський факультет Київського дер-
жавного університету, підготував кандидатську дисертацію на 
тему «Роля Селянського Поземельного банку в проведенні 
Столипінської аграрної реформи в Україні», однак захистити її 
йому не дали. Працював у відділах каталогізації та давніх актів 
Центрального державного історичного архіву (1961-1969), від-
ділі історіографії та джерелознавства Інституту історії Академії 
Наук України (1969-1972), а відтак – у відділі постачання комбі-
нату «Побутреклама» аж до виходу на пенсію в 1986 р.

У час національного відродження кінця 1980-х та роки неза-
лежності Василь Кук, незважаючи на поважний вік та здоров’я, 
активно займався популяризацією історії українського визволь-
ного руху, збором архівних матеріалів з історії УПА та збройного 
підпілля ОУН, їх публікацією.

* * *
Дана книга є продовженням 932 та 1533 томів «Нової серії» 

«Літопису УПА», виданих під загальною назвою «Боротьба проти 
повстанського руху і націоналістичного підпілля: протоколи допи-
тів заарештованих радянськими органами державної безпеки 

32	 Літопис УПА. Нова серія. Т. 9: Боротьба проти повстанського руху і націо-
налістичного підпілля: протоколи допитів заарештованих радянськими органами 
державної безпеки керівників ОУН і УПА. 1944-1945 / упоряд.: О. Іщук, С. Кокін; 
Національна академія наук України, Інститут української археографії та джере-
лознавства ім.  М.С.  Грушевського НАН України, Видавництво «Літопис УПА», 
Державний комітет архівів України, Галузевий державний архів Служби безпеки 
України. – Київ; Торонто, 2007. – 912 с.

33	 Літопис УПА. Нова серія. Т.  15: Боротьба проти повстанського руху і 
націоналістичного підпілля: протоколи допитів заарештованих радянськими 
органами державної безпеки керівників ОУН і УПА. 1945-1954. – Кн. 2 / упоряд.: 
С. Власенко, С. Кокін, В. Лозицький; Національна академія наук України, Інститут 
української археографії та джерелознавства ім. М.С. Грушевського НАН України, 
Видавництво «Літопис УПА», Державний комітет архівів України, Галузевий дер-
жавний архів Служби безпеки України. – Київ; Торонто, 2011. – 840 с.
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керівників ОУН і УПА» і покликані ознайомити читачів із мате-
ріалами архівно-слідчих справ, які здебільшого зберігаються в 
архівах силових структур України.

Структура збірника включає: вступ українською і англійською 
мовами, автентичні документи і матеріали та додатки. Документи 
і матеріали подано у двох тематичних розділах: 1)  «Матеріали 
архівно-кримінальної справи Василя Кука» (101 документ), куди 
увійшли всі основні протоколи допитів та власноручні зізнання 
з архівно-кримінальної справи Василя Кука. Справа зберігаєть-
ся у 6-му фонді («Кримінальні справи на реабілітованих осіб») 
Галузевому державному архіві Служби безпеки України (м. Київ) 
(ГДА СБУ); 2)  «Свідчення родичів, друзів та побратимів про 
Василя Кука» (27  документів), серед яких: свідчення Степана 
Кука, батька, Уляни Крюченко  – дружини, Марії Кук  – дружини 
брата, Олексія Осадци – охоронця, Василя Охримовича, Василя 
Галаси, Миколи Денеги та Олексія Демського – соратників гене-
рала, які зберігаються у 5-му («Кримінальні справи на нереабі-
літованих осіб»), 6-му та 65-му («Справи оперативного обліку 
КГБ УРСР») фондах ГДА СБУ, 111-му фонді («Колекція облікових 
та особових справ на реабілітованих спецпоселенців») Архіві 
Головного управління Національної поліції у Львівській області 
(м. Львів) (Архіву ГУНП ЛО). Загалом у збірник увійшло 128 доку-
ментів, які впорядковано за хронологією (по розділах), на початку 
кожного документа подано його номер та заголовок, складений 
упорядником, зазначено дату його написання. Якщо датування 
вимагало окремих пошуків і було здійснене опосередковано – за 
змістом, іншими суміжними документами або часом публікації, 
то дата подається у квадратних дужках. 

Публікація документів здійснюється за прийнятими архе-
ографічними нормами. Виправлено лише явні опечатки, осо-
бливо помилки у написанні географічних назв, слів, висловів 
тощо, а оригінальний текст, відповідно, подано у посторінко-
вих примітках. Тексти передано з максимальним збереженням 
тогочасної мови та орфографії. Уніфіковано вживання апостро-
фа. Невідчитані, втрачені слова та фрагменти тексту відмічено 
у посторінкових примітках астерисками. У квадратних дужках 
подано пропущені слова та розшифровано скорочення. Невеликі 
зміни стосуються лише пунктуації, розділові знаки проставлено 
за сучасними правилами. 

Підкреслення, закреслення та шрифтові виділення наведено 
за оригіналами. Винятком є заголовки документів, шрифтове 
виділення яких уніфіковане.
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Кожен документ супроводжується посторінковими приміт-
ками, у яких розшифровано псевдоніми згаданих підпільників 
та функції, які вони виконували на той час; уточнено персональні 
дані осіб, про яких йдеться у зізнаннях; деталізовано час, місце 
та перебіг конкретних подій; встановлено приналежність гео-
графічних назв до сучасного адміністративно-територіального 
поділу України. У кінці документів подані легенди, в яких зазна-
чено місце їх зберігання (скорочена назва архіву, номера фонду, 
опис, справа, том, аркуш), вказується їх автентичність (оригінал, 
засвідчена копія, копія), зазначено спосіб відтворення (рукопис, 
машинопис) та інформацію про їхні передруки (якщо такі були).

У додатках подані біографічні довідки з відомостями про 
родичів, товаришів і соратників Василя Кука  – «Леміша», у яких 
по-можливості максимально висвітлено їхню участь у національ-
но-визвольному русі середини ХХ ст., фотографії генерала, чле-
нів його сім’ї та побратимів по зброї. 

Видання супроводжується також списком скорочень, перелі-
ків документів та ілюстрацій, зведеним іменним та географічним 
покажчиками (індексами).

Упорядник вдячний Андрієві Сові, Сергію Волянюку та 
Василеві Ільницькому за цінні поради і допомогу в підготовці нау-
кового апарату тому. Окремої подяки заслуговують співробітни-
ки Галузевого державного архіву Служби безпеки України, Архіву 
Управління Служби безпеки України у Львівській області, Архіву 
Головного управління Національної поліції у Львівській області. 
Окрема подяка співробітникам видавництва «Літопис УПА» про-
фесору Петру Потічному, Ігору Гомзяку та Миколі Посівничу за 
постійні консультації і сприяння у підготовці видання.

Михайло Романюк
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Forward
The Ukrainian liberation movement of the mid-twentieth century 

is rich in extraordinary personalities among the leadership and rank-
and-file, among whom a special place is held by the persona of UPA 
General Vasyl Kuk  – Commander-in-Chief of the UPA, Chairman of 
the General Secretariat of the Ukrainian Supreme Liberation Council 
(UHVR) and leader of the armed underground of the OUN in Ukraine 
from 1950-1954, who under the difficult conditions of increasing 
pressure by the repressive-punitive system of the Soviet authorities 
was able to maintain the operations of the organized anti-Bolshevik 
resistance movement until the mid-1950s.

Alongside other leaders of the national liberation movement of 
the time, the persona of V. Kuk has been devoted minimal attention 
in contemporary historiography, due to, of course, the lack of infor-
mation on specific periods of his life and work, and, primarily on his 
time behind the walls of the notorious KDB out of which he managed 
to come out alive. Among the works dedicated to the Commander-
in-Chief of the UPA from 1950-1954, noteworthy is the popular biog-
raphy by Vitalii Manzurenko and Oleksandr Ishchuk34, the military-
political portrait by Dmytro Viedienieiev35, separate publications by 
Hryhorii Demyan36, Volodymyr Viatrovych37 and others.

Without doubt, the figure of the Commander-in-Chief requires thor-
ough academic research that will reveal all aspects of the life and work 
of this extraordinary individual: the personal development, the condi-
tions and specifics of underground life and struggle, resistance to the 

34	 V. Manzurenko, Oleksandr Ishchuk, Vasyl Kuk. Rivne, Oleh Zen', 2008.
35	 Dmitrii V. Vedeneev, Odisseia Vasiliia Kuka. Voenno-politicheskii portret 

poslednego komanduiushchego UPA. Kiev, K.Y.S, 2007.
36	 H. Demian, "Holovnyi komanduvach UPA. Do 85 richchia Vasylia Kuka". 

Shliakh Peremohy, 1 April, 1998.
37	 Volodymyr M. V'iatrovych,"Ostannii bii ostannioho komandyra". Istoriia z 

hryfom 'Sekretno'". Ukrains'ke XX stolittia, Tsentr vyzvol'noho rukhu, Chasopys, 2013. 
Lviv. pp.446-458; V.V'iatrovych, "Piimaty "Borsuka". Aresht Vasylia Kuka. Istoriia 
z hryfom "Sekretno"; V. V'iatrovych // http://tsn.ua/analitika/istorriya-z grifom-
sekretno-piimati-borsuka-aresht-vasilya-kuka-html.
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repressive-punitive system of the Soviet authority during imprisonment, 
the motives behind signing the appeal to the Ukrainian emigration in 
1960, living under the constant pressure of the totalitarian system after 
being released from prison, the contribution to the development of the 
independent Ukrainian state and so on. So, we hope that such a mono-
graph will appear in the near future. Due to the specific nature of the 
volume and the documents of which it is comprised, we will focus only on 
key moments in his biography that cover the period 1913-1954 which is 
the focus of the materials from the archival-criminal case. 

The future Commander-in-Chief of the UPA was born on 11 
January 1913 in the town of Krasne, today’s Busk raion, Lviv 
oblast, into the family of railroad worker Stepan Kuk and Paraskoviia 
Postoliuk. He was raised in a family of eight children, two of whom 
died early in life: Filimon (1919-1919), Hanna (1911-1919); and six 
of whom grew for the joy of their parents: Vasyl (1913-2007), Iliarii 
(1915-1938), Ieva (1917-1946), Ilko (1919-1939), Filimon (1920-
2002) and Ivan (1924-1984). The parents had a small homestead 
where the mother was the primary figure. 

The childhood of Vasyl Kuk coincided with the tragic war years. 
It was not until 1921 that he pursued an education at the 4-year state 
school where he studied only two years, after which he studied with 
Ivan Lada, a private teacher, who prepared him for entry into second-
ary school.  

In 1923, V. Kuk enrolled in the Zolochiv private classic secondary 
school of the Ukrainian pedagogical society “Ridna Shkola” where 
throughout the year he studied in the introductory course and in 1924 
was accepted into the first class. 

During the inter-war period Zolochiv was one of the key centres 
for the national-patriotic life of the country, a nationalist centre and a 
“forge of recruits” for the Ukrainian liberation movement thanks to the 
program of the Ukrainian secondary school where the director was Fr. 
Mykola Khmiliovskyi, an individual of high morals, authority, a former 
chaplain of the Ukraiinska Halytska Armiia, a sincere Ukrainian patriot. 

Vasyl Kuk immediately plunged into the life of the community 
in which he found himself and became one of the leaders of the 
high school society. When, in the spring of 1927, Plast revived its 
activities in Zolochiv, the 14-year-old youth actively participates in 
its activities38 belonging to the 5th group “Kruk” of the 22nd kuren in 

38	 Gen. Myron Tarnavs'kyi (1869-1938). Zbirnyk statei i materialiv. Brody, 
Prosvita, 20011, pp.290-291; O. Svidzyns'ka, A. Sova, Iu. Iuzych, comp.. Lviv, Design-
studio "Papuha", 2015, p. 397.
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the name of Ivan Bohun. On 18 September 1928, he officially took 
the Plast oath witnessed by Stepan Kuk  – the father of the future 
leader, an act which also signaled approval of his son’s community 
involvement39. 

About this period in his life Vasyl Kuk noted in his autobiog-
raphy: “From 1927 I belonged to the youth organization Plast and 
was already reading the illegal newspaper Surma. During the 1928-
[19]29 school year I became a member of the OUN youth, the fol-
lowing year the OUN youth leader in the Zolochiv secondary school 
and in the district. Beginning in 1930, I was a member of the Zolochiv 
district Executive (Leadership) of the OUN. The Leader of the dis-
trict Executive at the time was a Lviv University student, Bohdan 
Hoshovskyi, Ideology Referent  – Warsaw University student Orest 
Chemerynskyi, Combat Adviser – student Zenon Tarnavskyi, Military 
Referent  – student Ivan Koropeckyi. I was the Youth Referent and 
at the same time, Organizational Referent, because it was from the 
ranks of the youth that the underground network in the villages of 
the district was organized. In 1931-[19]32, I had a direct contact in 
Lviv with members of the National Executive [Ed-NE]: Dmytro Myron, 
Yaroslav Stetsko, Yaroslav Starukh, Ivan Maliutsa, later Mykhailo 
Korzhan and others. On the directive of the OUN NE, I often acted as 
a courier: transported weapons and explosives from Cracow to Lviv 
(from the Cracow laboratory of Karpynets-Klymyshyn). I delivered 
prohibited literature to Volyn, to drop points located on a farm in 
Orzhev owned by the Robitnytskyi family. At that time, while still a high 
school student, I was stopped several times by the Polish police, but 
after two days they would release me for lack of evidence.40” 

In 1932, upon successfully completing secondary school, Vasyl 
Kuk enrolled to study at the Lublin Catholic University in the Faculty 
of Law where he studied less than one year. Here, upon the directive 
of the OUN Leadership, he organized the local branch of the orga-
nization which was joined by Zinovii Tershakovets  – the future OUN 
leader of Lviv krai, Yakiv Chornii – later the OUN leader of the Przemysl 
district and others41. 

In May 1933, while on home territory, the young revolutionary was 
arrested by the Polish police for belonging to the OUN and dissemi-
nating flyers, and was locked up in the Zolochiv prison. For several 
months investigators tried to prove his guilt and force the prisoner to 

39	 TsDIAUL,Folio 389, op.1. Spr. 243., Ark.40
40	 "Vasyl KUK-UPA Colonel", Surmach. Nr.1-4(131-134), p. 47.
41	 "Vasyl Kuk-UPA Colonel". IBID., p.48.
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confess, but they were unsuccessful42. On 9 September 1933, Vasyl 
was released, but on 18 October that same year he was arrested 
again by the Polish police and charged with organizing and carrying 
out the burning of the wheat and hay of the upper class on the ter-
ritories of the Zolochiv district on the night of 14 to 15 September 
1933. He and his brother Iliarii (arrested on 26 September 1939) 
were charged with implementing this action in the village of Baluchyn, 
today’s Busk raion. During the search of their parents’ homestead in 
Krasne, bottles of lighter fluid were found and became the prosecu-
tor’s evidence43. It was also not to the benefit of the brothers that their 
defence lawyer was already prominent Stepan Shukhevych who, in 
his memoirs, noted the strength of spirit of the detained: “… I must 
note, that the boys were beaten, and severely beaten, but they gave 
no names44.” On 27 January 1934, the future leader was sentenced 
by the regional court in Zolochiv to 14 months’ imprisonment, and 
then on 11 April 1934 the Court of Appeal in Lviv increased the sen-
tence to two years45. 

V. Kuk served his sentence in the Zolochiv and Radomnyi pris-
ons and was released in January 1936 with the amnesty that fol-
lowed the death of Józef Piłsudski. Returning to his home territory, 
Vasyl Kuk immediately resumed his organizational work. He wrote 
the following about his life during this period: “…In 1936 I once again 
assumed the leadership in the Zolochiv [oblast]. At that time, many 
OUN members in the district had been arrested. It was necessary to 
rebuild the organizational network. There was a need for publishing 
technology, weapons, and all of this as always required significant 
funds which the organization did not have. To raise these funds indi-
vidual members began opening various trading posts, stores, and 
so on. To conceal my organizational ties with OUN stanytsi in the 
district, I became a salesperson in the Zolochiv store belonging to 
OUN members Roman and Stefania Kvasovskyi. Petro Soroka and 
Petro Tsy[ts]a, both OUN members, opened their own leather shop 
in Zolochiv46.” 

However, V. Kuk could not operate legally for long. Already early 
in May 1937, at the age of 24, he was forced to become a profes-

42	 TsDIAL, Folio 371, op.1, spr. 97, ark. 2-2-zv
43	 Ibid. ark.1-2,4.
44	 S.Shukhevych,Moie zhyttia. Spohady. London, Ukrains'ka Vydavnycha 

Spilka, 1991. p.546. 
45	 TsDIAL, Folio 371, op.1, spr. 97, ark.2-2zv.
46	 "Vasyl Kuk-UPA Colonel" Surmach, Nr. 1-4 (131-134), London, 1997, p. 48.
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sional member of the underground where he remained until such 
time that he was caught by a specialist group of the KDB in May 
1954. He was forced underground by an unsuccessful act of expro-
priation against landowners, the Yasinskyi family, on 6 May 1937 by 
members of an OUN combat group in the village of Honcharivka, 
Zolochiv district, and the court proceedings against its partici-
pants47. This action was orchestrated by the OUN Zolochiv District 
Executive without the approval of the higher leadership with the goal 
of securing funds for the activities of the organization. Taking part 
in the action were five members of the OUN: Iliarii Kuk, Volodymyr 
Kachur, Petro Tsytsa, Pavlo Haba and Ivan Maiba. The landowners 
were killed in the attack. In the fight with Polish police I. Maiba lost 
his life, and I. Kuk and P. Tsytsa were arrested. Somewhat later V. 
Kachur also landed into the hands of the Poles. During a publicized 
trial on 15 March 1938, the regional court brought down its judge-
ment resulting in death sentences for I. Kuka and V. Kachur (the 
former was executed in Lviv on 25 August 1938, the latter had his 
sentence reduced to life imprisonment), P. Tsytsa was sentenced to 
life imprisonment48. 

About this period Vasyl Kuk wrote in his autobiography: “…in 
May 1937 I went underground. From this time, I became a profes-
sional revolutionary-subversive armed with a revolver and grenades. 
I was 24 years old. I lived illegally in safe houses in Lviv, maintain-
ing organizational ties with members of the OUN Krai Leadership 
Iaroslav Starukh, Stepan Halamai and leading members of the OUN 
local network in Lviv. At that time, I conducted ideological-political 
group courses at night for workers and tradesmen in the vicinity of 
Lviv49.”

In the fall of 1937, in accordance with a decision of the OUN 
Leadership, the young revolutionary was directed to Pidhaiechchyna 
where, with the help of the leader of the OUN district Executive Fila 
Bzova – “Gava”, he was to organize an underground print shop for 
the OUN krai leadership under the code name “Mandolina.” By the 
end of the year the publishing outlet began operating on the out-
skirts of the village of Uhryniv in the house of Teodor and Kateryna 
Vyrstiv where they printed appeals of the OUN Krai Leadership, 
educational material, brochures, and so on. It was here that the 

47	 Petro Mirchuk, Narys istorii OUN, 1920-1939. (Kiev, Ukrains'ka Vydavnycha 
Spilka, 2007 ), p.352.

48	 S.Shukhevych, op. cit. p. 545-557.
49	 "Vasyl Kuk-UPA Colonel”, op cit. p. 49. 
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first work of Vasyl Kuk was printed “Pashni buriaky” (Fodder beets) 
under his pseudonym “Eng. Agronomist Luka Lemishka” on the 
topic of conspiracy.

While establishing the above noted publishing house, V. Kuk, 
working at the time under the pseudonyms Yurko, Medvid, Lemish, Le, 
organized a chemical laboratory on the outskirts of the village Lysa for 
the production of hand grenades, mines, self-igniting packets, etc., 
that were necessary for arming members of the Organization.  

In addition to the noted activities in Pidhaiechchyna, during the 
years 1937-1939 V. Kuk cooperates actively with the local OUN dis-
trict leadership, assisting with the organizational, political, ideologi-
cal and military training of the membership. About one such initiative 
in the fall of 1938 in remembrance of the fallen leader of the OUN 
Ievhen Konovalets the future leader wrote: “… The tragic death of 
Colonel Ievhen Konovalets was remembered very ceremoniously. 
Amost 500 people gathered in the ravine of the Zavalivskyi forest 
in the fall of 1938. A portrait of the Leader hung on the stage lit by 
electric lamps. An honour guard stood post. The national hymn was 
sung. And in conclusion “Slava” [Glory] rang out three times and the 
explosions of three self-made mines thundered. It left a very strong 
impression. The portrait of Colonel Ievhen Konovalets’ had been 
painted by the underground sculptor Ivan Pushka from the village of 
Nosova, and the mines were made by Petro Shaviak, a stonemason 
from the village Nosova50.

During the spring-summer of 1939, Vasyl Kuk was involved in 
military training being conducted by the OUN district executive of 
Pihaiechchyna in the Sloviatyn forests. At this time, in anticipation of 
an outbreak of war, the Organization was implementing an acceler-
ated preparation of its ranks which it planned to engage during the 
development of military actions in the area with the goal of inciting 
an all-peoples’ uprising to achieve an independent Ukrainian state. 
Already in September, an insurgent sotnia (hundred) was actively dis-
arming groups of Polish soldiers, destroyed Police divisions, obtained 
weapons, ammunition and military equipment for the OUN’s needs. 

In the fall of 1939, following the takeover of the territory by 
Bolshevik armies, Vasyl Kuk, as a member of the OUN who was 
potentially at risk of being arrested by the repressive-punitive system 
of the new occupation authorities, was ordered by the Krai Executive 
to emigrate to German-occupied Polish territory where he actively 
join the work of the Organization first in Sianik, and later in Cracow. 

50	 “Vasyl Kuk-UPA Colonel", op. cit. p. 49.
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According to the testimony of Oleksandr Lutskyi, it is known 
that in November 1939 V. Kuk was in Cracow where he headed a 
branch of the military intelligence of the military sector of the OUN 
Leadership51.

About emigrating V. Kuk later wrote: “In 1939-[19]40 I orga-
nized illegal crossings across Bolshevik borders for OUN couriers, 
accepted reports from members of the underground who came from 
Ukraine, collected information about the situation in Ukraine, logisti-
cally supported members of the underground who were leaving to 
work in Ukraine. To manage issues related to ties with Ukraine I had 
quite an extensive network of couriers, messengers, radio operators 
and other imperative support services. In 1940, I was in Zakarpattia 
twice, I met with OUN youth there, evaluated the work of the mes-
senger station, conducted training52.” 

In 1940-1941, during the division of the OUN, Vasyl Kuk joined 
the ranks of the leadership of the Bandera faction. On 10 February 
1940, he was among the participants of the OUN Conference in 
Cracow during which the Revolutionary Leadership of the OUN 
under the leadership of Stepan Bandera was established53. At this 
time, he was appointed Organizational Adviser of the Leadership, 
while on 10 March that same year – manager of the military supply 
branch of the insurgent headquarters of the OUN. 

Simultaneously, while fulfilling important organizational duties, 
in March 1940 Vasyl Kuk completed officer training courses in 
Cracow that had been organized by the OUN Leadership under the 
command of Lieutenant Osyp Karachevskyi  – “Svoboda.” At that 
time, accelerated military training had been completed by 30 lead-
ing members, among whom were Dmytro Myron, Mykola Klymyshyn, 
Mykola Arsenych, Oleksandr Lutskyi and others. Eventually, V. Kuk 
and V. Ochrymovych were observers in OUN courses for the higher-
ranking leadership team, not being officially registered due to the 
lack of military education54. 

From 31 March – 3 April 1941, V. Kuk was a participant of the 
II Velykyi Zbir (Supreme Assembly) in Cracow during which the 
Bandera faction of the organization was constituted, beginning 
its active preparation for the anticipated German-Soviet war. He 

51	 HDA SBU, Folio 65, spr. S-7736, t. 1, ark. 280. 
52	 "Vasyl Kuk - UPA Colonel", op. cit., p. 50.
53	 HDA SBU, Folio 65, op. cit. ark. 281.
54	 HDA SBU, op. cit. folio S-7736, ark. 290; ibid, Folio 13, spr. 372, t.88, ark.31.
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took an active role in the work of the forum where he delivered an 
address. 

At this time, the future OUN leader cooperates closely with the 
military sector in which he conducted various training sessions, 
particularly on insurgent warfare methodology. He was an organizer 
and leader of the Central Command of the Mobile Groups (Pokhidni 
hrupy) of the OUN (B) which was established in the spring of 1941 
in accordance with a directive of the Revolutionary Leadership of 
the OUN. For the informational and nation building work in Eastern 
Ukraine three mobile groups were formed from among the mem-
bers and supporters of the OUN: Northern Group led by Mykola 
Klymyshyn, Central Group under the leadership of Mykola Lemyk, 
and Southern Group led by Zinovii Matla. 

The OUN took advantage of the beginning of the German-Soviet 
conflict to disseminate the ideas of Ukrainian nationalism among 
the Eastern Ukrainian population to where, following the front, and 
in some cases preceding it, the OUN mobile groups were deployed. 
Simultaneously, a special group of leading OUN activists under the 
leadership of Yaroslav Stetsko, including V. Kuk, arrived in Lviv where 
on 30 June 1941 the Act of Restoration of the Ukrainian State was 
proclaimed and a Ukrainian government was formed under the lead-
ership of Y. Stets’ko. During these turbulent June days “Lemish” was 
responsible for providing organizational-logistical support for the 
group, establishing contact with the local OUN groups, preparing 
and running the Narodni Zbory (People’s Meetings). 

Already at the beginning of 1941, on the directive of the OUN 
Leadership V. Kuk headed the Kyiv group of leading members and 
supporters, numbering close to thirty people, that was tasked with 
recreating the proclamation of the Act of Restoration of the Ukrainian 
State in Kyiv. Following the front, the group made it to the city of 
Vasyl’kiv near Kyiv where, due to a protracted battle, it was forcibly 
delayed for a longer period of time.

It was here, in Vasylkiv, on 31 August 1941 that V. Kuk, together 
with other members of the mobile group, was arrested by the 
Germans, but he did not remain under guard for long because soon 
after, during a stop of the transport in Lutsk, he was able to escape 
his captors together with Dmytro Myron and Taras Onyshkevych, and 
with the help of underground connections he made it to Lviv.

During the fall of 1941-winter of 1942, as the Organizational 
Adviser of the OUN Leadership, V. Kuk worked on developing the 
organizational network of the OUN and adapting it to new realities – 
the underground struggle against the German occupier. To the credit 
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of the work accomplished at the time, they were able to protect the 
core of the Organization from the repressions of the Nazi punitive 
organs, and this core later became the foundation of the Ukrainian 
Insurgent Army and the armed underground of the OUN. 

During the spring of 1942, on the directive of the OUN Leadership 
“Lemish” travels to Dnipropetrovsk where he assumes the leadership 
position of the National Leadership of the OUN of the South-Eastern 
territories of Ukraine. Under his direct leadership was the organi-
zational network of the OUN of the southern oblasts of Ukraine, 
Donbas, Crimea, Kuban’, Odesa and the territories of Prydnistrovia 
(Dnister lands) occupied by Romanian armies. This was a period of 
steep organizational development, the formation of new branches of 
the nationalist underground in accordance with the vertical hierarchy 
of oblast-okruha-raion. Vasyl Kuk assumed even more responsi-
bilities in 1943 when, after the death of Dmytro Myron – “Orlyk” and 
Panteleimon Sak – “Mohyla”, he assumed the leadership of the OUN 
underground on the central and eastern Ukrainian territories.

Knowledgeable about Eastern Ukrainian territories, in the sum-
mer of 1943 Vasyl Kuk was one of the initiators of the drafting of 
amendments to the OUN Program that, upon adoption during the III 
Extraordinary Velykyi Zbir of the OUN held 21-25 August 1943 in the 
village of Zolota Sloboda, Koziv raion, Ternopil oblast, furthered its 
democratization. 

With the advancement of the front to the West, V. Kuk was forced 
to leave his position in Dnipropetrovsk, move underground and func-
tion permanently in the insurgent detachments, primarily in the Rivne 
oblast. 

At the beginning of 1944, in accordance with a directive from 
Roman Shukhevych, “Lemish” assumed the leadership of UPA-
South  – the newly formed division of the UPA which oversaw the 
insurgent subdivisions of the northern Ternopil oblast, southern Rivne 
oblast, Khmel’nyts’kyi oblast, Vinnytsia oblast, as well as parts of the 
Kyiv and Zhytomyr oblasts. V. Kuk actively worked on developing the 
UPA structure, the mobilization of the male population and forming 
new military subdivisions, popularizing the practice of raiding in tac-
tics of the Ukrainian liberation movement, and so on.  

This period includes one of the most illustrious pages in the 
biography of the future Commander-in-Chief of the UPA – the com-
mand of the Hurby battle – one of the largest battles in the history of 
the UPA which during 21-25 April 1944 erupted near the Hurba tract 
south of the Zdolbuniv raion and surrounding forests of the Dubensk 
and Ostroh raions of Rivne oblast, and parts of the Kremenets’ and 
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Shums’k raion of the Ternopil oblast. For several days, a several 
thousand-strong group of insurgents held back ten times stronger 
enemy forces that tried to destroy the group at all cost. Having held 
their defensive positions, in the end the UPA units managed to break 
free of the encirclement and move into operational territory, while 
at the same time destroying the plans of the enemy to liquidate the 
insurgent movement in the region.  

On 11 January 2013, in a statement to participants of the gath-
ering on the occasion of the 100th birthday of Vasyl Kuk, his close 
friend, Chair of the World League of Ukrainian Political Prisoners 
and one of the sponsors of this publication Bohdan Kaczor wrote: 
“One of, and possibly the greatest, strategic and heroic acts of the 
late General Vasyl Kuk was leading out with minimal losses 5,000 
insurgents from the siege of 30,000 NKVD with dogs, deployed with 
the latest combat technology near the cities of Antonivka-Hurby in 
Volyn. We are certain that of this feat the best military leaders, or 
even graduates of West Point military academies in the USA, or the 
Felix Dzerzhinsky Academy of Missile Forces of Strategic designa-
tion in Moscow55, would have been incapable.  

During the stabilization of the front on the Halych-Volyn border in 
the spring- summer of 1944, alongside the development of the UPA 
V. Kuk actively worked on creating a non-partisan governing body 
that would lead the national-liberation struggle of the Ukrainian nation 
against the Bolshevik occupier. With this goal, in July 1944 near the 
village of Derman’, Zdolbuniv raion, Rivne oblast, with the active 
assistance of Iakiv Busl - “Kyivskyi”, and other leading members of 
the Organization – a conference was organized resulting in the for-
mation of the Narodno-vyzvolna Revolutsiina Orhanizatsiia (NVRO) 
[People’s Liberation Revolutionary Organization]. However, it did not 
last long because soon after the front moved West and contact was 
established with R. Shukhevych who conveyed information about the 
existence of the UHVR, thus making redundant the NVRO which liqui-
dated itself soon after. 

The period of activity of Vasyl Kuk during Bolshevik occupation 
requires special research since it was during this time that “Lemish” 
fulfilled the most varied of functions in the highest echelons of the 
leadership of the Ukrainian liberation movement. We will note only a 
few key moments from his life that had particular meaning for him 
and for the entire armed underground of the OUN. 

55	 Personal archive of Mykhailo Romaniuk in Lviv.
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Significant changes in the organizational status of Vasyl Kuk 
took place in 1947 when, as the commander of the armed under-
ground of the OUN in Volyn, Podillia and Ukraine’s Right Bank, on the 
recommendation of Roman Shukhevych he was elected his deputy. 
From this point forward he always participated in the development 
of tactics and strategy for the Ukrainian liberation movement, par-
ticularly in such areas of activity as preparing OUN youth, expanding 
the work of the insurgent movement in Eastern Ukraine, countering 
collectivization of the western Ukrainian village, and so on. 

After the death of Roman Shukhevych – “Tur”, in July 1950 dur-
ing a conference of the OUN Leadership he was unanimously elect-
ed to the highest positions in the system of the Ukrainian liberation 
movement – Commander-in-Chief of the UPA, Head of the General 
Secretariat of the Ukrainian Supreme Liberation Council, and Head of 
the Buro of OUN Leadership in Ukraine.

As a result, he was given responsibility for the organization and 
leadership of the national liberation struggle in regions where it was 
gaining strength. It was an obligation that he fulfilled successfully 
until the moment he was captured by the KDB special group in May 
1954.

While a member the OUN Leadership, and then as leader of the 
Ukrainian liberation movement, Vasyl Kuk was involved in the broad-
est spectrum of its organization, beginning with recruiting, training 
and deployment of the membership, development of tactics and 
strategy for the underground, its short-term objectives, and finish-
ing with the editing of periodical and non-periodical publications. 
V. Kuk is, after all, the author of a series of informational brochures 
that were widely disseminated among the insurgents as well as the 
civilian population. Among his works of note: “Pro shcho hovoryt’ 
nam derzhavnyi biudget SRSR na 1945 r.” [What does the state 
budget of the USSR for 1945 tell us?] (1945; under the pseudonym 
Vasyl Lymanych)56 and “Kolhospne rabstvo” [Kolhosp slavery] (1952; 
under the pseudonym Iu. Lemish)57. 

Due to the status of “Lemish” in the Ukrainian liberation move-
ment he was always on the radar of the organs of the repressive-
punitive system, which devoted significant efforts of the agent appa-
ratus, operative co-workers of the territorial organs of the MDB-KDB 
and subdivisions of internal armies to identify, discredit, search and 
capture. 

56	 HDA SBU, op. cit., folio 13. spr. 376, t. 11, ark 173-182.
57	 HDA SBU, op. cit. folio 376, t. 40, ark. 49-210.
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In the summer-fall of 1944 leading activists of the national-liber-
ation movement such as Mykhailo Stepaniak, Yevhen Basiuk, fell into 
the hands of the NKGB organs. From their testimonies the members 
of the Cheka learned about the persona of “Lemish” and his role in 
the insurgent movement. Taking into account these materials, as well 
as the testimony of agent “Naimychka” (V. Kuk’s former messenger), 
on 17 October 1944 the 4th Division of the NKGB USSR opened case 
file #4/430 to find the latter58. However, it was only during the second 
half of May 1945 that the Cheka members obtained first-hand infor-
mation about the identification of the surname and place of origin of 
“Lemish” (at that time he was identified as Kuk Ivan from a village near 
Krasne)59.

During subsequent years the focus of MGB organs on the per-
sona of “Lemish” only intensified. Using all available resources the 
enemy attempted to “mine” and destroy those underground divisions 
on which V. Kuk relied in his work – Rohatyn, Berezhany and Zolochiv 
districts, Brody, Zolochiv and Rohatyn raion OUN leaderships, the 
lines of communication, courier groups, safe apartments, and so on. 

They tried to discredit him with the underground spreading 
falsified documents on cooperation with the repressive-punitive 
organs of the USSR60; poison him with special gas concealed in a 
tube of toothpaste61; detonate with explosives in the guise of a par-
cel with organizational mail; capture with special technical means: 
radio signalling apparatus “Tryvoha”, and a special preparation of 
the opiate-paralyzer “Neptune-47” which was in the possession of 
tens of agents in the event he should appear; ultimately, to physi-
cally eliminate him during military-Cheka operations often joined by 
several thousand  co-workers of the Central Apparatus of the MGB 
USSR, territorial organs of the MGB SRSR, officers and soldiers of 
the internal armies of the MGB, and others. For many years, how-
ever, they were unsuccessful. Vasyl Kuk, as a professional conspira-
tor, avoided the traps until such time when the enemy was able to 
capture and recruit as agents members of the underground from his 
closest circle and thus preventing his escaping the trap. 

58	 HDA SBU, op cit., folio 65, spr. S-7736, t.1, ark. 43.
59	 HDASBU, op.cit. spr. S-7736, t.1, ark. 396-411.
60	 For details see: V. V'iatrovych, "Ahent 'Blakytnyi' or paranoia iak zbroia", 

Istoriia z hryfom sekretno. op.cit. Lviv Chasopys 2013, pp. 436-445; HDA SBU, op.cit., 
folio 65, spr. S-7736, t. 1, ark.396-411.

61	 For details see: M.V. Romaniuk, ed., Fedun Petro ("Poltava")- Kontseptsiia 
Samostiinoi Ukrainy, vol 2: Dokumenty i matrerialy. Instytut ukrainoznavstva im. I. 
Krypiakevycha NAN Ukrainy, Lviv, 2013, pp. 10-11.
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The MGB organs also kept on their radar the family of Vasyl Kuk 
which they attempted to use to capture him, and which was con-
stantly under pressure from the repressive-punitive system of the 
Soviet authorities and the watchful eye of enemy agents. However, 
understanding that through them they would not get to “Lemish”, the 
Cheka decided to use repressive tactics. On 25 June 1949, in the city 
of Terebovlia, Ternopil oblast, his parents – Stepan and Paraskoviia 
Kuk were detained, while in the village of Zarvanytsia, Terebovlia 
raion, Ternopil oblast – the brother Ivan Kuk [was detained]. On 27 
June 1949, Krasniansk RB MGB case No.9926 was opened against 
the family of Vasyl Kuk drafted by the authorized operative of the raion 
branch, Captain Sirotin. Along with the parents and brother the plan 
was to resettle to the remote regions of the USSR the wife of the lat-
ter, Maria, and their children among whom was the son of Vasyl Kuk, 
Yuri, born in 1946. On 3 September 1949, during a special meeting of 
the MGB USSR Ivan Kuk and his parents were sentenced to special 
resettlement, but without trial or investigation they were detained in 
a Lviv prison until 19 January 1950 at which time their arrest was for-
malized, and on 1 July 1950 by Special Meeting of the MGB USSR all 
three were sentenced in accordance with art. 20-54-1a, 54-11 of the 
Criminal Code of the USSR to ten years’ correctional labour camps62. 

A real possibility for the repressive-punitive organs to capture 
or destroy the Commander-in-Chief of the UPA materialized in the 
fall of 1953 when they intercepted a line of communication and took 
control of a courier group which directly serviced him. This occurred 
on 6 November 1953 in the Ivantsivsk forest near the village of Kruhiv, 
Zolochiv raion, where on the basis of information provided by Vasyl 
Halasa, and with his direct participation, the Cheka discovered a 
meeting point. During the blockade of the hideout, the members 
of the operative group MVD USSR used special tactics to capture 
insurgents alive, a result of which the leader of the courier group, 
Myron Turchyniak – “Yurko”, was captured alive, while V. Kuk’s broth-
er-in-law Vasyl Demchuk  – “Staryi” managed to commit suicide63. 
Experienced interrogators began to actively work with the captured 
prisoner in Kyiv, convinced him to cooperate with the organs of the 
MVD, on 10 April 1954 recruited him as a special agent (pseudonyms 

62	 Arkhiv HUMVS LO. Folio 111, op.1, Spr. R-30612, "Uchetnoe delo na sem'iu 
uchastnika OUN-UPA Kuk Vasiliia Stepanovicha, ark 1, pp. 40-41, 47-47 zv; Arkhiv 
USBULO, spr. P-24825, ark 1-196.

63	 HAD SBU, op. cit., folio 13,spr. 372, t. 70, ark. 194-195, 290; ibid., t. 87, ark 
162-166; ibid, folio 16, op. 9 (for 1956), spr. 53, ark.164.
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“Shostyi” and “Bohun”) and instructed him to organize the capture 
of “Lemish” who, according to the logical assumption of the Cheka, 
in the spring of 1954 was expected to arrive at “Bohun’s” hideout to 
reactivate his connection with V. Halasa – “Orlan.” 

In realizing the plan, on 19 April 1954 the legendary group of 
the KDB comprised of special agents “Bohun” (Myron Turchyniak), 
“Karpa” (Mykola Prymas, former combat officer with V. Halasa) and 
“Zharov” (unidentified individual), was deployed to the discovered 
location of the hideout in the Ivantsivsk forest, near the village of 
Kruhiv, Zolochiv raion, to de-mine and restore the hiding place giving 
it the appearance of being lived in, outfitted it with radio signal appa-
ratus “Tryvoha”, and for over a month anticipated the appearance of 
“Lemish”. 

On 23 May 1954 around 4 am Vasyl Kuk arrived at the hideout 
with his combat group. Upon approach to the location of the shelter 
he gave the pre-arranged signal to which he received a response 
from Bohun. Briefly questioning the combat officer about the situa-
tion in the area and seeking advice, the leader decided that he and 
his wife would stop to rest in the hideout while his two guards would 
set up camp in a nearby forest. In the time that it took “Lemish” to 
give instructions to his guards with respect to further action Bohun 
managed to return to the hideout, establish the plan with the spe-
cial agents to capture the guests and come out to meet the leader 
who was returning to the hideout with his wife. The agents took their 
positions: “Karpo” – in the hideout, and Zharov – in the bushes not 
far from the hiding place, sending a pre-arranged signal to the KDB 
operative group that was located in Zolochiv. 

Further events developed in accordance with the plan of the 
KDB team. Vasyl Kuk and his wife were disarmed and captured by 
the special agents while asleep, and their guards [were captured] 
at their watch point in the forest. Attempts to come to an agreement 
with the converts were unsuccessful and that same day the invaluable 
captives were flown to Kyiv under added security for interrogation 
conducted by the central apparatus of the KGB USSR64.

What followed was complete isolation from the outside world, 
constant interrogations in Kyiv and Moscow, anticipation of a decision 
on his fate and an ongoing struggle with the totalitarian system using 
the methods and means available to him at that time: minimalizing 
personal testimony with the goal of avoiding the infliction of dam-
age to the Ukrainian liberation movement and searching for ways to 

64	 Ibid, folio 13, spr. 372, t.70, ark. 291-315.
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inform the Ukrainian diaspora about the defeat of the underground in 
Ukraine to prevent senseless sacrifice. 

After his release in 1960, Vasyl Kuk, remaining under the con-
stant watch of the KGB externally earned a higher education gradu-
ating from the historic-philosophical faculty of Kyiv State University, 
wrote a PhD thesis on the topic “Rolia selianskoho pozemelnoho 
banku v provedenni Stolipinskoyi ahrarnoyi reformy v Ukraiini” [The 
role of the peasant land bank in implementing Stolypin agrarian 
reform in Ukraine], however, he was not given the opportunity to 
defend it. He worked in the cataloguing and old acts departments 
of the Central State Historical Archive (1961-1969), departments 
of historiography and source study of the Institute of History of the 
Academy of Sciences of Ukraine (1969-1972), and later in the divi-
sion supplying the integrated works “Pobutreklama” until he retired 
in 1986.  

During the national rebirth in the late 1980s and the years of 
independence Vasyl Kuk, without regard for his advanced age and 
health, actively works to popularize the history of the Ukrainian lib-
eration movement, the collection and publication of archival material 
from UPA history and the armed underground of the UPA.

* * *
This book is a continuation of volumes 9 and 15 of the New Series 

of Litopys UPA that were published under the general name “The 
fight against the insurgent movement and nationalist underground: 
minutes of interrogations of leaders of the OUN and UPA arrested by 
Soviet organs”, and the intent of which is to familiarize readers with 
materials from archival-investigative cases that, for the most part, are 
kept in the archives of the police structures of Ukraine. 

The structure of the collection includes an introduction in the 
Ukrainian and English languages, authentic documents, and materi-
als and addendums. The documents and materials are presented in 
thematic chapters: 1) Materialy arkhivno-kryminalnoyi spravy Vasylia 
Kuka (101 documents) [Material from the archival-criminal case of 
Vasyl Kuk], which included all of the primary minutes of interroga-
tions and hand-written statements from the archival-criminal case 
of Vasyl Kuk which is filed in the 6th Fund (Kryminalni spravy na 
reabilitovanykh osib) [Criminal cases of rehabilitated individuals] of 
the Haluziv state archive of the Security Service of Ukraine (city Kyiv) 
(HAD SBU); 2) Svidchennia rodychiv, druziv ta pobratymiv pro Vasylia 
Kuka [Testimonies of family members, friends and colleagues about 
Vasyl Kuk] (27 documents), including the testimonies of Stepan 
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Kuk  – father, Ulana Kruchenko  – spouse, Maria Kuk  – brother’s 
spouse, Oleksiy Osadtsa  – body guard, Vasyl Okhrymovych, Vasyl 
Halasa, Mykola Deneha and Oleksii Demskyi – comrades-in-arms of 
the General, archived in the 5th (Kryminalni spravy na reabilitovanykh 
osib) [Criminal cases of rehabilitated individuals], 6th and 65th (Spravy 
operatyvnoho obliku KHB USSR) [Cases of operational account-
ing], Funds of the HAD SBU, 111th Fund (Kolektsiya oblikovykh ta 
osobovykh sprav na reabilitovanykh spetsposelentsiv) [Collection of 
accounting and personal affairs of rehabilitated specially resettled 
individuals] Archive of the Primary management of the National 
Police of the Lviv oblast (city of Lviv) (Archive HUNP LO). In total, the 
collection includes 128 documents which are organized chronologi-
cally (by chapter), at the beginning of each document is its number 
and title, name of compiler, with the date it was written. Where the 
date required additional research and was added indirectly – accord-
ing to content, other similar documents or date of publication, then 
the date is provided in square brackets. 

The documents are published in accordance with accepted 
archaeological standards. Only obvious typographical errors were 
corrected, particularly errors in geographical names, words, expres-
sions and so on, but the original text is published in the footnotes. The 
texts are presented with the maximum preservation of the language 
of the period and orthography. The use of the apostrophe has been 
consistent. Illegible, lost words and fragments of text are noted in 
footnotes with asterisks. Missing works and deciphered short forms 
are in square brackets. Insignificant changes were only made in 
punctuation, chapter marks were inserted in accordance with mod-
ern rules. 

Underlined words, struck out words and font styles are consis-
tent with the originals. Exceptions are the headings of documents in 
which font styles were changed for consistency. 

Every document begins with postscript notes in which are defined 
the pseudonyms of the noted members of the underground and the 
functions that they fulfilled at that time; personal data of individuals 
mentioned in the testimonies is specified; specified are the time, 
place and the chronology of specific events; geographic names were 
attributed to the current administrative-territorial divisions of Ukraine. 
At the end of the documents are legends which denote the archival 
location (abbreviated name of the archive, fund number, description, 
case, volume, pages), describes the authenticity (original, witnessed 
copy, copy), the method of duplication (handwritten, typewritten) and 
information about their reprinting (if such existed). 
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In the appendices are biographical notes with information on 
family members, friends and comrades-in-arms of Vasyl Kuk  – 
“Lemish”, including where possible a description of their participation 
in the national–liberation movement in the mid-twentieth century, 
photographs of the General, members of his family and comrades-
in-arms. 

The publication is also prefaced with a list of abbreviations, a list 
of documents and illustrations, and a comprehensive index of names 
and geographical locations. 

The compiler is grateful to Andrii Sova, Serhii Volianyk and Vasyl 
Ilnytskyi for the invaluable suggestions and assistance in preparing 
the scientific component of the volume. Separate thanks to the co-
workers of the Archive of the Security Service of Ukraine, the Archive 
of the Management of the Security Service of Ukraine in the Lviv 
oblast, Archive of the Head Management of the National Police Lviv 
Oblast. A separate thank you to co-workers of Litopys UPA Prof. Petro 
J. Potichnyj, Ihor Homziak and Mykola Posivnych, for the ongoing 
consultations and assistance in preparing this publication. 

Mykhailo Romaniuk



РОЗДІЛ І.

МАТЕРІАЛИ  
АРХІВНО-КРИМІНАЛЬНОЇ 

СПРАВИ ВАСИЛЯ КУКА
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№ 1
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

24 травня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного Кука Василия Степановича

от 24 мая 1954 года

Кук Василий Степанович, 1913 года рождения, 
уроженец м.  Красне, того же района, Львовской 
области, украинец, гражданин СССР, беспар-
тийный, с незаконченным высшим юридическим 
образованием, по происхождению из рабочих, до 
ареста находился на нелегальном положении.

Допрос начат в 19 часов.

ВОПРОС: Длительное время, находясь в националистичес
ком подполь[е], Вы вели активную подрывную деятельность про-
тив Советской власти. Покажите какое положение Вы занимали в 
националистическом подпольи в последнее время?

ОТВЕТ: В националистическое движение я вступил с ран- 
[н]их лет, примерно с шестнадцатилетнего возраста и находился 
в националистическом подпольи до дня моего ареста.

В последнее время я являлся руководителем остатков укра-
инского буржуазно-националистического подполья в западных 
областях УССР и был известен в националистическом подпольи 
под псевдонимом «ЛЕМИШ».

ВОПРОС: Что побуждало Вас вести и вдохновлять до послед-
него времени подрывную антисоветскую деятельность национа-
листических элементов в западных областях Украины?

ОТВЕТ: Я считал, что Украина в составе Советского Союза 
не является суверенным государством и поэтому до последне-
го времени продолжал вести работу по руководству остатками 
националистического подполья за создание так называемой 
«Самостийной Украины».

Протокол допроса записан с моих слов правиль-
но, мне прочитан, в чем и расписываюсь.

Кук1

Допрос закончил в 22.30.

1	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-
токолу допиту.
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Допросили: 	 Зам[еститель] нач[альника] следственного управ-
ления комитета госбезопасности при Совете 
Министров УССР

		  подполковник	 (Майоров)
	 Зам[еститель] нач[альника] 4-го управления 

комитета госбезопасности при Совете Министров 
УССР 

		  полковник	 (Полищук)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 22-23. Оригінал. 
Рукопис; Там само. – Арк. 20-21. Завірена машинописна копія.

№ 2
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

25 травня 1954 р.

Копия
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

гор[од] Киев.		  от 25 мая 1954 года
Допрос начат в 11 ч[асов] 30 м[инут]

ВОПРОС: На допросе 24 мая с[его] г[ода] Вы показали, 
что являлись руководителем украинского националистическо-
го подполья в западных областях Украины. Покажите из каких 
организационных звеньев в последнее время состояло это 
подполье?

ОТВЕТ: Украинское националистическое подполье, как под-
полье, уже не существует и о каких-либо организационных фор-
мах существования этого подполья говорить не приходится. В 
настоящее время в западных областях Украины остались лишь 
немногие отдельные звенья украинских националистов, которые 
по существу никакой организационной связи между собой не 
имеют. Из этих оставшихся звеньев существует и действует еще 
Рогатинский надрайонный «провод» ОУН, которым руководит 
надрайонный «проводник» известный в подполье под псевдони-
мом «ШУВАР»2. В состав надрайонного Рогатинского «провода» 
входят и подчинены «ШУВАРУ» три районных «провода» ОУН, в 
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частности Рогатинский районный «провод» ОУН, которым руко-
водит районный «проводник» «СИРКО»3, Бурштынский районный 
«провод» ОУН, руководителем которого является «БИЛЫЙ»4, 
и Букачевский районный «провод» ОУН, который возглавляет 
районный «проводник», известный в подполье под псевдонимом 
«ДАНИЛО»5.

«ШУВАР» не имел у себя боевиков и пользовался боеви-
ками «СИРКА», при котором было два боевика  – «ЛЕСЬ»6 и 
«СОЛОВЕЙ»7. С районным проводником «ДАНИЛОЙ» были два 
его боевика «ОРЕСТ»8 и «ДУБОК»9. У «БИЛОГО» было два боеви-
ка, псевдонимов которых я не знаю.

От «ШУВАРА» мне известно, что в Ходорове, Дрогобычской 
области10 имелось несколько человек подпольщиков, с которы-
ми он связи не имел. Я помню, поручал ему связаться с этими 
подпольщиками. Однако, эта попытка ни к чему не привела: то 
ли потому что «ШУВАР» не сумел с ними связаться, то ли потому, 
что эти подпольщики погибли.

Во Львовской области на Золочивщине существовал и дей-
ствовал окружной «провод» ОУН, руководителем которого являл-
ся «ОЛЕСЬ»11. В состав этого т[ак] н[азываемого] «окружного» 
«провода» ОУН входил Золочевский надрайонный «провод», 
руководимый «ЛИМАНОМ»12.

У «ОЛЕСЯ» и «ЛИМАНА» было 2 или 3 боевика, псевдонимы 
которых я не помню.

2	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

3	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 
ОУН.

4	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.

5	 «Данило» – Данило Семків. 
6	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
7	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
8	 «Орест» – Євген Якимів, бойовик керівника Букачівського районного 

проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».
9	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 

проводу ОУН «Данила».
10	 Тепер – м. Ходорів Жидачівського р-ну Львівської обл.
11	 «Олесь» – Іван Червак, керівник Золочівського окружного проводу ОУН.
12	 «Лиман»  – Володимир Качур, керівник Золочівського надрайонного 

проводу ОУН.
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В северных областях Западной Украины до последнего 
времени существовал и действовал т[ак] н[азываемый] краевой 
«провод» ОУН на ПЗУЗ (Северо-западных украинских землях). 
Руководителем этого т[ак] н[азываемого] краевого «провода» 
ОУН был «ЗЕНОН»13. В состав этого краевого «провода» входил 
окружной «провод» ОУН, руководимый «УЛЬЯНОМ»14, который 
действовал в Ровенском и Здолбуновском районах Ровенской 
области.

Из этого числа, видимо, часть нелегалов украинских нацио-
налистов уже погибли, т[ак] к[ак] точных данных о них у меня не 
имеется.

Мне также известно, что на территории Станиславской 
области действовал краевой «провод» ОУН, где имелся член 
этого т[ак] н[азываемого] краевого «провода» ОУН, известный 
в националистическом подполье под псевдонимом «ГРИМ»15. 
Он  – «ГРИМ», выполнял роль руководителя этого «провода». 
С «ГРИМОМ» до 1951  г. я имел письменную связь через чле-
нов центрального «провода» ОУН «ПОЛТАВУ»16 и «МАКСИМА»17. 
Однако, после того, как они были ликвидированы, я потерял с 
«ГРИМОМ» всякую связь. Впоследствии я пытался установить 
связь с «ГРИМОМ» через ОХРИМОВИЧА18, однако эта попытка ни 
к чему не привела. Поэтому мне трудно судить есть ли и действу-
ет ли в Станиславской области этот т[ак] н[азываемый] краевой 
«провод» ОУН.

Вот и все националистическое подполье. Я, конечно, при 
этом не считаю отдельных бандитов-одиночек, которые поте-
ряли всякую связь друг с другом и ничего организационного не 
представляют. Мне конкретно о таких националистах-одиночках, 
находящихся на нелегальном положении, ничего не известно.

Таким образом, можно прямо сказать, что украинское бур-
жуазно-националистическое подполье в западных областях 
Украины полностью разгромлено, что совершенно очевидно в 
связи с моим захватом и арестом, т[ак] к[ак] некоторые остав-

13	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
14	 «Ульян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного про-

воду ОУН.
15	 «Грім»  – Микола Твердохліб, в.о. керівника Карпатського крайового 

проводу ОУН.
16	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН. 
17	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
18	 Йдеться про Василя Охримовича  – «Кузьму», відповідального за 

Львівський та Карпатський крайові проводи ОУН (05.-10.1952).
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шиеся нелегалы знали меня и еще прикрывались моим име-
нем, но теперь и этого не существует. Не существует теперь и 
какой-нибудь возможности для установления организационной 
связи между остатками украинско-националистического подпо-
лья.

ВОПРОС: А в восточных областях Украины существует 
какое-либо украинское националистическое подполье?

ОТВЕТ: В восточных областях Украины подполья украин-
ских националистов не существует. Однако, мне известно от 
«ЗЕНОНА», что у него было несколько человек украинских наци-
оналистов где-то в Житомире. Помню, что среди них был один по 
псевдониму «РОМАН»19. Однако, это подполье, как мне сообщил 
«ЗЕНОН», якобы провалилось.

Кроме того, имелось еще националистическое подполье 
в Каменец-Подольской области, о чем мне известно также от 
«ЗЕНОНА». Он мне сообщал, что установил организационную 
связь в Каменец-Подольской области с украинским национали-
стом, известным в подполье под псевдонимом «СК-9»20.

Наряду с этим имеется несколько адресов, записанных у 
меня из числа лиц, более-менее надежных с точки зрения укра-
инского национализма, в свое время выехавших в восточные 
области Украины. Эти адреса я взял у «ШУВАРА» и имел в виду 
дать их «ЗЕНОНУ» для возможной встречи и использования их в 
наших целях.

ВОПРОС: Каким образом вы осуществляли связь с назван-
ными вами организованными звеньями ОУН?

ОТВЕТ: Что касается связи с «ШУВАРОМ», то я осущест-
влял ее через т[ак] н[азываемый] «мертвый пункт» связи в 
Бережанском лесу возле села Вербы21. На этот пункт связи я 
дважды, согласно обусловленности с «ШУВАРОМ», высылал 
своих боевиков «ДОВБУША»22 и «НАЗАРА»23 15 и 30 октября 
1953 г., Однако от «ШУВАРА» на эти встречи никто не приходил. 
После зимовки уже весною 1954 г. я опять предпринимал попыт-
ки для связи с «ШУВАРОМ» и с этой целью 30 апреля, а затем 15 
мая с[его] г[ода] снова посылал своих боевиков «ДОВБУША» и 

19	 «Роман» – В. Кудля, керівник збройного підпілля ОУН на Житомирщині.
20	 «СК-9»  – Микола Качановський, керівник Кам’янець-Подільського 

окружного проводу ОУН.
21	 Тепер – с. Верба Дубенського р-ну Рівненської обл.
22	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик Василя Кука.
23	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
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«НАЗАРА». Один раз ходил с ними сам, но на «мертвом пункте» не 
был, а находился в лесу. Однако, весною этого года опять никто 
от «ШУВАРА» на встречу не пришел. Таким образом, моя связь 
с ним прекратилась. Однако, я не терял надежды на восстанов-
ление связи с «ШУВАРОМ». В этих целях я имел в виду послать 
своего боевика «ДОВБУША» в село Беньковцы24 и Ферлиев25 для 
того, чтобы отыскать возможность связи с «ШУВАРОМ». Думаю, 
что мне удалось бы это сделать, т[ак] к[ак] «ДОВБУШ» ранее 
являлся связником и боевиком «ШУВАРА», хорошо знал его 
связи и через них, безусловно, отыскал бы его самого.

ВОПРОС: А еще какие возможности у вас имелись для уста-
новления связи с «ШУВАРОМ»?

ОТВЕТ: Кроме того, что я уже сказал, у меня с «ШУВАРОМ» 
была договоренность о том, что в случае утери связи, я мог бы 
ему послать по почте письмо, написанное не мною, а кем-либо 
другим по моему поручению в адрес связей «ШУВАРА», которые 
известны моему боевику «ДОВБУШУ».

Для установления связи с «ШУВАРОМ» я мог бы воспользо-
ваться и этой возможностью.

ВОПРОС: Покажите о формах связи с другими оставшимися 
организационными звеньями ОУН?

ОТВЕТ: С Золочевским окружным «проводником» ОУН 
«ОЛЕСЕМ» и Золочевским надрайонным «проводником» ОУН  – 
«ЛИМАНОМ» имел непосредственную связь до осени 1952  г.26 
через «мертвый пункт» связи, который находился невдалеке 
от села Брониславовки27. Однако, точно места этого, т[ак] н[а-
зываемого] «мертвого» пункта я не знал, а знали мои боевики 
«ТАРАС»28, «ВИШНЕВЫЙ»29 и «БОГДАН»30. Однако, в связи с 
их ликвидацией у меня и прекратилась письменная связь с 
«ОЛЕСЕМ» и «ЛИМАНОМ». Я имел намерение восстановить 
прервавшуюся связь через нелегала «МИХАЙЛА»31, который, 

24	 Тепер – с. Беньківці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
25	 Тепер – с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
26	 Тут і дальше текст підкреслено невідомою особою червоним олівцем.
27	 Броніславівка – німецька колонія, поблизу сучасного с. Метенів Збо

рівського р-ну Тернопільської обл.
28	 «Тарас» – особа не встановлена, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
29	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
30	 «Богдан» – особа не встановлена, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
31	 «Михайло» – особа не встановлена. Можливо, йдеться про Михайла 

Цуру – «Михайла», керівника Бібрецького надрайонного проводу ОУН, який заги-
нув 27.02.1953 р. 
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как я знал, имел связь с «ОЛЕСЕМ» и «ЛИМАНОМ». Однако 
«МИХАЙЛО» был ликвидирован и поэтому мне не удалось уста-
новить с ними связь до последнего времени.

С руководителем краевого «провода» ОУН на ПЗУЗе  – 
«ЗЕНОНОМ» я имел связь через ряд так называемых «мерт-
вых пунктов». С моей стороны на один из этих пунктов связи в 
Подкаменском или Красноармейском районе ходили боевики 
«ДУБ»32, «ЮРКО»33 и «ВАСИЛЬ»34. Другие «мертвые пункты» с 
«ЗЕНОНОМ» ранее обусловленные, я сейчас не помню, где 
были, но они у меня были отмечены в моих записях и поэтому 
могут быть легко восстановлены.

Что касается «УЛЬЯНА», то с ним непосредственной связи 
я не имел, а поддерживал при необходимости эту связь через 
«ЗЕНОНА», т[ак] к[ак] знал, что у него связь с «УЛЬЯНОМ» 
была достаточно отработана. Однако, как мне известно от 
«ЗЕНОНА», у него также в последнее время прекратилась связь 
с «УЛЬЯНОМ». Причины этого мне неизвестны.

ВОПРОС: Вы показали, что на связь к тем или иным руко-
водителям националистического подполья от вас ходили раз-
личные боевики. Дайте показания о ваших боевиках и где они 
находятся в настоящее время?

ОТВЕТ: Примерно в 1944  г. при мне насчитывалось до 100 
человек боевиков, выполнявших роль связных. Эта связь стро-
илась в зависимости от территории и знания этими боевиками 
людей из организации на этих территориях. Они, эти боевики и 
связные, не имели непосредственной связи со мной, а поддер-
живали связь с шефом моей связи «БАЙДОЙ»35. Если мне нужно 
было связаться с тем или иным организационным звеном, то я 
это делал через связников, соответственно знавших участников 
ОУН на тех или иных территориях. По мере спада и разгрома 
националистических кадров уменьшалось и количество боеви-
ков и связных, обслуживавших мою связь с организационными 
звеньями ОУН. Количество боевиков-связных уменьшалось еще 
и потому, что они тоже погибали. К 1950 г. при мне было пример-
но 20 человек боевиков-связных, а затем в 1952 г. их количество 
уменьшилось до 3 человек. В 1953  г. погиб и «БАЙДА», после 
чего у меня до последнего времени было лишь 2 боевика, они 

32	 «Дуб» – Василь Палцат, керівник кур’єрської групи В. Кука.
33	 «Юрко» – Мирон Турчиняк, стрілець кур’єрської групи Проводу ОУН.
34	 «Василь» – Іван Демчук, керівник кур’єрської групи Проводу ОУН.
35	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
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же выполняли роль связных,  – это «ДОВБУШ» и «НАЗАР». Все 
остальные боевики и связные за период с 1944 г. погибли.

ВОПРОС: Каким образом вы руководили и направляли рабо-
ту антисоветской организации украинских националистов?

ОТВЕТ: «Провод» ОУН, а впоследствии я, оставшийся руко-
водителем организации украинских националистов, направляя 
антисоветскую работу украинского националистического подпо-
лья, в зависимости от условий, складывавшихся для деятельно-
сти этого антисоветского подполья.

Такими условиями являлись как внутренние условия для 
работы нашей организации, так и отношения капиталистиче-
ских стран к Советскому Союзу. Можно прямо сказать, как 
только намечались обострения в международных отношениях 
Советского Союза с капиталистическими странами, так актив-
нее начинала вести антисоветскую работу наша украинско-наци-
оналистическая организация.

Активная вооруженная деятельность УПА была связана в 
1944-1945  гг. с надеждами на то, что в ходе Отечественной 
войны Советского Союза с Германией союзники СССР отойдут 
от него, станут в лагерь его противников и помогут нам, укра-
инским националистам, в борьбе против Советской власти за 
отрыв Украины и создание на ее территории т[ак] н[азываемого] 
«самостийного» государства. В этот период «провод» ОУН и я 
в том числе вели активную работу по созданию и формирова-
нию больших вооруженных отрядов, по руководству ими против 
Советской власти.

Как известно, после окончания войны Советского Союза с 
Германией и Японией вскоре, примерно в 1946  г., наметились 
обострения в отношениях Америки и Англии с СССР. Это обсто-
ятельство вселило в нас, руководителей ОУН, уверенность в том, 
что международный конфликт близок и неизбежен, в связи с чем 
мы продолжали активно проводить работу по сколачиванию воо-
руженных отрядов и групп и возглавляли их вооруженную борьбу 
против Советской власти.

Однако, конфликт в международном масштабе задерживал-
ся, а действия органов Советской власти настолько усилились, 
что они парализовали всю нашу работу и срывали намечавшиеся 
планы. Поэтому пришлось изменить тактику нашей антисовет-
ской работы и организационные формы нашей деятельности.

В связи с таким положением вещей «провод» ОУН принял 
решение о расформировании больших формирований УПА, све-
дении их в небольшие организованные группы и активизировал 
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антисоветскую работу против начавшегося колхозного движе-
ния в западных областях УССР.

В связи с этим «провод» ОУН и лично я давали тогда указа-
ния вести активную агитационную работу против организации 
колхозов, давали указания антисоветскому националистическо-
му подполью совершать террористические акты над представи-
телями партийно-советского актива, вести саботаж колхозного 
движения.

В целях агитации против организации колхозов мы и лично я 
предлагали местным организациям использовать все малейшие 
промахи и ошибки представителей Советской власти, которые 
допускались тогда местными партийными и советскими работ-
никами.

ВОПРОС: Выступая против колхозного движения и направ-
ляя антисоветскую деятельность ОУН против колхозного строи-
тельства, вы, как буржуазный националист, защищали интересы 
кулачества. Признаете это?

ОТВЕТ: Да, признаю. Действительно, я и вся организация 
украинских националистов действовала в интересах кулачества 
и активно защищала его интересы.

ВОПРОС: Продолжайте ваши показания о вашей руководящей 
роли в антисоветской организации украинских националистов.

ОТВЕТ: В 1947-1948  гг. организованное украинско-нацио
налистическое подполье все больше и больше подвергалось 
разгрому со стороны органов Советской власти. Мы, члены 
центрального «провода» ОУН, в том числе и я, пришли к выводу, 
что война Америки и Англии против Советского Союза может 
начаться не позднее, как через 5 лет. Нужно было сохранить 
имевшиеся кадры украинских националистов, закалять их и вов-
лекать в ОУН новых членов.

Тогда нами было дано указание всему националистиче-
скому подполью о проведении работы по созданию легальных 
сеток ОУН в каждом селе не более 2 или 3-х наиболее надежных 
людей, стойких и идейно закаленных националистов. Этой рабо-
те мы придавали большое значение. Предлагалось, чтобы этой 
работой занимались лично надрайонные руководители ОУН. 
Мы считали недопустимым поручать эту работу даже районным 
руководителям ОУН, т[ак] к[ак] по своей идейной подготовке это 
были в основном мало подготовленные люди. Кроме того, это 
было необходимо и из соображений конспирации, т[ак] к[ак] при 
этом положении круг лиц, знавших вновь вовлеченных в ОУН, 
намного сужался.
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Одновременно нами предлагалось надрайонным руково-
дителям ОУН, вновь вовлеченных по селам лиц, ни с кем и 
друг с другом не связывать[ся], чтобы избежать расшифровки 
и провала этих лиц. Впоследствии эти указания о создании 
легальных сеток ОУН отменены не были и действовали до 
последнего времени.

После гибели Романа ШУХЕВИЧА я стал непосредственным 
руководителем ОУН в западных областях Украины. С того вре-
мени до дня своего ареста я направлял антисоветскую работу 
этого подполья в направлении дальнейшей подготовки и закалки 
националистических кадров в целях будущей борьбы за «само-
стийную Украину». В этот период я не давал указаний на про-
ведение террористической деятельности, старался всячески 
прекратить вооруженную борьбу в целях сохранения национали-
стических кадров от их окончательной гибели, т[ак] к[ак] каждое 
бандпроявление со стороны украинских националистов, как пра-
вило, приводило к расшифровке националистического подполья 
и неизбежной гибели его участников.

ВОПРОС: В связи с тем, что тактику ОУН вы определяли в 
зависимости от международных отношений, очевидно национа-
листическая эмиграция за кордоном добивалась связей с аме-
риканцами и англичанами. Покажите об этом?

ОТВЕТ: Действительно, националистическая эмиграция все 
время добивалась контакта с американцами и англичанами для 
оказания практической помощи украинскому националистиче-
скому подполью в антисоветской работе. Однако, из этого ничего 
не выходило. Американцы и англичане не признавали национа-
листического движения, как политического, а старались исполь-
зовать и фактически использовали украинских националистов из 
числа эмигрантов в качестве агентов своих разведок для получе-
ния от них шпионских информаций о Советском Союзе.

Протокол допроса записан с моих слов правильно, мне про-
читан, в чем и расписываюсь.

	 Допрос окончен в 24 часа. Допрос проводился с 
перерывом на обед.

ДОПРОСИЛИ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК
(МАЙОРОВ)
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	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ 
КГБ ПРИ СМ УССР – ПОЛКОВНИК

(ПОЛИЩУК)

Копия верна: 	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ
НИЯ КГБ ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК	

(МАЙОРОВ)

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 37-51. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 24-36. Копія. Машинопис.

№ 3
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
26 травня 1954 р.

СТЕНОГРАММА
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича
гор[од] Киев.			   26 мая 1954 года

Допрос начат в 11 ч[асов] 45 м[инут].
Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].

ВОПРОС: Изложите кратко свои биографические данные, а 
также покажите, когда и каким образом вы встали на путь наци-
оналистической деятельности?

ОТВЕТ: Родился я 11 января 1913 г. в м. Красне, Львовской 
области36, в семье рабочего. Отец мой работал на железной 
дороге, а мать была домохозяйкой.

Там же, в м.  Красне, я закончил 4 класса сельской школы, 
после чего поступил в гимназию в г[ороде] Золочеве Львовской 
области, где познакомился с учеником этой же гимназии ЛЕХ 
Ярославом, уроженцем села Белый Камень37.

36	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
37	 Тепер – с. Білий Камінь Золочівського р-ну Львівської обл.
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ЛЕХ Ярослав систематически давал мне читать национали-
стическую газету «СУРМА»38, издававшуюся «Украинской воен-
ной организацией» – «УВО», обрабатывал меня в националисти-
ческом духе, после чего завербовал в организацию украинских 
националистов. Это было примерно в 1929 г.

С тех пор и до дня ареста я состоял в организации украин-
ских националистов и все время занимался националистической 
деятельностью.

По окончании гимназии я пытался поступить во Львовский 
гос[ударственный] университет, в 1932 г., однако в связи с тем, 
что я являлся украинцем, в гос[ударственный] университет меня 
не приняли, в силу чего в том же году я вынужден был выехать в 
г[ород]  Люблин, где частным образом поступил в Люблинский 
университет на юридический факультет.

Там мне учиться пришлось сравнительно недолго, т[ак] к[ак] 
летом 1933 г. я был арестован. После освобождения из-под аре-
ста я снова поехал в г[ород] Люблин, но осенью того же 1933 г. 
я вновь был арестован польской полицией по подозрению в уча-
стии в поджогах помещичьих имений, и осужден на 14 месяцев 
тюремного заключения, однако аппеляционный суд увеличил 
мне наказание до 2,5 лет.

В 1936 г. я освободился из тюр[ь]мы и поступил вскоре рабо-
тать продавцом магазина в г[ороде] Золочеве, однако в связи с 
убийством польских помещиков ЯСИНСКИХ39 я не сомневался в 
том, что польские власти меня снова арестуют и поэтому пере-
шел на нелегальное положение, встав окончательно на путь про-
фессиональной националистической работы.

ВОПРОС: Покажите о Вашей практической работе в нацио-
налистическом подполье?

ОТВЕТ: В 1932  г., когда я ездил во Львов с целью посту-
пления на учебу в госуниверситет, я встречался с участниками 
организации украинских националистов МАЛЮЦА40, СТЕЦ[Ь]
КО Ярославом, СТАРУХ Ярославом, а позднее, когда учился в 
Люблине, то имел задание создать среди студенчества украин-
скую националистическую организацию и возглавить ее работу.

38	 «Сурма»  – друкований орган УВО, а потім військовий журнал ОУН 
(1927–1934). Редагований у Берліні і Празі, друкуваний в Литві. Нелегально роз-
повсюджуваний на території Західної України.

39	 Подія мала місце 6.05.1937  р. біля с.  Гологори Золочівського р-ну 
Львівської обл. 

40	 Йдеться про Івана Малюцу, на той час організаційного референта КЕ 
ОУН ЗУЗ.
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Это задание я выполнил. Националистическая организация 
мною была создана в составе 3 человек, которым я дал задание 
вовлекать в организацию новых лиц, что они и осуществляли.

Кроме того, в тот же период, выполняя задание украинских 
националистов, я ездил в г[орода] Луцк и Ровно, как курьер орга-
низации, куда возил националистическую литературу и вел про-
пагандистскую националистическую работу. В частности в г[о-
роде] Ровно я встречался с участником ОУН РОБИТНИЦКИМ41. В 
г[ороде] Луцке – не помню с кем.

В период моей работы продавцом в магазине г[оро-
да] Золочева, я являлся «повитовым» (уездным) руководителем 
организации украинских националистов в Золочевском уезде и 
возглавлял тогда всю деятельность украинских националистов в 
этом уезде. Тогда почти в каждом селе мы имели свои организа-
ционные звенья.

В мае 1937 г. в связи с угрозой нового ареста, я бежал из г[о-
рода] Золочева во Львов, где скрывался на различных квартирах, 
поддерживая постоянную связь со СТАРУХ Ярославом, который 
тогда являлся членом Львовского краевого «провода» ОУН.

В тот период времени я вел националистическую работу 
среди рабочих г[орода]  Львова, неоднократно ходил на неле-
гальные сборища, где выступал перед рабочими и читал им 
националистические брошюры.

Позднее, осенью 1937  г., я был направлен на работу в 
Подгаецкий уезд, Тернопольской области, где занимался соз-
данием нелегальной типографии и распространением нацио-
налистической литературы. Такую типографию я создал. В ней 
работал один печатный станок.

Так продолжалось до 1939 г., т[о] е[сть] до момента вступле-
ния частей Советской Армии на территорию Западной Украины.

Вскоре после этого я вернулся во Львов и оттуда нелегаль-
но бежал в Польшу, в г[ород] Сянок42, после чего перебрался в 
гор[од] Краков, где встретился с руководящими участниками 
ОУН – ШУХЕВИЧЕМ Романом, БАНДЕРОЙ Степаном, СТЕЦ[Ь]КО 
Ярославом, ЛЕНКАВСКИМ43, ГАСИНЫМ44, ЛЕБЕДЕМ Николаем.

41	 Йдеться про Володимира Робітницького, на той час чільного діяча 
націоналістичного руху на Рівненщині.

42	 У тексті: Санок.
43	 Йдеться про Степана Ленкавського, на той час члена Революційного 

Проводу ОУН.
44	 Йдеться про Олексу Гасина, на той час члена Революційного Проводу 

ОУН, керівника ряду військових вишколів у Кракові.
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Там, по заданию организации, я осуществлял нелегальную 
связь с националистическим подпольем, оставшимся и действо-
вавшим на территории западных областей Украины, проложив 
через границу нелегальный канал связи путем посылки курьеров 
туда и обратно45.

В 1941  г. в связи с расколом националистического движе-
ния на мельниковцев и бандеровцев, в Кракове по инициати-
ве и под руководством Степана БАНДЕРЫ был создан новый 
«провод» ОУН, в состав которого вошел я на правах организа-
ционного референта. Кроме того, в состав «провода» вошли: 
СТЕЦ[Ь]КО Ярослав  – был политреферентом этого «прово-
да», ЛЕНКАВСКИЙ – являлся референтом пропаганды, ГАСИН – 
референт военных дел, ЛЕБЕДЬ Николай  – референт С[лужбы] 
Б[езопасности]46, ШУХЕВИЧ тогда в состав Главного «провода» 
ОУН не вошел – он занимался исключительно военными делами 
организации.

С тех пор я являлся членом центрального «провода» ОУН 
и почти все время занимался организационными вопросами в 
«проводе».

После вступления немецких захватчиков на террито-
рию Украины я, СТАРУХ Ярослав и еще несколько человек из 
числа украинских националистов возвратились на территорию 
Западной Украины в г[ород] Львов.

По прибытии во Львов этой группой украинских национали-
стов был созван т[ак] н[азываемый] Великий Сбор, на котором 
была провозглашена декларация о создании т[ак] н[азываемой] 
«Самостоятельной Украины» и сформировано «правительство» 
во главе со СТЕЦ[Ь]КО Ярославом.

Вскоре немецкими оккупантами был арестован СТЕЦ[Ь]КО 
Ярослав и другие члены этого т[ак] н[азываемого] «правитель-
ства», а сформированные местные самоуправления ограниче-
ны в правах, а впоследствии совершенно отстранены от уча-
стия в руководстве общественной жизнью в западных областях 
Украины. Я тогда в состав этого «правительства» не входил.

В связи с наступлением немецких оккупационных войск и 
захватом ими значительной части Украины, летом 1941  г. по 
заданию «провода» ОУН я выехал в гг. Ровно, Житомир, Фастов47 

45	 Тут і дальше текст підкреслено невідомою особою червоним олівцем.
46	 Підкреслення зроблене синьою ручкою невідомою особою.
47	 Фастів – місто, районний центр Київської обл.
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и Васильков, куда организацией украинских националистов уже 
были посланы националистические кадры для разворота нацио-
налистической работы в восточных областях Украины. Я выехал 
туда с заданием организовать работу этих лиц.

Однако в конце лета 1941  г. в г[ороде] Василькове я был 
арестован немецкими оккупантами, помещен в лагерь воен-
нопленных в г[ороде]  Белая Церковь, оттуда был направлен в 
тюрьму г[орода]  Житомира, затем в Ровно и позже в Луцк, где 
содержался в одной школе, оттуда я совершил побег и к зиме 
1941 г. прибыл в г[ород] Львов.

Зиму 1941  г. я провел во Львове, занимаясь различной 
незначительной работой в организации, после чего весной 
1942 г. по заданию организации был снова направлен на восток, 
в частности в Днепропетровскую область, где до 1943 г. являлся 
проводником т[ак] н[азываемого] Южного краевого «провода» 
ОУН и возглавлял националистическую работу на территории 
южных областей Украины.

Националистическая организация состояла тогда из област-
ных, окружных и других «проводов» ОУН на указанной террито-
рии, как из числа присланных из запада участников организации, 
так и из числа лиц, которых мы вербовали на месте.

После освобождения территории Днепропетровской обла-
сти от немецких оккупантов и дальнейшего продвижения фронта 
на запад я в 1943 г. вернулся на Волынь и в связи с этим неле-
гально перешел линию фронта в Кременецком районе.

После дальнейшего отступления немцев и освобождения 
территории Западной Украины, в 1944 г. я был вызван на сове-
щание членов «провода» ОУН, которое состоялось в Олесском 
районе, в лесу.

На этом совещании были ШУХЕВИЧ, я  – КУК, «ОХРИМ»48, 
«ПЕРЕБЕЙНИС»49, МАЕВСКИЙ50, «КИЕВСКИЙ»51.

Совещание проходило под руководством ШУХЕВИЧА, кото-
рый еще ранее был введен в состав центрального «провода» 
ОУН, и здесь же я был избран организационным референтом 
«провода». В течение 1944-1945 гг. я находился на нелегальном 

48	 «Охрім» – Дмитро Клячківський, крайовий провідник ПЗУЗ.
49	 «Перебийніс» – Дмитро Грицай, шеф ГВШ УПА.
50	 Йдеться про Дмитра Маївського – «Тараса», політичного референта 

Проводу ОУН.
51	 «Київський»  – Яків Бусел, референт пропаганди крайового проводу 

ОУН ПЗУЗ.
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положении в Подгаецких лесах, затем в лесах Рогатинского 
района. С осени 1946 до 1948 г. скрывался в Подгаецких лесах 
Тернопольской области, продолжая выполнять роль организа-
ционного референта центрального «провода» ОУН.

С 1948 г. я являлся заместителем ШУХЕВИЧА по организа-
ционным вопросам и по руководству УПА.

После гибели ШУХЕВИЧА и до настоящего времени я являл-
ся руководителем организации украинских националистов в 
западных областях Украины.

ВОПРОС: Что вам известно о закордонных формированиях 
украинских националистов?

ОТВЕТ: Мне известно, что из числа кадровых украинских 
националистов, бежавших за границу, главным образом в аме-
риканскую зону оккупации Германии, существует два основных 
формирования украинских националистов: с одной стороны 
т[ак] н[азываемые] ЗЧ (Закордонни частыны) организации укра-
инских националистов, которые возглавляет Степан БАНДЕРА, в 
состав их входят: СТЕЦ[Ь]КО Ярослав, Л[Е]НКАВСКИЙ, МАТЛА52, 
ОЛЕ[Ж]КО53, МАТВИЕЙКО54 и ряд других лиц.

Наряду с этим, так же существует т[ак] н[азываемое] 
Закордонное представительство (ЗП) УГВР (Украинский Главный 
Освободительный Совет), которое формально возглавляет 
ГРИНЬОХ Иван.

В состав З[акордонного] П[редставительства] УГВР входят: 
ЛЕБЕДЬ Николай, «КАЛИНА»55, РЕБЕТ Дарья и др[угие].

ВОПРОС: Что из себя представляют закордонные национа-
листические формирования? С каким закордонным национа-
листическим формированием вы, как главарь ОУН в западных 
областях Украины, имели связь и в чем эта связь выражалась?

ОТВЕТ: О характере этих закордонных националистических 
формирований я уже показал. Что же касается связи с ними, то 
такая связь у нас действительно существовала длительное время. 

Мне известно, что ШУХЕВИЧ Роман, начиная с 1944 года, 
имел нелегальную связь с указанными выше закордонными 
националистическими формированиями. 

52	 Йдеться про Зиновія Матлу – «Дніпрового».
53	 Йдеться про Костянтина Кононенка  – «Н. Олежка», члена Проводу 

Закордонних частин ОУН, а відтак – активного діяча ОУН(з). 
54	 Йдеться про Мирона Матвієйка – «Усміха», референта СБ Проводу ЗЧ 

ОУН.
55	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП УГВР.
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Позднее, в 1948 г., ШУХЕВИЧ посылал своих связных – пору-
чика УПА «ИВАНА» и другого связного, псевдонима которого я не 
знаю56.

Их для перехода границы готовили лично ШУХЕВИЧ 
и «ПОЛТАВА»57. Посылали их нелегальным путем через 
Чехословакию и американскую зону оккупации Германии для 
встречи с БАНДЕРОЙ, снабдив этих курьеров информацией о 
положении дел в ОУН на территории западных областей Украины.

В 1949  г. эти курьеры вернулись на территорию Западной 
Украины, будучи сброшенными с американского самоле-
та. Это были представители БАНДЕРЫ и З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР.

В последующих письмах ко мне ШУХЕВИЧ сообщал о воз-
вращении этих курьеров и высказывал мнение о необходимости 
нашей поездки за кордон.

Помню, в одном письме он кратко упоминал о конфлик-
те между З[акордонными] Ч[астями] ОУН и З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР.

Весной 1950  г., тоже с американского самолета, были 
выброшены от З[акордонного] П[редставительства] УГВР связ-
ные ХОМА58 и другие, которые доставили газеты, 2 рации и почту 
от З[акордонного] П[редставительства] УГВР.

В 1950  г., несколько позднее, явились связные «СЛАВКО» 
и «ПОМСТА»59, которые перешли через границу, связались в 
Тернопольской области с «БУРЛАНОМ»60 и от него были направ-
лены ко мне в Рогатинский лес. Они доставили почту и письма 
от БАНДЕРЫ. Некоторые письма были зашифрованы и мне все 
не удалось расшифровать, т[ак] к[ак] шифр при ликвидации 
ШУХЕВИЧА был захвачен органами МГБ.

БАНДЕРА в своей почте указывал, что ждать войны в ближай-
шее время оснований не имеется, давал конкретные указания о 
сохранении сил организации.

56	 Йдеться про кур’єрську групу Проводу ОУН в Україні за кордон, у складі 
якої йшов Іван Паньків – «Іван».

57	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
58	 Йдеться про Івана Хому – «Богдана», який 31.05.1950 р., як керівник 

кур’єрської групи ЗП УГВР, десантувався в Україні з американського літака, 
успішно доставивши пошту до Проводу ОУН.

59	 Йдеться про Євгена Гуру – «Славка» та Івана Смаржа – «Помсту», які 
у червні 1950 р., як кур’єри Проводу ЗЧ ОУН, доставили пошту з Польщі в Україну.

60	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 
крайового проводу ОУН.
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Летом 1950 г. я направил за границу для связи с закордон-
ными формированиями ОУН «СЛАВКО» и «ПОМСТУ», а позже 
ХОМУ, которые должны были нелегально перейти границу и про-
браться в американскую зону оккупации Германии61.

С этими связными я  – КУК, «ПОЛТАВА», «ГОРНОВЫЙ»62, 
«МАКСИМ»63 отправляли письма за границу с соответствующей 
информацией о ситуации в СССР за период 1949-1950 гг. В част-
ности, об имевшем место переселении украинцев с запада на 
восток, о колхозах и т[ак] д[алее].

Разумеется, вся информация писалась в антисоветском духе. 
Писали также о деятельности организации украинских национа-
листов, о тяжелом положении организации, трудностях, с кото-
рыми связана работа по сохранению националистических кадров.

Кроме того, мы здесь излагали свою позицию по вопро-
су работы З[акордонных] Ч[астей] ОУН и З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, предлагали создать идейный 
сплоченный центр украинских националистов и просили при-
слать двух представителей на территорию западных областей 
Украины  – одного от З[акордонных] Ч[астей] ОУН, другого от 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР для информации нас 
о создавшемся положении за кордоном.

Весной 1951 г. из-за границы прибыл связной «СЛАВКО», но 
встретиться с ним мне не удалось, т[ак] к[ак] он выдвигал невоз-
можные для этого условия встречи64.

Весной 1951 г. на территорию западных областей Украины, 
кроме того, был выброшен с американского самолета предста-

61	 Восени 1950 р. з бази Петра Федуна – «Полтави» у Карпатах, за дору-
ченням керівника збройного підпілля ОУН в Україні Василя Кука – «Леміша», за 
кордон було скеровано дві кур’єрські групи: до Проводу ЗЧ ОУН через Польщу 
пішли Євген Гура – «Славко» та Іван Смарж – «Помста», а до ЗП УГВР (через тери-
торію Польщі, Чехословаччини та Австрії) – Іван Хома – «Богдан», Левко Чепіль – 
«Орест» і Йосип Кіт – «Осип». Обидві групи, щасливо подолавши далеку дорогу, у 
жовтні 1950 р. доставили організаційну пошту до адресатів.

62	 «Горновий» – Осип Дяків, керівник Львівського крайового проводу ОУН, 
один із чільних публіцистів збройного підпілля ОУН.

63	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
64	 «Славко» – Євген Гура. 15.05.1951 р. у складі кур’єрської групи Проводу 

ЗЧ ОУН під керівництвом Мирона Матвієйка – «Усміха» десантувався в Україні, 
в околиці с. Бишки Козівського р-ну Тернопільської обл. Будучи агентом радян-
ських спецслужб, після приземлення видав спецгрупі МДБ товаришів, а сам 
намагався заманити у пастку і керівника збройного підпілля ОУН в Україні Василя 
Кука – «Леміша». Однак це йому не вдалося, оскільки останній розгадав комбіна-
цію чекістів.
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витель З[акордонного] П[редставительства] УГВР ОХРИМОВИЧ65 
вместе с другими лицами. Встретиться с ОХРИМОВИЧЕМ мне 
удалось лишь осенью 1951 г.

ОХРИМОВИЧ имел с собой рацию, письма от ГРИНЬОХА, 
ЛЕБЕДЯ, «КАЛИНЫ», ТУРЧИНА66, РЕБЕТ Дарьи, а также газеты, 
издававшиеся за кордоном.

ОХРИМОВИЧ защищал позиции З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР. Что же касается представителя 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН, то такого не было, хотя ОХРИМОВИЧ 
говорил мне, что готовились послать человека и высказал свое 
мнение, что таким человеком скорее всего будет МАТВИЕЙКО, 
который является референтом С[лужбы] Б[езопасности] «про-
вода» Закордонных Частей ОУН.

Как известно, «МАКСИМ» и «ПОЛТАВА» в 1951 г. погибли и 
имевшийся у них нелегальный канал связи с заграницей исполь-
зовать мне не удалось.

ОХРИМОВИЧ тоже потерял связь с этими формирования-
ми и поэтому имел намерение связаться через американское 
посольство в Москве, для чего готовил с целью поездки в Москву 
какого-то человека.

У меня лично были намерения послать человека за границу в 
качестве связного между нами и заграничными формирования-
ми ОУН, однако подходящего человека я не нашел и поэтому до 
последнего времени на связь с представителями закордонных 
формирований ОУН никого не посылал.

ВОПРОС: О каком конфликте между З[акордонными] 
Ч[астями] ОУН и З[акордонным] П[редставительством] УГВР вы 
говорите?

ОТВЕТ: В 1949 г. мне стало известно о том, что примерно с 
1946 г. между заграничными формированиями украинских наци-
оналистов, т[о] е[сть] между З[акордонными] Ч[астями] ОУН и 
З[акордонным] П[редставительством]  УГВР начался конфликт 
и серьезные распри по вопросу о том, кто должен представлять 
за границей организацию украинских националистов, действую-
щую на территории западных областей Украины.

Дебаты по этому вопросу вскоре переросли в личные оскор-
бления друг друга. Например, представители З[акордонных] 
Ч[астей ОУН] обвиняли представителей З[акордонного] 

65	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», представника ЗП УГВР, 
який 20.05.1951 р. у складі кур’єрської групи десантувався в Україні.

66	 «Турчин» – Євген Врецьона, активний діяч ЗП УГВР.
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П[редставительства УГВР] в том, что последние, якобы, являют-
ся агентами органов МГБ; стали уличать друг друга в воровстве 
организационных денег и т[ак] д[алее]. Доказывали друг другу, 
кто лучше знает положение организации украинских национали-
стов на территории Западной Украины.

Разумеется, что все это способствовало развалу национали-
стической работы за границей.

ВОПРОС: Какую позицию занимал «провод» ОУН и лично вы 
по отношению к закордонным националистическим формирова-
ниям?

ОТВЕТ: Ранее существовавший «провод» ОУН в западных 
областях Украины, а после его ликвидации лично я, считали, что 
развернувшаяся борьба между националистическими формиро-
ваниями за кордоном очень отрицательно сказывалась на всей 
работе организации и в связи с этим предлагал принять необхо-
димые меры к об[ъ]единению этих враждующих групп.

Мы считали также, что З[акордонное] П[редставительство] 
УГВР не имеет никакого основания претендовать на руко-
водство нашей работой, поскольку организация украинских 
националистов не может быть подчинена З[акордонному] 
П[редставительству] УГВР.

Что же касается моего личного отношения к развернувше-
муся конфликту за кордоном между этими националистиче-
скими группами, то я считал и считаю, что эта борьба идет не в 
интересах организации, а осуществляется в личных интересах 
отдельных участников заграничных националистических фор-
мирований, которые ищут наибольших материальных выгод.

Каждая из этих группировок, претендуя представлять за кор-
доном организацию украинских националистов, действующую в 
западных областях Украины, стремится поднять свой авторитет 
в глазах представителей американской и английской разведок и 
лично я в этой борьбе ничего идейного не вижу.

Стремление каждой из этих группировок выставить на пер-
вый план якобы существующие расхождения по идейным про-
граммным вопросам ОУН я считаю ничем иным, как прикрыти-
ем действительного положения вещей спорящих между собой 
участников этих групп ради своего личного благополучия и 
своей личной выгоды.

Протокол допроса записан с моих слов правильно, мне про-
читан, в чем и расписываюсь. 

Кук67
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ДОПРОСИЛИ:
ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ КГБ
ПРИ  СМ УССР – ПОЛКОВНИК	 (ПОЛИЩУК)
ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ  ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала АМЕЛИНА.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 52-66. Копія. 
Машинопис.

№ 4
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
28 травня 1954 р.

СТЕНОГРАММА
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича
гор[од] Киев	 от 28 мая 1954 года

Допрос начат в 10.45.

ВОПРОС: Назовите известные Вам украинские национали-
стические формирования за границей?

ОТВЕТ: Мне известно, что за границей существуют различ-
ные украинские националистические формирования. Эти фор-
мирования по их программам и тактике могут быть разбиты на 
3 основные группы.

В частности, существуют формирования З[акордонные] 
Ч[асти] ОУН и З[акордонное] П[редставительство] УГВР. Эти 
группы об[ъ]единяют определенную часть из числа лиц украин-
ской национальности, бежавших в свое время за границу.

Эти формирования поддерживают в основном программу 
ОУН, хотя по некоторым вопросам они и не сходятся в своих 
взглядах. Главным местом пребывания З[акордонных] Ч[астей] 

67	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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ОУН и З[акордонного] П[редставительства] УГВР является 
гор[од] Мюнхен в американской зоне оккупации Германии.

Другая группа украинских националистических фор-
мирований об[ъ]единена в единый лагерь УНР (Украинская 
Национальная Рада)68.

В этот лагерь в основном об[ъ]единены националисти-
ческие организации демократического направления, которые 
стоят на позициях создания парламентарной республики в т[ак] 
н[азываемой] «самостийной Украине».

Подавляющее большинство формирований, входящих в этот 
лагерь, стоят на позициях защиты интересов капитализма и 
открыто провозглашают свои взгляды о сохранении крупной 
частной собственности.

В этом лагере об[ъ]единены члены т[ак] н[азываемой] УРДП 
(Украинская Революционная Демократическая партия), которая 
расколота на правых и левых. В УНР входят также участники ОУН 
мельниковского направления, также расколотого на правых и 
левых мельниковцев. Сюда же входят социалисты-революцио-
неры, социалисты-демократы, а также бывшие участники т[ак] 
н[азываемой] УНДО (Украинское национально-демократическое 
об[ъ]единение)69 и бывшие участники партии УНР, которую в 
свое время возглавлял Андрей ЛИВИЦКИЙ70.

Центром этих националистических формирований также 
является г[ород]  Мюнхен, находящийся в американской зоне 
оккупации Германии.

Третьей группой украинских националистических формиро-
ваний являются формирования гетманцев, об[ъ]единяющиеся в 
т[ак] н[азываемый] союз гетманцев-державников.

68	 Українська Національна Рада (УНРада) – створена в 1948 р. зусил-
лями Уряду УНР в екзилі з метою консолідації всіх українських політичних партій, 
рухів та середовищ, що діяли в діаспорі для відновлення незалежної Української 
держави. До складу УНРади входили такі організацій і партії: Український націо-
нально-державний союз, ОУН (м), УНДО, УРДП, Союз земель соборної України – 
Селянської спілки, УСДП, УПСР, ОУН(б). У 1950 р. ОУН(б) вийшла з УНРади та 
розпочала боротьбу проти неї, мотивуючи свій вчинок тим , що остання не надає 
моральної підтримки революційній боротьбі, що триває на українських землях.

69	 Українське Національно-Демократичне Об’єднання (УНДО) – най-
впливовіша українська легальна політична партія на Західній Україні, заснована 
в 1925 р. Під впливом УНДО перебувала більшість українських культурно-освіт-
ніх і економічно-фінансових інституцій. Голови – Дмитро Левицький та Василь 
Мудрий. У площині внутрішньої української політики між УНДО та ОУН тривала 
постійна ідеологічна боротьба. Офіційний орган партії – тижневик «Свобода».

70	 У тексті: Левицкий.
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Гетманцы, как известно, преследуют монархические 
цели и ставят своей задачей установить власть гетмана из 
рода СКОРОПАДСКИХ. Руководит этим союзом сын гетмана 
СКОРОПАДСКОГО – Данила СКОРОПАДСКИЙ, который живет в 
Лондоне. Поэтому основным центром формирований гетманцев 
является г[ород] Лондон (Англия).

Кроме этих трех основных групп имеются еще мелкие фор-
мирования, в частности я имею в виду т[ак] н[азываемую] 
военную группировку, которая состоит из бывших участников 
дивизии «СС-Галичина», местом пребывания которых является 
Лондон.

Эта группа считает, что в т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украине» должна быть установлена военно-буржуазная диктату-
ра.

В Америке, из числа эмигрировавших туда украинцев создан 
т[ак] н[азываемый] «Украинский конгрессовый комитет», кото-
рый занимает среднюю позицию между УГВР и У[краинской] 
Н[ациональной] Р[адой] и ведет линию на примирение этих 
группировок.

В Канаде из числа эмигрировавших туда украинцев создан 
т[ак] н[азываемый] «Украинский комитет», который по своим 
взглядам и программным положениям примыкает к У[краинской] 
Н[ациональной] Р[аде].

ВОПРОС: Покажите об истории возникновения названных 
Вами националистических формирований?

ОТВЕТ: Что касается З[акордонных] Ч[астей] ОУН и 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР, то они возникли сле-
дующим образом:

В 1943  г. на территории западных областей Украины стала 
создаваться УПА, в которой находилось много лиц, не являв-
шихся участниками организации украинских националистов. 
Поэтому стал вопрос о более широкой организации руководства 
националистическим движением.

В связи с этим и возникла мысль о необходимости создания 
УГВР (Украинского Главного Освободительного Совета).

Созданию УГВР предшествовали переговоры, которые вел 
ШУХЕВИЧ с лицами, не состоявшими в организации украинских 
националистов, и когда эта работа была закончена, то был собран 
т[ак] н[азываемый] Верховный Сбор где-то в Станиславской 
области. На этом «Великом Сборе» был избран состав УГВР. Я 
тогда не присутствовал. Был избран президент УГВР, фамилию 
которого я не знаю, а в состав УГВР вошли 25 человек.
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УГВР, как полномочный орган, создал т[ак] н[азываемый] 
Генеральный Секретариат, который должен был явиться «укра-
инским правительством».

Председателем этого Генерального Секретариата был 
избран Роман ШУХЕВИЧ. Сам секретариат состоял из секрета-
рей по различным линиям работы.

В частности, секретарем по иностранным делам был утвер-
жден ЛЕБЕДЬ Николай, которого вскоре после этого Роман 
ШУХЕВИЧ направил за границу для того, чтобы он представлял 
за границей сформированное т[ак] н[азываемое] украинское 
правительство.

Вместе с ЛЕБЕДЕМ выехали и некоторые другие члены 
УГВР, в связи с чем за границей и образовалось т[ак] н[азыва-
емое] Закордонное Представительство (ЗП) УГВР. Формально 
это Представительство в целом возглавил ГРИНЬОХ Иван.

Всего в составе этого представительства имеется около 15 
человек.

Что же касается истории З[акордонных] Ч[астей] ОУН, то 
они возникли следующим образом:

В период немецкой оккупации БАНДЕРА Степан, СТЕЦ[Ь]
КО Ярослав и другие находились в тюрьме; часть участников 
организации украинских националистов в связи с наступлением 
Советской Армии бежали за границу. Таким образом за грани-
цей, в частности, в американской зоне оккупации Германии, 
оказалось большое количество участников ОУН.

БАНДЕРА и СТЕЦ[Ь]КО впоследствии, как известно, были 
освобождены немцами из тюрьмы и тоже остались в американ-
ской зоне оккупации Германии.

БАНДЕРА в то время не возглавлял ОУН и не являлся ее 
руководителем, потому что в 1943  г. руководителем ОУН был 
избран Роман ШУХЕВИЧ.

Степан БАНДЕРА собрал сборы из числа представителей 
ОУН, находящихся за кордоном, и с помощью этих сборов офор-
мил руководство т[ак] н[азываемыми] закордонными частынами 
ОУН.

На том же сборе был принят устав для заграничной части 
ОУН, в котором было записано, что они являются частью общей 
организации ОУН и что они подчинены центральному «проводу» 
ОУН, находящемуся на территории западных областей Украины.

Однако, поскольку практически осуществить связь и руко-
водство З[акордонными] Ч[астями] ОУН нам из западных обла-
стей Украины было трудно, поэтому З[акордонные] Ч[асти] ОУН 
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по существу сформировалось в самостоятельную группировку, 
которую возглавляет до настоящего времени Степан БАНДЕРА.

ВОПРОС: Разве Степан БАНДЕРА не является руководите-
лем всей организации украинских националистов?

ОТВЕТ: Нет, не является. В 1943 г. руководителем ОУН был 
избран Роман ШУХЕВИЧ. БАНДЕРА же в то время находился в 
немецкой тюрьме. После его освобождения, когда нам стало 
известно об этом, в 1945  г. Роман ШУХЕВИЧ высказал мнение 
о том, что целесообразно обратиться к БАНДЕРЕ с просьбой 
возглавить всю организацию ОУН, поскольку ему, ШУХЕВИЧУ, 
трудно руководить ОУН и УПА одновременно. Он лично хотел 
все свое внимание сконцентрировать на руководстве УПА, а 
БАНДЕРЕ предложить возглавить всю организацию. С этой 
целью в 1945 г. он посылал нелегально через границу предста-
вителей «провода» ОУН МАЕВСКОГО71 и «ПЕРЕБИЙНИСА»72, с 
предложениями БАНДЕРЕ о принятии руководства организаци-
ей ОУН. Однако МАЕВСКИЙ и «ПЕРЕБИЙНИС» в Чехословакии 
погибли. После этого ШУХЕВИЧ послал курьера с аналогичными 
предложениями к БАНДЕРЕ.

Получив это предложение, БАНДЕРА собрал конференцию 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН, которая, учитывая предложения, 
исходившие от «провода» ОУН, избрала БАНДЕРУ руководителем 
организации, хотя такое решение было незаконным, поскольку 
члены «провода» ОУН, находившиеся за кордоном, были при этом 
игнорированы БАНДЕРОЙ и он их мнения не спрашивал.

До 1949 г. это обстоятельство нам известно не было и поэто-
му все члены «провода» ОУН признавали БАНДЕРУ руководите-
лем организации, однако, когда нам стал известен такой посту-
пок БАНДЕРЫ, то «провод» ОУН, подготавливая уход ШУХЕВИЧА 
за границу, уполномочил его выступить там как руководителя 
всей организации, а не как подчиненное БАНДЕРЕ лицо.

Таким образом, согласно этому решению, формально 
БАНДЕРА не признавался «проводом» в качестве руководителя 
организации.

71	 Йдеться про Дмитра Маївського – «Тараса», політичного референта 
Проводу ОУН, який 19.12.1945 р. при переході чесько-німецького кордону був 
затриманий чеськими прикордонниками і, не бажаючи здаватися живим, при-
вселюдно застрелився.

72	 «Перебийніс»  – Дмитро Грицай, шеф ГВШ УПА, який 19.12.1945  р. 
був затриманий чеськими прикордонниками при спробі перетину кордону до 
Німеччини, а 22.12.1945  р. вчинив самогубство у чеській тюрмі напередодні 
передачі його до рук НКГБ.
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ВОПРОС: Продолжайте Ваши показания об истории возник-
новения националистических формирований за границей?

ОТВЕТ: Что касается формирований, входящих в лагерь 
У[краинской] Н[ациональной] Р[ады], то они возникли в основ-
ном из числа украинских националистов, бежавших за границу 
в период гражданской войны, а также в 1939  г. из числа лиц, 
бежавших за границу в период Отечественной войны Советского 
Союза с Германией.

Группа националистов из числа гетманцев возникла глав-
ным образом в связи с гражданской войной в Советском Союзе 
из числа лиц, бежавших в тот период сначала в Германию, а 
затем перебравшихся в Англию.

Националистические украинские организации в Америке и 
Канаде возникли из числа украинцев, в свое время эмигриро-
вавших в эти страны.

ВОПРОС: Дайте характеристику каждого из этих формиро-
ваний в отдельности?

ОТВЕТ: Общим для всех этих националистических форми-
рований является стремление к созданию на Украине само-
стоятельного государства, т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины». Однако по программным, организационным, полити-
ческим и тактическим вопросам между существующими группи-
ровками имеются серьезные расхождения.

В частности, З[акордонное] П[редставительство] УГВР, при-
знавая необходимость создания т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины», стоит на позициях необходимости национализации 
крупной промышленности, создания трудовых хозяйств в селах 
без использования в этих хозяйствах наемной силы, считает 
необходимым ограничить развитие этих трудовых хозяйств с тем, 
чтобы они не превратились в помещичьи хозяйства.

УГВР, таким образом, защищает интересы мелкой буржуа-
зии в сельском хозяйстве, хотя допускает возможность создания 
об[ъ]единений этих хозяйств при условии, если этого будут тре-
бовать сами крестьяне.

Что же касается З[акордонных] Ч[астей] ОУН, то послед-
ние формально присоединяются к позиции З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, однако присоединяются только 
декларативно. Фактически же З[акордонные] Ч[асти] ОУН стоят 
на более реакционной платформе и, практически, защищают 
интересы крупной буржуазии и открыто заявляют о необходи-
мости сохранения крупной частной собственности на все виды 
производства.
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Кроме того, З[акордонные] Ч[асти] ОУН отличается по 
своим взглядам от З[акордонного] П[редставительства] УГВР 
еще в области организации формы правления в государстве, в 
частности З[акордонное] П[равительство] УГВР стоят на пози-
ции создания парламентарной республики в т[ак] н[азываемой] 
«Самостийной Украине», а З[акордонные] Ч[асти] ОУН стоят на 
позиции партийной диктатуры, диктатуры одной партии, т[о] 
е[сть] диктатуры ОУН.

Позиция З[акордонного] П[редставительства] УГВР по про-
граммным вопросам ближе подходит к позиции, которую зани-
мал «провод» ОУН в западных областях Украины и я лично.

С З[акордонными] Ч[астями] ОУН нас сближало то, что они 
придавали большое значение организации украинских нацио-
налистов в целом и видели в ней средство к достижению цели, 
тогда как З[акордонное] П[редставительство] УГВР меньше 
обращало внимания на организацию и не придавало ей такого 
большого значения.

Украинские националистические формирования, об[ъ]еди
ненные в лагерь У[краинской] Н[ациональной] Р[ады], почти все 
стоят на позициях защиты капитализма и отстаивания прав част-
ной собственности во всех ее формах. Поэтому они считают, что 
«Самостийная Украина» должна быть полностью капиталистиче-
ским государством, а по форме государственного правления – 
парламентарной республикой.

Из всех формирований, входящих в группу У[краинской] 
Н[ациональной] Р[ады], имеется левое крыло УРДП, возглавляе-
мое МАЙСТРЕНКО73. Не соглашаясь с общими позициями, кото-
рые занимает УРДП, левое крыло этой партии присоединилось 
к позиции ОУН и ее «провода», существовавшего на территории 
западных областей Украины.

Я об этом знаю потому, что сам МАЙСТРЕНКО дважды присы-
лал мне письма, когда прибывали представители З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР ко мне на связь из-за кордона. В этих 
письмах он прямо высказывался за наши позиции и сообщал, 
что группа левого крыла УРДП широко распространяет за кор-
доном взгляды и позиции «провода» ОУН, действовавшего в 
западных областях Украины.

Националистические группировки, входящие в группу 
У[краинской] Н[ациональной] Р[ады], в том числе мельников-

73	 Йдеться про Івана Майстренка, керівника лівого крила Української 
революційно-демократичної партії на еміграції.
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цы, УРДП и другие, какой-либо большой базы на территории 
Украины не имеют и считают, что в случае войны Америки против 
Советского Союза и захвата Украины, они сумеют взять власть 
на Украине в свои руки, при помощи американцев. Они исходят 
из того, что американцы не доверят в таком случае власть ОУН, 
поскольку «провод» ОУН в некоторых вопросах выступает против 
частной собственности. Они далее полагают, что если «провод» 
ОУН, действующий на территории западных областей Украины, 
и имеет какое-либо значение для американцев в настоящее 
время, то это они рассматривают, как явление временное, кото-
рое не будет оказывать какого-либо серьезного влияния при 
захвате власти.

Следует также отметить, что эти группы не имеют како-
го-либо влияния на Украине еще и потому, среди [них] нет таких 
людей, которые могли бы быть использованы для нелегальной 
работы на территории Украины, поскольку эти люди старших 
возрастов и по своим взглядам не считают необходимым подго-
тавливать народ для захвата власти.

ВОПРОС: Предпринимались ли меры к об[ъ]единению за 
кордоном всех этих националистических групп и кто их предпри-
нимал?

ОТВЕТ: Мне известно, что за границей предпринимались 
меры, начиная с 1946 г. к об[ъ]единению групп З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, а также националистических групп, 
входящих в У[краинскую] Н[ациональную] Р[аду]. Между пред-
ставителями этих групп систематически велись переговоры об 
об[ъ]единении. Однако эти переговоры ни к каким положитель-
ным результатам не привели, потому что каждая из этих группи-
ровок пыталась подчинить себе другие.

Такие переговоры велись, как по инициативе представите-
лей З[акордонного] П[редставительства] УГВР, а также и по ини-
циативе представителей У[краинской] Н[ациональной] Р[ады].

 ВОПРОС: Назовите и охарактеризуйте руководителей наци-
оналистических формирований за границей?

ОТВЕТ: Из З[акордонных] Ч[астей] ОУН наиболее видным 
представителем является Степан БАНДЕРА, довольно извест-
ный и авторитетный человек в организации украинских национа-
листов, большой организатор, но себялюбивый человек, любит 
власть и авторитет, способен на мелкие интриги. С 1939  г. он 
находится за кордоном. До того времени он жил в Польше, неод-
нократно подвергался репрессиям со стороны польских властей 
за националистическую деятельность.
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СТЕЦ[Ь]КО Ярослав  – также с 1939  г. находится за грани-
цей. Он, как организатор, недостаточно подготовленный, но как 
человек – способный, имеет хорошую память, серьезную теоре-
тическую подготовку и считается идеологом для З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН. Тоже властолюбивый человек, любит автори-
тет. В оуновском подполье был известен под псевдонимом 
«КАРБОВИЧ»74.

ЛЕНКАВСКИЙ Степан, достаточно авторитетный в кругах 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН, толковый человек, настойчивый, 
критически подходит к позиции З[акордонных] Ч[астей] ОУН, но 
в идейном отношении недостаточно устойчив. Тоже находится 
за границей с 1939 г.

МАТВИЕЙКО Мирон, в прошлом мой школьный товарищ, с 
которым я учился в гимназии в г[ороде] Золочеве, с 1939 г. нахо-
дится за границей, в период Отечественной войны Германии 
против Советского Союза служил в военной немецкой разведке 
«Абвер»75, политически недостаточно подготовлен и особого 
влияния за кордоном не имеет. Возглавляет в настоящее время 
С[лужбу] Б[езопасности] в З[акордонных] Ч[астей] ОУН. Однако 
я лично сомневаюсь в его способностях эсбиста, полагая, что он 
поверхностный человек, как работник С[лужбы] Б[езопасности], 
способен на провокацию и может добиться признания, даже от 
невинного человека.

Наиболее видными представителями в З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР являются: ГРИНЬОХ Иван, священник 
греко-католической церкви. Как украинский националист доста-
точно подготовлен и имеет авторитет в националистических 
кругах за кордоном.

Его лично я знаю мало. За границей он находится с 1939 
года.

ЛЕБЕДЬ Николай  – очень практичный человек, достаточно 
умный, умеет увязывать националистические взгляды с практи-
ческой работой. Любит показную жизнь и внешний эффект.

РЕБЕТ Дарья  – активная украинская националистка. 
Больше придерживается взглядов, сводящихся к тому, чтобы в 
«Самостийной Украине» существовал капитализм. Имеет также 
и организаторские способности.

74	 Ярослав Стецько – «Карбович», член Проводу ОУН в Україні та 
Закордонних Частин ОУН, голова Українського державного правління (1941).

75	 «Абвер» – орган армійської розвідки та контррозвідки Німеччини у 1928-
1945 рр.
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Ее муж – Ребет Лев – человек более степенный, стоит в сто-
роне от националистического движения и в организационные 
вопросы не вмешивается.

По работе в организации украинских националистов с пере-
численными выше лицами – руководящими участниками ОУН я 
знаком лично, а также и они все хорошо меня знают за исключе-
нием ГРИНЬОХА Ивана, с которым мы лично не знакомы.

Что касается националистических групп, об[ъ]единенных 
в У[краинской] Н[ациональной] Р[аде], то мне известно, что 
этим лагерем националистов руководил в свое время Андрей 
ЛЕВИЦКИЙ, а после него БАГРЯНЫЙ76  – писатель, который 
после отбытия ссылки, бежал из Советского Союза. Сначала по 
своим взглядам он примыкал к ОУН, затем примерно в 1945  г. 
создал новую партию т[ак] н[азываемую] УРДП и возглавил ее.

Впоследствии эта партия раскололась на левых и правых, при-
чем БАГРЯНЫЙ возглавил группу правых в этой партии, а крыло 
левых из УРДП возглавил МАЙСТРЕНКО, – тоже бежавший в свое 
время из СССР, бывший преподаватель марксизма-ленинизма.

Выше я уже показал, что МАЙСТРЕНКО связался со мной и в 
своих письмах сообщал, что он полностью поддерживает пози-
ции «провода» ОУН, действовавшего на территории западных 
областей Украины.

Участников ОУН мельниковского направления возглавляет 
лично Андрей МЕЛЬНИК. Однако, насколько мне известно, в 
последнее время там тоже наметился раскол на правых и левых, 
причем крыло левых должен был возглавить якобы ГАЙВАС77.

Формирование украинских националистов-гетман-
цев  – украинских монархистов возглавляет сын гетмана 
СКОРОПАДСКОГО – Данила СКОРОПАДСКИЙ, который живет в 
Лондоне.

ВОПРОС: Покажите о Вашей роли и влиянии на деятельность 
зарубежных украинских националистических формирований.

ОТВЕТ: Все закордонные националистические формирова-
ния всегда считались с тем, что делал «провод» ОУН в запад-
ных областях Украины и находились под влиянием и в прямой 
зависимости от деятельности националистического подполья в 
западных областях Украины.

76	 Йдеться про Івана Багряного, керівника правого крила Української 
революційно-демократичної партії на еміграції.

77	 Йдеться про Ярослава Гайваса, одного із керівників ОУН(м) за кордо-
ном.
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Это влияние и зависимость можно было бы охарактеризо-
вать, как с формальной, так и с фактической точки зрения.

Если говорить с формальной стороны, то следует отметить, 
что БАНДЕРА Степан не является признанным окончательно 
руководителем организации украинских националистов и поэто-
му до сих пор имеет место мнение среди украинских национали-
стов, входящих в З[акордонные] Ч[асти] ОУН о том, что БАНДЕРА 
навязал свою волю, об[ъ]явив себя руководителем организации 
украинских националистов.

Фактически руководителем организации украинских наци-
оналистов являюсь я, КУК, поскольку я являлся руководителем 
ОУН в западных областях Украины.

Что касается З[акордонного] П[редставительства] УГВР и 
в частности ЛЕБЕДЯ Николая, являющегося секретарем ино-
странных дел, то он находится в прямой зависимости от меня, 
поскольку после ШУХЕВИЧА, по предложению З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, я был признан председателем 
Генерального Секретариата УГВР, т[о] е[сть] председателем 
или головой т[ак] н[азываемого] «украинского правительства». 
Поэтому ЛЕБЕДЬ Николай, формально говоря, не имеет ника-
кого права представлять УГВР в сношениях с представителями 
иностранных государств без моего на то согласия.

Фактически все националистические формирования за 
границей находятся под влиянием и зависимостью от нацио-
налистического движения на территории западных областей 
Украины.

Во-первых, потому, что они считают, что наше националисти-
ческое движение якобы представляет украинский народ и поэто-
му они не имеют никакого права не считаться с тем, чего хочем 
мы. Отсюда становится совершенно очевидным, что национали-
стическое движение в западных областях Украины имеет возмож-
ность и действительно оказывает свое влияние на программы и 
установки, на взгляды и политическую линию всех националисти-
ческих формирований за кордоном. В связи с этим, национали-
стическое движение в западных областях Украины и центральный 
«провод» ОУН имеют возможность влиять на организационные 
формы деятельности этих националистических группировок.

Наряду с этим, «провод» ОУН, действовавший в западных 
областях Украины, имел влияние на закордонные национали-
стические формирования еще и потому, что эти формирования 
вынуждены были поддерживать связь с националистическим 
движением и не порывать с ним, если они не хотели оказаться 
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изолированными от националистического движения вообще. 
Если бы они не прислушивались к нам и стремились бы к разры-
ву связи с нами, то они оказались бы за кордоном совершенно 
изолированными и поэтому ничего бы не представляли.

Обо всем этом я хорошо знал из той информации, которую 
получал от курьеров, а также из заграничных газет, которые мне 
приносили эти курьеры.

Кроме того, если бы они пошли на разрыв с националистиче-
ским движением, действовавшим в западных областях Украины, 
то они не представляли бы из себя никакой ценности для капи-
талистических, в частности, для американской и английской раз-
ведок. Однако, поскольку многие из руководящих лиц этих наци-
оналистических формирований за кордоном связались с этими 
разведками, они поэтому поставили себя в прямую зависимость 
от нашего националистического движения и по этим причинам 
тоже не могут пойти на путь разрыва с нами.

Следует сказать, что наше влияние на заграничные нацио-
налистические формирования могло бы быть значительно боль-
шим, если бы у нас имелась систематическая связь с этими 
формированиями, однако дело в том, что она осуществлялась 
от случая к случаю и сопряжена была с большими трудностями.

По этим причинам наше влияние в ряде случаев оказывалось 
явно недостаточным, в силу чего ряд националистических фор-
мирований за кордоном продолжали вести свою линию в работе.

Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].

Протокол мне прочитан, записан с моих слов пра-
вильно, в чем я и расписываюсь. 

Кук78 

ДОПРОСИЛИ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК
(МАЙОРОВ)

	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ 
КГБ ПРИ СМ УССР – ПОЛКОВНИК	 (ПОЛИЩУК)

Стенографировала АМЕЛИНА.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 67-86. Завірена 
машинописна копія.

78	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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№ 5
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
29 травня 1954 р.

[И]Р-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 29 мая 1954 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 9-50.

ВОПРОС: На предыдущем допросе вы показали о загранич-
ных украинских националистических формированиях.

Покажите теперь о ваших нелегальных каналах связи с 
этими формированиями?

ОТВЕТ: Нелегальные каналы связи «провода» ОУН, нахо-
дившегося на территории западных областей Украины имелись 
у нас лишь с З[акордонными] Ч[астями] ОУН и З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР, а также с левым крылом УРДП.

С другими националистическими формированиями никаких 
нелегальных или легальных связей у нас не было.

В 1945 году на территорию Западной Украины из-за границы 
прибыли МОРОЗ79 и «ДЕМИД»80, которые при переходе через 
Чехословакию использовали свои старые связи, которые у них 
имелись.

В 1948 году «провод» ОУН посылал «ИВАНА»81 с группой 
других лиц на связь с закордонными националистическими 
формированиями. «ИВАН» со своей группой переходил границу 
нелегально, а затем двигался через территорию Чехословакии в 
Австрию, где переходил в американскую зону оккупации Австрии, 
а оттуда уже перебирался в Мюнхен. Он с группой участников 
организации двигался тогда вслепую, так как никаких связей не 
имел. Вскоре они были обнаружены чехословацкой полицией, 
которая на них напала. В результате боя, большинство их погиб-
ло, за исключением «ИВАНА» и еще одного человека, которые, в 
конце концов, дошли до Мюнхена.

79	 Йдеться про кур’єра Проводу ОУН в Україні Теодора Мороза – «Славека».
80	 Йдеться про кур’єра Проводу ОУН в Україні Василя Чижевського  – 

«Демида».
81	 «Іван» – Іван Паньків, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
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Весной 1950 года из-за границы прибыли курьеры национа-
листических формирований: ХОМА82, «СЛАВКО»83 и «ПОМСТА»84, 
которые, как они рассказывали, в частности «СЛАВКО» и 
«ПОМСТА», что они при переходе через Польшу воспользова-
лись своими старыми связями из числа организации украинских 
националистов. Они тогда рассказывали мне и называли эти 
связи, в том числе и руководящих участников организации укра-
инских националистов, действовавших в Польше, но я в настоя-
щее время псевдонимов этих людей не помню.

Осенью 1950 года членом центрального «провода» ОУН 
«ПОЛТАВОЙ»85 были предприняты меры к тому, чтобы проложить 
нелегальный канал связи из Дрогобычской области на террито-
рию Польши.

Имелось в виду организовать дело таким образом, чтобы 
наши связники, перейдя границу и перенеся на территорию 
Польши посылаемые нами материалы, складывали их в т[ак] 
н[азываемых] «мертвых пунктах» связи, а затем эти материалы 
должны были бы на территории Польши приниматься другими 
участниками организации и по своим организационным связям 
направляться дальше.

Тогда же осенью 1950 года через этот канал связи были 
нами направлены «СЛАВКО», «ПОМСТА», а также ХОМА дальше в 
Польшу, где они двигались, используя свои известные им связи 
по линии организации украинских националистов в Польше. 
Вскоре однако, выяснилось, что органы МГБ усилили работу на 
границе и в пограничной полосе, порвали наши связи, вслед-
ствие чего пришлось отказаться от использования этого неле-
гального канала связи с заграничными националистическими 
формированиями.

Таким образом, посылаемые нами люди в большинстве слу-
чаев направлялись вслепую и поэтому их переброска за границу 
была связана с чрезвычайно большими трудностями и риском. 
Им приходилось переходить нелегально три границы, поэтому 
не было уверенности в том, что эти люди дойдут до цели. 

ВОПРОС: А З[акордонные] Ч[асти] ОУН и З[акордонное] 
П[редставительство] УГВР со своей стороны предпринимали 
какие-либо меры для нелегальной связи с Вами?

82	 Йдеться про Івана Хому – «Богдана», кур’єра Проводу ОУН в Україні.
83	 «Славко» – Євген Гура, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
84	 «Помста» – Іван Смарж, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
85	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
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ОТВЕТ: Нелегальный канал связи «СЛАВКО» и «ПОМСТА» 
с использованием организационных связей в Польше, был по 
существу нелегальным каналом связи З[акордонных] Ч[астей] 
ОУН с «проводом», действовавшим на территории западных 
областей Украины.

Кроме того, мне известно, что З[акордонные] Ч[асти] ОУН 
предпринимал[и] меры и, как я полагаю, добилось того, что 
некоторые лица были выброшены ими к нам из-за границы вес-
ной 1951 года с английского самолета.

К такому выводу я прихожу потому, что весной 1951 года я 
имел данные о том, что органы МГБ разыскивали каких-то пара-
шютистов в Зборовском и Заложцевском районах Тернопольской 
области.

После получения этих данных, в июне [1951 г.] я организовал 
проверку, кто бы мог быть выброшен тогда с английского само-
лета, так как сам интересовался этим вопросом и хотел устано-
вить связь с лицами, которые были выброшены. Я считал, что эти 
люди были выброшены для связи с нами.

В результате этой проверки, которую я проводил с помощью 
Заложцевского надрайонного «проводника» ОУН «ЧАЛОГО»86, я 
установил, что в действительности были выброшены «СЛАВКО» 
и другие лица.

Тогда я дал указания «ЧАЛОМУ» организовать связь со 
«СЛАВКО» и он предпринимал меры в этом направлении. Однако 
«СЛАВКО» на связь не являлся. И только осенью 1951 года я 
получил записку, пересланную мне «ЧАЛЫМ». Однако я сейчас 
не помню писал ли эту записку «СЛАВКО» или сам «ЧАЛЫЙ». 
В этой записке указывалось, чтобы я выслал для встречи с 
«СЛАВКО» своего человека в гор[од] Львов. Естественно, что я с 
таким предложением согласиться не мог, так как не хотел риско-
вать собой и связями организации.

Осенью 1951 года я встретился с ОХРИМОВИЧЕМ87 и он 
мне рассказал о том, что З[акордонные] Ч[асти] ОУН имел[и] в 
виду кого-то выбросить на английском самолете на территории 
западных областей Украины для связи со мной.

Сопоставляя все эти данные, я пришел к выводу, что такая 
выброска действительно состоялась, а из того факта, что выбро-

86	 «Чалий» – Станіслав Рибак, керівник Заложцівського районного прово-
ду ОУН.

87	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», представника ЗП УГВР, 
який у 1951 р. з кур’єрською групою десантувався в Україні.
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шенные люди не пришли ко мне на связь я делал вывод о том, 
что эти люди оказались, вероятно, завербованными английской 
разведкой, выброшены ею для шпионской работы в западных 
областях Украины и никакой связи с организацией украинских 
националистов устанавливать не желают. Кроме того, я допускал 
и другой вариант, что эти люди стали сотрудничать с органами 
МГБ и по каким-то соображениям тоже не желают связаться с 
организацией.

Что касается З[акордонного] П[редставительства] УГВР, то 
они предпринимали и фактически осуществляли связь с нами 
с помощью американцев, выбрасывая к нам людей с американ-
ских самолетов. Таким образом были выброшены с американ-
ских самолетов «ИВАН», ХОМА, а позднее ОХРИМОВИЧ.

Других каналов связи З[акордонного] П[редставительства] 
УГВР с националистическим подпольем, действовавшим в 
западных областях Украины, не было.

Ранее я уже показывал о том, что последнее время у нас не 
было организовано нелегальных каналов связи с закордонными 
антисоветскими националистическими формированиями.

ВОПРОС: Какие меры предпринимались вами в последнее 
время для установления нелегальной связи с заграничными 
националистическими формированиями?

ОТВЕТ: Вопрос о необходимости восстановления нелегаль-
ных связей с заграничными националистическими формиро-
ваниями последнее время меня серьезно беспокоил, потому 
что нужно было решить как дальше быть с националистическим 
подпольем. Поскольку я лично видел неизбежность полнейшего 
разгрома всего этого подполья, я должен был решать вопрос о 
том, что предпринимать дальше.

По этим соображениям я много продумывал различных 
вариантов для того, чтобы проложить нелегальные каналы связи 
с зарубежными антисоветскими националистическими центра-
ми и, в частности, у меня созревала мысль о необходимости 
проложить такой нелегальный канал через Афганистан, однако 
позднее я от этого варианта отказался, поскольку там нужно 
было переправляться через бурную реку, что сопряжено было с 
большими трудностями и риском.

Позднее я стал думать и считал наиболее целесообразным 
проложить нелегальный канал связи с зарубежными антисо-
ветскими националистическими центрами путем нелегального 
перехода государственной границы на Кавказе в Турцию. При 
этом я рассчитывал на то, что курьеру в этом случае пришлось 
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бы переходить государственную границу всего лишь один раз 
и, что пробравшись в Турцию и связавшись с американцами, он 
быстро мог быть доставлен туда, куда следует.

Решая вопрос о дальнейшей судьбе организации украин-
ских националистов и всего националистического подполья, я 
имел ввиду обсудить все это на встрече с «ЗЕНОНОМ»88, к кото-
рому и шел на встречу.

Я имел в виду также разрешить с ним вопрос о возможности 
посылки нелегальным путем за границу нашего представителя. 
Я рассчитывал узнать у «ЗЕНОНА» есть ли у него подходящие 
люди, которых можно было послать за границу для связи с наци-
оналистическими формированиями. В том случае, если бы таких 
людей не оказалось у него, то я имел в виду сделать ему предло-
жение, чтобы он лично пошел нелегальным путем за границу для 
связи с антисоветскими националистическими формирования-
ми и для решения вопроса о дальнейшей судьбе националисти-
ческого подполья в Украине.

Допрос окончен в 17-30.

Протокол записан с моих слов верно, мне прочитан, 
в чем я и расписываюсь: 

Кук89 

ДОПРОСИЛИ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ КГБ 
	 При Совете Министров УССР – 

ПОЛКОВНИК (ПОЛИЩУК)
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ 
	 При Совете Министров УССР –

ПОДПОЛКОВНИК (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 87-94. Завірена 
машинописна копія.

88	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
89	 Особистий підпис допитуваного, який міститься внизу кожного аркуша 

стенограми протоколу допиту.
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№ 6
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
31 травня 1954 р.

[…]ад	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

от 31 мая 1954 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 12.00.

ВОПРОС: Какую информацию и указания вы получали неле-
гальными каналами от заграничных антисоветских национали-
стических формирований?

ОТВЕТ: В течение 1949-1951 гг. от националистических фор-
мирований за границей нами были получены нелегальными путями 
ряд писем, в частности от БАНДЕРЫ Степана, СТЕЦЬКО Ярослава, 
ГРИНЬОХ Ивана, ЛЕБЕДЯ Николая, КАЛИНЫ90 и РЕБЕТ Дарьи.

Кроме того, было получено два письма от руководителя 
левого крыла УРДП МАЙСТРЕНКО91.

Наряду с этим, по нелегальным каналам связи были получе-
ны газеты, издававшиеся за границей различными украински-
ми националистическими формированиями, а также наиболее 
интересные вырезки из газет.

БАНДЕРА, СТЕЦЬКО, ГРИНЬОХ и другие в своих письмах 
уделяли большое внимание конфликту, который имел место 
между З[акордонными] Ч[астями] ОУН и З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР. Они просили, чтобы «провод» ОУН 
в западных областях Украины высказал свое мнение по поводу 
имеющего место конфликта, просили помочь им устранить этот 
конфликт, а также просили послать от нас за границу человека, 
который мог бы оказать влияние в разрешении этого конфликта 
и об[ъ]единении националистических сил.

В своих письмах они также сообщали о попытках об[ъ]едине-
ния З[акордонного] П[редставительства] УГВР, З[акордонных] 

90	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП 
УГВР.

91	 Йдеться про Івана Майстренка, керівника лівого крила Української 
революційно-демократичної партії на еміграції.
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Ч[астей] ОУН с националистическими формированиями, входя-
щими в лагерь У[краинской] Н[ациональной] Р[ады]. При этом 
они просили высказать мнение по указанному вопросу с тем, 
чтобы помочь в об[ъ]единении и консолидации украинских наци-
оналистических сил, находящихся за границей.

БАНДЕРА, СТЕЦЬКО и другие в своих письмах писали о том, 
что необходимо сохранить любой ценой организацию украин-
ских националистов в западных областях Украины и одновре-
менно сообщали, что нет достаточных данных для скорого нача-
ла войны между Америкой и Советским Союзом.

В прессе З[акордонных] Ч[астей] ОУН, в частности, в газете 
«Сурма»92, доставленной из-за кордона, были помещены статьи, 
в которых указывалось, что необходимо разворачивать широ-
кую борьбу против СССР по всему фронту, указывалось также 
на необходимость проведения работы по созданию легальных 
сеток ОУН.

Одновременно в письмах БАНДЕРЫ, СТЕЦЬКО и других 
была изложена просьба о том, чтобы мы направляли нелегаль-
ными путями информацию за границу о политическом положе-
нии в СССР, характере борьбы националистического подполья 
против Советского Союза, о наличии просоветских и антисовет-
ских настроений и меры, предпринимаемые в Советском Союзе 
против этих настроений.

Была также изложена просьба о необходимости инфор-
мировать заграничные националистические центры о матери-
альных условиях жизни рабочих, крестьян и интеллигенции в 
Советском Союзе, а также излагалась просьба о том, чтобы мы 
посылали данные о Советской Армии, прохождении службы в 
ней, об органах МГБ и линии их борьбы с нами.

Кроме того, ЛЕБЕДЬ Николай в своем письме сообщал об 
отношении к националистическому подполью со стороны аме-
риканцев. В частности, он указывал, что официально никто из 
американцев оказывать помощь нашему националистическому 
движению не желает, но что националистическую организацию 
американцы признают неофициально и согласились неофици-
ально на сотрудничество и оказание помощи националистиче-
скому подполью в его работе, направленной против Советского 
Союза.

92	 «Сурма» – друкований орган Закордонних частин ОУН. Упродовж 1949-
1951 рр. вийшло 33 числа вказаного видання. В Україну часопис з організаційною 
поштою дооставляли з-за кордону кур’єри ЗЧ ОУН.
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ВОПРОС: Где в настоящее время находятся документы, 
полученные Вами от заграничных националистических антисо-
ветских формирований?

ОТВЕТ: Эти документы были спрятаны в архиве центрально-
го «провода» ОУН. В частности эти документы могут храниться 
в бидонах, закопанных в Колтовском лесу93. Часть архива была 
закопана в бидонах в лесу возле села Стратин, Рогатинского 
района, Станиславской области94. Некоторые архивы централь-
ного «провода» ОУН находились в кр[ы]ивке, в которой в свое 
время был ликвидирован «ВИШНЕВЫЙ»95. Очевидно эти архивы 
были захвачены органами МГБ.

Сохранением архивов центрального «провода» ОУН по 
моему поручению занимался шеф моей связи «БАЙДА»96 и 
по моему указанию, когда это необходимо, перепрятывал эти 
архивы. В частности, летом 195397 г. я поручал «БАЙДЕ» вместе 
с «ДУБОМ»98 пойти в Конюховский лес99, Козовского района, 
Тернопольской области для того, чтобы перенести имевшие-
ся там архивы центрального «провода» ОУН в лес возле села 
Стратин. Однако «БАЙДА» и «ДУБ» тогда были ликвидированы и 
мне неизвестно, удалось ли им выполнить мое задание.

Часть архивов центрального «провода» ОУН была спрятана 
в разных местах по указанию «ПОЛТАВЫ»100, «МАКСИМА»101, 
«ШУХЕВИЧА»102, а также ГОРНОВОГО103. Где спрятаны эти архи-
вы, мне неизвестно.

ВОПРОС: Еще что вы получали из-за границы по нелегаль-
ным каналам связи?

ОТВЕТ: Осенью 1949  г. вместе с группой «ИВАНА»104 были 
выброшены с американского самолета 2 рации для украинского 

93	 Колтівський ліс  – лісовий масив, розташований поблизу с.  Колтів 
Золочівського р-ну Львівської обл.

94	 Тепер – Івано-Франківської обл.
95	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
96	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
97	 У тексті: 1952.
98	 «Дуб» – Василь Палцат, стрілець боївки зв’язку, яка обслуговувала В. Кука.
99	 Конюхівський ліс – лісовий масив, розташований поблизу с. Конюхи 

Козівського р-ну Тернопільської обл.
100	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
101	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
102	 Йдеться про Романа Шухевича – «Чупринку», керівника збройного 

підпілля ОУН в Україні (1943-1950).
103	 «Горновий» – Осип Дяків, керівник Львівського крайового проводу ОУН.
104	 «Іван» – Іван Паньків, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
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националистического подполья, действовавшего в западных 
областях Украины.

Позднее, весной 1950  г. вместе с группой ХОМЫ105 также 
было выброшено с американского самолета 1 или 2 рации.

Весной 1951 г. с группой ОХРИМОВИЧА106 также с американ-
ского самолета было выброшено, кажется, 2 рации.

Из этого количества выброшенных раций работали только 
те, которые были выброшены с группой ОХРИМОВИЧА.

Что же касается раций, выброшенных с группами «ИВАНА» 
и ХОМЫ, то эти рации при сбрасывании их с самолетов были 
повреждены и на них работать не пришлось. Рации, сброшенные 
с группой ОХРИМОВИЧА некоторое время действовали на тер-
ритории Станиславской области, где руководителем подполья 
ОУН был «ПОЛТАВА». Однако, в связи с тем, что «ПОЛТАВА» и 
радисты, работавшие на этих рациях, были ликвидированы, то 
радиосвязь с заграницей у подполья ОУН прекратилась.

Вместе с рациями имелись коды и шифры для работы на 
этих рациях.

ВОПРОС: Кто работал на рациях, полученных из-за границы?
ОТВЕТ: На этих рациях работали радисты, которые были 

выброшены американцами вместе с группами «ИВАНА», ХОМЫ 
и ОХРИМОВИЧА.

По рассказу «ИВАНА» я знал, что эти радисты прошли обу-
чение радиоделу у американцев, а также изучили парашютное 
дело. Эти лица для подготовки их в качестве радистов вербо-
вались З[акордонным] П[редставительством] УГВР из числа 
украинцев, находящихся за границей и поставлялись американ-
цам. Из этих лиц готовились кадры радистов для выброски на 
территорию западных областей Украины, а также из числа тех 
связников, которых мы посылали за кордон.

В частности, «ИВАН» мне говорил, что он тоже прошел обу-
чение радиоделу в американской школе, которая размещалась 
где-то около Мюнхена.

ВОПРОС: Какие сведения и информации вы нелегально 
направляли за границу?

ОТВЕТ: Осенью 1950 г. нами были направлены по нелегаль-
ным каналам связи ХОМА с группой людей, а также «ПОМСТА»107 

105	 Йдеться про Івана Хому – «Богдана», кур’єра Проводу ОУН в Україні.
106	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», представника ЗП УГВР, 

який у 1951 р. із кур’єрською групою десантувався в Україні.
107	 «Помста» – Іван Смарж, кур’єр Проводу ОУН в Україні.



90

и «СЛАВКО»108 с другой группой людей. Вместе с ними мы 
направили за границу в адрес З[акордонных] Ч[астей] ОУН и 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР письма. В частности, 
такие письма послали лично я, а также члены центрального «про-
вода» ОУН «ПОЛТАВА» и «МАКСИМ».

В этих письмах мы изложили свою позицию о необходимо-
сти прекращения конфликта, имевшего место между З[акордон
ными] Ч[астями] ОУН и З[акордонным] П[редставительством] 
УГВР. В этих письмах мы указывали на неправильности и ошиб-
ки, которые допускали как З[акордонные] Ч[асти] ОУН, так и 
З[акордонное] П[редставительство] УГВР.

Мы указывали, что необходимо дойти до взаимопонимания 
между этими группами и об[ъ]единиться.

О характере конфликта между этими группами я ранее уже 
показывал.

Что касается об[ъ]единения закордонных национали-
стических формирований З[акордонных] Ч[астей] ОУН и 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР с антисоветски-
ми националистическими группами из лагеря У[краинской] 
Н[ациональной] Р[ады], то тогда мы в общих чертах изложили 
свою позицию о целесообразности об[ъ]единения между этими 
националистическими формированиями и указывали, в част-
ности, что это об[ъ]единение может быть достигнуто лишь при 
условии признания националистами из лагеря У[краинской] 
Н[ациональной] Р[ады] платформы и позиции УГВР.

Позднее, в 1951 г. мы более конкретно разработали декла-
рацию, которая могла бы служить основой для такого об[ъ]еди-
нения109. Однако этой декларации нам послать не удалось.

Кроме того, в своих письмах, мы просили выбросить нам 
оружие и аммуницию, а также националистическую литературу.

Тогда же с этими связниками мы послали примерно 40 тысяч 
рублей денег и примерно 10 тысяч американских долларов, 
которые находились в распоряжении организации украинских 
националистов еще с времен немецкой оккупации.

108	 «Славко» – Євген Гура, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
109	 Йдеться про «Декларацію Української Головної Визвольної Ради. 

Становище до еміграційної Української Національної Ради», проект якої 
був підготовлений П. Федуном  – «Полтавою» (див.: Федун Петро-«Полтава». 
Концепція Самостійної України. Том 2. Документи і матеріали / упоряд. і відп. ред. 
М. В. Романюк; Інститут українознавства ім. І. Крип’якевича НАН України; Центр 
незалежних історичних студій. – Львів, 2013. – С. 628-642).
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Эти деньги мы послали для того, чтобы националистические 
формирования за границей могли шире развернуть антисовет-
скую националистическую работу.

Наряду с этим, тогда же мы послали наши нелегальные анти-
советские издания, в частности отдельные листовки, брошюры и 
статьи.

Мы также сообщали за границу о том, что СССР готовит-
ся к войне против американцев, проводится массовый при-
зыв в Советскую Армию, сообщали общие данные, известные 
нам о частях Советской Армии и прохождении службы в ней. 
Одновременно сообщали о мероприятиях Советской власти 
по выселению в Сибирь лиц, оказывающих помощь нацио-
налистическому подполью, а также о мероприятиях органов 
Советской власти по переселению украинцев из западных обла-
стей Украины в восточные области Украины.

Мы информировали также о мероприятиях органов МГБ по 
борьбе с националистическим подпольем в западных областях 
Украины.

Тогда же была направлена информация «ПОЛТАВЫ» о дея-
тельности организации украинских националистов на терри-
тории Станиславской области, где он являлся руководителем 
националистического подполья.

Что касается информации об общем положении и полити-
ке Советской власти, то мы сообщали о том, что мероприятия, 
проводимые Советской властью среди населения все больше и 
больше завоевывают на свою сторону местное население.

В частности, указывалось на мероприятия по организации 
народного образования и другие.

Сообщалось нами также о том, что большинство колхозни-
ков в западных областях Украины еще недовольны Советской 
властью, но к мероприятиям Советской власти относятся более 
менее лояльно, выполняют указания органов Советской власти 
и поднять их в настоящее время для активной борьбы против 
Советской власти представляет большие трудности.

 Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].

Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем я и расписываюсь.

Кук110 

110	 Особистий підпис допитуваного, який міститься внизу кожного аркуша 
стенограми протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛИ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК
(МАЙОРОВ)

	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ 
КГБ 	 ПРИ СМ УССР – ПОЛКОВНИК	 (ПОЛИЩУК)

Стенографировала РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 95-104. Завірена 
машинописна копія.

№ 7
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
1 червня 1954 р.

Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича
1 июня, 1954 г., гор[од] Киев.

Допрос начат в 9 ч[асов] 45 м[инут].

ВОПРОС: Покажите о структурном построении организации 
украинских националистов до воссоединения западных облас
тей Украины с Украинской ССР в 1939 году?

ОТВЕТ: «Провод» организации украинских националистов 
в период существования бывшей панской Польши находил-
ся за границей. Руководителем этого «провода» был Евген 
КОНОВАЛЕЦ, который проживал в Праге, Берлине и других горо-
дах европейских стран.

В состав этого «провода» входили различные референтуры, 
в частности референтура пропаганды, военная, организацион-
ная и другие.

Руководителями референтур в этом «проводе» являлись 
СЕНИК111, СЦИБОРСКИЙ112, БАРАНОВСКИЙ113 и СУШКО Роман. 

111	 Йдеться про Омеляна Сеника.
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СЕНИК и СЦИБОРСКИЙ в период немецкой оккупации погибли в 
г[ороде] Житомире, а СУШКО и БАРАНОВСКИЙ были убиты при 
немцах в городе Львове.

Непосредственно всей работой организации украинских 
националистов на территории западных областей Украины 
руководила существовавшая тогда т[ак] н[азываемая] краевая 
экзекутива ОУН, в состав которой входили Степан БАНДЕРА 
и некоторое время руководил краев[ой] экзекутивой, входил 
также СТАРУХ Ярослав, впоследствии погибший в Польше, 
ГАСИН114  – погиб в 1949  г. в г[ороде]  Львове, МАЛЮЦА115 
и ЛОПАТИНСКИЙ116. Причем ЛОПАТИНСКИЙ в 1938-1939  гг. 
являлся проводником краевой экзекутивы ОУН, а в 1940  г. он 
погиб при переходе государственной границы из Польши на тер-
риторию Советского Союза.

Нижестоящими звеньями организации украинских национа-
листов тогда являлись т[ак] н[азываемые] повитовые (уездные) 
экзекутивы ОУН.

К 1939 г. повитовые экзекутивы ОУН были созданы почти во 
всех уездах на территории западных областей Украины.

Этим экзекутивам подчинялись районы, которых насчитыва-
лось по три района на уезд.

Далее шли подрайонные и, наконец, станичные организации 
украинских националистов.

ВОПРОС: Какие организационные формы были приняты в 
националистическом подполье после освобождения западных 
областей Украины в 1939 г. частями Красной Армии?

ОТВЕТ: В 1940 г. в г[ороде] Кракове был собран т[ак] н[азы-
ваемый] 2 с[ь]езд ОУН, на котором БАНДЕРА Степан был избран 
руководителем организации украинских националистов и ему 
было поручено сформировать центральный «провод» ОУН.

По предложению БАНДЕРЫ в состав центрального «прово-
да» ОУН тогда вошли: СТЕЦ[Ь]КО Ярослав, который возглавлял 
т[ак] н[азываемую] политическую референтуру, которая зани-
малась разрешением вопроса отношений ОУН с различными 
партиями и группировками, разрабатывала вопросы тактики 
организации и ее заграничных связей.

112	 Йдеться про Миколу Сціборського.
113	 Йдеться про Ярослава Барановського.
114	 Йдеться про Олексу Гасина – «Лицаря».
115	 Йдеться про Івана Малюцу.
116	 «Лопатинський» – Володимир Тимчій.
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Организационную референтуру возглавил я, КУК. 
Военную референтуру  – ГАСИН, референтуру пропаганды  – 
ЛЕНКАВСКИЙ117, референтуру службы безопасности в соста-
ве «провода» возглавлял ЛЕБЕДЬ Николай, а референтуру 
финансов, которая не входила в состав «провода», возглавлял 
КЛИМИШИН118. Он непосредственно был подчинен БАНДЕРЕ.

Тогда же было решено создать 2 краевых «провода» ОУН. 
Один из них  – «провод ОУН в крае», т[о] е[сть] на территории 
западных областей Украины и другой краевой «провод» ОУН на 
территории генерал-губернаторства, т[о] е[сть] на территории 
областей, оккупированных немецкими захватчиками.

Руководителем «провода» ОУН в крае был назначен тогда 
ЛОПАТИНСКИЙ, который при возвращении в западные обла-
сти Украины погиб на границе. После него указанный «провод» 
ОУН возглавил МИРОН, по кличке «ОРЛИК»119, который в 1942 г. 
погиб в период немецкой оккупации в гор[оде] Киеве.

После него этим «проводом» руководил КЛИМИВ Иван, 
известный в националистическом подполье под псевдонимом 
«ЛЕГЕНДА», который также в 1942 г. в период немецкой оккупа-
ции погиб в гор[оде] Львове.

Заместителем краевого руководителя ОУН все время был 
КРАВЧУК120, он же «МАКСИМ» и «ПЕТРО».

Было также предусмотрено, что в состав «провода» ОУН в 
крае должны были входить различные референтуры. Однако 
практически их не существовало, а руководство всей национа-
листической работой осуществлял руководитель «провода» или 
его заместитель.

Краевой «провод» ОУН в генерал-губернаторстве возглав-
лял тогда Роман ШУХЕВИЧ, который погиб в 1950 г.

Роман ШУХЕВИЧ вскоре отошел от руководства этим «про-
водом» и занимался исключительно военными вопросами орга-
низации, а «провод» ОУН в генерал-губернаторстве возглавил 
украинский националист РАК121, который в настоящее время 
находится за кордоном.

Этому «проводу» были подчинены, областные, окружные и 
повитовые «проводы» ОУН.

117	 Йдеться про Степана Ленкавського.
118	 Йдеться про Миколу Климишина.
119	 Йдеться про Дмитра Мирона.
120	 Йдеться про Романа Кравчука.
121	 Йдеться про Ярослава Рака.
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В состав самого «провода» входили референтуры пропаган-
ды, организационная, военная, по работе среди женщин и по 
работе среди молодежи.

На территории западных областей Украины организация 
украинских националистов в тот период времени подразделя-
лась на следующие звенья: окружные, ниже  – надрайонные, 
районные, подрайонные и станичные ОУН.

ВОПРОС: В период немецкой оккупации были изменения в 
организационной структуре ОУН?

ОТВЕТ: Да, были.
ВОПРОС: Какие именно?
ОТВЕТ: В тот период времени центральный «провод» ОУН 

был дополнен новыми членами, в частности, в состав «провода» 
ОУН были введены: СТАРУХ Ярослав, МАЕВСКИЙ122, известный 
в подполье под псевдонимом «ТАРАС», который в 1945 г. погиб 
при переходе государственной границы в Чехословакию, а также 
был введен в состав центрального «провода» ОУН «ЛЕГЕНДА», 
который погиб в г[ороде] Львове в 1942 г.

В связи с оккупацией территории Украины немецкими 
захватчиками организация украинских националистов развер-
нула широкую работу в направлении пополнения своих рядов и в 
частности по созданию оуновских звеньев в восточных областях 
Украины.

В связи с этим была произведена организационная пере-
стройка, были созданы «проводы» земель, так был создан «про-
вод» западных земель, который осуществлял руководство наци-
оналистической работой на территории всей Западной Украины, 
за исключением Ровенской и Волынской областей.

Этот «провод» тогда возглавлял «ЛЕГЕНДА», а после него 
СТЕПАНЯК123, который в 1944 г. был арестован органами МВД.

Некоторое время этот «провод» возглавлял ОХРИМОВИЧ124, 
а затем с 1943 г. «МАКСИМ».

Был создан и действовал тогда «провод» ОУН северо-за-
падных украинских земель («провод» на ПЗУЗ), руководителем 
которого был РОБИТНИЦКИЙ125, который умер в 1941 г. Позднее 
этот же «провод» возглавлял ВОЛОШИН126, известный в под-

122	 Йдеться про Дмитра Маївського.
123	 Йдеться про Михайла Степаняка – «Сергія».
124	 Йдеться про Василя Охримовича.
125	 Йдеться про Володимира Робітницького.
126	 Йдеться про Ростислава Волошина.
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полье под псевдонимом «ГОРБЕНКО», погиб в 1942  г. где-то в 
Дрогобычской области. После него указанный «провод» [возгла-
вил] КЛЯЧКИВСКИЙ127, известный еще как «КЛИМ САВУР». Он в 
1945 г. погиб на Волыни.

Кроме этих «проводов» был создан и действовал «про-
вод» ОУН т[ак] н[азываемых] центральных и восточных обла-
стей Украины, который проводил националистическую работу 
на территории Киевской, Винницкой, Житомирской, Каменец-
Подольской, Черниговской, Полтавской, Сумской и Харьковской 
областей.

Руководителем этого «провода» был назначен МИРОН, кото-
рый был убит немцами в г[ороде] Киеве, а после него этот «про-
вод» возглавлял учитель средней школы – САК128, имевший псев-
доним «МОГИЛА». Он был немцами арестован и умер в лагере.

Наряду с этим, был создан и действовал «провод» ОУН 
южных земель, деятельность которого распространялась на тер-
риторию Кировоградской, Днепропетровской, Сталинской129, 
Ворошиловградской130, Николаевской, Кримской131, Херсонской, 
Одесской и Запорожской областей, а также на территорию 
Молдавии.

Руководство работой этого «провода» ОУН возглавлял я, КУК.
В руководимом тогда мною «проводе» организационным 

референтом был «ДОРОШ»132, который в 1945 г. арестован орга-
нами МВД. Референтурой пропаганды руководил ЛОГУШ133, 
известный в подполье под псевдонимом «ИВАНИВ». Он находит-
ся в настоящее время за кордоном. В число руководящих работ-
ников «провода» входила и ВЕРЕЩАК Екатерина134 (находится за 
кордоном).

На территории т[ак] н[азываемого] генерал-губернатор-
ства, существовавшая там организация ОУН в тот период време-
ни была подчинена «проводу» ОУН западных земель.

ВОПРОС: Какие организационные изменения были произве-
дены в ОУН после Отечественной войны?

127	 Йдеться про Дмитра Клячківського.
128	 Йдеться про Пантелеймона Сака.
129	 Тепер – Донецька обл.
130	 Тепер – Луганська обл.
131	 Тепер – Автономна Республіка Крим.
132	 «Дорош» – Петро Дужий.
133	 Йдеться про Омеляна Лоґуша.
134	 Йдеться про Катерину Мешко – «Верещак».
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ОТВЕТ: Еще в ходе Отечественной войны в 1943  г. на 
3 с[ь]езде ОУН, состоявшемся в Бережанском районе 
Тернопольской области был сформирован новый центральный 
«провод» ОУН под руководством ШУХЕВИЧА135.

В состав этого «провода» вошли МАЕВСКИЙ, известный 
в подполье под псевдонимом «ТАРАС», ВОЛОШИН  – псев-
доним «ГОРБЕНКО», БУСЕЛ136, по псевдониму «КИЕВСКИЙ», 
который погиб в 1945  г. в Козовском районе Тернопольской 
области, КЛЯЧКИВСКИЙ  – известный как «КЛИМ САВУР», 
Кравчук, по псевдониму «МАКСИМ», он же «ПЕТРО», ЛОГУШ  – 
известный под псевдонимом «ИВАНИВ»137, ОХРИМОВИЧ  – его 
псевдоним «ОХАЛО», РЕБЕТ Дарья, ГРИЦАЙ138, известный как 
«ПЕРЕБИЙНИС», я, КУК, и «МИХАЙЛО»139, который в 1947  г. 
погиб в Бережанах Тернопольской области.

Центральный «провод» ОУН тогда состоял из референтур: 
организационной, которую возглавлял я, КУК, политико-пропа-
гандистской, в которой работали МАЕВСКИЙ и БУСЕЛ, воен-
ной референтуры, которую возглавлял ГРИЦАЙ и референтуры 
службы безопасности, которую возглавлял «МИХАЙЛО».

Тогда же были созданы «проводы» ОУН земель, в частности 
«провод» ОУН западных земель, «провод» ОУН северо-западных 
украинских земель (на ПЗУЗ) и «провод» ОУН на Закерзонии, 
который осуществлял руководство националистической рабо-
той среди украинцев, проживавших в Польше.

Такая организационная структура была возможной в тот 
период потому, что националистическое подполье в то время 
чувствовало себя более-менее свободно.

«Проводом» ОУН западных земель руководил КРАВЧУК, он 
же «МАКСИМ» и «ПЕТРО», военным референтом этого «провода» 
был СИДОР Василий, известный в националистическом подпо-
лье под псевдонимом «ШЕЛЕСТ», который погиб в Карпатах в 
1949  г., референтуру пропаганды этого «провода» возглавлял 
ДУЖИЙ, известный в подполье как «ДОРОШ».

«Провод» ОУН на ПЗУЗ возглавлял тогда КЛЯЧКИВСКИЙ, 
известный еще как «КЛИМ САВУР», он же «ОХРИМ», а «про-

135	 Текст даного абзацу зліва виділений невідомою особою горизонтальною 
лінією червоним олівцем.

136	 Йдеться про Якова Бусла.
137	 Тут і дальше текст підкреслено невідомою особою червоним олівцем.
138	 Йдеться про Дмитра Грицая.
139	 «Михайло» – Микола Арсенич.



98

вод» ОУН на Закерзонье возглавил СТАРУХ Ярослав. В состав 
этого «провода» входил тогда же ГАЛАСА Василий, известный 
в националистическом подполье под псевдонимами «ЗЕНОН» и 
«ОРЛАН».

«Проводам» ОУН земель были подчинены областные «про-
вода» ОУН, которые существовали и действовали во всех запад-
ных областях Украины. Львовский областной «провод» ОУН воз-
главлял тогда «ЗОЛОТАРЬ»140, который погиб зимой 1945 г.

Тернопольский областной «провод» ОУН возглавлял 
«ДАНИЛО»141, который также погиб в 1945 г.

Дрогобычский областной «провод» ОУН возглавлял 
ТЕРШАКОВЕЦ142, известный в подполье под псевдонимом 
«ФЕДОР», который погиб в 1949 г.

Существовали также Станиславский и Закарпатский област-
ные «провода» ОУН, однако руководителей их я сейчас не помню.

Областным «проводам» подчинялись надрайонные «про-
вода» ОУН, ниже по организационной лестнице шли районные 
«провода» ОУН и самым низшим звеном являлись кустовые 
организации украинских националистов.

ВОПРОС: Позднее проводилась реорганизация в антисовет-
ском украинском националистическом подполье?

ОТВЕТ: Да такая реорганизация проводилась в начале 
1946 г. 

Реорганизация была вызвана тем, что националистическое 
подполье сталкивалось все с большими трудностями и поэтому 
нужно было разокрупнить существующие националистические 
звенья и представить им больше самостоятельности в проведе-
нии антисоветской националистической работы.

Решением центрального «провода» ОУН, в соответствии с 
этим, тогда были созданы краевые «провода» ОУН, в частно-
сти, был создан краевой «провод» ОУН «Карпаты», действовав-
ший на территории Станиславской, Закарпатской и частично 
Дрогобычской областей. Краевой «провод» «Подилля», который 
действовал на территории Каменец-Подольской, Тернопольской 
и Винницкой областей.

Сначала этим «проводом» руководил БЕСПАЛКО143, извест-
ный в подполье под псевдонимом «ОСТАП», который погиб в 
1947  г., затем этим «проводом» руководил БЕЙ144, известный в 

140	 «Золотар» – Дмитро Слюзар.
141	 «Данило» – Іван Шанайда.
142	 Йдеться про Зиновія Тершаковця.
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подполье под псевдонимом «УЛАС», который погиб в 1952 году. 
Кроме него, этим «проводом» руководил «БУРЛАН»145, который 
тоже погиб в 1951 году.

Наряду с этим был создан Львовский краевой «провод» 
ОУН, распространявший свою деятельность на территорию 
Львовской и частично Дрогобычской и Станиславской областей.

Сначала этим «проводом» ОУН руководил «ЗОЛОТАРЬ», 
затем «ФЕДОР», потом ДЯКИВ146, известный в подполье под 
псевдонимом «АРТЕМ», который погиб в 1950  г. и наконец 
«ЯРЕМА»147, который был арестован органами МГБ в 1951 или 
1952 г.

Был создан также краевой «провод» ОУН на ПЗУЗ, кото-
рый возглавлял националистическую работу на территории 
Ровенской, Волынской, Житомирской и частично в южных райо-
нах Брест-Литовской и Пинской областей.

Сначала руководителем этого «провода» ОУН был 
КЛЯЧКИВСКИЙ, затем ДУДАРЬ Ярослав, известный в подполье 
под псевдонимом «ВЕРЕС», который погиб в 1946 г. После него 
руководил этим «проводом» КАЗАК Петр  – «СМОК»148, погиб в 
1949 г., затем руководство осуществлял «ДУБОВОЙ»149, который 
в 1951  г. погиб. В последнее время этот «провод» возглавлял 
ГАЛАСА Василий, известный в подполье под псевдонимами 
«ЗЕНОН» и «ОРЛАН».

В 1946  г. был также создан краевой «провод» ОУН в 
Закерзонье.

Деятельность этого «провода» распространялась на райо
ны, населенные украинцами, проживавшими на территории 
Польши. Этот краевой «провод» возглавлял СТАРУХ Ярослав, а 
после его гибели националистическое подполье на указанной 
территории возглавлял «ЗЕНОН» до ликвидации этого «прово-
да» в 1947 г.

Созданным тогда краевым «проводам» ОУН были подчинены 
т[ак] н[азываемые] округа ОУН, действовавшие на территории 
10-15 административных районов. Им подчинялись надрайон-
ные «провода» ОУН, затем районные и самыми низовыми зве-

143	 Йдеться про Осипа Безпалька. 
144	 Йдеться про Василя Бея.
145	 «Бурлан» – Іван Прокопишин.
146	 Йдеться про Осипа Дяків.
147	 «Ярема» – Євген Пришляк.
148	 Правильно: Козак Микола – «Смок».
149	 «Дубовий» – Іван Литвинчук.
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ньями в тот период являлись кустовые организации украинских 
националистов. Такая структура националистического подполья 
сохранялась до его ликвидации органами Советской власти.

ВОПРОС: А какие изменения проводились в центральном 
«проводе» ОУН в последние годы?

ОТВЕТ: По мере гибели членов центрального «провода» 
ОУН мы на своих заседаниях кооптировали несколько человек в 
состав центрального «провода» ОУН. Так в 1948 г. в состав цен-
трального «провода» ОУН был кооптирован ФЕДУН150 (известный 
в подполье под псевдонимом «ПОЛТАВА» и «СЕВЕР»). В 1949 г. 
в состав центрального «провода» ОУН был кооптирован ДЯКИВ, 
известный в подполье, как «ГОРНОВЫЙ» и «АРТЕМ».

В 1950  г. также в состав центрального «провода» ОУН был 
кооптирован ГАЛАСА Василий, он же «ЗЕНОН» и «ОРЛАН». Сам 
он, правда, об этом узнал лишь в 1952 г.

В настоящее время из членов центрального «провода» ОУН 
на территории западных областей Украины никого не оста-
лось151.

ВОПРОС: Покажите об организационном построении так 
называемой УПА?

ОТВЕТ: Так называемую Украинскую Повстанческую Армию, 
существовавшую до 1947 г., возглавляло главное командование 
УПА. Главным командиром УПА был ШУХЕВИЧ Роман, известный 
в подполье УПА, как генерал-хорунжий «ЧУПРИНКА».

После его гибели главнокомандующим УПА являлся я, КУК. 
Мне также было присвоено звание генерал-хорунжего.

Главное командование УПА сначала состояло из различных 
отделов, в частности оперативного, отдела подготовки военных 
кадров и т[ак] д[алее]. В состав главного командования УПА вхо-
дили «ШЕЛЕСТ», ГАСИН и «ПЕРЕБИЙНИС».

Главному командованию УПА были подчинены военные 
округа, которые имели условные наименования. Эти округа 
соответствовали организационному строению ОУН.

Так, на территории, где действовал т[ак] н[азываемый] 
«провод» ОУН «Карпаты», имелся военный округ «УПА», который 
условно именовался «Говерля»152, а командиром этого округа 
являлся полковник УПА «ШЕЛЕСТ».

150	 Йдеться про Петра Федуна.
151	 Текст даного абзацу невідомою особою зліва виділений подвійною гори-

зонтальною лінією простим олівцем.
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На территории деятельности краевого «провода» ОУН 
«Подилля» существовал военный округ УПА, условно имено-
вавшийся «Лысоня»153, командиром которого был полковник 
БОНДАРЕНКО154 (погиб в 1946 г. около Тернополя).

На территории деятельности Львовского краевого «прово-
да» ОУН находился военный округ УПА, условно именовавший-
ся «БУГ»155, командование которым возглавлял полковник УПА 
«ВОРОНЫЙ»156, который погиб в 1946 г. в Львовской области.

На территории деятельности «провода» ОУН Закерзонья 
существовал военный округ УПА, условно именовавшийся 
«СЯН»157, которым руководил полковник УПА «КОНЫК»158 (погиб 
в Польше в 1947 г.)159.

На территории деятельности краевого «провода» ОУН севе-
ро-западных украинских земель находился военный округ УПА, 
именовавшийся «ПИВНИЧ»160, командование которым возглав-
лял полковник УПА «ДУБОВОЙ», погиб в 1951 г.

Военным округам УПА были подчинены отделы, являвшиеся 
административными единицами.

Таких отделов в военный округ входило 4 или 5. Они, как пра-
вило считались в порядке номеров.

На территории отдела могли быть размещены и фактиче-
ски размещались воинские подразделения УПА, причем самым 
большим воинским подразделением УПА считался курень, 
насчитывавший 500 чел[овек] людей. Это была наиболее под-
вижная и удобная военная единица для ведения вооруженной 
борьбы против Советской власти в тот период времени161.

Каждый курень делился на сотни (роты), чоты (взвод) и рой 
(отделение) по 9-10 чел[овек] каждое.

ВОПРОС: Когда и каким образом УПА прекратила свое суще-
ствование?

152	 Слово підкреслене невідомою особою синім чорнилом.
153	 Слово підкреслене невідомою особою синім чорнилом.
154	 «Бондаренко» – Володимир Якубовський.
155	 Слово підкреслене невідомою особою синім чорнилом.
156	 «Вороний» – Василь Левкович.
157	 Слово підкреслене невідомою особою синім чорнилом.
158	 «Коник» – Михайло Гальо.
159	 Текст даного абзацу невідомою особою зліва виділений подвійною гори-

зонтальною лінією простим олівцем.
160	 Слово підкреслене невідомою особою синім чорнилом.
161	 Текст даного абзацу невідомою особою зліва виділений горизонтальною 

лінією синім чорнилом.
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ОТВЕТ: Решение о ликвидации формирований УПА у нас 
созрело к 1946 г., в связи с чем нами были предприняты меры 
к тому, чтобы расформировать эти подразделения, поскольку 
уже тогда было очевидно, что вооруженная борьба этих под-
разделений против Советской власти в тех условиях являлась 
бесперспективной.

В 1947 г. фактически подразделения УПА были уже расфор-
мированы, а лица, находившиеся в этих подразделениях, частью 
легализовались, частью были перебиты в вооруженной борьбе, 
а остатки этих формирований из числа участников ОУН находи-
лись на нелегальном положении в виде вооруженных банд ОУН в 
западных областях Украины.

Большей частью участники этих банд погибли, а в настоящее 
время остались лишь отдельные бандиты, не имеющие между 
собой какой-либо организационной связи.

Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].

Протокол допроса записан с моих слов правильно, 
мне прочитан, в чем и расписываюсь.

Кук162 

ДОПРОСИЛИ: 
ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ ПРИ СМ УССР – ПОДПОЛКОВНИК	

(МАЙОРОВ)
ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ КГБ 
ПРИ СМ УССР – ПОЛКОВНИК		  (ПОЛИЩУК)

Стенографировала АМЕЛИНА.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 105-121. Завірена 
машинописна копія.

162	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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№ 8
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

3 червня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого КУКА Василия Степановича

от 3 июня 1954 года. 
гор[од] Киев.

Допрос начат в 16 ч[асов] 20 м[инут].
Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].

ВОПРОС: Вам предъявлено обвинение в том, что Вы в тече-
ние ряда лет являлись активным участником антисоветского 
националистического подполья, а в последние годы перед аре-
стом возглавляли всю антисоветскую работу этого подполья и 
его вооруженных банд в западных областях Украины.

Являясь руководителем ОУН и рассчитывая на помощь 
империалистических государств, Вы вдохновляли антисовет-
скую деятельность националистического подполья в направле-
нии отрыва Советской Украины от СССР и создания на ее терри-
тории так называемой «Самостийной Украины».

Вы организовывали вооруженные отряды из числа украин-
ских буржуазных националистов и направляли их вооруженную 
борьбу и диверсионно-террористическую деятельность против 
Советской власти.

Возглавляя ОУН, Вы разрабатывали и осуществляли на 
практике организационные применения в националистическом 
подпольи для более активной борьбы этого подполья против 
Советской власти, в течение ряда лет вдохновляли и руково-
дили работой организации украинских националистов по вос-
питанию населения западных областей Украины в национали-
стическом духе, т[о] е[сть] в преступлениях, предусмотренных 
ст. ст. 54-1 п. «а», 54-8, 54-9 и 54-11 УК УССР. Вам понятно суще-
ство предъявленного Вам обвинения?

ОТВЕТ: Да, существо предъявленного мне обвинения понят-
но.

ВОПРОС: Вы признаете себя виновным по существу предъ-
явленного Вам обвинения?

ОТВЕТ: Да, в предъявленном обвинении я признаю себя 
виновным полностью. Действительно, начиная с 1929 года, я 
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состоял участником организации украинских националистов 
и все время до дня ареста вел активную националистическую 
работу. В националистическом подпольи я был известен под 
псевдонимом «Лемиш».

После гибели Романа Шухевича в 1950 году я являлся руко-
водителем ОУН, главнокомандующим УПА, имел звание гене-
рал-хорунжего, а также являлся председателем Генерального 
секретариата УГВР.

В течение длительного времени я занимался решением 
организационных вопросов в националистическом подполь[е], 
направлял работу организации украинских националистов на 
воспитание населения западных областей Украине в национали-
стическом духе, вдохновлял вооруженную борьбу и диверсион-
но-террористическую деятельность украинских националисти-
ческих формирований против Советской власти.

Протокол мне прочитан, записан с моих слов правильно, в 
чем я и расписываюсь: 

Кук163

ДОПРОСИЛИ: 
	 Зам[еститель] нач[альника] след[ственного] 

управления комитета госбезопасности при Сове
те Министров УССР 

	 подполковник	 (Майоров)
	 Зам[еститель] нач[альника] 4-го управления 

комитета госбезопасности при Совете Министров 
УССР 

	 полковник	 (Полищук)

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 124-126. Оригінал. 
Рукопис.

163	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-
токолу допиту.
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№ 9
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
3 червня 1954 р.

Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 3 июня 1954 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 10-40

ВОПРОС: На помощь каких капиталистических государств 
рассчитывала организация украинских националистов в своих 
стремлениях к созданию т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины»?

ОТВЕТ: В тот период, когда организация украинских наци-
оналистов существовала и действовала в условиях бывшей 
панской Польши, то она ориентировалась и рассчитывала на 
помощь фашистской Германии. Германия, как известно, имела 
тогда свои притязания к Польше. Поэтому мы рассчитывали на 
войну фашистской Германии против Польши и помощь нам  – 
украинским националистам, в борьбе за т[ак] н[азываемую] 
«Самостийную Украину».

Позднее, когда западные области Украины присоединились 
к Украинской ССР, мы снова ориентировались и рассчитывали 
на помощь фашистской Германии в борьбе против Советского 
Союза. Мы тогда полагали, что в случае войны фашистской 
Германии против СССР нам с помощью Германии удастся отор
вать Украину от СССР и создать на ее территории т[ак] н[азыва-
емую] «Самостийную державу».

После того как закончилась Отечественная война, анти-
советское украинское националистическое подполье в своих 
стремлениях за создание т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины» ориентировалось на помощь американцев, так как 
международные отношения между Америкой и СССР после 
войны обострились, Америка стала вести агрессивную политику. 
Мы в этом случае снова рассчитывали на войну Америки против 
СССР и на оказание помощи нам в борьбе за отрыв Украины от 
Советского Союза и создание т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины».
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ВОПРОС: Какие у Вас были основания и надежды на то, что 
фашистская Германия окажет вам помощь в создании т[ак] н[а-
зываемой] «Самостийной Украины»?

ОТВЕТ: Я уже сказал, что фашистская Германия сначала 
вела агрессивную политику против Польши, а затем против 
Советского Союза. Эти агрессивные стремления фашистской 
Германии вполне соответствовали нашим антисоветским стрем-
лениям. Поэтому, у нас были основания надеяться на помощь 
фашистской Германии.

Результатом таких расчетов явилось то, что «провод» ОУН, 
находящийся тогда за границей, стал на путь активного сотруд-
ничества с органами фашистской власти в Германии и в част-
ности на путь сотрудничества с немецкой военной разведкой 
«Абвер».

ВОПРОС: Покажите более подробно о характере сотруд-
ничества центрального «провода» ОУН с германской военной 
разведкой?

ОТВЕТ: «Провод» ОУН, руководимый Андреем МЕЛЬНИКОМ, 
в тот период времени не только сотрудничал с немецкой военной 
разведкой, но, я бы сказал больше, что он полностью находился 
на службе у «Абвера». Об этом, в частности, свидетельствует тот 
факт, что в 1939 году в гор[оде] Кракове открыто было создано 
и действовало бюро, которым руководил представитель «про-
вода» ОУН СУШКО Роман. Это бюро занималось исключительно 
тем, что собирало и концентрировало у себя всю информацию о 
Советском Союзе, которая поступала по нелегальным каналам 
связи ОУН с территории западных областей Украины. Эти све-
дения в указанном бюро систематизировались, обобщались, а 
затем в готовом виде передавались немецкой военной разведке 
«Абверу».

Для Андрея МЕЛЬНИКА, СУШКО Романа и ряда других чле-
нов центрального «провода» организация украинских национа-
листов считалась второстепенным делом. Главной своей зада-
чей они считали прямое сотрудничество с немецкой военной 
разведкой. Именно этим об[ъ]ясняется тот факт, что МЕЛЬНИК 
и СУШКО Роман всячески пытались затормозить деятельность 
националистического подполья на территории т[ак] н[азывае-
мого] «Генерал-губернаторства», где уже хозяйничали немцы. 
Оны считали, что на тех территориях нет никакой необходимости 
разворачивать активную националистическую работу.

Из тех же самых соображений члены центрального «прово-
да» ОУН и, в частности МЕЛЬНИК, пошли в тот период на путь 
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активного сотрудничества с КУБИЕВИЧЕМ164, который являлся 
председателем УЦК (Украинский Центральный Комитет) и вел 
линию на то, чтобы украинскую националистическую работу 
свести в основном к культурно-воспитательной деятельности 
среди украинцев, оттянуть их от борьбы за т[ак] н[азываемую] 
«Самостийную Украину».

УЦК являлся единственной легальной организацией, кото-
рую разрешали немцы и которая вполне соответствовала тогда 
их политическим стремлениям.

Кроме того, центральный «провод» ОУН, руководимый 
МЕЛЬНИКОМ, активно сотрудничая с немецкой военной развед-
кой, поставлял германской военной разведке «Абверу» кадры 
для подготовки агентуры из числа украинских националистов, 
находящихся за кордоном. В частности, для этой цели была 
создана специальная школа, которая находилась в местечке 
Закопаны165, что примерно в 30 километрах от Кракова166.

В эту школу было направлено до 100 человек украинских 
националистов. Работой по вербовке националистов в эту школу 
занимался тогда ЛЕБЕДЬ Николай, который и сам учился в этой 
школе167.

В той же самой школе учились такие националисты, как 
МОРОЗ168 и другие. Многие из них впоследствии стали актив-
ными немецкими разведчиками и официально сотрудничали с 
германской военной разведкой, порвав связь с организацией 
украинских националистов.

Впоследствии, когда был создан «провод» ОУН, руководи-
мый Степаном БАНДЕРОЙ, члены «провода» ОУН, руководимого 
МЕЛЬНИКОМ и вообще украинские националисты мельников-
ского направления открыто пошли на путь сотрудничества с 
гестапо и предательства.

ВОПРОС: А «провод» ОУН, руководимый БАНДЕРОЙ, разве 
не сотрудничал с немецкой военной разведкой?

ОТВЕТ: «Провод» ОУН, созданный в 1940 году Степаном 
БАНДЕРОЙ, также продолжал сотрудничать с немецкой военной 
разведкой «Абвером», но только формы сотрудничества стали 

164	 Йдеться про Володимира Кубійовича.
165	 Закопане – місто в Польщі.
166	 Текст даного абзацу зліва виділений невідомою особою подвійною гори-

зонтальною лінією червоним олівцем.
167	 Абзац підкреслений червоним олівцем невідомою особою.
168	 Йдеться Теодора Мороза – «Славека».
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более конспиративными. Если «провод» ОУН мельниковского 
направления открыто сотрудничал с немецкой военной развед-
кой и для этого создал специальное бюро по сбору и передаче 
информации «Абверу», то «провод» ОУН бандеровского направ-
ления такого бюро не создавал, а непосредственно направил в 
германскую военную разведку «Абвер» ряд членов организации 
украинских националистов для работы и сотрудничества с гер-
манской военной разведкой.

Эти участники ОУН использовали в разведывательной рабо-
те на немцев свои имевшиеся националистические связи и, 
кроме того, сам «провод» ОУН, руководимый БАНДЕРОЙ, тоже 
непосредственно имел связь с военной разведкой. Для осу-
ществления этой связи были выделены специальные люди, 
которые доставляли немецкой военной разведке сведения об 
СССР, которыми располагал центральный «провод» ОУН.

В частности, такую связь «провода» ОУН с немецкой военной 
разведкой осуществляли Рихард ЯРЫЙ и ГАБР[У]СЕВИЧ169.

ВОПРОС: Кто такие Рихард ЯРЫЙ и ГАБР[У]СЕВИЧ?
ОТВЕТ: Рихард ЯРЫЙ являлся украинцем немецкого проис-

хождения. Он сначала служил в австрийской армии, а в 1917-
1918 гг. служил в т[ак] н[азываемых] «Сичевых стрельцах», кото-
рыми командовал КОНОВАЛЕЦ170.

ЯРЫЙ был женат на немке, очень слабо говорил по-украин-
ски, все время проживал в Вене (Австрия), но систематически 
приезжал в Краков и по заданию германской военной раз-
ведки осуществлял контакт с «проводом» ОУН, руководимым 
БАНДЕРОЙ.

В тот период времени, в 1940 году ему было около 50 лет. 
Где он находится в настоящее время мне неизвестно.

ГАБР[У]СЕВИЧУ в тот период времени было примерно 
35-40 лет, он являлся уроженцем Перемышльского уезда, быв-
шего Львовского воеводства. Состоял в организации украинских 
националистов, за что арестовывался поляками, а после осво-
бождения из тюрьмы бежал за границу. Он осуществлял связь 
«провода» ОУН с германской военной разведкой по личному 
заданию Степана БАНДЕРЫ.

Позднее, примерно в 1942 году, ГАБР[У]СЕВИЧ был аресто-
ван немцами и, насколько мне известно, погиб.

ВОПРОС: Почему же «провод» ОУН, руководимый БАНДЕРОЙ, 

169	 Йдеться про Івана Ґабрусевича – «Джона».
170	 Йдеться про Євгена Коновальця.
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изменил в тот период времени лишь формы сотрудничества с 
германской военной разведкой?

ОТВЕТ: Открытая разведывательная, шпионская работа на 
немцев компрометировала «провода» ОУН и поэтому нужно было 
изменить форму связи, законспирировав эту связь. Отказаться 
же от сотрудничества с германской военной разведкой мы тогда 
не могли, так как рассчитывали на помощь немецких фашистов.

ВОПРОС: Кроме указанной вами работы на германскую 
военную разведку, какие проводились мероприятия для того, 
чтобы использовать украинское националистическое подполье 
в интересах фашистской Германии?

ОТВЕТ: Когда готовилось нападение фашистской Германии 
на Советский Союз, то в это время немецкая военная разведка 
договорилась с «проводом» ОУН, руководимым БАНДЕРОЙ, о 
создании т[ак] н[азываемого] «легиона» из числа украинских 
националистов для участия в войне на стороне фашистской 
Германии против Советского Союза.

По заданию «провода» ОУН, вовлечением украинских нацио-
налистов в этот «легион» занимался Ярослав СТЕЦЬКО. В общей 
сложности тогда было вовлечено в «легион» до 500 человек укра-
инских националистов. Лица, служившие в этом «легионе» были 
обмундированы в немецкую форму и по существу поступили на 
службу в армию фашистской Германии.

Командование этим «легионом» было поручено Роману 
ШУХЕВИЧУ.

Указанный «легион» вместе с фашистской армией с началом 
Отечественной войны вступил на территорию западных обла-
стей Украины.

Впоследствии, когда фашистские войска отрицательно 
отнеслись к декларации украинских националистов о создании 
т[ак] н[азываемой] «Самостийной Украины» и ликвидирова-
ли созданное националистами «правительство», руководимое 
СТЕЦЬКО Ярославом, для националистического подполья стало 
ясно, что фашистская Германия не намерена оказывать помощь 
украинским националистам в создании т[ак] н[азываемой] 
«Самостийной Украины». В связи с этим организация украин-
ских националистов повела работу в направлении вовлечения в 
ОУН новых лиц, в частности в восточных областях Украины, исхо-
дя при этом из того, что Отечественная война затянется, при 
этом может создаться такая ситуация, при которой украинским 
националистам удастся все-таки захватить власть в свои руки и 
создать т[ак] н[азываемую] «Самостийную Украину».
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Одновременно начали создаваться формирования УПА, 
которые разворачивали активную деятельность. Правда, в тот 
период времени в полной мере организовать борьбу против 
немецких оккупантов не удалось, потому что шел период созда-
ния этих формирований.

Позднее, в 1944 году, когда уже становилось очевидным, что 
фашистская Германия потерпит поражение в войне, командова-
ние немецкого «Вермахта»171 предприняло меры к организации 
переговоров с представителями УПА для того, чтобы они не 
предпринимали каких-либо действий против немецкой армии. 
Эти переговоры проходили во Львове, позднее в Кракове, а 
затем в Берлине172.

Мне неизвестно кто вел эти переговоры со стороны немец-
кого военного командования, но со стороны организации укра-
инских националистов в этих переговорах участвовал КАЛИНА173 
и другие лица. Представители ОУН выдвигали тогда требование 
о том, чтобы немецкие оккупанты из мест заключения освобо-
дили всех лиц, взятых ими за принадлежностью к национали-
стическому подполью. При этом условии националистическое 
подполье обещало не предпринимать никаких действий против 
частей немецкой армии.

Однако, эти переговоры ни к чему тогда не привели, посколь-
ку кроме этих предложений, националистическое подполье 
выдвигало еще требование о том, чтобы фашистская Германия 
признала право за украинскими националистами на создание 
т[ак] н[азываемой] «Самостийной Украины». Однако, немецкое 
военное командование никак не могло с этим согласиться.

Когда уже немецко-фашистские части были изгнаны из пре-
делов западных областей Украины, немецкое военное коман-
дование снова предприняло меры к тому, чтобы организовать 
переговоры с украинским националистическим подпольем.

С этой целью в конце 1944 года КАЛИНА, находившийся к 
тому времени в Берлине, был выброшен с немецкого самоле-
та на территорию западных областей Украины, имея при себе 
предложения немецкого военного командования.

171	 «Вермахт» (нім. – Wehrmacht) – збройні сили нацистської Німеччини 
в 1935-1945 рр.

172	 Текст даного абзацу зліва виділений невідомою особою горизонтальною 
лінією синім олівцем.

173	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП 
УГВР.
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КАЛИНА, как мне известно, встретился тогда с Романом 
ШУХЕВИЧЕМ и передал ему предложения немецкого военного 
командования. В частности, немецкое военное командование 
обещало украинскому националистическому подполью признать 
за ними право на создание т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины», но, со своей стороны, требовало от националистиче-
ского подполья развернуть активную борьбу против Советской 
власти.

Насколько мне известно, эти переговоры ни к каким положи-
тельным результатам не привели, потому что было очевидно, что 
Германия войну проиграла и что выступление на стороне воен-
ных сил Германии являлось бесперспективным делом. Кроме 
того, было ясно, что став на путь защиты фашистской Германии, 
в этих условиях, мы – украинские националисты, разоблачали бы 
и окончательно скомпрометировали бы себя.

С 1944 года националистическое подполье ориентирова-
лось уже на разлад в лагере союзников, стало надеяться на 
помощь других капиталистических государств, в частности на 
помощь американцев или англичан.

ВОПРОС: Выше вы показали, что после Отечественной 
войны главари антисоветского украинского националистическо-
го подполья ориентировались на помощь американцев.

Покажите об этом более подробнее?
ОТВЕТ: Ранее я показывал о том, что часть участников 

организации украинских националистов оказались за грани-
цей, в том числе и члены т[ак] н[азываемого] З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, перед которыми все время стояла 
задача устанавливать контакт с представителями капитали-
стических государств и в частности с американцами, для того, 
чтобы оказать практическую помощь антисоветскому национа-
листическому подполью, действовавшему на территории запад-
ных областей Украины.

Решая эти задачи, представители З[акордонного] П[редста
вительства] УГВР, начиная с 1945 года, систематически пытались 
установить деловой контакт с представителями американцев и 
других капиталистических государств для разворота антисовет-
ской работы на территории западных областей Украины.

Однако эти попытки в 1945-1946 гг. ни к каким результатам 
не приводили, так как общественное мнение в тот период време-
ни было против новой войны.

В 1946-1947 гг. в связи с обострением международных отно-
шений, представители американской и других разведок капи-
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талистических государств стали больше интересоваться дея-
тельностью украинского националистического подполья, стали 
в отдельных беседах высказывать мнение о возможности и 
необходимости оказания практической помощи антисоветскому 
украинскому националистическому подполью в его подрывной 
антисоветской работе.

Члены УГВР, в частности ЛЕБЕДЬ Николай, ГРИНЬОХ Иван, 
все время занимались этой работой. Однако, как мне известно 
из переписки с ними, а также из устных информаций прибы-
вавших из-за кордона связников, американцы никак не хоте-
ли согласиться с тем, чтобы признать за украинским анти-
советским националистическим подпольем право на созда-
ние «Самостийной Украины» в случае войны Америки против 
Советского Союза.

Из тех же источников мне известно, что американцы согла-
шались лишь на неофициальное сотрудничество с представите-
лями УГВР, находившимися за границей. Представители УГВР, 
как известно, на такое сотрудничество пошли.

ВОПРОС: В чем выражалось неофициальное сотрудниче-
ство главарей ОУН с американцами?

ОТВЕТ: Из писем ЛЕБЕДЯ Николая, ГРИНЬОХ Ивана и дру-
гих представителей УГВР мне известно, что ГРИНЬОХ Иван в 
1950 году ездил в Америку, где неофициально встречался в 
Вашингтоне с представителями американских государственных 
органов. Там ГРИНЬОХ информировал этих представителей 
о деятельности антисоветского украинского националистиче-
ского подполья в западных областях Украины, ставил перед 
ними вопрос о признании за этим подпольем права на созда-
ние «Самостийной Украины» в случае войны Америки против 
Советского Союза.

ЛЕБЕДЬ Николай с теми же целями ездил в Америку.
Впоследствии в своих письмах они сообщали лишь о том, что 

американцы согласились на неофициальное сотрудничество и 
оказание помощи националистическому подполью в переброске 
связников, оружием, амуницией, радиостанциями и т[ак] д[алее].

В этих же письмах сообщалось, что американцы, якобы, 
ничего от националистического подполья получать не желают, 
но тут же в этих же письмах эти представители УГВР писали и 
просили посылать им за границу информации о положении в 
Советском Союзе.

Из рассказов связников я знал и другое, что американцы 
намеривались выбросить свою агентуру для шпионской рабо-
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ты на территории СССР. При этом они хотели использовать 
нелегальные связи, которыми располагало националистическое 
подполье.

Таким образом, становилось совершенно очевидно, что нео-
фициальное сотрудничество представителей З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР с американцами являлось ничем иным, 
как их прямым сотрудничеством с американской разведкой.

Я полагаю, что некоторые представители З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР в своей работе на американцев пошли 
намного дальше того, что они писали в своих письмах.

Об этом, в частности, я сужу по тому, что в американской 
зоне оккупации Германии американцами созданы специальные 
школы по подготовке из числа украинских националистов аген-
туры американской разведки, радистов и парашютистов. В част-
ности, ОХРИМОВИЧ174, выброшенный американцами в западные 
области Украины, закончил такую американскую разведшколу. 
Ряд радистов также прошли обучение в американских школах, 
где изучали радио и парашютное дело, а затем были выброшены 
в западные области Украины.

Преподавание в этих школах, как мне известно из расска-
зов, вели сами американцы. Школы эти содержатся на средства 
американцев и перед выброской лиц, обучавшихся в этих шко-
лах, они экипировались американцами.

Вербовку лиц для учебы в этих школах проводят члены УГВР, 
поставляя таким образом американской разведке кадры по под-
готовке необходимой им агентуры из числа участников украин-
ского националистического подполья.

ВОПРОС: Известно ли рядовым участникам националисти-
ческого подполья о сотрудничестве главарей ОУН с американ-
ской разведкой?

ОТВЕТ: Рядовым участникам ОУН об этом, конечно, 
известно не было, потому что прямое сотрудничество членов 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР с американской раз-
ведкой компрометировало бы националистическое подполье. 
Дело в том, что многие рядовые участники ОУН были убежде-
ны, что в случае войны Америки против Советского Союза 
американцы никакой помощи в создании т[ак] н[азываемой] 
«Самостийной Украины», националистическому подполью ока-
зывать не будут.

174	   Йдеться про Василя Охримовича – «Грузина».
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ВОПРОС: Почему американцы не давали обещания оказы-
вать помощь ОУН в создании т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины», а использовали руководящих участников национали-
стического подполья для проведения разведывательной и иной 
антисоветской работы?

ОТВЕТ: Судя по тем информациям устного и письменного 
характера, которые я получал из-за кордона, американцы не 
дают такого согласия потому, что в своей агрессивной полити-
ке стремятся к полному захвату Советского Союза и не имеют 
в виду расчленения территории Советского Союза. Об этом, в 
частности, свидетельствуют их об[ъ]яснения о том, что если бы 
они дали такое согласие нам, украинским националистам, то тем 
самым вызвали бы серьезное недовольство со стороны русской 
эмиграции, находящейся за кордоном, которая, как известно, 
ставит своей задачей борьбу против Советской власти и восста-
новление т[ак] н[азываемой] единой неделимой России.

Кроме того, американцы не могли дать такого согласия 
нашему подполью еще и потому, что им известно о некото-
рых програмных положениях организации украинских нацио-
налистов, действовавшей на территории западных областей 
Украины. Известно им, в частности, о том, что мы имели в виду в 
случае создания «Самостийной Украины» не проводить восста-
новления частной собственности на крупные предприятия, что 
никак не соответствует интересам американских капиталистов.

ВОПРОС: Как использовали главарей ОУН разведки других 
капиталистических государств?

ОТВЕТ: Из писем, которые я получал, и по рассказам ХОМЫ175 
мне известно, что английская и французская разведки предпри-
нимали меры к тому, чтобы завербовать руководящих участни-
ков ОУН, находящихся за кордоном, для шпионской работы на 
английскую и французскую разведки. Они при этом исходили 
из того, что эти участники ОУН, используя националистическое 
подполье в западных областях Украины, будут представлять им 
необходимые сведения о Советском Союзе.

Однако, как мне известно, представители этих разведок 
прямо ставили вопрос о шпионской работе и вообще отбрасы-
вали в сторону всякие политические соображения в этом деле.

Я полагаю, что некоторых лиц из числа членов З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН этим разведкам удалось завербовать для работы в 

175	 Йдеться про Івана Хому – «Богдана».



115

их пользу. В чем выражалась их практическая деятельность в 
этом направлении мне неизвестно.

Допрос окончен в 18-00.
Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук176

ДОПРОСИЛИ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ  При Совете Министров УССР – 
	 Подполковник	 (Майоров)
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА 4 УПРАВЛЕНИЯ КГБ
	 При Совете Министров УССР – 
	 Полковник	 (Полищук)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 127-146. Завірена 
машинописна копія.

№ 10
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
5 червня 1954 р.

Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 5 июня 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 9-35

ВОПРОС: Какую работу проводил центральный «провод» 
ОУН в целях расширения антисоветской националистической 
деятельности в восточных областях Украины?

176	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.



116

ОТВЕТ: В 1941 году по мере наступления немецких войск и 
захвата ими территории Украины, центральный «провод» ОУН 
посылал свои националистические кадры для организации 
националистической работы в восточных областях Украины, а 
позднее, в 1942 году, на территории этих областей были соз-
даны и действовали т[ак] н[азываемые] «проводы» ОУН земель.

Так, в Киеве действовал «провод» ОУН «центральных и 
восточных украинских земель», который руководил созданием 
националистического подполья в Житомирской, Винницкой, 
Киевской, Черниговской, Полтавской, Сумской и Харьковской 
областей.

В гор[оде] Днепропетровске находился и действовал «про-
вод» ОУН «южных украинских земель», который организовывал 
работу по созданию украинского националистического под-
полья среди населения Кировоградской, Днепропетровской, 
Запорожской, Николаевской, Херсонской, Одесской, 
Сталинской177, Ворошиловградской178 и Кримской179 областей, а 
также на территории Молдавии.

Каждый из этих «проводов» ОУН имел референтуры пропа-
ганды и организационные референтуры.

«Проводом» ОУН центральных и восточных земель руково-
дил Дмитрий МИРОН, известный в организации под псевдони-
мом ОРЛИК, а позднее этим проводом руководил «САК»180.

«Проводом» ОУН южных украинских земель сначала, в 1941 
году, руководил МАТЛА Зенон (в настоящее время находится за 
границей), а с лета 1942 года до лета 1943 года этим «проводом» 
ОУН руководил лично я – КУК.

Референтом пропаганды «провода» ОУН южных земель был 
ЛОГУШ181, известный в подполье под псевдонимом «ИВАНИВ», 
который находится за кордоном, а организационную референ-
туру в составе этого «провода» возглавлял ДУЖИЙ182, имевший 
псевдоним «ДОРОШ». Он в 1945 году был арестован органами 
МВД.

В момент изгнания немецко-фашистских захватчиков с 
территории Украины, подавляющее большинство участни-

177	 Тепер – Донецька обл.
178	 Тепер – Луганська обл.
179	 Тепер – Автономна Республіка Крим.
180	 Йдеться про Пантелеймона Сака – «Могилу».
181	 Йдеться про Омеляна Лоґуша.
182	 Йдеться про Петра Дужого.
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ков организации украинских националистов с левобережных 
областей Украины бежали в Правобережье, часть участни-
ков ОУН бежали в западные области Украины и, фактически, 
после изгнания немецких оккупантов потеряли всякую связь с 
организацией.

В 1947 году, после засухи в СССР мы думали и рассчитывали 
на недовольство населения в восточных областях Украины своим 
экономическим положением. Поэтому центральный «провод» 
ОУН принял тогда решение восстановить организацию украин-
ских националистов в восточных областях Украины, рассчитывая 
при этом на поддержку местного населения183.

С этой целью было дано указание краевым «проводам» 
ОУН, действовавшим в западных областях Украины, скомплек-
товать вооруженные группы и направить их в восточные области 
Украины. Предлагалось также, чтобы в эти группы вошли участ-
ники ОУН, имевшие организационные связи на востоке и знав-
шие там положение184.

Выполняя эти указания, краевой «провод» ОУН на ПЗУЗ 
направил вооруженные группы в Житомирскую и Винницкую 
области. «Провод» ОУН «Подилля» направил вооруженные груп-
пы в бывшую Каменец-Подольскую область, а Львовский крае-
вой «провод» ОУН направил вооруженные группы в Одесскую, 
Черниговскую и другие области.

Направленные нами вооруженные группы в ряде случаев 
были ликвидированы органами Советской власти, некоторые 
из них возвратились обратно в западные области Украины, не 
добившись поставленной перед ними цели, а в таких областях, 
как Каменец-Подольская и некоторых районах Житомирской, 
нам удалось сохранить вооруженные националистические груп-
пы до последнего времени.

ВОПРОС: Какую работу лично вы проводили по расшире-
нию националистической деятельности в восточных областях 
Украины?

ОТВЕТ: Я уже сказал, что с лета 1942 года до лета 1943 
года я являлся руководителем «провода» ОУН южных земель 
Украины и возглавлял националистическую деятельность на 

183	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділений горизонтальною 
лінією, червоним олівцем.

184	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділений горизонтальною 
лінією, червоним олівцем.
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территории Кировоградской, Днепропетровской, Николаевской, 
Херсонской, Крымской185, Запорожской, Сталинской186 и 
Одесской областей, а также на территории Молдавии187.

В течение года мною были созданы и сформированы т[ак] 
н[азываемые] областные «проводы» ОУН, которые распростра-
няли свою деятельность на территорию каждой области188.

Областные «проводы» ОУН состояли из руководителя «про-
вода» и двух референтур, в частности референтур пропаганды и 
организационных.

Таким образом, были созданы мною Кировоградский 
областной «провод» ОУН, Днепропетровский областной «про-
вод» ОУН, «провод» ОУН т[ак] н[азываемой] Транснистрии189, 
Николаевский, деятельность которого распространялась и на 
территорию Херсонской области, Запорожский «провод» ОУН, 
Сталинской области и Крымской области.

В задачи «провода» ОУН южных земель Украины вхо-
дило также создание националистического подполья и в 
Ворошиловградской области190. Однако там такое подполье 
создано не было, поскольку эта область являлась фронтовой, 
в связи с чем работа по созданию организации на территории 
этой области была серьезно затруднена.

Нижестоящими организационными звеньями являлись 
окружные «проводы» ОУН. Таких окружных «проводов» ОУН было 
примерно по два «провода», действовавших на территории 
каждой области.

Окружные «проводы» ОУН руководили районными «провода-
ми» ОУН, которые на территории многих округов еще сформи-

185	 Тепер – Автономна Республіка Крим.
186	 Тепер – Донецька обл.
187	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділено горизонтальною 

лінією, простим олівцем.
188	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділено горизонтальною 

лінією, простим олівцем.
189	 Йдеться про «Трансністрію» (в перекладі з румунської – «Задністров’я») – 

назва, яка вживалась німецько-румунською окупаційною владою під час радян-
сько-німецької війни 1941-1945 рр. щодо земель між ріками Дністер, Буг, Рів, 
Лядова та Чорноморським узбережжям. Після вторгнення у південну Україну, 
німецьке командування 30.08.1941 р. під тимчасове управління свого союзни-
ка – Румунії передало територію, яка охоплювала Одеську обл., південні райони 
Вінницької, західні райони Миколаївської обл. Румунська адміністрація створила 
на цих землях адміністративну одиницю – «Трансністрію», яка займала територію 
40 тис. кв. км (складалася з 13 повітів і 65 волостей) і налічувала близько 2,2 млн. 
чол. Адміністративний центр знаходився спочатку у Тирасполі, пізніше в Одесі.

190	 Тепер – Луганська обл.



119

рованы не были, хотя организационная работа по их созданию 
велась.

Ниже районных «проводов» ОУН националистических зве-
ньев в восточных областях Украины не было.

Кроме областных «проводов» ОУН было создано и дей-
ствовало два городских «провода» ОУН, в частности в гор[одах] 
Днепропетровске и Одессе, которые непосредственно были 
подчинены «проводам» ОУН земель191.

Кировоградским областным «проводом» ОУН руководил 
БЕСПАЛКО Остап192, который в 1947 году погиб в Тернопольской 
области. На территории Кировоградской области действовали 
два окружных «провода» ОУН, один из них  – Александрийский, 
которым руководил окружной «проводник» ФЕРЕНЦ193 (где нахо-
дится неизвестно), и был создан другой окружной «провод» ОУН, 
действовавший на юге Кировоградской области.

Всего на территории Кировоградской области было завер-
бовано, насколько я помню, до 80 человек участников ОУН.

Днепропетровский областной «провод» ОУН сначала воз-
главлял украинский националист ОЛЕЙНИК Петр, известный 
в подполье под псевдонимом «ЭНЕЙ», который в 1946 году 
погиб в Ровенской области. После того как «Эней» в 1942 году 
выбыл на Волынь, то этот областной «провод» ОУН возглавлял 
участник организации, известный в подполье под псевдонимом 
«ЛЕМКО»194, который погиб в 1944 году в Ровенской области.

На территории Днепропетровской области действовали два 
окружных «провода» ОУН, в частности Синельниковский окруж-
ной «провод» ОУН, руководителем которого являлся «ВЕРМЕН»195 
(где он находится в настоящее время не знаю, кажется, он 
погиб). Кроме того существовал еще Криворожский окружной 
«провод» ОУН, которым руководил участник националистиче-
ского подполья, известный под псевдонимом «ЮРКО»196. Его, 
кажется, в 1943 г. расстреляли немцы197.

191	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділено горизонтальною 
лінією, простим олівцем.

192	 Правильно Безпалько Осип – «Остап».
193	 Йдеться про Ярослава Ференца.
194	 «Лемко» – Юрій Федорук.
195	 «Вірмен» – особа не встановлена.
196	 Ймовірно, йдеться про Василя Гайдара – «Юрка».
197	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділено горизонтальною 

лінією, простим олівцем.
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В отличие от других областных «проводов» ОУН, в 
Днепропетровском областном «проводе» имелась еще рефе-
рентура СБ, которую там возглавлял участник ОУН под псевдо-
нимом «КОСТЯ»198, который в 1943 г. погиб. Он в 1941 году был 
направлен организацией украинских националистов для работы 
в гестапо переводчиком, вместе с гестапо прибыл в Сталинскую 
область и давал информацию националистическому подполью 
о работе гестапо. Впоследствии из гестапо сбежал и возглав-
лял референтуру СБ в Днепропетровском областном «проводе» 
ОУН.

Всего, насколько мне известно, на территории 
Днепропетровской области было завербовано в ОУН до 100 
человек199.

Николаевским областным «проводом» ОУН руководил участ-
ник организации, прибывший из Буковины. Его фамилию и псев-
доним я сейчас не помню. В составе этого областного «провода» 
ОУН знаю находился участник ОУН МАЗУРКЕВИЧ200, который 
прибыл по заданию организации из западных областей Украины. 
Где находится МАЗУРКЕВИЧ мне неизвестно. По-моему, он 
находится за границей.

На территории Николаевской области окружных «проводов» 
ОУН тогда создано не было. Всего на территории Николаевской 
и Херсонской областей было завербовано до 50201 человек в 
организацию украинских националистов.

Запорожским областным «проводом» ОУН руководил участ-
ник организации, прибывший из западных областей Украины. 
Однако в настоящее время я не помню его фамилии или псев-
донима. Знаю, что на территории Запорожской области суще-
ствовали и действовали два окружных «провода» ОУН, в част-
ности  – Запорожский и Мелитопольский. Всего в организацию 
украинских националистов на территории Запорожской области 
было вовлечено до 50 человек202.

«Провод» ОУН в Сталинской области возглавлял сначала 
СТАХИВ203 (находится за кордоном), а позднее КРИВОШАПКА204, 

198	 Ймовірно, йдеться про Івана Білика – «Костю».
199	 Текст підкреслено червоною лінією невідомою особою.
200	 Особа не встановлена.
201	 Текст підкреслено червоною лінією невідомою особою.
202	 Текст підкреслено червоною лінією невідомою особою.
203	 Йдеться про Євгена Стахіва – «Макальондру».
204	 Йдеться про Михайла Кривошапку.
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имевший псевдоним «КОЗИК». Это активный украинский наци-
оналист, выходец из Криворожья, который впоследствии вел 
большую националистическую работу, а затем был захвачен 
немцами и судьба его мне неизвестна.

Знаю также, что в составе этого областного «провода» был 
один член «провода», выходец из Криворожья. На территории 
Сталинской области окружных «проводов» ОУН еще создано не 
было. В организацию украинских националистов там было вов-
лечено до 80 человек205.

На территории Крымской области также округов и рай-
онов создано еще не было, но пытались мы создавать там 
организацию украинских националистов и с этой целью туда 
направлялись участники ОУН из западных областей Украины. 
Однако немцы дважды арестовывали областной «провод» ОУН в 
Крымской области. Всего там в организации состояло не боль-
ше 20 человек.

В Одессе находился «провод» ОУН т[ак] н[азываемой] 
Транснистрии, который распространял свою деятельность 
на территорию Одесской и Измаильской областей206, а также 
на территорию Молдавии. Руководил этим «проводом» ОУН 
участник организации, известный в подполье под псевдонимом 
«РИЧКА»207. Он погиб в Одесской области в период войны в нача-
ле 1944 года.

Организационным референтом этого «провода» был 
«БОЕВИР»208. Где находится в настоящее время  – не знаю. 
Известно, что он арестован румынской сигуранцей209.

Этим «проводом» ОУН было вовлечено в организацию более 
120210 человек.

В Одессе существовал еще городской «провод» ОУН, но 
кто им руководил я не помню. Кроме того, в Днепропетровске 
также существовал городской «провод» ОУН, которым руково-
дил участник организации под псевдонимом «ЮРА»211. Он уроже-
нец Львовской области. В начале 1945 года он погиб в Каменец-
Подольской или Тернопольской области. Заместителем у «ЮРА» 

205	 Текст підкреслено невідомою особою червоною лінією.
206	 Ізмаїльська область як адміністративно-територіальна одиниця існу-

вала до 1954 р., а відтак її територія була включена до складу Одеської обл. 
207	 «Річка» – Тиміш Семчишин.
208	 «Боєвір» – Мирослав Кіндзірський.
209	 Сигуранца – таємна поліція в Румунії, 1921-1944 рр.
210	 Текст підкреслено невідомою особою червоною лінією.
211	 «Юра» – особа не встановлена.
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был националист под псевдонимом «ГРАБ»212. Он был арестован 
в 1943 году немцами и погиб213.

Для руководства работой ОУН на востоке [Украины] цен-
тральный214 «провод» ОУН систематически посылал участни-
ков организации из западных областей Украины. Этим делом 
в центральном «проводе» ОУН занимались сначала КЛИМИВ 
Иван, он же «ЛЕГЕНДА», затем СТАРУХ Ярослав, в последствии 
КРАВЧУК215. Однако, следует сказать, что многих участников 
ОУН, прибывавших из западных областей Украины для создания 
националистического подполья на востоке, пришлось отправить 
обратно, так как они не справлялись с той работой, которая была 
на них возложена.

ВОПРОС: Почему именно вы отправляли ряд участников 
ОУН обратно, не используя их для националистической работы 
на востоке?

ОТВЕТ: Дело в том, что многие участники ОУН, прибывшие 
из западных областей Украины, не могли понять условий жизни 
населения в восточных областях. Они во многих случаях ориен-
тировали местное население на то, что в будущей «Самостийной 
Украине» будет восстановлен капитализм и буржуазная форма 
правления. Однако, среди населения восточных областей 
Украины эти установки не находили поддержки. Нужно было 
изменить программные положения и изменить формы работы.

Надо сказать, что лично я, а также референты «провода» 
ОУН южных земель Украины и руководители областных «прово-
дов» ОУН, вели индивидуальную работу с прибывавшими участ-
никами ОУН из западных областей Украины, с таким расчетом, 
чтобы они перестроились. Однако не всегда удавалось это сде-
лать. Лица, прибывавшие из западных областей Украины, имели 
старые взгляды, поэтому до 20% участников ОУН, прибывших из 
западных областей Украины, пришлось отправить обратно.

Нельзя было не считаться с тем, что местные жители восточ-
ных областей Украины были настроены просоветски, некоторая 
часть пошла на прямое сотрудничество с немцами, а другая 

212	 Очевидно, йдеться про Ярослава Петречка – «Граба».
213	 Текст підкреслено невідомою особою простим олівцем, а зліва виділено 

горизонтальною лінією, проведеною також простим олівцем.
214	 Текст підкреслено невідомою особою червоним олівцем, а також зліва 

початок абзацу позначено горизонтальною лінією, проведеною червоним олів-
цем.

215	 Йдеться про Романа Кравчука – «Максима».
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часть украинского населения восточных областей не была уве-
рена в исходе войны и поэтому на путь активной националисти-
ческой работы многие не желали переходить.

Все это вместе взятое заставляло нас думать над тем, чтобы 
изменить в какой-то мере программные положения ОУН и такти-
ку ее деятельности на востоке.

Поэтому на 3-ем с[ъ]езде ОУН в 1943 году программа ОУН 
была несколько изменена и стала более левой программой. В 
частности, в программе ОУН тогда было записано, что органи-
зация украинских националистов не имеет намерения восста-
навливать капитализм в восточных областях Украины в случае 
создания «Самостийной державы».

ВОПРОС: Покажите о формах связи, существовавших в 
националистическом подполье в восточных областях Украины?

ОТВЕТ: Связь между участниками националистического 
подполья в восточных областях Украины осуществлялась, глав-
ным образом, через т[ак] н[азываемые] «мертвые пункты» в 
городах. Эти встречи назначались, как правило, на улицах, пло-
щадях и других обусловленных местах с установлением дня и 
часа встречи.

Что касается связи «провода» ОУН южных земель, то все 
формы связи отрабатывал руководитель организационной 
референтуры «ДОРОШ».

Кроме того, имелись специальные связники, которые выпол-
няли, главным образом, функции по доставке и распростране-
нию националистической литературы и листовок. В частности, 
эти связники доставляли областным «проводам» ОУН журналы 
«Идея и чин»216, националистическую литературу и листовки, 
поступавшие из западных областей Украины.

Лично мною связь с организацией украинских национа-
листов в западных областях Украины осуществлял связник 
«МОВЧАЗНЫЙ»217, который впоследствии в 1944 году погиб в 
Ровенской области.

С членами центрального «провода» ОУН я связь осущест-
влял непосредственно сам, так как знал их местонахождение.

ВОПРОС: В чем выражалась практическая антисоветская 
работа националистического подполья в восточных областях 
УССР?

ОТВЕТ: Эта работа в основном выражалась в том, чтобы 

216	 «Ідея і Чин» – друкований орган Проводу ОУН на українських землях.
217	 «Мовчазний» – особа не встановлена.
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создать националистическую организацию в восточных обла-
стях Украины, вести пропаганду против немецких оккупантов, 
воспитать участников организации в националистическом духе.

В этих целях нами предпринимались меры к созданию 
нелегальных типографий и, в частности, имелось в виду создать 
нелегальную типографию в Криворожской националистиче-
ской организации. Однако, эта попытка не увенчалась успехом. 
Поэтому мы приобрели стеклограф и печатали националистиче-
ские листовки на стеклографе218.

Такие листовки писал лично я – КУК, референт пропаганды 
«провода» ОУН южных земель ЛОГУШ, а также организационный 
референт «провода» ДУЖИЙ219.

Распространялись же эти листовки через связников по 
областным организациям украинских националистов.

Многие участники организации имели оружие. Однако воо-
руженных нелегальных сформированных групп для борьбы с 
немцами на территории деятельности «провода» ОУН южных 
земель создано не было. Была, правда, единственная попытка, 
когда в Чигиринском районе Кировоградской области из числа 
националистов была создана вооруженная группа из 8-10 чело-
век для вооруженной борьбы против немцев, однако эта группа 
вскоре была раскрыта немцами, а участники ее арестованы и 
расстреляны.

Известно мне также, что работой по раскрытию этой группы 
занимался официальный сотрудник немецкой военной разведки 
«Абвера» ГОРЛИС-ГОРСКИЙ Юрий, который в 1919-1920 гг. сам 
являлся участником вооруженных антисоветских банд, действо-
вавших в Чигиринском районе Кировоградской области. За это 
он был в свое время арестован органами Советской власти, затем 
бежал в Польшу, где издал две или три книги антисоветского 
содержания о своей деятельности против Советской власти.

В период Отечественной войны он работал в германской 
военной разведке «Абвер».

Что же касается областей, на территории которых национа-
листическую деятельность возглавлял «провод» ОУН централь-
ных и восточных украинских земель, в частности на территории 
Житомирской и Винницкой областей, то там имелись воору-

218	 Текст даного абзацу зліва невідомою особою виділено горизонтальною 
лінією, простим олівцем.

219	 Текст даного абзацу зліва виділено двома горизонтальними лініями, 
проведеними червоним та простим олівцями.
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женные отряды для борьбы с немцами, так как в тех областях 
природные условия позволяли созданию и использованию таких 
групп.

В степных же районах юга Украины создание таких воору-
женных групп являлось чрезвычайно трудным делом.

Допрос окончен в 18-00
Протокол допроса с моих слов записан верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук220

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 147-162. Завірена 
машинописна копія.

№ 11
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
7 червня 1954 р.

Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 7 июня 1954 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 10-45

ВОПРОС: Каким образом ОУН и лично Вы добывали денеж-
ные средства для националистической антисоветской работы?

ОТВЕТ: В тот период, когда организация украинских наци-
оналистов существовала и действовала в условиях панской 

220	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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Польши. То денежные средства добывались различными путя-
ми. Так устраивались налеты, главным образом, на почтовые 
отделения, при которых захватывались денежные средства. 
Кроме того, с членов организации собирались членские взносы, 
проводились сборы денежных средств с населения по случаю 
различных праздников, устраивались концерты для населения, 
а средства, собираемые на этих концертах, поступали в фонд 
организации.

В период немецкой оккупации денежные средства органи-
зации собирались, главным образом, среди населения запад-
ных областей Украины, путем наложения денежных налогов на 
население, а также путем сборов денег среди населения.

После того, как западные области Украины были освобожде-
ны от немецких захватчиков, организация украинских национа-
листов продолжала собирать денежные средства среди населе-
ния. Главным образом в тот период сборы средств проводились 
путем распространения т[ак] н[азываемых] «бифонов» среди 
населения. Средства от продажи этих «бифонов» поступали в 
фонд организации украинских националистов и использовались 
для проведения антисоветской националистической работы.

Денежные средства собирались участниками низовых зве-
ньев организации и оттуда частично поступали в вышестоящие 
звенья  – в надрайонные, окружные и краевые «проводы» ОУН. 
Каждый такой «провод» ОУН оставлял у себя необходимое ему 
количество денег для ведения антисоветской националистиче-
ской работы.

Что касается членов центрального «провода» ОУН, то каж-
дый из них получал деньги от краевых «проводов» ОУН в зависи-
мости от того, сколько таких денег требовалось ему для ведения 
подрывной работы.

При расходовании денег, принадлежащих организации 
украинских националистов, велись соответствующие записи в 
обычной тетради, где записывались приходы и расходы денеж-
ных средств, причем расходы, как правило, должны были под-
тверждаться оправдательными документами – расписками чле-
нов организации, получивших деньги. Эти оправдательные доку-
менты могли быть уничтожены лишь после соответствующей 
проверки правильности произведенных расходов.

Что касается денежных средств организации, которые кон-
центрировались у меня, как у члена центрального «провода» 
ОУН, а впоследствии как у руководителя организации, то они 
поступали по обычным организационным каналам от краевых 
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«проводов» ОУН. Частично денежные средства поступили ко мне 
после того, как погибли некоторые члены центрального «прово-
да» ОУН. В частности, после того, как погиб ШУХЕВИЧ Роман, то 
ко мне поступило из его средств около 50 тысяч рублей, которые 
доставил мне бывший связной ШУХЕВИЧА, известный в подпо-
лье под псевдонимом «ЗЕНКО»221, который впоследствии погиб.

Около 20 тысяч рублей ко мне поступило после того, как был 
ликвидирован член центрального «провода» ОУН «МАКСИМ»222.

Летом 1952 года я послал письмо ОХРИМОВИЧУ223, находив-
шемуся на территории деятельности «МАКСИМА» и предложил 
ему, чтобы он часть денег, принадлежавших ранее «МАКСИМУ», 
выслал мне. Выполняя это распоряжение, он прислал мне около 
20 тысяч рублей.

Таким образом, в общей сложности в последнее время я 
располагал денежной суммой около 100 тысяч рублей, которые 
принадлежали организации украинских националистов.

ВОПРОС: Где в настоящее время хранятся денежные сред-
ства и другие ценности организации украинских националистов?

ОТВЕТ: Основная часть денежных средств, около 100 тысяч 
рублей, хранятся вместе с архивами в бидонах возле кр[ы]ивки, 
расположенной недалеко от села Кругов, Олесского района, 
Львовской области224. Кроме того, часть средств и золото хра-
нится вместе с архивами центрального «провода» ОУН, спрятан-
ными еще Романом ШУХЕВИЧЕМ в Бобрских лесах, недалеко от 
гор[ода] Львова. Об этом основном архиве организации укра-
инских националистов хорошо знали «ЗЕНКО» и другой связной 
ШУХЕВИЧА  – «ДМИТРО»225. Однако они оба погибли и поэтому 
без них мне трудно было бы отыскать точное место расположе-
ния этого архива.

Кроме того, в кр[ы]ивке в селе Плехов, Бережанского рай-
она, Тернопольской области226, где я скрывался последние два 
года, в банке закопаны ценности. В этой банке хранятся золотые 
и серебряные монеты, а также различные ювелирные изделия.

В Рогатинских лесах запрятано и хранится в банке золо-
то, принадлежащее организации украинских националистов. 

221	 «Зенко» – Михайло Заяць.
222	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
223	 Йдеться про Василя Охримовича  – «Кузьму», відповідального за 

Львівський та Карпатський крайові проводи ОУН.
224	 Тепер – с. Кругів Золочівського р-ну Львівської обл.
225	 «Дмитро» – Михайло Дендерис.
226	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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О  месте хранения этой банки с золотом хорошо знал рога-
тинский надрайонный «проводник» ОУН «ШУВАР»227. Однако, 
«ШУВАРУ» я поручал в 1953 году разыскать эту банку с золотом. 
Он, выполняя мое задание, разыскивал ее, но якобы не нашел.

Часть денежных средств обычно я имел при себе на всякие 
текущие расходы. В частности, при моем аресте из[ъ]ято около 
18 тысяч рублей денег, принадлежавших организации украин-
ских националистов. Эти деньги я держал на всякий случай.

ВОПРОС: Покажите об источниках снабжения украинского 
националистического подполья?

ОТВЕТ: По мере возникновения формирований УПА в период 
немецкой оккупации западных областей Украины, начиная при-
мерно с 1942 года стали проводиться среди местного населения 
организованные заготовки продуктов питания в целях снабже-
ния участников националистического подполья. Впоследствии, 
после изгнания немецких оккупантов такие же заготовки продук-
тов питания в организованном порядке проводились и дальше, 
примерно до 1946 года.

Кроме того, проводилась также заготовка одежды, создава-
лись кустарные мастерские по выделке кожи и пошивке обуви и 
т[ак] д[алее].

В этих целях в системе организации украинских национали-
стов были созданы т[ак] н[азываемые] хозяйственные отделы, 
которые действовали до 1946 года, т[о] е[сть] до их расформи-
рования. Хозяйственные отделы существовали при районных 
«проводах» ОУН. Они входили в состав организационных рефе-
рентур на правах подреферентур и состояли примерно из двух-
трех человек. Впоследствии, как я уже сказал, примерно в 1946 
году, они были расформированы и вошли в состав существовав-
ших тогда сеток ОУН.

ВОПРОС: Дайте показания об источниках снабжения украин-
ского националистического подполья в более поздний период?

ОТВЕТ: После расформирования хозяйственных отделов, 
заготовка продуктов питания проводилась самими участниками 
националистического подполья среди местного населения и 
надо сказать, что примерно до 1948 года население западных 
областей Украины не оказывало нам сколько-нибудь серьез-
ного сопротивления в снабжении продуктов питания. Однако, 
начиная с 1948 года и до 1950 года мы уже ощущали серьезные 

227	 «Шувар» – Олексій Демський.
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трудности в заготовке продуктов питания. Эти трудности были 
вызваны тем, что была проведена коллективизация в западных 
областях Украины и колхозники никак не хотели оказывать мате-
риальную помощь участникам антисоветского националистиче-
ского подполья.

В тот период времени, насколько мне известно из отчетов, 
поступавших ко мне от нижестоящих звеньев организации укра-
инских националистов, заготовка продуктов питания проводи-
лась главным образом через администрацию колхозов, а позд-
нее, когда был усилен контроль за расходованием продуктов 
питания в колхозах, то заготовку продуктов питания стало вести 
еще труднее. Нередко приходилось участникам националисти-
ческого подполья приходить в села и заставлять местных жите-
лей давать нужные им продукты питания.

Позднее, особенно с 1952 года, местное население реши-
тельно отказывалось помогать участникам националистического 
подполья. Материальную помощь можно было получить лишь 
через родственные или очень близкие личные связи. Поэтому 
часто приходилось участникам подполья ОУН ночами выходить 
на поля, молотить там себе зерно, копать картофель и овощи на 
колхозных огородах, обеспечивая таким образом себя продук-
тами питания.

Кроме того, в последнее время приходилось в значительной 
мере использовать денежные средства на приобретение про-
дуктов питания и одежды. По крайней мере лично я не посылал 
своих боевиков воровать продукты питания или грабить местное 
население, а жил с женой и боевиками на средства организации, 
которыми я располагал.

ВОПРОС: Покажите об источниках снабжения украинского 
националистического подполья оружием и боеприпасами?

ОТВЕТ: Особенно большое количество оружия и боепри-
пасов участники украинского националистического подполья 
захватили в период разоружения бывшей польской армии в 
1939 году, а также в период, когда наступали, а затем отступали 
немецко-фашистские захватчики. Оружие и боеприпасы соби-
рались на полях, а также в некоторых случаях участники нацио-
налистического подполья нападали на немецкие подразделения 
и захватывали оружие и боеприпасы. Это и были основные 
источники снабжения оружием и боеприпасами.

Других серьезных источников поступления оружия и бое-
припасов у нас не было. Поэтому в последнее время чувство-
валась серьезная недостача оружия и особенно боеприпасов. 



130

Можно прямо сказать, что людей, которые вновь вступили бы в 
ОУН, мы не могли бы снабдить оружием и боеприпасами.

Допрос окончен в 17-30

Протокол допроса с моих слов записан верно, мне 
прочитан, в чем я и расписываюсь: 

Кук228

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 163-171. Завірена 
машинописна копія.

№ 12
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
9 червня 1954 р.

[И]Р-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 9 июня 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-20.

ВОПРОС: Когда и с какой целью была создана СБ (Служба 
безопасности) в системе организации украинских националистов?

ОТВЕТ: Референтуры СБ (Службы безопасности) в системе 
организации украинских националистов были созданы в 1940 

228	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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году после 2-го с[ъ]езда ОУН. Руководил этой референтурой 
первое время Николай ЛЕБЕДЬ, который являлся тогда и заме-
стителем руководителя центрального «провода» ОУН229.

Впоследствии, когда Степан БАНДЕРА был арестован нем-
цами в 1941 году, Николай ЛЕБЕДЬ возглавлял организацию 
украинских националистов, а руководителем референтуры СБ в 
центральном «проводе» ОУН стал Николай АРСЕНИЧ, известный 
в подполье под псевдонимом «МИХАЙЛО».

В задачу референтур СБ в период немецкой оккупации 
входило изучение методов работы немецкой разведки и контр-
разведки и с этой целью они засылали членов ОУН для работы в 
органах немецкой разведки и контрразведки.

После изгнания немецко-фашистских захватчиков с терри-
тории западных областей Украины в задачу референтур СБ вхо-
дило: борьба с органами МГБ и их агентурой как среди местного 
населения, так и с агентурой, которую засылали органы МГБ в 
националистическое подполье.

Кроме того, в задачу референтур СБ входило также изуче-
ние методов работы органов МГБ, обобщение данных по этому 
вопросу для принятия необходимых мер по сохранению кадров 
украинского националистического подполья.

ВОПРОС: Покажите об организационном построении и руко-
водителях СБ?

ОТВЕТ: Каждая референтура СБ состояла из референта СБ, 
следователей, боевки СБ, в которых насчитывалось от 10 до 
20 человек боевиков, и архивариуса, ведавшего документами 
референтур СБ. Референтуры СБ создавались в центральном 
«проводе» ОУН. Руководителем этой референтуры, как я уже 
выше сказал, был Николай АРСЕНИЧ, известный в подполье под 
псевдонимом «МИХАЙЛО».

В составе референтуры СБ центрального «провода» ОУН 
имелось три следователя. Один из них, насколько я помню, 
имел псевдоним «ЗЕЛЕНЫЙ»230, а псевдонимы и фамилии других 
следователей референтуры СБ центрального «провода» ОУН я 

229	 Текст виділений червоним олівцем, а перших два абзаци протоколу 
допиту зліва від тексту також позначені невідомою особою горизонтальною ліні-
єю червоним олівцем.

230	 «Зелений» – особа не встановлена. Очевидно, йдеться про підпільни-
ка, який загинув 31.08.1947 р. у лісі біля с. Станимир Перемишлянського р-ну 
Львівської обл. і на той час виконував функції референта СБ Золочівського окруж-
ного проводу ОУН. Відомо, що до призначення на цю посаду він тривалий час 
перебував в осередку Миколи Арсенича – «Михайла». 
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в настоящее время не помню. Известно мне, что все они, в том 
числе и АРСЕНИЧ, погибли.

Референтуры СБ создавались и действовали также в соста-
ве краевых «проводов» ОУН, в частности в краевом «проводе» 
ОУН «Подилля», Львовском краевом «проводе» ОУН, в краевом 
«проводе» ОУН, условно именовавшемся «Карпаты».

Нижестоящими звеньями референтур СБ являлись рефе-
рентуры СБ в системе окружных «проводов» ОУН, затем рефе-
рентуры СБ надрайонных и районных «проводов» ОУН.

Ниже районного «провода» ОУН референтур СБ не созда-
валось, а в каждой кустовой организации украинских национа-
листов был информатор, который и выполнял функции низшего 
звена референтур СБ в системе организации украинских наци-
оналистов.

 Руководство деятельностью референтур СБ осуществляла 
референтура СБ центрального «провода» ОУН, а нижестоящие 
звенья СБ осуществляли руководство деятельностью по своей 
линии на территории, где действовала краевая организация 
украинских националистов.

Руководителем референтуры СБ в краевом «проводе» ОУН 
«Подилля» был участник организации украинских национали-
стов, известный в подполье под псевдонимом «КОРНИЛО»231, 
который впоследствии погиб. Ему были подчинены референту-
ры СБ окружных «проводов» ОУН. В частности  – Чертковского 
окружного «провода» ОУН, где референтом СБ был участник 
ОУН, известный в подполье под псевдонимом «МИША»232, кото-
рый впоследствии погиб, и референтура СБ Кременецкого 
окружного «провода» ОУН. Этой референтурой в свое время 
руководил участник националистического подполья, известный 
под псевдонимом «КАЙДАШ»233.

Референтом СБ Львовского краевого «провода» ОУН являл-
ся участник ОУН «ДМИТРО»234, который погиб в 1949 году. Он 
возглавлял деятельность референтуры СБ в краевом «прово-
де», а также руководил деятельностью окружных референтур 
СБ, действовавших в Бобрском окружном «проводе» ОУН, где 
руководителем этой референтуры был «ПРОКИП»235, который 

231	 «Корнило» – Мирослав Вовк.
232	 «Міша» – особа не встановлена.
233	 «Кайдаш» – Богдан Кузьма. 
234	 «Дмитро» – Ярослав Дякон.
235	 «Прокіп» – особа не встановлена.
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погиб в 1948 году. Кроме того, он же направлял деятельность 
СБ Золочевского окружного «провода» ОУН, где руководителем 
референтуры СБ был участник организации украинских нацио-
налистов по псевдониму «РОМАН»236, который погиб в 1952 году.

Деятельность референтуры СБ в краевом «проводе» ОУН на 
ПЗУЗ до 1948 года возглавлял участник организации КАЗАК237, 
известный в подполье под псевдонимом «СМОК». Впоследствии 
он был назначен руководителем краевого «провода» ОУН на 
ПЗУЗ и затем погиб.

После «СМОКА» референтуру СБ в краевом «проводе» 
ОУН на ПЗУЗ возглавлял «КАЙДАШ», переведенный туда из 
Кременецкого округа ОУН. Однако «КАЙДАШ» фактически функ-
ций руководителя референтуры СБ в краевом «проводе» ОУН 
на ПЗУЗ не выполнял, а был вскоре направлен для проведения 
организационной работы в Житомир, где и погиб в 1951 или 
1952 году.

Референтуре СБ краевого «провода» ОУН на ПЗУЗ были под-
чинены референтуры СБ окружных «проводов» ОУН, в частности 
референтура СБ «провода» ОУН Здолбуновского округа, где 
руководство деятельностью СБ осуществлял «МОДЕСТ»238, кото-
рый погиб в 1946 году, а после него эту работу возглавил участ-
ник ОУН, известный в подполье под псевдонимом «УЛЬЯН»239, 
который впоследствии стал руководителем Здолбуновского 
окружного «провода» ОУН.

Руководителей референтур СБ окружных «проводов» ОУН 
Ковельского, Луцкого и Ровенского я в настоящее время не 
помню, хотя знаю, что там также были и действовали референ-
туры СБ.

Точно также в настоящее время я не помню кто возглавлял 
референтуру СБ краевого «провода» ОУН «Карпаты».

ВОПРОС: Какие функции выполняли подразделения рефе-
рентур СБ?

ОТВЕТ: Референтуры СБ, как правило, осуществляли общее 
руководство деятельностью подчиненных им референтур, а 
также занимались т[ак] н[азываемой] оперативной работой и в 
этих целях приобретали себе агентуру и информаторов среди 
местного населения, а также из числа агентуры органов МГБ. 

236	 «Роман» – Василь Гарабач.
237	 Йдеться про Миколу Козака.
238	 «Модест» – Василь Коренюк.
239	 «Ульян» – Анатолій Маєвський.
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Непосредственно для работы в органах МГБ референтам СБ 
засылать свою агентуру не удавалось.

Что касается следователей референтур СБ, то они занима-
лись расследованием по фактам провалов участников органи-
зации, по фактам сотрудничества местных жителей с органами 
МГБ, а также по фактам сотрудничества отдельных членов орга-
низации украинских националистов с органами МГБ.

Боевики СБ занимались прежде всего тем, что несли охра-
ну референтур СБ, кр[ы]ивок, где работали следователи этих 
референтур и документов референтур СБ. Они же осуществляли 
вызовы на допросы, подвергали людей приводу, захватывали 
людей и доставляли в СБ, а также по указанию руководителей 
СБ убивали людей.

Архивариусы ведали главным образом документами и хра-
нением протоколов допросов и иных материалов, связанных с 
деятельностью СБ.

Информаторы СБ, имевшиеся в кустовых организациях 
украинских националистов, собирали главным образом необхо-
димые данные о движении подразделений войск МГБ, о встречах 
оперативных работников органов МГБ с местными жителями, 
собирали данные о лицах, подозреваемых в связях240 с органа-
ми МГБ, и представляли соответствующие информации по этим 
вопросам в письменном или устном виде районным эсбистам. С 
этой целью они систематически встречались с районными эсби-
стами на условленных ими пунктах встреч.

Что касается фактов, по которым велись расследования, то 
следует сказать, что референтура центрального «провода» ОУН 
вела расследование по фактам наиболее важным, имевшим 
значение для всей организации украинских националистов. 
В частности, она вела проверку по фактам гибели отдельных 
руководящих участников националистического подполья или 
по фактам возможных провалов в нашей антисоветской орга-
низации.

Так, например, референтура СБ центрального «провода» 
ОУН занималась расследованием по факту гибели «ОРЛИКА»241 
в гор[оде] Киеве, а также лично «МИХАЙЛО» проводил рассле-
дование по факту установления связи с националистическим 
подпольем бывшей связной Романа ШУХЕВИЧА – «МАРУСИ»242.

240	 У тексті: подозрительным по связям.
241	 «Орлик» – Дмитро Мирон.
242	 «Маруся» – Марія Римик.
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Известно мне, что «МИХАЙЛО» тогда захватил эту связную, 
получил от нее показания о том, что она, якобы, была завербова-
на органами МГБ в качестве секретного сотрудника и направле-
на в националистическое подполье для того, чтобы осуществить 
провал его участников.

Референтуры СБ краевых «проводов» ОУН занимались рас-
следованием и проверкой по фактам провалов или засылки 
агентуры органов МГБ в организацию украинских национали-
стов на территории деятельности того или иного краевого «про-
вода» ОУН.

Так, референтура СБ краевого «провода» ОУН на ПЗУЗ 
занималась проверкой фактов о засылке и установлении связи 
с националистическим подпольем бывших участников т[ак] н[а-
зываемого] Киевского подполья в 1945 году. Проверкой этих 
фактов занимался сам референт СБ краевого «провода» ОУН 
«СМОК». Насколько я помню, в 1945 году на территорию дея-
тельности краевого «провода» ОУН на ПЗУЗ прибыли две связ-
ные от имени действовавшего в гор[оде] Киеве антисоветского 
украинского националистического подполья. Это подполье воз-
никло из числа участников ОУН, завербованных в организацию 
еще в период немецкой оккупации243.

«СМОК» тогда получил показания от присланных связных о 
том, что они оба являлись, якобы, агентами МГБ244 и с помощью 
этих связных вызвал из Киева руководителя националистиче-
ской организации ТАРАНА245, от которого затем также получил 
показания о том, что ТАРАН, якобы, являлся старым кадровым 
агентом органов МГБ, с которыми был, якобы, связан по рабо-
те еще в период деятельности петлюровских банд, позднее в 
Буковине и т[ак] д[алее].

Одна из связных246 и ТАРАН по распоряжению «СМОКА» был[а] 
расстреляны, а другая связная была оставлена в националистиче-
ском подполье, где находилась до 1951 года, а затем погибла247.

Знаю также, что референтура СБ краевого «провода» ОУН 
«Подилля» занималась проверкой факта сотрудничества одно-

243	 Навпроти абзацу, зліва – помітка (галочка), поставлена невідомою осо-
бою простим олівцем.

244	 Йдеться про Людмилу Фою та Ніну Калуженко.
245	 «Таран» – Михайло Захаржевський, керівник легендованого проводу 

ОУН у м. Києві.
246	 Очевидно, йдеться про агента НКГБ Катерину Міньковську – «Євгенію». 
247	 Йдеться про Людмилу Фою – «Оксану», яка загинула 19.07.1950 р. у 

бою з облавниками.
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го православного священника, фамилии которого не помню, с 
органами МГБ, завербованного, якобы, для того, чтобы выявлять 
участников нелегально существующих приходов униатской гре-
ко-католической церкви на территории деятельности «провода» 
ОУН «Подилля».

Известно мне, что от этого священника также в СБ были 
получены показания о том, что он, якобы, являлся агентом 
органов МГБ и выполнял задание по выявлению униатских свя-
щенников, нелегально проводивших свою реакционную работу. 
Этот священник, которого допрашивало СБ, насколько я помню, 
впоследствии был убит.

Нижестоящие референтуры СБ «проводов» ОУН занимались 
проверкой провалов и других фактов, которые имели место на 
территории деятельности этих «проводов».

ВОПРОС: Дайте показания о методах вражеской деятельно-
сти СБ?

ОТВЕТ: Говоря правдиво, следует сказать, что на допросах 
в СБ нередко применялись меры физического воздействия над 
лицами, которые подвергались задержанию и допросу. Над 
задержанными издевались и таким путем получали от них пока-
зания, которые во многих случаях не соответствовали действи-
тельности. Соответственно этому составлялись неправильные 
протоколы и, следовательно, принимались неправильные реше-
ния об убийствах и расстрелах. Такие факты имели распростра-
нение в тех случаях, когда СБ сталкивалось с лицами, подозри-
тельными в сотрудничестве с органами МГБ248.

Что же касается работников партийно-советского актива и 
сотрудников органов МГБ, то обычно эта категория249 людей на 
допросах не могли скрывать и не скрывали своего занимаемого 
положения в партийно-советском аппарате или в органах МГБ. 
Как правило эти лица после допросов подвергались убийству.

Решения об убийствах в случаях, когда имелись какие-либо 
сомнительные данные у работников СБ принимались надрайон-
ным «проводом» ОУН и являлись обязательными для референ-
тур СБ районных «проводов». В тех же случаях, когда факты были 
совершенно очевидными и не требовали какой-либо дополни-
тельной проверки, то решения по таким фактам мог принять сам 

248	 Навпроти абзацу, зліва – помітка (галочка), поставлена невідомою осо-
бою простим олівцем.

249	 Під час пагінування протоколу допиту, мабуть, було пропущено 12 сто-
рінку (або її було вилучено), хоча за змістом пропуск не відчувається.



137

референт СБ и дать соответствующие приказания о принятии 
тех или иных мер, вплоть до убийства человека.

Документы убитых, в частности, партийные билеты, паспор-
та и другие документы направлялись по организационным свя-
зям и поступали в архив центрального «провода» ОУН, где пода-
вляющее большинство таких документов и хранилось.

ВОПРОС: Как об[ъ]ясняется террористический характер 
вражеской деятельности СБ?

ОТВЕТ: Некоторые участники организации украинских наци-
оналистов, работавшие в СБ, брали пример издевательств, 
избиений и убийств с немецких захватчиков. Эсбисты нередко 
действовали в этих случаях по своему усмотрению. Кроме того, 
следует сказать, что террор до 1950 года считался в организа-
ции украинских националистов необходимым условием борьбы 
против Советской власти и рассматривался как продолжение и 
одна из форм вооруженной деятельности антисоветского наци-
оналистического подполья.

Именно поэтому в антисоветской литературе и листовках, 
которые нелегально издавались различными звеньями органи-
зации украинских националистов, нередко призывались участ-
ники националистического подполья к проведению вооруженной 
и террористической деятельности против Советской власти.

В силу этих общих установок и господствовавших тогда в 
националистическом подполье взглядов, совершение терактов 
и убийств являлось тогда обычным делом. Поэтому указание на 
совершение того или иного террористического акта над работ-
ником партийно-советского актива или сотрудником органов 
МГБ мог дать руководитель того или иного звена организации 
украинских националистов, в частности, районный «проводник» 
ОУН. Его указание участниками националистического подполья 
безусловно выполнялось.

Однако к 1950 году стало совершенно очевидно, что воо-
руженная борьба, и тем более террористическая деятельность, 
являются нецелесообразными в борьбе против Советской 
власти, не способствуют усилению антисоветской подрывной 
работы, а, наоборот, способствуют обнаружению и ликвида-
ции участников антисоветского националистического подполья. 
Именно поэтому в 1950 году лично мною вооруженная и терро-
ристическая деятельность националистического подполья была 
запрещена.

ВОПРОС: В чем выражалась деятельность СБ по изучению и 
обобщению методов работы органов МГБ?
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ОТВЕТ: Я уже говорил, что СБ ОУН занимались сбором 
информации о деятельности и методах работы органов МГБ, 
о передвижении войск МГБ, о деятельности агентуры органов 
МГБ, о применении органами МГБ снотворных и взрывчатых 
веществ против участников националистического подполья и 
т[ак] д[алее].

Все эти данные, поступавшие из различных референтур 
СБ обобщались затем в референтуре СБ центрального «про-
вода» ОУН, где с этой целью составлялись, размножались и 
впоследствии распространились среди участников национали-
стического подполья соответствующие инструкции и рефераты 
о деятельности и методах работы органов МГБ с конкретными 
предложениями о принятии необходимых мер к сохранению 
националистических кадров. 

В частности, помню, был составлен, размножен и распро-
странен среди участников ОУН реферат об истории органов МГБ 
и методах их работы. Тогда же давались организации украинских 
националистов соответствующие указания об осторожности при 
раскрытии пакетов, при посещении хозяйств бандпособников и 
во время принятия пищи и т[ак] д[алее].

Кроме того, добывалась соответствующая литература и 
учебники по следствию, уголовному розыску и т[ак] д[алее], 
которые изучались как методические пособия СБ.

ВОПРОС: Когда и почему было ликвидировано СБ?
ОТВЕТ: Референтуры СБ были в основном ликвидированы 

в конце 1951 года. Однако в некоторых звеньях национали-
стического подполья эти референтуры перестали действо-
вать еще раньше. Причиной для ликвидации референтур СБ 
явилось то, что организация украинских националистов несла 
большие потери в людях. Поэтому часть лиц, работавших 
ранее в СБ пришлось перевести на руководящую работу в 
организации украинских националистов. Так было, например, 
с «ЯРЕМОЙ»250, «СМОКОМ», «УЛЬЯНОМ», «КАЙДАШЕМ» и мно-
гими другими.

Кроме того, причиной ликвидации СБ являлось и то, что 
организация украинских националистов в 1950-1951 гг. и после-
дующих годах по причине ликвидации многих участников наци-
оналистического подполья резко сократила свою подрывную 

250	 «Ярема» – Євген Пришляк, референт СБ, а відтак керівник Львівського 
крайового проводу ОУН. 
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антисоветскую деятельность. Поэтому пришлось пойти на путь 
ликвидации референтур СБ, ранее существовавших в национа-
листическом подпольи.

Допрос окончен в 17-00

Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук251

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник		  (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 172-187. Завірена 
машинописна копія.

№ 13
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

14 червня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 14 июня 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 14-15.

ВОПРОС: Во время задержания, при личном обыске у вас 
из[ъ]ят блокнот с черными обложками (блокнот пред[ъ]являет-
ся). Для чего вы использовали этот блокнот?

ОТВЕТ: Из[ъ]ятый у меня при личном обыске блокнот с чер-
ными обложками использовался мною для записей ключей к 

251	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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шифрам, которые применялись мною в переписке с участниками 
националистического подполья. В этот же блокнот я записывал 
некоторые нужные мне адреса, фамилии отдельных участников 
организации украинских националистов, а также вел учет расхо-
дования средств, принадлежавших организации. В частности, 
на листках блокнота с пометкой «К», означающих «касса», мною 
велись учеты прихода и расхода денежных и иных средств орга-
низации украинских националистов.

ВОПРОС: В блокноте имеется составленный от руки кален-
дарь восхода и захода солнца и месяца. Справа на каждом листе 
этого календаря имеются отметки красным и синим каранда-
шом. Что означают эти отметки?

ОТВЕТ: Указанные отметки на листах календаря, состав-
ленном от руки означают количество времени, в течении кото-
рого ночью светит месяц. Причем отметки красным каранда-
шом означают светлую ночь, когда месяц светит. Отметки же 
синим карандашом означают, что в это время ночи месяц не 
светит и ночь является безлунной. Если, скажем, месяц светит 
¾ ночи, то ¾ квадрата справа я зачеркивал красным каранда-
шом и ¼  – синим. Это означает, что ¼ ночи является безлун-
ной, темной.

Синим кругом в этих отметках справа обозначалось новолу-
ние, а красным кругом – полнолуние, когда луна светит всю ночь.

Кроме этого в некоторых случаях заход месяца припадает на 
одни сутки, а восход на другие сутки. Для того, чтобы не спутать 
этих данных я отмечал это в календаре коричневой стрелкой.

Для нас, участников националистического подполья все эти 
данные имели важное значение, поскольку все связи и передви-
жения осуществлялись нами ночами. Именно поэтому нам нужно 
было точно знать заранее какая будет ночь – лунная или безлун-
ная, темная или светлая.

Для этих целей и составлен указанный календарь, который 
мною и использовался в период моего пребывания в национа-
листическом подполье.

ВОПРОС: На последнем листе этого календаря внизу име-
ется запись:

«Рес. лад. е лип-й вже. хочь цим, що фюр-ри не з’идят його, 
9 х 6 = 54».

Что означает эта запись?
ОТВЕТ: Эта запись означает ключ к вновь выработанному 

мною шифру для шифрованной переписки с оставшимися участ-
никами антисоветского националистического подполья. Я имел 
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в виду дать этот шифр «ЗЕНОНУ»252 и другим оставшимся участ-
никам антисоветского националистического подполья с тем, 
чтобы впоследствии использовать этот шифр для переписки с 
ними.

Указанная запись дословно означает: «Республиканский лад 
е липший вже хочь цим, що фюрери не з’идять його».

Для того, чтобы составить себе представление об этом 
шифре и воспользоваться им, следует составить таблицу из 100 
квадратных клеток, по 10 клеток с каждой стороны, и написать 
в этих клетках текст, который указан мною выше. Причем текст 
следует расположить по порядку в вертикальном направлении 
клеток начиная с верхней первой клетки до нижней десятой. 
Указанным текстом следует заполнить по порядку в вертикаль-
ном направлении следующие ряды клеток.

Однако, указанный текст полностью всех ста клеток не 
заполняет. Остальные клеточки должны быть заполнены в гори-
зонтальном направлении клеток продолжением букв из азбуки.

Например, после окончания слова «його» после «о» в горизон-
тальном направлении клеток следует записать в каждой отдель-
ной клетке буквы «п», «р», «с» и т[ак] д[алее]. Клетки таблицы 
должны быть пронумерованы как в горизонтальном направлении 
слева направо, так и в вертикальном направлении сверху вниз, 
после чего можно с помощью этого шифра зашифровать любой 
текст. При этом цифры, отмеченные по вертикале и горизонтали, 
означают букву, взятую из этого шифра. Таким образом, с помо-
щью цифр составляется шифрованная переписка.

9 х 6 = 54 означает, что девятую и шестую буквы, считая от 
края слева в каждой строке, читать не следует. Что же касается 
указанного в блокноте произведения 9 х 6 = 54, то это указанно 
мною лишь для того, чтобы в случае, если бы блокнот попал в 
посторонние руки, то затруднить расшифровку этого шифра.

Указанный шифр для переписки с участниками национали-
стического подполья я еще не использовал, но готовил его для 
того, чтобы использовать в наших нелегальных антисоветских 
связях.

ВОПРОС: На следующем листе блокнота с цифрой 77 имеет-
ся ряд записей. Расшифруйте их?

ОТВЕТ: Все эти записи относятся к организации шифрован-
ной связи с руководителем краевого «провода» ОУН на ПЗУЗ 

252	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
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«ЗЕНОНОМ» и подчиненными ему участниками организации. В 
частности, написанные буквы «МКЛ-55» означали лично меня 
в переписке со стороны «ЗЕНОНА», т[о] е[сть] в переписке он 
должен был называть меня лишь «МКЛ-55». Упоминание в пере-
писке «КРС» – означало, что речь идет об «УЛЬЯНЕ»253 – руково-
дителе Здолбуновского надрайонного «провода» ОУН.

«ПСЛ» и «77» означали в переписке «ЗЕНОНА». «СК-9» или 
«89», а также «2–К» или «2-М» означали руководителя Каменец-
Подольского окружного «провода» ОУН, известного в подполье 
под псевдонимом «СКОБ» или «СК-9»254.

Далее указано, что код «А» мав «КРС», «ПСЛ». Это означает, 
что в переписке с «ЗЕНОНОМ» и «УЛЬЯНОМ» я мог восполь-
зоваться кодом «А», который из[ъ]ят у меня при обыске. Я мог 
им воспользоваться потому, что такой же код имели не только 
«ЗЕНОН», но и «УЛЬЯН» и пользовались им при переписке.

Из блокнота далее видно, что код «Б», который также из[ъ]ят 
у меня при моем захвате, имел также и «ЗЕНОН» и что поэтому в 
переписке с ним я мог воспользоваться и этим кодом.

Далее в блокноте записано «Ш.антаг.т.». Это значит, что в 
переписке с «ЗЕНОНОМ» я мог пользоваться еще шифром, клю-
чом к которому являлось слово «Антагонист». Это слово писа-
лось по диагонали клеток сверху вниз в таблице из ста клеток.

На той же странице блокнота указаны пункты связи с 
«ЗЕНОНОМ», в частности пункт связи, называемый условно 
«Бригада». Этот пункт связи являлся действующим через проме-
жуточные бункера и бандоуновские группы. Это тот самый пункт 
связи, на котором я был задержан и арестован.

Для того, чтобы связаться с другой бандгруппой на пункте, 
условно именуемом «бригада», боевики, идущие от меня, долж-
ны были при встрече с другими бандитами в качестве пароля 
произнести слово «Му-му», а представители другой бандгруппы 
должны были ответить им «Мяв-мяв».

Кроме того, боевики первой группы после этого должны 
были назвать цифру более 30, например, 37, а боевики второй 
группы должны были назвать такую цифру, которая в суме с циф-
рой, названной первыми боевиками, составляла бы 40. В этом 
случае они должны были ответить цифрой «3».

После обмена этими цифровыми паролями, следовал еще 
один пароль. Боевики первой группы должны были назвать 

253	 «Ульян» – Анатолій Маєвський.
254	 «СК-9» – Микола Качановський.
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слово «Весна», а боевики другой группы должны были ответить 
словом «Вистка».

Только после обмена всеми этими паролями и отзывами они 
имели основание для того, чтобы начать между собой разгово-
ры.

На том же листе блокнота записаны и другие пункты связей 
с «ЗЕНОНОМ», в частности пункты связи, условно именуемые 
«Колхоз» и «Прачка».

Пункт связи, условно именуемый «Колхоз» находился в 
северной части Кременецкого района. При встрече на этом 
пункте связи, прежде чем вступить в переговоры, должны были 
также обменят[ь]ся паролями и отзывами. Что же касается 
пункта связи, именуемого «Прачка», то это был запасной пункт 
связи в гор[оде] Ровно, где в определенные числа могла состо-
яться встреча с представителями «ЗЕНОНА».

ВОПРОС: На листе блокнота с надписью «ОК» имеется непо-
нятная запись. Расшифруйте ее?

ОТВЕТ: Эта запись означает ключ к шифрованной переписке 
с членом центрального «провода» ОУН ОХРИМОВИЧЕМ255, кото-
рого в своей переписке я именовал «КУЗЬМОЙ». Для шифровки 
текстов по этому шифру необходимо было составить таблицу из 
100 квадратных клеток по 10 клеток с каждой стороны. По диа-
гонали с левого верхнего угла до правого нижнего угла в клетках 
нужно было записать слово «Абсолютизм». Остальные клетки 
должны быть заполнены буквами из алфавита.

Например, после буквы «л» нужно было бы в остальных клет-
ках по горизонтали написать «м», «н», «о» и т[ак] д[алее]. Слева 
от «л» нужно было бы написать «к» и другие, предшествующие 
им буквы. Клеточки должны быть пронумерованы слева направо 
по горизонтали от 1 до 10 и по вертикали сверху вниз также от 1 
до 10.

По этой таблице можно было зашифровать любой текст. 
Особенностью этого шифра являлось то, что в самом зашифро-
ванном тексте могли быть вставлены цифры, означающие буквы, 
не имеющие отношения к словам, чем затруднялась расшиф-
ровка текста, особенно для человека, не знающего указанного 
шифра.

ВОПРОС: На обратной стороне этого листа имеются записи 
адресов и фамилий – ШЕВЦИВ Дарки и ФЕДОРКИВ Лизы.

255	 Йдеться про Василя Охримовича.
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Покажите, кто они такие и почему вами записаны в блокнот?
ОТВЕТ: Фамилии ШЕВЦИВ Дарки и ФЕДОРКИВ Лизы запи-

саны мною в блокнот как лица, через которых могла быть орга-
низована письменная связь с членом центрального «провода» 
ОУН – ОХРИМОВИЧЕМ.

Фамилию ШЕВЦИВ Дарки, проживающей в с.  Завадка, 
Войниловского района, Станиславской области256 сообщила 
«ШУВАРУ»257 связная ОХРИМОВИЧА и сказала при этом, что в 
случае необходимости он, «ШУВАР», может писать письма для 
ОХРИМОВИЧА в адрес ШЕВЦИВ Дарки. В свою очередь эта связ-
ная просила «ШУВАРА» сообщить ей адрес, куда мог бы писать 
письма ОХРИМОВИЧ для «ШУВАРА». Он назвал ей тогда учитель-
ницу ФЕДОРКИВ Лизу, проживающую в селе Подмихайловцы, 
Букачевского района, Станиславской области258. Обо всем этом 
рассказал мне впоследствии «ШУВАР» на одной из встреч, а я 
записал адреса ШЕВЦИВ и ФЕДОРКИВ к себе в блокнот.

Для того, чтобы установить связь с ШЕВЦИВ Даркой, доста-
точно было бы прийти к ней и спросить подпольщика «МИХАЙЛА», 
что являлось условным паролем для того, чтобы она могла сде-
лать вывод о том, что имеет дело с участниками националисти-
ческого подполья.

Для того, чтобы установить связь с ФЕДОРКИВ Лизой, 
достаточно было прийти и в разговоре с ней сказать, что прибыл 
от подпольщика «ВАСИЛИЯ». Это являлось условным паролем, 
который давал основание ей сделать вывод, что она имеет дело 
с участниками националистического подполья.

ВОПРОС: На листе блокнота с наименованием «Для Ж» име-
ются условные записи. Расшифруйте их?

ОТВЕТ: Эти записи также являются шифром для переписки 
с Рогатинским надрайонным «проводом» ОУН, возглавляемым 
«ШУВАРОМ». Не только в блокноте, но и все другие документы, 
где имеется надпись «для Ж» означают условно Рогатинский 
надрайонный «провод» ОУН. Кроме того, этот же надрайонный 
«провод» ОУН и все, что относилось к его деятельности, я для 
себя лично шифровал условными наименованиями «Кребс» и 
«Ихтиос», что отмечено в моем блокноте.

256	 Тепер – с. Завадка Калуського р-ну Івано-Франківської обл.
257	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
258	 Тепер – с. Підмихайлівці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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Что же касается шифра, то в переписке с «ШУВАРОМ» выра-
жение «Мои дети» означало «Мои люди». Скажем, если бы в 
письме «ШУВАРА» ко мне было написано слово «Мои дети», то 
следовало бы это понимать, как «Мои люди». Или, например, 
далее написано: «Живы здоровы». Это следовало бы читать, что 
все в порядке. Если бы было написано «Учатся добре», это озна-
чало бы, что они погибли и т[ак] д[алее].

На этом же листе имеется запись, означающая пункт встре-
чи с «ШУВАРОМ», условно именуемый «Люба» и что встречи 
на этом пункте обусловлены были на 30 апреля, 15 мая и т[ак] 
д[алее] через каждые 15 дней. Этот пункт связи находился в 
Бережанском лесу и на этот пункт связи я дважды посылал своих 
боевиков весной 1954 года для встречи с боевиками «ШУВАРА» 
и один раз сам ходил, но связи с «ШУВАРОМ» мне не удалось 
установить.

На этом пункте встречи боевики от меня должны были 
назвать пароль «Желтые воды» и получить отзыв «Синее море». 
После этого они могли вступить в разговоры с боевиками 
«ШУВАРА».

ВОПРОС: На листе блокнота с надписью «Особи» указан ряд 
фамилий. Покажите, что это за лица и почему вы их записали в 
свой блокнот?

ОТВЕТ: В этом списке внесены участники националисти-
ческого антисоветского подполья, которые являлись членами 
или представителями УГВР (Украинский главный освободи-
тельный совет). В частности, в списке указан полковник УПА 
«ШРАМЧЕНКО», имевший по УГВР псевдоним «ЗАГАЙНЫЙ». 
Его настоящая фамилия ГАЛАСА. В ОУН он имел псевдонимы 
«ЗЕНОН», «ОРЛАН» и другие259. В состав УГВР введен в 1950 
году, а узнал об этом в 1952 году.

Далее в этом списке членов УГВР указан «Анань ВОЛЫНЕЦЬ» 
(КРС)  – это руководитель Здолбуновского надрайонного «про-
вода» ОУН «УЛЬЯН»260. Он в состав УГВР введен в 1952 году и, 
насколько мне помнится, ему об этом сообщено еще не было, 
так как связь с ним прервалась.

На правах уполномоченного УГВР числился также и «СКОБ». 
Однако об этом он, видимо, тоже не знал, но мною был внесен 
уже в этот список.

259	 «Шрамченко»-«Загайний»-«Зенон»-«Орлан» – Василь Галаса.
260	 «Анань Волинець»-«КРС»-«Ульян» – Анатолій Маєвський.
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Далее, на другой странице этого же листа составлен спи-
сок лиц, которые также имели какое-либо отношение к УГВР. В 
частности, здесь указан мой псевдоним по УПА «В.  КОВАЛЬ», 
«САВЧУК», он же «ПОЛТАВА»261, «ГОНЧАРУК», известный в подпо-
лье ОУН как «ГОРНОВЫЙ», «ГОНЧАРЕНКО», известный в ОУН как 
«МАКСИМ»262, «ЗЕЛЕНЫЙ»263, «КУЗЬМИЧ», он же «КУЗЬМЕНКО»264, 
«ТАРАСЕНКО», он же «ТАРАС»265, «ПАНАСЕНКО», он же «БЕЙ»266, 
«ФЕДОРОВИЧ», он же «КАРАСЬ»267, «ЯБЛОНСЬКИЙ», он же 
«КУЗЬМА»268, «ЗАГАЙНЫЙ», он же «ШРАМЧЕНКО» и другие.

ВОПРОС: На одном из листов блокнота имеется план. Что 
означает этот план?

ОТВЕТ: Этот план я составил для того, чтобы отметить 
наиболее характерные приметы на месте хранения бидонов, 
закопанных в землю с архивами центрального «провода» ОУН. 
На верхней части составленного мною плана показаны места 
хранения 3-х бидонов в Круговском лесу, невдалеке от бунке-
ра, в котором я был захвачен. На нижней части плана показаны 
условные обозначения мест, где хранятся бидоны с архивами в 
т[ак] н[азываемом] Пеняцком269 лесу, на север от села Кругов270.

ВОПРОС: В блокноте имеется запись 2-х адресов лиц, про-
живающих в Коми АССР и Якутской АССР. Что это за адреса?

ОТВЕТ: В 1952 году я поручал Золочевскому окружному 
«проводнику» ОУН «ОЛЕСЮ»271 установить и сообщить мне места 
пребывания выселенных членов семьи активного руководящего 
участника националистического подполья – КРАВЧУКА. «ОЛЕСЬ», 
выполняя мое задание, установил, что отец КРАВЧУКА – Николай 
Григорьевич КРАВЧУК выселен в Коми АССР и проживает в 
поселке АБЕЗЬ, Кожвинского района, а мать КРАВЧУКА – Сабина 
Петровна КРАВЧУК проживает в поселке Верхний Силигдар 
города Алдан в Якутской АССР. После того, как «ОЛЕСЬ» сооб-

261	 «Савчук»-«Полтава» – Петро Федун.
262	 «Гончаренко»-«Максим» – Роман Кравчук.
263	 «Зелений» – особа не встановлена.
264	 «Кузьмич»-«Кузьменко» – Хризанф Гонтар.
265	 «Тарасенко»-«Тарас» – Яків Ковжук.
266	 «Панасенко»-«Бей» – Ніл Хасевич.
267	 Очевидно, йдеться про Федора Когута  – «Карася», співробітника 

референтури пропаганди Карпатського крайового проводу ОУН.
268	 «Яблонський»-«Кузьма» – Василь Охримович.
269	 У тексті: Пиняцком.
270	 Тепер – с. Кругів Золочівського р-ну Львівської обл.
271	 «Олесь» – Іван Червак, керівник Золочівського окружного проводу ОУН.
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щил мне адреса членов семьи КРАВЧУКА, я поручал ему, чтобы 
он послал денег семье КРАВЧУКА.

Впоследствии у меня связь с «ОЛЕСЕМ» прервалась. 
Поэтому я поручал «ШУВАРУ» организовать посылку денег чле-
нам семьи КРАВЧУКА. Для этого я сообщил «ШУВАРУ» адреса 
членов семьи КРАВЧУКА и считал, что «ШУВАР» сможет через 
свои связи организовать им необходимую помощь.

Послал ли «ШУВАР» тогда деньги я не проверял.
Допрос окончен в 16-00

Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук272

ДОПРОСИЛ: 
ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ При Совете Министров УССР – 
Подполковник	 (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 188-202. Завірена 
машинописна копія.

№ 14
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 
ПРО МОЖЛИВІ СПОСОБИ НЕЙТРАЛІЗАЦІЇ 

ДІЯЛЬНОСТІ ІНОЗЕМНИХ РОЗВІДОК В УКРАЇНІ  
ТА ЗА КОРДОНОМ

[22 червня 1954 р.]

Думки по питаннях:
а) Як паралізувати націоналістичний рух в Україні так, щоб 

цей рух не мав більше ніякого грунту (матеріяльного, ідейно-

272	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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політичного і т[акого] п[одібного]) для своєї антирадянської 
діяльності на сьогодні і у майбутньому.

б) Як спаралізувати діяльність американських і інших розві-
док, які намагаються використати націоналістичний рух в Україні 
для своїх імперіялістичних цілей.

До а)
Практично націоналістичне підпілля в організованому вигля-

ді вже не існує. Але грунт для націоналістичної роботи все ще є 
(особливо на західних областях), оскільки в свідомості багатьох 
людей є ще націоналістичні і протирадянські переконання, які 
склались в них під впливом довголітн[ь]ої і дуже сильної пропа-
ганди.

Дотеперішні заходи радянської влади дуже сильно підірвали 
грунт під націоналістичну діяльність, але ще потребується деяко-
го довшого періоду (декілька років), щоб змінити свідомість цих 
людей і зробити з них активних радянських людей.

Найсильнішими переконливими аргументами, що застав-
ляють люд[е]й націоналістичних поглядів міняти свої погляди в 
радянському напрямі є докладне пізнання дійсності, яка існує в 
Українській РСР і у всьому СРСР.

Піднесення матеріяльного рівня мас, розвиток національної 
культури, розбудова народного господарства, а особливо про-
мисловости, дружне ставлення партії і уряду СРСР до україн-
ського і всіх інших народів, пошана прав кожної нації, державний 
розвиток радянських республік  – все це дуже сильно впливає 
на зміну людей з націоналістичними поглядами в радянському 
напрямі.

Це що деякі особи все ще залишаються при старих націона-
лістичних поглядах, і перебувають в підпіллі, то основна причина 
того ця, що в них немає впевненості в тому, що їм радянська 
влада простить їх попередню діяльність проти радянської влади.

Я уважаю, що саме ці заходи, що їх проводить радянська 
влада і партія у відношенні до українського народу і інших наро-
дів, врешті призведуть до того, що грунт для націоналістичного 
руху на території СРСР буде остаточно цілковито знищений і 
нікому, в тому і закордонній еміграції, не вдасться його віднови-
ти.

 Оскільки на території УРСР організація націоналістична вже 
практично не існує і немає ніяких можливостей її відновити, ані 
немає на території України таких осіб, щоб могли піднімати такі 
справи, то одиноко такі намагання можуть робити націоналіс-
ти, що перебувають за кордоном. Щоб до цього не допустити, 
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потрібно було б всю роботу націоналістичної організації закордо-
ном спрямувати в такому напрямі, щоб таких спроб вона не тіль-
ки не піднімала, але навіть спрямувала її в протиамериканському 
напрямі.

Я уважаю, що закордоном є всі умови для того, щоб пере-
конати широкі маси еміграції в тому, що політика американського 
імперіалізму приносить українському народові шкоду вже зараз, 
а у майбутньому приготовляє для українського і других народів 
Радянського Союзу тільки колоніяльне рабство. Опираючися на 
фактах життя українського народу за кордоном і в УРСР, легко 
можна переконати широкі маси української еміграції в тому, що 
вже сьогодні український нарід в УРСР у різних ділянках життя 
досяг такого високого розвитку, який набагато перевищує той 
рівень, що на ньому зараз находяться такі капіталістичні держави, 
як Франція, Італія і ряд других держав, що американські імперія-
лісти навіть у своїх обіцянках на майбутнє менше дають прав укра-
їнському народові, ніж він їх вже фактично має в УРСР.

Одиноко ті особи і групи, які особисто заінтересовані в від-
новленні капіталізму в Україні все і при всяких умовах будуть, 
наперекір фактам, іти у фарватері американської політики, 
будуть повністю піддержувати їх протинародну імперіялістичну 
політику, будуть їм служити від душі. Їх, одначе, треба і можна 
цілковито ізолювати, політично вбити, звести до становища 
політичних банкротів, до ролі платних агентів імперіялістичних 
розвідок.

Тільки розгромивши ці різні антирадянські еміграційні угру-
пування, політично можна бути впевненим у тому, що ніякого 
впливу вони вже більше на український нарід мати не будуть.

Я особисто можу багато зробити, в тому, щоб спрямувати 
діяльність націоналістичних організацій закордоном, а зокрема 
З[акордонних] Ч[астин] ОУН і З[акордонного] П[редставництва] 
УГВР, у напрямі служіння інтересам українського народу і спря-
мування їх діяльності на шлях антикапіталістичний і антиімпері-
ялістичний, а зокрема в напрямі цілковитого відтягнення їх від 
співпраці з американською і другими розвідками. Про конкретні 
тактичні прийоми для зреалізовання цього плану я на цьому місці 
не висловлююся, оскільки це в багатьох відношеннях залежить 
від фактичного стану відносин, які є закордоном, а які мені зараз 
не зовсім відомі. Але уважаю, що, використавши свій авторитет 
і вплив, мені вдалобся вповні відтягти ідейні маси націоналіс-
тичних кадрів закордоном від орієнтації на капіталістично-імпе-
ріялістичний табір і підвести їх дуже близько до зрозуміння того 
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безспірного факту, що для українського народу єдиний шлях – це 
шлях, по якому іде український і інші народи Радянського Союзу.

З тою частиною націоналістичних кадрів, які, незважаючи ні 
на що, все таки піддержували американський і інші імперіялізми, 
йшли б на тісну з ними співпрацю, ставали б на платну службу 
їхніх розвідок, то політична боротьба особливих труднощів не 
представляла, бо, розоблачивши їх як найманих агентів, вони в 
очах народу втратили б всякий авторитет, не мали б на людей 
ідейних жодного впливу, а, отже, і не змогли б їх використати для 
своїх цілей.

Реалізувати той план можна б було в той спосіб: Принимаючи 
до уваги розкол в націоналістичному угрупуванні закордоном, 
спори за керівництво ОУН і т[аке] п[одібне] – створити під своїм 
керівництвом новий провід ОУН з людей, які находилися чи 
находяться в підпіллю в Україні і людей, які находяться зараз 
закордоном, а які по своїх політичних переконаннях є проти-
вниками капіталізму і імперіялізму. Конкретно маю на думці 
ІВАНІВА273, ВЕРЕЩАК274, які зараз стоять осторонь націоналістич-
ної діяльності, а також інших людей, які різко засуджують сучасну 
діяльність закордонних керівників націоналістичних угрупувань. 
Можливими кандидатами могли б бути і деякі видні діячі з лівого 
крила УРДП, бо деякі з них раніше були керівними членами ОУН, 
а опісля з ОУН вийшли тому, що не згоджувались з програмою 
ОУН.

Що стосується деяких керівних осіб, які у своїй діяльності, 
не маючи піддержки народу, пішли б на службу імперіялістичних 
розвідок і дальше пробували б вести антинародну діяльність то, 
очевидно, що крім політичної боротьби проти них, можна б було 
і вжити інших заходів, щоб їм таку діяльність протинародну уне-
можливити реалізувати.

Основні позитивні сторони такої лінії дій такі:
а) Ідейно-політичне спрямовання еміграційних мас проти 

капіталізму і імперіялізму;
б) Унеможливлення імперіялістичним розвідкам вербувати 

свою агентуру з ідейного націоналістичного елементу і викорис-
товування їх для протирадянської роботи в Україні;

в) Політична компромітація всіх тих, що пішли на співпрацю 
з американським і ін[шим] імперіялістами та їх розвідками, ізо-
ляція їх від мас;

273	 «Іванів» – Омелян Лоґуш.
274	 «Верещак» – Катерина Мешко.
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г) Унеможливлення для імперіялістичних розвідок прикрива-
ти свою шпигунську роботу проти Рад[янського] Союзу політично 
ідейними націоналістичними поглядами і лозунгами;

д) Підготовка еміграційних мас до прихильного ставлення і 
сприйняття всього того, що відбувається в радянській Україні і 
Рад[янському] Союзі.

Негативним моментом, в основному, це, що, ідучи по лінії 
антикапіталізму і антиімперіялізму, а також ведучи остру бороть-
бу проти переходу українців на агентурну роботу до імперія-
лістичних розвідок – дуже важко, а то прямо неможливо було б 
рівночасно з такими розвідками в’язатися для того, щоб паралі-
зувати їх роботу.

До б)
Для того, щоб спаралізувати діяльність американської і 

інших розвідок, які діють за допомогою націоналістів за кордо-
ном, потрібно було б взяти ці канали під свій контроль так, щоб 
вся діяльність ворожих розвідок проходила тільки по цих каналах 
і щоб інших шляхів для цих розвідок не існувало.

Досягти цього можна було б в той спосіб:
а) По політичній лінії добитися об’єднання різних ворогую-

чих між собою партій і центрів і утворення одного закордонного 
центру, який би в централізованому порядку ставив співпрацю з 
ворожими розвідками, без взаїмної конкуренції.

б) Передати в розпорядження такого центру контрольовані 
вже органами МГБ канали зв’язку на Україну до підпільних орга-
нізацій в різних теренах України, які також, очевидно, находили б 
ся під повним контролем органів МГБ.

Позитивною ст[о]роною такого плану є те, що в середови-
щі української еміграції існувала б для американської розвідки, 
а також інших розвідок тільки одна можливість і один шлях для 
засилання своїх агентів на терени СРСР.

Негативна сторона в основному та, що при такій лінії дій 
треба було б і політично таку лінію оправдувати, отже, закликати 
українську еміграцію до тісної співпраці з американським і інши-
ми імперіялізмами проти Радянського Союзу, що, очевидно, є 
явищем шкідливим і тому не бажаним. Крім того треба було б 
відносини в Україні і СРСР так характеризувати, які давали б осо-
бам, перебуваючим за кордоном, впевненість в тому, що в СРСР 
є відносно можливі відносини для ведення підпільної антирадян-
ської роботи, а також є можливість для організації розвідувальної 
служби.
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Можливий інший варіант такого плану, а саме: одобрити 
діяльність З[акордонного] П[редставництва] УГВР і взяти під 
контроль тільки їх зв’язки і канали до американ[ської] розвідки, 
а з черги тільки цьому угрупованні передати контрольовані вже 
органами МГБ зв’язки до підпілля в Україні.

Негативом того варіанту є те, що, наприклад, З[акордонна] 
Ч[астина] ОУН, стане шукати власних шляхів і способів для того, 
щоб перекинути своїх людей на Україну, опираючись при тому на 
якусь іншу, ніж З[акордонне] П[редставництво] УГВР, імперіяліс-
тичну державу. Той факт, що підпілля в Україні є проти політики, 
що її проводить за кордоном, З[акордонна] Частина ОУН] може 
мати великий вплив на втрату значення і вартість цього угрупу-
вання в очах імперіялістичних розвідок. Але, з другого боку, саме 
це, а особливо повний розрив з З[акордонними] Ч[астинами] 
ОУН може бути дуже сильним стимулом до того, З[акордонна] 
Ч[астина] ОУН вжиє всіх заходів, щоб утворити в Україні власне 
підпілля.

В обох цих варіянтах я виходив з того, що реалізувати їх 
буду я особисто і уважаю, що, використовуючи свої знайомства і 
впливи, особливих труднощів в проведенні тих плянів не було б.

Уважаю, що американська розвідка має дуже серіозні труд-
нощі із засилкою своєї агентури на терени СРСР, а, враховуючи їх 
ще сильніші бажання за всяку ціну таку розвідку зорганізувати – 
то серіозна пропозиція з боку підпільної організації допомогти їм 
таку розвідку зорганізувати буде сприйнята ними з особливою 
увагою. Коли б канали, предоставлені підпіллям, виявилися для 
американської розвідки певними, то, очевидно, по них вони 
направляли б в СРСР свою саму цінну і висококваліфіковану 
агентуру.

* * *
Оскільки план діяльності за кордоном направлений на це, 

щоб відтягти широкі маси української еміграції від орієнтації 
на американський і інші імперіялізми, повинен всіми засобами 
протиставлятися тому, щоб українці йшли на службу до імпері-
ялістичних розвідок і що більше таку службу на розвідки капіта-
лістичних держав розцінювати як зраду інтересів українського 
народу – то очевидним є, що такий план дій ніяк не можна при-
мирити з планом активної співпраці з американською і іншими 
розвідками для того, щоб паралізувати антирадянську діяльність 
цих розвідок.

Це дві протиположні лінії, між якими, мені виглядає, є цілко-
витий антагонізм, якого усунути не вдається. Одночасно одним 
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і тим же особам вести політичну роботу проти американського 
і інших імперіялізмів і допомагати їхнім розвідкам в тому, щоб ці 
розвідки вербували з числа української еміграції свою агентуру 
для засилки її в Україну для ворожої українському народові шпи-
гунської діяльності – рішуче неможливо.

Для того, щоб все таки ці два завдання виконати, то найдо-
цільніше було б, щоб одні особи працювали по першій, а зовсім 
другі по другій лінії. Одна особа успішно може працювати тільки 
по одній з тих ліній.

Викладені вище варіянти планів діяльности є тільки загаль-
ними думками найбільше реально можливого напряму дій. Після 
при[й]няття рішення по якому плану найдоцільніше діяти, можна 
буде цей самий план розробити детально.

КУК275

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 214-229. Оригінал. 
Рукопис.

№ 15
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 
ПРО МОЖЛИВІ СПОСОБИ НЕЙТРАЛІЗАЦІЇ 

ДІЯЛЬНОСТІ ІНОЗЕМНИХ РОЗВІДОК В УКРАЇНІ 
ТА ЗА КОРДОНОМ

23 червня 1954 р.

Додаток
Ідучи по лінії співпраці з американською і другими розвід-

ками для того, щоб паралізувати їхню антирадянську діяльність, 
можливий ще і такий варіянт:

1. Представити за кордоном приблизно фактичний стан під-
пілля в Україні, тобто:

а) що в силу політичної ситуації в СРСР і у світі склались для 
підпілля такі умови, що зараз ніякої серіозної, а особливо ніякої 
відвертої антирадянської діяльності підпілля проводити не може;

б) що в підпіллі остались тільки невеличкі групи у різних 
областей України, які зможуть розгорнути свою діяльність тільки 

275	 Особистий підпис Василя Кука.
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на випадок евентуальної війни, або у случаї особливо гострого 
напруження міжнародних відносин;

в) що зараз вся діяльність підпілля в основному зводиться до 
того, щоб зберегти себе від ліквідації органами МГБ та до вишу-
кування прихильних підпіллю осіб, які живуть легально.

2. Інформувати керівництво націоналістичних організацій за 
кордоном, що широкі маси населення в Україні і у Радянському 
Союзі є рішуче проти капіталістичної системи господарювання, 
що ніхто в СРСР повороту капіталізму не бажає і т[ак] д[алі] і що 
тому відверта орієнтація націоналістичного руху на капіталістич-
но-імперіялістичний табір є справою не бажаною.

3. Тому, враховуючи слабість власних сил, керівництво під-
пілля в Україні мусить шукати і добиватися тісної співпраці з 
різними країнами капіталістичного табору, а особливо з США. 
За ціну політичної піддержки для підпілля з боку держав капіта-
лістично-імперіялістичного табору, підпілля в Україні, зі свого 
боку, готове піти на співпрацю з такими державами, передаючи 
їм відомості про внутрішню ситуацію в СРСР та допомагаючи їм в 
організуванні антирадянської розвідувальної служби

Позитивною стороною такого варіянту є це, що, по-перше, не 
потрібно тоді представляти підпілля як серіозну діючу силу і тим 
самим давати ворогам Радянського Союзу підстав до роблення 
висновків про слабість тилу СРСР, по друге, націоналістичний 
рух в своїй пропаганді не міг би відверто відстоювати позицій 
капіталізму, а навпаки мусів би їх критикувати і опрокидувати, 
що в свого чергу спрямовувало б ідейні націоналістичні кадри 
в напрямі боротьби проти капіталізму і негативно наставляло б 
їх до будь-якої співпраці з розвідками капіталістичних держав, а 
відомості про таємну співпрацю націоналістичного керівництва 
з капіталістичними розвідками цілковито компромітували б таке 
керівництво в їх очах і могло б приводити до того, що велика час-
тина ідейних ще кадрів відходила б від націоналістичних позицій і 
з націоналістичних організацій.

Основним негативом в цьому варіянті є те, що все в ньому 
половинчасте, немає різкої лінії дій, виразного політичного спря-
мовання і т[ак] д[алі].

В загальному, одначе, при такому плані дій можливо рівно-
часно, але в обмежених формах, і вести деяку (доволі не зде-
цидовану276) антикапіталістичну пропаганду і співпрацювати з 

276	 У тексті: здицидовану.
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капіталістичними розвідками для того, щоб паралізувати їх анти-
радянську діяльність.

23.06.1954 р.	 КУК277

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 233-237. Оригінал. 
Рукопис.

№ 16
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО МОЖЛИВІ СПОСОБИ ВСТАНОВЛЕННЯ 
ЗВ’ЯЗКУ З КЕРІВНИКАМИ НАЦІОНАЛІСТИЧНИХ 

ОРГАНІЗАЦІЙ ЗА КОРДОНОМ
[28 червня 1954 р.]

Думки
по питанні як пов’язатися з керівниками 

націоналістичних організацій за кордоном.
Вже з самого початку мушу відмітити, що виходячи з фактич-

ного стану підпілля в Україні на весну 1954 р., пов’язатися мені з 
закордоном було прямо неможливо.

А це головним чином тому, що у моїй диспозиції не було 
таких осіб, яких можна б було для цієї мети використати. Одиноко 
я особисто міг би був робити заходи для того, щоб дістатися 
закордоном. Але оскільки у мене не було ні наміру відходити 
закордон, ні не бачив я для цього реальних можливостей, ні, вре-
шті, не уважав, що такий зв’язок з закордоном може як-небудь 
врятувати підпілля в Україні від остаточної ліквідації – то справа 
зв’язку з закордоном оставалася в таких умовах справою, якої ж 
не можливо було ані позитивно розв’язати, ані не уважав я її за 
особливо важливу і пильну.

Коли я зараз застановлююся над питанням зв’язку з закор-
доном, то мушу виходити з заложення, що такий зв’язок допо-
магають встановлювати органи МГБ, бо встановити його мені 
власними силами підпілля – справа неможлива.

277	   Особистий підпис Василя Кука.
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Я уважаю, що для нав’язання нормального і швидкого зв’язку 
з керівниками націоналістичних організацій за кордоном найдо-
цільніше було б вислати за кордон, наприклад, «Зенона»278. Він – 
член Центрального Проводу ОУН в Україні, знаний за кордоном 
багатьом особам, до нього було б повне довір’я і тому він легко 
міг би налагодити ряд важливих справ як політичного, так і орга-
нізаційного порядку.

Зустрінутися з «Зеноном» я повинен в умовах підпілля так, 
щоб він нічого не знав про те, що я дію в порозумінні з органами 
МГБ. Зробити все це уважаю було б легко.

Висилаючи за кордон «Зенона», мені не потрібно було б для 
нього давати ніяких поручаючих листів, бо йому там вірили б і без 
них. Крім того у мене немає ані коду, ані шифру, ані будь-яких 
інших гасел для порозуміння з керівними особами націоналістич-
них організацій закордоном. Самий важний «паспорт» для того, 
щоб здобути закордоном довір’я, є його особисті і організаційні 
знайомства з людьми, які перебувають закордоном.

Для того, щоб навіть «Зенона» потрактували за кордоном як 
особу уповноважену говорити від імені підпілля в Україні (УГВР, 
УПА, ОУН) потрібно було б, щоб він:

а) мав листи від мене до керівних осіб закордоном;
б) мав на письмі Становище підпілля (Проводу ОУН, 

УГВР) по різних питаннях, що стосуються політичної роботи 
закордонних націоналістичних організацій (З[акордонного] 
П[редставництва] УГВР, З[акордонних] Ч[астин] ОУН, У[країнсь
кої] Н[аціональної] Ради і ін[ших]);

в) передав усну інформацію про стан підпілля в Україні, про 
його діяльність і про можливість дальшої діяльності підпілля;

г) передав різну пропагандивну літературу, видану підпіллям 
за час від 1950 р. по 1954 р. (листівки, брошури, статті, журнали 
і т[аке] п[одібне]), а також суспільно-політичні огляди ситуацій у 
різних теренах дій підпілля, так звані листи (списки) погинувших 
підпільників тощо;

д) передав різні вирізки з радянської преси, які стосуються 
діяльності ОУН в Україні, в тому про судові процеси над членами 
ОУН і т[аке] п[одібне].

Що стосується змісту моїх листів, становища підпілля до 
різних важливих справ за кордоном, інформації про стан підпіл-
ля, то їх треба було б складати, виходячи з фактичного стану тих 

278	 «Зенон» – Василь Галаса.
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справ і враховуючи ті цілі, що їх треба ставити на майбутнє. Крім 
того мені потрібно було б ще до того познайомитися з листами 
і ін[шими] матеріялами, які останньо (в 1952  р.) були вислані з 
закордону до мене, а також мати можливість переглянути різні 
інші матеріяли з закордону, які були в мене і зараз є в розпоря-
дженні органів МГБ. Побажаним було б, щоб я міг скористатися 
також і іншими матеріялами і інформаціями про ситуацію за кор-
доном, бо тільки тоді я міг би при[й]няти можливо найправильні-
ше рішення про те як потрібно по різних питаннях відповідати та у 
якому напрямі спрямовувати дальшу діяльність націоналістичних 
організацій за кордоном.

Забезпечившися в такі матеріяли, як подано вище, «Зенон», 
я думаю, був би за кордоном при[й]нятий без будь-якого під-
озріння і йому вірили б без застережень.

Що стосується шляху відходу закордон, то найдоцільніше 
було б «Зенонові» іти через Польщу, оскільки на території Польщі 
він находився у підпіллю до 1947  р. і там може мати знайомих, 
які йому допомагали б у переході в американську зону окупації 
Німеччини. Також дружина «Зенона» може у Польщі мати різ-
них знайомих, вона також володіє добре польською і німець-
кою мовами, що набагато полегшувало б в успішному переході 
закордон.

Можна було б вислати за кордон ще «Василя» (Старого)279, 
оскільки там його знає «Іванів»280, а також, здається, «Лебідь»281 і 
інші. Висилаючи «Василя», мені потрібно було б дати йому корот-
кі поручаючі записки до тих осіб, які його знають за кордоном 
особисто, а також різну пропагандивну і іншу літературу, видава-
ну підпіллям після 1950 р. Ніяких інших справ, крім налагодження 
зв’язку між підпіллям в Україні і за кордоном, полагодити він не 
міг би.

Найдоцільнішим шляхом переходу для «Василя» могла б 
бути Польща, а радянсько-польський кордон він зовсім «непідо-
зріло» міг би переходити в околицях Сокаля-Белза (прикордонні 
р[айо]ни) тому, що сам він родом з тих околиць, знає там людей, 
терен, і переходив в цих місцях кордон в 1940/[19]41 рр. Важче, 
одначе, було б йому [в] дальшій дорозі, а зокрема, при переході 
польсько-чеського, а потім чесько-австрійського кордонів і пере-

279	 «Василь»-«Старий» – Іван Демчук, керівник кур’єрської групи Проводу 
ОУН.

280	 «Іванів» – Омелян Лоґуш.
281	 Йдеться про Миколу Лебедя.
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ходи цих кордонів могли б за кордоном викликати деякі «сумні-
ви» і «підозріння».

Висилаючи за кордон «Василя», я у ніякому випадку не хотів 
би, щоб він будь-що знав про моє сучасне положення.

Я уважаю, що взагалі хто б то не йшов закордон від мене, 
повинен би бачитися перед відходом зі мною особисто і при 
тому, ще раз відмічую, нічого не повинен знати про мене, що 
я знаходжуся в руках органів МГБ. Це остільки важливо, що у 
випадку «провалу» таких кур’єрів я вже більше не зміг би нічо-
го робити ні в напрямі спаралізовання діяльності закордонних 
націоналістичних організацій, ні в напрямі спаралізовання анти-
радянських розвідок, які опирають свою шпигунську роботу на ті 
ж закордонні націоналістичні організації.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 1. – Арк. 244-254. Оригінал. 
Рукопис.

№ 17
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
30 червня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 30 июня 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 11-00

ВОПРОС: Когда в последний раз вы встречались с членом 
центрального «провода» ОУН «ЗЕНОНОМ»282?

ОТВЕТ: Последняя встреча с «ЗЕНОНОМ» состоялась у меня 
летом 1952 года. «ЗЕНОН» был приведен связными в крыивку, в 
которой я впоследствии был захвачен органами МГБ. Я же в то 
время скрывался в бункере «ВИШНЕВОГО»283, примерно в двух 
километрах от бункера, куда был приведен «ЗЕНОН».

282	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
283	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
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На второй или третий день после прихода «ЗЕНОНА», я из 
крыивки «ВИШНЕВОГО» прибыл и встретился с «ЗЕНОНОМ».

В течении примерно двух недель мы с «ЗЕНОНОМ» обсудили 
различные вопросы. Разговаривали мы с «ЗЕНОНОМ» главным 
образом ночью, когда можно было из крыивки выйти на поверх-
ность и проводить беседы без присутствия боевиков или связ-
ных.

ВОПРОС: Какие вопросы вы обсудили с «ЗЕНОНОМ» при 
встрече?

ОТВЕТ: При встрече мы обсудили ряд вопросов, в частно-
сти отчет самого «ЗЕНОНА» о его деятельности по руководству 
антисоветским националистическим подпольем на ПЗУЗ, затем 
обсуждали вопросы о состоянии организации украинских наци-
оналистов и задачах организации в будущем, о состоянии загра-
ничных украинских националистических формирований и нашей 
позиции к расколу, который имел место за границей между 
этими формированиями, обсуждали некоторые технические 
вопросы налаживания нелегальной связи между нами, о кодах 
и шифрах для нелегальной переписки, составляли обращения к 
участникам националистического подполья, писали некрологи 
по поводу гибели отдельных руководящих участников и т[ому] 
п[одобное].

ВОПРОС: Какую информацию представил вам «ЗЕНОН» о 
положении антисоветского националистического подполья на 
ПЗУЗ?

ОТВЕТ: «ЗЕНОН» тогда в общих чертах охарактеризовал 
состояние антисоветской организации украинских национали-
стов на территории Ровенской, Волынской областей, а также 
на территории некоторых восточных областей, в частности 
Житомирской области.

Он говорил о серьезных трудностях, которые создались в 
деятельности организации, давал характеристику некоторым 
руководящим кадрам из числа националистического подполья. 
Причем характеристика, даваемая «ЗЕНОНОМ», совпадала с 
моими мнениями об этих лицах. В частности, он высказывал 
свои соображения о «СМОКЕ»284, «ДУБОВОМ»285, «КАЙДАШЕ»286. 
Говорил о трудностях, которые приходилось переживать ему 
лично, менять места своего пребывания в связи с тем, что неод-

284	 «Смок» – Микола Козак.
285	 «Дубовий» – Іван Литвинчук.
286	 «Кайдаш» – Богдан Кузьма.
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нократно органы МГБ обнаруживали крыивки, где он скрывался 
ранее.

Он далее докладывал мне, что в организации беспрерывно 
шел процесс уменьшения националистических кадров и что к 
моменту прибытия его на связь ко мне, в националистическом 
подполье в Ровенской и Волынской областях осталось незначи-
тельное количество участников антисоветской националистиче-
ской организации.

«ЗЕНОН» говорил, что в Полесье существовала группа укра-
инских националистов, руководимая «МЕФОДИЕМ»287, действо-
вала также группа «НАЗАРА»288, окружной «провод», руково-
димый «УЛЬЯНОМ», где насчитывалось тогда до 10 участни-
ков организации, имелась группа украинских националистов 
в Житомирской области, с которой в то время «ЗЕНОН» имел 
нелегальную связь.

В общей сложности на территории этих областей, как докла-
дывал мне «ЗЕНОН», насчитывалось тогда примерно до 50 участ-
ников националистического подполья289.

«ЗЕНОН» тогда считал положение организации украин-
ских националистов в этих областях крайне тяжелым, а вопрос 
о пополнении рядов организации украинских националистов 
неразрешимым, так как молодежь, которую в некоторых случа-
ях удавалось привлечь к националистической деятельности, не 
оправдывала себя.

Он далее докладывал, что имелись лица из числа легально 
проживавших граждан, которые симпатизировали украинским 
националистам и что с ними проводилась некоторая работа, в 
частности: осуществлялись встречи, велись разговоры в направ-
лении воспитания их в националистическом духе. Однако, этих 
лиц, как говорил «ЗЕНОН», привлечь в подполье для вооружен-
ной борьбы против Советской власти было невозможно.

ВОПРОС: Как вы оценивали состояние антисоветского наци-
оналистического подполья в тот период времени?

ОТВЕТ: Со своей стороны я информировал «ЗЕНОНА» о 
состоянии националистического подполья в других западных 
областях УССР, а также о националистическом подполье, дей-
ствовавшем в Каменец-Подольской области. В частности, я 
рассказал ему о том, что краевой «провод» ОУН, условно имену-

287	 «Мефодій» – Олександр Степанюк.
288	 «Назар» – Ігор Власюк.
289	 Підкреслено червоним олівцем невідомою особою.
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емый «Подилля», по существу ликвидирован, что там осталось 
примерно 2-3 группы украинских националистов и что какой-ли-
бо практической связи с ними не существует.

Я информировал его далее о состоянии организации укра-
инских националистов и деятельности бывшего Львовского кра-
евого «провода» ОУН, рассказав при этом, что краевой «провод» 
ОУН во Львовской области полностью ликвидирован и что на 
территории этой области есть лишь группы, в частности надрай-
онный «провод» ОУН, руководимый «МИХАЙЛОМ» и Золочевский 
[окружной] «провод» ОУН, руководимый «ОЛЕСЕМ», где насчи-
тывается до 10 участников организации, говорил290 ему и о том, 
что действует Рогатинский надрайонный «провод» ОУН, руково-
димый «ШУВАРОМ».

Тогда же я информировал «ЗЕНОНА» об отдельных группах 
националистов, действовавших на территории Станиславской 
области, и что нами предпринимаются некоторые меры по уста-
новлению нелегальной связи с этими оставшимися национали-
стическими группами.

Я имел в виду при этом ОХРИМОВИЧА, который проводил 
на территории Станиславской области работу в направлении 
установления связи с оставшимися участниками националисти-
ческого подполья.

Наряду с этим я говорил «ЗЕНОНУ», что создать вновь крае-
вые «проводы» ОУН вместо ликвидированных не представляется 
никакой возможности, так как нет подходящих кадров, которые 
могли бы возглавить деятельность этих «проводов». Так, ранее 
у меня было мнение назначить руководителя Золочевского 
окружного «провода» ОУН «ОЛЕСЯ» руководителем Львовского 
краевого «провода» ОУН. Однако, когда я потолковал с ним, то 
убедился, что «ОЛЕСЬ» не мог по своим качествам возглавить 
работу краевого «провода» ОУН. Он окружным «проводом» ОУН 
руководил с большим трудом. Для большей руководящей работы 
в националистической организации он, безусловно, не годился.

Тогда же я информировал «ЗЕНОНА» и о том, что на тер-
ритории Каменец-Подольской области существует и действует 
националистическое подполье, руководимое окружным «прово-
дником», известным в подполье под псевдонимом «СК-9».

О существовании этого националистического подполья мне 
было известно еще ранее от «УЛАСА»291, а позднее из переписки 

290	 Підкреслено червоним олівцем невідомою особою.
291	 «Улас» – Василь Бей.
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с «УЛЬЯНОМ»292 и «ЗЕНОНОМ» я знал, что «СК-9»293 установил 
связь с «УЛЬЯНОМ».

Поэтому, тогда же я поручил «ЗЕНОНУ» связаться с «СК-9» и 
подчинить его своему непосредственному руководству.

После того, как я заслушал отчет «ЗЕНОНА» о состоя-
нии организации украинских националистов на территории 
Волынской и Ровенской областей и проинформировал его о 
состоянии националистического подполья в других областях, то 
мы пришли к выводу о том, что состояние националистического 
подполья очень тяжелое и что националистическое подполье по 
существу уже разгромлено.

Нам было ясно, что в существующих условиях восстановить 
националистическую организацию не представляется возмож-
ным и что деятельность антисоветского подполья и в частности 
по вовлечению в него новых лиц может быть активизирована лишь 
при условии войны или обострения международных отношений.

Этим состоянием националистического подполья определя-
лись и дальнейшие задачи его деятельности.

ВОПРОС: Какие же задачи вы поставили перед «ЗЕНОНОМ» 
в его дальнейшей антисоветской работе?

ОТВЕТ: Проанализировав состояние организации украин-
ских националистов, мы пришли к выводу о необходимости глав-
ным образом сохранить оставшиеся кадры украинских нацио-
налистов, в связи с чем я поставил перед «ЗЕНОНОМ» задачу о 
том, чтобы основной линией в его организационной работе была 
линия на сохранение оставшихся кадров украинских национали-
стов. Поэтому я предложил ему запретить какие-либо активные 
действия националистического подполья против Советской вла-
сти и предложил даже пропагандистскую и агитационную нацио-
налистическую работу не вести открыто и в широких масштабах, 
а вести исключительно индивидуальную обработку отдельных 
лиц в националистическом антисоветском духе с таким расче-
том, чтобы органы МГБ не могли бы иметь конкретных сигналов 
о какой-либо практической деятельности националистического 
подполья и местах его пребывания.

Такая установка по существу означала прекращение всякой 
работы организации украинских националистов.

292	 «Ульян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного про-
воду ОУН.

293	 «СК-9»  – Микола Качановський, керівник Кам’янець-Подільського 
окружного проводу ОУН.
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Я предложил тогда «ЗЕНОНУ», чтобы в связи с создавшимся 
положением организация украинских националистов вела лишь 
внутриорганизационную и воспитательную работу и предложил 
ему заняться главным образом поднятием общеобразователь-
ного и политического уровня, а также морального уровня остав-
шихся в подполье кадров, имея в виду поднять общеобразова-
тельную подготовку оставшихся националистических кадров по 
таким предметам, как история, литература и география в объе-
ме средней школы.

В связи с этим я предложил «ЗЕНОНУ», чтобы он в своей 
практической работе рекомендовал и обязывал участников 
организации украинских националистов изучать произведения 
ШЕВЧЕНКО, ФРАНКО, Леси УКРАИНКИ, классиков украинской и 
русской литературы, нелегальную националистическую литера-
туру, различные антисоветские националистические рефераты, 
которые ранее составлялись и размножались в подполье.

Ставя такие задачи перед «ЗЕНОНОМ», я исходил из того, что 
этой работой нам удастся подготовить необходимые руководящие 
кадры для будущей антисоветской националистической деятель-
ности, поскольку эти кадры, прошедшие большую школу неле-
гальной деятельности, хорошо знакомые с условиями подполья и 
конспирации, при их достаточной подготовке и националистиче-
ской закалке, в состоянии были бы вести дальнейшую организа-
ционную работу на случай войны или обострения международных 
отношений. Они смогли бы возглавить в будущем организацию 
украинских националистов в различных руководящих звеньях.

При этом я также учитывал, что в случае войны или обо-
стрения международных отношений организация украинских 
националистов, руководимая подготовленными и закаленными 
националистическими кадрами, в состоянии была бы вести 
самостоятельно борьбу за создание «Самостийной Украины».

ВОПРОС: А лично перед «ЗЕНОНОМ» какие задачи вы ставили?
ОТВЕТ: Лично перед «ЗЕНОНОМ» я тогда поставил задачу 

о необходимости редактирования журналов бюро информаций 
УГВР294 и выпуска т[ак] н[азываемого] осередка пропаганды при 
«проводе» ОУН295.

294	 Йдеться про видання ГОСП-у «Бюро інформації Української Головної 
Визвольної Ради», яке до загибелі (кінець 1951 р.) редагував Петро Федун – 
«Полтава».

295	 Йдеться про видання ГОСП-у – «Осередок пропаганди і інформації 
при проводі Організації Українських Націоналістів на Українських землях», 
яке до загибелі (кінець 1951 р.) редагував Петро Федун – «Полтава».
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Однако, осенью 1952 года связь с «ЗЕНОНОМ» у меня прер-
валась, он не мог получать моих писем, а также не мог прислать 
ко мне имевшиеся у него материалы для просмотра. Поэтому 
указанных журналов «ЗЕНОН» не смог редактировать.

Однако он отредактировал и выпустил журналы т[ак] н[азы-
ваемые] «За волю нации»296 и «Молодой революционер»297, кото-
рые распространялись на территории Волынской и Ровенской 
областей. По несколько экземпляров этих журналов весной 1953 
года «ЗЕНОН» прислал ко мне уже после того, как связь между 
мной и им была налажена.

ВОПРОС: Какие вопросы вы обсуждали с «ЗЕНОНОМ» отно-
сительно закордонных националистических формирований и 
какова была позиция «ЗЕНОНА» по этим вопросах?

ОТВЕТ: О состоянии закордонных националистических фор-
мирований «ЗЕНОН» знал и раньше, однако знал об этом в общих 
чертах из той переписки, которая велась между нами.

Однако более подробно о расколе между этими формиро-
ваниями я проинформировал «ЗЕНОНА» при встрече с ним, а 
также представил ему возможность ознакомиться с письмами, 
полученными мною от разных руководящих участников ОУН 
из-за кордона. Я также дал ему читать и копии ответов, которые 
посылались мною за кордон в 1950 году.

О характере и причинах раскола между З[акордонными] 
Ч[астями] ОУН и З[акордонным] П[редставительством] УГВР 
я ранее уже показывал и примерно то же самое рассказал 
«ЗЕНОНУ».

«ЗЕНОН» рассматривал тогда позицию З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, которую оно заняло по отношении 
к З[акордонным] Ч[астям]  ОУН, как позицию, которая наибо-
лее близка к нашей позиции «провода» ОУН, действовавшего 
на территории западных областей Украины. Он считал также, 
как и я, целесообразным добиться взаимопонимания между 
враждующими группами украинских националистов за грани-
цей, в том числе и с группами, входящими в лагерь унрадов-
цев, говорил о возможности создания единого националисти-
ческого центра за кордоном под каким-либо другим единым 
названием.

296	 «За волю нації» – видання Проводу ОУН на ПЗУЗ, яке редагував Микола 
Козак – «Смок», а відтак Василь Галаса – «Зенон».

297	 «Молодий революціонер» – видання Проводу ОУН на ПЗУЗ для юна-
цтва, яке редагував Василь Галаса – «Зенон».
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Позиция «ЗЕНОНА» в отношении оценки происшедшего 
раскола за кордоном по существу ничем не отличалась от моих 
взглядов и моей личной оценки, разве может быть за тем исклю-
чением, что «ЗЕНОН» более резче высказывался в отношении 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН и считал необходимым разрыв 
связей с ними. Я в некоторой части сдерживал его, так как не 
высказывался в отношении З[акордонных] Ч[астей] ОУН резко и 
грубо так, как высказывался «ЗЕНОН».

Тогда же возник вопрос о необходимости примирения этих 
враждующих группировок за кордоном и практических воз-
можностях для реализации этих намерений. Совершенно ясно 
было и мне, и «ЗЕНОНУ», что целесообразно было бы послать 
кого-либо за кордон для разрешения этих вопросов. Я тогда 
высказал мнение, что целесообразно было бы пойти за границу 
ему, «ЗЕНОНУ», и ОХРИМОВИЧУ298 для того, чтобы попытаться 
об[ъ]единить враждующие националистические группировки на 
какой-то единой платформе.

Однако «ЗЕНОН» говорил, что целесообразнее было бы пое-
хать не ему и ОХРИМОВИЧУ, а мне, поскольку там, как говорил 
«ЗЕНОН», скорее посчитались бы с моим мнением и авторите-
том, чем с авторитетом его, «ЗЕНОНА». Однако я возражал про-
тив ухода за кордон, что мне очень трудно было бы пробраться 
за границу в связи с болезнью.

Я снова говорил о том, что целесообразно пойти за кордон 
ему, «ЗЕНОНУ». На это он ответил, что если получит приказ идти 
за границу, то он вынужден будет выполнить его и идти за грани-
цу для решения тех вопросов, которые там назрели.

Поскольку речь шла о необходимости ухода «ЗЕНОНА» за 
кордон, то я тогда же ему советовал лично подумать над вопро-
сами возможности установления нелегальных каналов связи с 
заграницей.

«ЗЕНОН», являясь ранее руководителем «провода» ОУН на 
Закерзонье, имел нелегальную связь с закордоном и в частности, 
как мне помнится, имел связь с КАЛИНОЙ299. Впоследствии связь 
с закордоном он потерял, но когда я предложил ему подумать над 
установлением нелегальной связи с заграницей, то он обещал это 
сделать. Однако в полученной мною от него записке в 1953 году, 

298	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН на 
українських землях.

299	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП 
УГВР. 
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он по этому вопросу мне ничего не писал. Видимо, каких-либо 
серьезных мероприятий по этому вопросу он не провел.

Тогда в записке он писал лишь о том, что имеет намерение 
пойти на восток, в частности в Каменец-Подольскую область к 
«СК-9».

ВОПРОС: Еще какие вопросы вы обсуждали при встрече с 
«ЗЕНОНОМ»?

ОТВЕТ: Кроме этих основных вопросов, обсуждались и дру-
гие менее важные вопросы об организации нелегальной связи 
между им и мною, вырабатывались шифры для переписки с ним 
и мною, отрабатывались вопросы о каналах нелегальной связи 
между нами и, кроме того, вместе с ним мы подготовили обра-
щение к участникам ОУН от имени УГВР и УПА по случаю т[ак] 
н[азываемого] 10-летия УПА, подготовили некрологи о гибели 
«ДУБОВОГО», «ТАРАСА»300, «БЕЯ»301 и других.

Все это впоследствии печаталось на машинке уже в кры-
ивке «ВИШНЕВОГО» после ухода «ЗЕНОНА» на территорию 
Ровенской и Волынской областей.

Говорили мы тогда о целесообразности перехода «ЗЕНОНА» 
на восток, в частности к «СК-9».

Имели место и другие менее важные разговоры по различным 
вопросам деятельности организации украинских националистов.

Допрос окончен в 17-30

Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук302

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 255-268. Копія. 
Машинопис.

300	 «Тарас» – Яків Ковжук.
301	 Йдеться про Василя Бея – «Уласа».
302	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 18
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ 

ВАСИЛЯ КУКА
2 липня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича

От 2 июля 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-30

ВОПРОС: Вам, как руководителю ОУН, известно о национа-
листической антисоветской деятельности, которую проводила 
униатская греко-католическая церковь Галиции.

Покажите об этом?
ОТВЕТ: В течение длительного времени духовенство униат-

ской греко-католической церкви Галиции проводило работу по 
укреплению националистических взглядов среди украинского 
населения Галиции. Укреплению этих взглядов способствовало 
то обстоятельство, что украинцы, проживавшие в Галиции, дли-
тельное время находились под экономическим и национальным 
гнетом австро-венгерской монархии, а позднее под гнетом быв-
шей польской шляхты.

Ощущая этот национальный гнет, украинское население 
Галиции охотно шло по линии украинского национализма и 
положительно относилось к работе, которую проводило униат-
ское духовенство в этом направлении.

Униатское духовенство всегда вмешивалось в политическую 
работу и стояло на националистических позициях.

Многие священники в период существования бывшей пан-
ской Польши состояли в украинских националистических орга-
низациях, как, например, УНДО (Украинское национально-де-
мократическое об[ъ]единение). Священники этой же церкви 
до 1939 года почти по всем приходам проводили богослужения 
по случаю различных дат, посвященных деятельности т[ак] 
н[азываемых] сичевых стрельцов, бывшей украинской галицкой 
армии и т[ак] д[алее], что способствовало укреплению национа-
листических взглядов у населения.

Униатское духовенство стояло на позициях создания т[ак] 
н[азываемой] «Самостийной Украины», однако не разделяло 
нелегальных форм борьбы.
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Кроме того, имели место и другие расхождения между 
униатской греко-католической церковью и организацией укра-
инских националистов по некоторым вопросам тактического 
порядка.

ВОПРОС: В чем выражались эти расхождения?
ОТВЕТ: Эти расхождения выражались в той борьбе, которую 

вели организация украинских националистов и униатская гре-
ко-католическая церковь Галиции за влияние на молодежь. Так, 
в период существования бывшей панской Польши по указаниям 
Ватикана униатская греко-католическая церковь Галиции прово-
дила работу по укреплению и распространению католицизма. С 
этой целью осуществлялись мероприятия, которые назывались 
тогда «Акцией католической».

Что касается униатского духовенства, то оно тогда организо-
вывало манифестации под лозунгом «Украинская молодь Христу». 
ОУН в тот период времени стремилась ограничить влияние униат-
ского духовенства на молодежь и с этой целью со своей стороны 
призывала молодежь к тому, чтобы она не принимала активного 
участия в подобного рода манифестациях и шествиях.

Кроме того, организация украинских националистов не 
могла пойти на полный контакт с униатской греко-католической 
церковью Галиции еще и потому, что униатская церковь распро-
страняла свое влияние главным образом на области Галиции и 
почти никакого влияния не имела на Волыни, где преобладаю-
щим являлись православные приходы.

Но поскольку организация украинских националистов исхо-
дила из необходимости об[ъ]единения населения всех западных 
областей Украины, независимо от религиозных убеждений, поэ-
тому ОУН не могла пойти по пути признания за униатской церко-
вью права на ее господство в области религиозной.

ВОПРОС: Какой контакт имелся между униатской греко-ка-
толической церковью Галиции и ОУН по националистической 
работе?

ОТВЕТ: До 1940 года контакт между организацией украин-
ских националистов и униатской греко-католической церковью 
Галиции был наиболее близкий потому, что программа ОУН того 
периода не поднимала вопросов о конфискации монастырских 
и церковных земель, а также не поднимала вопросов об отде-
лении церкви от государства в случае создания «Самостийной 
Украины».

Все это способствовало тому, что униатское духовенство 
поддерживало организацию украинских националистов. Больше 
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того, руководитель организации украинских националистов того 
периода Андрей МЕЛЬНИК работал заведующим лесами в име-
нии митрополита ШЕПТИЦКОГО303 и был с ним связан непосред-
ственно.

Каких-либо письменных договоров или формальных декла-
раций о единстве действий между униатской церковью Галиции 
и организацией украинских националистов в тот период вре-
мени не существовало. Однако, деловой контакт имел место, а 
униатская церковь, кроме того, все время стремилась подчинить 
организацию украинских националистов своему влиянию.

В последующие годы, когда произошел раскол в лагере укра-
инских националистов на мельниковцев и бандеровцев и когда в 
более поздний период в программе ОУН бандеровского направ-
ления появились такие положения, как об отделении церкви от 
государства и конфискации церковных и монастырских земель в 
случае создания т[ак] н[азываемой] «Самостийной Украины», то 
между ОУН бандеровского направления и униатской греко-ка-
толической церковью произошел некоторый разрыв. Униатское 
духовенство активно в тот период времени поддерживало орга-
низацию украинских националистов мельниковского направле-
ния, так как программные положения мельниковцев, да и сам 
МЕЛЬНИК, являлись более подходящими для церковных кругов.

ВОПРОС: В чем выражалась совместная националисти-
ческая деятельность униатской греко-католической церкви 
Галиции и ОУН в период немецкой оккупации?

ОТВЕТ: Эта совместная националистическая деятельность 
выразилась в том, что бывший митрополит Андрей ШЕПТИЦКИЙ 
в 1941 году благословил создание т[ак] н[азываемой] 
«Самостийной Украины» и «правительство» СТЕЦЬКО, которое 
было сформировано вскоре после оккупации немецкими захват-
чиками гор[ода] Львова и некоторой части западных областей 
Украины. Однако, я считаю, что это благословение митрополит 
ШЕПТИЦКИЙ дал потому, что рассматривал действия организа-
ции украинских националистов, как мероприятия, осуществляе-
мые организацией украинских националистов по согласованию 
с немецкими захватчиками.

Позднее руководство униатской церкви непосредственно 
вмешалось в деятельность националистического подполья и в 
1941 году предпринимало все меры по об[ъ]единению мель-

303	 Йдеться про Андрея Шептицького.
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никовцев и бандеровцев в единый националистический лагерь, 
т[о] е[сть] проводило работу по консолидации украинских наци-
оналистических сил.

Причем, руководство униатской греко-католической церкви 
было тогда заинтересовано в том, чтобы об[ъ]единение мель-
никовцев и бандеровцев было проведено таким образом, чтобы 
мельниковцы получили руководящее положение в организации 
украинских националистов.

Переговоры между представителями «проводов» ОУН мель-
никовского и бандеровского направлений проводились тогда в 
палатах митрополита ШЕПТИЦКОГО, т[о] е[сть] в помещениях 
собора святого Юра.

От «провода» ОУН бандеровского направления в перего-
ворах выступал член центрального «провода» ОУН СТЕПАНЯК, 
известный в подполье под псевдонимом «СЕРГЕЙ».

Кто участвовал тогда в этих переговорах от «провода» ОУН 
мельниковского направления мне неизвестно, а руководил рабо-
той по переговорам мельниковцев с бандеровцами митрополит 
СЛЕПОЙ304, являвшийся тогда еще епископом униатской церкви.

ВОПРОС: После изгнания немецких захватчиков какой кон-
такт имелся между ОУН и униатским духовенством?

ОТВЕТ: Несмотря на то, что каких-либо формальных дого-
воров или письменных деклараций о совместной антисовет-
ской работе униатского духовенства и организации украинских 
националистов не существовало, однако с восстановлением 
Советской власти на территории западных областей Украины 
реакционное униатское духовенство проводило антисоветскую 
работу и своими действиями оказывало большую помощь орга-
низации украинских националистов.

Униатские попы и монахи проводили антисоветскую агита-
цию националистического характера, оказывали материальную 
и иную помощь участникам ОУН, а в некоторых случаях укрыва-
ли участников антисоветского националистического подполья. 
Однако эта работа проводилась представителями униатского 
духовенства в тех случаях, когда они лично знали участников 
организации и могли довериться им в оказании материальной и 
иной помощи.

ВОПРОС: Какую позицию занимала организация украинских 
националистов в период воссоединения униатской греко-като-
лической церкви Галиции с православием?

304	 Йдеться про Йосипа Сліпого.
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ОТВЕТ: В тот период времени центральный «провод» ОУН 
выразил свое отношение к проводимым мероприятиям по 
воссоединению церквей в специальной инструкции, в кото-
рой указывалось, что «провод» ОУН считает действия органов 
Советской власти по воссоединению церквей насилием и что 
это идет, якобы, вразрез с понятиями свободы совести и свобо-
ды религиозных убеждений.

Этой инструкцией центральный «провод» ОУН призывал 
униатское духовенство отказаться от перехода в православие и 
продолжать свою работу в униатских приходах.

Этой же инструкцией предлагалось всем участникам орга-
низации украинских националистов вести работу в направлении 
срыва мероприятий по воссоединению униатской церкви с пра-
вославной.

Издав такую инструкцию и дав такие указания, центральный 
«провод» ОУН и организация украинских националистов в целом 
стали на позицию защиты и сохранения реакционной униатской 
греко-католической церкви Галиции.

ВОПРОС: А разве убийство руководителя инициативной 
группы по воссоединению с православием КОСТЕЛЬНИКА305 не 
явилось средством борьбы ОУН за сохранение реакционной гре-
ко-католической церкви Галиции?

ОТВЕТ: Что касается убийства КОСТЕЛЬНИКА, то я дол-
жен сказать, что центральный «провод» ОУН по этому вопросу 
никаких решений не принимал и никаких указаний не давал о 
совершении убийства КОСТЕЛЬНИКА, хотя это убийство и было 
совершено участниками организации украинских национали-
стов, входивших в подчинение одного из районных «проводов» 
ОУН около гор[ода] Львова.

Насколько мне известно из устной информации бывшего члена 
центрального «провода» ОУН «ГОРНОВОГО»306, то это убийство 
было совершено одним из участников ОУН, фамилии и псевдонима 
которого я не знаю, но который получил разрешение на это убий-
ство от руководителя одного из районных «проводов» ОУН.

Следует, однако, сказать, что центральный «провод» 
ОУН, когда ему стало известно о совершенном убийстве 
КОСТЕЛЬНИКА, не осудил этих действий со стороны рядовых 
участников организации украинских националистов и потому 
поставил себя в такое положение, при котором он, фактически, 

305	 Йдеться про о. Гавриїла Костельника, вбитого 20.09.1948 р. у м. Львові.
306	 «Горновий» – Осип Дяків.
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оправдал террористические средства борьбы за сохранение 
реакционной греко-католической церкви Галиции.

ВОПРОС: Покажите о контакте организации украинских 
националистов с нелегально действовавшими униатскими свя-
щенниками в более поздний период времени?

ОТВЕТ: Конкретных фактов совместной деятельности орга-
низации украинских националистов и нелегальных униатских свя-
щенников я не знаю. Однако, мне известно, что Роман ШУХЕВИЧ 
устанавливал связь в районах гор[ода] Львова с некоторыми уни-
атскими священниками, перешедшими на нелегальное положение. 
Помню, был такой случай, когда он, ШУХЕВИЧ, интересовался у 
меня бывшим ректором духовной семинарии ХМЕЛЕВСКИМ307. 
Для чего это было нужно ему я не знаю и он меня не информировал.

Позднее, примерно в 1950 году, мне стал известен факт, 
когда одно из наших обращений подписал руководитель неле-
гальной униатской церкви. Это обращение было подготовлено 
ШУХЕВИЧЕМ для посылки за кордон. В этом обращении тогда 
предлагалось украинским националистическим формированиям 
за границей прийти к взаимопониманию и прекращению борьбы 
между собой308.

Обращение подписали не только члены центрального «про-
вода» ОУН и УГВР, но и руководитель нелегальной униатской 
церкви Галиции. Кто был этот руководитель – я не знаю и был ли 
в действительности такой руководитель, мне тоже неизвестно.

Не исключено, что такой руководитель мог быть и иметь 
контакт с Романом ШУХЕВИЧЕМ. Я же тогда этими вопросами 
не занимался.

Позднее, когда я возглавил организацию украинских нацио-
налистов, то лично у меня никакого контакта не было ни с кем из 
числа представителей униатского духовенства.

 Допрос окончен в 17-30

Протокол допроса записан с моих слов верно, мне 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук309

307	 Йдеться про члена УГВР Миколу Хмільовського – «Лаврівського».
308	 Йдеться про «Звернення Воюючої України до всієї української емі-

грації» від жовтня 1949 р., яке підписали 22 керівники збройного підпілля ОУН 
різного рівня, зокрема  – «член УГВР, Голова підпільної Греко-Кат[олицької] 
Церкви о[тець] проф[есор] М.Лаврівський».

309	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник		  (Майоров)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 1.  – Арк. 269-279. Копія. 
Машинопис.

№ 19
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
8 липня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 8 июля 1954 года, город Киев
Допрос начат в 12-30

ВОПРОС: При задержании у вас из[ъ]яты 4 листка куритель-
ной бумаги, на которых произведена цифровая условная запись. 
(Листки пред[ъ]являются).

Что записано на этих листках?
ОТВЕТ: На листках курительной бумаги, которые мне 

предъявлены, была произведена лично мною шифрованная 
запись фамилий и имен некоторых лиц из числа украинцев, 
выехавших в различное время из западных областей Украины в 
восточные области УССР на постоянное жительство

Фамилии этих лиц летом 1953 года мне сообщили некото-
рые участники украинского националистического подполья в тот 
период, когда я находился на базе Рогатинского надрайонного 
«проводника» ОУН «ШУВАРА»310.

310	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.
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Там же я произвел зашифровку фамилий указанных лиц, 
записал адреса их проживания в восточных областях Украины и 
позднее, когда вернулся в свою крыивку, то с этих текстов пере-
писал в зашифрованном виде на указанные листки курительной 
бумаги и хранил их при себе до дня ареста.

ВОПРОС: Какой шифр использовали вы для зашифровки 
этих фамилий и адресов?

ОТВЕТ: Зашифровку этих фамилий я производил с помощью 
шифра, о котором ранее я давал показания, хотя следует ска-
зать, что этот шифр отличался некоторыми особенностями от 
предыдущих шифров, выработанных мною.

Для того, чтобы представить себе каким являлся шифр, 
использованный мною для зашифровки этих фамилий, то сле-
дует начертить таблицу, состоящую из 90 клеток, причем по 
горизонтали таблица должна быть разделена на 9 частей и 
пронумерована слева направо от ед[и]ницы до 9. По верикали 
сверху вниз таблица должна быть разбита на 10 частей, которые 
следует пронумеровать сверху вниз от ед[и]ницы до 10.

После этого необходимо отсчитать по горизонтали слева 
направо 6 частей и отчертить их сверху вниз до девятой части по 
вертикали.

Таким образом будет отчерчено 54 клетки. Сначала в этих 
клетках в последовательном порядке, начиная по горизонтали 
слева направо и так продолжая по порядку до последней 54 
клетки следует написать текст:

«Республиканский лад е липший вже хочь цим, що фюрери 
не з’идять його».

Остальные незаполненные клетки необходимо заполнить в 
горизонтальном направлении слева направо буквами из азбуки, 
например, после буквы «б» следует написать в клетках буквы 
«в», «г», «д», после буквы «о» нужно написать буквы «п», «р», «с», 
а самую нижнюю часть клеток нужно заполнить слева направо в 
горизонтальном положении буквами из азбуки, начиная с «а» и 
продолжая далее «б», «в», и т[ак] д[алее].

Все буквы, которые расположены в горизонтальном 
направлении после шестой цифры и в вертикальном направ-
лении сверху вниз после девятой цифры, хотя и вписываются в 
таблицу, однако они не должны употребляться при расшифров-
ке текстов, а вводятся для того, чтобы затруднить расшифровку 
текстов.

Если, предположим, в зашифрованном тексте стоит цифра 
98, что означает букву «ж», то следует эту букву не вписывать в 
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текст, а искать следующую букву, которая находится в пределах 
таблицы, состоящей из 54 клеток.

Кроме этого, фамилии и имена, зашифрованные по таблице, 
о которой я выше говорил, записаны мною на листках куритель-
ной бумаги отдельно, а адреса проживания этих лиц записаны на 
других двух листках курительной бумаги. Все это опять-таки сде-
лано для того, чтобы затруднить расшифровку фамилий и имен 
лиц, а также их адресов проживания в восточных областях УССР.

Для того, чтобы не спутать какая фамилия и имя относят-
ся к какому адресу, необходимы были другие условности и они 
мною были сделаны. Так, для этой цели я использовал слово 
«Республика», а буквы этого слова пронумеровал слева направо 
от 1 до 10. Таким образом получается, например, «ел» соответ-
ствует цифре 27, «ем» соответствует цифре 28. Это означает, что 
адрес с цифрой 27 соответствует фамилии и имени человека, 
зашифрованной и обозначенной буквами «ел». Зашифрованной 
фамилии под буквой «у» соответствует адрес с № 5 и т[ак] д[алее].

Кроме этих приемов шифровки фамилий и адресов, я также 
применял и сокращение некоторых слов, названий, с тем, чтобы 
затруднить возможность расшифровки указанных текстов.

Так, в частности, к зашифрованному тексту под буквой «у» 
добавлены сокращенно слова «63 був на печ.». Это означает, что 
«ол» (т[о] е[сть] Олекса) был на Печоре. Имеется в виду, что он 
был в ссылке.

Наряду с этими условностями мною были использованы и дру-
гие условные обозначения. Так, для обозначения областей мною 
использовался квадрат. Для обозначения районов использовался 
квадрат с диагональю слева направо вверх, а также допускались и 
некоторые другие условные обозначения, известные только мне.

ВОПРОС: Расшифруйте записи, произведенные вами на 
указанных листках и охарактеризуйте лиц, фамилии которых вы 
зашифровали?

ОТВЕТ: Под цифрой 5 зашифрована фамилия КОБРИНА или 
КУБРИНА Олексы, который женат на женщине по имени Мария. 
Он имеет детей Ивана 17 лет и Дмитрия 20 лет. Сам Кобрин 1906 
года рождения, выехал в восточные области Украины на посто-
янное жительство в 1953 году и проживает в настоящее время в 
Запорожской области, Разовском районе, Карл-Либкнехтском 
сельсовете311 и работает в колхозе им. МОЛОТОВА.

311	 Правильно – Карло-Лібкнехтівська сільська рада Розівського р-ну 
Запорізької обл.
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Фамилия и имя КОБРИНА Олексы, а также все данные о нем 
сообщил мне в 1953  году боевик «ШУВАРА»  – «ЛЕСЬ»312 в тот 
момент, когда я находился на базе «ШУВАРА».

Лично КОБРИНА «ЛЕСЬ» не знает, а узнал фамилию этого 
человека от жителей села, к которым он нередко заходил и кото-
рые хорошо знали КОБРИНА Олексу.

Судя по всем данным, участники националистического анти-
советского подполья к КОБРИНУ Олексе в дом не заходили, хотя 
по другим данным видно, что человек он более или менее надеж-
ный, ранее находился в ссылке в районе Печоры и потому мог 
положительно относиться к нам, представителям украинского 
националистического подполья. Он выехал из западных обла-
стей Украины на постоянное жительство в восточные области 
УССР по своей инициативе, а не по заданию участников подпо-
лья. Вероятность его использования в интересах националисти-
ческого подполья была, на мой взгляд, незначительна, так как у 
него были уже сравнительно взрослые дети, которые могли бы 
отнестись к такой связи не совсем доброжелательно.

Под № 6 зашифрована фамилия БАРИНОВИЧ Михаила и 
ПАВЛИШ Федь, уроженца села Городькив313, Рогатинского или 
Бурштынского района, Станиславской области. В настоящее 
время БАРИНОВИЧ и ПАВЛИШ проживают в Кировоградской 
области, в Краснокаменском районе, в селе Лозоватка314. 
Фамилии этих лиц сообщил мне летом 1953 года районный 
«проводник» Букачевского районного «провода» ОУН, известный 
в подполье под псевдонимом «ДАНИЛО»315.

Насколько мне известно, да это и отмечено условными зна-
ками в зашифрованных текстах, к Баринович Михаилу заходили 
ранее учасники антисоветского националистического подполья, 
известные в подполье под псевдонімами «МАК»316, «ЗЕНКО»317 
и «ДАНИЛО». Связь БАРИНОВИЧА с учасниками национали-
стического подполья была по существу расшифрована. Он был 
известен в своем селе как человек, имевший такую связь с наци-
оналистическим подпольем и потому, боясь возможного ареста 

312	 «Лесь» – Микола Кривень.
313	 Тепер – прис. Городьків с. Явче Рогатинського р-ну Івано-Франківської 

обл.
314	 Тепер – с. Лозуватка Олександрійського р-ну Кіровоградської обл.
315	 «Данило» – Данило Семків. 
316	 Очевидно, йдеться про Петра Грабара – «Мака», кущового провідника 

ОУН. 
317	 Очевидно, йдеться про Йосипа Сікуту – «Зенка».
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и ссылки на поселение, он вместе со своей семьей выехал в 
восточные области Украины и стал проживать в Кировоградской 
области.

Решение о переезде в восточные области УССР БАРИНОВИЧ 
принял вопреки просьбам участников организации украинских 
националистов, которые считали целесообразным, чтобы он 
оставался в западных областях Украины и на восток не выезжал. 
Однако он с этими предложениями не согласился и выехал на 
жительство в восточные области УССР.

Под цифрой 9 значится фамилия ИВАСЕЧКО Ивана Томовича, 
который женат на Марии и который в 1953 году выехал из 
села Беньковцы, Рогатинского района, Станиславской обла-
сти318 в восточные области УССР и остановился на жительстве 
в Николаевской области, в частности в колхозе им. КАЛИНИНА, 
Владимирского сельсовета, Владимирского района319.

Фамилию ИВАСЕЧКО Ивана летом 1953 года сообщил 
мне руководитель Рогатинского надрайонного «провода» ОУН 
«ШУВАР», заявив при этом, что ИВАСЕЧКО Иван является род-
ствеником лиц, у которых он, «ШУВАР», лично скрывался и что 
это более или менее надежный человек для использования его в 
интересах организации украинских националистов.

Под цифрой 27 значится фамилия ФЕНИК Василия, вые-
хавшего в 1951 году на постоянное жительство в колхоз им. 
ВОРОШИЛОВА, Казановского района, Николаевской области. 
ФЕНИК Василий, насколько мне известно, организационной 
связи с националистическим подпольем не имел, но о нем, как 
о человеке выехавшим в восточные области Украины, сообщил 
мне в 1953 году боевик «ШУВАРА», известный в подполье под 
псевдонимом «ВЛОДКО»320.

Под цифрой 28 значится ДУМА Феська или Федора, кото-
рая также выехала в восточные области Украины в 1952 году и 
остановилась на жительство в Первом отделении Долинского 
сельсовета, Снегиревского района, Николаевской области. 
Фамилию и имя ДУМА Феськи сообщил мне также в 1953 году 
боевик «ШУВАРА» – «ВЛОДКО».

Как ФЕНИК Василий, так и ДУМА Феська выехали в восточ-
ные области УССР самостоятельно, никакого задания на выезд 

318	 Тепер – с. Беньківці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
319	 Тепер – Володимирівська сільська рада Казанківського р-ну Мико

лаївської обл.
320	 «Влодко» – Володимир Данкевич, бойовик керівника Бурштинського 

районного проводу ОУН Миколи Денеги – «Білого». 
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из западных областей в восточные области Украины от участни-
ков националистического подполья они не получали.

ВОПРОС: Что вы говорили «ШУВАРУ» и другим участни-
кам антисоветского националистического подполья, давая им 
задания подбирать и сообщать вам адреса лиц, выехавших на 
жительство в восточные области Украины?

ОТВЕТ: Я им говорил, что мне эти адреса нужны для того, 
чтобы на всякий случай можно было бы зайти к этим лицам или 
же получить от них нужную информацию.

Поэтому я предложил им узнать адреса более и менее 
надежных людей, выехавших в восточные области Украины и 
сообщить мне.

ВОПРОС: С какой целью в действительности вам потребова-
лись адреса этих лиц? 

ОТВЕТ: Это мне нужно было для того, чтобы сообщить 
указанные адреса, в случае необходимости, участникам орга-
низации украинских националистов, действовавшим в восточ-
ных областях Украины, в частности, в Каменец-Подольской и 
Житомирской областях. Я имел в виду сообщить им, в случае 
необходимости, фамилии этих лиц через «ЗЕНОНА», с тем чтобы 
участники ОУН в восточных областях Украины могли бы восполь-
зоваться связью с этими лицами и использовать их в интересах 
организации украинских националистов или для получения от 
них информации о других лицах, прибывших на постоянное 
жительство из западных областей Украины в восточные области 
УССР.

Кроме того, адреса и фамилии указанных лиц мне нужны 
были и в случае, если бы я вынужден был перебраться из запад-
ных областей в восточные области Украины для того, чтобы при 
возможности скрываться у этих лиц. Если бы эти лица положи-
тельно отнеслись к организации украинских националистов и 
ничего не имели бы против оказания практической помощи нам, 
участникам националистического подполья, то, конечно, я мог 
бы воспользоваться их помощью.

Допрос окончен в 18-00

Протокол допроса с моих слов записан верно, мне 
прочитан, в чем расписываюсь:

Кук321

321	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР – 
	 Подполковник	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

Снята копия в 1 екз.
мб № 526 
исп. Павленко 
Е.С.322

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 1-11. Завірена 
машинописна копія.

№ 20
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ПРОВІДНИХ ДІЯЧІВ 
НАЦІОНАЛІСТИЧНОГО СЕРЕДОВИЩА 

ЗА КОРДОНОМ
[17 липня 1954 р.]

Характеристика осіб
націоналістичних середовищ за кордоном.
[Се]редовище З[акордонних] Ч[астин] ОУН

1. Степан Бандера. Син священика, родом з Галичини з 
околиць Стрийщини, років около 50, освіта вища.

Я особисто з ним знайомий з 1940 р. Останній раз я з ним 
зустрічався весною 1941 р. і з того часу більше з ним не зустрі-
чався. Про особисте життя Бандери знаю дуже мало, тому що всі 
мої зустрічі з Бандерою мали характер суто діловий, організа-
ційний. Знаю, що він одружений, дружина його з Лемківщини (з 
околиць Санока, Польща), є у нього діти, але скільки не знаю. Які 
в нього відносини з дружиною, як він веде себе як батько родини 
мені невідомо.

322	 Виділений курсивом текст дописано синьою ручкою невідомою особою.
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У відношен[н]і до мене поводився дуже культурно, ввічливо, 
скромно.

Інтелектуально досить розвинутий, здібний, багато читав 
і працював над собою. Добрий організатор, практик. Любить 
владу, керівництво, вождівство.

Під час польської окупації зах[ідних] областей України був 
членом Краєвої Екзекутиви ОУН, а потім, здається, і її керівни-
ком. Польський суд засудив його за приналежність до ОУН і про-
типольську діяльність на довічне ув’язнення. В 1939 р., після роз-
паду польської держави, був у Кракові. В 1940 р. на ІІ З’їзді ОУН 
був вибраний головою Проводу ОУН. В 1941 р. в м[ісяці] червні 
заарештований німецьким гестапо і перебував в ув’язненні до 
1945 р. З 1946 р. голова Проводу З[акордонних] Ч[астин] ОУН.

В своїх політичних поглядах відстоює і обороняє скрайно 
правий націоналізм: приватна власність і приватна вільна госпо-
дарська ініціятива – у економіці; вождизм і диктатуру партій – в 
державному устрої; хритиянізм  – в світогляді і ідеології. Такі ж 
політичні погляди є у всіх інших керівників і членів З[акордонних] 
Ч[астин] ОУН за кордоном.

2. Ярослав Стецько. Син священика, років приблизно 45, 
родом з Тернопільської області, освіта вища, одружений.

Особисто зустрічався я з ним ще під час польської окупації 
зах[ідних] обл[астей] України у м.  Львові при полагоджуванні 
різних організаційних справ. В 1940  р. я з ним знову зустрі-
нувся у м.  Кракові і з того часу доводилось мені з ним часто 
зустрічати[ся], оскільки і він, і я були членами Проводу ОУН. Всі 
зустрічі мої зі Стецьком Яр[ославом] мали характер суто діловий, 
організаційний. В 1941 р. Стецько був заарештований німецьким 
гестапо і з того часу я його більше не бачив.

Приватне, особисте життя Стецька мені невідоме.
Інтелектуально – розвинений, здібний, відзначається доброю 

пам’яттю, начитаний, має нахил до абстрактного теоретизуван-
ня, організатор слабий, в практичному житті малозарадний. 
Промовець слабий, бо дуже неясно, путанно висловлює свої 
думки, вживає в розмовах багато чужомовних слів, складну 
конструкцію речень і т[аке] п[одібне]. До розв’язування різних 
життєвих питань часто підходить по догматичному, метафізично 
і тому цілковито нереально.

3. Степан Ленкавський. Років понад 50, освіта вища, родом 
зі зах[ідних] обл[астей] України.

Я з ним знайомий з 1940 р. Познайомився я з ним у м. Кракові. 
Тоді він був пропагандивним референтом Проводу ОУН.
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Людина спокійного характеру, мудрий, працьовитий, бага-
то читає, особливо теоретичні праці з ділянки філософії, різні 
радянські видання і т[аке] п[одібне]. Має легкий, популярний 
стиль у писанні статей. У поводженні з людьми лагідний, культур-
ний, добродушний, товариський.

До різних положень націоналістичного світогляду ставився 
критично, не догматик. Знає матеріялістичний світогляд марк-
сизму-ленінізму і є в значній мірі під впливом того ж світогляду.

В практичному житті мало ініціятивний, мало дбає про свої 
побутові потреби.

Брав участь у І з’їзді ОУН в 1929 р. За це був польським судом 
суджений. З якого часу він за кордоном я не знаю. Зараз є він 
членом проводу З[акордонних] Ч[астин]  ОУН, одначе до полі-
тики Бандери відноситься критично і в конфлікті, який існує за 
кордоном між З[акордонними] Ч[астинами] ОУН і З[акордонним] 
П[редставництвом] УГВР займає невтральну позицію.

4. Мирон Матвієнко. Син священика, років приблизно 40, 
родом з Олеського р[айо]ну, Львівської області.

З ним я разом вчився у Золочівській гімназії, приблизно від 
1930 р. я з ним не зустрічався і що він являє зі себе як людина, 
або як політичний працівник – я не знаю.

Відомо, одначе, мені, що під час німецької окупації він пра-
цював в німецькій військовій розвідці (абвер), а зараз є за кордо-
ном. В З[акордонних] Ч[астинах] ОУН він займає пост референта 
СБ. Я особисто уважаю, що як СБіст він дуже слабий і до такої 
роботи цілком непідходящий. На мою думку він людина поверхо-
вна, легковажна, несеріозна.

5. Микола Климишин. Років приблизно 45 або і більше. 
Освіта вища, родом зі зах[ідних] обл[астей] України, одружений.

Під час польської окупації за приналежність до ОУН був 
засуджений на досмертне ув’язнення. З 1939  р. находиться на 
еміграції. У 1940 р. він завідував касою і фінансами Проводу ОУН. 
Зараз, здається, є членом проводу З[акордонних] Ч[астин] ОУН і 
дальше завідує касою і фінансами та занимається різними фінан-
совими спекуляціями за кордоном. Знайомий я з ним з 1940 р. 
Від 1941 р. я з ним не зустрічався. Під час німецької окупації він 
находився у концентраційному лагері.

Людина поверховна, політичне вироблення невелике, читає 
мало, любить вигідне життя, цілковитий прихильник капіталістич-
ної системи господарювання і партійної диктатури.

6. Зиновій Матла. Років понад 45, родом зі Львова, освіта 
вища.
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Знайомий я з ним з 1940 р. В 1941 р. був він у південно-схід-
них областях України як керівник ОУН у цих областях. Але вже 
осіню того ж року повернув на західні області зовсім розчарова-
ний і зневірений в будь-які можливості розгортування націоналіс-
тичної роботи на східних областях України.

Деякий час взагалі не хотів принимати ніякої участі в роботі 
ОУН і тільки в 1943 р. його вдалося знову дещо зактивізувати і він 
брав участь у роботах Проводу ОУН, але дуже нерадо.

Людина мудра, начитана, читає багато творів класиків 
марксизму-ленінізму і є у багатьох питаннях під їх впливом. 
Працьовитий, але неактивний, вдача спокійна, нічим особливо 
не переймається і не захоплюється, але обов’язки свої виконує 
солідно.

У всіх сварках і спорах, що мають місце за кордоном, займає 
позицію невтральну.

Середовище З[акордонного] П[редставництва] УГВР
1. Микола Лебідь. Років приблизно 50, родом зі зах[ідних] 

обл[астей] України, освіта незакінчена вища, одружений на дочці 
священика Гнатківській.

Під час польської окупації за організацію атентату на міністра 
польської державної безпеки Пєрацкого був засуджений на кару 
смерти зі заміною на досмертне ув’язнення. В 1939 р., після роз-
валу польської держави, вийшов на волю і проживав у Кракові. З 
1940 р. член проводу ОУН, в роках 1941-[19]43 був виконуючим 
обов’язки провідником ОУН, з 1944 р. є членом УГВР і секрета-
рем закордонних справ УГВР.

Людина енергійна, безоглядна, можливий організатор, 
хитрий, нікому не довіряє. Гнучкий у політичній тактиці, не догма-
тик.

Прихильник демократизму і це основна причина його розхо-
джень зі З[акордонними] Ч[астинами] ОУН і Бандерою.

Любить владу і вигідне виставне життя.
2. Гриньох323. Років понад 55, священик греко-католицької 

церкви, доктор богословських наук.
Особисто мені незнайомий. Прихильник демократії і парла-

ментарної республіки. Гнучкий у політичній тактиці.
З 1944  р. член УГВР, а за кордоном є головою Президії 

закордонного представництва УГВР. Деякий час був членом про-
воду З[акордонних] Ч[астин] ОУН.

323	 Йдеться про о. Івана Гриньоха.
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Особисте його життя мені невідоме.
3. Дарія Ребет. Років приблизно 43, заміжна, освіта, здаєть-

ся, вища, родом зі зах[ідних] обл[астей] України.
В роках 1939-[19]41 була у т[ак] зв[аному] Генеральному 

Губернаторстві Польщі і входила тоді у склад Краєвого проводу 
ОУН на Генеральне Губернаторство, як референт по жіночим 
справам. В 1941-[19]43 [рр.] була членом Проводу ОУН на захід-
них землях, а з 1943  р. членом Центрального Проводу ОУН. З 
1944 р. є членом УГВР і перебуває за кордоном.

Жінка мудра, можливий організатор, працьовита.
4. Лев Ребет. Років біля 50, освіта вища, юрист, за кордоном 

захистив докторський ступень, муж Дарії Ребет.
Особисто я з ним не знайомий.
По політичних поглядах  – типовий буржуазний демократ-

ліберал.
Як людина  – культурний, ввічливий, розумний, працьови-

тий.
У існуючих закордоном політичних сварках занимає невт

ральну позицію, але прихильну для З[акордонного] П[редстав
ництва] УГВР. За кордоном був деякий час (1945-[19]46  р.р.) 
членом проводу З[акордонних] Ч[астин] ОУН.

5. Юрій Лопатинський «Калина». Років понад 45, син, зда-
ється, священика, освіта вища, вчився за кордоном, здається, у 
Бельгії, родом зі зах[ідних] обл[астей] України.

Знайомий я з ним з 1940  р. Людина веселої вдачі, любить 
багато жартувати і говорити анекдоти. Життєві явища сприймає 
поверховно, в них не вглублюється і їх глибше не аналізує. Добре 
знає мови: французьку, німецьку, англійську, польську. Провід 
часто послуговувався ним як здібним переводчиком.

6. Логуш324 «Іванів». Років понад 45, родом зі зах[ідних] 
обл[астей] України, освіта вища, одружений. 

Знайомий я з ним з 1941  р. В 1941  р. він був членом про-
пагандивного осередка при Проводі Північно-Західних Земель, 
в 1942-[19]43 рр.  – членом Проводу Південно-Східних Земель 
і референтом пропаганди, з 1943  р. є членом Центрального 
Проводу, з 1944 р. перебуває на еміграції.

Людина лагідної вдачі, культурний у поводженні з людьми, 
мудрий, начитаний, працьовитий, мало активний.

Його світоглядові погляди вже віддавна (з студентських 
часів) були марксистівського напрямку. До націоналізму все від-

324	 Йдеться про Омеляна Лоґуша.
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носився критично, а особливо після того, як побував він деякий 
час на східних обл[астях] України. Закордоном за свої ліві погля-
ди дуже рано був відсунений від керівної роботи в З[акордонних] 
Ч[астинах] ОУН.

Відносини еміграційні, а особливо політика З[акордонних] 
Ч[астин] ОУН і конфлікт між З[акордонними] Ч[астинами] ОУН і 
З[акордонним] П[редставництвом] УГВР, так вплинули на нього, 
що він майже зовсім усунувся від політичного життя і зараз дуже 
остро осуджує всю політику націоналістичного табору за кордо-
ном.

7. Катерина «Верещака»325. Років приблизно 40, родом з 
Дніпропетровська, освіта вища, заміжна.

Член ОУН з 1942  р. З 1943 р.  – член пропагандивного осе-
редка при Проводі Південно-Східних Зем[ель] ОУН. З 1944 р. на 
еміграції. Людина солідна у праці, можливий організатор, непо-
ганий пропагандист, балакуча, начитана. Світоглядово поглядів 
марксистських. Критично відносилася і зараз відноситься до 
націоналістичної ідеології. Особливо гостро критикує і осуджує 
зараз всю політику З[акордонних] Ч[астин] ОУН.

Загальна характеристика керівних осіб 
націоналістичних організацій за кордоном

Майже всі ці особи найшлися закордоном по свойому палко-
му бажанні, тому що, висловлюючись прямо, боялися безпосе-
редньої підпільної боротьби, важких підпільних умовин, смерти 
і т[акого] п[одібного]. Крім того, всі вони вже своїми психічними 
якостями, навичками і т[аким] п[одібним] до праці в підпільних 
умовах не надаються.

Всі ці особи стоять на позиціях націоналізму. Тільки одні з них 
відстоюють скрайн[ь]о праві, скрайн[ь]о реакційні націоналіс-
тичні погляди (як напр[иклад] Бандера, Стецько, ін[ші]), другі, як 
наприк[лад], «Іванів», «Верещака» стоять на лівих позиціях, а ще 
інші – на позиціях посередніх, уміркованих між правими і лівими. 
Посередню позицію відстоює також М. Лебідь і більшість осіб зі 
середовища З[акордонного] П[редставництва] УГВР.

Основний момент, який об’єднує всю т[ак] зв[ану] опозицію 
проти політики З[акордонних] Ч[астин] ОУН і проти Бандери це 
те, що З[акордонні] Ч[астини] ОУН і особисто Бандера відстою-
ють і практично проводять диктатуру особи (Бандери) в організа-
ції, диктатуру партії в майбутньому устрої України, а також зараз 

325	 Йдеться про Катерину Мешко – «Верещак».
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на еміграції роблять намагання і заходи, щоб все громадянське і 
політичне життя взяти під свій контроль і диктат.

«Опозиція», навпаки, відстоює принципи демократизму в 
організації ОУН, в громадсько-політичному житті еміграції і у 
майбутньому устрої Української держави.

Питання демократії чи диктатури, я уважаю, є основним 
питанням, що довів до спорів і сварок у націоналістичному лаге-
рі за кордоном; в залежності від того питання обі сп[о]рючі між 
собою групи обороняли різні політичні тактики націоналістичної 
діяльності за кордоном, що в свою чергу доводило до ще більшо-
го поглиблення конфлікту.

Коли ж ідеться про соціяльно-економічні питання, то 
по-суті і З[акордонні] Ч[астини] ОУН, і З[акордонне] П[редстав
ництво] УГВР відстоюють інтереси дрібно- і середн[ь]о-буржуаз
них класів, є за капіталістичну систему господарювання, з тою 
тільки різницею, що «опозиція» висловлюється за «регульова-
ний» капіталізм, а З[акордонні] Ч[астини] ОУН – за повну приват-
ну ініціятиву, отже, за чистий капіталізм.

Немаловажну ролю у конфлікті відіграли також, на мою 
думку, особисті амбіції і особисті інтереси керівних осіб, їх осо-
бисті ворожнечі або симпатії.

Коли ж вже «конфлікт» виник, став за кордоном загально-
відомим фактом, тоді, очевидно, обі сторони намагалися і зараз 
намагаються пояснити його також і різними іншими «аргумента-
ми» ідеологічного, програмового і т[акого] п[одібного] порядку, 
а також і тим хто із обох сторін правильно відображає позиції 
підпільного руху в Україні.

Я особисто уважаю, що як особи зі середовища 
З[акордонних] Ч[астин]  ОУН, так особи зі З[акордонного] 
П[редставництва]  УГВР, по суті, варті одні одних. Всі вони сьо-
годні в основному дбають про те, щоб здобути якнайбільшу при-
хильність для себе і своїх партій у американських чи англійських 
імперіялістів і в той спосіб забезпечити для себе вигідне матері-
яльне положення під сучасну пору на еміграції, а у випадку полі-
тичних змін і утворення Самостійної України – керівні становища 
у ній.

Багаторічне перебування усіх цих людей на еміграції, їхня 
цілковита відірваність від життя народу в Україні, призвели до 
того, що вони не тільки втратили відчуття дійсного положення в 
Україні, але також до того, що багато з них морально розклалися 
і перетворилися на політичних «грачів», спекулянтів, для яких 
політична діяльність – це тільки вигідний засіб існування.
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Очевидно, що у обох цих середовищах є і особи ідейні, осо-
бливо на низах, але вони якось більшого серіознійшого впливу у 
тих середовищах не мають.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 23-51. Оригінал. 
Рукопис.

№ 21
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ПИТАННЯ АМЕРИКАНСЬКОЇ СТОРОНИ, 
АДРЕСОВАНІ ПІДПІЛЛЮ ОУН В УКРАЇНІ 

ЧЕРЕЗ КУР’ЄРІВ
[27 липня 1954 р.]

Про питання, які ставили американці підпіллю в Україні 
через кур’єрів

Всі кур’єри, що їх американці скидали із своїх літаків на 
територію західних областей України були офіціяльними пред-
ставниками від З[акордонного] П[редстаництва] УГВР до УГВР і 
УПА в Україні. Одначе американці кожночасно, коли такі кур’єри 
відправлялися в Україну, переказували через них і деякі справи 
від себе, заявляючи при тому, що роблять вони це з відома і за 
дорученням свого уряду в Вашингтоні.

Так як я собі зараз пригадую, справи, що їх американці пору-
шували через прибулих кур’єрів були такі:

1) Передання привітів для учасників підпілля в Україні;
2) Відмічування, що американський уряд трактує підпільні 

організації в Україні як своїх політичних союзників, що ціллю аме-
риканського уряду є розвал СРСР і тому всяка боротьба проти 
СРСР є для них бажана;

3) Висловлювання готовності допомогти підпіллю в Україні 
матеріяльно (грішми і харчами) і технічно (зброєю, медикамен-
тами, технікою зв’язку і т[аке] п[одібне]) і все це без жодного 
зобов’язання з боку підпілля;

4) Побажання, і то дуже сильне, щоб підпілля вислало за кор-
дон якусь авторитетну особу (Голову Генерального Секретаріату 
УГВР або головного командира УПА) для того, щоб представники 
американського уряду могли з ним переговорити ряд важливих 
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політичних питань, що стосуються боротьби проти Радянського 
Союзу, а також договоритися по питаннях тіснішої співпраці між 
українським підпіллям і американським урядом;

5) Висилка підпільників закордон для вишколу: військового, 
радіозв’язку, і іншого, а також вислання закордон декількох осіб, 
які могли б стати там інструкторами по питаннях конспірації, мето-
дики підпільної роботи і партизанської боротьби, форм і змісту 
пропаганди і т[аке] п[одібне] в умовах радянської дійсності;

6) Різні інші дрібні запити, як:
а) які серії і номери грошей у Москві;
б) якими особистими документами користуються громадяни 

СРСР;
в) чи має підпілля своїх людей в різних промислових осеред-

ках СРСР, у армії, а особливо в окупаційних військах, які нахо-
дяться в Німеччині і Австрії, в урядових кругах і т[аке] п[одібне].

г) якої конкретно технічної допомоги бажає для себе підпілля 
тощо.

д) чи згідне підпілля допомогти американським парашу-
тистам неукраїнцям, які б працювали тільки по їх завданнях і за 
їхніми вказівками.

Це в основному були б всі ці питання і справи, що їх пору-
шували американці при висилці кур’єрів від З[акордонного] 
П[редставництва] УГВР до підпілля в Україну в період від 1949 р. 
по 1951 р.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 55-60. Оригінал. Рукопис.

№ 22
ЛИСТ ВАСИЛЯ КУКА ДО ВАСИЛЯ ГАЛАСИ

[Не пізніше 31 липня 1954 р.]

До 77326

1) «142» «780» «801» «149». «160»-ли «153-ві». Там де «802» 
останній раз бачилися (133, 131) ситуація дуже 297-ла. Здається, 
що хтось 161, хто не знаю. Боюся я там заходити навіть «780» 
210. Можуть бути «209».

2) Що 783 785 знаю. Коли 801 живі, сподіюся, що 778 цей 
146, 150 нам 141.

326	 Розшифровку листа див. документ № 60.
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3) Коли положете 187, то на стіні 1 крок вправо від громовід-
вода нарисуйте хрест + білою крейдою.

4) 2-3 рази в рік до 1955 р., 799 буде 198 296 чи є знак.

Лип[ень] [19]54 р.	 55.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 103. Оригінал. 
Рукопис.

№ 23
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
1 вересня 1954 р.

[…]-ад	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого КУКА Василия Степановича

от 1 сентября 1954 г.

Допрос начат в 09.20
Допрос окончен в 14.00 часов.

ВОПРОС: Покажите о местах Вашего пребывания и укрытия 
после возвращения вас из восточных областей УССР?

ОТВЕТ: После возвращения из восточных областей УССР, 
где я возглавлял т[ак] н[азываемый] «провод» ОУН Южных 
земель, я некоторое время находился в селах Здолбуновского и 
Мизочского районов, Ровенской области. Чаще всего посещал и 
оставался проживать в селе Ильпень, Здолбуновского района327 
и в селе Дермань328, Мизочского района.

Дело в том, что в этих селах находились пункты связи «про-
вода» ОУН, что заставляло меня систематически посещать эти 
села. Кроме того, в этих селах проживали несколько человек, 
хорошо знавших меня и представлявших мне возможность про-
живать в их домах.

327	 Тепер – с. Ільпінь Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
328	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
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В настоящее время фамилии этих лиц я забыл, но знаю, что 
в селе Ильпень я проживал главным образом в центре села в 
нескольких домах и в случае необходимости эти дома мог бы 
показать.

В селе Дермань большую часть я проживал в одном доме, 
где у хозяина имелась дочка по имени Теодора (Дора)329.

ВОПРОС: А в 1944-1945 гг. где и у кого вы укрывались?
ОТВЕТ: В тот период времени я перебрался во Львовскую 

область и здесь скрывался в разных селах, в частности, в селе 
Валуйки, Олесского района, Львовской области330, где имелась 
у меня возможность скрываться в двух домах. Фамилии хозяев 
этих домов я сейчас забыл, но знаю, что в одном из них прожи-
вала дочь хозяина по имени Михаська, а в другом  – хозяйская 
дочь по имени Галина. Дом, где проживала Галина, я больше 
посещал, а в другом доме, где проживала Михаська, я больше 
скрывался.

В этом селе я проживал по несколько недель, затем пере-
ходил в другие села Олесского района и там тоже проживал в 
течение нескольких недель.

В 1945  г. я перешел в Подгаецкий район ,Тернопольской 
области и скрывался в кр[ы]ивке на поле возле села Волощина331, 
а также в самом селе у жителя этого села, являющегося участ-
ником организации украинских националистов и известного в 
подполье под псевдонимом «СТЫР»332.

Дом «СТЫРА» расположен в центре села. В настоящее время 
я мог бы найти этот дом и показать его.

В том же селе была кр[ы]ивка у участника ОУН, известного в 
подполье под псевдонимом «АСС»333, у которого я также некото-
рое время скрывался.

В лесу возле села Волощина было несколько криивок, где 
мне также приходилось укрываться от органов Советской вла-
сти.

ВОПРОС: Где и у кого вы скрывались в 1946-1949 гг.?
ОТВЕТ: Как я уже выше показал, в 1946 г. я укрывался в кри-

ивках возле села Волощина. Зиму же 1946-1947 гг. я скрывался в 
селе Мужилове, Пидгаецкого района, Тернопольской области334 

329	 Теодора (Дора) – Теодора Бухало.
330	 Тепер – с. Волуйки Буського р-ну Львівської обл.
331	 Тепер – с. Волощина Бережанського р-ну Тернопільської обл.
332	 «Стир» – Олексій Бурмило.
333	 «Ас» – Олексій Осадца.
334	 Тепер – с. Мужилів Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
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у одного из жителей этого села, фамилию которого в настоящее 
время не помню, а также в криивке в лесу возле этого села.

Что касается гражданина, у которого я скрывался в селе 
Мужилове, то могу о нем сказать лишь то, что условно в подпо-
лье мы называли его «Усусусом». Такое название ему дали пото-
му, что в свое время он служил в т[ак] н[азываемых] украинских 
сичевых стрельцах – УСС.

В 1947 г. оттуда я перешел в П[е]няцкие леса, что возле села 
П[е]няки, Олесского или Подкаменского районов, Львовской 
области335, где укрывался в криивках до осени 1949 г.

Вместе со мной в тот период в крыивках находились и укры-
вались участники украинского националистического подполья, 
известные в подполье под псевдонимами «ЮРКО»336, «ДУБ»337, 
«ВИШНЕВЫЙ»338, «БАЙДА»339 и другие.

ВОПРОС: Где и у кого в тот период времени укрывалась 
ваша жена?

ОТВЕТ: Жена сначала укрывалась около Пидгаец в селе 
Старое Место, Тернопольской области340 у КАРМЕЛЮК Михай
лины. Позднее, примерно в 1947  г. она перебралась на 
Тростянецкие хутора, Золочевского района, Львовской обла-
сти и проживала у гр[аждан]ки, фамилию которой я сейчас не 
помню, но которую в подполье мы называли «Комсой».

Я лично систематически посещал тогда жену на Тростянецких 
хуторах и встречался с нею.

В одну из зим она перешла и скрывалась в с.  Фольварки, 
под Золочевом341, куда она перебралась благодаря содействию 
жителя этого села  – КОВАЛЫК и была устроена проживать по 
фиктивным документам к одной женщине  – жительнице этого 
села. Впоследствии жена возвратилась снова на Тростянецкие 
хутора, где в 1949 г. была установлена органами МГБ и аресто-
вана.

Позднее она сбежала из-под стражи и находилась затем 
в подполье все время со мной до дня нашего совместного 
ареста.

335	 Тепер – с. Пеняки Бродівського р-ну Львівської обл.
336	 «Юрко» – Мирон Турчиняк, стрілець кур’єрської групи Проводу ОУН.
337	 «Дуб»  – Василь Палцат, стрілець боївки зв’язку, яка обслуговувала 

В. Кука.
338	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
339	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
340	 Тепер – с. Старе Місто Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
341	 Тепер – с. Підгородне Золочівського р-ну Львівської обл.
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ВОПРОС: Покажите о местах вашего укрытия в последую-
щие годы?

ОТВЕТ: В 1949  г. я перебрался скрываться в Бережанский 
район, Тернопольской области и длительное время находился 
там в лесах, а на зиму ушел и скрывался в крыивке, которая была 
оборудована у одного поляка, проживавшего на хуторе возле 
села Лесники, Бережанского района, Тернопольской области342 
и занимавшегося убоем скота в селе по просьбе жителей этого 
села. Детей у этого поляка не было и скрываться у него было 
удобно.

Весною 1950  г. я некоторое время скрывался в лесах 
Бережанского района, а затем перебрался в П[е]няцкие леса, 
Львовской области.

На зиму 1950-1951  г. я ушел в Збаражский район, 
Тернопольской области, где скрывался в крыивке, на поле возле 
с. Курники343, а также и в самом селе у жителя этого села, фами-
лии которого сейчас не припоминаю, но в этот дом водил меня 
«ОЛЕСЬ»344, являющийся окружным «проводником» ОУН.

Летом 1951  г. я скрывался в крыивке участника ОУН 
«ЧАЛОГО»345 на поле возле села Гарбузив, Заложцевского рай-
она, Тернопольской области346. Помню, что к нам в эту крыивку 
приносила продукты девушка по имени Ганя, проживавшая в 
селе Гарбузив.

Оттуда я перебрался в П[е]няцкие леса, где был целое лето 
1951 г., а на зиму снова вернулся в с. Курники, где и скрывался 
до весны 1952 г.

Весной 1952 г. я ушел снова в П[е]няцкий лес и скрывался 
в кыивке «ВИШНЕВОГО» почти до момента обнаружения этой 
крыивки органами МГБ.

В том же 1952  г. я ходил и скрывался некоторое время в 
лесу возле села Конюхив, Козовского района, Тернопольской 
области347, где встречался с «БАЙДОЙ», «ОРАЧЕМ»348 и дру-
гими участниками антисоветского националистического под-
полья. Оттуда уже вместе с «БАЙДОЙ» я пошел в с.  Плихов, 

342	 Тепер у складі м. Бережани Тернопільської обл.
343	 Тепер у складі с. Іванчани Збаразького р-ну Тернопільської обл.
344	 «Олесь» – Іван Комар, керівник Тернопільського окружного проводу ОУН.
345	 «Чалий» – Станіслав Рибак, керівник Заложцівського районного прово-

ду ОУН.
346	 Тепер – с. Гарбузів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
347	 Тепер – с. Конюхи Козівського р-ну Тернопільської обл.
348	 «Орач» – Василь Кузів, охоронець В. Кука.
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Бережанского района349 к ТКАЧУКУ350, у которого провел вместе 
с женой зиму 1952-1953 гг.

Весной 1953  г. я пошел на встречу к руководителю 
Рогатинского надрайонного «провода» ОУН «ШУВАРУ»351 и нахо-
дился на его базе до осени 1953 г. Осенью 1953 г. снова возвра-
тился в село Плихов, Бережанского района и зиму 1953-1954 гг. 
снова скрывался в крыивке, имевшейся у гр[аждани]на ТКАЧУКА.

Весной 1954  г. в мае месяце я направился на связь к 
«ЗЕНОНУ»352, но на пункте связи был задержан и арестован орга-
нами КГБ.

ВОПРОС: С какой целью вы в начале лета 1953 г. находились 
на базе «ШУВАРА»?

ОТВЕТ: Находясь на базе «ШУВАРА», я преследовал цель 
установить связь с ОХРИМОВИЧЕМ353, организовать там через 
«ШУВАРА» и подчиненных ему участников организации украин-
ских националистов контакт со связными ОХРИМОВИЧА. В этом 
была главная цель моего пребывания в 1953 г. на базе «ШУВАРА».

ВОПРОС: Как и через кого была организована ваша связь с 
ОХРИМОВИЧЕМ?

ОТВЕТ: По прибытию и встрече с «ШУВАРОМ», прежде всего, 
встал вопрос о том, где мне скрываться. «ШУВАР» предложил, чтобы 
я пошел в село Беньковцы, Рогатинского района, Станиславской 
области354 к женщине по имени Ганзя, у которой сам «ШУВАР» 
скрывался целую зиму. Однако я считал, что эта связь «ШУВАРА» 
недостаточно надежна и поэтому отказался от ее использования. 
Некоторое время я находился и скрывался в Рогатинском лесу. 
Позднее, по указанию «ШУВАРА», участник ОУН «СИРКО»355 отвел 
меня в село Подкамень356 в дом к одной женщине, фамилии кото-
рой я не знаю, но помню, что у нее было две дочери, одна по имени 
Лида, другая по имени Ромка, причем последняя была влюблена в 
«СИРКО» и поэтому относилась к нам благожелательно.

В этом доме в селе Подкамень я, моя жена и «СИРКО» про-
были несколько дней, а затем были отведены к руководителю 

349	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
350	 Йдеться про господарство Ткачуків у с.  Пліхів Бережанського р-ну 

Тернопільської обл., де тривалий час у криївці переховувався В. Кук.
351	 «Шувар» – Олексій Демський.
352	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
353	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН.
354	 Тепер – с. Беньківці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
355	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу ОУН.
356	 Тепер – с. Підкамінь Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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Букачевского районного «провода» ОУН, известному в подполье 
под псевдонимом «ДАНИЛО»357.

Последний же переправил нас в село Чагрив, Букачевского 
района, Станиславской области358, где мы некоторое время были 
у жительницы этого села по имени Нуська, которая, как я понял, 
являлась близкой связью «ДАНИЛЫ» и что у нее «ДАНИЛА» скры-
вался в течение зимы.

Оттуда «ДАНИЛО» водил нас на встречу в Вишневский лес, 
Букачевского района359 со связными ОХРИМОВИЧА и такая 
встреча состоялась. С нашей стороны ходили на встречу я, 
КУК, моя жена, районный проводник ОУН «ДАНИЛО», боевик 
«ДАНИЛЫ», а впоследствии мой боевик «НАЗАР»360. Были также 
и другие боевики «ДАНИЛЫ».

Со стороны ОХРИМОВИЧА приходили на связь 4 человека. 
Однако лично я их не знал. В беседе с этими боевиками я выяс-
нил, что ОХРИМОВИЧ, якобы, при[й]ти на встречу со мной не 
может, т[ак] к[ак] он, якобы, занят работой на рации. Они выдви-
гали также и другие мотивы невозможности моей встречи с 
ОХРИМОВИЧЕМ. Все это вызвало у меня известные подозрения.

После этой встречи «ДАНИЛО» отвел нас снова в дом Нуськи, 
где мы скрывались некоторое время, после чего укрывались во 
ржи и в других посевах, а впоследствии мы временами заходили 
в этом же селе к другой жительнице этого села, известной под 
условным именем Нанашка и временами скрывались у нее.

ВОПРОС: Еще чем занимались вы на базе «ШУВАРА»?
ОТВЕТ: Кроме того, я имел в виду разыскать почту, адресо-

ванную мне из-за кордона, которую, якобы, получил ОХРИМОВИЧ 
в 1952 г. от связных, прибывших из-за границы.

О том, что ОХРИМОВИЧ выслал такую почту, я узнал из его 
записки, полученной мною уже весной 1953 г.

Поскольку я эту почту не получил, то я рассчитывал, что она 
где-либо должна находиться в банках, спрятанных связными 
ОХРИМОВИЧА, которые впоследствии погибли.

Место, где запрятаны были банки в Рогатинском лесу, знал 
боевик «ШУВАРА» «СОЛОВЕЙ»361, поэтому однажды ночью летом 

357	 «Данило» – Данило Семків.
358	 Тепер – с. Чагрів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
359	 Вишнівський ліс – лісовий масив, розташований неподалік с. Вишнів 

Рогатинського району Івано-Франківської області.
360	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
361	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
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1953 г. я вместе с ним ходил в Рогатинском лесу на розыск этих 
банок.

В результате поисков мы обнаружили кажется 3 банки. В них 
находились лишь старые документы, относящиеся к деятель-
ности ОУН в 1944-[19]46  гг. В этих же банках было примерно 
25 тысяч рублей денег, которые я забрал.

Что же касается почты, высланной мне ОХРИМОВИЧЕМ, 
то в этих банках ее не оказалось. Банки нами были закрыты и 
оставлены на месте в Рогатинском лесу. Мы же с «СОЛОВЬЕМ» 
возвратились обратно.

Кроме того, находясь на базе «ШУВАРА» и узнав от него, что 
в Рогатинском лесу запрятано золото, ценности, американские 
доллары и английские стерлинги, принадлежавшие ранее члену 
«провода» ОУН «МАКСИМУ»362, я поручил «ШУВАРУ» разыскать 
эти ценности с таким расчетом, чтобы использовать их в интере-
сах участников подполья.

Насколько мне известно, на розыск этих ценностей ходил 
«ШУВАР» со своими боевиками. Я в то время ходил на связь к 
ОХРИМОВИЧУ.

Впоследствии «ШУВАР» меня информировал, что этих цен-
ностей им найти не удалось.

Протокол допроса записан с моих слов правильно, 
мне прочитан, в чем и расписываюсь

Кук363

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДЧАСТИ КГБ
	 ПРИ СМ УССР ПОДПОЛКОВНИК	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала Амелина364

Снята копия в І екз.
м/б № 536 
от 18.ХІІ.61 г.365

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 61-71. Завірена 
машинописна копія.

362	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
363	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
364	 Наявний підпис стенографістки.
365	 Виділений курсивом текст дописано синьою ручкою невідомою особою.
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№ 24
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

6 вересня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого КУКА Василия Степановича

от 6 сентября 1954 года
гор[од] Киев.

Допрос начат в 10 ч[асов] 30 м[инут]
Допрос окончен в 14.00

ВОПРОС: Следствию известно, что Вы еще и до сих пор не 
назвали известных Вам мест укрытия бандитов и своих преступ-
ных связей по националистическому подполью. Покажите об 
этом сейчас?

ОТВЕТ: Я назвал известные мне связи по националистиче-
скому подполью, а также показал о местах укрытия бандитов 
ОУН. Я думаю, что мне называть уже больше некого.

ВОПРОС: Это неверно. Следствие в состоянии изобличить 
Вас в том, что Вы говорите неправду. Вам следует честно назы-
вать известные вам места укрытия бандитов ОУН?

ОТВЕТ: Я не знаю, чтобы здесь можно было назвать. Многого 
по этому вопросу я не знаю. Речь могла бы и[д]ти лишь об одной 
крыивке.

ВОПРОС: О какой именно?
ОТВЕТ: Весной 1953 года, когда я встретился с руководите-

лем Рогатинского надрайонного «провода» ОУН «Шуваром»366, я 
поставил перед ним вопрос о том, чтобы иметь место укрытия. 
«Шувар» на это ответил мне, что такого места он не имеет, но 
может поручить боевикам выкопать «крыивку». Такое поручение 
он дал боевикам «Довбушу»367, «Соловью»368 и «Лесю»369. Они 
втроем копали крыивку у дяди «Довбуша», фамилии которого я 
не знаю, но известно мне, что его звали Григорием. 

Эту крыивку они готовили в течении лета, когда я ходил на 
встречу со связными Охримовича. Осенью, примерно в сентя-

366	 «Шувар» – Олексій Демський.
367	 «Довбуш» – Володимир Задвірний.
368	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 
369	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 
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бре 1953 года, «Довбуш» отвел меня и мою жену к своему дяде 
Григорию в село, название которого я не знаю и вряд ли мог бы 
разыскать это село, так как мы пришли ночью. Хотя село может 
быть и нашел бы, но вряд ли сумел бы правильно показать хату.

В построенной боевиками крыивке нам фактически еще 
скрываться не пришлось, так как она была не закончена, не было 
вентиляции, досками она не была оббита, да и земля еще убрана 
не была.

Поэтому некоторое время нам пришлось укрываться у дяди 
«Довбуша» на чердаке его дома. Эту крыивку и место укрытия, 
кроме меня и «Довбуша», знали также моя жена, боевики «Лесь», 
«Соловей» и «Назар»370, который также впоследствии приходил и 
некоторое время скрывался с нами.

ВОПРОС: И это все?
ОТВЕТ: Нет, не все. Кроме этой крыивки мне известно, что 

в селе Пидкамень, Рогатинского района, Станиславской обла-
сти371 у сестры Ромки по имени Настя, и которая от Ромки живет 
отдельно, в стайне имелась крыивка, правда необорудованная. 
Туда, к Насте, меня завел участник националистического подпо-
лья «Сирко»372. В этой крыивке мы с женою и «Сирком» пробыли 
очень недолго, а затем несколько дней укрывались на чердаке 
дома Насти. Ее муж  – Григорий, фамилию его не знаю, очень 
отрицательно относился к нашему приходу и пребыванию у них, 
проявляя трусость и боялся, что все это плохо кончится.

Кроме этого, от руководителя районного «провода» ОУН 
по Букачевскому району  – «Данилы»373 мне стало известно две 
крыивки. Одна из них находится у жителя хутора, что возле села 
Чернив, Букачевского района374, а другая – на поле в 3 или 4 км 
на запад от села Чагрив375.

Весною 1953 года, когда мы возвращались со встречи 
со связными Охримовича376 из Вишневского леса, то шли по 
направлению села Чагрив, но я основательно устал и идти даль-
ше не мог. Поэтому «Данило» вынужден был организовывать 

370	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик керівника Букачівського районного 
проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».

371	 Тепер – с. Підкамінь Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
372	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
373	 «Данило» – Данило Семків.
374	 Тепер – с. Чернів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
375	 Тепер – с. Чагрів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
376	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму».
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отдых. Он завел нас на указанные хутора к дядьке, у которого в 
течение зимы скрывались бандиты ОУН и в частности «Билый»377. 
С хозяином этого дома я не встречался и его не знаю. Там мы 
пробыли день на чердаке, крыивку я осматривал. Она находи-
лась в стайне и была малопригодна для использования. Со мною 
тогда были моя жена, «Данило» и кто-то из боевиков «Данилы», 
но кто именно не помню.

На вторую ночь, когда мы ушли с хуторов в направлении на 
Чагрив, то, не доходя 3 или 4 км до села, на поле «Данила» пока-
зал мне еще крыивку. Дело в том, что «Данила» тогда что-то брал 
в этой крыивке и показывал эту крыивку мне. Она была лучшей, 
чем крыивки по стодолам, в ней было меньше сырости.

ВОПРОС: Почему же ранее Вы не говорили об этом?
ОТВЕТ: Дело в том, что свое положение я оцениваю как бес-

перспективное. Думаю, что рано или поздно мне придется стать 
перед советским судом, который может осудить меня за всю 
антисоветскую подрывную работу к высшей мере наказания. 
Поэтому я рассуждаю так, если, например, мне суждено погиб-
нуть, то какой при этом смысл губить и других людей. Просто 
из чувства жалости мне не хотелось говорить об известных мне 
местах укрытия оуновцев. В частности о владельцах домов, в 
которых имелись крыивки.

ВОПРОС: Таким образом Вы и до сих пор не порвали с наци-
оналистическим подпольем и продолжаете скрывать известные 
вам преступные связи. Покажите о них откровенно?

ОТВЕТ: Действительно, я еще не назвал несколько связей по 
националистическому подполью, но это я сделал опять исходя из 
тех же причин. Мне просто жалко называть людей, которые в той 
или иной мере были связаны с националистическим подпольем, 
да, и по правде говоря, вряд ли эти связи являются серьезными. 
Эти связи сами по себе являются незначительными.

Так, в частности осенью 1953 года участник национали-
стического подполья «Сирко» познакомил меня с девушкой, 
жительницей села Фрага, Рогатинского района, Станиславской 
области378 по имени Мария. Фамилии ее я не припоминаю, ей 
примерно 20 лет, работала в колхозе. Я «Сирко» запретил впо-
следствии встречаться с ней. Ей же я поручал поехать в село 
Розгадов379, Бережанского района, Тернопольской области для 

377	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу ОУН.
378	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
379	 Тепер – с. Розгадів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
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того, чтобы собрать данные о «Байде»380. В селе Розгадове име-
лась одна хата, владелец которой был связан с «Байдой» и мог 
знать о его судьбе. Выполняя мое задание, она ездила в село 
Розгадов и впоследстви[и], когда я встретился с нею вторично, 
она проинформировала меня о результатах поездки. В частно-
сти, она сообщила, что по рассказам жителей села Розгадов в 
районе Зборова было убито два участника националистического 
подполья, один из которых, видимо, являлся «Байдой».

Посылая Марию в село Розгадов, я рассказал ей, что она там 
должна встретиться с девушкой по имени Милька, которая рабо-
тает продавцом раймага в Поморянах, Львовской области381. 
При этом она должна была спросить о хлопцах, которые брали 
у нее материал на рубахи и рассказать какой именно материал.

Из информации Марии я знаю, что она связалась с Милькой 
в раймаге в Поморянах, а затем ездила в село Розгадов.

Кроме этих связей я имел еще одну связь к переправщику 
через реку Днестр, кажется, в селе Мартынив, Бурштынского 
района, Станиславской области382. Летом 1953 года руководи-
тель Бурштынского районного «провода» ОУН «Билый» прибыл 
на связь к «Даниле». В связи с этим я встретился с «Билым». 
Тогда я поставил перед ним вопрос о том, чтобы он дал мне 
надежные связи в случае необходимости переправы через реку 
Днестр. Надо сказать, что с необходимостью такой переправы 
я тогда основательно считался, так как, заподозрив связных 
Охримовича в сотрудничестве с органами МГБ, я мог ожидать 
облавы в любой момент. Поэтому в случае операции мог бы 
бежать через Днестр и таким образом спастись от захвата меня 
органами Советской власти.

«Билый» тогда мне назвал, как наиболее надежную связь 
для указанных целей, охранника поста через Днестр в селе 
Мартынив. Фамилию его не помню. При этом «Билый» перервал 
рубль, один конец которого дал мне, а другой конец этого рубля 
обещал передать охраннику моста. Более того, «Билый» гово-
рил, что через этого охранника в нужный момент я мог связаться 
с ним, «Билым». Однако, впоследстви[и] при встрече с «Билым» 
выяснилось, что этой связью уже нельзя было воспользоваться, 
так как органами МВД в селе Мартынив был арестован заведую-
щий клуба за связь с националистическим подпольем, сознался 

380	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
381	 Тепер – смт. Поморяни Золочівського р-ну Львівської обл.
382	 Тепер – с. Новий Мартинів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
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на допросах и был завербован органами МВД в качестве своего 
секретного сотрудника, о чем он сам впоследстви[и] рассказал. 
Он также рассказал, что получил от органов МВД специальный 
аппарат для сигнализации. Там же, в селе Мартынив, этот зав[е-
дующий] клубом имел какую-то авантюру с работником мили-
ции, после чего ушел в подполье ОУН.

«Билый», рассказывая мне об аресте зав[едующего] клубом, 
говорил, что все другие связи по этому селу, вероятно, потеряли 
свое значение для подполья, в том числе и переправщик.

Вообще то услугами переправщика через реку Днестр я не 
воспользовался и с ним ни разу не встречался, да в этом и не 
было необходимости.

Можно еще сказать и о том, что боевики и участники под-
полья ОУН ходили в села, где через пособников добывали про-
дукты питания. Так, насколько я помню, «Данила» со своим бое-
виком «Дубком»383, кроме Чагрива, посещали еще с. Васючин384. 
В Рогатинском районе боевики часто посещали с.  Ферлиив385, 
Стратин, Бенькивцы, а когда я уходил осенью 1953 года на 
зимовку, то боевики «Лесь», «Соловей» и «Довбуш» заходили к 
одному жителю хутора Крывня, что около Ферлиива, и брали у 
него хлеб на дорогу. Кто этот житель хутора, я не знаю.

Протокол записан с моих слов правильно, мне про-
читан, в чем я и расписываюсь:

Кук386

Допросил: 
	 Зам[еститель] нач[альника] след[ственного] 

управления комитета госбезопасности при 
	 Совете Министров УССР 
	 подполковник		  (МАЙОРОВ)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 79-88. Оригінал. 
Рукопис.

383	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 
проводу ОУН «Данила».

384	 Тепер – с. Васючин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
385	 Тепер – с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
386	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-

токолу допиту.
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№ 25
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
9 вересня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 9 сентября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-00

ВОПРОС: На последнем допросе вы заявили, что скрыли от 
следствия некоторые свои преступные связи в силу жалости к 
ним, и тогда же назвали некоторые из этих связей.

Все ли связи вы назвали, о которых ранее не говорили?
ОТВЕТ: Я действительно сделал заявление о жалости к 

некоторым связям, и это соответствует действительности. Но на 
том же допросе я показал о тех связях, которые скрывал до того 
времени.

В настоящее время сознательно я уже ничего не скрываю. 
Возможно, что о некоторых, незначительных фактах из моей 
деятельности я и не сказал следствию, но сделал это только 
потому, что или не придал им значения, как малозначительным, 
или просто забыл об этом.

ВОПРОС: В таком случае нам необходимо уточнить неко-
торые ваши показания. В частности, на допросе от 6 сентября 
с[его] г[ода] вы упоминали о некой Ромке из села Пидкаминь, 
Рогатинского района.

Когда и сколько времени вы скрывались у нее?
ОТВЕТ: У Ромки я скрывался дважды. Первый раз это было 

весной, примерно, в мае месяце 1953 года, и второй раз, при-
мерно, в сентябре того же года. Первый раз я у нее находился 
вместе с женой и руководителем Рогатинского т[ак] н[азывае-
мого] районного «провода» ОУН «СИРКО»387 в течении несколь-
ких дней. Вторично – в сентябре 1953 года, также вместе с женой 
и «СИРКО». В этот раз мы находились у нее около месяца.

387	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 
ОУН.
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Во время моего вторичного нахождения у Ромки, по пред-
ложению «СИРКО», я вместе с ним и женой в течение 7-8 дней 
скрывались в этом же селе у сестры Ромки по имени Настя, у 
которой был бункер. В этом бункере в зиму с 1952 на 1953 год 
скрывался «СИРКО».

К Насте мы перешли на время, потому что опасались облав 
или обысков. Необходимо отметить, что бункер, расположенный 
в сарае хозяйства Насти, был очень плохой, в силу чего мы почти 
все время скрывались на чердаке ее сарая.

ВОПРОС: Вам известны фамилии Насти и Ромки?
ОТВЕТ: Фамилии их я знал, но в настоящее время забыл. 

Ромка в то время работала продавцом в кооперативе в этом 
же селе, а Настя работала в колхозе. Ромка не замужем, а муж 
Насти по имени Григорий работал в колхозе в этом же селе.

ВОПРОС: Кто посещал вас из участников националистиче-
ского подполья в то время, когда вы скрывались у Ромки и Насти?

ОТВЕТ: Когда мы скрывались у Насти, ко мне никто не 
приходил из участников подполья. Во время же нахождения у 
Ромки, ко мне приходили «ШУВАР»388, «ЛЕСЬ»389, «ДОВБУШ»390 и 
«СОЛОВЕЙ»391.

О том, что я некоторое время скрывался у Насти «ШУВАР» 
мог узнать только позже со слов моих, или «СИРКО».

ВОПРОС: Таким образом следствие констатирует, что, скры-
вая в начале следствия о своем нахождении у Ромки и Насти, вы 
тем самым скрывали от нас одну из связей «ШУВАРА», с помо-
щью которой возможно было бы последнего задержать.

Какую цель вы этим преследовали?
ОТВЕТ: После моего ухода от нее я полагал, что связь Ромки 

и Насти с «ШУВАРОМ» прекратилась и о месте нахождения 
последнего они не знают. Это одна причина, почему я не сказал 
о них, а вторая, и главная, это та, что я уже сказал на допросе 
6 сентября, т[о] е[сть] что из чувства жалости мне не хотелось 
говорить о некоторых моих связях, владельцах домов, где я 
скрывался и, в частности, о Ромке и Насте.

388	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

389	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 
проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

390	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик керівника Рогатинського 
районного проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

391	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 
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ВОПРОС: На допросе 6 сентября вы заявили, что в 1953 году 
скрывались непродолжительное время в бункере, построенном 
«ДОВБУШЕМ» у своего дяди Григория.

Вы не припомнили в каком селе проживает этот Григорий?
ОТВЕТ: Это село расположено на север от села Мелна, 

Перемышлянского района392. На карте я могу его указать.
ВОПРОС: Вам представляется такая возможность.
ОТВЕТ: Это было в селе Тучне, Перемышлянского района393.
К своим показаниям по этому вопросу я должен только доба-

вить, что в этом бункере я был осенью 1953 года дважды, причем 
оба раза в течении нескольких дней.

После нескольких дней пребывания в селе Тучне у дяди 
«ДОВБУША»  – Григория, я вместе с женой, «ДОВБУШЕМ», 
«ЛЕСЕМ», «СОЛОВЬЕМ» и «НАЗАРОМ»394 направились на восток, 
намереваясь пробраться в село Плихов395, чтобы остаться там 
на зиму. 

Во время продвижения на восток, в Рогатинском лесу про-
ходила облава по поимке нелегалов, и мы вернулись обратно, 
причем «ЛЕСЬ» и «СОЛОВЕЙ» остались возле села Ферлиив396, а 
в село Тучне к Григорию возвратились только я, жена, «НАЗАР» и 
«ДОВБУШ». Через 4-5 дней мы направились в село Плихов, где и 
пробыли зиму с 1953 на 1954 год.

Допрос окончен в 12-10

Протокол допроса с моих слов записан правильно, 
мною прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук397

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА ОТДЕЛА СЛЕД

УПРАВЛЕНИЯ КГБ При Совете Министров УССР – 
	 Майор 		 (ПОГРЕБНОЙ)

392	 Тепер – с. Мельна Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
393	 Тепер – с. Тучне Перемишлянського р-ну Львівської обл.
394	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик керівника Букачівського районного 

проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».
395	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
396	 Тепер – с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
397	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 89-93. Завірена 
машинописна копія.

№ 26
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
11 вересня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 11 сентября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-30

ВОПРОС: На протяжении 2-х последних зим вы скрывались в 
бункере у жителя села Плихов398 ТКАЧУКА399.

Когда и кем был построен этот бункер?
ОТВЕТ: Этот бункер был построен летом 1952 года моим 

руководителем связи «БАЙДОЙ»400, погибшим летом 1953 года.
ВОПРОС: ТКАЧУКА вы до этого знали?
ОТВЕТ: Нет, его знал «БАЙДА», который заходил к нему. Со слов 

«БАЙДЫ» мне известно, что ТКАЧУК в период изгнания немцев из 
Западной Украины был связан с оуновским подпольем и оказывал 
некоторое содействие последнему. Зная об этом, «БАЙДА» с моего 
согласия и построил бункер в подвале во дворе ТКАЧУКА.

ВОПРОС: ТКАЧУК знал о вашем положении в подполье?
ОТВЕТ: Я ему не говорил кто я есть, но из неоднократных 

наших разговоров с ним он, по-видимому, догадывался, что я 
один из руководителей подполья.

398	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
399	 Йдеться про господарство Ткачуків у с.  Пліхів Бережанського р-ну 

Тернопільської обл., де тривалий час у криївці переховувався В. Кук.
400	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
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Ткачук и его семья оказывали нам некоторую помощь, в 
частности, в приготовлении пищи, в закупке продуктов, снабже-
нии газетами и т[ому] п[одобное], конечно, за деньги, которые я 
ему давал.

ВОПРОС: Уходя весной этого года из бункера, вы, безуслов-
но, договорились с ТКАЧУКОМ о поддержании с ним связи?

ОТВЕТ: Я сказал ему только о том, что если будет у нас необ-
ходимость, то мы вернемся к нему.

ВОПРОС: И указали срок возвращения?
ОТВЕТ: Нет, я сказал только, что вернемся, когда будет 

такая необходимость. Срок возвращения к нему я не мог уста-
навливать, потому что я намеревался пробраться на Волынь к 
«ЗЕНОНУ»401, с тем, чтобы, возможно, там и остаться надолго.

ВОПРОС: А договоренность о посылке от вас связных к 
ТКАЧУКУ была?

ОТВЕТ: Нет. Я имел в виду, что вернемся или все, кто зимо-
вал у него, или кто-либо один из нас, т[о] е[сть] те, которых он 
знает в лицо – я, моя жена, «ДОВБУШ»402 и «НАЗАР»403.

Думаю, что если мы к зиме этого года не вернемся к нему, то 
у ТКАЧУКА может возникнуть мысль о нашей гибели.

ВОПРОС: Через ТКАЧУКА вы поддерживали с кем-либо 
связь из подполья?

ОТВЕТ: В этом направлении я ТКАЧУКА не использовал и 
о наличии этого бункера в хозяйстве ТКАЧУКА никто не знает 
кроме меня, жены, «ДОВБУША» и «НАЗАРА». Этот бункер знали 
еще мои боевики «БАЙДА», «ОРАЧ»404, и «ЗЕНКО»405, но все они 
погибли. Причем, я уверен, что место нахождения этого бункера 
никто из них никому не сообщил, так как я это запрещал.

ВОПРОС: Что осталось в бункере после вашего ухода весной 
1954 года?

ОТВЕТ: Там осталась пишущая машинка, нелегальная оунов-
ская литература, радиоприемник и некоторые советские книги.

ВОПРОС: А ваши личные, а также организационные архивы 
разве там не остались?

ОТВЕТ: В бункере остался железный бидон емкостью 30 
литров, в котором, кроме националистической литературы, име-
ется незначительное количество и моих архивов.

401	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
402	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
403	 «Назар» – Михайло Фенін, охоронець В. Кука.
404	 «Орач» – Василь Кузів.
405	 «Зенко» – Михайло Заяць.
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Я уже не помню сейчас подробно какие именно там имеются 
документы из моего архива, но полагаю, что там есть некоторые 
отчеты, полученные мною раньше из низовых звеньев подполья, 
моя переписка с ОХРИМОВИЧЕМ406 и т[ому] п[одобное].

ВОПРОС: Раньше вы показывали, что в этом же бункере 
остались и ценности.

Это верно?
ОТВЕТ: Да.
ВОПРОС: Какие ценности там имеются?
ОТВЕТ: На одном из предыдущих допросов я показывал 

о том, что, уходя из этого бункера, я оставил там золотые и 
серебряные изделия. Тогда я показал не точно и сейчас хочу 
уточнить. Перед отходом, весной 1954 года, я имевшиеся у 
меня серебряные монеты весом примерно около 500 граммов, 
а также некоторые золотые изделия весом около 200 граммов 
закопал в огороде, недалеко от бункера. На том же допросе я не 
говорил еще и о том, что вместе с этими ценностями я закопал 
также 20 тысяч рублей советских денег.

Место, где закопаны эти ценности, находится примерно в 
50 метрах от бункера. Особых ориентиров это место не имеет. 
Закопал я их в пластмассовой банке, на глубине примерно около 
метра и весной, по-видимому, хозяин на этом месте вспахал, 
поскольку это было в огороде.

Это место я могу указать только лично.
ВОПРОС: Факт оставления ценностей в огороде ТКАЧУКА сви

детельствует о том, что вы намеревались возвратиться к нему?
ОТВЕТ: Такое намерение у меня, безусловно, было, но на 

ближайшее время мне не нужны были ни ценности, ни деньги, 
поэтому срок возвращения к ТКАЧУКУ был не определенный и 
он, безусловно, зависел от того связался ли бы я с «ЗЕНОНОМ», 
а также и от того, какая ситуация была на территории, где он 
действовал.

ВОПРОС: Откуда вы взяли эти ценности?
ОТВЕТ: Эти ценности в 1949-1950  гг. мне передал 

«БУРЛАН»407 – б[ывший] организационный референт т[ак] н[азы-
ваемого] краевого «провода» ОУН «Подилля».

ВОПРОС: Где еще у вас имеются закопаны ценности и деньги?
ОТВЕТ: Лично у меня тайников с ценностями и деньгами боль-

ше нет, кроме тех, о которых я показал на предыдущих допросах.

406	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН.
407	 «Бурлан» – Іван Прокопишин.
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Летом 1953 года, находясь на Рогатинщине у «ШУВАРА»408 
и зная от «МАКСИМА»409 – б[ывшего] члена т[ак] н[азываемого] 
центрального «провода» ОУН о том, что на территории действия 
«ШУВАРА» имеется тайник с золотом, бумажными долларами 
и стерлингами, а также советскими деньгами, я потребовал от 
«ШУВАРА», чтобы он указал мне этот тайник, но он ходил со сво-
ими боевиками и заявил мне о том, что, якобы, тайника с золо-
том, долларами и стерлингами не нашел.

Но в это время нами был обнаружен тайник с архивами 
«МАКСИМА», где было также около 20-25 тысяч рублей совет-
ских денег. Часть денег я забрал с собой, а небольшая сумма, 
примерно 3 тысячи рублей, осталась вместе с архивами.

Место нахождения этих тайников с архивами и остат-
ком советских денег знают боевики «ШУВАРА»  – «ЛЕСЬ»410 и 
«СОЛОВЕЙ»411. Знает ли это место «ШУВАР», я с уверенностью 
сказать не могу, но надо полагать, что его боевики, безусловно, 
сказали ему об этом.

Допрос окончен в 13-30

Протокол допроса с моих слов записан верно, мною 
прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук412

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА ОТДЕЛА 

СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ КГБ
	 При Совете Министров УССР – 
	 Майор	 (ПОГРЕБНОЙ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 94-100. Завірена 
машинописна копія.

408	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

409	 «Максим» – Роман Кравчук.
410	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
411	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 
412	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 27
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
14 вересня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 14 сентября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 15-00

ВОПРОС: Находясь на нелегальном положении, кому и куда 
вы писали письма?

ОТВЕТ: О способах своей связи с отдельными лицами, нахо-
дящимися в оуновском подполье, я уже дал показания.

ВОПРОС: Вы показывали о нелегальных путях связи, а нас 
интересует, когда и кому вы направляли письма обыкновенной 
почтой?

ОТВЕТ: Был один случай весной этого года, когда я послал 
одно письмо в село Фрага, Рогатинского района, Станиславской 
области413. Это было после неудачного посещения т[ак] н[азы-
ваемого] «мертвого» пункта» связи с «ШУВАРОМ»414. Об этом 
пункте связи я дал подробные показания.

ВОПРОС: Кому вы направили это письмо?
ОТВЕТ: Жительнице этого села по имени Мария, фамилию 

которой я забыл, но если вспомню, скажу.
ВОПРОС: Какой характер носила связь Марии с оуновским 

подпольем?
ОТВЕТ: В прошлом году меня с ней познакомил «СИРКО»415 – 

руководитель т[ак] н[азываемого] районного «провода» ОУН на 
Рогатинщине. Знакомство с ней произошло во дворе ее дома, 
куда меня завел «СИРКО» и отрекомендовал ее, как девушку, 
способную выполнить любое наше поручение. Более подробно 
мне о ней он ничего не сказал.

413	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
414	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
415	 «Сірко» – Іван Задорожний.
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На одном из предыдущих допросов я уже показывал, что еще 
в прошлом году, находясь на территории действия «ШУВАРА», я 
посылал эту Марию в с. Розгадов416, с целью собрать сведения об 
обстоятельствах гибели моего руководителя связи «БАЙДЫ»417. 
Это задание она выполнила.

Осенью прошлого года, перед тем как уйти на зимовку в 
бункер в село Плихов418, я договорился с Марией, чтобы она 
весной приехала в с.  Розгадов на одну из конспиративных 
квартир «БАЙДЫ», содержателем которой является девушка 
по имени Милька. Милька проживает в этом селе, но рабо-
тает продавцом в одном из магазинов районного центра 
Поморяне419.

Тогда же я с Марией договорился, что если она мне понадо-
бится раньше, чем до весны, то я напишу ей письмо, после полу-
чения которого она обязана будет явиться в указанную выше 
конспиративную квартиру у Мильки.

ВОПРОС: Вы договорились и об условностях этого письма?
ОТВЕТ: Письмо должно быть обыкновенного характера, но за 

подписью «Марийка». Эта подпись и говорила как раз о том, что 
письмо исходит от меня и что она должна приехать в с. Розгадов. 
Срок ее прибытия был установлен примерный, т[о] е[сть] она 
должна была прибыть в с.  Розгадов примерно через 10 дней 
после даты, указанной в письме.

Когда в апреле с[его] г[ода] мне не удалось установить связь 
с боевиками «ШУВАРА», находившийся вместе со мной боевик 
«ДОВБУШ»420 под мою диктовку написал письмо Марии, а млад-
шая дочь хозяина, где был расположен наш бункер в с. Плихов, 
отнесла его на почту. Причем, в целях конспирации, это письмо 
было опущено только в Бережанах.

ВОПРОС: Вы встретились с Марией?
ОТВЕТ: Нет, не встретился, потому что, когда я послал 

«ДОВБУША» к Мильке, то Мария к тому времени, прождала 
несколько дней и, не дождавшись нас, уехала обратно домой.

Уезжая, она сообщила Мильке для передачи нам, что никто 
к ней, в том числе и «СИРКО», еще не приходили и от местных 
жителей она слыхала, что возле села Черче421 убито два неле-

416	 Тепер – с. Розгадів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
417	 «Байда» – Василь Порплиця.
418	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
419	 Тепер – смт. Поморяни Золочівського р-ну Львівської обл.
420	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
421	 Тепер – с. Черче Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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гала, но кого именно она не знает. Эти сведения и передала 
Милька «ДОВБУШУ».

ВОПРОС: Что вы после этого предприняли?
ОТВЕТ: В связи с тем, что Мария не привезла каких-либо 

конкретных сведений о существующей ситуации в Рогатинском 
подполье, я принял решение идти на встречу к «ЗЕНОНУ»422.

ВОПРОС: Почему до сего времени вы скрывали от следствия 
факт посылки к Марии письма и ее приезд к вам?

ОТВЕТ: Частично об этой Марии я сообщил на допросе 
6 сентября с[его] г[ода], но не полностью. Тогда я скрыл о том, 
что направлял к ней письмо весной этого года. Но при этом я 
не преследовал каких-либо целей и не сообщил об этом только 
потому, что не придавал этому серьезного значения.

ВОПРОС: Вы не могли не придавать этому серьезного зна-
чения, так как вопросом наличия у вас связей на Рогатинщине 
следствие интересовалось неоднократно?

ОТВЕТ: На одном из последних допросов я уже заявил о том, 
что в начале следствия я, расценивая свою дальнейшую пер-
спективу, как необходимость стать перед судом, исходил из тех 
соображений, что если уже отвечать мне одному, то не следует 
«тянуть» за собой и других. Но в дальнейшем я решил назвать 
все остальные свои связи. Так получилось и с Марией. Вначале я 
о ней не говорил, а после сказал следствию, я считал, что это не 
имеет существенного значения лишь только потому, что я назвал 
Марию, как связь «СИРКО» и как человека, который выполнял 
мои поручения еще в прошлом году.

ВОПРОС: С какого времени вы знаком с Милькой из села 
Розгадов?

ОТВЕТ: О Мильке я неоднократно слыхал еще от «БАЙДЫ» 
о том, что он связан с ней, посещал ее и она оказывала ему 
содействие в приобретении одежды и других необходимых 
вещей. Ее квартиру посещали также мои боевики «ОРАЧ»423 и 
«ЗЕНКО»424.

Лично я с ней познакомился только осенью прошлого года, 
уже после возвращения с Рогатинщины в то время, когда уже осел 
на зимовку в бункере в с. Плихов. Меня к ней завел «ДОВБУШ», 
которого раньше с ней познакомил боевик «ШУВАРА» «ЛЕСЬ»425. 

422	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
423	 «Орач» – Василь Кузів.
424	 «Зенко» – Михайло Заяць.
425	 «Лесь» – Микола Кривень.
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«ЛЕСЬ» же эту квартиру знал потому, что вместе с «БАЙДОЙ» 
посещал ее.

Своим посещением Мильки осенью я преследовал цель 
познакомиться с ней и узнать более подробно об обстоятель-
ствах гибели «БАЙДЫ». Встреча была непродолжительной и 
никаких заданий ей я тогда не давал.

Весной этого года я вторично посетил ее вместе с 
«ДОВБУШЕМ». На этот раз я преследовал цель узнать от нее 
сведения о ситуации в районе, так как она общалась среди насе-
ления. Кроме того, я предупредил ее о том, что к ней возможно 
приедет одна девушка, имея при этом в виду упоминаемую выше 
Марию из Рогатинщины.

Больше к ней я не ходил, но вскоре мы написали письмо 
Марии и для встречи с ней к Мильке ходил «ДОВБУШ». Как я уже 
показал, с Марией не встречались, так как она уехала.

Допрос окончен в 17-20

Протокол допроса с моих слов записан верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук426

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛА СЛЕД

УПРАВЛЕНИЯ КГБ При Совете Министров УССР – 
	 Майор 		 (ПОГРЕБНОЙ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 101-106. Завірена 
машинописна копія.

426	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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№ 28
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ 

ВАСИЛЯ КУКА
17 вересня 1954 р.

ИР-3	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 17 сентября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 16-30

ВОПРОС: Уточните, кто весной этого года писал адрес на 
письме в адрес Марии в с. Фрага427?

ОТВЕТ: Как я уже показывал раньше, это письмо писал под 
мою диктовку «ДОВБУШ»428. Адрес на письме писал тоже он.

ВОПРОС: А адрес Марии «ДОВБУШ» знал раньше, или вы 
сказали ему?

ОТВЕТ: Знал ли этот адрес раньше, я с уверенностью ска-
зать не могу, но не исключаю, что он знал эту Марию еще раньше 
меня, так как он все время находился в подполье на Рогатинщине 
и возможно слыхал об этой Марии и даже имел с ней связь.

Насколько мне помнится, когда весной этого года я посылал 
«ДОВБУША» к Мильке в с.  Розгадов429 для встречи с Марией, 
«ДОВБУШ» мне заявил о том, что знает эту Марию.

ВОПРОС: Мария и Милька знают о вашем положении в под-
полье ОУН?

ОТВЕТ: Нет. Они знают, что я нахожусь на нелегальном поло-
жении. Возможно делают какие-то предположения о моем зани-
маемом положении, но я лично об этом им нечего не говорил и 
псевдонима своего им не называл.

ВОПРОС: С какого времени Милька связана с подпольем?
ОТВЕТ: Я об этом не знаю. С ней близко был знаком 

«БАЙДА»430, который имел связи с ней давно.
ВОПРОС: Как вы связались с Милькой?

427	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
428	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
429	 Тепер – с. Розгадів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
430	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
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ОТВЕТ: Об этой Мильке я слыхал еще раньше от «БАЙДЫ» 
и когда после гибел[и] его, осенью пришлого года я из 
Рогатинщины вернул в с. Плихов, то я послал к ней «ДОВБУША», 
который знал ее от «ЛЕСЯ»431. Таким образом с Милькой меня 
познакомил «ДОВБУШ» и, как я уже показывал на предыдущих 
допросах, я лично с ней встречался только два раза, один раз 
осенью пришлого года и второй раз весной этого года.

ВОПРОС: Как фамилия Мильки?
ОТВЕТ: Я этого не знаю.
ВОПРОС: А как фамилия Марии?
ОТВЕТ: Ее фамилию я забыл, но она где-то у меня имеется 

записана в зашифрованном виде. Скорее всего эта запись оста-
лась в бункере в с. Плихов432.

Допрос окончен в 18-15

Протокол допроса с моих слов записан верно, мнеой 
прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук433

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛА СЛЕД

УПРАВЛЕНИЯ КГБ при СМ УССР – 
	 Майор	 (ПОГРЕБНОЙ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 107-109. Завірена 
машинописна копія.

431	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 
проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

432	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
433	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 29
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
24 вересня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 24 сентября 1954 г., гор[од] Киев
Допрос начат в 10-00

ВОПРОС: Являясь одним из руководителей оуновского под-
полья на Украине и имея в своем подчинении т[ак] н[азываемую] 
«СБ», вы, безусловно, пытались внедрить своих людей в органы 
госбезопасности.

Покажите об этом?
ОТВЕТ: Засылать своих людей в систему органов госбезо-

пасности мы не могли, так как были в этом отношении слабы и 
не имели такой возможности. Единственно, что мы делали – это 
в некоторых случаях выявленных агентов органов госбезопасно-
сти использовали в своих целях.

Я лично этим вопросом не занимался и все это находилось 
в руках «СБ», главная задача которого сводилась к выявлению 
агентуры органов госбезопасности, к уничтожению заподозрен-
ных участников подполья и гражданского населения.

Как я уже показывал на одном из предыдущих допросов, 
работа «СБ» по выявлению и уничтожению заподозренных лиц 
носила большие размеры, нередко убивали и невинных людей.

Мне, как одному из руководителей ОУН, периодически 
докладывали о некоторых, наиболее важных действиях «СБ», 
иногда присылали протоколы допросов лиц, арестованных «СБ», 
но в настоящее время в силу давности я могу припомнить только 
отдельные случаи из деятельности «СБ» по выявлению агентуры 
органов госбезопасности.

ВОПРОС: Какие случаи припоминаете?
ОТВЕТ: В 1946 или 1947 году руководитель «СБ» краевого 

«провода» ПЗУЗ «СМОК»434 прислал мне материалы о том, что из 

434	 «Смок» – Микола Козак.
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Киева к нему направили агента органов госбезопасности некую 
ФОЮ Людмилу, которая, явившись к нему, созналась в этом и 
при ее содействии «СМОК» пригласил к себе на Волынь еще двух 
человек, один из которых был по фамилии ТАРАН435. При помо-
щи ФОИ он «разоблачил» их в связи с МГБ и уничтожил. ФОЯ же 
осталась при «СМОКЕ» и впоследствии была убита войсками МГБ.

Примерно в тоже время референт «СБ» центрального «про-
вода» ОУН «Михайло»436 рассказывал мне о неких «ОЛЕГЕ» и 
«НАЛЫВАЙКО», в отношении которых он установил, что они 
являются агентами МГБ. «ОЛЕГ» продолжал работать в подпо-
лье после этого и был уничтожен во время одной из операций. 
Какова судьба «НАЛИВАЙКО» мне не известно. Оба они, якобы, 
были завербованы в качестве агентов МГБ в гор[оде] Киеве, 
причем «НАЛЫВАЙКО» после вербовки его МГБ, кажется, руко-
водил группой агентов МГБ во Львовской области437.

В 1946 г. со слов «МИХАЙЛА» мне стало известно о том, что 
«СБ» арестовало связную ШУХЕВИЧА некую «МАРИЙКУ»438, так 
как она была завербована МГБ. Это дело не было доведено «СБ» 
до конца, так как «МАРИЙКА» погибла во время операции вместе 
с «МИХАЙЛОМ» в одном бункре.

435	 Йдеться про Михайла Захаржевського – «Тарана», керівника леген-
дованого проводу ОУН у м. Києві.

436	 «Михайло» – Микола Арсенич.
437	 Йдеться про агентурно-бойову групу НКВС УРСР під керівництвом 

старшого лейтенанта Кащеєва («Тиміша»), яка діяла під виглядом супроводу 
командира Вінницької воєнної округи УПА «Олега»-«Остапа» на території Волині 
та Галичини. Дана спецгрупа на Волині увійшла в довір’я до курінного Степана 
Савчука – «Наливайка» та його охорони (використовувала його, як писали опе-
ративники, «в темну»). Той же, не підозрюючи «Остапа» у підступі, погодився 
провести групу останнього в Галичину та зв’язати з командиром УПА-Південь 
В. Куком – «Лемішем». У такий спосіб спецгрупа Кащеєва вийшла на організа-
ційні зв’язки в Підкамінському, Пониковицькому та Олеському р-нах Золочівської 
округи ОУН, де завдала підпіллю значних втрат як вбитими, так і захопленими 
у полон. 20 червня 1945 р. в Олеському районі спецгрупа роззброїла курінного 
«Наливайка» та його супровід у кількості 12 осіб, які були передані у місцевий рай-
відділ НКВС. Відтак курінного оперативники НКВС завербували, звільнили з-під 
варти і він, під пильною охороною бійців спецгрупи, продовжував діяти в даній 
місцевості. Проте діяти цій спецгрупі НКВД довелося недовго, оскільки служ-
бі безпеки ОУН вдалося її розкрити, а відтак і в значній мірі знищити. Зокрема, 
13 червня 1945 р. у с. Станимир Перемишлянського р-ну, куди, мовби для зв’язку 
з «Лемішем», була приведена група «перевертнів», повстанцями захоплено, а 
згодом зліквідовано, заступника керівника агентурно-бойової групи «Остапа» та 
його охоронців «Осу» та «Кармелюка». Невдовзі окружною боївкою СБ був захо-
плений «Наливайко», а його охорона знищена.

438	 Йдеться про «Марусю» – Марію Римик.
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В 1950 году я направил на восток Украины в качестве руко-
водителя краевого «провода» ОУН «ПОДИЛЛЯ» «УЛАСА»  – БЕЙ 
Василия. В 1951 году он вернулся на запад ко мне вместе с 
«БЫСТРЫМ»439 и еще одним боевиком, кличку которого не помню. 
«УЛАС», придя в Бережанский район к своему организационно-
му референту «БУРЛАНУ»440, рассказал о том, что он и боевик 
«БЫСТРЫЙ» завербованы орган[ами] МГБ. «БУРЛАН» направил 
«УЛАСА» ко мне, а «БЫСТРОГО» расстрелял сам. «УЛАС» под-
твердил мне о том, что он завербован МГБ, рассказал о местах 
встреч с органами МГБ, о тайниках, посредством которых он 
должен был связываться с МГБ, назвал фамилии некоторых 
сотрудников МГБ, которыми он был завербован и с которыми 
должен был поддерживать связи. Учитывая его признание, я не 
решился его наказывать за это. В мае 1952 года «УЛАС» вместе 
с охранной боевкой погиб в Тернопольской области.

От «БУРЛАНА» мне стало известно о том, что направленная 
им в Харьков оуновка по имени Изидора, фамилии ее не знаю, 
завербована МГБ и приезжала в западные области Украины. 
Подробностей этого дела я не знаю, но руководитель т[ак] н[а-
зываемого] окружного «провода» в Кременецком районе сооб-
щил мне, что Изидора погибла в бункере вместе с работником 
«СБ».

До 1948 года руководителем т[ак] н[азываемого] окружного 
«провода» на Рогатинщине был «ШПАК»441, который был задер-
жан МГБ, завербован последним и выпущен на волю. «ШПАК» 
установил связь с боевиками члена центрального «провода» 
ОУН «МАКСИМА»442, а после [установил] письменную связь с 
«МАКСИМОМ». Со слов «МАКСИМА» мне известно, что «ШПАК» 
вначале не сознавался, что является агентом МГБ, но после в 
записке «МАКСИМУ» этого уже не скрывал. «МАКСИМ» мне рас-
сказывал также, что «ШПАК» передал «МАКСИМУ» фотокарточку 
жены «ОРЛАНА»443  – «МАРИЧКИ»444, которую он, якобы, приобрел 
в МГБ без ведома последних, так как «МАРИЧКА» была задержа-
на, а после завербована МГБ. Эту фотокарточку, где «МАРИЧКА» 
была сфотографирована с сотрудниками МГБ, «МАКСИМ» прислал 

439	 «Бистрий» – особа не встановлена.
440	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 

крайового проводу ОУН.
441	 «Шпак» – Зиновій Благий.
442	 «Максим» – Роман Кравчук.
443	 «Орлан» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
444	 «Марічка» – Марія Савчин (у заміжжі – Галаса).
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мне. Я хотел ее направить «ОРЛАНУ», но не помню сделал ли я это. 
Возможно, что фотокарточка находится где-то в моем архиве.

ВОПРОС: Вы после этого встречались со «ШПАКОМ»?
ОТВЕТ: Нет, не встречался и, насколько мне известно, 

«МАКСИМ» с ним также не встречался, так как опасались его.
ВОПРОС: Продолжайте свои показания об использовании 

агентов МГБ в своих целях?
ОТВЕТ: В 1944 году, находясь на Волыни, у меня была связ-

ная из с. Дермань445, молодая девушка, фамилию которой и ее 
псевдоним я не помню. Впоследствии она выехала во Львов и 
оттуда пыталась установить с подпольем связь. «СМОК» подо-
зревал ее в том, что она является агентом МГБ, хотел ее даже 
привлечь к ответственности, но я ему запретил это делать и в 
дальнейшем связи с ней не имел.

Примерно в 1948 году из записок «УЛЬЯНА»446 я узнал, что 
эта девушка учится во Львове, изучает английский язык и на 
мою просьбу к «УЛЬЯНУ» о том, чтобы он приобрел мне книги на 
английском языке, он ответил, что может их приобрести через 
эту девушку. Некоторые книги на английском языке он мне прис
лал, но приобрел ли он их через нее, я не знаю.

И, наконец, мне известен еще один агент МГБ  – дочь 
ТКАЧУКА  – хозяина, во дворе которого в селе Плихов447 был 
построен бункер, где я в течении последних двух лет скрывался. 
Имя ее Текля. Она была завербована Тернопольским управ-
лением МГБ зимой с 1952 на 1953  год. Материалов о том, что 
мы скрывались у нее она в МГБ не дала и в то время, когда мы 
скрывались в ее дворе, к ней неоднократно приходили на встре-
чу работники Тернопольского управления МГБ. Встречи Текли с 
ними происходили во дворе дома.

Текля называла мне псевдоним, полученный в МГБ, но я его 
забыл.

ВОПРОС: Вы перечислили ряд лиц, которых заподозрили 
в связях с органами МГБ, но ничего не сказал о том, как вы их 
использовали для дезинформации органов МГБ?

ОТВЕТ: Со всеми перечисленными выше лицами, за исклю-
чением «УЛАСА», я лично связи не имел и, таким образом, их не 
использовал для дезинформации органов МГБ. Знаю только, 

445	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
446	 «Ульян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного про-

воду ОУН.
447	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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что ФОЮ использовали для дезинформации МГБ и она ездила с 
этой целью несколько раз в Киев, но детали этого дела я не знаю.

Я лично мог использовать для игры с МГБ только «УЛАСА», 
но этого не сделал, потому что я придерживался принципа 
подальше от лиц, заподозренных в связи с МГБ и избегать вся-
ких игр с последними, ибо не был уверен, что кто-либо из этих 
агентов в любое время не мог предать меня.

ВОПРОС: О вербовке «УЛАСА» МГБ вы сообщали за границу?
ОТВЕТ: Нет.
ВОПРОС: А о других перечисленных Вами лицах?
ОТВЕТ: Сообщали о «ШПАКЕ». О «МАРИЧКЕ» мог сообщить 

ШУХЕВИЧ448 или «ПОЛТАВА»449. Я этого не делал. Сообщали ли о 
других, не знаю.

До 1946 года я получал информации из Львова от некоего 
ПРИШЛЯКА – «МИКУШКА»450. Из этой информации было видно, 
что во Львовском управлении МГБ у него имеется свой человек, 
работавший, кажется, шофером. В силу давности я подробно-
стей этого дела не помню, но ПРИШЛЯК вскоре был арестован 
МГБ и связь с этим шофером прервалась. Безусловно, более 
подробно о нем может показать сам ПРИШЛЯК.

ВОПРОС: Где еще в системе органов МГБ и МВД у вас име-
лись свои люди?

ОТВЕТ: Мне об этом неизвестно.
ВОПРОС: Вы правду показали по этому вопросу?
ОТВЕТ: Да.

Допрос окончен в 12-30

Протокол допроса с моих слов записан верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук451

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛА 

СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ КГБ при СМ УССР – 
	 Майор	  (ПОГРЕБНОЙ)

448	 Йдеться про Романа Шухевича – «Чупринку», керівника збройного 
підпілля ОУН в Україні.

449	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
450	 Йдеться про Григорія Пришляка – «Мікушку».
451	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 110-117. Завірена 
машинописна копія.

№ 30
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО МОЖЛИВІСТЬ 

ВСТАНОВЛЕННЯ ЗВ’ЯЗКУ З «ШУВАРОМ» 
[Не раніше 24 вересня 1954 р. – не пізніше 14 жовтня 1954 р.]

ИР-2	 Перевод с украинского

МОИ ВОЗМОЖНОСТИ СВЯЗИ С «ШУВАРОМ»452

Уходя с Рогатинщины, осенью 1953  г. я договорился с 
«ШУВАРОМ» о таких возможных формах связи между нами:

а) Нормальная подпольная связь на мертвом пункте, о 
которой я уже раньше рассказывал. Сам «ШУВАР» этого места 
не знал, но об этом месте знали его связные «ЛЕСЬ»453 и 
«СОЛОВЕЙ»454, которых он, «ШУВАР», должен был высылать в 
обусловленные между нами даты. «ШУВАР» знал эти даты и знал 
пароли. Сейчас я их не припоминаю, они записаны в моей запис-
ной книжке;

б) Связь через «ДОВБУША»455 и «НАЗАРА»456. В случае, если 
на м[ертвый] п[ункт] никто от «ШУВАРА» не приходил, то для 
того, чтобы связаться с «ШУВАРОМ», я должен был выслать в 
Рогатинский район «ДОВБУША» и «НАЗАРА» на квартиры, извест-
ные «ДОВБУШУ», через которые он, «ДОВБУШ», мог бы отыскать 
местных подпольщиков и через них связаться с «ШУВАРОМ». 
Конкретно, на каких именно квартирах «ДОВБУШ», должен был 
искать подпольщиков и «ШУВАРА» я не договаривался, потому 

452	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

453	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 
проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

454	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 

455	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
456	 «Назар» – Михайло Фенін, охоронець В. Кука.
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что трудно было вперед предвидеть, какую из тех квартир (или 
вследствие их расконспирации органами МВД, или по каким-ни-
будь другим причинам), в конце концов, будут вынуждены под-
польщики оставить и в них не заходить. В то время (осень 1953 г.) 
я имел в виду такие квартиры: в селе Пидкаминь457 у Ромки или 
ее сестры, в селе Фирлеев458 у «Маринки» (девушка «ЛЕСЯ»), на 
хуторе Кревна459 у одного жителя этого села, фамилию которо-
го я не знаю, в с.  Турче460 (кривой дядька), про которого знали 
«ЛЕСЬ» и «СОЛОВЕЙ», в с. Фрага461 у девушки Сташки, а также 
другие квартиры, известные «ДОВБУШУ» и боевикам «ШУВАРА», 
о которых я не знал.

в) Связь письмом через почту. Для этой цели я обусловил 
с «ШУВАРОМ» код, при помощи которого можно было бы нам 
посоветоваться в кое-каких делах, а, в частности, сообщить о 
том, кто погиб, арестован и т[ому] п[одобное]. В случае, если 
бы порвалась между нами связь, я мог таким способом (пись-
мом) снова с «ШУВАРОМ» связаться. Для этой цели «ШУВАР» 
назвал мне один адрес в с. Фрага (у Сташки). Я этого адреса не 
записал и сейчас не помню. Относительно этого адреса, а также 
других адресов, на которые я мог бы писать письма к «ШУВАРУ», 
я «ШУВАРУ» сказал, что в случае необходимости я спрошу адрес 
у «ДОВБУША» и поэтому записывать адреса мне нет необходи-
мости. Относительно того, когда именно и в какое время я такое 
письмо напишу, мы не договаривались.

Обратного адреса к себе я «ШУВАРУ» не хотел давать, моти-
вируя это тем, что сам не знаю где я буду находиться. Так посту-
пил я потому, чтобы не расконспирировать перед «ШУВАРОМ» 
своего места нахождения, а также потому, что такого адреса у 
меня действительно не было. Однако я «ШУВАРУ» сказал, что в 
случае необходимости я такой адрес сообщу ему в письме.

На письменную форму связи я согласился только потому, 
что «ШУВАР» очень настойчиво об этом просил. Я лично до того 
времени легальной почтой никогда не пользовался, ибо считал, 
что такая форма связи очень легко может привести к расконспи-
рации.

До а)

457	 Тепер – с. Підкамінь Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
458	 Тепер – с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
459	 Очевидно, йдеться про с. Кривня Рогатинського р-ну Івано-Франківської 

обл.
460	 Тепер – с. Тучне Перемишлянського р-ну Львівської обл.
461	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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На мертвый пункт до мая 1954 года от «ШУВАРА» никто 
не приходил. Навещал ли кто этот пункт позднее, я не знаю. 
Считаю, что эта форма связи между мной и «ШУВАРОМ» зараз 
уже неактуальная и связаться через этот пункт уже не удастся.

До б)
Возможность связаться мне с «ШУВАРОМ» через «ДОВБУ

ША» и «НАЗАРА» больше всего реальна и правдоподобна. Она у 
«ШУВАРА» не вызывала бы никакого подозрения и была бы для 
него целиком понятна.

Для этого необходимо было бы выслать в Рогатинский 
район «ДОВБУША» и «НАЗАРА». Они должны зайти на известные 
«ДОВБУШУ» квартиры, расспросить у хозяев про «хлопцев», 
когда были, будут ли еще и когда, что говорили и т[ому] п[одоб-
ное] и оставить им от себя соответствующие записки, в которых 
назначили бы себе с ними встречу.

Если подпольщики эти квартиры навестят, то связаться тем 
способом через боевиков «ШУВАРА» с «ШУВАРОМ» не пред-
ставляло бы больших трудностей.

До в)
Связаться при помощи письма можно так:
1. Написать кодированное письмо в адрес «Сташки» или 

«Ромки», сообщая в нем (письме) «ШУВАРУ» о том, что я жив и 
чтобы он сообщил мне кратко о ситуации вокруг себя. Очевидно, 
в письме нужно было бы сообщить обратный адрес, на который 
мог бы «ШУВАР» ответить. Обратный адрес, я думаю, должен 
быть из отдельных районов (например, из района Броди462, 
Кременец463, или других), чтобы было оправдание на то обстоя-
тельство, почему я до сих пор не прислал к «ШУВАРУ» «ДОВБУША» 
и «НАЗАРА». Можно также сообщить «ШУВАРУ», что «ДОВБУШ» и 
«НАЗАР» шли к нему («ШУВАРУ») и в дороге где-то погибли. Это 
уже зависит от того, как лучше.

[...]464

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 118-121. Копія. 
Машинопис.

462	 Йдеться про м. Броди Львівської обл.
463	 Йдеться про м. Кременець Тернопільської обл.
464	 Можливо, закінчення документа втрачено під час копіювання.
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№ 31
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА 
14 жовтня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича

От 14 октября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 15 ч[асов] 20 м[инут]

ВОПРОС: До сего времени вы не называли еще все связи к 
«ЛИМАНУ»465 и «ШУВАРУ»466?

ОТВЕТ: К «ЛИМАНУ» у меня связи нет с 1952 года и как свя-
заться с ним я не знаю.

К «ШУВАРУ» я уже назвал все возможные средства связи.
ВОПРОС: Нет, не все. А договоренность с ним о переписке 

почтой разве у вас не существовала?
ОТВЕТ: В основном с «ШУВАРОМ» я должен был связаться 

через «мертвый пункт» в лесу, о котором я уже дал показания.
Кроме того, направляя со мной своего боевика «ДОВБУ

ША»467, «ШУВАР» сказал, что, если мне понадобиться установить 
связь с ним, то я должен буду направить «ДОВБУША», а он всег-
да найдет «ШУВАРА». 

Правда, была у нас договоренность еще и о переписке. С 
этой целью мы выработали код условностей. Перед отходом с 
территории действия «ШУВАРА», последний мне сказал, что я 
могу написать письмо к Ромке из с.  Пидкаминь468, к Марийке 
из с. Ферлеев469, а также на хутор Кривень470 и в село Фрага471. 

465	 «Лиман»  – Володимир Качур, керівник Золочівського надрайонного 
проводу ОУН.

466	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

467	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
468	 Тепер – с. Підкамінь Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
469	 Тепер – с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
470	 Очевидно, йдеться про с. Кривня Рогатинського р-ну Івано-Франківської 

обл.
471	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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Адреса этих лиц хорошо знает «ДОВБУШ». Причем, «ШУВАР» 
перед самым нашим отходом вызвал к себе «ДОВБУША» и про-
верил, запомнил ли последний эти адреса.

Я же своего адреса ему не давал и вообще эту связь, т[о] 
е[сть] письменную связь, я не имел в виду использовать, так 
как в этом случае я обязан был бы дать свой адрес, безусловно, 
подставной, но тем не менее это в какой-то мере угрожало рас-
шифровкой моего места нахождения.

Допрос окончен в 17 ч[асов] 40 м[инут]

Протокол допроса записан с моих слов верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук472

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛА 

СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ КГБ при СМ УССР – 
	 Подполковник		  (ПОГРЕБНОЙ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 122-123. Завірена 
машинописна копія.

472	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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№ 32
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
6 листопада 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 6 ноября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 15-20

ВОПРОС: В планах антисоветской деятельности ОУН городу 
Львову вероятно отводилось важное место.

Покажите подробно об этом?
ОТВЕТ: Действительно, городу Львову в планах своей анти-

советской деятельности центральный «провод» ОУН отводил 
одно из важных мест потому, что город Львов является важным 
культурным и политическим центром, через который можно было 
оказывать серьезное влияние на всю политическую жизнь насе-
ления западных областей УССР. Кроме того, в гор[оде] Львове 
собирались всевозможные данные по различным вопросам 
общественной жизни населения и если бы националистическое 
подполье смогло бы располагать этой информацией, то это 
имело бы большое значение для всей деятельности антисовет-
ской националистической организации.

Именно поэтому мы предавали особое значение созданию 
националистической организации в гор[оде]  Львове и такая 
централизованная организация украинских националистов в 
гор[оде] Львове действительно существовала, но в 1941 году эта 
организация почти полностью была ликвидирована органами 
НКВД.

После освобождения гор[ода]  Львова от немецких окку-
пантов по прежнему стояла задача создания единой нацио-
налистической организации в гор[оде]  Львове. С этой целью 
в гор[од]  Львов был направлен представитель референтуры 
«СБ»  – ПРИШЛЯК473, которому сравнительно быстро удалось 

473	 Йдеться про Григорія Пришляка – «Мікушку».
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создать организационную сеть и через нее получать необходи-
мые информации.

Однако, быстрота создания такой организации в гор[о-
де]  Львове и сравнительно большие успехи в сборе необходи-
мых информаций вызвали подозрения в «СБ», что тогда было 
распространено мнение о том, что ПРИШЛЯК действовал в 
своей работе не без помощи органов госбезопасности.

В связи с этим к ПРИШЛЯКУ и созданной им организации 
стали относиться с недоверием, а вскоре сам ПРИШЛЯК был 
арестован и, руководимая им организация ликвидирована орга-
нами МГБ.

После этого, единой организации украинских национа-
листов в гор[оде]  Львове не существовало, а создавались 
разрозненные организации, подчинявшиеся тому или иному 
районному руководителю ОУН, действовавшему в окрест-
ностях гор[ода]  Львова и на других территориях западных 
областей Украины. Эти организации создавались главным 
образом из числа молодежи, студентов и учащихся средних 
школ.

Позднее, примерно в 1948 году, вопрос о создании в гор[о-
де]  Львове единой антисоветской националистической орга-
низации снова был поднят между членами центрального «про-
вода» ОУН. Тогда было решено, чтобы передать разрозненные 
националистические организации в гор[оде]  Львове в пря-
мое подчинение окружных и даже краевых «проводников» ОУН. 
Пойти на создание единой Львовской городской антисоветской 
националистической организации мы не решились, так как 
гор[од]  Львов сильно контролировался органами госбезопас-
ности, что неизбежно привело бы к провалу всей организации в 
гор[оде] Львове.

ВОПРОС: Город Львов, как известно, является местом 
сосредоточения интеллигенции и с этой стороны он также 
не мог не интересовать организацию украинских национали-
стов.

Дайте показания о ваших мероприятиях в этом направле-
нии?

ОТВЕТ: Должен сказать, что украинская интеллигенция, про-
живавшая в гор[оде]  Львове в период существования бывшей 
Польщи, в своем подавляющем большинстве принимала участие 
в легальных украинских организациях, а когда гор[од] Львов был 
оккупирован немецко-фашистскими войсками, то украинская 
интеллигенция гор[ода]  Львова в основной своей массе груп-
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пировалась вокруг так называемого украинского центрального 
комитета – УЦК, руководимого КУБИЕВИЧЕМ474.

Позднее, после изгнания немецко-фашистских захватчиков 
из западных областей Украины часть украинской интеллигенции 
бежала вместе с немецкими оккупантами, а некоторая часть 
украинской интеллигенции еще в период немецкой оккупации 
ушла в ОУН-УПА и находилась в подполье.

Поэтому в гор[оде]  Львове фактически не осталось такой 
интеллигенции, из числа которой можно было бы создавать 
националистическую организацию.

В связи с этим «провод» ОУН не ставил перед собой задачи 
создания националистического подполья из представителей 
интеллигенции гор[ода] Львова.

Мне известно лишь, что бывший руководитель ОУН-УПА в 
западных областях УССР – Шухевич475 посылал в гор[од] Львов 
свою связную ЗАРИЦКУЮ476, известную в организации под псев-
донимом «МОНЕТА», а также другую связную «АННУ»477, которые 
должны были подбирать в гор[оде]  Львове необходимые квар-
тиры для использования их организацией украинских национа-
листов.

Что касается ЗАРИЦКОЙ, то она имела сравнительно 
большие возможности для проведения такой работы среди 
интеллигенции гор[ода] Львова, потому что ЗАРИЦКАЯ явля-
лась дочерью профессора ЗАРИЦКОГО478, который в настоя-
щее время преподает математику во Львовском госунивер-
ситете. По своему положению ЗАРИЦКАЯ была очень близка 
к кругам интеллигенции и свободно могла вести работу в 
этой среде.

Что же касается «АННЫ», то она имела меньше возможно-
стей для антисоветской работы среди интеллигенции гор[о-
да] Львова.

Что конкретного они сделали, я не знаю и ШУХЕВИЧ мне об 
этом ничего не говорил. Думаю, что если бы им удалось найти 
серьезные кандидатуры из числа интеллигенции для работы на 
украинских националистов, то я бы об этом конечно знал.

ВОПРОС: Кто такая «АННА»?

474	 Йдеться про Володимира Кубійовича.
475	 Йдеться про Романа Шухевича – «Чупринку».
476	 Йдеться про Катерину Зарицьку.
477	 «Анна» – Галина Дидик.
478	 Йдеться про професора Мирона Зарицького.
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ОТВЕТ: «АННА»  – это связная ШУХЕВИЧА, уроженка 
Козовского района, Тернопольской области, являлась активной 
участницей организации украинских националистов и в пери-
од немецкой оккупации выполняла задания в т[ак] н[азывае-
мом] «Украинском червоном хресте» («УЧХ»). Я познакомился 
с ней в гор[оде]  Львове через члена центрального «провода» 
ОУН СТЕПАНЯКА479, известного в подполье под псевдонимом 
«СЕРГЕЙ», который заводил меня на квартиру к «АННЕ» один или 
два раза. Это было в 1941 или 1942 году.

Работая связной ШУХЕВИЧА, «АННА» приезжала в 1945 году 
в с.  Волощина, Подгаецкого района, Тернопольской области480 
для связи со мной. Однако, связаться со мной ей не удалось, 
поскольку я не хотел встречаться с ней и заявил ей через моих 
боевиков, что меня, якобы, в с. Волощина нет.

Позднее, в 1948 году, я встречался с «АННОЙ» у ШУХЕВИЧА 
возле гор[ода] Львова.

Известно мне также, что ШУХЕВИЧ посылал несколько раз 
«АННУ» в восточные области Украины для проведения разведки 
и сбора различной информации, необходимой для ОУН.

ВОПРОС: Другие преступные связи по гор[оду]  Львову вы 
имели?

ОТВЕТ: Да, имел.
ВОПРОС: Покажите о них?
ОТВЕТ: В 1941 году в период немецкой оккупации член 

центрального «провода» ОУН КРАВЧУК Роман, известный в под-
полье под псевдонимом «ПЕТР» и «МАКСИМ», познакомил меня 
в гор[оде]  Львове с участником организации украинских наци-
оналистов ИЛЬКИВ Андреем, который впоследствии оказывал 
националистическому подполью значительную помощь. Где он 
проживал я сейчас не помню, но в 1945 году, уже когда немец-
ко-фашистские захватчики были изгнаны из гор[ода]  Львова, я 
через ИЛЬКИВ Андрея устроил свою жену на нелегальное про-
живание в гор[оде] Львове по фиктивным документам.

Илькив Андрей тогда связал мою жену с моей сестрой Евой и 
совместно с ней нашли квартиру у одного поляка, проживавшего 
по улице Кондукторская, на Богдановке481 в гор[оде] Львове, где 
жена и устроилась на жительство.

479	 Йдеться про Михайла Степаняка.
480	 Тепер – с. Волощина Бережанського р-ну Тернопільської обл.
481	 Богданівка  – місцевість у Франківському та Залізничному р-нах 

м. Львова, навколо вулиці Городоцької. 
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Проживала там моя жена сравнительно недолго, а я посылал 
жене и сестре различные продукты питания. С этой целью во 
Львов я неоднократно направлял участницу организации украин-
ских националистов ПОЛЯНУ Екатерину, известную в подполье 
под псевдонимом «ТЕТЯ». Проживала тогда ПОЛЯНА Екатерина 
в с. Рудники482, Подгаецкого района, Тернопольской области, по 
моему заданию ездила во Львов, передавая при этом продукты 
питания жене и сестре. ПОЛЯНА Екатерина имела знакомых 
в гор[оде]  Львове, у которых она нередко останавливалась. 
Позднее ПОЛЯНА была арестована органами госбезопасности.

ВОПРОС: Это далеко не все ваши связи по гор[оду] Львову. 
Предлагаем говорить о них до конца?

ОТВЕТ: Других каких-либо серьезных связей по гор[о-
ду] Львову у меня не имеется, если не считать некоторых участ-
ников ОУН, которые ранее были в подполье, а затем легализиро-
вались и вероятно проживают в гор[оде] Львове.

Так, в 1945 году у меня имел место разговор с шефом т[ак] н[а-
зываемой] технической связи «провода» ОУН СКОРОБАГАТЫМ483, 
который тогда обращался ко мне с вопросом, как ему поступить 
с девушками-радистками, которые находились в подполье и 
которые, фактически, никакой работы не выполняли. Он назвал 
тогда, помню, по псевдониму «ЛИДУ»484 и других, которых я сей-
час не помню. Я тогда советовал СКОРОБАГАТОМУ легализиро-
вать этих девушек, направив их во Львов, где в большом количе-
стве людей они скорее могли затеряться и свободно проживать 
до тех пор, пока организации украинских националистов потре-
буется их помощь. Советовал тогда также СКОРОБАГАТОМУ, 
чтобы он снабдил этих девушек необходимым количеством 
денег и рекомендовал направить их во Львов.

Как позднее мне стало известно, СКОРОБАГАТЫЙ, выполняя 
мои указания, направил этих девушек для проживания во Львов 
и, в частности, «ЛИДУ», но где она там проживала, я не знаю.

ВОПРОС: В своем письме «АРСЕНУ»485 вы указываете на воз-
можность использования «СЯСЬКО»486, проживающей во Львове.

Кто она такая?

482	 У тексті: Грудники.
483	 Йдеться про Сильвестра Скоробагатого – «Арсена».
484	 «Ліда» – особа не встановлена, радистка УПА.
485	 «Арсен» – особа не встановлена. Можливо, йдеться про Сильвестра 

Скоробагатого – «Арсена».
486	 «Сясько» – особа не встановлена, зв’язкова ОУН.
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ОТВЕТ: Насколько я припоминаю, то «СЯСЬКО» являлась 
одной из связных, находившихся в подчинении бывшего шефа 
связи центрального «провода» ОУН «СПАРТАКА»487. Когда я был 
во Львове в 1942 году, то я там познакомился с некоторыми 
связными, в том числе и со связной, имевшей псевдоним в под-
полье «СЯСЬКО».

В своей записке к «АРСЕНУ», который спрашивал меня 
о «СЯСЬКО», я припоминаю, писал о том, что если речь идет 
именно об этой девушке и что если она действительно прожи-
вает во Львове, то ее услугами можно воспользоваться. Другого 
чего-либо о «СЯСЬКО» показать затрудняюсь.

ВОПРОС: Предлагаем называть другие ваши связи по гор[о-
ду] Львову?

ОТВЕТ: Что касается гор[ода] Львова, то у меня каких-либо 
других связей не имеется. В окрестностях же гор[ода]  Львова 
было несколько участников ОУН, подчиненных «БАЙДЕ»488. 
Помню, что он докладывал мне об этих боевиках, но я сейчас не 
припоминаю ни их фамилий, ни их псевдонимов. Знаю, что неко-
торые боевики проживали в с. Сороки489, под Львовом490.

Докладывая мне об этих участниках организации, «БАЙДА» 
просил моего разрешения забрать их непосредственно к себе 
в подчинение и использовать в качестве боевиков, но я вос-
препятствовал ему это делать и распорядился тогда, чтобы они 
пока оставались и проживали в этих селах. Я полагал, что эти 
участники ОУН в любое время могли быть нами использованы 
для проведения закупок различных товаров, необходимых для 
организации украинских националистов. В 1946 году, насколько 
мне известно, эти боевики погибли.

ВОПРОС: А вы не преследовали при этом цель сбора инфор-
маций во Львове через указанных боевиков?

ОТВЕТ: Нет, я такой цели не преследовал, да и для сбора 
информаций они не годились, поскольку проживали не во Львове, 
а могли быть там очень редко. Информации по гор[оду] Львову 
собирались, как правило, через участников ОУН, ездивших 
систематически в гор[од]  Львов к своим родственникам и зна-
комым из близлежащих сел и окрестностей гор[ода]  Львова. 
Эти информации, поступавшие от различных участников ОУН, 

487	 «Спартак» – Микола Гошовський.
488	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
489	 Тепер – с. Сороки Львівські Пустомитівського р-ну Львівської обл.
490	 Зліва абзац позначений горизонтальною лінією синього кольору.
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обобщались и затем под заглавием «Сведения из Львова» или в 
общеполитических обзорах, представляшихся низовыми звень-
ями ОУН, доставлялись в конечном счете в центральный «про-
вод» организации491.

ВОПРОС: Когда последний раз вы были во Львове и с кем 
встречались?

ОТВЕТ: Последний раз в гор[оде] Львове я был в 1943 году, 
в период немецкой оккупации и встречался там с различными 
руководящими участниками националистического подполья  – 
КРАВЧУКОМ492, МАЕВСКИМ493 и другими494.

ВОПРОС: И это все?
ОТВЕТ: Да, все.
ВОПРОС: Известно, что вы в 1948-1949  гг. посещали 

гор[од] Львов и встречались там с участниками ОУН.
Покажите об этом?
ОТВЕТ: Я утверждаю, что во Львове последний раз я был 

только в 1943 году и больше во Львове никогда не был495.
Допрос окончен в 17-30

Протокол допроса с моих слов записан верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь: 

Кук496

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник	  (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 124-134. Завірена 
машинописна копія.

491	 Підкреслено ручкою із синім чорнилом.
492	 Йдеться про Романа Кравчука – «Максима».
493	 Йдеться про Дмитра Маївського – «Тараса».
494	 Текст двох останніх абзаців зліва виділений невідомою особою горизон-

тальною лінією ручкою з синім чорнилом.
495	 Абзац зліва виділено невідомою особою горизонтальною лінією, прове-

деною ручкою з синім чорнилом.
496	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 33
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
11 листопада 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 11 ноября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-00

ВОПРОС: Следствию известно, что ОУН контактировала 
свою подрывную деятельность против Советской власти с дру-
гими организациями и реакционными группами.

Покажите об этом?
ОТВЕТ: Организация украинских националистов не только 

контактировала свою подрывную антисоветскую деятельность 
с другими реакционными и антисоветскими организациями и 
группами, но и проводила большую работу по консолидации 
антисоветских сил за границей, в странах народной демократии 
и внутри Советского Союза.

ВОПРОС: Какую именно работу по консолидации антисовет-
ских сил проводила организация украинских националистов за 
границей?

ОТВЕТ: Примерно в 1945 году по инициативе З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН за границей был создан т[ак] н[азываемый] 
«Антибольшевитский блок народов» (АБН)497, который об[ъ]еди-
нял различные антисоветские формирования в единый лагерь 
для борьбы против Советской власти. Созданию этого блока 
предшествовали проводившиеся несколько ранее в 1945  году 
переговоры организации украинских националистов с поль-
ским буржуазно-националистическим подпольем – армия крае-

497	 Антибільшовицький блок народів (АБН) – об’єднання політичних орга-
нізацій різних народів для боротьби з більшовиками. Створенню АБН передувала 
1-а Конференція поневолених народів Східної Європи і Азії, яка 21-22.11.1943 р. з 
ініціативи ОУН(б) була проведена в с. Будераж Здолбунівського р-ну Рівненської 
обл. Установчий конгрес АБН відбувся 16.04.1946 р. у Західній Німеччині. До скла-
ду АБН увійшли політичні організації народів, що перебували під владою СРСР. 
Президенти АБН: Ярослав Стецько (1946-1986), Слава Стецько (1986-2003).
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ва (АК)498 и с группами т[ак] н[азываемыми] «ВИН» (вольность и 
неподлеглость)499. Необходимостью для проведения таких пере-
говоров явилось то, что между украинским националистическим 
подпольем и польским буржуазно-националистическим подпо-
льем имели место многочисленные факты национальной резни 
и взаимных нападений, что, естественно, тормозило подрывную 
работу как польских, так и украинских националистических фор-
мирований.

С той целью, чтобы прекратить эту взаимную резню, было 
решено по инициативе Романа ШУХЕВИЧА и СТАРУХА Ярослава, 
руководившего тогда украинским националистическим подпо-
льем в Польше, начать переговоры с представителями польских 
буржуазно-националистических организаций.

С польскими националистами был тогда установлен контакт 
и, насколько мне известно, переговоры между представителями 
ОУН и польскими буржуазными националистами состоялись 
на территории Польши. В результате этих переговоров было 
достигнуто согласие сторон о том, что польские и украин-
ские националистические организации не будут вести взаимной 
борьбы между собой, взаимно будут обмениваться антисовет-
ской националистической литературой, информацией и будут 
совместно проводить вооруженную борьбу против органов гос-
безопасности в Польше. Насколько мне известно, совместные 
выступления участников УПА и польских буржуазных повстан-
ческих групп состоялись в гор[оде]  Грубешеве на територии 
Польши500.

498	 Армія Крайова (АК) – польська підпільна військова організація, діяла на 
окупованій гітлерівцями території Польщі, Західної України та Західної Білорусії, 
частина польських збройних сил, які підпорядковувалися польському еміграцій-
ному урядові в Лондоні. Створена 14 лютого 1942 р. шляхом об’єднання «Союзу 
збройної боротьби» з іншими конспіративними польськими формуваннями. 
Вела боротьбу проти німецької окупаційної адміністрації, Вермахту, радянських 
каральних органів та українського визвольного руху. З польського боку була 
одним з основних учасників в українсько-польському конфлікті 1943–1947 рр. 
Структура АК була найбільше розвиненою на Волині, в Галичині і на території 
східної та центральної Польщі. Припинила своє існування на початку 1945 р. шля-
хом розформування та реорганізації у підпільні організації «Нє» (Незалежність), 
«ДСЗ» («Делегатура Сил збройних») та «ВіН» («Воля і незалежність»).

499	 «ВіН» («Свобода і Незалежність»; пол. Wolność i Niezawisłość)  – 
польська цивільно-військова антикомуністична організація, заснована 2 вересня 
1945 р. у Варшаві, керівництво якою здійснювали колишні офіцери АК.

500	 Йдеться про так звану «Грубешівську операцію» – спільний напад УПА 
і «ВіН» на м. Грубешів, який мав місце в ніч з 27 на 28 травня 1946 р.
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Какого-либо формального соглашения между ОУН и АК, а 
также организациями «ВИН» заключено тогда не было, посколь-
ку поляки, добиваясь ликвидации установившегося в Польше 
режима народной демократии, стремились к созданию буржу-
азной Польши в границах до 1939  года. Представители ОУН, 
соглашаясь с необходимостью ликвидации режима народной 
демократии в Польше, никак, однако, не могли согласиться с 
возможностью восстановления буржуазной Польши в границах 
1939 года. Поэтому формального соглашения с поляками тогда 
подписано не было.

Сведения о достигнутом контакте и характере наших пере-
говоров с представителями польских националистических фор-
мирований вскоре стали известны за границей, вероятно, от 
СТАРУХА Ярослава, который тогда имел непосредственную связь 
с заграничными формированиями ОУН, а также с американским и 
английским посольствами, аккредитованными в Польше.

Вероятно этот факт дал толчок за границей к созданию 
и об[ъ]единению всех других националистических формиро-
ваний и различных антисоветских групп в т[ак] н[азываемый] 
«Антибольшевистский блок народов», который вскоре был создан 
при активном участии Ярослава Стецько, являвшегося главным 
инициатором создания этого формирования, ставшего затем 
руководителем этого т[ак] н[азываемого] «Антибольшевистского 
блока народов».

«Антибольшевистский блок народов» об[ъ]еденил тогда за 
границей различные формирования украинских националистов 
и другие антисоветские группы. Известно мне, например, что в 
этот блок удалось втянуть эмигрировавших и бежавших ранее 
донских казаков, румын, литовцев, чехословаков и реакционные 
элементы других наций.

«Антибольшевистский блок народов» был настолько реак-
ционной организацией, что в его состав были вовлечены актив-
ные фашистские элементы, бежавшие в период Отечественной 
войны за границу.

Указанный блок издавал за границей свой журнал «Набат»501. 
Я читал несколько раз этот журнал. В нем на все лады восхва-
лялись самые реакционные, антисоветские идеи. Этот журнал 
выходил сравнительно недолго. Насколько мне известно, вышло 
всего 2 или 3 номера журнала, а затем он перестал издаваться.

501	 «Набат»  – політико-інформаційний орган Антибільшовицького блоку 
народів, що видавався російською мовою впродовж 1946-1947 рр.
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В то время, как организация украинских националистов и, в 
частности, З[акордонная] Ч[асть] ОУН проводила большую рабо-
ту по консолидации антисоветских и реакционных сил за грани-
цей, действовавшее подполье ОУН на территории Советского 
Союза вело активную работу по консолидации всевозможных 
антисоветских и реакционных сил для единой борьбы против 
Советской власти и режимов народной демократии, созданных 
в ряде стран Западной Европы.

ВОПРОС: Какие именно меры предпринимались «проводом» 
ОУН по консолидации реакционных и антисоветских сил в стра-
нах народной демократии?

ОТВЕТ: Руководящим участникам ОУН на территории запад-
ных областей Украины, в частности Роману Шухевичу, мне и дру-
гим, еще до организации «Антибольшевистского блока народов» 
уже было известно о намерениях З[акордонных] Ч[астей] ОУН 
начать работу по консолидации антисоветских и реакционных 
сил за кордоном. Поэтому на территории западных областей 
Украины члены «провода» ОУН предпринимали также меры к 
тому, чтобы консолидировать все антисоветские и реакционные 
силы в единой борьбе против Советской власти и новых режи-
мов стран народной демократии.

С этой целью, например, в 1946 году организация укра-
инских националистов, с помощью действовавших на терри-
тории Польши формирований ОУН-УПА, организовала 2 или 3 
рейда участников УПА на территорию Чехословакии. Насколько 
я припоминаю, в каждом таком рейде принимало участие по 
150 или 200 человек вооруженных бандитов ОУН-УПА, которые, 
захватив всевозможную антисоветскую и реакционную лите-
ратуру, направились в Чехословакию для того, чтобы распро-
странить эту литературу в Чехословакии, связаться на терри-
тории Чехословакии с антиправительственными элементами и 
формированиями и добиться контакта с ними в единой борьбе 
против Советской власти и режима народной демократии в 
Чехословакии.

Насколько мне известно, связаться с руководящими цен-
трами антиправительственных формирований в Чехословакии 
участникам наших рейдовых групп не удалось, однако им уда-
лось тогда связаться с низовыми звеньями словацкого нацио-
налистического подполья и в известной мере договориться о 
контактировании нашей совместной подрывной работы.

Позднее организация украинских националистов, действо-
вавшая на территории западных областей Украины, примерно 
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в 1948 году, организовала рейд в Румынскую демократическую 
республику502. Правда, этот рейд был небольшой, всего уча-
ствовало в этом рейде 20 или 30 вооруженных участников ОУН-
УПА, которые подготавливались на территории деятельности 
краевого «провода» ОУН «Карпаты». Руководство этим делом 
осуществлял тогда руководитель этого краевого «провода» ОУН 
«ШЕЛЕСТ»503.

Указанная рейдовая группа была снабжена листовками, 
обращенными к населению Румынской республики и затем 
нелегально вторглась в пределы Румынии, где она прошла по 
ряду населенных пунктов недалеко от границы.

Помню, что в отчетах о деятельности этой рейдовой груп-
пы указывалось, что она проделала сравнительно небольшую 
работу среди населения Румынской народной республики и что 
с антиправительственным подпольем на территории Румынской 
демократической республики ей связаться не удалось.

Кто конкретно возглавлял походные рейдовые группы банд 
ОУН-УПА в Чехословакию и в Румынию я сейчас не помню, но 
знаю, что на территории Польши активное участие в подготов-
ке этих рейдовых групп принимал непосредственно СТАРУХ 
Ярослав. Особенно большую активность по подготовке и засыл-
ке рейдовых групп в страны народных демократий проявлял 
Роман Шухевич.

ВОПРОС: Выходит, что ОУН выступала как наиболее реак-
ционная агентура империализма не только против Советского 
Союза, но и стран народной демократии?

ОТВЕТ: Совершенно верно. Организация украинских нацио-
налистов в этом случае выступала как руководящая сила по кон-
солидации всевозможных антисоветских и реакционных форми-
рований и пыталась возглавить деятельность этих антисовет-
ских и реакционных формирований не только против Советского 
Союза, но и против новых режимов, установившихся в странах 
народной демократии.

ВОПРОС: Чем об[ъ]яснить, что именно ОУН являлась руко-
водящей силой в этой антисоветской и реакционной деятельно-
сти?

ОТВЕТ: Я думаю, что она явилась такой силой потому, что 
организация украинских националистов была наиболее подго-

502	 Йдеться про рейд підвідділу УПА під командуванням Петра Мельника – 
«Хмари» в Румунію, який тривав із 18 червня до 27 липня 1949 р.  

503	 «Шелест» – Василь Сидор.
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товленным и наиболее организованным формированием во всей 
системе различных антисоветских и реакционных организаций. 
Именно это обстоятельство, как я думаю, и дало возможность 
организации украинских националистов вести активную работу 
по консолидации всех антисоветских сил, как на территории 
Советского Союза, так и за границей.

ВОПРОС: Как реагировали на эту вашу реакционную и анти-
советскую подрывную работу за границей?

ОТВЕТ: Со стороны буржуазных кругов реагирования на эту 
деятельность ОУН были самые положительные. Мне известно, 
что во всех буржуазных газетах капиталистического мира, в 
частности, американских, французских, швейцарских и других 
тогда печатались большие статьи, восхвалявшие антисоветскую 
и реакционную деятельность организации украинских национа-
листов, которую она проводила по консолидации всех антисо-
ветских сил. Об этом я знаю из прессы, которую получал из-за 
границы, а также из писем руководящих участников ОУН, нахо-
дящихся за границей.

За границей о проводимой нами подрывной деятельности 
на территории Советского Союза и стран народной демокра-
тии стало известно из ряда источников. Так, о рейдах участ-
ников ОУН-УПА на территорию Чехословакии стало извест-
но иностранным корреспондентам швейцарских, английских и 
иных газет, находившихся в Чехословакии, которые, насколько 
мне известно, приезжали на территорию, где ранее проходили 
походные группы ОУН-УПА и там на месте связывались с мест-
ным словацким населением, от которого получили различные 
листовки и антисоветскую литературу, которую оставляли у 
них наши походные группы. Кроме того, часть антисоветской 
литературы и листовок, которые были направлены с рейдовыми 
группами в Чехословакию, от участников националистического 
словацкого подполья были переправлены в американское и 
английское посольства, находившиеся в Чехословакии, и оттуда 
попали за кордон.

Таким образом, о проводимой нами антисоветской и реакци-
онной работе по консолидации антисоветских и иных реакцион-
ных сил на территории стран народной демократии за границей 
было хорошо известно, и буржуазная пресса капиталистических 
стран восхваляла эту нашу реакционную антисоветскую работу.

ВОПРОС: Внутри страны какую работу вы проводили по 
установлению контакта с другими антисоветскими формирова-
ниями?
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ОТВЕТ: Имела место также попытка установления контакта с 
литовскими буржуазными националистами для совместной дея-
тельности против Советской власти. Это относится к 1949 году. 

В 1949 году один с руководящих участников ОУН-УПА, 
действовавших на Волыни, «ДУБОВОЙ»504 сообщил Роману 
ШУХЕВИЧУ о том, что лично он через имеющиеся у него воз-
можности может установить связь с литовскими буржуазными 
националистами, действующими против Советской власти в 
Прибалтике. ШУХЕВИЧ поручил тогда «ДУБОВОМУ» провести 
необходимые мероприятия по установлению контакта с литов-
скими буржуазными националистами.

Однако, как мне впоследствии стало известно, несмотря 
на то, что «ДУБОВОЙ» развивал в этом направлении активную 
деятельность, все-таки связь с литовскими националистами ему 
установить не удалось.

В 1950 году я встречался с «ДУБОВЫМ» и имел с ним бесе-
ду по этому вопросу. «ДУБОВОЙ» тогда рассказал, что один из 
участников украинского националистического подполья, слу-
живший в Советской Армии, встретился там с одним литовцем, 
который, судя по всему, являлся участником литовского бур-
жуазно-националистического подполья. Через этого литовца 
и имелось в виду установить связь с литовскими буржуазными 
националистами.

«ДУБОВОЙ» тогда, проводя мероприятия по установлению 
контакта с литовскими буржуазными националистами, готовил 
ряд листовок к населению Литвы, однако установить контакт с 
этими националистами нам не удалось.

Известно мне также, что заграничные формирования ОУН 
в своей переписке с ШУХЕВИЧЕМ спрашивали его имеется ли 
какая-нибудь возможность установления контакта с литовскими 
буржуазными националистами и, насколько я помню, ШУХЕВИЧ 
отвечал, что такая возможность имеется. Однако, как я уже выше 
показал, связаться с литовскими буржуазными националистами 
нам не удалось.

Допрос окончен в 13-30

Протокол допроса с моих слов записан верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь: /КУК/

Кук505

504	 «Дубовий» – Іван Литвинчук.
505	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.



237

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ При Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 135-146. Завірена 
машинописна копія.

№ 34
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
25 листопада 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 25 ноября 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 12-10

ВОПРОС: Когда и по какой причине в ОУН произошел раскол 
на мельниковцев и бандеровцев?

ОТВЕТ: В 1938 году506 участниками ОУН, находившимися за 
границей был созван в Риме так называемый 2-й с[ъ]езд ОУН, 
где был избран руководителем организации и провода украин-
ских националистов  – ПУН МЕЛЬНИК Андрей, работавший до 
его от[ъ]езда за границу управляющим в имениях митрополита 
ШЕПТИЦКОГО507.

На этом с[ъ]езде в качестве делегатов организации укра-
инских националистов, действовавшей на территории западных 

506	 Другий Великий Збір ОУН відбувся 27 серпня 1939 р. у Римі і не був 
визнаний представниками Краю.

507	 Йдеться про митрополита Андрея Шептицького.
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областей Украины никто не присутствовал. Поэтому руководя-
щие участники ОУН, действовавшей на территории западных 
областей Украины считали этот с[ъ]езд неправомочным. Это 
обстоятельство послужило причиной того, что в 1940  году в 
гор[оде] Кракове был созван новый с[ъ]езд ОУН508, на котором в 
качестве делегатов присутствовали лишь участники ОУН, бежав-
шие из западных областей Украины в 1939 и 1940 гг. Указанный 
с[ъ]езд об[ъ]явил себя вторым с[ъ]ездом ОУН и оформил само-
стоятельную организацию ОУН бандеровского направления.

На с[ъ]езде в гор[оде] Кракове был избран новый «провод» 
организации украинских националистов во главе с БАНДЕРОЙ509, 
а в состав «провода» вошли БАНДЕРА, ЛЕНКАВСКИЙ Степан, 
СТЕЦЬКО Ярослав, ЛЕБЕДЬ Николай и я – КУК.

Надо сказать, что проведению этого с[ъ]езда и оформлению 
бандеровцев в самостоятельную организацию предшествовала 
подготовительная работа, проводимая среди националистов, 
бежавших за кордон, заключавшаяся в несогласии с линией, 
которую проводил «провод» ОУН мельниковского направления. 
Опозиционно настроены к ПУНу участники организации украин-
ских националистов во главе с БАНДЕРОЙ созвали 2-й с[ъ]езд 
ОУН в Кракове и оформились на этом с[ъ]езде в самостоятель-
ную организацию.

ВОПРОС: Назовите известных вам участников ОУН мельни-
ковского направления за границей?

ОТВЕТ: В настоящее время за границей из числа руко-
водящих участников ОУН мельниковского направления нахо-
дится МЕЛЬНИК Андрей  – руководитель ПУНа, с которым 
лично я не знаком, БУЙДУНЕК510, примерно 60 лет, инженер. С 
БУЙДУНЕКОМ я несколько раз встречался лично в Кракове, но 
охарактеризовать его как руководящего участника организации 
ОУН-мельниковцев затрудняюсь.

Также за границей в Западной Германии находился старый 
член ОУН мельниковского направления СУЛЯТИЦКИЙ511  – быв-
ший сотник петлюровской армии, примерно 60-ти лет. В период 
пребывания в Кракове в 1940-1941 гг. он являлся помощником 
СУШКО Романа в его разведывательной деятельности и связях 
с немецкой военной разведкой «Абвером».

508	 ІІ Великий Збір ОУН відбувся 31.03-3.04.1941 р. у Кракові.
509	 Йдеться про Степана Бандеру.
510	 Йдеться про Осипа Бойдуника.
511	 Йдеться про Степана Сулятицького.
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ВОПРОС: Покажите об участниках ОУН-мельниковцах, про-
водивших активную националистическую работу на Украине в 
период немецкой оккупации?

ОТВЕТ: Участники ОУН мельниковского направления в пери-
од немецкой оккупации активно сотрудничали с немецкими 
захватчиками и, в частности, с немецким гестапо. Они вели 
большую предательскую деятельность, выдавая гестапо извест-
ных участников ОУН бандеровского направления.

Кроме того, участники ОУН мельниковского направления 
вели активную работу по распространению своего влияния не 
только в западных, но и в восточных областях Украины, оккупи-
рованных немецкими захватчиками.

Так, в частности, фактическим руководителем всей орга-
низации украинских националистов-мельниковцев был 
БАРАНОВСКИЙ512. В период немецкой оккупации находился во 
Львове и там был убит. Кто его убил, мне не известно, но распро-
станялись слухи, что его убили, якобы, бандеровцы.

Фактическим заместителем БАРАНОВСКОГО в органи-
зации ОУН-мельниковцев был ЧЕМЕРИНСКИЙ Орест, рабо-
тавший в организационной реферантуре ОУН-мельниковцев. 
ЧЕМЕРИНСКИЙ, как член ПУНа, в период немецкой оккупации 
был направлен в гор[од] Киев. Здесь он был арестован немец-
кими захватчиками за националистическую работу и расстрелян 
немцами.

Членами ПУНа также являлись СЕНИК513, являвшийся поли-
тическим референтом, и СЦИБОРСКИЙ514, являвшийся теоре-
тиком и идеологом украинского национализма в «проводе» ОУН 
мельниковского направления. Они в период немецкой оккупа-
ции были направлены ПУНом в Житомир и там же убиты. Кто 
их убил, я не знаю, но в отношении их также распространялись 
слухи, что, якобы, их убили бандеровцы.

В Киеве в период немецкой оккупации активную национали-
стическую деятельность по линии ПУНа проводил КАНДЫБА515 – 
сын писателя КАНДЫБЫ516. Сам он тоже по специальности 

512	 Йдеться про Ярослава Барановського.
513	 Йдеться про Омеляна Сеника.
514	 Йдеться про Миколу Сціборського.
515	 Йдеться про Олега Кандибу  – «Олега Ольжича». Насправді він 

25.05.1944 р. був заарештований гестапо у Львові і закатований в ніч з 9 на 10 
червня 1944 р. під час чергового допиту у концтаборі Заксенгаузен.

516	 Йдеться про Олександра Кандибу («Олександра Олеся»).
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писатель. Но там же, в Киеве, КАНДЫБА был арестован и рас[с]
трелян немецкими оккупантами.

Во Львове в период немецкой оккупации находился и про-
водил националистическую работу участник мельниковского 
подполья – СУШКО Роман, работавший в свое время в немецкой 
военной разведке «Абвере», морально разложившийся человек, 
политически ограниченный, в военном отношении подготовлен 
недостаточно и слабый разведчик. Он в период немецкой окку-
пации тоже был убит во Львове. Кто его убил, мне неизвестно.

Среди участников националистического подполья имелись 
разговоры о том, что СУШКО Романа, якобы, убили бандеров-
цы. Однако, точно это установлено не было и я не могу со всей 
ответственностью утверждать, что это было осуществлено бан-
деровцами.

Что касается «провода» ОУН бандеровского направления, то 
мне известно, что «провод» на совершение убийств руководя-
щих участников ОУН менльниковского направления указаний не 
давал. Могло быть, что участниками бандеровского подполья, 
помимо указаний «провода», могли быть совершены убийства 
указанных выше лиц, поскольку они занимались предательством 
наших людей.

Несмотря на то, что руководящие участники ОУН мельников-
ского направления и предпринимали меры к активизации нацио-
налистической работы на территории Украины, оккупированной 
немецкими захватчиками, тем не менее развернуть широкой 
деятельности в этом направлении им не удалось. Мельниковцы в 
период немецкой оккупации не имели каких-либо сильных орга-
низационных звеньев своего подполья в Украине.

Наиболее сильная организация мельниковцев в период 
немецкой оккупации существовала в Кременецком районе 
Тернопольской области. Известно мне, что этой организации 
удалось создать вооруженные отряды из числа мельников-
цев, насчитывавшие 300 или 400 человек. Этой националисти-
ческой работой мельниковцев в Кременецком районе руко-
водила активная участница националистического подполья 
МОГИЛЬНИЦКАЯ517. Однако, участники созданого в Кременецком 
районе вооруженного отряда мельниковцев были в кременец-
ких лесах окружены вооруженными групами УПА-бандеровцев 
и почти в полном своем составе влились в УПА-бандеровцев. 
Некоторые руководяшие участники мельниковского подполья, 

517	 «Могильницька» – особа не встановлена.
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не пожелавшие вступить в УПА-бандеровцев, были отпущены. 
Фамилий их я не помню, и где они делись мне неизвестно.

Другие какие-либо организационные группы мельниковцев 
в период немецкой оккупации мне неизвестны.

ВОПРОС: Какую националистическую работу проводили 
участники ОУН мельниковского направления на Украине после 
изгнания немецких захватчиков?

ОТВЕТ: Я уже сказал, что даже в период немецкой оккупации 
хорошо организованного подполья мельниковцев на Украине не 
существовало, а в период отступления немецких войск, посколь-
ку подавляющее число участников организации мельниковцев 
активно сотрудничали с немцами, они в основной своей массе 
бежали с немецкими захватчиками за границу. При этом они, 
насколько мне известно, ориентировались на возникновение 
скорой войны с Советским Союзом и считали необходимым 
снова выступить вместе с вооруженными силами страны, кото-
рая напала бы на Советский Союз для борьбы за создание т[ак] 
н[азываемой] «Самостийной Украины».

Насколько мне известно, ПУН не давал указаний своим 
руководящим членам оставаться на освобожденной от немецких 
захватчиков территории Украины для проведения подрывной 
националистической работы. Если кто остался из участников 
ОУН мельниковского направления на освобожденной терри-
тории Украины, как например, КОНЫК518, то, по-моему, он это 
сделал по собственному усмотрению.

Какую проводил националистическую деятельность КОНЫК, 
мне неизвестно, но я знал, что в 1946 году он был захвачен бан-
деровцами в Рогатинском районе, Станиславской области, был 
подвергнут допросам СБ и думаю, что впоследствии СБ убило 
его.

Об этом, правда, мне никто ничего не говорил, в том числе и 
ШУХЕВИЧ519. Полагаю, что об этом факте разговоров не велось 
потому, чтобы не возбуждать отрицательных настроений по 
поводу того, что бандеровцы занимаются физическим уничтоже-
нием участников ОУН мельниковского направления.

Что касается организованных звеньев ОУН мельниковского 
направления, то после изгнания немецких оккупантов с террито-
рии Украины здесь не было сколько-нибудь серьезной органи-
зации. Известно мне лишь о том, что в районе Луцка до 1949 или 

518	 Йдеться про Петра Онуфрика – «Коника».
519	 Йдеться про Романа Шухевича.
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1950  гг. действовала группа участников ОУН мельниковского 
направления из числа 10-15 человек, которая вскоре была рас-
крыта органами госбезопасности и ликвидирована.

О других организованных звеньях ОУН мельниковского 
направления мне известно не было и никаких сигналов о суще-
ствовании такого подполья ко мне не поступало.

ВОПРОС: Какие показания давал КОНЫК в СБ об указаниях 
ПУНа и антисоветской деятельности его участников на Украине?

ОТВЕТ: Мне лично неизвестно о характере показаний, кото-
рые давал КОНЫК на допросах в СБ. Об этом мне никто не 
говорил, ни Шухевич Роман, ни руководитель реферантуры СБ 
«провода» ОУН «МИХАЙЛО»520.

ВОПРОС: Покажите о ваших практических мероприятиях по 
установлению делового контакта с представителями ПУНа?

ОТВЕТ: После изгнания немецких оккупантов попыток к уста-
новлению делового контакта между представителями «провода» 
ОУН-мельниковцев и бандеровцев не было, а в период немецкой 
оккупации Украины имели место факты установления контакта и 
ведения переговоров между представителями ОУН-бандеровцев с 
представителями ОУН-мельниковцев. Такие переговоры несколь-
ко раз состоялись в гор[оде]  Львове на одной частной квартире 
в районе Лычаковки. Представителями ОУН-мельниковцев были 
КОНЫК и с ним еще два человека, фамилии которых мне неизвест-
ны, а со стороны бандеровцев присутствовал СТЕПАНЯК521 – член 
«провода» ОУН-бандеровцев, я – КУК и МАТЛА522.

Переговоры велись о том, чтобы мельниковцы и бандеровцы 
снова об[ъ]еденились в одну организацию и об[ъ]единили свои 
усилия по антисоветской националистической работе. Однако, 
в результате переговоров мы ни к какому решению не пришли, 
поскольку мельниковцы настаивали на том, чтобы организация 
бандеровцев признала правильными решения 2-го с[ъ]езда ОУН-
мельниковцев, согласились бы на руководство МЕЛЬНИКА всей 
организацией, признавала бы его вождем организации и целиком 
стала на позиции мельниковцев. Мы с этим согласиться не могли, 
поэтому указанные переговоры никаких результатов не дали.

Кроме того представители мельниковцев и бандеровцев 
еще ранее, в 1941 году, несколько раз собирались для перего-
воров в митрополичьих палатах ШЕПТИЦКОГО. Кто тогда уча-

520	 «Михайло» – Микола Арсенич.
521	 Йдеться про Михайла Степаняка – «Сергія».
522	 Йдеться про Зиновія Матлу – «Дніпрового».



243

ствовал в этих переговорах, точно я сказать не могу, но известно 
мне, что этими переговорами по об[ъ]единению украинских 
националистов руководил униатский епископ, а впоследствии 
митрополит униатской церкви Иосиф СЛЕПОЙ. Однако эти пере-
говоры также ни к чему не привели.

В силу этих причин конфликт между мельниковцами и бан-
деровцами еще более обострился. Мельниковцы стали резко 
выступать против создания УПА и, сотрудничая с немецкими 
оккупантами, проводили большую работу по созданию и форми-
рованию так называемой дивизии «СС-Галичина»523.

Бандеровцы, в свою очередь, стали вести против мельни-
ковцев не только активную пропагандистскую работу, но и по 
указанию «провода» подвергали их физическому уничтожению, 
особенно тех из них, которые работали официально в гестапо и 
занимались проведением арестов и всевозможных репрессий в 
отношении участников ОУН бандеровского направления.

ВОПРОС: Что вам известно о нелегальных каналах связи 
членов ПУНа со своими националистическими организациями 
на Украине?

ОТВЕТ: Поскольку я считаю, что мельниковцы не имеют 
организованного националистического подполья в Украине, 
поэтому у них нет каких-либо серьезных нелегальных кана-
лов связи с националистами, действующими на территории 
Украины. Однако, мне известен один факт, когда отдельные 
члены ПУНа предпринимали меры к организации нелегальных 
каналов связи и получению необходимых им информаций с 
территории Украины. В частности, когда был выброшен на тер-
риторию Украины от З[акордонного] П[редставительства] УГВР 
ОХРИМОВИЧ524, он привез вместе с собой письмо от члена 
ПУНа ГАЙВАСА525 к одному человеку, фамилии которого сей-
час не помню, проживающему в гор[оде]  Ровно. ГАЙВАС, как 
мне известно, в последнее время находился в оппозиции к 
МЕЛЬНИКУ Андрею и был не согласен с ним по ряду вопросов 
деятельности организации. Это письмо ОХРИМОВИЧ передал 

523	 Дивізія СС «Галичина» (14-та гренадерська дивізія зброї СС  – 
Галицька №1) – військове формування, утворене з українського населення в роки 
Другої світової війни в складі військ СС. Організована за ініціативи керівництва 
дистрикту «Галичина» і Українського центрального комітету. Формування поча-
лось у квітні 1943 р. До створення дивізії СС «Галичина» українська громадськість 
поставилася неоднозначно, а ОУН(б) протистояла створенню дивізії.

524	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму».
525	 Йдеться про Ярослава Гайваса.
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мне для того, чтобы я по нелегальным каналам связи нашей 
организации направил его в Ровно.

Я имел в виду переправить это письмо адресату в Ровно через 
«ЗЕНОНА»526 и «УЛЬЯНА»527. Сейчас, однако, точно не помню напра-
вил ли я «ЗЕНОНУ» записку, в которой сообщал адрес проживания 
этого гражданина в Ровно, или направил письмо непосредственно 
«ЗЕНОНУ» по нелегальным каналам связи организации. Указанное 
письмо впоследствии пропало и [к] адресату не дошло.

ВОПРОС: Покажите о связях членов ПУНа с иностранными 
разведками?

ОТВЕТ: Мне известно лишь о связи с немецкой военной раз-
ведкой «Абвером» СУШКО Романа, о чем я ранее уже подробно 
показывал.

Кроме того с немецкой военной разведкой «Абвером» был 
также связан активный участник ОУН мельниковского направле-
ния Рико ЯРЫЙ.

Члены ПУНа имеют также связи с радиовещательной ком-
панией в Риме и через римскую радиостанцию организовывают 
свои националистические передачи, а также имеют связи в Риме 
с епископом БУЧКО Иваном, находящимся в Ватикане. С ним же 
имеет связь и З[акордонным] П[редставительством] УГВР через 
униатского священника Гриньох Ивана.

Допрос окончен в 14-00

Протокол допроса записан с моих слов правильно, 
мной прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук528

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (МАЙОРОВ)

Сте[нографировала:
РОМАНОВСКАЯ].

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 147-158. Завірена 
машинописна копія.

526	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
527	 «Ульян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного про-

воду ОУН.
528	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 35
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
7 грудня 1954 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 7 декабря 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 12-00

ВОПРОС: Какие задания «провода» ОУН вы получали о про-
ведении националистической работы в Закарпатской Украине?

ОТВЕТ: В период зимы с 1940 на 1941 год мне было дано зада-
ние «проводом» ОУН и, в частности, Степаном БАНДЕРОЙ про-
браться нелегальным путем на территорию Закарпатской Украины, 
оккупированную к тому времени венграми для того, чтобы там вос-
становить организацию украинских националистов529.

Организация украинских националистов в Закарпатской 
Украине существовала до 1938  года и многие участники этой 
организации были хорошо известны местному населению. С 
момента же оккупации этой территории венграми ряд руководя-
щих участников организации украинских националистов бежали 
за кордон, частично были арестованы венграми, в результате 
чего организация украинских националистов там перестала 
действовать.

В связи с этим, «проводом» ОУН было решено поручить мне 
пробраться в Закарпатскую Украину и провести там работу по 
восстановлению организации украинских националистов и акти-
визации ее националистической работы.

ВОПРОС: Каким образом был обеспечен ваш нелегальный 
переход в Закарпатскую Украину?

ОТВЕТ: Для участия в этом нелегальном переходе в каче-
стве связного мне был дан участник организации, известный в 
подполье под псевдонимом «ДЕМИД»530. Я и он были обеспе-

529	 Абзац зліва виділено горизонтальною лінією, проведеною простим олів-
цем.

530	 «Демид» – Василь Чижевський, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
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чены немецкими документами531, снабжены чехословацкими и 
венгерскими деньгами532, а также я получил ряд адресов, остав-
шихся на территории Закарпатской Украины участников органи-
зации украинских националистов533.

Я сейчас не помню, кто именно вручал ли мне эти адреса, но 
кажется, что их вручал мне Роман ШУХЕВИЧ. Он получил адреса 
этих участников организации от руководящих участников ОУН, 
бежавших в свое время из Закарпатской Украины.

Помню, что я получил адрес ГАВЕЛДЫ534, проживавшего в 
с.  Лучки-Великие535, возле Мукачева536, который, как я помню, 
закончил среднюю школу. Кроме того, я получил еще один адрес 
человека, фамилию которого сейчас не помню, проживавшего 
где-то в другом селе возле Мукачева.

Пробравшись нелегально через польско-чехословацкую гра-
ницу, мы на границе задержаны не были, однако впоследствии в 
километрах десяти от границы мы были задержаны словацкой 
стражей, однако им мы пред[ъ]явили немецкие документы, 
представились им немцами и заявили, что выполняем немецкие 
задания. В связи с этим они нас отпустили, а мы с «ДЕМИДОМ», 
перебравшись в район гор[ода] Гуменного537, перешли там неле-
гально границу из Словакии на территорию Венгрии538.

Оказавшись, таким образом, на территории Венгрии, я далее 
поехал автобусом и имел встречу в одном селе, возле Мукачева 
с человеком, адрес которого у меня был. Однако в беседе с ним 
я выяснил, что он не годится для руководящей организационной 
националистической работы. Поэтому после указанной встре-
чи я больше с ним не встречался. Впоследствии я встретился 
в с.  Лучки-Великие с ГАВЕЛДОЙ, а он, в свою очередь, связал 
меня с участниками организации в гор[оде] Хусте539, с которыми 
я имел несколько встреч. Это были в основном молодые люди, 
окончившие гимназию. Кроме того, я имел далее встречи и с 

531	 Підкреслено простим олівцем.
532	 Підкреслено простим олівцем.
533	 Абзац зліва виділено горизонтальною лінією, проведеною простим олів-

цем.
534	 Особа не встановлена.
535	 Тепер – с. Великі Лучки Мукачівського р-ну Закарпатської обл.
536	 Тепер – м. Мукачів Закарпатської обл.
537	 Тепер – м. Гуменне Пряшівського краю Словаччини.
538	 Абзац зліва виділено горизонтальною лінією, проведеною простим олів-

цем.
539	 Тепер – м. Хуст Закарпатської обл.
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другими участниками организации украинских националистов в 
некоторых селах.

ВОПРОС: Какую практическую работу вы провели в 
Закарпатской Украине по выполнению заданий «провода» 
ОУН?

ОТВЕТ: Связавшись с участниками организации украин-
ских националистов в Закарпатской Украине, я выяснил, пре-
жде всего, где и какие организационные звенья ОУН имеются. 
ГАВЕЛДА и другие участники организации доложили мне, что 
в хустской гимназии есть организованная группа украинских 
националистов из числа учеников, обучавшихся в последних 
классах гимназии. Имелось также некоторое количество участ-
ников ОУН по селам, именно в тех селах, где проживал ГАВЕЛДА 
и другие участники хустской организации.

Из числа студентов гимназии, с которыми меня познакомил 
ГАВЕЛДА, я создал в Закарпатской Украине т[ак] н[азываемый] 
краевой «провод» ОУН. Фамилии участников этого «провода» я 
сейчас не помню за давностью времени.

Перед ними я поставил задачу организовать нелегальный 
выпуск националистической газеты, рассказал им примерно 
направление и содержание газеты, обсудил с ними содержание 
некоторых статей. Кроме того, я ориентировал их на то, чтобы 
свою националистическую работу они разворачивали главным 
образом среди учащихся последних классов гимназии и студен-
чества.

Как впоследствии мне стало известно, они развернули 
активную работу в этом направлении, стали издавать неле-
гальную газету и выпускать националистические листовки, чем 
обратили на себя внимание венгерской полиции, в результате 
чего два участника краевого «провода» ОУН в Закарпатьи были 
арестованы, а ГАВЕЛДА и другой член краевого «провода» ОУН 
бежали за границу.

ВОПРОС: Еще какую националистическую работу вы прово-
дили в Закарпатской Украине?

ОТВЕТ: Находясь на территории Закарпатской Украины, я 
имел в виду организовать нелегальный канал для засылки с тер-
ритории Венгрии в СССР эмиссаров ОУН. С этой целью я ездил 
в с. Ясиня540 к жителю этого села, фамилии которого сейчас не 
помню, являвшемуся участником организации украинских наци-

540	 Тепер – смт. Ясіня Рахівського р-ну Закарпатської обл.
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оналистов. Фамилию его мне называл один из участников ОУН, 
проживавший в гор[оде] Хусте.

Прибыв в с. Ясиня и встретившись там с жителем этого села, 
адрес которого у меня был, я убедился в том, что в этом районе 
сравнительно легко можно организовать переход границы с тер-
ритории Венгрии на сторону СССР, поскольку госграница там 
проходила через горы, покрытые лесами.

Трудности переброски людей на территорию СССР в этом 
районе заключались в том, что с территории Польши требо-
валось переходить три границы: польско-словацкую, словац-
ко-венгерскую и венгерско-советскую.

ВОПРОС: Вы воспользовались этим нелегальным каналом 
для переброски эмиссаров ОУН в СССР?

ОТВЕТ: Весной 1941 года я направил этим нелегальным 
каналом одного участника ОУН, фамилии и псевдонима кото-
рого в настоящее время не помню. Этот участник организации 
благополучно перешел госграницу со стороны Венгрии на тер-
риторию СССР и впоследствии находился в гор[оде]  Коломыя, 
Станиславской области541, где возглавлял в период немецкой 
оккупации т[ак] н[азываемый] Станиславский областной «про-
вод» ОУН542.

ВОПРОС: Когда и каким образом вы возвратились обратно в 
Краков из Закарпатской Украины?

ОТВЕТ: Обратно в гор[од]  Краков я возвратился вес-
ной 1941 года нелегальным путем, снова переходил границу 
между Венгрией и Словакией, а также польско-словацкую 
границу.

Не помню сейчас был ли «ДЕМИД» со мной на территории 
Венгрии, но хорошо помню, что от гор[ода] Гуменного обратно 
до Кракова он шел со мной и нелегально переходил госграницу 
со стороны Словакии на территорию Польши.

Допрос окончен в 14-10

Протокол допроса записан с моих слов правильно, 
мной прочитан, в чем и расписываюсь:

Кук543

541	 Тепер – м. Коломия Івано-Франківської обл.
542	 Абзац зліва виділено горизонтальною лінією, проведеною простим олів-

цем.
543	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник	  	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 159-165. Завірена 
машинописна копія.

№ 36
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

5 січня 1955 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого КУКА Василия Степановича.

от 5 января 1955 года 

Допрос начат в 11 ч[асов] 30 м[инут]
Допрос окончен в 14 [часов] 15 м[инут]

Гор[од] Киев

ВОПРОС: Когда последний раз к вам поступали данные от 
представителей «З[акордонных] Ч[астей]» ОУН?

ОТВЕТ: Весною 1951 года я получил данные о том, что из-за 
границы прибыли представители «З[акордонных] Ч[астей]» ОУН, 
в частности, «Славко»544 с группой других курьеров. Эта группа 
предпринимала меры для связи со мной.

ВОПРОС: Вы имели с ними встречу?
ОТВЕТ: Нет, тогда я с ними встречи не имел.
ВОПРОС: Почему?
ОТВЕТ: Весной 1951 года, когда появились «Славко» с 

группой курьеров, то как-то не удавалось связаться с ними. 
По информации надрайонного «проводника» ОУН «Чалого»545 

544	 «Славко» – Євген Гура, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
545	 «Чалий» – Станіслав Рибак, керівник Заложцівського районного прово-

ду ОУН.
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они выходили на встречу к группе «Славко», но последние не 
приходили и наоборот, когда выходили на встречу «Славко» с 
курьерами, то «Чалый» не приходил, и встречи срывались. Эти 
встречи должны были проходить на хуторе в 10 км от Гарбузива в 
Заложцевском районе546 у одного жителя этого хутора, которого 
я не знаю. Таким образом весной встречи с «Славко» не состоя-
лись, а осенью 1951 года «Чалый» получил записку от «Славко», 
в которой он писал и предлагал организовать встречу в гор[о-
де]  Львове возле университета. Эту записку «Чалый» переслал 
мне, а я дал указание «Чалому», чтобы он на встречу с «Славко» 
никого из участников подполья не посылал.

ВОПРОС: Почему?
ОТВЕТ: Потому, что «Славко» мог встретиться с подпольем 

в доме на хуторе возле села Гарбузив, о чем я говорил ранее. 
Однако, он не хотел воспользоваться этой возможностью, а 
вызывал нашего представителя в гор[од]  Львов. Такой вызов 
казался странным и подозрительным. Сначала я допускал мысль, 
что «Славко» по заданию «З[акордонных] Ч[астей]» ОУН не жела-
ет связаться с подпольем, а позднее полагал, что «Славко» мог 
быть завербован английской разведкой и выброшен для шпи-
онской работы вне связи с националистическим подпольем. В 
более поздний период я пришел к выводу, что «Славко» завер-
бован и сотрудничает с органами госбезопасности.

ВОПРОС: Какие у Вас имелись к этому основания?
ОТВЕТ: У меня сложились такие подозрения в связи с тем, 

что «Славко», имея возможность связаться с националистиче-
ским подпольем, почему-то затягивал встречу, а затем назначил 
явку в гор[оде] Львове. Кроме того, в 1951 году я получил письмо 
от члена центрального «провода» ОУН  – «Полтавы»547, в кото-
ром тот писал, что из-за границы он получил от З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН сообщение548 о том, что там стало известно о гибе-
ли «Горнового»549 от их курьеров, которых они выслали на связь 
к националистическому подполью. Сообщая об этом, «Полтава» 

546	 Тепер – с. Гарбузів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
547	 «Полтава» – Петро Федун. 
548	 Помилка. Петро Федун  – «Полтава» це повідомлення отримав від 

ЗП УГВР (див.: Федун Петро-«Полтава». Концепція Самостійної України. Том 2. 
Документи і матеріали / упоряд. і відп. ред. М. В. Романюк; Інститут україноз-
навства ім. І. Крип’якевича НАН України; Центр незалежних історичних студій. – 
Львів, 2013. – С. 266).

549	 «Горновий» – Осип Дяків, керівник Львівського крайового проводу ОУН, 
один із чільних публіцистів збройного підпілля ОУН.
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спрашивал, связался ли я с этими курьерами. После получения 
указанного письма от «Полтавы», мне стало ясно, что курье-
ры З[акордонных] Ч[астей ОУН], не желая связываться с под-
польем в западных областях УССР, имеют непосредственно 
связь с З[акордонными] Ч[астями] ОУН. Кроме того, псевдоним 
«Горновый» был известен лишь узкому кругу руководящих участ-
ников ОУН. Вообще-то в подполье «Горновый» был известен, как 
«Цвьочек». Конечно, псевдоним «Горновый» не мог быть известен 
«Славко». Псевдоним «Горновый» мог быть известен органам 
госбезопасности и по их заданию курьеры З[акордонных] Ч[астей 
ОУН] могли сообщить за кордон данные о гибели не «Цвьочека», а 
«Горнового». Я брал во внимание и тот факт, что весной 1951 года 
органами госбезопасности в Козовском районе Тернопольской 
области разыскивались парашютисты, и, как говорило населе-
ние, один из парашютистов был захвачен тогда органами госбез-
опасности. Учитывая все эти обстоятельства, я пришел к выводу о 
том, что группа курьеров З[акордонных] Ч[астей] ОУН, вероятно, 
оказалась в руках органов госбезопасности.

ВОПРОС: Какие Вы предпринимали меры к тому, чтобы 
проинформировать «З[акордонные] Ч[асти]»  ОУН о том, что 
присланные ими курьеры заподозрены Вами в связях с органами 
госбезопасности?

ОТВЕТ: Я написал и послал записку «Полтаве» и предложил 
ему с помощью рации, которая у него имелась, проинформи-
ровать З[акордонное] П[редставительство] УГВР550 о том, что 
курьеры З[акордонных] Ч[астей ОУН], прибывшие на террито-
рию западных областей Украины, вероятно, оказались захва-
ченными органами госбезопасности и сотрудничают с ними. 
Послал ли эту информацию «Полтава» за границу я не знаю, так 
как «Полтава» вскоре, осенью 1951 года, погиб.

ВОПРОС: После этого какие меры Вы предпринимали для 
того, чтобы послать информацию за границу об указанных курье-
рах З[акордонных] Ч[астей] ОУН?

ОТВЕТ: Осенью 1951 года я встретился с Охримовичем551 и 
тогда в беседе он высказал мне мнение, что вместе с курьерами 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН мог быть выброшен член централь-
ного «провода» ОУН – Матвиейко552, так как другого подходяще-
го человека З[акордонные] Ч[асти] ОУН не имел[и].

550	 У тексті: ЗП ОУН.
551	 Йдеться про Василя Охримовича – «Грузина».
552	 Йдеться про Мирона Матвієйка – «Усміха».
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Я рассказал Охримовичу о моих подозрениях относительно 
курьеров ЗЧ ОУН и рассказал ему о содержании моего письма к 
«Полтаве». Когда же, весной 1952 года, мне стало известно, что 
«Полтава» осенью 1951 года погиб, а я не был уверен удалось 
ли ему сообщить за границу о моих подозрениях в отношении 
курьеров З[акордонных] Ч[астей] ОУН, то я поручил находивше-
муся тогда со мной Охримовичу сообщить за границу о возмож-
ной связи выброшенных курьеров З[акордонных] Ч[астей]  ОУН 
с органами госбезопасности. Охримович с этой целью должен 
был, используя имевшиеся у него возможности связи с амери-
канским посольством в гор[оде]  Москве, сообщить туда дан-
ные о курьерах З[акордонных] Ч[астей]  ОУН, или передать за 
границу эти сведения через рацию. Насколько мне известно, 
Охримовичу не удалось передать этих сведений за границу ни с 
помощью рации, ни с помощью американского посольства.

ВОПРОС: После этого какие меры Вы предпринимали, чтобы 
послать за границу информацию по указанному вопросу?

ОТВЕТ: Больше никаких мер не предпринимал.
ВОПРОС: Почему?
ОТВЕТ: Потому, что в 1953 году целое лето я имел связь с 

Охримовичем и вел с ним переписку, полагая, что он свяжется 
с закордонными формированиями ОУН. Я тогда еще не думал 
и не допускал мысли, что Охримович находится уже в органах 
госбезопасности. Осенью 1953 года, когда мне стало ясно, что 
Охримович захвачен органами госбезопасности, уже невозможно 
было предпринять практических мер для посылки информации 
за границу. Зимою никаких связей вообще не устанавливалось, а 
весною 1954 года я сам оказался захваченным органами госбезо-
пасности. Поэтому закордон мне проинформировать не удалось.

Протокол допроса записан правильно, мне прочи-
тан и разьяснен, в чем я и расписываюсь: 

Кук559

ДОПРОСИЛ: 
	 Зам[еститель] нач[альника] след[ственного] 

упр[авления] КГБ при СМ УССР 
	 подполковник	  	 (Майоров)

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 172-178. Оригінал. 
Рукопис.

553	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-
токолу допиту.
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№ 37
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА 

7 січня 1955 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого КУКА Василия Степановича

от 7-го января 1955 года

Допрос начат в 12 ч[асов] 00 [минут]
Допрос окончен в 14 ч[асов]

гор[од] Киев.

ВОПРОС: После того, как вам стало ясно, что Охримович554 
захвачен органами госбезопасности, какие меры Вы предприни-
мали для организации нелегальной связи с закордоном?

ОТВЕТ: После того, как в средине лета 1953 года мне стало 
очевидно, что Охримович захвачен органами госбезопасности и 
у меня потеряна возможность организовать нелегальные каналы 
связи с заграничными националистическими формированиями, 
я, находясь на базе Рогатинского надрайонного руководителя 
ОУН «Шувара»555, стал предпринимать меры к проложению неле-
гальных каналов связи.

С этой целью я предложил «Шувару» подобрать человека для 
посылки в Москву в американское посольство. «Шувар» сразу же 
заявил, что он найдет такого человека. Однако, этим обещаниям 
«Шувара» я мало верил, так как он нередко мог пообещать, но 
ничего не сделать. Поэтому я также говорил о необходимости 
подбора нужной кандидатуры с «Данилой»556. Но такого человека 
найти нам не удалось.

Кроме того, я поручил «Шувару» и «Даниле», чтобы они 
подыскивали людей, имеющих переписку с лицами, прожива-
ющими за границей. Меня интересовали эти лица по двум при-
чинам. Во-первых, через них я мог получить некоторую инфор-
мацию о положении за границей, а также мог воспользоваться 
этими связями для того, чтобы кое-что сообщить за кордон. 
Однако ни «Шувар», ни подчиненные ему участники националис-
тического подполья, не нашли подходящих мне кандидатур.

554	 Йеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН.
555	 «Шувар» – Олексій Демський.
556	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 

ОУН.
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Осенью 1953 года мне «Данила» сообщил, что у него есть 
человек, который ранее служил в Советской Армии вблизи 
Афганской границы и что им  – этим человеком, можно вос-
пользоваться для организации нелегальной связи оуновскому 
подполью. Я поручал «Даниле» поговорить с этим человеком 
и спросить смог бы он помочь нам в организации такой связи. 
Позднее я убедился, что организовать такой нелегальный канал 
путем перехода советско-афганской гос[ударственной] границы 
невозможно из-за бурных горных рек на этой границе. Беседа 
«Данилы» с указанным гражданином также положительных 
результатов не дала, так как этот гражданин не подходил для 
нелегального перехода государственной границы.

Кроме этого, следует еще сказать, что я имел в виду вос-
пользоваться человеком, которого подготовлял участник ОУН 
«Дмитро»557 по заданию Охримовича для посылки в американ-
ское посольство в Москву. Однако «Шувар» не знал этого чело-
века и не мог мне в этом помочь, хотя я и поручал ему выяснить 
и установить этого человека.

ВОПРОС: А «Шувару» и другим участникам ОУН Вы предла-
гали нелегально пойти за границу?

ОТВЕТ: Да, я говорил на эти темы с «Шуваром» и «Данилой», 
правда, говорил не конкретно. Они также никакого конкретно-
го варианта нелегального перехода госграницы не выдвинули. 
Поэтому этот вариант также отпал.

ВОПРОС: Кроме «Шувара», «Данилы» Вы разве никому не 
поручали организовывать нелегальную связь с американским 
посольством в Москве?

ОТВЕТ: В общих чертах я говорил об этом и «Сирко»558  – 
Рогатинскому районному «проводнику» ОУН.

ВОПРОС: А разве Вы не давали ему отдельного поручения 
по этому вопросу?

ОТВЕТ: Нет, не давал.
ВОПРОС: Известно, что Вы отдельно поручали «Сирко» под-

бирать и посылать человека в Москву на связь в американское 
посольство. Покажите правдиво об этом?

ОТВЕТ: Я правдиво говорю, что «Сирко» от меня отдельных 
заданий не получал по подготовке для посылки людей в Москву 
на связь в американское посольство. Он получал от меня такие 
же задания, как и другие участники Рогатинского надрайона 

557	 «Дмитро» – Михайло Дендерис.
558	 «Сірко» – Іван Задорожний.
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ОУН. Однако он также, как и другие, не подобрал необходимых 
кандидатур и ничего практически в этом отношении не сделал.

Протокол мне прочитан, записан с моих слов пра-
вильно, в чем я и расписываюсь: 

Кук559

ДОПРОСИЛ: 
	 Зам[еститель] нач[альника] след[ственного] 

упр[авления] КГБ при СМ УССР
	 подполковник	 	 (МАЙОРОВ)

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 183-187. Оригінал. 
Рукопис.

№ 38
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА 
12 січня 1955 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 12 января 1955 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-00

ВОПРОС: Ранее вы показали, что о прибытии «СЛАВКО»560 
из-за кордона вам стало известно от «ЧАЛОГО»561.

Каким образом он сообщил вам о его прибытии?
ОТВЕТ: О прибытии «СЛАВКО» из-за кордона мне стало 

известно, как я уже показывал, весной 1951 года от руководи-
теля Заложцевского надрайонного «провода» ОУН, известного 

559	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-
токолу допиту.

560	 «Славко» – Євген Гура, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
561	 «Чалий» – Станіслав Рибак, керівник Заложцівського районного прово-

ду ОУН.
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в подполье под псевдонимом «ЧАЛЫЙ». Он проинформировал 
меня по этому вопросу устно при встрече с ним на территории 
Заложцевского района, Тернопольской области.

«ЧАЛОМУ» и мне было известно, что «СЛАВКО» мог связать-
ся с националистическим подпольем через жителя, проживав-
шего на хуторе, недалеко от села Гарбузив562. Ранее «СЛАВКО» 
связывался с националистическим подпольем через этого граж-
данина. Фамилии его я не помню.

Зная эти обстоятельства, я и «ЧАЛЫЙ» посылали в дом 
указанного гражданина своих людей, участников организации 
украинских националистов, которые узнали там, что «СЛАВКО» 
действительно прибыл из-за кордона и приходил к этому граж-
данину на связь с подпольем. Этот гражданин тогда же передал 
нам, что «СЛАВКО» имел в виду еще несколько раз посетить ука-
занную хату, хотя и не называл точно дат его прибытия. Поэтому 
я и «ЧАЛЫЙ» еще несколько раз посылали своих людей на встре-
чу со «СЛАВКО», но эти встречи не состоялись.

Позднее, осенью 1951 года «ЧАЛЫЙ» сообщил мне в пись-
менном виде о том, что «СЛАВКО» прислал письмо и предлагал 
чтобы кто-либо из участников националистического подполья 
пришел на встречу к нему в гор[од] Львов.

ВОПРОС: Указанное письмо от «СЛАВКО» «ЧАЛЫЙ» перес-
лал вам или нет?

ОТВЕТ: Я сейчас точно не помню переслал ли он это письмо 
ко мне, или же он написал записку о получении указанного письма.

ВОПРОС: Где хранится сообщение о прибытии «СЛАВКО» и 
его желании организовать встречу с участниками националисти-
ческого подполья в гор[оде] Львове?

ОТВЕТ: Я точно не помню. Указанное сообщение могло быть 
уничтожено, а если не уничтожено, то должно храниться где-ли-
бо в моих архивах.

ВОПРОС: В каких именно архивах могут храниться указан-
ные документы?

ОТВЕТ: Вероятнее всего, такое сообщение может храниться 
в архивах, находящихся в Рогатинском лесу, так как я поручал 
шефу моей связи «БАЙДЕ»563 в 1953 году перенести часть моих 
архивов из Конюшского леса564 в Рогатинский лес.

562	 Тепер – с. Гарбузів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
563	 «Байда» – Василь Порплиця.
564	 Конюхівський ліс – лісовий масив, розташований поблизу с. Конюхи 

Козівського р-ну Тернопільської обл.
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Осенью 1952 года я покинул крыивку «ВИШНЕВОГО»565, 
расположенную в лесу возле села Нижче566. Я тогда уходил на 
обусловленную встречу к шефу связи «провода» ОУН «БАЙДЕ». 
Уходя на встречу, я забрал с собой часть моих архивов, отно-
сящихся к переписке с закордонными формированиями ОУН. 
Встреча с «БАЙДОЙ» состоялась осенью 1952 года в Конюшском 
лесу. Там же при встрече я передал ему имевшиеся со мной 
материалы и предложил спрятать их где-либо поблизости в этом 
лесу. «БАЙДА», выполняя мои указания, спрятал в Конюшском 
лесу мои архивы. Вместе с «БАЙДОЙ» [и] женой на зиму 1952-
1953 гг. я остался в с. Плихов567 у Ткачука568.

В 1953 году весной, когда я перешел в Рогатинский район на 
базу «ШУВАРА»569, то я поручил «БАЙДЕ» идти на обусловленную 
встречу в Круговский лес570 для связи с боевиками «ЗЕНОНА»571. 
Перед уходом я поручал ему захватить из Конюшского леса спря-
танные там мои архивы. Возвращаясь со встречи, «БАЙДА» пытал-
ся принести мои архивы, но не мог их из[ъ]ять, так как в Конюшском 
лесу проводилась какая-то операция органов госбезопасности.

Вторично я снова посылал «БАЙДУ» в Круговский лес на 
встречу к «ЮРКО»572 и другим участникам ОУН, осуществлявшим 
связь с «ЗЕНОНОМ», обязывал тогда «БАЙДУ» привести ко мне 
участника ОУН «ДУБКА»573 для использования его в качестве 
моего боевика и снова поручал принести мне материалы, спря-
танные в Конюшском лесу.

В то время, как «БАЙДА» выполнял эти задания, я уходил на 
территорию деятельности районного «проводника» «ДАНИЛЫ»574 
для встречи со связными ОХРИМОВИЧА575.

565	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
566	 Тепер – с. Нище Зборівського р-ну Тернопільської обл.
567	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
568	 Йдеться про господарство Ткачуків у с.  Пліхів Бережанського р-ну 

Тернопільської обл., де тривалий час у криївці переховувався В. Кук.
569	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
570	 Кругівський ліс  – лісовий масив, розташований поблизу с.  Кругів 

Золочівського р-ну Львівської обл.
571	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
572	 «Юрко» – Мирон Турчиняк, стрілець кур’єрської групи Проводу ОУН.
573	 «Дубок»  – Василь Палцат, стрілець боївки зв’язку, яка обслуговувала 

В. Кука.
574	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 

ОУН.
575	 Йеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН.
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Когда «БАЙДА» и «ДУБОК» возвратились с Круговского леса, 
то по связям «ДУБОК» прибыл ко мне и доложил, что «БАЙДА» 
заходил в Конюшский лес и забрал оттуда какие-то материалы. 
«ДУБКА» я некоторое время держал возле себя, а затем отпра-
вил к «БАЙДЕ». После этого они снова пошли на обусловленную 
встречу в Круговский лес и тогда же погибли.

Таким образом мне стало известно, что «БАЙДА» пере-
нес мои архивы из Конюшского леса в Рогатинский лес. В 
Рогатинском лесу находятся и спрятаны 4 банки с различными 
архивами, причем спрятаны они в различных местах. Одну банку 
мне ночью показывал «ЛЕСЬ»576, вторую и третью банки мне 
показывал «СОЛОВЕЙ»577. Они расположены в разных местах 
Рогатинского леса, в направлении села Стратин578.

В этих банках я искал закордонную почту, прибывшую в 
адрес ОХРИМОВИЧА и пересланную мне. Однако этой почты там 
не оказалось.

Тогда «ШУВАР» сообщил мне, что имеется еще четвертая 
банка, где могут находиться интересовавшие меня материалы. 
Поэтому я, «ШУВАР» и «СОЛОВЕЙ» примерно в мае 1953 года 
ночью ходили к этой банке. Но и там указанной почты не оказа-
лось.

Тогда я приказал «ШУВАРУ» эту последнюю банку, поскольку 
она была более свободной, перенести в другое место. В этой 
банке я имел в виду сконцентрировать мои архивы, которые 
должен был принести «БАЙДА», а также другие возможные мои 
архивные документы.

Места хранения четырех банок участники ОУН показывали 
мне в апреле и мае 1953 года, когда «БАЙДА» еще не смог 
перенести моих архивов. Четвертую банку участники ОУН пере-
несли по моему указанию в Рогатинском лесу в направлении 
Рогатина579 и спрятали на небольшой горе, несколько южнее 
речушки, протекающей в этом лесу.

После того, как эту банку принесли в указанное место, мне 
показали где она хранится, но кто показывал я сейчас не помню.

ВОПРОС: Вы могли бы на карте показать места хранения 
банок с архивами ОУН?

576	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 
проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

577	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 

578	 Тепер – с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
579	 Тепер – м. Рогатин Івано-Франківської обл.
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ОТВЕТ: Да, до некоторой степени мог бы показать.
ВОПРОС: Вам пред[ъ]является карта Рогатинского райо-

на. Отметьте на ней карандашом места хранения архивов в 
Рогатинском лесу?

ОТВЕТ: Указанная четвертая банка закопана в лесу пример-
но в месте пересечения координат 290:240, что отмечено крес-
том на карте. Севернее от этого места мною обведено красным 
карандашом вероятное место хранения трех остальных банок.

ВОПРОС: Какие документы хранятся в четвертой банке?
ОТВЕТ: Там должны храниться документы, относящиеся к 

моей связи с закордонными формированиями ОУН. В частнос-
ти и письма, присланные ко мне из-за границы руководящими 
участниками З[акордонных] Ч[астей]  ОУН и З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, а также копии моих писем, которые 
я посылал за границу к руководителям указанных заграничных 
формирований ОУН.

ВОПРОС: А какие-либо другие документы имеются там?
ОТВЕТ: Вероятно имеются паспорта, может быть даже воен-

ные билеты, я сейчас точно не помню какие могли быть там 
документы.

ВОПРОС: А комсомольских билетов там не может быть?
ОТВЕТ: Может быть есть и комсомольские, а может быть 

даже есть и партийные билеты.
ВОПРОС: Вероятно принадлежавшие советским людям, 

которых уничтожили участники ОУН?
ОТВЕТ: Да, эти документы могли принадлежать лишь погиб-

шим советским людям от рук участников ОУН и пересланы по 
каналам связи организации мне, как руководителю национали-
стического подполья.

ВОПРОС: Вы пытались использовать эти документы в лич-
ных целях?

ОТВЕТ: Был один случай, когда я хотел использовать в 
личных целях один партийный билет, но не знаю хранится ли 
он в этой банке. Что же касается других документов, то обычно 
намного не совпадали год рождения и другие установочные 
данные с моими данными, поэтому их использовать не удава-
лось.

ВОПРОС: Что вы предпринимали для того, чтобы использо-
вать указанный партийный билет в личных целях?

ОТВЕТ: Я имел в виду использовать указанный билет на 
случай, если бы мне пришлось где-нибудь легальным путем 
пробираться из одной местности в другую. С этой целью на 
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указанном партийном билете, я помню, наклеил свою фотокар-
точку и заставил своего боевика «ЗЕНКО»580 подделать печать. 
Насколько я помню, печать получилась неудачная и так я этот 
документ не использовал.

ВОПРОС: А вы разве не имели в виду использовать этот 
партбилет для проникновения в партийные органы для соверше-
ния террористических или иных действий?

ОТВЕТ: Нет, не имел, потому что не ставил себе такой цели. 
Если бы у меня возникала такая цель, то я поручил бы выполнить 
такое преступное задание какому-либо участнику ОУН, на имя 
которого и подделывали бы партийный билет.

ВОПРОС: Еще какие документы хранятся в указанном архиве?
ОТВЕТ: Вероятно там должны храниться и другие докумен-

ты, относящиеся к деятельности организации украинских наци-
оналистов. Весьма возможно, что там имеются отчеты низовых 
звеньев ОУН, а также записи заграничных адресов, куда можно 
было бы в случае необходимости послать письма для связи с 
закордонными формированиями ОУН.

ВОПРОС: Что это за адреса. Покажите о них?
ОТВЕТ: Там может быть примерно 5 разных адресов для 

связи с заграничными формированиями ОУН. Эти адреса [на] 
случай необходимости я получил от ОХРИМОВИЧА и примерно 
два адреса сообщил мне в 1950 году участник ОУН «ПОМСТА»581. 
Я эти адреса записал и возможно, что они тоже могут оказаться 
именно в этом архиве. Весьма возможно также, что эти адреса 
погибли в крыивке «ВИШНЕВОГО».

Фамилии лиц, адреса которых записаны у меня и которые 
проживают за границей, я в настоящее время не помню. Лично 
я указанные адреса для связи с заграничными формированиями 
не использовал.

ВОПРОС: Почему?
ОТВЕТ: Потому, что в 1950-1951  гг. у нас сравнительно 

неплохо была налажена связь с заграничными формированиями 
ОУН с помощью рации, имевшейся у «ПОЛТАВЫ»582.

В 1952 году была возможность организовать связь через 
прибывшего из-за кордона ОХРИМОВИЧА.

В 1953 году, находясь на базе «ШУВАРА», я рассчитывал 
еще на то, что с помощью ОХРИМОВИЧА мне удастся организо-

580	 «Зенко» – Михайло Заяць.
581	 «Помста» – Іван Смарж, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
582	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
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вать связь с заграничными формированиями ОУН и только лишь 
летом или осенью 1953 года, когда мне стало совершенно оче-
видно, что ОХРИМОВИЧ захвачен органами госбезопасности, 
мог возникнуть вопрос о необходимости организации нелегаль-
ной связи закордоном по другим каналам.

Однако воспользоваться адресами для связи с заграни-
цей я не мог, потому что эти адреса дал мне ОХРИМОВИЧ, а 
ОХРИМОВИЧ, как мне стало ясно, был арестован органами гос-
безопасности и эти адреса от ОХРИМОВИЧА могли стать извест-
ны органам госбезопасности, а переписка с этими лицами могла 
быть взята под контроль.

Адреса, которые дал мне ранее «ПОМСТА», я также не мог 
использовать для связи с заграницей, потому что подозревал 
«ПОМСТУ» в сотрудничестве с органами госбезопасности. Он 
весной 1951 года должен был прибы[ть] из-за кордона вместе со 
«СЛАВКО», но, как я показал выше, «СЛАВКО» я серьезно подо-
зревал в связи с органами госбезопасности, то поэтому также 
не исключал возможности сотрудничества «ПОМСТЫ» с органа-
ми МГБ. Следовательно адреса, сообщенные мне «ПОМСТОЙ», 
также могли быть на контроле органов МГБ583.

ВОПРОС: Кто из руководящих участников ОУН использовал 
заграничные адреса для нелегальной связи с закордонными 
формированиями ОУН?

ОТВЕТ: Насколько мне известно, некоторые заграничные 
адреса, но не эти, которые, возможно, хранятся в моих архивах, 
использовал в свое время член центрального «провода» ОУН 
«ПОЛТАВА», о чем мне известно из переписки или из разгово-
ров. Вообще «ПОЛТАВА» отвечал в организации за мероприятия 
по связи с заграничными формированиями ОУН и использовал в 
этом направлении все возможности.

Допрос окончен в 13-20

Протокол допроса записан с моих слов верно, мной 
прочитан, в чем я и расписываюсь: /КУК/ 

Кук584

583	 У даному випадку припущення Василя Кук щодо співпраці «Помсти» з 
органами МГБ виявилися помилковими.  Іван Смарж 15.05.1951 р. десантувався 
в околиці м. Коломиї на Івано-Франківщині, де невдовзі і загинув.

584	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-
грами протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 188-198. Копія. 
Машинопис.

№ 39
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
13 січня 1955 р.

ИР-4	 Стенограмма

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
арестованного КУКА Василия Степановича.

От 13 января 1955 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 11-00

ВОПРОС: На предыдущем допросе вы показали, что в 
момент вашего пребывания на территории Рогатинского района 
в 1953 году посылали «БАЙДУ»585 на связь к участникам ОУН в 
Круговский лес586.

Уточните, так ли это?
ОТВЕТ: Действительно, я давал задание «БАЙДЕ», чтобы 

он в обусловленное время пошел на встречу к участникам ОУН, 
обеспечивавшим мою связь с «ЗЕНОНОМ»587. Эти участники 
ОУН скрывались в крыивке, которая находилась в Круговском 
лесу. Первая встреча состоялась у них в мае 1953 года в 
Круговском лесу, а последующие  – в другом лесу, возле села 

585	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
586	 Кругівський ліс  – лісовий масив, розташований поблизу с.  Кругів 

Золочівського р-ну Львівської обл.
587	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
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Урлюв, Зборовского района, Тернопольской области588 на пун-
кте, который носил условное наименование «Почикальня».

Дело в том, что Круговский лес от Рогатинского района 
находился примерно на расстоянии 50 километров и ходить 
так далеко на встречу было нецелесообразно. Поэтому встречи 
между участниками ОУН, осуществлявшими связь между мною 
и «ЗЕНОНОМ», организовывались в лесу возле села Урлюв на 
пункте «Почикальня».

ВОПРОС: Какие условности имелись на этом пункте встречи?
ОТВЕТ: Сам пункт встречи расположен в центре леса, где под 

дубом была закопана банка, в которую вкладывались записки и 
информации от тех участников ОУН, которые приходили на встречу.

Направляясь весной 1954 года на встречу к «ЗЕНОНУ», я 
прежде всего ночью зашел в лес, возле села Урлюв, на пункт 
«Почикальня» и хотел прочитать имевшиеся там информации, 
однако, указанную банку мне найти не удалось, поскольку до 
этого я в течение 2-х последних лет на этом пункте не был, а 
местность там очень изменилась.

В силу этих причин я, не имея информации, пошел на связь 
в Круговский лес, где и был арестован.

Если бы мне удалось найти указанную банку, то весьма 
возможно, что я сориентировался бы в том, что крыивка в 
Круговском лесу провалена и тогда не пошел бы туда на связь. 
Кроме того, если бы я нашел эту банку на пункте «Почикальня», 
то, возможно, оставил бы там записку и дальше не пошел бы, 
поскольку чувствовал себя плохо.

Что касается «БАЙДЫ», то он, выполняя мое задание, после 
встречи с участниками ОУН на пункте «Почикальня» должен был 
посетить Конюшский лес589, где [должен был] забрать мои архи-
вы и перенести их в Рогатинский лес.

ВОПРОС: Ранее об этих архивах вы не давали подробных 
показаний. Чем это об[ъ]яснить?

ОТВЕТ: В общем я давал показания о том, что в Рогатинском 
лесу находятся спрятанными архивы организации украинских 
националистов. Я более или мене не знал точно места указанных 
архивов и если в настоящее время я показал более подробно об 
этих архивах и даже указал на карте вероятные места, где они 
спрятаны, то из этого, однако, не следует, что я могу совершенно 

588	 Очевидно, йдеться про с. Вірлів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
589	 Конюхівський ліс – лісовий масив, розташований поблизу с. Конюхи 

Козівського р-ну Тернопільської обл.
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точно показать на местности где эти архивы спрятаны. Я и ранее 
говорил о том, что трудно мне на местности найти эти архивы.

ВОПРОС: Больше того, ранее вы заявляли, что вам не было 
известно принес ли «БАЙДА» ваши архивы в Рогатинский лес, а 
теперь показываете, что от «ДУБКА»590 вы знали об этом. Почему 
же ранее вы не дали подробных и откровенных показаний по 
этому вопросу?

ОТВЕТ: Лично сам я не видел, принес ли архивы «БАЙДА». 
Действительно от «ДУБКА» я знал, что «БАЙДА», возвращаясь, 
принес какие-то материалы, но были ли это архивы, я точно не мог 
знать. Поэтому я не утверждал и сейчас не могу утверждать, перенес 
ли «БАЙДА» закордонную почту, которую я поручал ему перенести.

ВОПРОС: Где еще спрятаны ваши архивы?
ОТВЕТ: Ранее я уже показывал, что архивы организации 

украинских националистов спрятаны еще примерно в 50 метрах 
на запад от крыивки «ВИШНЕВОГО»591, в лесу возле села Нижче, 
Заложцевского района, Тернопольской области592. Осенью 1952 
года в этом лесу проводилась большая операция органами гос-
безопасности, в связи с чем я, участники ОУН «ВИШНЕВЫЙ», 
«БОГДАН»593, «СЛАВКО»594 и моя жена вынуждены были покинуть 
эту крыивку и пойти на встречу к «БАЙДЕ» в Конюховский лес.

Придя туда, я с женой и «БАЙДОЙ» ушли затем на зимовку в 
с. Плихов595, а «ВИШНЕВЫЙ», «БОГДАН» и «СЛАВКО» возврати-
лись в эту крыивку.

Перед их возвращением я дал строгое указание о том, чтобы 
они указанные архивы перенесли вглубь леса и спрятали в двух 
или трех километрах от этой крыивки, поскольку полагал, что 
могут проводиться и дальше операции по розыску участников 
ОУН и обнаружению архивов.

Они возвратились туда примерно в начале октября 1952 
года, но, как впоследствии мне стало известно, они вскоре 
погибли. Поэтому не знаю, перенесли ли они указанную банку 
или она находится возле бункера. Однако, полагаю, что они 
перенесли ее вглубь леса, поскольку участник ОУН «СЛАВКО» 
был очень исполнительным человеком.

590	 «Дубок» – Василь Палцат, стрілець боївки зв’язку, яка обслуговувала 
В. Кука.

591	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
592	 Тепер – с. Нище Зборівського р-ну Тернопільської обл.
593	 «Богдан» – особа не встановлена, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
594	 «Славко» – особа не встановлена, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
595	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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ВОПРОС: Что находится в этих архивах?
ОТВЕТ: В этой банке должны быть отчеты низовых звеньев 

организации украинских националистов, протоколы допросов 
советских людей в «СБ», различная антисоветская национали-
стическая литература, могла быть кое-какая заграничная пере-
писка, возможно, что там находятся некоторые адреса лиц, 
проживавших за границей, через которых можно связаться с 
закордонными формированиями ОУН и три или четыре каранда-
ша, переданных мне через «УЛАСА»596 органами госбезопасно-
сти для моего физического уничтожения.

Указанные карандаши сначала хранились в крыивке 
«ВИШНЕВОГО», а позднее я приказал спрятать их в банку с архи-
вами. Если участники ОУН «ВИШНЕВЫЙ», «БОГДАН» и «СЛАВКО» 
перенесли этот архив вглубь леса, то вероятнее всего он должен 
находиться в двух-трех километрах южнее крыивки в направле-
нии села Нижче, поскольку там более высокий и густой лес, а 
также имеются небольшие горы.

ВОПРОС: Вы могли бы показать, где спрятана указанная банка?
ОТВЕТ: Я могу показать место, где она была запрятана на 

расстоянии примерно 50 метров от крыивки. Если ее не пере-
несли они и она там находится, то ее можно легко обнаружить и 
из[ъ]ять. Если же ее перепрятали участники ОУН, как я уже пока-
зал, то отыскать ее, разумеется, будет гораздо труднее.

Допрос окончен в 13.00

Протокол допроса записан с моих слов верно, мной 
прочитан, в чем и расписываюсь: /КУК/ 

Кук597

ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник	  	 (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 199-204. Копія. 
Машинопис.

596	 «Улас» – Василь Бей.
597	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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№ 40
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА 

20 січня 1955 р.

Протокол допроса
обвиняемого КУКА Василия Степановича.

от 20 января 1955 года
гор[од] Киев

Допрос начат в 10 ч[асов] 15 м[инут]
Допрос окончен в 13[асов] 40 м[инут]

ВОПРОС: Сколько раз в 1953 году Вы требовали от «Байды»598, 
чтобы он принес Ваши архивы в Рогатинский лес?

ОТВЕТ: Я требовал от «Байды» два раза, чтобы он принес 
мои архивы из Конюховского леса599 в Рогатинский лес. Первый 
раз это было, кажется, в мае 1953 года, а второй раз я тоже гово-
рил ему об этих архивах в мае, но уже после того, как «Байда» 
возвратился из Конюховского леса, но моих архивов не принес.

ВОПРОС: Зачем Вам так срочно требовались эти архивы?
ОТВЕТ: Имея намерение связаться с Охримовичем600, я 

полагал, что мои архивы могут понадобиться мне для состав-
ления и отправки писем за границу или же в американское 
посольство в городе Москве. Дело в том, что Охримович имел 
возможность организовать связь с американским посольством, 
поскольку у него имелись прямые указания на этот счет.

Кроме того, в Конюховском лесу часто проводились опера-
ции органами госбезопасности и мои архивы могли быть обна-
ружены. К тому же следует иметь в виду, что места хранения 
моих архивов в Конюховском лесу я не знал и поэтому считал 
более целесообразным, чтобы мои архивы были где-то недалеко 
от меня.

ВОПРОС: Выходит, что одной из главных задач вашего пре-
бывания на базе «Шувара»601 в 1953 году Вы считали необходи-
мость организации связи с заграницей. Подтверждаете это?

598	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
599	 Конюхівський ліс – лісовий масив, розташований поблизу с. Конюхи 

Козівського р-ну Тернопільської обл.
600	 Йеться про Василя Охримовича – «Кузьму», члена Проводу ОУН.
601	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
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ОТВЕТ: Подтверждаю.
ВОПРОС: Что же практически Вами было сделано по этому 

вопросу?
ОТВЕТ: По этому вопросу я неоднократно имел беседы с 

«Шуваром», «Сирком»602, «Данилой»603 и другими участниками 
националистического подполья, действовавшими на террито-
рии так называемого Рогатинского надрайона ОУН. Я спраши-
вал могли бы они пойти за кордон или смогли бы подыскать для 
этого необходимые возможности. Из числа участников ОУН, 
находившихся на территории Рогатинского надрайона, более 
подходящей кандидатурой для посылки за границу был руко-
водитель Букачевского районного «провода» ОУН «Данила», 
которого я и намеревался отправить за границу, поручив ему 
подыскивать для этого необходимые возможности.

ВОПРОС: Какие же возможности он подыскал?
ОТВЕТ: Выполняя мое задание, он нашел где-то возле села 

Васючин, Букачевского района604 местного жителя, который 
служил в Советской армии вблизи государственной границы с 
Афганистаном. «Данила» беседовал с этим человеком и дого-
ворился с ним, что тот может поехать с «Данилой» и там помочь 
ему найти гражданских лиц, где они смогли бы остановить-
ся. Однако, учитывая трудность перехода госграницы СССР с 
Афганистаном из-за бурных горных рек, от этого варианта пере-
хода госграницы пришлось отказаться.

ВОПРОС: Еще о каких возможностях перехода госграницы 
докладывал Вам «Данила»?

ОТВЕТ: Еще он говорил мне об одном железнодорожнике.
ВОПРОС: Каком именно?
ОТВЕТ: Я его не знаю.
ВОПРОС: Но он ведь Вам о нем говорил?
ОТВЕТ: Говорил только в общих чертах. Поэтому я сейчас не 

помню, что он говорил об этом железнодорожнике. Я отказался 
от использования указанного железнодорожника.

ВОПРОС: Вы покажите, что вам говорил «Данила» об этом 
железнодорожнике?

ОТВЕТ: Я не помню, что он говорил и этим железнодорожни-
ком я не интересовался.

602	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 
ОУН.

603	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу ОУН.
604	 Тепер – с. Васючин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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ВОПРОС: Неправда. Речь шла об организации связи наци-
оналистического подполья с заграничными формирования-
ми. Поэтому Вы не могли не интересоваться этим человеком. 
Говорите правду по этому вопросу?

ОТВЕТ: Действительно, я поинтересовался этим железно-
дорожником подробнее, но в настоящее время многое о нем 
забыл.

ВОПРОС: Покажите, что Вы о нем помните?
ОТВЕТ: По рассказам «Данилы» я помню и знаю, что указан-

ный железнодорожник работает на железнодорожной станции 
во Львове кочегаром или кондуктором и обслуживает поезда, 
которые следуют по маршрутам Львов–Перемышль. В связи с 
этим указанный железнодорожник мог быть использован для 
переброски «Данилы» с территории СССР на сторону Польши.

ВОПРОС: А еще что Вам говорил «Данила» об этом железно-
дорожнике?

ОТВЕТ: «Данила» мне рассказал о том, что указанный желез-
нодорожник имеет связь с украинским националистическим 
подпольем и в 1944-1945 годах «Данила» в момент своего 
пребывания в городе Львове неоднократно укрывался у этого 
железнодорожника.

ВОПРОС: Почему ранее Вы не хотели рассказать откровенно 
об этом железнодорожнике?

ОТВЕТ: Я не могу ответить на этот вопрос.
ВОПРОС: Следствие настаивает на том, чтобы Вы дали 

откровенные показания о причинах, в результате которых Вы по 
существу не хотели подробно говорить об этом железнодорож-
нике, а ранее на следствии его не называли вовсе?

ОТВЕТ: Дело в том, что возможность организации нелегаль-
ной связи и переброски с этой целью «Данилы» за границу через 
железнодорожника, о котором он мне говорил, оказалась нере-
альной. Поэтому я забыл об этом железнодорожнике. Ранее я не 
называл его на допросах потому, что забыл. В настоящее время 
я, как это видно по ходу допроса, не все сразу рассказал об этом 
железнодорожнике. Однако это об[ъ]ясняется не тем, что я не 
хотел о нем говорить, а тем, что я постепенно о нем вспоминал. 
Сразу же о нем вспомнить не мог. То, что я не хотел его скрывать 
видно из того, что я сам его назвал.

ВОПРОС: Вы давали задание «Даниле» установить связь с 
железнодорожником?

ОТВЕТ: Да, давал.
ВОПРОС: Каким образом Вы устанавливали эту связь?
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ОТВЕТ: Связь с указанным железнодорожником в 1953 году 
«Данила» установил через родствеников или знакомых этого желез-
нодорожника, которые проживали где-то возле села Васючин или в 
селе Васючин Букачевского района Станилавской области.

Через эти возможности «Данила» запрашивал железно-
дорожника смог бы он организовать переправу «Данилы» на 
территорию Польши. Как докладывал мне «Данила», указанный 
железнодорожник ответил, что он организовать такую перепра-
ву не сможет. Поэтому возможность использования «Данилой» 
этого железнодорожника отпала.

Протокол мне прочитан, записан с моих слов верно, 
в чем я и расписываюсь: 

Кук605

ДОПРОСИЛ: 
	 Зам[еститель] начальника следуправления КГБ
	 при Совете Министров УССР
	 подполковник		  (МАЙОРОВ)

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 212-218. Оригінал. 
Рукопис.

№ 41
СТЕНОГРАМА ПРОТОКОЛУ ДОПИТУ

ВАСИЛЯ КУКА
22 січня 1955 р.

ИР-4	 Стенограмма
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

арестованного КУКА Василия Степановича.

От 22 января 1955 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 10-30

ВОПРОС: Все ли вы показали об организации нелегальной 
связи националистического подполья с американцами и с загра-

605	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша про-
токолу допиту.
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ничными антисоветскими националистическими формировани-
ями?

ОТВЕТ: Мне думается, что я по этому вопросу показал все. 
Находясь в 1953 году летом на территории так называемого 
Рогатинского надрайона ОУН, я имел неоднократные беседы и 
поручал руководящим участникам ОУН, действовавшим в этом 
надрайоне, подыскивать людей, которые имеют родственников 
за границей и переписываются с ними для того, чтобы восполь-
зоваться этими возможностями и связаться с заграничными 
националистическими формированиями.

Кроме того, подыскание таких людей помогло бы нацио-
налистическому подполью осуществить посылку такого чело-
века под легальным прикрытием в американское посольство 
в гор[оде]  Москве. Посылка такого человека обеспечила бы 
проведение необходимой разведки о возможности посещения 
американского посольства и передачи туда в последующем 
необходимых материалов.

ВОПРОС: Уточните, с кем конкретно вы говорили о подго-
товке для посылки такого человека в американское посольство 
в гор[оде] Москве?

ОТВЕТ: Такие разговоры я вел с руководителем Рогатинского 
надрайона ОУН, известного в подполье под псевдонимом 
«ШУВАР»606, а также с районными руководителями ОУН, в част-
ности Рогатинского района – «СИРКО»607, Букачевского района – 
«ДАНИЛО»608, а также имел непродолжительный разговор на эту 
тему с руководителем Бурштынского районного «провода» ОУН 
«БИЛЫМ»609, которого спрашивал, имеет ли он из числа своих 
связей людей, которые переписываются с заграницей и которых 
можно бы использовать для связи нашего подполья с национа-
листическими закордонными формированиями.

ВОПРОС: А отдельно кому из них поручали организовать 
поездку представителя ОУН в Москву для посещения американ-
ского посольства?

ОТВЕТ: Отдельно и специально я такого задания никому не 
давал.

ВОПРОС: Эту работу вы поручали провести «СИРКО» и не 
посвящали в это дело руководителя надрайонного «провода» 
ОУН «ШУВАРА».

606	 «Шувар» – Олексій Демський.
607	 «Сірко» – Іван Задорожний.
608	 «Данило» – Данило Семків.
609	 «Білий» – Микола Денега.
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Чем это об[ъ]яснить?
ОТВЕТ: В действительности я имел разговоры на указанную 

тему с руководителем Рогатинского районного «провода» ОУН 
«СИРКО», не посвящая в это «ШУВАРА». Я считал, что в этом 
нужды не было. «ШУВАР», как участник националистического 
подполья, был известен мне как человек болтливый и поэтому я 
не считал нужным рассказывать ему о моих беседах с «СИРКО». 
Да и, кстати сказать, посвящать в такую работу большой круг 
людей было явно нецелесообразно из соображений конспира-
ции.

ВОПРОС: Какие кандидатуры называли вам «ШУВАР» и 
«СИРКО» для возможной посылки их в Москву?

ОТВЕТ: Мне думается, что «ШУВАР» к этому делу подходил 
явно несерьезно и назвал, например, в качестве кандидатуры 
для посылки в Москву свою близкую связь Ганзю, которая 
проживала в с.  Беньковцы610 и у которой «ШУВАР» нередко 
скрывался. Посылка Ганзи в Москву, хотя бы для проведе-
ния разведки о возможности посещения посольства, была 
практически невозможна по той причине, что она не имела 
никакого легального прикрытия, поскольку у нее не было при-
чин, которые оправдывали бы посещение ею американского 
посольства.

Что касается «СИРКО», то он более серьезно подходил к 
этой работе и, докладывая мне о своих связях и возможно-
стях, обещал после того, как я уйду с его территории, глубже 
заняться этим вопросом и подыскать наиболее подходящую 
кандидатуру. 

До моего ухода «СИРКО» этой работой заняться не мог, 
так как весь период пребывания на территории Рогатинского 
надрайона я почти все время находился с «СИРКО» и от себя его 
не отпускал.

Из числа своих связей «СИРКО», в частности, назвал мне 
врача из села Черче611, которого считал надежным челове-
ком и что квартиру этого врача нередко посещали участники 
националистического подполья. Однако я из доклада «СИРКО» 
сделал вывод, что этот врач является секретным сотрудни-
ком органов КГБ, поскольку, судя по рассказам «СИРКО», 

610	 Тепер – с. Беньківці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
611	 Тепер – с. Черче Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
612	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
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«ШУВАРА» и «ЛЕСЯ»612 мне было известно, что этот врач неред-
ко демонстративно высказывал свои антисоветские нацио-
налистические суждения среди населения, а это давало мне 
право думать, что он может сотрудничать с органами госбезо-
пасности.

ВОПРОС: Выходит, что «СИРКО» получил от вас отдельное 
задание по подысканию для посылки людей на разведку в Москву.

Так это?
ОТВЕТ: В действительности я «СИРКО» давал задание 

отдельно от других участников ОУН, но характер этого задания 
ничем не отличался от задания, которое я давал по этому вопро-
су «ШУВАРУ».

ВОПРОС: Какие указания вы давали «СИРКО» в связи с про-
ведением работы по подготовке человека для посещения аме-
риканского посольства?

ОТВЕТ: Я говорил «СИРКО», как и другим руководящим 
участникам ОУН этого надрайона, что сначала можно послать 
человека в американское посольство в гор[од] Москву лишь на 
разведку и только после того, как эта разведка окажется удач-
ной, можно будет решать вопрос о посылке такого связника с 
почтой. Разумеется, что такого человека для посылки в посоль-
ство должен был бы готовить лично я сам и давать задание 
должен был бы лично я сам.

Что же касается подбора и посылки человека в целях раз-
ведки, то я сказал «СИРКО» о том, что он мог бы, если подберет 
подходящего человека, послать его для разведки в Москву.

Аналогичное задание я давал и «ШУВАРУ».
Больше того, я разрешил им в случае, если будет прервана 

всякая связь со мной и у них будут основания думать что я погиб, 
то подготовить и послать человека в американское посольство в 
гор[од] Москву с националистической литературой и сообщени-
ем о том, что я погиб.

ВОПРОС: Какими каналами связи «СИРКО» должен был 
информировать вас о выполнении полученного задания?

ОТВЕТ: Он мог воспользоваться для связи со мной пунктом 
связи, на который ходили «ЛЕСЬ» и «СОЛОВЕЙ» и которые знали 
этот пункт связи.

Кроме того, я поручал «СИРКО» в случае, если он подберет 
человека для посылки в Москву, а «мертвый пункт», о котором 
я говорил, не действовал бы, то «СИРКО» должен был бы сооб-
щить мне о выполнении задания через Марийку, что проживает 
в с. Фрага613.
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Осенью 1953 года, когда я уже ушел на зимовку, то дваж-
ды мои боевики выходили на «мертвый пункт» связи, но от 
«ШУВАРА» никто на связь не выходил.

Осенью, чтобы проверить не подыскал ли «СИРКО» нужного 
человека для посылки в Москву, а также получить какие-либо 
информации о положении дел в Рогатинском районе, я посылал 
«ДОВБУША»614 к Мильке в с. Розгадов615. Однако, никаких сведе-
ний я не получил.

ВОПРОС: Какая имелась у вас обусловленность с «СИРКО» о 
переписке по этому вопросу?

ОТВЕТ: Особой обусловленности не было, но он должен 
был написать так, чтобы я понял о чем идет речь. Если бы была 
какая-либо особая обусловленность, то вероятно она была бы 
занесена мною в блокнот. Знаю, что я давал ему номер, которым 
он должен был подписывать все свои записки, но этого номера 
я сейчас не помню.

ВОПРОС: Почему же ранее вы пытались скрыть от следствия 
попытку посылки «СИРКО» человека в Москву?

ОТВЕТ: Я ничего не собирался скрывать, а не говорил о 
посылке человека в Москву потому, что я никаких информа-
ций с осени 1953 года с территории Рогатинского надрайона 
не имел, да и конкретного специального задания о посылке 
человека в Москву «СИРКО» не давал. Поэтому я и говорил на 
следствии, что «СИРКО» никаких людей для посылки в аме-
риканское посольство не подобрал и не послал. Больше того, 
я и не представлял себе, чтобы «СИРКО» или «ШУВАР» без 
моего ведома сами направили бы подобранного ими человека 
на разведку в Москву или для передачи каких-либо сведений 
американскому посольству. Они обязаны были обо всем этом 
доложить мне.

Допрос окончен в 14-00

Протокол допроса записан с моих слов верно, мною 
прочитан, в чем я и расписываюсь: /КУК/

Кук616

613	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
614	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик В. Кука.
615	 Тепер – с. Розгадів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
616	 Особистий підпис допитуваного, міститься внизу кожного аркуша стено-

грами протоколу допиту.
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ДОПРОСИЛ: 
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДУПРАВЛЕ

НИЯ КГБ при Совете Министров УССР –
	 Подполковник		  (МАЙОРОВ)

Стенографировала:
РОМАНОВСКАЯ

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 219-226. Копія. 
Машинопис.

№ 42
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ 

КУКА ПРО ЙМОВІРНІ СПОСОБИ ЗВ’ЯЗКУ 
З НАЦІОНАЛІСТИЧНИМИ ОРГАНІЗАЦІЯМИ 

ЗА КОРДОНОМ
[Не пізніше 31 січня 1955 р.]

До питання зв’язку з націоналістичними організаціями 
за кордоном

а) поштовий зв’язок;
б) американське посольство в Москві;
в) моряки з ка[пі]талістичних кораблів, які заходять в радян-

ські порти;
г) кур’єри.

а) Поштовий зв’язок.
Користуючись існуючим поштовим зв’язком між СССР і капі-

талістичними країнами, я міг би написати і вислати за кордон 
листи до осіб, що перебувають за кордоном і в той спосіб пода-
ти до З[акордонного] П[редставництва]  УГВР і З[акордонних] 
Ч[астин]  ОУН відомість про себе та про інших осіб з підпілля, 
а також деякі інші необхідні інформації про ситуацію в Україні. 
Хотяй я не маю з тими особами жодного домовленого коду, та 
проте і без коду можна так сформулювати листа, що адресат 
легко додумається про що іде мова і хто являється автором 
листа.
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Поскільки посилка листа за кордон на адресу будь-кого з 
керівних осіб з націоналістичного лагеру викликала б зрозуміле 
підозріння, тому треба брати до уваги адреси осіб незамітних, 
одначе таких, які находяться у близьких взаємовідносинах з 
особами з кругів З[акордонного] П[редставництва]  УГВР або 
З[акордонних] Ч[астин] ОУН. Наприклад: односельчан[и], знайо-
мі по школі, чи по будь-яким іншим обставинам, рідня їх дружин 
і т[аке] п[одібне].

Розуміється, що моє особисте знакомство з адресатом  – 
справа першочергової важності, одначе, в деяких випадках 
ця умова не є обов’язкова. Наприклад, коли б була підходяща 
адреса для посилки листа до сестри, або тільки доброї знайомої 
чи товаришки дружини будь-кого із керівних осіб з націоналіс-
тичного лагеру закордоном, то хотяй я з таким адресатом міг 
би бути незнакомий, я все таки листа написати зміг би. У такому 
листі потрібно було б звернутися з проханням до адресата, щоб 
він цей лист передав до особи, яка і її, і мені добре відома і яка 
напевне зорієнтується, що лист від мене і зрозуміє все, про що 
я буду в тому листі писати. В таких випадках необхідною умовою 
було б тільки моє знакомство з особою, яка живе в Україні, тобто, 
особою, яка висилає листа, і її рекомендація про мене як про 
свого доброго знакомого.

Однією з важливих умов доброї адреси я уважаю ще й те, 
щоб переписка по цій адресі проводилася вже довший час рані-
ше. Йдеться про те, щоб лист від мене не був першим листом до 
адресата за кордоном, важно, щоб я з своїм листом тільки під-
ключився у вже довший час діючу кореспонденцію, а не починав 
її сам.

Зараз я не можу назвати жодної підходящої адреси закордо-
ном, на яку я міг би написати листа. Всі адреси на закордон, що їх 
отримав в 1950-[19]51 рр. від кур’єрів з закордону – безвартісні, 
поскільки закордоном можуть ці адреси розцінювати як такі, що 
вони вже відомі органам КГБ і висилка мною листа на таку адресу 
могла б викликати у них обосноване підозріння.

Найдоцільніше підшукувати нову адресу, раніше ні з ким недо-
мовлювану і яка не визивала б закордоном ніякого підозріння.

Я особисто знакомий з деякими особами, що зараз нахо-
дяться за кордоном і які або цілком не принимають ніякої участи 
в політичному житті еміграції, або відіграють у ньому тільки дуже 
незначну роль. На їх адреси я міг би написати листа і за їх допо-
могою дати звістку про себе до керівних кругів націоналістичних 
організацій за кордоном.
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Фамілії осіб, перебуваючи за кордоном і до яких я можу 
написати листа такі:

1) Тиктор Іван, родом з села Красне617, видавець щоденника 
«Новий час»618 у Львові під час польської окупації західних облас-
тей України, находиться, здається, в Канаді;

2) Галамай Степан, родом з села Плугів, р[айо]н Золочів619, 
знайомий мені по школі в Золочеві620, находиться зараз, правдо-
подібно в Зах[ідній] Германії, працює в допомоговім еміграційнім 
комітеті;

3) Квасовський Роман, родом з м.  Золочів, шкільний това-
риш, в 1939-[19]41 рр. находився в Німеччині, чи і зараз там 
перебуває мені невідомо.

4) Залужний621, лікар з м. Золочева, в 1939-[19]41 рр. був в 
Німеччині, сподіюся, що і зараз він там же, поскільки дружина 
його німка;

5) Кибало Богдан, шкільний товариш, в 1939-[19]41 рр. 
перебував в Німеччині, де він може зараз перебувати я не знаю.

Про всіх тих осіб побажаним було б узнати чи ведуть вони 
переписку з будь-ким в зах[ідних] обл[астях] України і які їх адреси.

Напевно за кордоном є і інші особи, з якими я у свій час по 
різним обставинам був знакомий і зараз міг би до них написати 
листа, але хто вони і де находяться я не знаю. Тому доцільно і 
побажано було б, щоб органи КГБ представили мені список осіб, 
головним чином з зах[ідних] обл[астей] України, які ведуть пере-
писку з особами, які за кордоном і з ким. Тоді я міг би легко зорі-
єнтуватися на яку адресу мені найдоцільніше було б написати 
лист за кордон. Зокрема важливими могли б оказатися адреси з 
таких областей і районів: 

Обл[асть] Львів[ська], р[айо]ни – Золочів, Красне, Олесько, 
Заболотці, Підкамінь, Броди;

Обл[асть] Тернопіль[ська], р[айо]ни  – Зборів, Заложці, 
Бережани, Підгайці, Козова;

Обл[асть] Станиславів[ська], р[айо]ни  – Рогатин, Бурштин, 
Букачівці.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 2. – Арк. 232-242. Оригінал. 
Рукопис.

617	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
618	 «Новий час» – український позапартійний часопис, фінансований  укра-

їнською діаспорою США та Канади, який у 1923-1939 рр. виходив у Львові.
619	 Тепер – с. Плугів Золочівського р-ну Львівської обл.
620	 Тепер – м. Золочів Львівської обл.
621	 Особа не встановлена.
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№ 43
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ 

КУКА ПРО МОЖЛИВІ СПОСОБИ ЗВ’ЯЗКУ 
З ЗАКОРДОННИМИ НАЦІОНАЛІСТИЧНИМИ 

ОРГАНІЗАЦІЯМИ
25 грудня 1954 р.

Можливі способи зв’язку зі закордонними
націоналістичними організаціями

[Ви]силка кур’єрів шляхом нелегального переходу держав-
ного кордону СРСР в напрямі на захід (Польща, Чехословаччина 
і дальше  – Австрія, Німеччина); на південь (Туреччина, Іран, 
А[ф]ганістан), або на північ (Норвегія).

Кур’єри, які б ішли закордон, повинні відповідати таким 
необхідним вимогам:

а) Мати особисті знайомства з керівними особами націона-
лістичного табору закордоном, а також з ін[шими] особами, що 
[знаходяться] закордоном, які б могли за них поручитися перед 
американською або ін[шими] розвідками і дати їм позитивну 
характеристику. Це самий важний момент.

б) Бути дуже добре обзнайомлені з підпільним стилем життя, 
знати керівних осіб з підпілля, як тих, що погинули, так і тих, що 
ще живуть, вміти обширно і докладно інформувати закордонне 
націоналістичне керівництво про стан підпільної організації в 
Україні і про ситуацію в СРСР, а зокрема на зах[ідних] обл[астях] 
України.

в) Мати зі собою достаточну кількість різних підпільних 
видань, головним чином виданих після 1950 р., а також звіти і т[ак] 
зв[ані] суспільно-політичні огляди теренів з різних обл[астей] 
України, особливо західної, з різних міст УРСР і СРСР і тому 
подібну іншу писану інформацію.

г) Особисто знати мене і бачитися зі мною перед відходом 
закордон, очевидно, нічого не знаючи про моє заарештовання.

д) Про інші вимоги до кур’єрів, висиланих закордон, які не 
мають суттєвого характеру, я не пишу, поскільки це стосується 
багатьох деталей, які потрібно розв’язувати у відповідності до 
конкретного випадку посилки кур’єрів.

Кур’єри-підпільники, не завербовані органами ГБ, були б, на 
мою думку, найкращими кандидатами. В переході рад[янського] 
кордону доцільним було б, щоб їм допомагали зв’язкові-
підпільники, які являються співпрацівниками органів ГБ. Таких 
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кур’єрів зовсім добре можна було піднайти на терені надрайону 
Шувара622, але [у] зв’язку з арештуванням органами ГБ Шувара 
[і] ін[ших] осіб, цей спосіб зв’язку, здається мені, зреалізувати 
вже не вдасться.

Кур’єри-підпільники, завербовані органами ГБ, також могли 
б бути відіслані за кордон як зв’язкові від підпілля в Україні. 
Найкращими кандидатами того роду зв’язкових були б бувші 
підпільники, які відносно недовгий період знаходяться не в під-
піллю, але яким можна [в]повні довіряти, що, коли вони зна-
йдуться [за] кордоном, не зрадять і не перейдуть на [слу]жбу до 
імперіялістичних розвідок.

В крайній необхідності, я уважаю, можна було б для цілей 
зв’язку покористуватися і зовсім певними кандидатами, а навіть 
такими які, можна припускати, напевне зрадять [і за] кордоном 
розкажуть про свою співпрацю з органами ГБ. В тому випадку 
потрібно було б скласти особливу для них легенду так, щоб вони 
не тільки не могли пошкодити [народ]ові, але навпаки несві-
домо, наперекір [їхн]ім бажанням, виконали потрібні дава[ні] 
завдання.

Можливо також для зв’язку зі закордоном покористуватися і 
легалами (найкраще заангажованими органами ГБ), а саме:

а) вислати відповідну особу до посольства або консульства 
США, або ін[шої] капіталістичної держави, що находять[cя] в 
СРСР, і тим шляхом передати лис[ти] та деякі матеріали до 
З[акордонного] П[редставництва]  УГВР. Доцільно, щоб така 
особа мала до даного посольства чи консуляту якусь цілком 
легальну, справжню, свою особисту справу;

б) передати пис[ь]мо за кордон через члена якоїсь радян-
ської делегації, що від’їзджає за кордон;

в) передати письмо за кордон через члена якоїсь закор-
донної делегації, яка приїхала відвідати Радянський Союз. 
[На]йзручнішим місцем для того були б такі міста як Львів, Одеса, 
Київ. Можна б для тої цілі використати також матросів з капіталіс-
тичних країн, які заїзджають у порти СРСР;

[г)] передати пошту за кордон через людину, яка виїзджає з 
СРСР до якоїсь капітал[істичної] країни на постійно.

[д)] деякі вістки можна було б подати [за] кордон також ще й 
через осіб, які [пе]реписуються з своєю родиною, що находиться 
за кордоном.

622	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.
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Крім вище перечислених мож[ли]вих способів зв’язку зі 
закордоном [мо]жуть бути добрими також і інші способи, як 
наприклад, через воєннослужащих в Радянській зоні Німеччини 
чи Австрії, через робітників і інших [с]лужбовців в країнах народ-
них демократій і т[аке] п[одібне].

Теоретично можливих способів зв’язку зі закордоном є бога-
то, але який з них вибрати як найкращий це залежить від цілого 
ряду конкретних обставин, від часу, місця, від осіб, намічених до 
висилки за кордон, і т[аке] п[одібне].

Я уважаю, що у виборі такого, або іншого каналу зв’язку до 
націоналістичних організацій за кордоном необхідно виходити 
з цілісного плану дій по боротьбі з націоналістичними організа-
ціями за кордоном, плану перспективного, розрахованого на 
довший період часу, [в] якому чітко і виразно була б визначена 
роль різних осіб, яких треба було б включити в дію, а також їх 
тактика, методи дій і т[аке] п[одібне].

Всяка робота по боротьбі з націоналістичними організаці-
ями за кордоном і заграничними розвідками у відриві від плану 
завжди матиме характер короткочасний, доривочний і більших 
успіхів не принесе.

Я не сумніваюся в тому, що такий план є. Органи ГБ розпо-
ряджають колосальним фактичним матеріалом про діяльність 
нац[іоналістичних] організацій за кордоном, в їх руках нахо-
диться ряд осіб з нац[іоналістичного] підпілля, тому багато з них 
стало на шлях [...]рої співпраці з органами радянської влади, так 
що я впевнений в тому, що у КГБ такий план є і всі заходи, які по 
цій лінії [пр]инимаються, находяться у цілковитій відповідності з 
планом і що КГБ розпоряджає [вс]іми засобами, які необхідні для 
реалізації такого плану.

Не сумніваюся, що по тому плані ви[зна]чена і роль кожної 
особи і в тому і моєї. Яка моя роль у тому плані мені не відомо, 
припускаю, що поки що вона дуже незначна (роль [ст]атиста, 
пишущого і говорящого знаряддя  – не більше). Тому, а також 
через незнання конкретної ситуації, мені зараз дуже важко, 
прямо неможливо, предложити якийсь план. Конкретний і хоро-
ший план зв’язку на за кордон. Як взагалі трудно про будь-що 
серіозне думати, правильно планувати, не бачучи в переді перед 
собою ніяких перспектив. А робота без ясної перспективи впе-
реді, без плану  – це не робота, а нікому непотрібне діляцтво, 
партацтво. А ще гірше життя без перспективи – насправді це вже 
не життя, а зайве, непотрібне животіння.
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Останній абзац, можливо, виглядатиме як такий, що не сто-
суються заголовної теми, проте, я уважаю, що він якнайтісніше 
пов’язаний з кожною темою, по якій мені доводиться писати, чи 
говорити.

25.ХІІ.1954 р.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 1-10. Оригінал. 
Рукопис.

№ 44
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ПІДПІЛЬНИКА «ЗІНЬКА»
28 березня 1955 р.

О подпольщику «Зинько»623

Я знаю, что во время нем[ецкой] окупации Украины [в] 
1942-[19]43 гг. в округе Днепродзержинска, Днепропетровской 
обл[асти] был подпольщик под кличкой «Зинько». Родом он с 
Львовской обл[асти], образование, как мне кажется, 6-7 кл[асов].

Работал он в то время в характере связного окружного про-
вода, а также занимался организационной и проп[агандистской] 
работой в этом же округе. Я с ним [2] или 3 раза встречался, 
но знаю его очень мало. Работал ли он также в СБ я сейчас не 
помню, но не исключаю, что и по этой линии мог он получать 
какие-то задания. В общем, он был мало активный, молчалив и 
ничем особенно не интересовался и не выделялся.

В 1944  г. с приходом на територию Днепропетров[ской] 
обл[асти] Сов[етской] Армии, он остался, кажется мне, в 
р[айо]не Днепродзержинска. Для дальшего продолжания ОУН-
овской деятельности. Остался он там, возможно, по поручении 
обл[астного] руководителя «Лемка»624 или потому, что не успел 
вовремя уйти на запад.

Что с ним случилось в дальнейшем, я не знаю. Допускаю, 
что погиб или арестован органами госбезопасности. Помню, 
что в 1944  г. прибыла в Ровенскую обл[асть] связна[я] с 
Днепродзерж[инского] р[айо]на до «Лемка», но была ли она 

623	 «Зінько» – особа не встанволена.
624	 «Лемко» – Юрій Федорук.
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послана «Зиньком» я теперь не помню. Этой связной никто лично 
не знал, СБ даже подоз[ревала] ее в том, что она подослана 
органами [госбез]опасности. С ней я коротко поговорил [и] 
велел ее отослать обратно. Больше о[на не]приезжала.

28.03.[19]55 г.	 Кук625

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 11-11зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 45
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ЙМОВІРНІСТЬ ВІДПРАВКИ ЛИСТА 
ЗА КОРДОН

28 березня 1955 р.

По вопросу посылки заграницу письма
Из всех представленных мне возможных способов посылки 

письма заграницу найболее подходящим является, как мне 
кажется, посылка такого письма через родню Галамаев626, про-
живавшую в с. Плугов627 и Казимировка628 Золочевского р[айо]-
на, Львовской обл[асти].

У этой родни трое лиц проживает в настоящее время загра-
ницей в капит[алистических] странах, кроме того у ней [есть] 
родственники в Польше, с которыми она переписывается. 
Одного из Галамаев, а именно Степана, я хорошо знаю, разом 
с ним учился в гимназии в Золочеве629, [и] легко сможу написать 
письмо так, чтоб он сразу [же] узнал что это письмо от меня.

С с.  Плугов заграницей также находятся [ряд др]угих лиц, 
в том числе Роман Борковский, с которым я лично знаком и до 
которого тоже могу написать письмо.

Способ исполнения.
Мне кажется, что найболее целесообразным было бы, чтоб 

я лично, под видом легально [проживающего] и где-то работаю-

625	 Власноручний підпис Василя Кука.
626	 Йдеться про родину Степана Галамая.
627	 Тепер – с. Плугів Золочівського р-ну Львівської обл.
628	 Тепер – с. Кам’янисте Золочівського р-ну Львівської обл.
629	 Тепер – м. Золочів Львівської обл.



282

щего человека (напр[имер]: учителя, служащего) посетил вече-
ром сестру Ст[епана] Галамая [или] кого-нибудь другого с этой 
родни, в течение разговора убедил их в том, что я действительно 
близкий знакомый Степана, что я разом с ним учился и т[ому] 
п[одобное]. Возможно, что кто-нибудь с членов этой семьи меня 
даже узнает или вспомнит – поскольку много людей в с. Плугов 
может меня знать еще с времен польской ок[к]упации. [В] даль-
нейшей беседе я должен бы изъяснить цель [свое]го посеще-
ния, заключающуюся в том, что я [хочу] написать до Ст[епана] 
Галамая и через него уз[нат]ь о судьбе своего брата, о которой 
ему, Степану, [хо]рошо известно. Потому я и посетил их, чтоб 
[уз]нать или адрес Степана, или какой-нибудь иной [адр]ес, чтоб 
написать до Степана и узнать о всем [том], что меня очень силь-
но интересует и беспокоит.

[М]ог бы я также попросить, чтоб они [с]ами направили мое 
письмо Степану непосредственно, или как-нибудь по-другому, 
если, конечно такая возможность у них есть. В продолжении 
одной недели, думаю все это дело в полной [...]630.

Использовать для навязывания знакомства [с] родней 
Галамая подпольщиков считаю я нецелесообразным, ибо 1) 
родня эта может не да[ва]ть связываться с ними с боязни или 
по каким-либо другим соображениям; 2) может заподозрить 
[т]аких подпольщиков в том, что они подосланы органами КГБ. 
Кроме того налаживание связей через подпольщиков может 
занять много времени и в значительной степени усложнить 
исполнение задачи.

28.03.[19]55 г.	 Кук631

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 12-12зв. Оригінал. 
Рукопис.

630	 Два слова не відчитуються.
631	 Власноручний підпис Василя Кука.



283

№ 46
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО СПОСІБ НЕЙТРАЛІЗАЦІЇ ДІЙ 
ІНОЗЕМНИХ РОЗВІДОК В УКРАЇНІ

[Не раніше 28 березня 1955 р. – не пізніше 10 квітня 1955 р.]

По вопросу борьбы с империалистическими разведками
Все импер[иалистические] разведки, а в частности амер[и-

канская] и англ[ийская], [о]чень сильно заинтересованы в суще-
ствовании, в тесном [с]отрудничестве с подпольными организа-
циями, действующими в СССР по причинам весьма понятным. 

[По]сколько заграницей существовали [и де]йствовали 
нац[ионалистические] организации, которые были связаны с 
подпольем в Украине (З[акордонное] П[редставительство] УГВР, 
З[акордонные] Ч[асти] ОУН), то импер[алистические] разведки, 
в частности америк[анская] и англ[ийская], установили с ними 
тесное сотрудничество, намериваясь таким путем использовать 
в своих целях и антисов[етское] подполье в Украине.

В следствии ссор и распри между З[акордонным] П[редста
вительством УГВР] и З[акордонными] Ч[астями ОУН] аме-
рик[анская] разведка установила связь [и] сотруднич[ество] с 
З[акордонным] П[редставительством УГВР], а анг[лийская]  – с 
З[акордонными] Ч[астями]. Но, возможно, что и самая эта ссора 
дело рук ам[ериканской] и анг[лийской] разведок.

Тот факт, что как З[акордонное] П[редставительство УГВР], 
так и З[акордонные] Ч[асти ОУН] имеют до некоторой степени 
обоснованные поводы выступать и действ[о]вать за границей от 
имени подполья в Украине, придает этим организациям особый 
вес и важность во всей политической жизни эмиграции и в част-
ности в глазах импер[иалистических] разведок.

Но разрыв подполья в Украине с этими организациями, 
завдавая им большой удар, все же мало способствовал бы их 
политической гибели. 

А что касается разведок, то они всегда будут использо-
вать всяческие имеющиеся загран[ичные] антисов[етские] 
нац[ионалистические] организации и оказывать им поддержку. 
Единственно, что произошло бы […]632.

Такой разрыв подполья с загран[ичными] орг[аниза]циями, 
кроме всего прочего, может также змобилизировать загранич
[ные] орг[анизации] против подполья, что оказалось бы для 

632	 Кінець речення втрачено.
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подполья делом невыгодным, а даже легко могло б вызвать у них 
подозрение в сотрудничестве настоящего подпольного руковод-
ства з органами сов[етской] власти.

Не исключено также, что после такого разрыва как 
З[акордонная] Ч[асть ОУН], так З[акордонное] П[редстави
тельство УГВР], а может быть и [е]ще какие другие партии, если 
не теперь, то при более благоприятных обстоятельствах, будут 
усиленно пытаться создать свои подпольные ячейки в Украине. 
В этом будут заинтере[со]ваны тоже и импер[иалистические] 
разведки и окажут [же]лающим всякую поддержку.

Ступая по пути тесного сотрудничества подполья с амери-
кано-англ[ийскими] разведками, можно добиться таких опреде-
ленных целей:

Во первых, – (СССР).
а) ложно информировать о положении в СССР;
б) иметь полный контроль над деятельностью амер[иканс

ких] и анг[лийских] шпионов, которых они не замедлят сбросить, 
как только наладится связь;

в) узнавать о намерениях и планах разведок;
г) могти вовремя полност[ь]ю зликвидировать всю шпион[с

кую] сеть;
во вторых, – (заграница)
а) заслать своих людей в органы кап[италистических] раз-

ведок, в качестве инструкторов для подготовки шпионов против 
СССР или под любым другим предлогом;

б) собирать нужную для СССР информацию за границей;
в) использовать многих эмигрантов под предлогом разве-

доват[ельной] работы на американ[цев] или анг[личан], или в 
любой другой форме для получения нужной информации;

г) разоблачать предательскую роль дворушников;
е) дезинформировать;
є) саботировать; 
ж) ликвидировать и т[ак] д[алее].
Что ам[ериканская] разведка пойдет на сотрудничество с 

подпольем, в том нет сомнения, но надо предполагать, что на 
этот раз она будет очень осторожна.

Не можно забывать, что все их мероприятия, которые они 
доселе предпринимали, провалились. Потому надобно время, 
чтоб они убедились, что все в порядке. Поспех с нашей стороны 
может вызвать совсем понятное подозрение и, конечно, провал.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 14-19. Оригінал. 
Рукопис.
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№ 47
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ЙМОВІРНУ ТАКТИКУ ДІЙ ОРГАНІВ КГБ 
В БОРОТЬБІ З НАЦІОНАЛІСТИЧНИМИ 

ОРГАНІЗАЦІЯМИ ЗА КОРДОНОМ
[Не раніше 28 березня 1955 р. – не пізніше 10 квітня 1955 р.]

По вопросу тактических мер
Как бы хороший и теоретически реален план не был, его осу-

ществление почти вполне зависит от исполнителей, от людей. 
«Кадры решают все». Положение  – что прежде всего надобно 
иметь ясный план действий, а потом подбирать нужных для его 
реализации людей,  – вполне верно лиш тогда, если действи-
тельно есть с кого подбирать. Но когда круг лиц ограничен, то 
зачастую приходится строить планы в соответствии до испол-
нителей.

Что же касается плана и тактики по борьбе с 
нац[ионали]змом и импер[иалистическими] разведками, то 
они в большой степени обусловлены теми лицами из числа 
бывших участников подполья, которых можно в этой борьбе 
использовать. Поэтому, выходя из общего плана, с генераль-
ной линии  – почти для каждого лица надобно будет строить 
специальный план действий, в зависимости от его личных 
качеств и реальных возможностей.

Что касается борьбы з нац[ионали]змом за границей, 
то надобно предполагать, что борьба эта будет длительной, 
затяжной и что никакие, даже самые решительные меры не 
приведут до быстрой ликвидации нац[ионали]зма и их орга-
низаций.

Потому необходимо обратить основное внимание на то, 
чтоб засланы в нац[ионалистический] лагерь лица могли про-
держаться в нем по возможности дольше, что в свою очередь 
обусловлено соответствующей тактикой их действий.

Особая опасность нац[ионалистических] организаций за 
границей состоит в том, что они в борьбе против СССР действу-
ют заодно с империалистами. Потому, если бы вдалось этому 
сотрудничеству помешать, это уже было бы немалое достиже-
ние.

Со всех нац[ионалистических] загран[ичных] партий в слу-
чае войны самой опасной [о]кажется та, которую всецело будут 
поддерживать америк[анские] импер[иалисты] как свою пол-
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нейшою марионетку. Что касается крайних нац[ионалистиче-
ских] партий, то они, наверное, тогда никакой полит[ической] 
поддержки там не получат. Будут в опозиции, а даже могут пере-
йти в борьбу против ам[ериканцев], подобно, как это случилось 
з гитлеровцами в 1942 г.

Потому в оценке сил нац[ионалистического] лагеря [на]доб
но исходить не с состояния [его] на сегодня, а предвидеть путь 
развитья [пар]тий и вовремя принять соответствую[щие] меры.

[Чт]о касается борьбы с разведками, то моментом, [о]пре-
деляющим тактику действий, является: будет, или не будет в 
скором времени война.

Если предполагать, что через 3-4 года ам[ериканские] 
импер[иалисты] начнут против СССР войну, тогда целесообраз-
но иметь в УССР легендирован[ую] под[польную се]ть и посте-
пенно заманывать ам[ериканских] агентов, помочь им органи-
зовать свою шпион[скую се]ть, чтоб в случае войны вполне [в]се 
ликвидировать.

Если война не скоро всп[ы]хнет, то лучше имп[ериалис
тических] разведчиков в СССР не заман[и]вать, потому что игра 
подобного рода долго не продлится и приведет до раскрытия.

В обоих случаях зас[ы]лка своих лиц заграницу в 
разведывательных целях всегда уместна.

Чтоб лица, направляемы[е] за гран[ицу] по развед[ова
тельным] целям, могли принести большую пользу, их надобно 
бы было прежде хорошо обучить, подготовить.

[…]було цену в случае войны имела [бы] связь (рацией, 
самолетом) между [...] звеньями подполья и своими лицами 
[...], заслаными в нац[ионалистические] орг[анизации] заграни-
цей633.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 20-24. Оригінал. 
Рукопис.

633	 Окремі фрагменти тексту документа втрачено.
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№ 48
МІРКУВАННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО СПОСОБИ 

ВСТАНОВЛЕННЯ ЗВ’ЯЗКУ З ОСОБОЮ, 
ЯКА МАЄ МОЖЛИВІСТЬ ВІДПРАВИТИ ЛИСТА 

ЗА КОРДОН
5 квітня 1955 р.

Соображения по делу связи с лицом, имеющим возможность 
посылки письма заграницу

Установление связи с лицом, которое ведет переписку с 
заграницей, или имеет такие возможности (для сокращения в 
дальнейшем буду такое лицо условно обозначать буквой «П») 
зависит от целого ряда конкретных обстоятельств, в частности 
от самого лица, от его места жительства и работ[ы] и т[ому] 
п[одобное].

Возможные способы связи с «П»:
а) Мое личное посещение «П»;
б) Посылка до «П» хорошо знакомого ему лица от меня с 

легалов;
в) Посылка до «П» от меня лица, которого он не знает. 

Отрицательная сторона: может не захотеть с неизвестным раз-
говаривать по такому вопросу;

г) Посылка до «П» подпольщиков. Отрицательная сторона 
така же самая, как под в);

д) Возможно найдутся еще и какие-либо иные хорошие спо-
собы, если будет уже известно «П», а также и обстоятельства с 
ним связанные.

5.IV.1955 г. 	 Кук634

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 25. Оригінал. 
Рукопис.

634	 Власноручний підпис Василя Кука.
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№ 49
ХАРАКТЕРИСТИКА ОСІБ, 

ЯКІ ПЕРЕБУВАЮТЬ ЗА КОРДОНОМ, 
АБО МОЖУТЬ МАТИ З НИМИ ЗВ’ЯЗОК

10 квітня 1955 р.

[с.] Красне, обл[асть] Львовская635

1. Ласка Филимон, год рожд[ения] 1890 (приблизительно), 
крестьянин.

2. – « – Василий, год рожд[ения] 1914, сын Филимона, учил-
ся со мной в Золочевской гимназии, до 1935 г. мы часто встре-
чались и посещали один одного на дому. 

3. – «  – Ярослав, г[од] рожд[ения] 1924, сын Филимона, 
встречался я с ним, когда заходил к его брату Василию.

Все они в настоящее время находятся за границей, в 
анг[лийской] зоне ок[к]упации Германии.

4. Ласка София, г[од] рожд[ения] 1911, дочь Степана, в 
1930-1934 гг. часто с ней встречался в с. Красне. Отец ее рабо-
тал листоношей.

5. – « – Василий, г[од] рожд[ения] 1908, (прибл[изительно]), 
сын Степана, брат Софии, во время польской ок[к]упации учился 
в пединституте, окончил его и стал учителем. В 1930-тых годах 
во время летних каникул я иногда с ним встречался и разгова-
ривал636.

6. Ласка Михайло, г[од] рожд[ения] 1914, учился в 
Золоч[евской] гимназии, часто встречались. Отец его работал 
железнодорожником637.

7. – « – Петро, г[од] рожд[ения] 1911, брат Михайла, рабо-
чий, иногда встречался и разговаривал с ним.

8. Ласка Атанас, г[од] рожд[ения] 1908(?), работал в 1930-
тых годах продавцом в кооперативе, руководил кружком само-
деятельности.

9. – « – Иван, г[од] рожд[ения] 1912(?), брат Атанаса, рабочий.
10. Мотилевич Петр, г[од] рожд[ения] 1916, фотограф, мой 

сосед, один раз делал мне фото к легитимации. Встречались мы 
редко638.

635	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
636	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
637	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
638	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
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11. Мотиль Петр, г[од] рожд[ения] 1890(?), крестьянин, в 
настоящее время, кажется, голова с[ельско]х[озяйственной] 
артели. Иногда посещал моего отца639.

12. Кравчук Леон, г[од] рожд[ения] 1910, слесарь, кончил 
мелиорационные курсы и стал землемером. Когда он ходил в 
школу в Золочеве (1925-[19]27  гг.), а потом во Львове (1929-
[19]35 гг.), мы часто встречались, а иногда посещали один одно-
го по 1937 год. У него была мать, старший брат Иван, также сле-
сарь, а потом землемер, и сестра София. Отец их – железнодо-
рожник – умер, а мать получала небольшую пенсию. Леон также 
занимался радиотехникой, по-уличному звали его «Ньоцьо», а 
его старшего брата «Сяха». Оба учились в музычной школе во 
Львове и неплохо играли на струнных инструментах640.

13. Кравчук Иван, г[од] рожд[ения] 1910, в 1930-тых годах 
работал во Львове слесарем, а примерно с 1936 г. был комиво-
яжером какой то Львовской фабрики свеч. В настоящее время, 
кажется, работает он в кооперации. С ним я встречался нередко, 
но в дом его не заходил. По уличному звали его «Черный»641.

14. Кравчук Григорий, г[од] рожд[ения] 1910(?), сын железно-
дорожника, столяр; имел сестру Стефанию, на которой женился, 
примерно в 1938 г. Кравчук Иван «Черный». Сам Кравчук Гр[игорий] 
женат на Тиктор Ксении (см[отрите] стр[аницу] 5) сестре Тиктор 
Ивана, проживающего в настоящее время в Канаде642.

15. Довгань Дмитрий, г[од] рожд[ения] 1903(?), работал 
слесарем во Львове643.

16. Вороновский Василий, г[од] рожд[ения] 1913, учился 3 
или 4 года вместе со мной в Золочевской гимназии, потом рабо-
тал во Львове слесарем. Иногда приходил я к нему в дом его 
родителей. Отец его – железнодорожный рабочий. Имел он еще 
младшего брата Леона, г[од] рожд[ения] 1917(?) и сестру Анну644.

17. Черевко Василий, г[од] рожд[ения] 1913, учился со мной 
3 или 4 года в Золоч[евской] гимназии, потом школу покинул и 
занимался с[ельским] хазяйством. Отец его  – железнодорож-

639	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
640	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено про-

стим олівцем.
641	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
642	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище, ім’я та частину тексту 

підкреслено простим олівцем.
643	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
644	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено про-

стим олівцем.
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ник, мать крестьянка. Имел он еще младшу[ю] сестру Стефанию, 
примерно 1920 г[ода] рождения. Иногда я заходил в его дом и он 
приходил ко мне645.

18. Дітчук Леон, г[од] рожд[ения] 1913, учился со мной 3 
г[ода] в Золоч[евской] гимназии. Отец его работал на почте 
листоношей. Имел он брата Артема, 1910 г[ода] рожд[ения] и 
младшу[ю] сестру. Были у него еще и другие братья и сестры, но 
их я мало знал. Леон в 1930 г. работал чернорабочим на тартаке 
(лесопильный завод) в Красн[о]м.

19. Дітчук Иван, г[од] рожд[ения] 1906, сосед, в 1930-тых 
годах часто посещал меня на дому и я заходил к нему. Имел он 
брата Семена, 1912 г[ода] рожд[ения] и несколько сестер. Все 
занимались с[ельским] хозяйством. Иван имел неполное сред-
нее образование.

20. Патковский Роман, г[од] рожд[ения] 1910, сосед, мы 
вместе доезжали поездом в Золочев в школу, но учились у 
разных школах. В [19]30-тых годах он работал продавцом в 
культмаге «Народная Торговля» во Львове. У него была мать, 
старшая сестра Филипка, работающая служанкой у разных 
панов, и старший брат, работающий в фольварке. Мы часто 
встречались и заходили один к другому в дом.

21. Сторожук Иван, г[од] рожд[ения] 1910, сосед, железно-
дорожный рабочий. Отец его также железнодорожник, младший 
брат Михайло с 1915 г[ода] рождения  – слесарь. Были у него 
еще и сестры, но их я мало знаю.

22. Калиновский Павел, г[од] рожд[ения] 1912, поляк, сапо-
жник. Возможно, выехал в Польшу и ведет переписку с соседя-
ми. Мой сосед.

23. Горбач Алексей, г[од] рожд[ения] 1910, учился вместе со 
мной в Золоч[евской] гимназии. Часто мы друг друга посеща-
ли на дому. У него была мать, старший брат Степан и старшая 
сестра Анна. Жил в центре села646.

24. Тыктор Иван, г[од] рожд[ения] 1900(?), до 1935 г. прожи-
вал в селе, а потом во Львове. В 1939 г. эмигрировал в Краков, 
в настоящее время проживает, кажется, в Канаде. До 1939  г. 
директор издательства «Новый час». У него была жена, сын 
Богдан, дочь Наталия – все они мне хорошо знакомы647.

645	 Порядковий номер особи обведено простим олівцем.
646	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено 

простим олівцем.
647	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено 

простим олівцем.
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В с. Красне проживают его сестры, с которыми я также зна-
ком и нередко встречался.

Ольга, г[од] рожд[ения] 1915, замужем за Патковским 
Владимиром;

Ксения, г[од] рожд[ения] 1913, замужем за Кравчук 
Григором;

Софья, г[од] рожд[ения] 1910, замужем за Постолюк 
Авксентием (убит польскими фашистами в 1939 г.).

25. Вовк Степан, г[од] рожд[ения] 1890(?), был на заработ-
ках в Канаде, вернулся в с. Красне, примерно в 1923 г. Мой род-
ственник. У него была жена, две дочери: Параскевия (1913 г[ода] 
рожд[ения]) и Настья (1915 г[ода] рожд[ения]), которых я хоро-
шо знаю. Были у него еще и другие дети, но их я совсем не знаю.

[Прим]ечания:
По с. Красне я знаю почти всех жителей, проживавших там 

до 1937 г. А в частности, в возрасте от 1900 по 1920 г[оды] рож-
дения. Назвал я только тех, которые, как я полагаю, могут иметь 
некую ценность в деле посылки письма заграницу.

После 1937 г. я в с. Красне не был и с никем с его жителей 
не встречался648.

с. Утишкив, р[айо]н Красне649.
26. Белкот Адам, г[од] рожд[ения] 1912, сын священ[ника], 

учился со мной в Зол[очевской] гимназии.

с. Фирлеевка, р[айо]н Красне650.
27. Осыка Владимир, г[од] рожд[ения] 1913, знаком я с ним 

по Зол[очевской] гимн[азии], в 1935 г. студент теологии.

с. Вильшаница, р[айо]н Красне.
28. Сорока Петр, г[од] рожд[ения] 1911, знаком мне по 

Зол[очевской] гимн[азии], в 1939  г. был в Польше, в 1940  г. 
встречался я с ним в Кракове651.

29. Шульган Степан, г[од] рожд[ения] 1910, в г[одах] 1940-
[19]41 встречался я с ним в Кракове, член ОУН. 

Оба в наст[оящее] время должны быть за границей; в селе 
этом знакомых не имею

648	 Текст підкреслено простим олівцем.
649	 Тепер – с. Утішків Буського р-ну Львівської обл. 
650	 Тепер – с. Мармузовичі Буського р-ну Львівської обл.
651	 Порядковий номер особи двічі підкреслено простим олівцем невідомою 

особою.
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с. Стороныбабы, р[айо]н Красне652

30. Мыкытюк Максим, г[од] рожд[ения] 1910, знаком с ним 
по гимназ[ии].

31. Пачковский Евгений, г[од] рожд[ения] 1913, сын управ-
ляющего фольварком в с. Стороныбабы, знаком по гимназ[ии].

32. Цьокан София, г[од] рожд[ения] 1911, знаком с ней 
по гимн[азии], в 1935 г[оду] вышла замуж за Кравчук Леона з 
с. Красне.

с. Журатын, р[айо]н Красне(?)653.
33. Гаврылюк Степан, г[од] рожд[ения] 1912, учился вместе 

со мной в гимназии до 1932 г. С 1933 г. студент теологии. После 
[19]33 г. я с ним не встречался654.

34. Шевчук Иван, г[од] рожд[ения] 1912, учился я вместе с 
ним примерно до 1927 г.

с. Питрычи, р[айо]н Красне655.
35. Тыктор Григорий, г[од] рожд[ения] 1910, учился вместе 

со мной до 1932 г. в Зол[очевской] гимн[азии], потом учился он 
на священника и в последствии стал ним. С 1933  г. я с ним не 
встречался. В Золочеве в 1931-[19]32 гг. вместе жили на квар-
тире. Отец его железнодорожн[ик].

с. Розваж, р[айо]н Золоч[ев]656.
36. Загульский Леон, г[од] рожд[ения] 1912, вместе со мной 

учился в Зол[очевской] гим[назии] до 1932 г. Студент теологии, 
позднее священник657.

с. Билый Камень658, р[айо]н Золоч[ев]?
37. Яцкив Н., г[од] рожд[ения] 1912, знаком я с ним по 

Зол[очевской] гим[назии]. Вместе учились до 1930  г. С 1933 г. 
студент теологии, позднее священник659.

652	 Тепер – с. Сторонибаби Буського р-ну Львівської обл.
653	 Тепер – с. Журатин Буського р-ну Львівської обл.
654	 Порядковий номер особи двічі підкреслено простим олівцем невідомою 

особою.
655	 Тепер – с. Петричі Буського р-ну Львівської обл.
656	 Тепер – с. Розваж Золочівського р-ну Львівської обл.
657	 Порядковий номер особи двічі підкреслено простим олівцем невідомою 

особою.
658	 Тепер – с. Білий Камінь Золочівського р-ну Львівської обл.
659	 Порядковий номер особи двічі підкреслено простим олівцем невідомою 

особою.
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с. Почапы, р[айо]н Золоч[ев]660.
38. Мартыновыч Мирон, г[од] рожд[ения] 1911, сын сель-

ского учителя. Знаком мне по Зол[очевской] гимн[азии]. В 1929-
[19]32 [гг.] вместе учились.

39. Почапский Ярослав, г[од] рожд[ения] 1911, в 1934-
[19]38 гг. был секретарем «Просвиты»661 в м. Золочев. Знаком я с 
ним по Золочеву. В 1939 г. жил он в Кракове и там я с ним иногда 
встречался. В настоящее время находится за границей. 

с. Гумниска, р[айо]н Олеско(?)662

40. Гураль Андрей, г[од] рожд[ения] 1912, учился он вместе 
со мной в Зол[очевской] гимн[азии], с 1934 г[ода] студент тео-
логии, затем священник.

41. Чучман Василий, г[од] рожд[ения] 1913, до 1929 г[ода] 
вместе со мной учился, крестьянин.

р[айо]н Стрый
42. Гойсак Н., г[од] рожд[ения] 1911, в 1933-[19]34 гг. учился 

со мной в университете в г. Люблин (Польша); после 1934 г. я с 
ним не встречался.

с. Закома[ь]ре, р[айо]н Зол[очев]663

43. Коржан Михайло, г[од] рожд[ения] 1912, знаком я с ним 
по школе и по организации ОУН. Несколько раз бывал я у его 
дому. В него была мать, два братья Иосиф с 1908 г[ода рожде-
ния] и Иван с 1911 г[ода] рожд[ения]. С обоима его братами я 
лично знаком – с Михайлом я встречался в 1940 г. в Кракове, а 
в с. Закомар[ь]е я с 1934 г. не был и с никем с братов Мих[айла] 
не встречался664.

с. Плугов, р[айо]н Зол[очев]665

44. Галамай Степан, год рожд[ения] 1914, юрист, в насто-
ящее время за границей, член ОУН. Вместе с ним я учился в 

660	 Тепер – с. Почапи Золочівського р-ну Львівської обл.
661	 «Просвіта»  – культурно-просвітнє товариство, засноване у Львові 

1868 р. Ставило за мету розв’язання суспільно-культурних проблем, ліквідацію 
неписьменності та поширення освіти серед українського суспільства. Важливий 
осередок книговидавництва та книгорозповсюдження.

662	 Тепер – с. Гумниська Буського р-ну Львівської обл.
663	 Тепер – с. Закомар’я Буського р-ну Львівської обл.
664	 Порядковий номер особи обведено, прізвище, ім’я та частину тексту 

підкреслено простим олівцем.
665	 Тепер – с. Плугів Золочівського р-ну Львівської обл.
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Зол[очевской] гимн[азии], до 1933 г., примерно в 1931 г. был я 
один раз в его доме. В 1940-[19]41 [гг.] я несколько раз встречал 
его в Кракове и после этого я с ним не виделся.

45. Борковский Роман, г[од] рожд[ения] 1911, член ОУН, 
познакомил меня с ним Ст[епан] Галамай в 1939 г. в Кракове. В 
1940-[19]41 гг. я несколько раз с ним встречался. Теперь нахо-
дится он за границей.

г. Днепропетровск
46. Генадий, епископ, г[од] рожд[ения] 1895(?), в настоящее 

время – за границей. В 1942-[19]43 гг. я иногда заходил к нему. 
У Генадия я встречался также с его секретарем Шепрекивычем 
(прим[ерно] 1915 г[ода] рожд[ения]), который являлся каким-
то родственником Генадия, а также с священником Ковальчук 
Петром (с 1912  г[ода] рожд[ения]) членом ОУН. В последствии 
Ковальчук П. с ОУН был исключен, так как он выше всего ставил 
интересы церкви и для этой цели хотел использовать также и ОУН.

47. Олийниченко Н., г[од] рожд[ения] 1895(?), професор 
транспорт[ного] института в Днепропет[ровске], в настоящее 
время за границей. В 1942-[19]43 гг. я иногда заходил к нему. У 
него была жена (фамилии не помню) и сын, лет около 16-ти. Все 
они меня тогда хорошо знали.

г. Золочев
48. Квасовский Роман, г[од] рожд[ения] 1912, вместе со 

мной учился в Зол[очевской] гимн[азии]. Отец его и старший 
брат за Польши работали в пожарной страже. Все хорошо меня 
знают, так как я часто приходил к Роману, а иногда и ночевал там. 
В 1935  г. Квасовский Р. женился на Степании Околита. В 1936-
[19]37  гг. я некоторое время работал продавцом в бакалейной 
лавке Квасовского Р. и прожил в доме его жены по Железно
дорожной улице. В 1939 г. Квасовский бежал за границу и работал 
в Германии на некой фабрике. После 1939 г. я с ним не встречался.

49. Кыбало Богдан, г[од] рожд[ения] 1913, сын учителя, зна-
ком я с ним по школе, в 1939 г. бежал он в Германию.

50. Лех Мирон, г[од] рожд[ения] 1912, вместе мы учились, 
иногда заходил я к нему на дом. Имел он младшего брата 
Ярослава 1920 г[ода] рожд[ения], оба бежали в 1939  г. в 
Германию. Знаю, что в 1940-[19]41 гг. они работали в гестапо.

51. Скобельский Петр, г[од] рожд[ения] 1914, до 1932  г. 
учился вместе со мной в Зол[очевской] гимназ[ии]. С 1932  г. 
студент мединститута во Львове, а позднее врач в г. Золочев.



295

52. Гаврылюк Иван, г[од] рожд[ения] 1913, вместе со мной 
учился в Зол[очевской] гимн[азии] до 1932  г., потом поступил 
на теологию и стал священником. Примерно с 1933 г. я с ним не 
встречался.

53. Казымыра Богдан, г[од] рожд[ения] 1915, отец его рабо-
тал в кооперации в г. Золочев. Знаком я с ним по школе. С 1934 г. 
студент теологии, а позднее священник.

54. Гошовский Богдан, г[од] рожд[ения] 1905, студент 
Львов[ского] университета в 1932-[19]35  гг. В 1939  г. бежал у 
Краков. Встречался я с ним в [19]30-тых годах в Золочеве, а 
затем в Кракове в 1940 г. За Польши был членом ОУН и нередко 
арестован пол[ьской] полицией. С 1940 г. членом ОУН не был. В 
настоящее время за границей.

55. Антоняк Вера, г[од] рожд[ения] 1912, вместе со мной 
училась в Зол[очевской] гимн[азии] до 1932  г. Отец ее был 
директором «Народна Торговля» в Золочеве. Был у нее еще брат 
Богдан с 1910 г[ода] рожд[ения], который в 1932  г. вместе со 
мной учился в школе666.

56. Ваньо Мирослава, г[од] рожд[ения] 1912, дочь адвоката, 
училась вместе со мной в гимн[азии] приблизительно до 1931 г.

57. Дуда Мирослава, г[од] рожд[ения] 1912, проживала по 
ул[ице] Глинянская, я знаком с не[й] по школе. После 1932 г. я 
ее не встречал667.

58. Мудрый Василь, год рождения 1913, учился он вместе со 
мной, примерно, до 1928 г. в Золочев[ской] гимназии. В 1939 г. 
был арестован за ком[м]унистическую деятельность.

59. Саврас Петро, год рожд[ения] 1913, учился он вмес-
те со мной в Зол[очевской] гимн[азии] до 1932  г., проживал в 
Зол[очеве] по улице Глинянская.

60. Калыновыч Надежда, г[од] рожд[ения] 1915, училась 
в 1927-[19]35 [гг.] в Золочевской гимн[азии]. В 1938  г. вышла 
замуж за Гаврачинского Н.

61. Юркевич Юлиан, г[од] рожд[ения] 1890(?), учитель 
Зол[очевской] гимназии по 1938 г. В 1939 г. бежал в Германию. 
Был женат, имел двух сынов и дочь Ирену. В 1940 г. встречался я 
с ним в Кракове, стал он в то время фольксдойчем.

62. Сагатый Мирон, г[од] рожд[ения] 1911, до 1931 г. учил-
ся в Зол[очевской] гимназии, с 1932  г. студент юридического 

666	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено неві-
домою особою ручкою з фіолетовим чорнилом.

667	 Порядковий номер особи обведено, а прізвище та ім’я підкреслено неві-
домою особою ручкою з фіолетовим чорнилом.
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факультета Львовского университета. В 1936-[19]38 [гг.] про-
давец в молочной лавке в Зол[очеве]. Имел сестер и братьев, но 
их я мало знаю.

63. Мартынюк Н., г[од] рожд[ения] 1900(?), учитель непол
носредней школы в Золочеве в [19]30-тых годах. Знает меня, 
встречался я с ним в «Просвите».

64. Познаховский Н., г[од] рожд[ения] 1890(?), священник, 
преподавал в Зол[очевской] гимн[азии] религию до 1935 г. Мог 
бы меня вспомнить, если б я с ним встретился.

65. Гайдучек Вера, г[од] рожд[ения] 1914, училась со мной в 
Зол[очевской] гимназии, знаком с ее братом Богданом.

10.IV.1955 р.	 Кук668

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 26-37зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 50
МІРКУВАННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ЙМОВІРНИХ КАНДИДАТІВ НА ВІДПРАВКУ 
ЗА КОРДОН В ЯКОСТІ КУР’ЄРІВ

14 квітня 1955 р.

К вопросу посылки за границу курьеров из нелегалов.
На мой взгляд наиболее целесообразно было бы послать за 

границу как курьеров:
1. Галаса Василия – «Зенона»;
2. «Маричку» – жену «Зенона»669;
3. Демчука – «Старого»670;
4. и еще каких-либо двух лиц.
В таком именно составе я, пребывая еще в подполию, 

весною 1954 г. думал и послать.
Как место перехода госуд[арственной] границы УССР–

Польша я намечал р[айо]н Сокаль–Белз, поскольку эти районы 

668	 Власноручний підпис Василя Кука.
669	 «Марічка» – Марія Савчин (у заміжжі – Галаса).
670	 Йдеться про Івана Демчука  – «Старого», керівника пункту зв’язку 

В. Кука – «Леміша».
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хорошо известны Демчуку, он там родился, проживал, а в 1939-
[19]41 г[одах] неоднократно в этих местах переходил границу 
между УССР и Германией. Далее маршрут курьеров должен был 
идти через Польшу (территория до некоторой степени известна 
«Зенону» и его жене), Чехословакию и Австрию.

Намечая такой, как вышеуказанно, состав курьеров, руко-
водствовался я тогда следующими соображениями:

а) Катастрофическое положение подполья в Украине;
б) Целый ряд весьма важных и серьезных вопросов, касаю-

щихся нац[ионалистической] организации в Украине и за грани-
цей;

в) Провал всех заграничных курьеров, прибывших в УССР 
после 1950 г. от З[акордонного] П[редставительства] УГВР и от 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН.

Все эти вышеупомянутые дела требовали послать от подпо-
лья с Краю лицо ответственное, члена Проводу, к которому за 
границей имели бы полное доверие, который смог бы авторитет-
но представлять подполье в Краю, изложить позицию подполья 
по всем важным и спорным вопросам, а также ответить на все 
заданные ему вопросы, касающиеся политической деятельно-
сти подполья и вообще жизни в СССР.

В 1954  г. таким кандидатом, как я полагал, мог быть един-
ственно «Зенон».

Все вышеуказанные моменты не потеряли своей значимо-
сти при посылке курьеров за границу и в настоящее время.

Что касается доверия заграничных нац[ионалистических] 
формирований и импер[иалистических] разведок к каналaм 
связи с заграницей, то, надо полагать, что оно после провала их 
курьеров и разных с ними «историй» значительно пошатнулось. 
Теперь они, навчены горьким опытом с прежними курьерамы, 
могут отнестись к посланы[м] нами за границу курьерам черес-
чур осторожно.

Имея это в виду, я считаю, что неплохо было бы послать за 
границу вишеупомянутых лиц как курьеров.

1. Галаса Василий – старый член ОУН, в 1945-[19]47 гг. член 
провода ОУН в Польше, с 1949  г. руководитель ОУН на ПЗУЗ, 
с 1952 г. – член Провода ОУН в Краю. За границей его лично знает 
«Калина»671, а также почти все те, которые в 1947-[19]48 гг. ушли 
с Польши за границу. Известен он за границей и по статьях, печа-

671	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП 
УГВР.
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таных в нац[ионалистической] печати. Знаком он с территорией 
Польши, может там иметь знакомых лиц, знает пол[ьский] язык.

Отрицательные стороны: Был в 1940 г. арестован, в 1949 г. 
была арестована его жена, уволена и завербована органами 
МГБ и пребывала после этого вместе с ним в подполью.

Мало известен в руководящих нац[ионалистических] кругах 
за границей.

2. «Маричка»  – жена Галасы, должна иметь за гран[ицей] 
знакомых из числа участников УПА, действувавших в Польше 
и ушедших в 1947- [19]48  гг. за границу. Знает пол[ьский] и 
нем[ецкий] языки, знает некоторые р[айо]ны пол[ьской] терри-
тории. Как женщина, может оказывать большую пользу в дороге 
при закупке питания, в получении некоторых, необходимых в 
дороге, информаций и т[ому] п[одобное]. Уходить «Зенону» за 
гран[ицу] без жены может вызвать за гран[ицей] самое мень-
шее, удивление.

Отрицат[ельные] стороны: Была арестована и завербова-
на органами МГБ. Про это, по всей вероятности, за границей 
известно с сообщений Полтавы672. Поэтому ее роль только 
«вспомогательная» и никакой самостоятельной функции курьер-
ской она выполнять не может.

3. Демчук  – «Старый»  – член ОУН с времен пол[ьской] 
ок[к]упации, за Польши находился несколько лет в тюрьме, воз-
можно, что заграницей находятся некоторые лица, с которыми 
он познакомился в тюрьме. В 1939-[19]41  гг. был курьером и 
неоднократно переходил советско-германскую границу; в 1942-
[19]43 [гг.] был связным между Днепропетровском и Львовом; 
за границей хорошо его знают по подпольной деятельности в 
Днепропетровске «Иванив»673 и «Катерина»674; должен его знать 
также Лебедь675, наверное, за границей есть и много других лиц, 
что его знают, но кто именно, я сейчас сказать затрудняюсь. 
С 1944  г. почти беспрерывно работал в подполью на линиях 
связи Лемиша676. Никакого подозрения за границей вызывать 
не должен. Имеет опыт в переходе границы, легко может оправ-
дать «удачный» переход границы в хорошо знакомых ему местах 
Сокальско–Белзкого р[айо]нов.

672	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
673	 «Іванів» – Омелян Лоґуш.
674	 Йдеться про Катерину Мешко (у заміжжі – Лоґуш).
675	 Йдеться про Миколу Лебедя.
676	 «Леміш» – Василь Кук.
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Связь
1. Связаться с «Зеноном» я могу:
а) через пункт встречи в р[айо]не Червовноармийск, 

обл[асть] Ровно;
б) через мертвый пункт в родном селе «Зенона» (с. Олесин 

или Олексин, р[айо]н Козова, обл[асть] Тернополь)677.
2. Связаться с «Старым»:
а) через бункер возле с.  Кругов, р[айо]н Олеско, обл[асть] 

Львов678;
б) через мертвый пункт в лесу условно названым «Поче

кальня» в р[айо]не Зборов;
в) через «Зенона», который мог его раньше взять к себе.

14 апреля 1955 г.	 Кук679

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 38-43. Оригінал. 
Рукопис.

№ 51
ДУМКИ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ЙМОВІРНІ ВАРІАНТИ 

ВІДПРАВКИ ЛИСТА ЗА КОРДОН ЛЕГАЛЬНИМ 
ШЛЯХОМ

18 квітня 1955 р.

К вопросу посылки письма
Белкот Адам, г[од] рожд[ения] приблизительно 1912, 

сын священника в с.  Утишкив680, в настоящее время учитель в 
с. Куткор681, р[айо]н Красне. Знаком я с ним по школе. В 1930-
[19]32  [гг.] он разом со мной учился в Золочевской гимназии. 
Последний раз виделся я с ним приблизительно в 1932-[19]33 гг. 
Были в него еще 2 или 3 сестры, но я с ними знаком не был.

В школе Белкот Адам учился плохо. Больше всего интере-
совали его тогда девушками, встречи с ними, забавы, выпивки 
и т[ому] п[одобно]. К общественно-политической жизни как в 

677	 Тепер – с. Олесине Козівського р-ну Тернопільської обл.
678	 Тепер – с. Кругів Золочівського р-ну Львівської обл.
679	 Власноручний підпис Василя Кука.
680	 Тепер – с. Утішків Буського р-ну Львівської обл.
681	 Тепер – с. Куткір Буського р-ну Львівської обл.
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школе, так и поза школой относился он равнодушно, безучастно, 
таково было его отношение и до ОУН.

С ним я только был знаком, в каких-либо более близких 
отношениях мы никогда не состояли. В разговорах с ним я кроме 
вопросов школьно-бытового характера, никаких других вопро-
сов, а тем более политического характера, никогда не затраги-
вал.

О моей судьбе он может знать только то, что в общем может 
знать, или догадываться любой житель с. Красне.

Если я бы с ним встретился, думается мне, что он бы меня 
узнал, принял и допомог мне в посылке письма за границу, если 
только такая возможность у него действительно имеется. Зайти 
мне в с. Куткир к нему в его дом, кажется мне, было бы не совсем 
целесообразно, так как его село очень близко (2-3 км) к селу 
Красне, плохой к этому селу подход (далеко от леса) и никогда 
прежде я в этом селе не бывал. Лучше было б, если б я мог с ним 
встретиться в каком-либо другом селе, более для меня удобным.

Но прежде, нежели встречаться мне с ним, необходимо 
установить ведет ли он, или его сестры, переписку с кем-либо в 
капиталистических странах, ибо его переписка только со своими 
сестрами, проживающими в Польше, не представляет для наше-
го дела никакого интереса.

Горбач Александр с 1909 г[ода] рождения, в настоящее 
время учитель в с. Куткир, р[айо]н Красне. Знает меня хорошо. 
Мы часто встречались, учились в одной школе. Приблизительно 
с 1936 г. я с ним не виделся.

В политической жизни он в то время никакого участия не 
принимал, членом ОУН, или даже симпатиком никогда не был. 
Политические вопросы его вообще в то время почти не интере-
совали.

Встретиться я с ним могу, в том, что он меня узнает нет 
сомнения, но как он отнесется к[о] мне и не сообщит ли он о том 
в органы госбезопасности – сказать затрудняюсь.

Встречаться мне с ним пока что нет никакой нужды, ибо он 
никакой переписки, как уже установлено, не ведет.

18/IV.[19]55 г.	 Кук682

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 44-47. Оригінал. 
Рукопис.

682	 Власноручний підпис Василя Кука.
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№ 52
ДУМКИ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ВІДПРАВКУ 
ЗА КОРДОН КУР’ЄРА З-ПОМІЖ ОСІБ, 

ЯКІ ПРОЖИВАЮТЬ ЛЕГАЛЬНО 
20 квітня 1955 р.

К вопросу посылки за границу курьера из легалов
Наиболее удобным местом для перехода за границу для 

легала, как мне кажется, был бы  г.  Берлин, поскольку в этом 
городе самые легкие условия для бегства за границу, что для 
легала, не имеющего никакого опыта в переходе границы, пред-
ставляет самый важный момент.

Общие требования к курьерам-легалам; надо, чтоб они:
а) знали меня лично, встречались со мной несколько раз 

перед отходом за границу;
б) имели желание бежать за границу;
в) имели относительно легкие возможности в переходе 

границы, не требующее большого риска;
г) не были ничем особенно заметным скомпроментированы 

перед органами советской власти;
д) в своей биографии не имели моментов «подозритель-

ных», т[о] е[сть] таких, которые могут при допросе за границей 
вызвать подозрение в сотрудничестве с органами госбезопас-
ности;

е) имели за границей личных знакомых, от которых смогли 
бы получить в необходимости хорошую, положительную реко-
мендацию.

Возможными кандидатами на курьеров-легалов могли бы 
быть:

1. Гаврылюк Степан из с. Журатын683, р[айо]н Красне(?)
2. Тыктор Григорий из с. Питрычи684, – ” –
3. Загульский Леон из с. Розваж, р[айо]н Золочев685.
Со всеми выше названными я вместе учился в Зол[очевской] 

гимн[азии] до 1932  г. В 1932-[19]36  гг. они были студентами 
теологии и наверно стали потом священниками. Членами ОУН 
не были. За границей должны иметь знакомых в кругах бежавших 
с запад[ных] обл[астей] Украины священников; всех их также 

683	 Тепер – с. Журатин Буського р-ну Львівської обл.
684	 Тепер – с. Петричі Буського р-ну Львівської обл.
685	 Тепер – с. Розваж Золочівського р-ну Львівської обл.
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должен знать и Коржан Мих[аил], проживающий за границей, 
который дал бы им хорошую рекомендацию, в чем я не сомнева-
юсь. Кроме того сам их сан священника, как таков, вызывал бы 
за границей доверие.

Плохо только то, что я приблизительно 20 лет с ними уже не 
виделся.

1. Кибало Богдан из г. Золочев686, сын учителя, также вместе 
со мной учился до 1932 г. В 1939 г. сбежал в Германию, членом 
ОУН не был. Его за гран[ицей] знает хорошо Галамай687 и другие.

2. Сорока Петр из с.  Вильшаница688, р[айо]н Красне, вме-
сте со мной учился в Зол[очевской] гим[назии], потом знаком 
по г. Золочев. До 1937 г. примыкал к националистам, с 1939 г. по 
1941 г. был в Польше, встречался я там с ним в Кракове, членом 
ОУН тогда он не был, занимался торговлей. За гран[ицей] у него 
знакомых много и меня он также хорошо знает.

3. Коржан Иван из с. Закомар[ь]е689, р[айо]н Золоч[ев], брат 
Мих[аила] Коржана, прожив[ающего] за границей. Для исполь-
зования его в качестве курьера  – кандидат мало подходящий, 
поскольку перевод его на работу где-нибудь за пределы СССР 
может вызвать серьезное подозрение. Знакомство мое с ним 
также 20-летней давности.

Со всеми вышеназваными лицами, несмотря на многолет-
нюю давность моего с ними знакомства, я вновь мог бы легко, 
как мне думается, возобновить с ними знакомство, если б только 
с ними лично встретился.

Что касается моих недавних знакомств из числа легалов, 
то они весьма незначительны, так как я, находясь на нелегаль-
ном положении, ограничивал свои знакомства с легалами с 
конспиративных соображений до минимум[а]. Кроме того для 
личных встреч с легалами не было у меня никакой необходимос-
ти, поскольку я для этой цели имел много мне подотчетных под-
польщиков, которые хорошо знали многих легалов лично.

Кстати сказать, что все мои какие-либо знакомства из числа 
легалов до 1952 г. в настоящее время не имеют никакой значи-
мости в деле подбора кандидата в курьеры за границу, посколь-
ку все они расконспирированы, раскрыты органами госбезопас-
ности и почти все наказаны сов[етским] судом.

686	 Тепер – м. Золочів Львівської обл.
687	 Йдеться про Степана Галамая.
688	 Тепер – с. Велика Вільшаниця Золочівського р-ну Львівської обл.
689	 Тепер – с. Закомар’я Буського р-ну Львівської обл.
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Некую ценность могут представлять единственно мои зна-
комства с легалами в надрайоне Рогатин с 1953  г. и семья 
Ткачуков690 в с.  Плихов, р[айо]н Бережан[ы]691, с которой я 
знаком с 1952  г., а также Милька в с.  Розгадов692, р[айо]н 
Поморян[ы]. Все эти лица в настоящее время органам госбезо-
пасности хорошо известны уже по раньшим моим показаниям, 
а также показаниям других участников подполья, захвачен[н]ых 
органами госбезопасности.

Из числа всех этих легалов подходящим кандидатом на 
курьера за границу единственно может быть сын 

7. Ткачука Васили[я], который в 1954  г. должен был быть 
призван в Сов[етскую] Армию. Если бы он для отбывания воин-
ской повинности был переброшен, напр[имер], в Берлин, то, 
встретившись с ним во время его отпуска в доме его родителей, 
мне, возможно, удалось бы наклонить его сбежать за границу и 
выполнить мои поручения по пересылке почты.

Отрицательные моменты:
а) совсем неизвестен за границей;
б) при тщательном допросе у импер[иалистической] развед-

ке может возникнуть подозрение почему ни я, ни никто другой не 
посещали его дом в продолжение целого года, а также почему я 
не явился в его дом с известными ему и его семье подпольщика-
ми, а сам, или, еще хуже, з новыми, ему неизвестными людьми. 
Возможно, что и еще какие-либо иные мелочи, которые он там 
раскажет, смогли б вызвать некое подозрение у импер[иалисти-
ческих] разведчиков.

в) слабое интелектуальное развитие, малограмотность.
Что касается других моих знакомств, то никто из них в канди-

даты на курьеров за границу не подходит.

20.IV.[19]55 г.	 Кук693

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 48-52. Оригінал. 
Рукопис.

690	 Йдеться про сім’ю Ткачуків з с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської 
обл., в господарстві яких було облаштовано криїву, де переховувався В. Кук.

691	 Тепер – с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської обл.
692	 Тепер – с. Розгадів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
693	 Власноручний підпис Василя Кука.
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№ 53
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ДОЛЮ «КОНИКА», 

ЧЛЕНА МЕЛЬНИКІВСЬКОГО ВІДЛАМУ ОУН 
21 квітня 1955 р.

Доповнення:
1. Про те, що Коник694 дійсно розстріляний СБ «Максим»695 

точно не знав. Це були тільки його припущення.
2. І я, і Максим допускали, що Коника розстріляли за те, що 

він був мельниківцем і тому саме Шухевич696 не хотів, щоб про 
його судьбу було відомо ширшим кругам підпілля.

3. Я уважаю, що коли б на Коника були достаточні матеріяли 
про його співпрацю з органами рад[янської] держбезпеки, то 
цього факту від членів організації не приховували б.

4. Можливо, що «Коника» СБ взагалі не розстріляла, а вико-
ристала по якомусь особливому завданню. Дивує мене також, 
що про судьбу Коника не було ніякого запиту зі закордону від 
мельниківців, хоч вони і писали до організації в Краю. А це знова 
свідчило, що їм судьба Коника відома.

21.IV.[19]55 г.	 Кук697

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 53. Оригінал. Рукопис.

№ 54
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ЗЕМЛЯКІВ, 

ЯКІ МОГЛИ Б МАТИ ЗВ’ЯЗОК ІЗ ЗАКОРДОНОМ
[Не раніше 21 квітня 1955 р. – не пізніше 24 квітня 1955 р.]

[1]. Горбач Александер с 1910 г[ода] рождения (приблизи
т[ельно]) из с.  Красне698, обл[асть] Львов[ская]. В настоящее 
время учитель в с. Куткир699, р[айо]н Красне.

694	 Йдеться про Петра Онуфрика – «Коника».
695	 «Максим» – Роман Кравчук, член Проводу ОУН.
696	 Йдеться про Романа Шухевича.
697	 Власноручний підпис Василя Кука.
698	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
699	 Тепер – с. Куткір Буського р-ну Львівської обл.
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Знаком я с ним с детства. До 1932  г. учились мы вместе в 
Золочевской гимназии. В 1932 (?) [г.] был он призван в польскую 
армию, а после отбытия срока службы сдал экзамен на атестат 
зрелости в этой же гимназии.

До 1932 г. мы встречались часто. После его возвращения с 
пол[ьской] армии и моего возвращения с тюр[ь]мы мы встре-
чались очень редко, так как он опасался, чтоб встречи со мной 
не вызвали в пол[ьской] полиции каких-либо подозрений к его 
личности.

После, примерно [с] 1936  г., я с ним совсем уже больше 
не встречался и о его судьбе ничего не знал. До этого времени 
(1936 г.) он не был членом ОУН и даже не сочуствовал оуновско-
му движению.

Вообще, в тот период времени он политической жизнью 
почти не интересовался. Основной объект его интереса в то 
время были сельские девушки, и на волокитство с ними и за 
ними терял он чуть не все свободное время.

Принимал он также и некоторое участие в деятельно-
сти культурно-просвитительных и спортивных учреждений 
с.  Красне («Просвита», «Сокил»700). В частности, временами 
руководил театральным самодеятельным кружком. Но делал 
он все это отнюдь не с каких-либо политических соображе-
ний, а больше всего потому, что такие общественные занятия 
льстили его юношескому тогда самолюбию, поднимали «авто-
ритет» в глазах девушек, хорошо способствовали встречам 
с ними и пр[очее]. Оценивал я его в это время, как человека 
боязливого, малоспособного, ленивого, слишком болтливого 
и при том эгоиста. Влияния на молодежь он не имел почти 
никакого.

[2]. Олесницкий Н.
Мне известно, что в Зол[очевской] гимназии учился 

Олесницкий, сын адвоката и ундовского посла до пол[ьского] 
сейму. Закончил он гимн[азию], кажется, в 1929 г. и потом изу-
чал право (юрид[ические] науки) у Львовском или Краковском 

700	 «Сокіл» – українська спортивна організація Галичини, діяла впродовж 
1894–1939 рр. Завданням товариства було фізичне вдосконалення його членів, 
проведення культурно-просвітницьких заходів з метою виховання почуття націо-
нальної єдності. В 1914 р. на західноукраїнських землях діяло 974 місцевих осе-
редків, які об'єднували бл. 33 тис. членів. У 1939 р. з встановленням радянської 
влади в Західній Україні діяльність «Сокола» заборонена. Крім Галичини, товари-
ства «Сокіл» існували на території Буковини, Закарпаття та в еміграції.
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университете. Лично я с ним не знаком. Думаю, что он и его 
родня находятся в настоящее время за границей.

[...]701

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 54-56 (57). Оригінал. 
Рукопис.

№ 55
ДУМКИ ВАСИЛЯ КУКА ПРО МОЖЛИВІСТЬ 

НАДІСЛАННЯ ЛИСТА ЗА КОРДОН  
ТА ВИЗНАЧЕННЯ НАЙКРАЩОГО КАНДИДАТА, 

ЯКОМУ ПРИЗНАЧАЛАСЯ Б ЦЯ КОРЕСПОНДЕНЦІЯ
24 квітня 1955 р.

До питання посилки за кордон листа
Найбільш підходящим кандидатом, на адресу якого я міг би 

післати від себе за кордон листа, являється, як мені здається, 
адреса Тиктора Івана, проживающого зараз в Канаді.

Тиктор Іван в Канаді має своє власне видавництво, яке було 
реклямоване в нац[іоналістичній] пресі, що я її одержав в 1950-
[19]51 рр. із-за кордону. З цієї преси я довідався про адрес 
Тиктора.

І[ван] Тиктор родом з того самого, що і я, села Красне702, 
обл[асть] Львів[ська], добре знає мене і всіх краснянських 
людей, так що легко буде мені написати до нього в зауваліро-
ваній, тільки нам обом зрозумілій, формі листа, по прочитанні 
якого він без труднощів встановить, що лист є від мене. Тиктор 
знав, що я являюся керівним членом в ОУН і тому можна бути 
певним, що він швидко повідомить про одержання листа від мене 
націон[алістичні] круги.

Проте цей варіянт посилки листа має і ряд серіозних нега-
тивних сторін, а саме:

а) І. Тиктор, відомий видавець щоденника «Новий час» і дру-
гих пресових органів з часу до 1939 р. Відомий і зараз по своїй 
видавничій діяльності в Канаді. Отже, напевне находиться на 

701	 Закінчення документа втрачено. 
702	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
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обліку в КГБ і лист на його адресу в Канаду не може не звернути 
уваги органів рад[янської] цензури.

б) Вся родина І. Тиктора виселена на поселення в віддалені 
райони СССР, головним чином через того ж Тиктора Івана.

в) Тиктор І[ван] не веде з ніким в с. Красне, ні взагалі з ніким 
в СРСР жодної явної переписки, очевидно тому, що згори при-
пускає, що вся його кореспонденція буде основно перевірювана 
і що такою перепискою може він адресата в СРСР наразити на 
деякі неприємності. Також і ніхто з осіб, проживаючих в СРСР, 
знаючи про заінтересування особою Тиктора органів КГБ, не 
захоче писати від себе листа до Тиктора.

г) Дуже погано і те, що я перший починаю переписку. 
Набагато краще було б, коли б я міг включитися у вже існуючу від 
довшого часу переписку.

Всі ці негативні моменти, проте, не повинні кинути на мене тіні 
підозріння, що я дію в порозумінні з орг[анами] КГБ. Одержавши 
мій лист, закорд[онні] нац[іоналістичні] круги найправдоподібні-
ше прийдуть до таких заключень:

а) У зв’язку з провалом кур’єрів всі адреси, що їх я міг знати, 
втратили свою вартість;

б) Не міг я, видно, і піднайти адреси якоїсь приватної, не під-
озрілої особи, проживаючої за кордоном;

в) Намагаючись за всяку ціну дати за кордон звістку про 
себе, я, очевидно, пішов на риск і написав до особи, яка, хоч і є 
на обліку в КГБ, але не по лінії ОУН;

г) До І.  Тиктора написав напевне тому, що про його адрес 
довідався я з преси, що її одержав зі закорд[ону], і що це особа 
мені добре знайома.

Що ж стосується американо-англійських розвідок, то такий 
лист все таки може їх насторожити, викликати деяке підозріння. 
В основному повинно їх застановити: чому цензура цей лист, 
писаний на адрес І. Тиктора, пропустила.

Коли ж подібні спроби нав’язання контакту листом з 
нац[іоналістичними] організаціями за кордоном органи КГБ вже 
раніше застосовували (напр[иклад], через Охримовича703) і про 
це імпер[іалістичним] розвідкам відомо, то тоді мій лист до 
І. Тиктора може бути розвідками оцінений як справа рук орг[анів] 
КГБ. В такому випадку я не уважав би за вказане ще раз починати 
нашу гру з імпер[іалістичними] розвідками по старому, розкри-
тому варіанту.

703	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму».
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Висилаючи лист до І.  Тиктора (Приблизно в такому змісті, 
як залучений проєкт), я певний, що він знатиме, що лист цей від 
мене і повідомить про те, найправдоподібніше, З[акордонне] 
П[редставництво] УГВР (Лебедя704 або Гриньоха705). Як зареагує 
на цей лист З[акордонне] П[редставництво УГВР], чи намовить 
вона Тиктора написати до когось з тих осіб, що будуть названі в 
листі листа, мені сказати зараз важко.

Відносно зворотної адреси, то вона повинна дати І. Тикт[ору] 
ясно зрозуміти, що на неї писати не слід і що таки адресу я піді-
брав для того, щоб до особи, яка посилає лист, не було підозріня 
в орг[анів] КГБ.

На зворотній адресі я назвав фамілію Калінскі Павел, родом 
з с. Красне, р[оку] народж[ення] 1908(?), поляк, швець, сторож в 
колгоспі, малограмотний. Очевидно, що листа такого змісту він 
ніяк не напише. Тому краще було б, може, на зворотну адресу 
підшукати більш підходящу фамілію.

24/ІV.[19]55 г. 	 Кук706

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 58-63. Оригінал. Рукопис.

№ 56
ПРОЕКТ ЛИСТА ВАСИЛЯ КУКА ДО

ІВАНА ТИКТОРА
25 квітня 1955 р.

Проєкт листа до І. Тиктора
Зміст:
а) загальні вістки про с. Красне707, про зміни в селі;
б) вістки про родину І. Тиктора, про свою родину;
в) вістки про перебуваючих зараз в селі людей, добре зна-

йомих І. Тиктору;
г) вістка про себе і своє життя.
Про все це, очевидно, треба буде писати не по пунктах, а 

перемішано, так як це звичайно в таких листах буває.

704	 Йдеться про Миколу Лебедя.
705	 Йдеться про о. Івана Гриньоха.
706	 Власноручний підпис Василя Кука.
707	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
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* * *
Давно я вже збирався написати до Вас листа, та все якось 

не виходило: то не знав точної адреси, то часу не було, то інші 
клопоти.

Село наше за цей час змінилося до невпізнання. Построєно 
багато нових домів. На могилах (Колонія) збудовано великий 
цукрозавод. … В селі є кіно, театр. … По правді село наше вже не 
село, а справжне місто.

Живуть у нас люди непогано. Багато працює на виробництві. 
Місячно заробляють в середньому до 400-500 крб., так що жити 
можна добре.

Також і незле живеться колгоспникам. На трудодні видають 
по 1,5-2 кг зерна, по 1-2 крб. та інші продукти. Крім того у кожно-
го своя хата, город (0,25-0,30 га), корова. Їсти є що і вбратися є в 
що. Живемо трохи ліпше, ніж колись наш пан Смага1).

Всі Ваші сестри разом з сім’ями ще в [19]50  р. повиїзди-
ли з села на роботи. Як вони там живуть я не знаю, бо до мене 
не пишуть, але ті що є з ними, пишуть, що їм ліпше, ніж було в 
Краснім, і що до села назад вертати вони не хочуть. …

Також разом з Вашою Зоською2) і її дочкою Іриною2) виїхали 
на роботи її сусіди – Степан і Паранька3). Тим кажуть добре, бо 
в них ще зі [19]41 р. там двох синів4) працювало і вони поїхали 
до них. Тільки найстарший їх син5) з ними їхати не хотів, він 
працює в кооперації десь підо Львовом. Йому живеться, як і 
все, добре, заробляє непогано, тільки немає щастя до дітей, 
вмирають скоро. Особливо жаль йому найменшого6); такий […] 
грубенький хлопчик був. Весною [19]51  р. народив[ся], осіню 
[19]52 р. як захворів, то скільки не наводив[ся] він з ним по різ-
них лікарнях – не помогло ніч[ого], весною [19]54 р. так і помер. 
В [19]51 р., зараз по святім Миколаю, помер найстарший син7). 
Бачився я з ним на великодні свята. Держиться ще сяк-так 
непогано, але родинні клопоти дуже його виснажили, посивів 
вже трохи, здоровля кепське, проте настрій бадьорий його і 
зараз не покидає. Говорив, що напише до Вас, навіть адрес собі 
записав.

Ваш сусід Олекса8) учителює в Куткорі, оженився на … Також 
і поштарів Василь9) учителює, також жонатий і має … дітей. Іван 
Чорний10) працює в промкооперації, Ньоцьо,11) здається, навіть 
став інженером і працює в Стрию. Мотілєв12) був зразу головою 
колгоспу, а тепер директор заготсіна … 

Ми за Вас не забули, згадуємо часто. Може, колись ще і 
побачимося. Не забувайте і Ви про нас, пишіть бодай.
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Ви напевно зустрічаєтеся з Миколою Гусаком13), то при 
нагоді передайте йому, що з дітьми14) все благополучно і так 
само в його сестри Стефанії15). Дуже добре заопікувався н[ими] 
їх дядя Віталій16). Одних поженив і устроїв на роб[оту] в себе 
(але погані з них майстри), а др[угих] післав до Гаврама17)  – 
там вони мають [ціл]ком добрі, спокійні умовини життя, нічо-
го їм не треба. Хоч і дорослі це вж[е ді]тиська, а такі нераз 
дурниці роблять, [як] маленькі. Надіюсь, що може з роками 
помудр[ішають], а життєві труднощі і їх [навчать] як на білому 
світі жити. Брат Гри[ньків18) […] працював в Полтаві (він нераз 
питав [...] Гринька), так і помер в Полтаві ще в гр[удні] [19]51 р. 
Старий був, то і не дивота.

На цьому і кінчаю свого ли[ста].
Від всього серця вітаю і здоровлю Вас, Вашу дружину і дочку 

Наталію20). Бажаю Вам усім всього найкращого.
Щирий сердечний привіт усім моїм знайомим.

30.ІV.[19]55 р.	 З пошаною Ваш Павел.

Пишіть на адрес:
Кагінскі Павел
УРСР
обл[асть] Львів[ська], р[айо]н Красне
м. Красне, ул. … № …

Розшифровка до листа.
1)	 Смага – бідний с[ільсько]г[осподарський] зарібник
2)	 Зоська і її дочка Ірина – сестра І. Тиктора і її дочка – ” –.
3) Степан і Паранька – батько і мати В. Кука
4) двох синів – Іван і Филимон Кук, арештовані в 1940 р.
5) найстарший син – Василь Кук
6) найменший син – Вас[иль] Охримович
7) найстарший син Ромко – Роман Кравчук
8)	 сусід Олекса – Олександер Горбач
9) поштарів Василь – Ласка Василь Степанович
10) Іван Чорний – Кравчук Іван
11) Ньоцьо – Кравчук Леон
12) Мотілєв – Мотілєвич Петро
13) Микола Гусак – Лебідь Микола
14) Діти і внуки – кур’єри зі закордону
15) Сестра Стефанія – Бандера Степан
16) Дядя Віталій – Віталій Федорович Нікітченко
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17) До Гаврама  – до Авраама, післати до авраама = післати на 
той світ, вбити.
18) Брат Гриньків – знакомий Гриньох
19) В Полтаві – Полтава708

20) Наталія – дочка І. Тиктора.

25.ІV.[19]55 р.	 Кук709

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 64-68зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 57
ХАРАКТЕРИСТИКА ВАСИЛЯ КУКА

НА ЧЛЕНІВ ОУН
8 травня 1955 р.

1. Яворский Богдан Йосипович
В 1942 р. був членом обласного проводу ОУН в Одесі і в тому 

ж році був з цього становища звільнений і направлений в зах[ідні] 
обл[асті] України.

В 1944 р. він був в боївці референта СБ Арсенича710 в характе-
рі слідчого. В 1946 р. був вбитий органами МГБ в Бережанському 
р[айо]ні.

2. Галань Григорій
В 1940-[19]41 рр. був в Кракові. Працював, здається, в типо-

графії «Краківські вісти»711, а також в видавничому відділі рефе-
рентури пропаганди ОУН.

В 1941-[19]43 рр. працював в видавничому відділі пропаган-
ди ОУН у Львові, а 1943 р. був направлений як фахівець друкар на 
Волинь, де і загинув, приблизно в 1945 р.

3. Гаєвський Богдан
В 1942  р. був обласним провідником ОУН на 

Кіровоград[щ]ині. В 1943 р. [був] провідником міської організа-
ції ОУН в Дніпропетровську. Осінню 1943 р. відійшов на захід. В 

708	 Йдеться про Петра Федуна  – «Полтаву», референта пропаганди 
Проводу ОУН, який загинув 23.12.1951 р.

709	 Власноручний підпис Василя Кука.
710	 Йдеться про Миколу Арсенича – «Михайла», референта СБ Проводу ОУН.
711	 «Краківські вісті» – український щоденник, який виходив в «Українському 

видавництві» у 1940-1945 рр. у Кракові, а відтак – у Відні. 
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1944 р. направлений Шухевичем712 на схід з відділом УПА як про-
пагандист, загинув на території Тернопільської області.

4. Кравчук Маріян з с. Красне.
Знав я його як 14-15-літнього хлопця. З 1936  р. я його не 

бачив. Відомо мені, що в 1945 р. він був курінним УПА на тери-
торії Золочівського повіту під кличкою «Малиновий»713. В 1945 р. 
він здезертирував з УПА. В підпіллі говорили, що він зголосився 
з повинною до органів рад[янської] влади.

8/V.[19]55 р.	 Днипровий714

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 129-130. Оригінал. 
Рукопис.

№ 58
ДУМКИ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ЙМОВІРНІСТЬ 

ТА СПОСІБ ПРОВЕДЕННЯ ОРГАНІЗАЦІЙНОЇ 
ЗУСТРІЧІ З ВАСИЛЕМ ГАЛАСОЮ – «ЗЕНОНОМ»

10 травня 1955 р.

До питання стрічі з «Зеноном»715

1. З «Зеноном» є у мене домовлений з ним мертв[ий] пункт 
стрічі в с. Олексино716, р[айо]н Козова біля церкви. Там я повинен 
залишити до нього записку, коли б перервався між нами зв’язок. 
Також і «Зенон» може через цей пункт нав’язуватися до мене.

2. Записку на цей м[ертвий] п[ункт] від мене може положити 
як підпільник, так легальник. Зміст записки може бути приблизно 
такого змісту: (проєкт)

До …
1. Зв’язок нормальний між нами перервався. Погинули 

зв’язкові, які його обслуговували. В тому місці, де ми остан-
ній раз бачилися, ситуація дуже підозріла. Здається, що хтось 
попався живим, но хто не знаю. Боюся я там заходити навіть до 
банок (можуть бути підміновані).

712	 Йдеться про Романа Шухевича.
713	 Насправді Мар’ян Кравчук – «Малиновий» був лише сотенним і коман-

дував сотнею УПА «Непоборні».
714	 «Дніпровий» – Василь Кук.
715	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
716	 Тепер – с. Олесине Козівського р-ну Тернопільської обл.
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2. Що з Вами не знаю. Коли Ви живі, сподіюся, що дасте 
через цей п[ункт] вістку про себе.

3. Коли положете записку від себе, то на стіні 1 крок направо 
від громоотвода нарисуйте крейдою знак +.

4. 2-3 рази на протязі року я посилатиму на перевірку чи є знак.

Лип[ень] [19]54 р.					     / – /
4. Коли є знак +, мій зв’язковий забирає положену записку і 

я даю відповідь на неї у відповідності до змісту.
5. Місце стрічі, коли не визначить «Зенон», визначу я (потріб-

на мені для того карта).
6. На стрічу до «Зен[она]» посилаю 2 підпільників, які приво-

дять «Зен[она]» до мене.
7. Як місце для моїх розмов зі «Зен[оном]» найкраще надав-

ся б Бережанський ліс, на пів шляху Бережани717–Нараїв718.
Побажаним було б мати там невеличкий бункер, а також 

банку з необхідними підпільними писаними матеріалами, відпо-
відний запас сухих харчів і т[аке] п[одібне].

8. Біля мене повинно бути найменше 3-ох підпільників.
9. Вести «Зен[она]» до мене зв’язкові повинні так, щоб він не 

зорієнтувався в дорозі, а вже на місці я подбаю про те, щоб він 
ніяк не міг устійнити де саме він находиться.

10. Наші розмови можуть потривати приблизно 2 тижні.
11. Основним питанням залишається вияснення «Зен[она]» 

органами держбезпеки його тактики і завдань по відношенні до мене:
а) Чому зразу недоцільно мене захопити;
б) Чому так важно, щоб я «в темну» прикривав співробітни-

цтво «Зен[она]» з орг[анами] КГБ;
в) Коли, у яких випадках необхідно буде мене все таки 

«взяти» і т[ак] д[алі] і т[ому] п[одібне].
Вияснення повинні бути не надто нав’язливі, а випливати з 

цілого пляну дій, визначених для «Зенона».

10.V.[19]55 р.	 Днипровий719

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 70-74. Оригінал. 
Рукопис.

717	 Тепер – м. Бережани Тернопільської обл.
718	 Тепер – с. Нараїв Бережанського р-ну Тернопільської обл.
719	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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№ 59
ПЛАН ДІЯЛЬНОСТІ НА 1955 РІК, 
УКЛАДЕНИЙ ВАСИЛЕМ КУКОМ

16 травня 1955 р.

План діяльності на найблищий час (1955 р.)
І. Встановлення зв’язку з націоналістичними організаціями 

за кордоном.
1. Посилка листа в Канаду на адресу І. Тиктора. Можливо, що 

на цей лист прийде відповідь, де буде подана якась закордонна 
адреса для дальшої переписки, але налагодити в той спосіб сері-
озний зв’язок, так як це нам потрібно, думаю, не вдасться.

2. Посилка за кордон легальника Василя Ткачука, який під 
сучасну пору находиться в рядах Р[адянської] А[рмії] в радян-
ській зоні окупації Німеччини.

Для того потрібно:
а) якнайшвидше навідатися мені до родини Ткачуків720, побу-

ти в їх домі з пару днів, поговорити з хатніми, щоб зорієнтуватися 
про їх відношення до підпілля. Можливо, що після однорічного 
перериву будуть боятися.

б) Написати листа до Василя, так щоб він зрозумів, що я 
знова є в домі його родичів.

в) Узнати, коли він може приблизно приїхати додому на від-
пуск.

г) Зустрінутися з ним і пробувати намовити його до переходу 
за кордон.

3. Посилка за кордон кур’єрів із числа підпільників, які співп-
рацюють зараз з органами КГБ, а саме: «Зенона»721, його дружи-
ну722, Демчука723 і ще декого.

Для того потрібно було б мені в м[ісяці] маю нав’язати з ним 
письмовий контакт, а найпізніше в м[ісяці] червні особисто з ним 
зустрінутися.

Про все це, пункт 1, 2, 3, я вже докладно писав раніше у попе-
редних записках.

ІІ. Легендирована підпільна організація.

720	 Йдеться про сім’ю Ткачуків із с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської 
обл., в господарстві якої була облаштована криївка, де переховувався В. Кук.

721	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
722	 Йдеться про Марію Савчин (у заміжжі – Галасу) – «Марічку».
723	 Йдеться про Івана Демчука – «Старого».
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Вже до моєї зустрічі з «Зеноном» необхідно, щоб бодай час-
тинно була організована і діяла легендірована підпільна органі-
зація. А з моментом встановлення нормального зв’язку з закор-
доном необхідно, щоб така легенд[ована] організація була вповні 
вже організована і нормально діяла.

У зв’язку з тим я пропонував би утворити підпільні легенди-
ровані групи у таких р[айо]нах:

а) На території, підзвітній «Зенону»:
1. У р[айо]ні Рівне – 1 гр[упа]	 – 2 осіб
2. У р[айо]нах Здолбунів–Мізоч – 3 гр[упи]	 – 7 – ” –
3. У р[айо]ні Шумськ – 1 гр[упа]	 – 3 – ” –
4. Біля «Зен[она]» – дружина його і 3-ох зв’язкових 
     – разом	 5 – ” –
5. в обл[астях] Хмельницькій і Вінницькій СК-9724

     і 4 гр[упи] 	 – 9 – ” –
6. в обл[асті] Житомирській – 2 гр[упи]	 – 4 [особи]

Всіх «підпільників» 	 – 30 осіб
Між окремими групами повинні бути налагоджені зв’язки, 

а хтось один (напр[иклад] Уліян725 або СК-9) повинен являтися 
заступником [йо]го, до якого «Зенон» передасть мені спосіб 
зв’язку. Доцільно було б такий зв’язок налагодити через легалів 
у м. Львові.

б) У зв’язках зі мною:
1. В бувшім надрайоні Рогатинськім 
    (Шувара726) 	 3 гр[упи]	 – 6 осіб
2. у р[айо]ні Бібрка 	 1 гр[упа]	 – 3 – ” –
3. біля Львова	 1 гр[упа]	 – 3 – ” –
4. у р[айо]ні Бережан[и]	 1 гр[упа] 	 – 2 – ” –
5. у – ” – Підгайці	 1 гр[упа] 	 – 2 – ” –
6. у р[айо]нах Зборів–Заложці	 2 гр[упи] 	 – 4 – ” –
7. у р[айо]ні Поморяне	 1 гр[упа] 	 – 3 – ” –
8. Біля мене – дружина і 3-ох 
    зв’язкових 	 – 5 – ” –
	 Усіх	 – 28 осіб.

Групи під 1, 2, 3 повинен очолювати якийсь один керівник, а 
гр[упи] під 4, 5, 6 і 7 інший – з яким я маю зв’язок.

724	 «СК-9»  – Микола Качановський, керівник Кам’янець-Подільського 
окружного проводу ОУН.

725	 «Уліян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного прово-
ду ОУН.

726	 «Шувар» – Олексій Демський.
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У кожної групи повинно бути:
а) у 5-6 селах по 1-2 «квартирі»
б) 1 бункер в селі
в) – ” – в лісі або полі
г) 4-5 легалів, в тому і [в] деяких містах
д) підпільні видання, листівки і т[аке] п[одібне]
е) різні звіти, інформації тощо
э) книжки, преса і т[аке] п[одібне]
Деякі групи повинні мати «квартири» і легалів (студенти, 

робітники ін[ші]) у таких містах як Львів, Київ, Харків, Одеса, а 
також Ленінград і Москва.

У мене особисто «квартири»: у Дніпропетровську  – 
3 кварт[ири], у Києві – 1 кв[артира], у Кривому Розі – 1 кварт[ира], 
у Миколаєві – 1 «квартира».

Крім того доцільно було б, щоб «Зенон» зорганізував при 
допомозі Демчука групу (2-3  особи) в р[айо]ні Сокаля, а також 
піднайшов там «квартири» для переправи підпільників через кор-
дон у Польщу.

Для мене вигідно було б мати якусь людину в околицях 
Батумі для помочі в організації переходу границі в Туреччину.

ІІІ. Діяльність легенд[ованих] груп.
1. Збирання різ[них] інформацій на території перебування;
2. вдержання зв’язку;
3. самовишкіл;
4. не вести ніякої широкої пропаганди; підшукувати легалів, квар-
тири;
5. сувора конспірація;
6. чекати на війну.

ІV. Керівництво легенд[ованої] підпільної організації. 
Для того, щоб керувати такою легенд[ованою] підп[ільною] 

організаціє[ю], потрібно, щоб я мав якогось пропагандиста (може 
бути легал), нач[альника] зв’язку (підпільник), друкарку, 2-ох 
зв’язкових (підпільники), 2-3-ох зв’язкових легалів. Непогано 
було б, коли б роль зв’язковових біля мене сповняли «Довбуш»727 
і «Назар»728, які заарештовані разом зі мною.

Також потрібно буде мати все необхідне для підроблювання 
особистих документів (штампи, сухий штамп, фотоапарат, блан-
ки різних документів тощо).

727	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик Василя Кука.
728	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
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Що стосується різних писаних у підпіллю матеріалів, то 
необхідно було б, щоб я міг мати доступ до всіх своїх підпільних 
матеріалів, які зараз є в руках органів КГБ і міг в потребі користу-
ватися ними. Найкраще коли б такі матеріали були сконцентро-
вані в якомусь кабінеті, де я міг би ними користуватися, і тільки в 
необхідності можна було б їх «для конспірації» переносити в інші 
місця (бункер, в ліс і т[аке] п[одібне]).

Для імпровізування діяльності потрібно було б час до часу 
писати якісь листівки, брошурки, звернення і т[аке] п[одібне]. 
Для того потрібно, щоб при одній з груп в «Зенона» був печат-
ний станок, і такий станок у мене (десь в Бібрському р[айо]ні 
або коло Львова). Непогано було б, коли б для печатної роботи 
можна було включити «Руту»729.

Важливою справою також є закордонна радіоінформація. 
Вже при стрічі з «Зеноном» мені необхідно було б знати осно-
вні вістки, передані зі закордону по радіо, в тому по «Голосу 
Америки», з Лондону, Мадри[д]у, Риму, а також «Вольній Європі» 
за час від мая 1954 р. по сьогодня. Моя непоінформованість в тих 
справах може викликати підозріння.

V. Персональний склад легенд[ованої] підп[ільної] орг[аніза]ції.
Щоб така гра в підпілля вповні вдалася, не викликала у нікого 

підозріння, то для того потрібно:
а) підібрати для такої гри осіб з числа бувших підпільників, 

добрих конспіраторів;
б) щоб всю свою роботу такі легенд[овані] підпільники фак-

тично і по-справжньому вели, а не імпровізували, тобто необхід-
но, щоб вони сиділи в бункерах, в лісі, чи на своїх «квартирах» 
підпільних і т[аке] п[одібне];

в) щоб у кожного була добра легенда на весь період як він 
вийшов з підпілля. Тому ті, які недавно вийшли з підпілля, можуть 
оказатися хорошими кандидатами.

Я пропонував би, щоб у над[районі] Рогатин[ському] такі 
групи створили по можливості з осіб, які були там в підпіллі ще 
в 1953  р.; в р[айоні] Збараж–Залозці з осіб, що були в підпіллі 
бодай до [19]52 р. Взагалі осіб, які давно вже вийшли з під[пілля] 
краще було б в таку гру не включати.

Конкретних пропозицій осіб, яких треба було б в кожний 
названий вище р[айо]н післати я, зрозуміло, дати не можу. Це 
справа відповідних органів КГБ. Одначе, побажаним було б, щоб 
мене заздалегідь поінформовано про намічених кандидатів.

729	 «Рута» – Люба Гайовська, референт пропаганди Львівського крайового 
проводу ОУН.
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V. Припускаємі результати.
Доцільність творення приблизно такої легенд[ованої] підп[іль

ної] організації, як вище запропоновано, тільки тоді оправдана, 
коли вся ця справа буде розрахована на довготривалий період.

Налагодивши добрі зв’язки з націоналістичними закорд[он
ними] центрами і імперіалістичними розвідками, ми зможемо 
добитися приблизно таких результатів:

1. Одержувати деяку інформацію зі закордону про антира-
дянську діяльність націоналістичних партій за кордоном.

2. Одержувати інформацію про деякі наміри і цілі імперіаліс-
тичних розвідок проти СРСР.

3. Контролювати всю роботу закордонних агентів, направле-
них в СРСР по наших каналах зв’язку.

4. Передавати за кордон різні інформації у вигідному і бажа-
ному для СРСР дусі.

5. Вповні забезпечуємося від творення будь-яких підпіль-
них націоналістичних організацій в Україні з боку закорд[онних] 
націон[алістичних] центрів, які не були б під контролем КГБ.

6. Заслати своїх агентів за кордон.
7. Особливо вартісні і цінні результати можна було б осяг-

нути напередодні війни і в перших її початках. Але це вже план 
майбутнього.

Передбачити вже сьогодні всі результати, що їх ми в май-
бутньому зможемо осягнути – справа нелегка. У великій мірі це 
залежати[ме] також і від того, наскільки вдасться нам вплинути 
на націоналістичні закордонні центри, щоб вони діяли у бажано-
му для нас напрямі, і від того наскільки вдасться заінтересувати і 
прихильно до себе розположити імперіалістичні розвідки.

Треба припускати, що після провалу всіх присланих з закор-
дону осіб як імперіалістичні розвідки, так закордонні націо-
налістичні центри будуть дуже пильні і до всіх, що прибувати-
муть з України, можуть віднестися з особливою осторожністю 
і недовір’ям. Завоювати за кордоном повне і беззастережне 
довір’я – це, на даному етапі, сама перша і сама головна спра-
ва. Що і як треба буде планувати і діяти в майбутньому – покаже 
дальнійший хід подій.

16.V.[19]55 р.	 Дніпровий730

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 83-98. Оригінал. 
Рукопис.

730	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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№ 60
РОЗШИФРОВАНИЙ ТЕКС ЛИСТА 

 ВАСИЛЯ КУКА ДО ВАСИЛЯ ГАЛАСИ
18 травня 1955 р.

Сов[ершенно] секретно
Расшифрованный текст письма «300» к «Новому».

До 77 (до Зенона)
1) «142» (нормальний) «780» (до) «801» (Ви, Вас) «149» (пере-

рваний). «160»-ли (згинули) «153-ві» (зв’язкові). Там, де «802» 
(ми) останній раз бачилися «133, 131» (в лісі в краівке)ситуація 
дуже 297-ла (підозріла). Здається, що хтось 161 (попав живий), 
хто не знаю. Боюся я там заходити навіть «780» (до) 210 (банка). 
Можуть бути «209» (замінований).

2) Що 783, 785 (з, не) знаю. Коли 801 (ви) живі, сподіюся, що 
778 (через) цей 146, 150 (зв[’язковий] пункт вдасться відновити) 
нам 141 (зв’язок).

3) Коли положете 187 (записка), то на стіні 1 крок вправо від 
громоотвода нарисуйте хрест + білою крейдою.

4) 2-3 рази в рік до 1955 р. 799 (я) буде 198 (вис[и]лати) 296 
(перевіряти) чи є знак.

Лип[ень] [19]54 р.	 55 (Лемиш)731

Расшифровал:	ст[арший] о[перативный] уполном[оченный] 4 
упр[авления] КГБ при СМ УССР 

	 майор	 /Птичкин/732

18/V.[19]54 года.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 103а. Оригінал. 
Рукопис.

731	 «55»-«Леміш» – Василь Кук.
732	 Документ завірений власноручним підписом майора Птічкіна.



320

№ 61
ЗАУВАЖЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ДО ОФОРМЛЕННЯ 

ЛИСТА, АДРЕСОВАНОГО ІВАНОВІ ТИКТОРУ 
В КАНАДУ

24 травня 1955 р.

Завваження до листа.
1. Яка б фамилия на конверті не була (при правильній 

остальній частині адреси), то лист з України обов’язково викличе 
заінтересування і його доставлять Тикторові. Він же зразу зорі-
єнтується, що лист від мене і про мене, в тому немає сумніву. 
Я пропонував би дати таку адресу: Іван Микитович (фактично) 
Мощак (так як фамілія висилача). 

2. Я уважаю, що попередний проєкт листа № 2 вповні вистар-
чаючий, для того, щоб подати про себе вістку, що я ще живий. 

Лист так написаний, що його можна однаково добре посила-
ти з України, як і з якоїсь країни нар[одної] демок[ратії]. Посилати 
з України, я вважаю, за краще, бо це більш оправдане.

3. Якщо висилати лист не з України, то тоді  – з Польщі і 
писати його по польськи, або з Німеччини – це ще було б сяк-так 
оправдане, поскільки в Галичині відносно легко підшукати особу, 
яка мала б якихось родичів в Польщі. З Німеччини лист могли б 
вислати, що найбільш правдоподібно, хтось з воєнних або робіт-
ників. В обох випадках треба було б мати мені добру легенду на 
майбутнє.

4. Висилаючи лист не з України, доцільно було б більше напи-
сати про підпілля, так як в проєкті № 1.

5. Я уважаю, що листом цим нам не вдасться налагодити 
серіозного зв’язку, для того нам необхідно посилати кур’єрів. 
Коли ж посилати кур’єрів, тоді, я думаю, лучше листа взагалі не 
посилати.

24/V.[19]55 р.	 Дніпровий733

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 101-102. Оригінал. 
Рукопис.

733	 «Дніпровий» – Василь Кук.



321

№ 62
ХАРАКТЕРИСТИКА ПІДПІЛЬНИКІВ, 

ДАНА ВАСИЛЕМ КУКОМ
24 травня 1955 р.

Характеристика підпільників.
1. «Довбуш»734, родом з села Мелна р[айо]н Рогатин735, осві-

та – початкова, політичне вироблення – дуже слабе.
Під час німецької окупації був в Німеччині, працював чорно-

робочим на цукрозаводі.
В 1945 р. пішов в підпілля і ввесь час був рядовим боєвиком 

на зв’язковому пункті біля с.  Мелна, а з 1952  р. боєвиком при 
«Шуварі»736.

Нічим особливим не відзначався, невідважний, вірніше  – 
боязливий, але не скрайньо, в міру, і тому обережний; мовчаз-
ний, скритий, самолюбивий. Неініціативний, конкретні доручен-
ня виконував, але без захоплення, не радо, мляво. Коли якесь 
доручення йому не подобалося, по таким чи ін[шим] його мірку-
ванням, то все підшукував причини, щоб його не виконати.

В підпіллі одружився і судьбою своєї дружини ввесь час дуже 
турбувався.

Інші підпільники, які з ним перебували, його не любили, 
головно, за його мовчазність і самолюбі[сть], відносились до 
нього з деяким недовірям і побоювались, щоб він не зголосився 
до рад[янських] органів з повин[н]ою.

Познакомив мене з ним (Довбушем) «Шувар» весною 1953 р. 
Тоді я не хотів, щоб він допомагав навіть «Байді»737 в зв’язковій 
роботі. Осіню [19]53 р. я знову стрінувся з «Довбушем» і разом з 
ним перебував в його родичів в с. Тучне738, де був бункер. Зразу 
думав я там зимувати, одначе зорієнтувавшись, що це місце для 
зимівлі погане, я рішив відійти в Бережанський р[айо]н і взяти з 
собою також «Довбуша». Взяв я з собою «Довбуша» не тому, що 
він був лучший від інших підпільників з Рогатин[ського] р[айо]
ну, але головно тому, щоб в крайній необхідності могти при його 
помочі назад повернути в с. Тучне і перебувати в його родича.

734	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик Василя Кука.
735	 Тепер – с. Мельна Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
736	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
737	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
738	 Тепер – с. Тучне Перемишлянського р-ну Львівської обл.
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Перебуваючи біля мене, настрій його постійно був сумний, 
тужив за домом, дружиною і по всій його поведінці видно було, 
що підпільне життя дуже вже йому надокучило.

Чи принимав він участь в акціях я не знаю. Розказував він 
мені, що був причиною розстрілу СБ свого батька, але сам він 
його не стріляв. Батька СБ підозрівало в тому, що він, будучи 
арештований органами держ[авної] безпеки, видав один бункер, 
в якому погинули підпільники. Коли б я був, говорив мені Довбуш, 
сильно настояв, щоб батька [не] розстрілювали, то, можливо, СБ 
було б і не розстріляло його.

2. «Назар»739, здається, з 1932 р[оку] народження, в підпілля 
перейшов зимою з [19]52/[19]53 р. Освіта – закінчена десятиріч-
ка, але фактичного знання не більше, чим за 7 кл[асів].

Молодий хлопець, без жодного життєвого досвіду, без нія-
кого політичного вироблення, пренаївний. Ріс без опіки родичів, 
в школі вчився слабо, недисциплінований, впертий по ослячому, 
не боягуз.

Пішов в підпілля не по політичним переконанням (не має він 
ще жодних стійких поглядів), а з дурноти і в надії, що в підпіллі 
знайде легке веселе життя, повне інтересних пригод і героїчних 
подвигів.

Перебування в підпіллі всі його рожеві мрії розвіяло і він вже 
починав вповні ясно усвідомлювати собі, що життя у підпіллі не 
для нього. Случалось, що по декілька день він майже ні до кого 
не відзивався, думав і сумував.

Взяв я його до себе тому, що мав він середну освіту і в 
надії виховати його на підпільника. Але на протязі зими я пере-
конався, що він до підпілля взагалі не надається. Ідеологічно-
політичні питання його взагалі не інтересували, вчитись не 
любив, а до фізичних труднощів не надавався із-за дуже кволо-
го здоров’я.

Вихід з підпілля і можливість жити в рад[янських] умовах при-
йме він з радістю і працювати буде, думаю, чесно.

Що стосується всіх ін[ших] осіб з надр[айо]ну «Шувара», 
то я їх дуже слабо знаю. В загальному всі вони були зневірені, 
жили без жодних надій на краще і з дня на день ждали смерти. 
З населенням ніякої політичної роботи не проводили і майже 
вся їх «робота» зводилася до матеріального забезпечення. 
Зголоситися з повин[н]ою боялися, бо не вірили, що рад[янська] 

739	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
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влада простить їм їх минулі провини. Я майже впевнений, що всі 
вони з радістю зустріли б пропозицію співпраці з органами КГБ і 
працювали б непогано.

24/V.[19]55 р.	 Дніпровий740

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 107-112. Оригінал. 
Рукопис.

№ 63
ДУМКИ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО МОЖЛИВІСТЬ ВІДПРАВЛЕННЯ ЗА КОРДОН 
В ЯКОСТІ КУР’ЄРІВ  БРАТІВ ТКАЧУКІВ

30 травня 1955 р.

До питання кур’єрів-легалів.
Уважаю, що найбільш підходящими кандидатами для посил-

ки за границю в характері кур’єрів з числа легалів будуть брати 
Ткачуки, Василь і Іван.

Василь з м[ісяця] листопада [19]54  р. находиться в 
Р[адянській] А[рмії] в нім[ецькій] зоні окупації, а Іван в [19]54 р. 
вернув з Р[адянської] А[рмії], шофер, зараз без роботи і можна 
його намовити, щоб найнявся на роботу до Німеччини. Тепер 
якраз в Бережан[ському] районі набирають вольнонайомних 
шоферів на роботи в Нім[ечччині]. Вправді Іван мене не знає і я 
ще не знаю як він до підпілля віднесеться.

Щоб будь-які заходи в тій справі приняти, треба було б мені 
зайти на хату Ткачуків741. Післати на цю хату чужих людей, не зна-
них, нічого не дасть, бо там нікого чужого не приймуть. Відходячи 
з тої хати, я сказав хатним, що нікого чужого я до них не пришлю, 
і щоб вони, крім цих осіб, що зі мною в них зимували з 1953/
[19]54 р., нікого не принимали, навіть коли б хтось покликався на 
мене і запевняв, що це від мене.

Для відходу за корд[он] найкраще було б, щоб оба Ткачуки 
погодилися втікати, бо це дуже добре маскувало б перед воро-
жою розвідкою.

740	 «Дніпровий» – Василь Кук.
741	 Йдеться про господарство Ткачуків у с.  Пліхів Бережанського р-ну 

Тернопільської обл., де тривалий час у криївці переховувався В. Кук.
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Коли б вдалося мені в тій справі з ними договоритися, то тоді 
треба було б приготовити вже з ними спільно цілий план пере-
ходу кордону і сказати їм їх завдання за границею, підготовити 
пошту і т[аке] п[одібне].

Враховуючи різні моменти з тим зв’язані, я думаю, що 
така відправка їх за гран[ицю] могла б відбутися не скорше як 
осін[н]ю ц[ього] р[оку]. Поспіх в цій справі може привести до 
розконспіровання.

30/V.[19]55 р.	 Днипровский742

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 113-113зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 64
ХАРАКТЕРИСТИКА РОДИНИ ТКАЧУКІВ, 

ДАНА ВАСИЛЕМ КУКОМ
30 травня 1955 р.

Характеристика Ткачуків743

(с[ело] Пліхів, р[айо]н Бережан[и])
Познакомив мене з цією родиною Байда744 осін[н]ю 1952 р. і 

там я перебував дві зимі, з 1952/[19]53 і 1953/[19]54 [рр.].
В 1944-[19]45 рр. до цієї родини деколи заходили місцеві 

підпільники за харчами. З розповіді Байди знаю, що через грубу 
поведінку місцевих підпільників на цій хаті при заготовці якихось 
харчів ця родина була незадоволена на підпільників і нарікала на 
них.

В пізніших роках, приблизно 1948-[19]50, в околицях цієї 
хати часто бували засідки оперативників МГБ (хата біля ліса) і 
тому підпільники її обходили здалека. Десь приблизно в 1951 р. 
на цю хату зайшов один раз Байда з місцевим підпільником 
Липою745. Заходили вони тоді на цю хату, здається, за хлібом 

742	 «Дніпровський» – Василь Кук.
743	 Йдеться про сім’ю Ткачуків із с. Пліхів Бережанського р-ну Тернопільської 

обл., в господарстві якої було облаштовано криївку, де переховувався В. Кук.
744	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
745	 «Липа» – особа не встановлена.
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і водою. В [19]52  р. Байда знову навідався на цю хату і блище 
познакомився з дочкою Ткачука Теклею. Текля сподобала собі 
Байду і рада була коли він приходив. Зайшовши в цьому році ще 
з пару разів на цю хату, Байді вдалося намовити Теклю, щоб вона 
погодилася на викопання в господарстві її батьків бункера. Зразу 
родичі Теклі не погоджувалися, боялися, але під впливом Теклі 
і по довших переконуваннях Байди врешті погодилися. Байда 
запевняв старих, що в бункері, можливо, ніхто і не буде перебу-
вати постійно, хіба в разі облави декілька днів, і що бункра йому 
потрібно тільки на магазин харчів. З початку справді Байда так 
думав, і тільки в осені [19]52 р., коли впав бункер Вишневого746 в 
лісі біля с. Нуще747, і я не мав де зимувати, постало питання вико-
ристати бункер у Ткачуків на зимівлю для мене.

Перебуваючи зимою з [19]52/[19]53 р. в бункері в Ткачуків, 
мені поволі вдалося завоювати прихильність старих настільки, 
що вони вже не були противні нашому перебуванні, хоч і дуже 
боялися. Матеріально ми самі були так забезпечені, що ніякої 
допомоги хатних в тому відношенні не потребували і ще допома-
гали їм. Я старався перебування в Ткачуків так влаштувати, щоб 
це для них не створювало ніяких клопотів, а навпаки, давало їм 
навіть деяку матеріальну вигоду. Но все таки наше перебування 
було для Ткачуків певним тягарем, зв’язаним з великим риском. 
Відхід наш з бункера весною [19]54 р. Ткачуки сприйняли з задо-
воленням і раді були б, щоб більше в них ми не перебували.

Старий Ткачук (імені не знаю), років при[бли]зно понад 60, 
хворий, непрацездатний, малограмотний, літом доглядає бджіл і 
город та корову. Політичним життям не цікавиться.

Його дружина  – років біля 55, слабосила, часто хворіє, 
під час війни в 1944  р. ранена в голову осколком гранати. 
Малограмотна, працьовита, добродушна, щира жінка. Літом пра-
цює в колгоспі і веде своє присадибне господарство. Політичним 
життям не цікавиться.

Текля  – дочка Ткачуків, років біля 27, працювала в колгоспі 
ланковою, дуже трудолюбива, малограмотна. Часто хворіє на 
головні болі, психічно незрівноважена, анормальна; в селі уважа-
ють її трохи придурковатою. Дуже хотіла вийти замуж, але охочих 
женитися на ній в селі не було. Круг її заінтересовань – хлопці і 
сільські сплетні любовного і подружного характеру. Дуже сподо-

746	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
747	 Тепер – с. Нище Зборівського р-ну Тернопільської обл.
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бала собі Байду і це було головною причиною, що Байда викопав 
в господарстві її батьків бункер.

Іван – син, років б[іля] 25, служив в Рад[янській] Армії, про те, 
що в його домі перебувають підпільники, не знав. Ні я, ні ніхто з 
тих, що разом зі мною перебували в бункрі, його не знали.

Василь – син, років б[іля] 20, працював конюхом в лісгоспі, 
освіта 5 кл[асів] (вчився тоді в вечірній школі), допризовник. 
Дуже трудолюбивий, маломовний, тихий. Особливих зацікавлень 
в нього не було, політичними питаннями не інтересувався і коли я 
деколи пробував розказувати йому дещо з політики, то часто він 
після 10-15 мінут слухання засипляв.

Марія – дочка, в [19]53 р. закінчила 10-ти річку, маломовна, 
тиха, дуже соромлива. Не цікавилася ні хлопцями, ні політичним 
життям.

Кость  – син, ученик 6 кл[асу], літом пас з батьком корову, 
зимою ходив в школу. До всего відносився ще по-дитячому.

30/V.[19]55 р.	 Дніпровий748.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 116-123. Оригінал. 
Рукопис.

№ 65
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ЖІНОЧУ СЛУЖБУ УКРАЇНІ
3 червня 1955 р.

Жіноча служба Україні (ЖСУ).
Жіноча Служба Україні (ЖСУ) – масова організація жіноцтва, 

створена в 1941 р. в зах[ідних] областях України під час німецької 
окупації.

Ціллю ЖСУ було зорганізувати жінок і виховувати їх в націо-
нальному дусі, а також навчити їх різним жіночим роботам, як кра-
вецтва, куховарства, вишивки, плетіння з вовни і т[аке] п[одібне].

ЖСУ була загальною організацією, яка зорганізувала всіх 
жінок (дівчат і замужних, молодих і старих), незалежно від їх полі-
тичних переконань, партійної приналежності, чи релігії.

748	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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В ЖСУ працювали також і жінки – члени ОУН, завданням яких 
було, крім загальножіночої діяльності, вести серед жінок, орга-
нізованих в ЖСУ, націалістичну пропаганду і виховувати їх в дусі 
націоналізму.

Який був в ЖСУ організаційний статут я не знаю. Діяла ця 
організація легально.

Хто находився в керівництві ЖСУ також мені невідомо. 
В зах[ідних] обл[астях] України в 1941-[19]43 рр. ЖСУ мала 

свої організації майже у всіх повітах (уєздах).
В 1941 р., в перших місяцях нім[ецької] окупації, націоналісти 

проводили в ЖСУ свою роботу відверто, пізніше, коли нім[ецька] 
поліція багатьох членів ОУН(Бандерівців) заарештувала, така 
робота проводилася скрито, нелегально.

3/VІ.[19]55 р.	 Дніпровий749

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 157-158. Оригінал. 
Рукопис.

№ 66
ХАРАКТЕРИСТИКА ВАСИЛЯ КУКА 

НА ІЗИДОРУ ПІДГАЙНУ ТА ГРИГОРІЯ ВОЛЬЧАКА
14 червня 1955 р.

1. Підгайна Ізидора Несторовна.
Знакома мені особисто. В 1945 р. або 1946 р. (зараз точно 

не пам’ятаю) літом я з нею зустрінувся в Бережанському лісі у 
Арсенича750 (референт СБ).

Приблизно в 1947 р. вона з підпілля вийшла і залегалізува-
лася в Харкові, де були якісь її родичі. Будучи в Харкові, вона 
піддержувала зв’язок з Бурланом751 (членом Краєвого Провода 
«Поділля»). 

В Харкові Підгайна И. Н. була заарештована органами МГБ, 
завербована і направлена знова у підпіл[л]я. В 1949  р. вона 

749	 «Дніпровий» – Василь Кук.
750	 Йдеться про Миколу Арсенича – «Михайла», референта СБ Проводу ОУН.
751	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 

крайового проводу ОУН.
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нав’язала контакт з підпіллям на території Тернопільської області 
через окружного «Олеся»752.

При зустрічі з «Олесем» вона розповіла про своє заарешто-
вання і свою співпрацю з органами МГБ. По наказу «Бурлана» 
окружний СБ Тернопільщини забрав її від «Олеся» до себе для 
переведення слідства.

В 1951 р. окр[ужний] СБ Тернопільщини, а також і Підгайна 
И. Н. загинули в бункрі на території надрайону Кременець під час 
акції військ МГБ. Відомість цю одержав я від «Олеся».

2. Вольчак Григорій Степанович родом з Олеського р[айону], 
Львівської обл[асті]. В 1939-[19]41 [рр.] був в Кракові (Польща).

В 1941 р. був направлений в Крим для організаційної робо-
ти. Як довго був він в Криму, я не знаю. Здається, що недовго. 
З Криму вернувся у свої родинні сторони і працював в місцевій 
ОУН до 1945  р. В 1945  р. був направлений в Рівенську область 
для роботи зв’язку. В тому ж 1945 р. загинув в Дерманському лісі 
(р[айо]н Мізоч753, обл[асть] Рівне).

14/VІ.[19]55 р.	 Днипровий754

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 125-127. Оригінал. 
Рукопис.

№ 67
ХАРАКТЕРИСТИКА ВАСИЛЯ КУКА 

НА ЧЛЕНІВ ОУН
23 червня 1955 р.

1. Кріп Степан «Пес», родом з Львівської області, здається, з 
Жовківського р[айо]ну. В 1941-[19]43 рр. був зв’язковим у піден-
них обл[астях] України. В 1943 вбитий німецькою поліцією.

2. «Вірмен»755 – помічник обласного референта СБ Дніпропет
ровської обл[асті] в 1942-[19]43 рр. Родом з зах[ідних] областей 
України. В 1943 р. від’їхав в зах[ідні] области по причині хвороби 

752	 «Олесь» – Іван Комар.
753	 Тепер – смт. Мізоч Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
754	 «Дніпровий» – Василь Кук.
755	 «Вірмен» – особа не встановлена.
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(туберк[у]л[ь]оз легенів). Що з ним в дальшому сталося, не 
знаю.

3. Сірий Степан «Орел», родом зі зах[ідних] областей 
України, в 1942-[19]43 [рр.] зв’язковий між Дніпропетровськом 
і Рівенською областю. В основному занятий він був при пере-
вожуванні нелегальної літератури зі заходу у східні [і] південні 
области. В 1943 р. вбитий німцями.

4. «Лемко»756, родом з Львівської обл[асті], освіта середня, в 
1942-[19]43 [рр.] обласний провідник ОУН в Дніпропетровській 
обл[асті]. Загинув в 1944  р. у Рівенській обл[асті] (р[айо]н 
Мізоч757).

5. «Мовчазний»758, родом з Рівенської обл[асті] (р[айо]н 
Здолбунів), зв’язковий (транспорт нелегальної літератури) між 
Дніпропетровськом і Рівенською обл[астю]. В 1946  р. розстрі-
ляний СБ за будьто-би співпрацю з органами МВД на території 
Рівенської обл[асті].

6. «Кость»759  – в 1940-[19]41 рр. був в Германії і вчився в 
Берлінському університеті. В 1941  р. був в німецькій армії за 
переводчика, а потім працював переводчиком в «СД» (нім[ецька] 
поліція) в г[ороде] Сталіно760. В 1942 р. (кінець), або на початку 
1943 р. перейшов в підпілля і працював в СБ по Дніпропетровській 
області. 

Вбитий німцями десь на терені Кіровоградської обл[асті] в 
1943 р.

7. «Криця»761, родом з Львівської обл[асті]. Керівник зв’язко
вого пункту в Рівенській обл[асті] в 1942-[19]43 [рр.]. В 1944 р. 
відійшов в Галичину і що з ним сталося, не знаю.

23/VІ.[19]55 р.	 Дніпровий762.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 132-135. Оригінал. 
Рукопис.

756	 «Лемко» – Юрій Федорук
757	 Тепер – смт. Мізоч Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
758	 «Мовчазний» – особа не встановлена.
759	 Ймовірно, йдеться про Івана Білика – «Костю».
760	 м. Сталіно – тепер м. Донецьк.
761	 «Криця» – особа не встановлена.
762	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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№ 68
ХАРАКТЕРИСТИКА ВАСИЛЯ КУКА 

НА КОЛИШНЮ ПІДПІЛЬНИЦЮ «РАЮ»
1 липня 1955 р.

«Рая»763  – з с.  Дермань764, р[айо]н Мізоч765, обл[асть] Рівне, 
освіта середня. В 1943 р., під час німецької окупації, перебуваючи 
в с. Дермань, я декілька разів з нею зустрічався і послуговув[ав]
ся нею в характері зв’язної до ін[ших] підпільників. Членом ОУН 
вона не була, особливої активности не проявляла.

В 1944 р., з приходом Радянської Армії, вона жила легально і 
поступила на якийсь ВУЗ у Львові.

Приблизно в 1946 р. повідомив мене «Смок»766, що він підо
зріває її (Раю) в співпраці з органами рад[янської] безпеки і що 
вона, мабу[т]ь, була у Львові арештована і звільнена.

Запитував мене тоді «Смок» про доцільність установлення з 
нею зв’язку і переведення допиту. Я заборонив «Смоку» брати 
її на допит, а також доручив, щоб з нею не зв’язувався ніхто з 
членів ОУН, а зокрема з керівних членів Рівенщини, тому що такі 
зв’язки можуть привести до провалу. «Смокові» я вияснив, що 
коли «Рая» фактично являється співпрацівником рад[янської] 
безпеки (доказів жодних на це не було, були тільки підозріння), 
то це для підпілля не представляє майже ніякої небезпеки під 
сучасну пору, тому що вона знала про підпілля дуже мало і все, 
що вона знала, стосувалося німецького періоду.

Від 1944 р. я з «Раєю» ніяких зв’язків не мав.

1/VІІ.[19]55 р.	 Дніпровий767

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 137-139. Оригінал. 
Рукопис.

763	 «Рая» – Раїса Трофимчук.
764	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
765	 Тепер – смт. Мізоч Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
766	 «Смок» – Микола Козак.
767	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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№ 69
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО  ПРАВОСЛАВНУ 

ЄПАРХІЮ В ДНІПРОПЕТРОВСЬКУ
3 липня 1955 р.

Православна єпархія в Дніпропетровську.
Про діяльність православної єпархії в Дніпропетровську знаю 

небагато. В 1942-[19]43 рр. заходив я там декілька раз і особис-
то знакомі мені з цієї єпархії такі особи:
1. єпископ Генадій – Шепракевич, тоді [мав] років приблизно 55;
2. секретар єпископа Шепрак[е]вич (імени не пригадую) брат 
єпископа, приблизно 1917 р[оку] народження;
3. Петро Ковальчук, священник, прибл[изно] з 1920 р[оку] народ
ження, родом з Галичини;
4. Був там ще один священник, років приблизно 60, також якийсь 
родич єпископа, але з ним я особисто не знакомий.

Православна єпархія діяла легально і тому ОУН мала в плані 
(в 1942 р.) використати цю установу для легалізації деяких своїх 
членів для політичної роботи у східних областях України. Одначе, 
дуже скоро вияснилося, що у схід[них] областях України будь-
яке поєднування політичної роботи з церковно-релігійною при-
водить тільки до компромітації підпілля. Прихильних людей до 
церкви у схід[них] областях було мало і були це люди переважно 
пожилі, відсталі, політично малосвідомі і неактивні. Очевидно, що 
з політичної точки зору того рода елемент не представляв жодної 
вартості.

Майже вся молодь, а також політично свідома і активна час-
тина населення були по відношенні до релігії або байдужими, або 
атеїстами.

Для того, щоб вести політичну роботу, організувати людей 
на активну боротьбу проти німецьких загарбників можна і треба 
було робити це в цілковитій непов’язаності з релігією і церквою.

Єпископ Генадій, піддержуючи зв’язки з ОУН, мав на цілі вико
ристати існуючу в Дніпропетровській обл[асті] організацію для того, 
щоб вона вела серед населення аг[і]тацію за його церкву проти 
другої православної церкви (всієя Русі), поскільки його церковна 
організація в цей час була ще дуже слаба. Використати організацію 
для такої своєї цілі, проте, Генадію не вдалося, і ОУН на Дніпро
петровщині ніякої релігійної аг[і]тації в користь церкви не вела.

Що стосується прийому на богословське навчання і висвя-
чення в священники осіб, рекомендованих ОУН, то єписк[оп] 
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Генадій на це йшов дуже охочо, тому що власних священичих 
кадрів у нього було дуже мало і всі вони були переважно пожи-
лого віку.

ОУН, як я вже згадував вище, на перших порах своєї діяль-
ності у схід[них] обл[астях] мала в плані покористуватися до дея-
кої міри цією формою легалізації своїх людей, одначе, вивчивши 
відносини на місці, швидко від того способу відмовилась.

Відомо мені, що так залегалізувався П. Ковальчук і ще двох 
осіб, присланих з Галичини (р[айо]н Бережан[и]). Ні фамілій їх, ні 
псевдонімів я зараз собі не пригадую, не знаю також їх дальшої 
судьби. 

Користи від такої їх легалізації ОУН не получила ніякої. 
Ставши священиками, вони підпали під вплив єписк[опа] Генадія 
і всеціло служили інтересам церкви, в тому, очевидно, і своїм 
особистим (вигідне матеріальне забезпечення), так що врешті 
ОУН із своїх членів їх виключила.

В 1943 р. всі члени єпархії і їх священики у селах виїхали на 
захід, а Генадій емігрував за кордон.

3/VІІ.[19]55 р.	 Дніпровий768

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 141-146. Оригінал. 
Рукопис.

№ 70
 ПРОЕКТ ЛИСТА ВАСИЛЯ КУКА

ДО МИКОЛИ ЛЕБЕДЯ
13 липня 1955 р.

До Лебедя Миколи.
Друже Микола! Сердечний привіт Вам і всім друзям. Щиро 

дякую Вам і всім друзям за прислані письма, поздоровлення і 
побажання, цінні думки, поради, цікаві інформації про життя за 
кордоном і інше.

Багато часу пройшло з тих пір, як одержали ви пошту від мене, 
але в тому я не[ск]ільки не винен. Приймав я деякі міри, щоб післа-

768	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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ти вам вістку про те, що діється в нас, та обставини все так небла-
гополучно складалися, що нічого путнього з того не вийшло. Також 
і тепер, пишучи оце письмо, [в] мене мало надій на те, що попаде 
[во]но до ваших рук. Саме ота велика [не]певність за судьбу того 
письма зас[та]вляє мене ограничитися тільки до самих злобод-
невних і неважних справ. Надіюсь, що ви мене вповні зрозумієте і 
не осудите за таку перебільшену осторожність.

В загальному життя у нас в Україні пливе по-старому, то є 
по-радянськи. І то не тільки у східних, але й у західних областях. 
Через яких небудь ще років п’ять населення західних областей 
вповні уподібниться до населення східних областей. Питання 
поділу українців на так званих «східняків» і «западняків» зникне 
раз [і] на завжди.

В матеріяльному відношенні в житті населення якихось сут-
тєвих перемін за останіх п’ять років не замітно. Верхушка всяка 
(партійна, совєтська, господарська і т[ак] д[алі]) і всюди (в селі, в 
місті, на виробництві, в колгоспі і т[ак] д[алі]) живе хорошо і чим 
вище, тим краще. А простий народ всюди, і в місті і в селі, живуть 
в загальному «плохо». У простого народу багато всяких причин 
до невдоволення і проявляється воно у різних формах. Но надати 
цьому невдоволенню організовані форми політичного спротиву 
тепер не можна і політично не доцільно.

Треба ствердити, що соввлада все [це] добре бачить і при-
ймає ряд мір, щоб ліквідувати причини, породжуючі невдоволення 
мас, як напримір: зниження податків, зменшення обов’язкових 
поставок, зменшення позики, підвищення цін на заготовельну 
сільськогосподарську продукцію, зниження цін на товари широко-
го споживання, покращення організації постачання товарів, підви-
щення зарплати по деяких галузях виробництва і т[аке] п[одібне].

Всі ці заходи соввлади не сут[т]єві, результати їх поки що 
невеликі, але легковажити їх собі не можна.

Що відноситься до радянських успіхів в економіці, то вони 
серйозні і коли мирна обстановка проіснує ще яких-небудь років 
десять (а це зовсім можливе), то СРСР не тільки дожене, але й 
пережене США по всім головним показникам економіки.

Вправді зросте за цей період також економічна міць західно-
го світу, но не в такій степені і не в таких розмірах. Темпи росту 
в СССР набагато вищі від темпів західного світу. І коли сьогодні 
західні держави воєнного конфлікту з СССР не бажають і йдуть по 
лінії мирного регулювання співжиття з ним (все це, очевидно, не з 
любові до радянського ладу, а зі страху перед СССР), то зі зрос-
том могутності СССР і мови не буде про те, щоб західні держави, 
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а тим більше самі США, відважилися на риск війни проти СССР. 
Вся міжнародна політика ясно свідчить про те, що в світі йде до 
миру, а не до війни. Цю неприємну для нас правду ми мусимо собі 
усвідомити і з того виходити в усій нашій роботі. В тому, що ми 
допускали можливість неминучої і скорої війни, я вважаю, лежить 
наша основна політична помилка. Вона стала джерелом майже 
всіх других політичних, тактичних і т[ому] п[одібних] помилок.

* * *
В тому характері можна продовжити письмо дальше про під-

пілля і закордонні організації. Но мені виглядає, що писати пись-
мо на такий манер не добре. З таких причин:

а) Письмо замало конкретне;
б) Забагато в нього «води»;
в) Занадто впадає в очі тенденція обходу різних справ, важ-

ливих для заграниці, які не являються ніякою таємницею в краю.

13/VІІ-[19]55 р.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 147-150. Оригінал. 
Рукопис.

№ 71
 СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ЯРОСЛАВА СПОЛЬСЬКОГО ТА «ОШУСТА»
25 липня 1955 р.

Про Ярослава Спольського.
Відомо мені з преси, що за Польщі він був суджений за при-

належність до ОУН польським судом. В 1940-[19]41 рр. находив-
ся він у Кракові і займався торгівлею і спекуляцією. Що робив він 
тоді в ОУН, я не знаю.

В 1941-[19]42 рр. находився він у Львові і також займався 
торгівлею. Не відомо мені про те, щоб він був членом краєвого 
проводу на заході. Яка його дальша судьба, я не знаю.

Про «Ошуста»769.
В 1940-[19]41 рр. перебував він у Кракові і займався різною 

торгівлею і спекуляцією. В 1941-1942  рр. був він у Львові і мав 
якусь власну крамницю. Числився він членом ОУН, но ніякої 
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виднішої ролі в ОУН не відігравав. Про дальшу його судьбу мені 
нічого не відомо.

Думаю, що оба вони під сучасну пору находяться за границею.

25/VІІ.-[19]55 р.	 Днипровський770

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 152-152зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 72
 СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ПРЕЗИДЕНТА УГВР
27 липня 1955 р.

Об президенте УГВР
Летом 1944 г. состоялся I съезд УГВР, на котором и был изб-

ран президент УГВР. Я на этом съезде не присутствовал, так как 
в это время находился на территории Ровенской обл[асти].

О съезде УГВР и о избрании президента я узнал от Шухевича771 
в конце 1944 г. или в начале 1945 г. Шухевич называл мне тогда 
псевдоним президента, но теперь я этого псевдонима не помню. 
Из слов Шухевича знаю, что президент  – киевлянин, человек 
пожилой, примерно, тогда лет 55, с высшим образованием.

С установлением в западных обл[астях] советской власти, 
примерно, в 1945 или 1946 г. он был арестован органами совет-
ской госбезопасности.

От Охримовича, который лично с ним знаком, я узнал, что 
его фамилия, кажется, Осмак772 и что он находится где-то в 
Сибир[и] в лагере заключенных.

27.VІІ.[19]55 р.	 Днипровский773

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 154-155. Оригінал. 
Рукопис.

769	 «Ошуст» – особа не встановлена. Можливо Іван Урбан.
770	 «Дніпровський» – Василь Кук.
771	 Йдеться про Романа Шухевича.
772	 Йдеться про Кирила Осьмака.
773	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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№ 73
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ОСИПА КАРАЧЕВСЬКОГО – «СВОБОДУ»
18 серпня 1955 р.

Про «Свободу»
«Свобода», дійсне прізвище Карачевський774, приблизно з 

1908 р[оку] народження, у Стр[и]йському районі. Член ОУН 
за Польщі. В 1939  р. емігрував за границю. В 1940  р. я з ним 
познакомився у м. Кракові. В тому часі знаю, що він працював у 
військовій реферантурі ОУН. В 1941 р. він вернувся у Львів і пра-
цював дальше у військовій реферантурі ОУН, но яку конкретно 
функцію займав, я не знаю. З 1941 р. я з ним не зустрічався. Знаю 
від інших членів ОУН, що він був, здається, в 1942 р. арештований 
німецькою поліцією, а потім розстріляний.

18/VІIІ-1955 р.	 Дніпровський775

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 180-180зв. 
Оригінал. Рукопис.

№ 74
ВАРІАНТ ЛИСТА ВАСИЛЯ КУКА 

ДО МИКОЛИ ЛЕБЕДЯ ЗА КОРДОН
19 серпня 1955 р.

3-ад	 Совершенно секретно
экз[емпляр] № 2776

ПРОЕКТ ПИСЬМА «ДНЕПРОВСКОГО» ЗА КОРДОН777

«Дорогой Николай!1)

Много времени прошло с тех пор, как Вы имели от меня 
известия, а я от Вас. Но ничего не поделаешь. Не так-то легко 
послать Вам письмо. Я предпринимал ряд мер, чтобы сообщить 

774	 Йдеться про Осипа Карачевського.
775	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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Вам о себе, о своей семье и своем хозяйстве. Хотел послать Вам 
письмо почтой или же передать через знакомых Вам людей2), 
однако ничего из этого не вышло. И теперь также у меня мало 
надежды на то, что это письмо благополучно попадет в Ваши 
руки, а поэтому не удивляйтесь, что не пишу Вам про все то, что 
Вас волнует и интересует.

Я, слава богу, пока еще жив и здоров, хотя здоровье у меня 
не особенно хорошее, однако кое-как еще держусь. Немного я 
постарел, истрепался, уже седеть начал, а иногда не на шутку 
отказывается нормально работать желудок.

Не легкая у нас жизнь. Она полна сяких неожиданностей и 
не раз бывает нам настолько трудно, что даже людям, привык-
шим за долгие годы производственной деятельности ко всему, 
тяжело правильно сориентироваться. А новый человек в наших 
условиях работы – просто ребенок. В этом я хорошо убедился на 
Василие3). Долго я был с ним вместе, познакомил его со всеми 
новыми приемами нашего производства4), а когда он стал само-
стоятельно хозяйничать5), то продержался недолго, хотя я дал 
ему очень хороших помощников, старых квалифицированных 
работников.

Хозяйство мое в целом очень изменилось. Ушли извест-
ные Вам такие квалифицированные инженеры6), как ГОРНИЙ7), 
П.ПОЛТОРАЦКИЙ8), МАКСИМИШИН9). Вслед за ними ушло много 
мастеров, в том числе известный Вам ГРАВЕР10), техников и тор-
говых представителей в районах и селах11). Уход рабочей силы 
нанес фирме неисчислимые материальные убытки. Несмотря 
на то, что трудности наши разрослись до небывалых разме-
ров, мы все-таки фирму удерживаем и что можем, то делаем. 
Вообще условия для нашего хозяйства теперь неблагоприятные. 
Допускаю, что и у Вас они также ухудшились. Если будем живы, 
то возможно дождемся когда-нибудь лучших условий. Только я 
думаю, что осуществится это нескоро.

Из всех интересующих и волнующих Вас вопросов я выска-
зываюсь только по двум, которые считаю наиболее важными, а 
именно:

776	 Тут і дальше по тексту документа виділений курсивом текст дописаний 
рукою майора Зубатєнко.

777	 Даний документ складений співробітниками органів КДБ на основі двох, 
власноручно написаних Василем Куком, варіантів листа із значними авторськими 
правками, які датуються відповідно 25 червня і 10 липням 1955 р. Обидва руко-
писні варіанти листа зберігаються у справі.



338

1. Устройство совместной жизни в старой фирме12).
2. Урегулирование взаимоотношений между Вашим советом 

представителей промышленности и существующим около Вас 
другим конкурентным советом13).

К 1). Если Вы уже добились полного урегулирования вза-
имоотношений, то это можно только приветствовать. Если же 
принятые Вами меры по установлению мира ни к чему хороше-
му не привели, то мне кажется тогда наилучше совсем выйти 
из старой фирмы, создать собственную новую фирму с новым 
названием и самостоятельно добывать сырье для производства 
и рынок сбыта для продукции. Если все это хорошо организо-
вать (можно даже в союзе с какой-либо действующей, но подо-
бной фирмой), то успех будет несомненный. Вечные споры и 
процессы по поводу различных толкований тех или иных статей 
основного закона, правового положения отдельных особ фирмы, 
методики производственного процесса и т[ак] д[алее] и т[ому] 
п[одобное], тогда, думаю, будут покончены, а энергию, затрачи-
ваемую попустому на такого рода правовые споры, можно будет 
использовать на пользу дела.

К 2). Исходя из сегодняшней торговой обстановки, мне 
кажется наиболее целесообразно было бы пойти в этом вопросе 
по лини создания треста. Если же сейчас для создания треста 
еще не подготовлена почва, то и[д]ти к этому необходимо посте-
пенно, через картель-синдикат. Конкуренция на этом участке в 
настоящий момент совершенно не целесообразна. Каким обра-
зом будет решаться данный вопрос в будущем, сегодня предви-
деть тяжело.

Вам там виднее, как лучше поступить в данном случае. 
Людей толковых у Вас не мало и поэтому, надеюсь, что эти 
вопросы Вы решите правильно. Я подаю Вам по этим вопросам 
свои соображения, учитывая здешние интересы.

Возможно случайно встретите мистера БОГДАНОВА14), то 
передайте ему от меня привет и поставьте его в известность, что 
его автомашина (американской марки15)), которую он обменял 
со мной на автомашину советской марки, работает безотказно, 
плохо только, что запасных частей к ней у нас достать невозмож-
но.

Был бы я очень рад, если бы Вы известили меня о полу-
чении моего письма. Это можно было бы сделать через дядю 
ГАМЕНКА16), а от него известие ко мне дойдет легко. В связи с 
этим просил бы я, чтобы Вы ему рассказали в одно хорошее вос-
кресенье о нашей ЛЕСЕ17).
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Пересылаю вам и всей Вашей семье сердечные поздравле-
ния лично от себя, а также от всей моей семьи.

Ваш ВАСИЛЬКО18).

ПРИМЕЧЕНИЕ:
1. ЛЕБЕДЬ Николай, один из главарей т[ак] н[азываемого] 

З[акордонного] П[редставительства] УГВР;
2. Курьеры, которых, якобы, «ДНЕПРОВСКИЙ» высылал за 

кордон;
3. ОХРИМОВИЧ Василий, резидент американской раз-

ведки и эмиссар т[ак] н[азываемого] З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, выброшен американцами на Украину 
в 1951 г., захвачен нашими органами и расстрелян;

4. Условия работы в оуновском подполье;
5. Имеется в виду назначение ОХРИМОВИЧА руководителем 

т[ак] н[азываемого] «провода» «Запад-Карпаты»;
6. Главари оуновского подполья;
7. ДЬЯКИВ Осип, кличка «ГОРНОВОЙ», член «провода» ОУН, 

убит в октябре 1950 года;
8. ФЕДУН, кличка «ПОЛТАВА», член «провода» ОУН, ликвиди-

рован в декабре 1951 года;
9. КРАВЧУК, кличка «МАКСИМ», член «провода» ОУН, убит в 

декабре 1951 года;
10. ХАСЕВИЧ, оуновский художник, ликвидирован в марте 

1952 г.
11. Главари районных и сельских ОУН.
12. Конфликт между З[акордонными] Ч[астями] ОУН и 

З[акордонным] П[редставительством] УГВР.
13. Взаимоотношения между З[акордонным] П[редста

вителством] и У[краинской] Н[ациональной] Радой.
14. ХОМА Иван, кличка «БОГДАН», в 1950 г. направлен аме-

риканской разведкой и З[акордонным] П[редставительством] 
УГВР на Украину с почтой для «ДНЕПРОВСКОГО». В том же году 
возвратился за кордон.

15. Во время встречи ХОМЫ с «ДНЕПРОВСКИМ», он пода-
рил последнему американский автомат, а «ДНЕПРОВСКИЙ» 
отдал ХОМЕ свой автомат, системы «ППС». Кроме показа-
ний «ДНЕПРОВСКОГО», указанное подтверждается данными 
агентов «ЮРКО» и «КРЕЧЕТА» и частично агента «НОВОГО». 
«ДНЕПРОВСКИЙ» был захвачен с американским автоматом.

16. Американская радиовещательная станция «Голос 
Америки».
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17. Украинская писательница Леся УКРАИНКА.
18. «ДНЕПРОВСКИЙ».

НАЧАЛЬНИК 3 ОТДЕЛА 4 УПРАВЛЕНИЯ КГБ
ПРИ СМ УССР – МАЙОР

/ЗУБАТЕНКО778/

«19» августа 1955 г.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 159-164. Завірена 
машинописна копія.

№ 75
 МІРКУВАННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО СПОСІБ ПОВЕДІНКИ 
ВОЛОДИМИРА ЗАДВІРНОГО – «ДОВБУША» 

ПІД ЧАС ЙОГО ПЕРЕБУВАННЯ 
НА КОНСПІРАТИВНІЙ КВАРТИРІ ТКАЧУКІВ 

У С. ПЛІХІВ
5 вересня 1955 р.

Про поведінку Довбуша779 під час приходу на «хату».
1) Найкраще, коли б на хату могли прийти Довбуш і Назар780, 

тому що їх там добре знають. Це остільки важне, що я хатнім 
говорив, що нікого чужого до них не пришлю. Поява чужої особи 
може хатніх трохи дивувати, а то і викликати підозріння.

2) Коли ж, по різних причинах, тепер посилати на «хату» 
Довбуша з Назарем недоцільно, тоді хай іде Довбуш з «чужим». 
Закватирують на день в лісі, а ніччю (приблизно після півночі) 
разом підходять близько хати. Чужий краще, щоб залишився 
подальше від хати (напр[иклад], під лісом або на полі), а на хату, 
я думаю, доцільніше було б іти тільки самому Довбушеві.

3) Поведінка його в «хаті» повинна бути нормальна, підпі-
ляцька, така як в 1953 р.

778	 Документ завірений власноручним підписом майора Зубатєнко.
779	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик В. Кука.
780	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
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4) На «хаті» він розпитує у когось з хатніх, напр[иклад] 
Теклю781, про ситуацію в селі (облави, ревізії, арештування і 
т[аке] п[одібне]), про те, як живеться хатнім, чи не розконспіро-
вана хата, чи не завалився бункер, або не засипали його і т[аке] 
п[одібне].

5) Пояснює в загальних словах чому так довго ніхто на хату 
не являвся:

а) Дуже далеко відійшли, ніхто крім мене не знав дороги, а я 
захворів і йти не міг.

б) Осінню треба було готуватися до зими, копати бункер, 
заготовляти харчі і т[аке] п[одібне].

в) Весною незручно було йти тому, що не покритий терен, а 
лісів по дорозі мало, літом дуже короткі ночі і тільки тепер стало 
можливо прийти.

г) Сказати, що Довбуш є з ще одним чужим і Назарем (коли 
це доцільно), але вони залишилися в лісі разом, щоб не розкон-
спірувати перед чужим їх «хати».

д) Довбу[ш] зайшов тільки навідати їх, щоб узнати, що чувати 
в селі. А всі вони йдуть дальше по завданню.

6) Може попросити деяких харчів на дорогу. Напр[иклад] 
хліба, молока.

7) Передати вітання від всіх, що в них зимували в 1953 р. А 
також сказати, що і я ще до них навідаюся колись.

8) Про те, коли Довбуш зайде вдруге конкретно не говорити, 
а сказати, що ще зайде колись.

 
5/ІХ-[19]55 р.		  Дніпровий782

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 183-184зв. Оригінал. 
Рукопис.

781	 Йдеться про Теклю Ткачук.
782	 «Дніпровий» – Василь Кук.
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№ 76
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ЗМІСТ СВОЄЇ РОЗМОВИ 
З ВОЛОДИМИРОМ ЗАДВІРНИМ – «ДОВБУШЕМ»

7 вересня 1955 р.

Зміст розмови з «Довбушем»783.
Точно відтворити зміст розмови з Довбушем мені не вдасть-

ся тому, що я до цього не був приготовлений і сама розмова мала 
неупорядкований характер. В основному розмовляли ми про такі 
справи:

1) Як йому живеться в тюрмі. Він розказував, що зразу почу-
вав себе дуже погано, а зараз чується краще. Читає книжки, має 
газети, що читає багато і багато над прочитаним думає. Харчі 
задовільні.

2) У зв’язку з прочитаних ним книжок про Китай я коротко 
з’ясував йому чому політика Мао-Дзе-Дуна784 була вірна, а Чай-
Кан-Ші785 невірна. 

Дальше зійшла розмова на американців і він висловив свою 
думку, що американці – це саме, що німці. У відповідь на це я йому 
пригадав, що я і будучи у підпіллі все говорив про американ[ців], 
що у випадку війни вони нічого доброго для України не принесуть 
і що сьогоднішні підпільники будуть змушені дальше перебувати 
в підпіллю, або їх американці посадять в тюрму, якщо вони схо-
чуть вести незалежну самостійну політику.

3) Говорив я йому також, що підпілля вже зліквідоване і що 
ми попались майже останні. Вся робота НКВД тепер в основному 
направлена проти американської агентури, яку засилають із-за 
кордону на Україну, і що ми повинні їм в тому помагати. Все це 
для Довбуша було зрозумілим і з розмови я вичув, що він зовсім 
щиро хоче співпрацювати з органами радянської безпеки.

4) Розказував він мені, що був у місті, бачив пам’ятники 
Володимира786, Ватутіна787 і інші. Що був у зоопарку, історичному 

783	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик В. Кука.
784	 Мао Цзедун (1893-1976) – китайський політичний лідер і теоретик мао-

їзму, керівник Китайської Народної Республіки.
785	 Чан Кайші (1887-1975) – військовий і політичний діяч Китаю, прези-

дент Китайської Республіки, яка у громадянській війні проти Китайської Народної 
Республіки зазнала поразки, залишивши під своїм контролем лише Тайвань та 
декілька дрібних островів.

786	 Йдеться про пам’ятник князю Володимиру в Києві.
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музеї, а також на Дніпрі. Київ йому дуже подобався. Перебуваючи 
довго в тюрмі, він говорив, що так відвик від людей, що не знав 
навіть куда руки дівати (заваджали йому).

5) Що стосується його приходу на хату, то я з ним говорив 
про те так, як уже раніше про це писав. Наші думки по тому 
питанні зовсім совпадали. Говорив він у зв’язку з тим, що втікати 
він не думає і хоче зробити все якнайкраще, бо це єдиний спосіб 
як врятувати себе, а також і хатніх. Я зі свого боку також вияснив 
йому важність того моменту, щоб ніхто із хатніх не зорієнтувався 
про те, що він, або будь-хто з тих, що там зимували, є заарешто-
вані. Бо коли б хатні про це дізналися, то це пошкодить і йому 
особисто, а також і всім хатнім.

6) Розказував він ще мені, як його в початках водили на 
слідство, як його зловили під час сну, як їхав він в літаку і т[ому] 
п[одібні] дрібниці.

7) Також згадував про те, що він показував мертвий пункт 
зустрічі до Леся788 і Соловія789.

8) За Назара790 ми говорили, що можна було б і його викорис-
тати під час приходу на хату і в дальшій роботі, але треба було б 
щоб я з ним зустрівся і поговорив.

9) Моє загальне враження від розмови таке, що він пове-
деться на хаті так, як треба і ніякої дурниці не зробить.

7/IX-[19]55 р.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 185-187. Оригінал. 
Рукопис.

787	 Йдеться про пам’ятник генералові Миколі Ватутіну, встановлений 
25.01.1948 р. у Києві при вході в Маріїнський парк з боку вул. Грушевського.

788	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 
проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

789	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

790	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик Василя Кука.
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№ 77
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ КУКА

29 вересня 1955 р.

Вопрос: Что вам известно о запасной сети ОУН?
Ответ: Мне ничего не известно о существовании запасной 

сети ОУН. Я знаю, что никакой запасной сети ОУН не существо-
вало. Была только одна подпольная сеть ОУН с нелегалов. Что 
касается легалов, то они никогда не были организованы в какую 
либо особую или запасную сеть. Легалы были связаны с отдель-
ными подпольщиками, только индивидуально, за принц[и]пом 
персонального знакомства. Никаких списков легалов в подполье 
не составлялось по конспиративн[ым] соображениям. Списки 
лиц, что их отдельные подпольщики иногда составляли, касались 
только таких категорий лиц, которым такие списки в случае про-
вала ни в чем не могли повредить, напр[имер]: списки арестован
[н]ых, осужденных, заслан[н]ых и т[ак] д[алее], списки учителей, 
разных административных органов и т[ому] п[одобное].

29/IX-[19]55 р.	 Днипровський791

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 188-188зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 78
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ПІДГОТОВКУ ЧЛЕНІВ ОУН З-ПОМІЖ МОЛОДІ, 
ЯКА ПРОЖИВАЛА ЛЕГАЛЬНО

6 жовтня 1955 р.

По вопросу о легалах.
Организовывать легалов начала ОУН с 1948 г. Главное вни-

мание тогда обращалось на молодежь. Вся работа с легалами 
все время велась индивидуально и только такими подпольщи-
ками, которые имели достаточный опыт по воспитанию кадров 
(начиная с надрайонных руководителей и выше).

С легалов особой сетки не создавалось. Их использовали 
только отдельные подпольщики для разных вспомагательных 
целей, а именно: 

а) материальная помощь;
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б) закупки разных необходимых для подпольщиков вещей;
в) для пребывания подпольщиков;
г) сбора информаций;
д) иногда для связи (очень редко) и т[ому] п[одобное].
Приблизительно в 1949 г. подполье издало несколько листо

вок, которые должны были быть распространены в случае войны. 
Эти листовки поручалось передавать на хранение нер[ос]конспи-
рирован[н]ым легалам с целью распрастранить их в случае войны.

Также были инструкции до надрайонных руководителей и 
выше подыскивать отдельных лиц с числа сочувствующих ОУН, 
но лиц вполне законспирирован[н]ых, для того, чтобы подго-
товить их для будущей политической деятельности. Имелось 
в виду военный период, когда в результате военных действий 
органы советской власти отошли бы с отдельных районов и 
областей. Заданием этих легалов было организовать с местных 
жителей местную административную власть под фирмой УГВР.

По всем этим вопросам были письменные инструкции, но 
точного содержания этих инструкций я сейчас не помню. Теперь, 
наверно, все эти инструкции имеются в распоряжении органов 
гос[ударственной] безопасности. 

Что по всем этим вопросам конкретно было сделано, я 
не знаю. В общем мне докладывали (Бурлан792, Горновой793, 
Максим794), что по этой линии кое-что делается, но имеются 
большие трудности в подборе подходящих лиц (но фамилий 
легалов они мне не называли). Поскольку позже международное 
положение изменилось в мирном направлении и возможность 
скорой войны отодвинулась на далекое будуще, подполье не 
придавало этим вопросам большего значения.

Обо всем этом в свое время были информированы загра-
ничные националистические организации через курьеров и 
письменно. Фамилий легалов за границу не сообщалось.

6/X-[19]55 г.	 Днипровський795

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 189-190зв. 
Оригінал. Рукопис.

791	 «Дніпровський» – Василь Кук.
792	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 

крайового проводу ОУН.
793	 «Горновий» – Осип Дяків, керівник Львівського крайового проводу ОУН.
794	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
795	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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№ 79
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ПІДПІЛЬНИКА «ОСИПКА»
[Не раніше 6 жовтня 1955 р. – не пізніше 10 жовтня 1955 р.]

Про Осипка796.
Осипко, фамілії його я не знаю. В 1940 р. міг мати приблизно 

років 17-18. Родом, здається, з Станіславівської області, з якого 
району не знаю. Ріст – середній, обличчя, здається, кругле, колір 
волосся очей і т[аке] п[одібне] сьогодні вже не пам’ятаю. Знав 
я його по Кракову з 1940 р., відомо мені, що він вмів підробити 
печатку до особистих документів.

Підробленими документами в той час організація послугову-
валася рідко, тому що легко було роздобути потрібні документи 
легально.

Пізніше, десь приблизно з 1942 р., коли багато осіб з орга-
нізації перейшло в підпілля, потреба в нелегальних документах 
зросла і цим ділом займався цей Осипко. До 1944 р. він перебу-
вав в Галичині, а пізніше емігрував за кордон. Точніше про його 
роботу я не знаю, бо в той час я перебував на Сході і на Волині. 
В той час як я його знав, виглядав він ще дуже по дитячому, такі 
тоді були його погляди на життя, політику і т[ак] д[алі].

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 192-192зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 80
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ПЕРЕГОВОРИ МІЖ ОУН ТА НІМЦЯМИ
10 жовтня 1955 р.

По питанню переговорів між німцями і ОУН.
Особисто я ніякої участі в переговорах з німцями не приймав 

і тому по цьому питанню знаю небагато.

796	 «Осипко»  – особа не встановлена. Можливо, йдеться про Григорія 
Васьковича, який у Кракові займався виготовленням фіктивних документів для 
ОУН(б) і працював безпосередньо під керівництвом Василя Кука.
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Всіми справами, що стосувалися переговорів між німцями і 
ОУН, керував особисто і безпосередньо сам Бандера797. Керівні 
члени ОУН, які безпосередньої участі в розмовах з німцями не 
приймали, знали про ці розмови тільки в загальних чертах.

Мені відомо, що в 1940-[19]41 рр. відбувалися розмови між 
німцями і ОУН в Кракові і Берліні. З боку ОУН в тих переговорах 
приймали участь Лебідь798, Стецько799 і Бандера, хто представляв 
німецьку сторону, я не знаю.

Ціллю ОУН було добитися прихильного відношення німецько-
го уряду до української справи взагалі, а зокрема, щоб німецький 
уряд визнав за українським народом право на незалежну україн-
ську державу, а також сприяв ОУН в її діяльності, спрямованій до 
утворення української держави і націоналістичного уряду в ній.

Одначе, німці по питанню майбутньої української держави, 
свого відношення до українського народу і т[ому] п[одібних] 
інших політичних питаннях формулювали свої погляди тільки в 
загальних, до нічого не зобов’язуючих фразах. Посилаючись при 
тому на свою некомпетентність і заявляючи, що всі ці питання 
вирішить Гітлер і, як вони думають, що рішення по тих питаннях 
буде в прихильному для українців дусі.

Натомість німці добивались в тих розмовах, щоб у випадку 
війни Німеччини проти СССР ОУН їм у тому допомагала. Оскільки 
мені відомо, ОУН тоді ніяких формальних зобов’язань по відно-
шенні до Німечини не прийняла і ніякої формальної договоренос-
ті між ОУН і представниками німецького уряду не було.

Відомо мені, що німецьке військове командування погоди-
лося прийняти на військовий вишкіл осіб, рекомендованих ОУН, 
і такий вишкіл дійсно відбувся. Одначе, я не знаю хто конкретно 
про це договорювався і які були при тому з обох сторін умови.

Відомо мені, що після зайняття німцями у місяці червні 
1941 р. міста Львова Стецько утворив у Львові тимчасовий уряд 
Української держави800 і вів з німцями переговори про визнання 
німецьким урядом цього уряду. Німці визнати уряд Стецька не 
погоджувалися і врешті арештували Стецька і членів його уряду. 

797	 Йдеться про Степана Бандеру.
798	 Йдеться про Миколу Лебедя.
799	 Йдеться про Ярослава Стецька.
800	 Українське Державне Правління (УДП) – коаліційний крайовий уряд, 

сформований після проголошення у Львові 30.06.1941  р. Акту відновлення 
Української держави. Створений за ініціативою та активною участю ОУН-Р під 
проводом С.Бандери. УДП було сформоване з представників різних політичних 
сил на засіданні Національних зборів у Львові (30.06.1941 р.). 12 липня 1941 р. 
німецька поліція заарештувала голову УДП Я. Стецька та інших членів уряду.
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Я в цей час у Львові не був і про зміст тих розмов нічого точно 
не знаю. Коли я прибув у Львів осіню 1941 р., то відносини між 
німцями і ОУН були вже цілком ворожі. Німецьке гестапо в той 
час заарештувало багатьох керівних членів ОУН. З того часу і аж 
до 1944 р. між німцями і ОУН ніяких переговорів не було. ОУН в 
тому періоді вела проти німців збройну боротьбу підпільними і 
партизанськими методами.

В 1944  р., коли радянська армія прогнала німців майже з 
усіх областей України, німці робили спроби нав’язати перего-
вори з ОУН і УПА. Однак керівництво ОУН і УПА в Україні тоді на 
переговори з німцями не погоджувалося. Відомо мені, що пред-
ставники німецької армії пробували домовитися з окремими 
командирами відділів УПА про заключення перемир’я в районі 
дій тих командирів. Командування УПА таких командирів, які 
самочинно вступали в переговори з німцями, передавало до 
суду і карало.

Які переговори в той час (1944-[19]45 рр.) велися між пред-
ставниками німецького уряду і ОУН за кордоном, я не знаю. 
Відомо мені тільки, що у висліді розмов, які мали місце за кордо-
ном, між ОУН і німцями, німці звільнили з тюрем і лагерів бага-
тьох в’язнів членів ОУН, в тому Бандеру і Стецька.

10/X-[19]55 р.	 Дніпровський801

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 197-200зв. 
Оригінал. Рукопис.

№ 81
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ЗИНОВІЯ БЛАГОГО – «ШПАКА»
28 листопада 1955 р.

О «Шпаке»802.
Со Шпаком познакомился я [в] 1948  г. во время своего 

пребывания в Рогатинском лесу. В то время он был руково-
дителем ОУН Рогатинского округа. Знаю я его очень мало. В 

801	 «Дніпровський» – Василь Кук.
802	 «Шпак» – Зиновій Благий.
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этом же году летом он был захвачен органами МГБ. Осенью 
1948 г. «Максим»803 в записке ко мне писал, что он получил от 
Бурлана804 известие будтобы Шпак жив и находится в руках 
органов МГБ. Но он (Максим) в это не верит и допускает, что 
информация эта тенденциозно пущена органами МГБ с целью 
д[ез]информации подполья. Весной 1949  г. Максим узнал от 
своих связных, что Шпак действительно жив, что он был ранен, 
зимой лечился и теперь хочет повязаться [с] подпольем. После 
этого не было уже никаких сомнений в том, что Шпак действует 
по поручению органов МГБ. Ибо если бы Шпак был действи-
тельно ранен и лечился, он имел все возможности еще осенью 
связаться с подпольем, это во-первых, а во-вторых, весной 
1949 г., после того, как он связался со связными Максима, он 
незамедлительно прибыл бы лично к Максиму и объяснил бы 
почему он такое длительное время находился без связи с под-
польем. Известно мне со слов Максима, что Шпак писал к нему 
записки и получал через связных на них ответы. Делом Шпака 
занимались Максим и Шухевич805. Я к этому делу не имел ника-
кого отношения, поэтому обо всем этом деле знаю только в 
общих чертах. 

Летом 1950  г., после того, как Шпак стрелял по связных 
Максима, а может быть еще раньше, не помню, всяческая связь 
подполья со Шпаком прервалась.

28/XI-[19]55 г.	 Днипровський806

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 202-203зв. Оригінал. 
Рукопис.

803	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
804	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 

крайового проводу ОУН.
805	 Йдеться про Романа Шухевича.
806	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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№ 82
ПРОЕКТ ЛИСТА № 2 ДО ІВАНА ТИКТОРА

1 жовтня 1955 р.

Проект листа №2.
1 жовтня 1955 р.

Дорогий вуйко Іване!
Давно я вже збираюсь написати до Вас листа, та все якось не 

виходило, то не знала я точної адреси, то інші клопоти.
Я, Богу дякувати, здорова, а також здорові і всі мої діти. 

Чоловіка здоровля не конче, бо трохи дають себе знати поранен-
ня, які він отримав на війні з німаками. Але має він роботу легку, 
учителює і заробляє так, що прожити можна.

Село наше за цей час дуже змінилося. Построєно багато 
нових домів, двоповерхову школу, сільмаг, а також великий 
цукрозавод, де працює багато людей з нашого села. В селі є 
кінотеатр, клуб так, що є куда піти в вихідний час.

Живуть в нас люди непогано, багато працює на вироб-
ництві і залізниці, заробляють добре так, що жити можна. 
Можливо живеться і селянам. Всі мають що їсти і в що вдяг-
нутися.

Всі Ваші сестри разом зі своїми сім’ями ще в [19]50 р. пови-
їздили на роботи. Як вони там живуть, я не знаю, але непогано, 
бо пишуть, що вертатися назад не хочуть.

Разом з Вашою Зоською і її дочкою Іриною поїхали і її сусі-
ди – Степан і Паранька. Тим, кажуть, добре, бо вони поїхали до 
своїх синів, які там були ще з [19]41 р. Тільки найстарший їх син 
з ними не поїхав, а працює, як і раніше, в кооперації. Живеться 
йому добре, бачилася я з ним літом, виглядає непогано, тільки 
дуже виснажили його різні родинні клопоти. Говорив мені, що 
напише до Вас, навіть адрес собі Ваш записав.

Передав вам вітання і просив, щоб ви передали від нього 
вітання усім його знакомим.

Ми за Вас не забуваємо і часто згадуємо, може ще колись і 
побачимося. Не забувайте і Ви про нас.

Щиро Вас поздоровляють вся наша родина, всі Ваші зна-
комі, а також Ваш сусід поштарів Василь, який у нас гостював на 
празнику.

Від всього серця бажаю Вам, дорогий вуйку, всього найкра-
щого. Сердечно вітаю Вас, Вашу дружину і дочку Наталію.

Ваша ...
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Днипровский807

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 204-206зв. 
Оригінал. Рукопис.

№ 83
ПРОЕКТ ЛИСТА № 3 ДО ІВАНА ТИКТОРА

17 жовтня 1955 р.

Проект листа № 3
Дорогий вуйко Іване.
Давно я вже збираюсь написати до вас листа, та все якось не 

виходило, то не знала точної адреси, то інші клопоти.
Я, Богу дякувати, здорова, а також здорові і всі мої діти. 

Здоров’я чоловіка неважне, бо трохи даються знати поранення, 
одержані на війні з німцями. Але має він роботу легку, учителює і 
заробляє так, що прожити можна.

Наше село тепер дуже змінилося. Построєно тепер бага-
то нових домів, двоповерхову школу, сільмаг, а також великий 
цукрозавод, де працює багато людей з нашого села. В селі є кіно, 
театр, клуб, так, що є куда піти у вихідний день.

Живуть в нас люди непогано, багато працює на виробництві 
і залізниці, заробляють добре так, що жити можна. Можливо 
живеться і селянам. Всі вже в колгоспі, але мають що їсти і в що 
вдягнутися.

Всі ваші сестри разом з сім’ями ще в 1950  р. повиїздили 
на роботи. Як вони там живуть, не знаю, але не дуже погано, бо 
пишуть, що назад не повернуться.

З вашою сестрою Зоською і її дочкою Іриною поїхали на 
роботи і її сусіди Степан з Паранькою. Тим, кажуть, добре, бо 
вони поїхали до своїх синів, які там були ще з 1941 року. Тільки 
найстарший їх син з ними не поїхав і працює, як і раніше, в коо-
перації. Живеться йому добре. Бачилася я з ним літом, виглядає 
непогано, тільки дуже виснажили його різні родинні клопоти.

Говорив мені, що напише до вас, навіть адрес собі записав. 
Передав вам вітання і просив, щоб ви передали від нього вітання 
усім його знайомим.

807	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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Ми за вас не забуваємо, часто згадуємо, може ще колись 
і побачимось. Не забувайте і ви про нас. Сердечно вас поздо-
ровляють вся наша родина, всі ваші знакомі, а також ваш сусід 
поштарів Василь. Він у нас гостював на празнику.

Від всього серця бажаю вам, дорогий вуйко, всього найкра-
щого.

Сердечно вітаю вас, вашу дружину і дочку.

1 жовтня 1955 р.
Ваша ...

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 208-209зв. 
Оригінал. Рукопис.

№ 84
МІРКУВАННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ЛИСТ  

НА АДРЕСУ ІВАНА ТИКТОРА
15 листопада 1955 р.

По вопросу письма к Тиктору.
1. В адресу целесообразнее не писать фамилии «Тиктор», 

ибо эта фамилия общеизвестна и советская цензура не может 
не обратить на такую фамилию своего внимания и не направить 
письма, адресован[н]ого в Канаду к Тиктору, для проверки в 
органы КГБ. Так, самое меншее, может подумать сам Тиктор и 
все те, что будут за границей читать это письмо.

2. Фамилия «Микитович» более подходящая для того, 
чтобы за границей допускали м[ы]сль, что советская цензу-
ра могла на такую фамилию не обратить своего внимания и 
письмо пропустить. Потому, что на вказаный в адресу номер 
п[очтового] я[щика] могут приходить письма для разных лиц, 
работающих в этом издании и не находящихся на учете совет-
ской цензуры.

3. Также, как мне кажется, лучше было бы по конспиративным 
соображениям, если б письмо было отправлено со Львова с 
обратным адресом личной квартиры Тиктора во Львове по 
улице Пасичная. Ибо обратный адрес на Красне808 также может 

808	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
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вызывать за границей подозрение, так как там все хорошо 
знают, что это мое родное село и что это также хорошо известно 
органам КГБ. В случае проверки органы КГБ легко могут устано-
вить, что письмо направленное от меня.

Если писать письмо со Львова тогда, конечно, необходимо 
было бы и частично изменить редакцию письма так, чтобы оно 
имело вид, что пишет лицо со Львова о родном селе Тиктора 
Красне. Письмо лучше написать так, чтобы в нем название села 
Крас[н]е вообще не упоминалось.

4. Обратный адрес можна было бы тогда дать на 
Андрущишин Зося. Лицо хорошо известное Тиктору (самая 
близкая его соседка), учительница, дочь директора школы за 
Польши. Такая фамилия на обратном адресу мне выглядит 
более подходящей, чем фамилия Мощак, так как Тиктору 
легче будет додуматься, что дан[н]ая фамилия подобрана 
мною на случай проверки, и подобрана именно так, чтоб 
ничем не повредить адресату.

5. Письмо в такой форме, в какой оно есть теперь (фамилия 
адресата Тиктор, обратный адрес на Красне на фамилию Мощак, 
ясное указание в тексте куда писать) может вызвать подозрение, 
что письмо направлен[н]ое за границу органами КГБ или, по 
меньшей мере, переловлен[н]ое ими и измененное в выгодном 
для КГБ направлении.

15/ХІ-[19]55 г.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 213-214зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 85
ДОПОВНЕННЯ ДО ПРОЕКТУ ЛИСТА № 3

17 листопада 1955 р.

Він передавав Вам привіт і просив, щоби ви передали від 
нього поздоровлення всім його знайомим і написали б йому як 
про ваше особисте життя, так і про життя спільних знайомих. 
Для нього краще писати на адресу вашого сусіда поштаревого 
Василя, який також сердечно поздоровляє Вас і радий одержати 
від вас вістку.
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Від всього серця бажаю Вам, дорогий вуйко, всього найкра-
щого. Сердечно вітаю Вас і всіх Ваших близьких.

Ваша Парасковія.
17/ХІ.1955 р.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 210. Оригінал. 
Рукопис.

№ 86
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ВОЛОДИМИРА КАЧУРА – «ЛИМАНА»
6 грудня 1955 р.

О «Лимане» Качуре809

Качур родом з с.  Русилов Краснянского района, Львовской 
обл[асти]. Образование 6-7 кл[асов], рабочий, женат.

За Польщи работал во Львове чорнорабочим в торговом 
магазине «Народная торговля».

В 1937 г. был арестован и осужден польским судом за при-
надлежность к ОУН.

С 1939 г. по 1948 г. находился в Польше. В 1944 г. перешел 
на нелегальное положение.

В 1948 г. нелегально прибыл в УССР и находился в подполье 
в Подкаменском районе Львовской области, а приблизительно с 
1950 г. в Золочевском районе на должности надрайонного руко-
водителя ОУН.

В 1952 г. летом я встречался с ним в бункере возле с. Кругов810, 
Олеского района Львовской области. Тогда он находился в 
Золочевском районе вместе с Золочевским окружным «Олесем»811. 

Непосредственной связи я с ним не имел и не было в этом 
для меня никакой нужды. В случае необходимости мог я с ним 
связаться через мертвый пункт «Олеся». Этот мертвый пункт 
обслуживал «Вышневый»812. После его гибели, осенью 1952  г., 
связь с «Олесем», а также с «Лиманом», прервалась, так как 
никто с оставшихся в живых не знал где этот мертвый пункт.

809	 Йдеться про Володимира Качура – «Лимана», керівника Золочівського 
надрайонного проводу ОУН.

810	 Тепер – с. Кругів Золочівського р-ну Львівської обл.
811	 «Олесь» – Іван Червак, керівник Золочівського окружного проводу ОУН.
812	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
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Зимой 1953 г. погиб «Олесь» и еще какие-то подпольщики в 
бункере возле с. Зарваница Золочевського района813. Об этом я 
узнал весной 1953 г. от «Байды»814. Поскольку я знал, что в этом 
бункре пребывал также и «Лиман», я был почти что уверен, что 
там погиб и «Лиман».

Оказываеться, что я ошибся, и «Лиман» жив. Где он в дан
[н]ое время может пребывать, мне не известно. Вернее всего, 
после гибели Олеся и потери связей с другими подпольщика-
ми, он подыскал себе какую-либо квартиру и там скрывается. 
Никакой политической работы, я в этом уверен, он не ведет и, 
скрываясь только, доживает свой век.

6/XIІ-[19]55 г.	 Днипровский815

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 219-220зв. Оригінал. 
Рукопис.

№ 87
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА ПРО ДІЯЛЬНІСТЬ ОУН 

В КИЄВІ ТА КИЇВСЬКІЙ ОБЛАСТІ
[14 грудня 1955 р.]

Копия
ЛИЧНЫЕ ПОКАЗАНИЯ Кука816.

ОУН в Киеве и в Киевской области.
Свою деятельность на территории Киевской области и 

гор[ода] Киева ОУН начала в конце 1941 г., после оккупации этой 
территорий немцами.

В 1942  г. в Киеве был создан краевой «провод» ОУН цен-
тральных областей Украины. Этому «проводу» были подотчетны 
ОУН г[орода] Киева и Киевской области.

813	 Іван Червак  – «Олесь» та Стефанія Вірлик  – «Леся» загинули 
17.03.1953 р. у криївці облаштованій на полі біля с. Зарваниця Золочівського р-ну.  

814	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
815	 «Дніпровський» – Василь Кук.
816	 Тут і дальше по тексту документа виділений курсивом текст дописаний 

рукою майора Птічкіна.
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Организационное устройство
В состав краевого «провода» входили:
1) Руководитель
2) Организационный референт
3) Референт пропаганды и агитации
4) Референт службы безопасности
5) Референт связи.
В Киевском городском «проводе», кроме вышеназваных 

референтов, имелись еще: 
1) Референт по работе среди молодежи и студентов
2) Референт по работе среди интел[л]игенции
3) Среди рабочих.
В Киевской области деятельностью ОУН руководил «облас-

ной «провод» ОУН». В составе областного «провода» имелись:
1) Областной руководитель и референты:
2) Организационный
3) Пропаганды и агитации
4) Службы безопасности
5) Связи.
На территории Киевской области действовали подотчетные 

обласному «проводу» окружные «провода», в составе 3-4 лиц:
1) Руководителя
2) Организационного референта
3) Референта пропаганды и агитации
4) Референта службы безопасности.
Таких окружных «проводов» было, кажеться, четыре. Именно:
1) Белая Церковь
2) Корсунь
3) Умань
4) Переяслав.
Деятельность окружного «провода» распространялась при-

мерно на 10 административных советских районов.
В районах имелись «районные «провода». Состав их тожде-

ственный с окружным «проводом». Районные «провода» имелись 
не во всех районах.

Краевой «провод» ОУН центральных областей в 1941-
[19]42 гг. возглавлял Мирон «ОРЛИК»817.

После того, как Мирон был убит немецкими гестаповцами 
в г. Киеве, то краевым руководителем ОУН (1942 г.) был назна-

817	 Йдеться про Дмитра Мирона – «Орлика».
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чен САК (МОГИЛА)818, уроженец восточных областей, учитель 
средней школы, преподавал историю и литературу. Примерно в 
конце 1942 г., или в начале 1943 г., САКА арестовало немецкое 
гестапо и рас[с]треляло. В это время (1941-[19]42  г.) пропа-
гандой и агитацией руководил «ТАРАС»819. В 1942 г. он уехал из 
Киева во Львов. Деятельностью СБ руководил «МИХАЙЛО»820 и 
его разные уполномочен[н]ые. Связью руководил «РЫЖИЙ»821, 
в 1942  г. рас[с]трелян немецким гестапо. Киевской городской 
организацией руководил САК.

В Киевской области в 1941  г. в районе Макарово работали 
также Старух822, Позычинюк823 – в районе Фастова–Василькова.

Фамилий и псевдонимов других руководящих лиц ОУН 
Киевского края я теперь не помню, т[ак] к[ак] в то время я не 
имел с этой организацией никаких непосредственных связей. В 
1943  г. почти весь руководящий состав ОУН в Киеве и области 
был ликвидирован немецким гестапо и Киевский край, факти-
чески, перестал существовать. Киевская область вошла в 1943 г. 
в состав Волынского края, но наладить связи и возобновить 
деятельность ОУН не удалось, ибо вскоре территория Киевской 
области была освобождена советскими войсками.

Почти все члены ОУН, работавшие в Киеве и области еще до 
прихода Советской армии, отошли в западные области Украины. 
Многие из них, в частности, интел[л]игенция, родом из восточных 
областей, эмигрировала в Западную Германию.

В 1943 г. проездом из Днепропетровска в Ровно я посетил 
г.  Киев и был там, кажется, два дня. Но на какой квартире я 
останавливался, уже не помню, припоминаю, что эта квартира 
находилась невдалеке от евбаза.

Подпись арестован[н]ого.

СПРАВКА: Показания Кука исполнены рукой его жены, 
Крюченко У.

818	 Йдеться про Пантелеймона Сака – «Могилу».
819	 «Тарас» – Дмитро Маївський.
820	 «Михайло» – Микола Арсенич.
821	 «Рижий» – особа не встановлена.
822	 Йдетьтся про Ярослава Старуха.
823	 Йдеться про Йосипа Позичанюка.
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ВЕРНО:	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПРАВ
ЛЕНИЯ КГБ  ПРИ СМ УССР – 

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН/

«14» декабря 1955 г.
№14075	

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 224-227. Завірена 
машинописна копія.

№ 88
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ДІЯЛЬНІСТЬ ПІДПІЛЛЯ ОУН
НА КІРОВОГРАДЩИНІ

[Не пізніше 15 грудня 1955 р.]

Копия

В 1942  г. Кировоградский обласной «провод» ОУН напра-
вил в Чигиринский район, Кировоградской обл[асти] трех или 
четырех подпольщиков для организационной деятельности и, в 
частности, для изучения условий по организиции вооруженного 
партизанского отряда в лесах этого района.

Однако, група этих подпольщиков продержалась в 
Чигиринском районе сравнительно недолго. При помощи геста-
повского сотрудника Горского824 она была раскрыта и арестована.

Всех подпольщиков, арестованных в Чигиринском районе, 
гестапо держало в Кировоградской тюр[ь]ме и там их всех после 
непродолжительного времени расстреляли.

Псевдонимов этих подпольщиков теперь я не помню. Что 
касается фамилии ЧУЧУПАКА, то помню, что такая фамилия 
вспоминается в книжке ГОРСКОГО «Холодный яр».

ВЕРНО:	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПР КГБ 
ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН/

824	 Йдеться про Юрія Городянина-Лісовського – «Юрія Горліс-Горського».
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СПРАВКА:	 Показания Кука исполнены рукой его жены, 
Крюченко У.

	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПР КГБ 
ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН/

«15» декабря 1955 г.
14075

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 221. Копія. Машинопис.

№ 89
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ЙОГО РОЗМОВУ З ВАСИЛЕМ 
ОХРИМОВИЧЕМ

25 грудня 1955 р.

Розмова з Охримовичем.
Зустрівся я з Охр[и]мовичем осін[н]ю 1951  р. Всі розмови, 

які між нами відбулися, в основному, стосувалися справ, зв’яза-
них з життям і побутом за кордоном, станом культури і літератури 
в капіталістичних країнах, діяльністю різних закордонних політич-
них партій тощо. Зараз мені важко відтворити зміст усіх тих роз-
мов, тому що від того часу пройшло вже 4 роки, це, по-перше, а 
по-друге розповідь його в більшості стосувалася справ для мене 
далеких, в яких я ніякої участі не приймав і які в багатьох відно-
шеннях втратили вже тоді свою політичну актуальність, а для під-
пілля в Україні не представляли майже ніякої вартості і інтересу.

Про такі справи як:
а) життя української еміграції,
б) діяльність українських еміграційних партій,
в) життя і діяльність еміграцій других народів (росіян, поляків 

і інших),
г) побутові і політичні відносини в різних капіталістичних 

країнах тощо.
Розповідав він в загальних чертах, так як про це приблизно 

писала закордонна преса або передавало закордонне радіо. На 
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ці теми написав також Охримович декілька статей, які були пом-
ножені на пишучих машинах і розповсюджені поміж керівними 
членами підпілля. Заголовків тих статей зараз я не пам’ятаю.

Основною темою наших розмов було питання непорозумінь 
і спорів між ЗП УГВР і ЗЧ ОУН, які мали місце за кордоном. Всю 
вину у вин[и]кнен[н]і цих непорозумінь і спорів, в їх існуванні і 
у щораз більшому загостренні Охримович звалював на ЗЧ і в 
першу чергу особисто на Бандеру. Но про всі ці справи спорів 
між ЗП [УГВР] і ЗЧ [ОУН] Охр[и]мович по суті не сказав нічого 
нового, чого б не було вже написано іншими особами з партій 
ЗП [УГВР] чи ЗЧ [ОУН]. Все це є описано в різних письмах, прис
ланих із-за кордону, або в закордонній пресі і зараз находиться в 
розпорядженні органів КГБ. Тому, щоб приблизно точно відтво-
рити зміст розповідей Охр[и]мовича на ці теми, мені необхідно 
було б мати усі ці матеріяли.

З інших справ, які ще порушував у розмовах зі мною Охр[и]-
мович, були такі:

а) школа парашутистів в Західній Німеччині. Місцевості, в 
якій находиться ця школа, я тепер не пригадую. Школа належить 
американській армії. Читають лекції і проводять практичні занят-
тя американські офіцери. Охр[и]мович розказував мені, що в цій 
школі вчили його прижків з парашутом і обслуговування рації 
(азбука морзе, радіош[и]фрування і кодування). Разом з Охр[и]
мовичем вчились у цій школі ще двох хлопців, які разом з ним 
прибули в Україну і псевдоніми цих хлопців він мені називав, але 
зараз я їх не пам’ятаю.

б) Спосіб ш[и]фрування радіодепеш. Охр[и]мович показував 
мені цей спосіб, але він настільки складний, що відтворити його 
зараз ніяк не можу. Цим способом можна було в потребі шифру-
вати і письма до ЗП [УГВР].

в) Посилка за кордон листів легальним шляхом через пошту. 
Він сказав, що має пару адрес осіб, проживаючих в різних капі-
талістичних країнах, на які можна було б вислати письма з корот-
кими вістками про ситуацію в Україні. Також розповів, що можна 
в тих листах в необхідності писати розведеною у воді кров’ю. Як 
відчитувати таке письмо писане кров’ю він сказав, що не знає. 
Я відрадив йому користуватися того рода кореспонденцією, бо 
уважав, що вона не надійна і дуже легко приведе до провалу.

г) Посилка за кордон делегатів від підпілля. Так, як пере-
давав мені Охр[и]мович, то ЗП [УГВР], а особливо Лебідь і 
Гриньох, дуже наполягали на тому, щоб від підпілля в Україні 
були вислані за кордон уповноважені делегати від УГВР і ОУН 
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для того, щоб авторитетно розрішити ряд важливих справ, які 
стосуються діяльності ЗП [УГВР] і ЗЧ [ОУН], в тому і існуючих за 
кордоном непорозумінь. Лебідь і Гриньох, а також і Охримович, 
були тої думки, щоб в характері таких делегатів відбули за кордон 
Коваль825 і Полтава826. Одним із важливих завдань Охр[и]мовича, 
поручених йому ЗП [УГВР], було переконати керівництво підпілля 
в Україні у необхідності якнайскорішої посилки таких делегатів за 
кордоном. Таких делегатів дуже хотіли також бачити за кордоном 
американці і навіть згоджувалися на посилку в Україну літака для 
таких делегатів. У зв’язку з тим поручили Охр[и]мовичу підшука-
ти відповідну площу або озеро для посадки літака.

д) Відношення американського уряду до підпілля. Охр[и]
мович подав, що з ним мав розмову якийсь американець, який 
офіціяльно виступав в характері представника американського 
уряду. Американець цей просив передати керівництву підпілля 
в Україні, що американський уряд вповні симпатизує цілям, що 
їх висуває в своїй програмі підпілля в Україні і що готовий, коли 
того захоче керівництво підпілля в Україні, подати йому всяку під-
держку. Але для того необхідно по всіх тих питаннях договорити-
ся з уповноваженими авторитетними делегатами від керівництва 
українського підпілля.

Ніяких попередніх умов чи зобов’язань політичного або 
будь-якого іншого характеру американський уряд для підпілля в 
Україні не ставив. Американський уряд розглядає антирадянську 
боротьбу в Україні як фактор, сприяючий їх міжнародній політиці, 
оскільки СССР являється їх ворогом, з яким їм швидко прийдеть-
ся вести війну.

Матеріяльно-технічну піддержку американський уряд гото-
вий дати зовсім безплатно і без жодних зобов’язань зі сторони 
підпілля і в таких розмірах і формах, в яких того захоче само під-
пілля. Що стосується відвертої офіціяльної політичної піддержки 
підпілля в Україні, то в даний момент американський уряд з полі-
тичних міркувань цього зробити не може.

Оскільки підпілля в Україні ніякої того рода делегаці[ї] зі 
завданням договоритися по тих питаннях з представником аме-
риканського уряду не послала, то пропозиція представника 
американського уряду осталась тільки пропозицією. Ніякої дого-
вореності між підпіллям на Украине и американским правитель-
ством не состоялось.

825	 «Коваль» – Василь Кук, керівник збройного підпілля ОУН в Україні.
826	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди проводу ОУН.
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Из разговора с Охримовичем я убедился, что американское 
правительство совсем не заинтересовано в политической само-
стоятельности и суверенности украинского народа и рассматри-
вает Украину только как одну из своих будущих колоний.

е) Про можливості827 політичної діяльності ЗП за кордоном. 
Охр[и]мович розказував, що ЗП має своїх представників і дові-
рених осіб майже у всіх важливіших капіталістичних країнах світу. 
Від них ЗП одержує політичну інформацію і через них веде свою 
діяльність і пропаганду. Головна трудність, що її зустрічає у своїй 
діяльності ЗП, це брак грошей. У зв’язку з цим Лебідь просив, 
щоб керівництво підпілля в Україні прислало за кордон всю чужо-
земну валюту, яка находиться у його розпорядженні тому, що 
в СССР вона для підпілля і так не представляє ніякої вартості. 
Яка валюта і цінності і у яких розмірах приблизно находилася в 
касі підпілля Лебідь знав ще з того часу як находився в західних 
областях, а також, здається, переказував йому про ці справи 
Шухевич через кур’єра «Явора»828, в 1948 р. Шухевич мав намір 
переслати валюту і цінності за кордон.

25/ХІІ-[19]55 р.	 Дніпровський829

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 236-256. Оригінал. 
Рукопис.

№ 90
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ОУНІВЦЯ «КОКА»
5 січня 1956 р.

Про «Кока»830

Особисто я «Кока» не знаю. Не знаю також ні його фамілії, 
ні звідки він родом. Відомо мені, що 1940-[19]41рр. був такий 
«Кок» в Кракові і належав до мельниківської організації. Яку роль 

827	 Виділений курсивом фрагмент тексту було втрачено під час копіювання 
і при підготовці документа до друку замінено відповідним фрагментом із росій-
ськомовної копії документа.

828	 «Явір» – Іван Паньків, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
829	 «Дніпровський» – Василь Кук.
830	 «Кок» – особа не встановлена.
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виповняв він в мельн[и]ківській організації, я точно не знаю. 
Здається був він окружним керівником мельниківської організа-
ції в Генеральному Губернаторстві Польщі. Де находився «Кок» 
після 1941 р., я не знаю.

5/І-[19]56 р.

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 3.  – Арк. 216. Оригінал. 
Рукопис.

№ 91
ВІДПОВІДІ НА ПИТАННЯ,

ПОСТАВЛЕНІ ВАСИЛЕВИ КУКОВІ 
СПІВРОБІТНИКАМИ КГБ

17 січня 1956 р.

Відповіді на вопроси.
До 1) Підпілля ОУН спеціяльно збором розвідінформацій не 

занималося. Всі підзвітні ОУН організації періодично (помісячно і 
поквартально) складали т[ак] зв[ані] суспільно-політичні огляди, 
звіти і інформації і пересилали їх вищестоящим організаціям. 
В тих оглядах і звітах писалося про всі важливіші події з різних 
ділянок життя в СССР.

До 2) Відомо мені, що американці запитували через кур’єрів 
про те, як віднеслось би підпілля до осіб не із числа ОУН, післаних 
американцями по каналу зв’язку ОУН зі спеціяльними завдан-
нями від американців, а, зокрема, чи згідне підпілля дати таким 
їхнім особам поміч. Мені не відомо, щоб по каналах ОУН були 
прислані в УРСР будь-які особи не з числа членів ОУН.

До 3) Про співпрацю З[акордонного] П[редставництва 
УГВР] і З[акордонних] Ч[астин ОУН] з іностранними розвідка-
ми Охримович831 говорив, що З[акордонне] П[редставництво 
УГВР] зв’язал[о]ся з американською, а З[акордонні] Ч[астини 
ОУН] з англійською розвідками, щоб при їх допомозі налаго-
дити зв’язок з підпіллям в Україні і що ця співпраця має тільки 
суто технічний характер. Охримович говорив, що З[акордонне] 
П[редставництво УГВР] і З[акордонні] Ч[астини ОУН] проводять 

831	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму».
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за кордоном незалежну політичну діяльність і намагаються здо
бути прихильне відношення різних капіталістичних урядів і існую-
чих в західних країнах партій для своїх програмних цілей.

До 4) Охримович розказував, що на курсах вчили його також 
і фотографування. З розмови по тому питанню я зорієнтувався, 
що у техніці фотографування орієнтується він погано і знання 
його в цій ділянці дуже загальні. 

Про те, щоб вчили його на курсах збирати розвідувальну 
інформацію, Охр[и]мович мені не розказував. Пригадую, що 
говорив мені ще про те, як він на курсах вправлявся в стрілянні з 
автомата і занимався фізкультурою.

До 5) Охр[и]мович не розказував і не показував як користу-
ватися роствором крові. Тільки сказав, що в потребі в той спосіб 
він може писати за кордон листи.

До 6) Охр[и]мович сказав, що Гайвас832 передав письмо на 
Ровно і що бажано було б це письмо доручити адресату і полу-
чену відповідь переслати Гайвасу. Це письмо адресату не було 
доручене.

До 7) Охр[и]мовичу я пересилав майже всі матеріяли звіт-
ного характеру, які я одержував від підзвітних. Деякі звітні мате-
ріяли Охр[и]мович одержував безпосередньо (з Рогатинського 
надрайону, Львівської області і Станіславівської) і пересилав їх 
мені. Із цих звітних матеріялів він міг вибрати любі інформації 
і приготувати їх для відправки за кордон для З[акордонного] 
П[редставництва УГВР]. Сьогодні я не пам’ятаю про що в тих 
матеріялах писалося. Спеціальної картотеки по тих матеріялах у 
мене не було.

До 8) і 9) Конкретно про життя української еміграції і про 
діяльність українських і других партій, існуючих за кордоном, 
мені зараз трудно писати, бо про все це Охр[и]мович говорив 
загально і багато я вже сьогодні забув. Дещо докладніше міг 
би я ще по цьому питанні написати, коли б предоставили мені в 
моє розпорядження всі мої записки, що стосу[ю]ться закордону, 
закордонну почту, пресу і т[аке] п[одібне].

17/І-[19]56 р.	 Дніпровський833

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 271-281. Оригінал. 
Рукопис.

832	 Йдеться про Ярослава Гайваса.
833	 «Дніпровський» – Василь Кук.
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№ 92
ДОПОВНЕННЯ ДО ВІДПОВІДЕЙ НА ПИТАННЯ, 

ПОСТАВЛЕНІ ВАСИЛЕВІ КУКУ
СПІВРОБІТНИКАМИ КГБ 

19 січня 1956 р.

Доповнення до «відповіді на вопроси».
1) Що стосується засилки по каналах зв’язку ОУН американ-

цями осіб не із числа ОУН і допомоги їм, то керівництво підпілля 
відносилось до цього негативно. А це з таких причин:

а) предоставлення каналів зв’язку ОУН для осіб не із числа 
членів ОУН вело до розконспірування зв’язку, квартир і місць 
перебування підпільників перед невідомими і непевними особа-
ми і легко могло привести до провалу многих підпільників;

б) давало можливість проникнення в середовище підпілля 
американської агентури;

в) діяльність таких американських агентів на території дій 
підпілля легко могла викликати посилену акцію з боку радянських 
органів безпеки, що ніяк не було в інтересах підпілля;

г) також могло привести до політичної компромітації підпіл-
ля.

Наскільки я пам’ятаю, то такий запит до підпілля вперше 
передали американці через кур’єра Івана834. Говорив про те також 
і Охр[и]мович835. Я по цьому питанню не давав за кордон нія-
кої відповіді, но міг відповісти на це питання в негативному дусі 
Полтава836 на адресу З[акордонного] П[редставництва УГВР].

2) Що стосується листа Гайваса837, то сьогодні мені важко 
пригадати собі те, що я говорив п’ять років тому з Охр[и]мови-
чем у зв’язку з цим листом. Для підпілля тоді ця справа не пред-
ставляла майже ніякого інтересу, тому що було відомо, що ніякої 
мельниківської організації в Україні не існує. Крім того я відно-
сився з недовір’ям до поданого Гайвасом адресу, поскільки я 
вважав, що це застарілий адрес, можливо, ще з 1943 р. і навряд 
чи вдасться адресата відшукати. Також не можна було мати до 
адресата ніякого довір’я, бо за цей період могло з ним різне 
случитися. 

834	 «Іван» – Іван Паньків, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
835	 Йдеться про Василя Охримовича – «Кузьму».
836	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
837	 Йдеться про Ярослава Гайваса.
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На прохання Охр[и]мовича я цю справу (відшукування адре-
сата і доручення йому листа) передав Зенону838 з дорученням 
розшукати і перевірити адресата, а потім доручити листа і забра-
ти відповідь. Лист адресату доручений не був, тому що, як писав 
мені в листі Зенон, в міжчасі Зенон втратив зв’язок з підпільни-
ками, діючими в районі Рівне, а також тому, що у Зенона не було 
листа, або адреси (точно не пам’ятаю).

19/І-[19]56 р.	 Дніпровський839

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 260-266. Оригінал. 
Рукопис.

№ 93
СЛОВЕСНІ ПОРТРЕТИ ОХОРОНЦІВ,

УКЛАДЕНІ ВАСИЛЕМ КУКОМ
28 січня 1956 р.

Зовнішні описи.
Байда840. Правдивого прізвища не знаю. Приблизно з 1920 

р[оку] народження. Освіта неповно-середня. Ріст високий. 
Волося чорне, лисий. Будова крепка, ніс нормальний, брови  – 
густі чорні. Походка розмашиста, впевнена.

Орач841. Правдивого прізвища не знаю. Приблизно з 1922 р[о
ку] народження. Ріст середній, бльондин, вставлені металеві зуби. 
Походка тверда. Обличчя повне, кругле. Освіта неповно-середня.

Зенко842. Приблизно з 1920 р[оку] народження, бльондин, 
чоло високе, високого росту, ніс малий, походка тверда, впевне-
на, розмашиста. Освіта неповно-середня.

Вишневий843. Приблизно з 1925 р[оку] народження. Блондин, 
ріст низький, обличчя округле повне, походка «вразвалку», обереж-
на. Рук[и] короткі, повні, брови густі, ніс нормальний, уста повні.

838	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ.
839	 «Дніпровський» – Василь Кук.
840	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
841	 «Орач» – Василь Кузів, охоронець В. Кука.
842	 «Зенко» – Михайло Заяць, охоронець В. Кука.
843	 «Вишневий» – Михайло Дубно, кур’єр зв’язку Проводу ОУН.
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Петро844. Приблизно з 1923 р[оку] народження. Ріст висо-
кий, щуплий. Темний русявий. Обличчя щупле подовгасте, брови 
густі, чоло високе, ніс орлиний, похожий на єврея, походка роз-
машиста, впевнена, тверда. Освіта неповно-середня.

Богдан845. Приблизно з 1923 р[оку] народження, високий, 
щуплий. Волосся чорне, брови густі нависли, ніс середній, уста 
повні. Походка тверда. Освіта неповно-середня.

28/І-[19]56 р.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 3. – Арк. 284-286. Оригінал. 
Рукопис.

№ 94
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА  

ПРО ЗВ’ЯЗОК ЗБРОЙНОГО ПІДПІЛЛЯ ОУН
ІЗ ЗАКОРДОНОМ

13 березня 1956 р.

Вопрос: Какие меры ОУН принимали для связи с заграницей 
в 1949 г. самолетом?

Ответ: Мне известно, что в 1949 г. Шухевич принимал некие 
меры в том направлении, но какие конкретно мне неизвестно.

13/ІІІ–[19]56 г.	 Кук

Про это, что можно пользоватся самолетом Шухевичу гово-
рил Иван846, связной, прибывший в 1949 г. с заграницы. Самолет, 
как говорил Иван, могут прислать американцы, если Шухевич 
захочет вылететь за границу.

Назарка Г.М. я не знаю.
Кук

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 4. – Арк. 25. Оригінал. Рукопис.

844	 «Петро» – особа не встановлена.
845	 «Богдан» – особа не встановлена.
846	 «Іван» – Іван Паньків, кур’єр Проводу ОУН в Україні.
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№ 95
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО МИХАЙЛА КРИВОШАПКУ
29 березня 1956 р.

О Кривошапке847

Кривошапка, приблизительно с 1900 г[ода] рождения, где 
родился я не знаю. Образование, кажется, висшее, но каково 
именно я не знаю. До войны работал в г[ороде] Кривой Рог848 на 
рудниках, но на какой работе я не знаю.

В 1941  г., во время немецкой оккупации, связался он с 
находящимися в Кривом Роге оуновцами, вел антинемецкую 
деятельность и поступил в члены ОУН. Избегая ареста, он при-
был в 1942  г. в г[ород] Днепропетровск. С Днепропетровска я 
направил его на подпольную работу в Сталинскую обл[асть]849. В 
последствии он стал руководителем Сталинской обласной орга-
низации оуновского подполья.

В 1943  г., накануне освобождения Сталинской области 
советскими войсками, он со Сталинской области ушел и прибыл 
в Днепропетровск, а оттуда в Умань850.

В Умане в 1943 г. его арестовало гестапо. Какая его дальша 
судьба мне не известно.

29/ІІІ [19]56 г.	 Кук

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 4.  – Арк. 30-32. Оригінал. 
Рукопис.

847	 Йдеться про Михайла Кривошапку.
848	 Тепер – м. Кривий Ріг Дніпропетровської обл.
849	 Тепер – Донецька обл.
850	 Тепер – м. Умань Черкаської обл. 
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№ 96
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 

ПРО ЗВ’ЯЗКОВОГО «УЛАСА»
1 квітня 1956 р.

О связном Уласа851.
Мне известно от «Уласа», что в 1951 г. возле него был в каче-

стве связного сотрудник органов гос[ударственной] безопасно-
сти и что осенью того года он был рас[с]трелян ОУН.

О «Григоре»852.
От «Бурлана»853 знаю, что в Тернопольской области работал 

на посту окружного ОУН некий «Григор»854, прибывший в 1948 г. 
с Польши из района Перемышля. Впоследствии он был захва-
чен органами гос[ударственной] безопасности и приговорен к 
смертной казни.

1.IV-[19]56 г.	 Кук

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 4. – Арк. 35. Оригінал. Рукопис.

№ 97
ВЛАСНОРУЧНІ СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА 
ПРО БРАТА ДАРІЇ РЕБЕТ  ОЛЕГА ЦІСИКА – 

«КАРПАТЦЯ»
11 квітня 1956 р.

О брате Ребет855

Мне известно, что он приблизительно до 1949  г. был рай-
онным или надрайонным руководителем ОУН в Здолбуновском 
районе Ровенской области.

851	 «Улас» – Василь Бей, керівник Подільського крайового проводу ОУН.
852	 «Григор» – особа не встановлена.
853	 «Бурлан» – Іван Прокопишин, організаційний референт Подільського 

крайового проводу ОУН.
854	 «Григор» – особа не встановлена.
855	 Йдеться про брата Дарії Ребет Олега Цісика – «Карпатця».
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Приблизительно 1949  г. он был убит органами гос[удар-
ственной] безопасности. Какая была его кличка в подполье, я 
сейчас не помню.

Познакомила меня с ним еще в 1940  г. его сестра, Дария 
Ребет, на своей квартире в г[ороде] Краков. Его хорошо знал 
также Шухевич856.

Дария Ребет могла со своим братом переписыватся через 
Шухевича – Смока857. Но действительно ли они переписывались, 
я того не знаю.

11/IV-[19]56 г. 	 Кук

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 4. – Арк. 37. Оригінал. Рукопис.

№ 98
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ПЕРЕБУВАННЯ У КРАКОВІ
1 червня 1956 р.

В Кракове я проживал с 1940  г. по 1941  г. Во время моего 
пребывания в Кракове работал я в ОУН по организационной 
линии.

Что касается курсов радистов, то мне известно, что в 1940-
[19]41 гг. в Кракове организовывались курсы радистов местной 
Краковской городской ОУН. Курсами этими руководил  военный 
отдел ОУН (отделение обучения). Кто были инструктора на 
курсах радистов, я не знаю, а также не знаю кто с членов ОУН 
их посещал. Курсы эти были нелегальными, т[о] е[сть] про-
водились без ведома немцев. Целью курсов было подготовить 
радиосвязистов из числа членов ОУН для нужд военного отдела 
ОУН, а также для обслуживания радиосвязи между разными 
территориальными организациями ОУН и ее отделами.

Организация радиосвязи собственными силами ОУН, явля-
лась в то время делом сложным и трудным и потому до начала 
войны (июнь 1941 г.), как мне известно, практически, почти что 
не существовала.

856	 Йдеться про Романа Шухевича – «Тараса Чупринку».
857	 «Смок» – Микола Козак, крайовий провідник ОУН ПЗУЗ.
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В основном связь ОУН в то время осуществлялась через 
курьеров. Для поездок курьеры пользовались легальными и 
нелегальными (поддельными) документами. Бланки для этих 
целей ОУН получала от своих доверенных лиц, работающих в 
разных немецких инстанциях.

Как мне известно, в Кракове в 1940-[19]41 гг. немцы (воен-
ное ведомство) также организовали курсы радистов-связис-
тов. Вербовали немцы на эти курсы разных лиц, в том числе и 
некоторых членов ОУН. Ничего больше мне об этих курсах не 
известно.

Что касается обученных немцами радиосвязистов из числа 
некоторых членов ОУН, то помню, что была в то время инструк-
ция, чтобы эти члены ОУН, в случае посылки их немцами на тер-
риторию Украины с рациями, сведений немцам не передавали, 
но связывались с местной ОУН и по ее поручению связывались 
по рации с оуновскими центрами заграничной связи.

Всей этой работой и этого рода связистами-радистами руко-
водила оуновская служба безопасности. Служба безопасности 
ОУН имела в пограничных зонах свои пункты с рациями, и, как мне 
известно, с их помощью могла навязывать по рациям на расстоя-
нии приблизительно до 500 км. Ничего больше я об этом не знаю.

В частности мне не известно проходили ли курсы радиос-
вязистов Ульяна САМЧУК858 и ЗАСТАВНЫЙ859 (район Бережаны), 
или нет. С Ульяной САМЧУК я знаком по городу Кракову и помню, 
что она работала медсестрой в лагере перемещенных лиц, в 
котором и я некоторое время проживал. Заставный также мне 
знаком, но мне не известно, чтоб он был послан немцами в каче-
стве их агента с рацией в Украину (Карпаты), а также не знаю 
был ли он вообще знаком с работой радиосвязиста. В 1941  г. 
ЗАСТАВНЫЙ был убит немцами860.

1/VI-[19]56 г.	 Кук861

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 4.  – Арк. 46-52. Оригінал. 
Рукопис; Там само. – Арк. 43-45. Завірена машинописна копія.

858	 Йдеться про Юлію Самчук-Луцьку  – «Уляну», яка впродовж 1939-
1941 рр. працювала у Краківському центрі ОУН, де проводила вишкіл радистів та 
шифрувальників.

859	 Особа не встановлена.
860	 Свідчення В. Кука записані його дружиною, У. Крюченко.
861	 Власноручний підпис В. Кука.
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№ 99
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ЖИТЕЛІВ СЕЛИЩА КРАСНЕ
20 червня 1956 р.

В с. Красне862 я проживав до 1935 р. Всі відомості, які я знаю 
про мешканців с. Красне, стосуються того періоду.

1) Кріс Степан, приблизно 1880  р.-[18]90  р. народження, 
залізнодорожник. Ніякою політичною діяльністю не займався. 
Ніяких особистих зв’язків я з ним не мав.

2) Кравчук Іван, приблизно 1905 р. народження, освіта непо-
вна середня, робітник, по спеціяльності  слюсар. Приймав участь 
у культурно-освітній діяльності села Красне. В розмовах зі мною 
часто відстоював комуністичну ідеологію, але в утопічному вигляді.

3) Черевко Василь. Приблизно з 1911 р[оку] народження. 
Освіта неповна середня. Учився зі мною два роки в Золочівській 
гімназії. Після залишення навчання працював в сільському гос-
подарстві. Батько його залізнодорожник. Ніякою політичною 
діяльністю не займався.

4) Дітчук Левко. Приблизно з 1911 р[оку] народження. Освіта 
неповно-середня. Учився зі мною два роки в Золочівській гімназії. 
Після залишення навчання працював чорноробочим на лісопиль-
ному заводі в с.  Красне. Ніякою політичною діяльністю, ані куль-
турно-освітньою роботою не займався. Батько його листоноша.

5) Патковський Володимир. Приблизно з 1916 р[оку] 
народження, учився в Золочівській гімназії, а потім у Львові в 
Торговельній школі. Був засуджений польським судом, здається, 
на п’ять років ув’язнення за переховування зброї (револьвера). 
Насправді, як мені відомо, ніякої зброї він не переховував і засу-
див його суд неповинно. В 1940  р. находився він в Польщі під 
німецькою окупацією. Працював в якомусь шкірзаводі. До ОУН не 
належав і ніякою політичною роботою не займався863.

20/VI-[19]56 р.	 Кук864

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 4.  – Арк. 55-58. Оригінал. 
Рукопис; Там само. – Арк. 53-54. Завірена машинописна копія.

862	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
863	 Свідчення В. Кука записані його дружиною, У. Крюченко.
864	 Власноручний підпис В. Кука.
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№ 100
ВІДПОВІДІ НА ПИТАННЯ,

ПОСТАВЛЕНІ ВАСИЛЕВИ КУКОВІ 
СПІВРОБІТНИКАМИ КГБ

29 червня 1956 р.

Перевод с украинского

ПОКАЗАНИЯ АРЕСТОВАННОГО Кука865 В. С.
от 29 июня 1956 г.

ОТВЕТЫ НА ВОПРОСЫ
к 1). Мне неизвестно, чтобы члены «провода» ОУН переда-

вали немцам сведения различного характера. Я лично в этом 
никакого участия не принимал.

ко 2). Из Украины ко мне поступала информация общепо-
литического характера,  – о жизни украинцев, о ситуации на 
Украине, а также о состоянии подполья на Украине. Данные све-
дения поступали от членов ОУН, которые приходили с Украины.

к 3). Переговоров с немцами я никаких не вел. Не вел также с 
ними разговоров по вопросу организации радиостанции.

к 4) Курьеров, каких направляла организация, снабжал доку-
ментами отдельный отдел связи.

Документы для этих целей организация доставала через 
своих людей, работавших у немцев. Организация направляла 
своих людей в разные места Германии, Польши и на Украину, 
однако кого именно, я сейчас не помню.

Перед отходом людей я обыкновенно разговаривал с ними 
и передавал через них различные организационные инструкции 
тем организациям, куда шли люди.

к 5). Радиокурсами я не руководил и никого из радистов на 
Украину не направлял.

к 6). Я был против того, чтобы какая-либо информация от 
подполья передавалась немецкой разведке и в этом духе я 
инструктировал подчиненных членов ОУН.

к 7). Мне ничего неизвестно об отзыве с Украины в Краков 
ЗАСТАВЕЦКОГО866. Мте также неизвестно, чтобы он был 

865	 Тут і дальше по тексту документа виділений курсивом текст дописаний 
рукою майора Птічкіна.

866	 Особа не встановлена.
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радистом. Немцы его расстреляли в 1940  г. за то, что он имел 
при себе оружие.

Подпись арестованного.

ВЕРНО:	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПР[АВ
ЛЕНИЯ] КГБ ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН/

СПРАВКА:  1. Показания Кука исполнены рукой его жены 
Крюченко.

2. Перед Куком были поставлены следующие вопросы:
а) Каким образом передавались сведения разведыватель-

ного характера немцам и какое участие в этом принимал Кук и 
другие главари ОУН;

б) Какого характера поступала к Куку информация с Украины 
и через кого именно;

в) Суть переговоров с немцами, проводившихся Куком по 
вопросу использования стационарной радиостанции для связи 
из Кракова с подпольем ОУН на Украине;

г) Куда и кого именно Кук направлял из курьеров для связи. 
Имел ли Кук лично для этих целей бланки различных документов 
и где он их брал;

д) Руководил ли Кук оуновскими радиокурсами. Кого из 
радистов Кук направлял на Украину;

е) В связи с чем с Украины был отозван в Краков 
ЗАСТАВЕЦКИЙ и за что он был убит немцами.

СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПР[АВЛЕНИЯ] КГБ 
ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН867/
«5» июля 1956 г.

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 4. – Арк. 62-64. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 59-61. Завірена машинописна копія.

867	 Документ завірений власноручним підписом майора Птічкіна.
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№ 101
СВІДЧЕННЯ ВАСИЛЯ КУКА

ПРО ОУНІВЦЯ «НЕМО»
4 липня 1956 р.

Перевод с украинского

ПОКАЗАНИЯ Кука868 В. С. от 4 июля 1956 г.

О «НЕМО»869

Мне известно, что зимой 1943-1944 г., в период переговоров 
ОУН с мадьярами, которые проходили на территории Ровенской 
области, в этих переговорах в качестве переводчика принимал 
участие также один волыняк.

Из приведенных мне показаний Раисы870 выходит, что этим 
переводчиком являлся «НЕМО». Тогда мне известно было от 
ВОЛОШИНА871, что вышеназванный переводчик «НЕМО» до 
периода переговоров с мадьярами, работал легально (где имен-
но я сейчас не помню) и имел широкие личные знакомства с 
мадьярами, которые тогда находились на территории Ровенской 
и Волынской областей. Он знал хорошо немецкий язык.

В этой связи ВОЛОШИН и решил его использовать в перего-
ворах с мадьярами в качестве переводчика.

Я с «НЕМО» никаких деловых разговоров ни тогда, ни ранее, 
ни после 1944 г. не имел. Встретился я с ним зимой 1943 г., при-
поминаю, тогда, когда зашел на квартиру, где в тот период нахо-
дились мадьярские представители, а также ВОЛОШИН и другие 
члены ОУН, принимавшие участие в переговорах с мадьярами.

Личностью «НЕМО» я тогда не интересовался, да и не было к 
тому у меня никакой необходимости. Поэтому ничего о личности 
«НЕМО» сказать не могу. Не припоминаю, чтобы в разговорах 
с ВОЛОШИНЫМ употреблялась кличка «НЕМО», означавшая 
переводчика. Его мы называли «переводчиком» или же в шутку 
«дипломатом» или «Рибентропом».

После короткого пребывания в с.  Дермань872, мадьярская 
делегация выехала на Полесье, а затем во Львов. Переговоры 

868	 Тут і дальше виділений курсивом текст дописаний рукою майора Птічкіна.
869	 «Немо» – Андрій Дольницький.
870	 Йдеться про Раїсу Трофимчук.
871	 Йдеться про Ростислава Волошина – «Горбенка».
872	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
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с мадьярами продолжались во Львове, а затем в Будапеште. Я 
в переговорах с мадьярами участия не принимал и мне не изве-
стен их ход и смысл.

Мне известно, что ВОЛОШИН погиб в 1944 г. при переходе 
фронта, а «НЕМО», очевидно, находится где-то за кордоном.

/Подпись арестованного/

ВЕРНО:	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПРАВ
ЛЕНИЯ КГБ ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН/

СПРАВКА: Показания Кука исполнены рукой его жены 
Крюченко.

	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПРАВ
ЛЕНИЯ КГБ ПРИ СМ УССР

	 МАЙОР	 /ПТИЧКИН873/

«5» июля 1956 г.	

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 51895фп. – Т. 4. – Арк. 69-72. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 65-66. Завірена машинописна копія.

873	 Документ завірений власноручним підписом майора Птічкіна.
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№ 102
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ОСАДЦИ

24 березня 1949 р.

2/ЗК
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

1949 г. марта 24 дня.	 Гор[од] Тернополь.
Я, Зам[еститель] нач[альника] отделения Управления 2-Н 

МГБ УССР майор МИРОШНИЧЕНКО, допросил задержанного –

ОСАДЦА Алексея Зиновьевича, 1900 года 
рождения, уроженца села Волощино874, 
Подгаецкого района, Тернопольской 
области, из крестьян-кулаков, украинца, 
с низшим образованием, женатого, про-
живавшего на нелегальном положении.

Об ответственности за дачу ложных показаний предупре-
жден по ст. 89 УК УССР.

ОСАДЦА.

ВОПРОС: Когда и кем Вы были вовлечены в организацию 
украинских националистов.

ОТВЕТ: В антисоветскую организацию украинских национа-
листов я был завербован в сентябре 1942 года моим односель-
чанином ЩУР Апполинарием Федоровичем, оуновская кличка 
«КАИН», являвшимся в то время подрайонным проводником 
ОУН.

Два месяца я был т[ак] н[азываемым] симпатиком. После 
соответствующей идеологической подготовки и проверки я был 
оформлен «КАИНОМ» в действительные члены ОУН, с присвое-
нием мне ОУНовской клички «АЗ».

ВОПРОС: Какое положение в ОУН Вы занимали последнее 
время.

ОТВЕТ: К моменту задержания меня органами МГБ я ника-
ких обязанностей в ОУН не выполнял. Будучи серъезно болен 
желудком (предположительно язва желудка), я ни с кем из 
участников ОУНовского подполья связи не имея, укрываясь на 
чердаке своего дома за пределы собственной усадьбы не выхо-
дил. О месте моего укрытия знали  – моя жена, мать, сестра, 

874	 Тепер – с. Волощина Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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БОРТКИВ Ефросиния Зиновьевна, и ее муж, БОРТКИВ Михаил 
Федорович.

Связь с ОУНовским подпольем у меня была прервана с мая 
1946 года, когда я ушел с боевки, охранявшей ОУНовского гла-
варя «ЛЕМИША»875.

ВОПРОС: Где в настоящее время укрывается «ЛЕМИШ».
ОТВЕТ: С момента моего ухода из охранной боевки 

«ЛЕМИША», т[о] е[сть] с лета 1946 года, мне об этом ничего не 
известно.

ВОПРОС: Как давно Вы болеете.
ОТВЕТ: Эта болезнь продолжается у меня более 20 лет. 

Однако, последнее время воспалительный процесс обострился 
в такой мере, что я не в состоянии был без посторонней помощи 
с чердака своего дома спуститься на землю.

ВОПРОС: Чем же Вы тогда об[ъ]ясняете причину Вашего 
ухода из охранной боевки «ЛЕМИША».

ОТВЕТ: Моя болезнь и престарелый возраст не являлись, 
конечно, основной причиной моего ухода из охранной боевки 
«ЛЕМИША», хотя это обстоятельство и имело существенное 
значение при отчислении меня из этой боевки и, фактически, 
выглядело как формальный повод для отчисления.

Я убежден, что основной причиной отчисления меня из 
боевки, охранявшей «ЛЕМИША», были те необоснованные подо-
зрения и недоверие, которые возникли ко мне как у самого 
«ЛЕМИША», так и его боевиков, после обнаружения солдатами 
войск МВД бункера, где перед тем находились  – «ЛЕМИШ», я, 
машинист «МЕДИК»876 и боевик Стась СКАСКИВ. Это произошло 
в начале мая 1946 года в Мужиловском лесу877.

ВОПРОС: Вы напрасно пытаетесь скрыть свою связь с 
оуновским подпольем после мая 1946 года. Где в настоящее 
время укрывается «ЛЕМИШ».

ОТВЕТ: Я говорю правду, что с «ЛЕМИШЕМ» я расстался еще 
в мае 1946 года и с тех пор только один раз мне пришлось уви-
деться с его доверенным лицом (он же командир охранной боев-
ки) «ВАСИЛЕМ»878, который в сентябре 1946 года, проходя мимо 
села Волощино вместе со своим боевиком «ЧЕРНОТОЙ»879, 

875	 «Леміш» – Василь Кук.
876	 «Медик» – Роман Луців.
877	 Подія мала місце 17.05.1946 р.
878	 «Василь» – Іван Демчук.
879	 «Чорнота» – особа не встановлена, стрілець боївки охорони В. Кука.
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специально заходил ко мне домой, чтобы проведать меня и 
осведомиться о состоянии моего здоровья. Это было в вечер-
нюю пору. В дом ко мне «ВАСИЛЬ» и «ЧЕРНОТА» отказались 
зайти. Всего беседовали со мной не более 20 минут возле лест-
ницы, по которой я слез к ним из чердака своего дома, где я и 
укрывался от органов МГБ.

Я рассказал «ВАСИЛЮ» о материальных трудностях, кото-
рые переносил я и моя семья, а также о том, что болезнь моя 
с каждым днем все больше дает себя чувствовать. Все, что я 
говорил и мой болезненный вид, вызвали сожаление ко мне со 
стороны «ВАСИЛЯ» и «ЧЕРНОТЫ».

Расставаясь со мной, «ВАСИЛЬ» дал мне на расходы для 
личных нужд рублей 500-600 денег. Он обещал, что если еще 
когда-либо будет проходить вблизи села Волощино, то непре-
менно зайдет проведать меня. Однако, до настоящего времени 
никого из боевиков, охранявших «ЛЕМИША», я не видел и даже 
ничего не слыхал о них.

Из этой последней моей беседы с «ВАСИЛЕМ» мне стало 
известно, что все они, т[о] е[сть] «ЛЕМИШ» и состоявшая из 
11-ти человек его охранная боевка, целы и невредимы. Что было 
после, мне не известно. Где укрывался в то время «ЛЕМИШ» и 
его охрана спросить у «ВАСИЛЯ» я, конечно, не смел. Сам же он 
об этом не счел нужным говорить. По поведению «ВАСИЛЯ» и 
«ЧЕРНОТЫ» я видел, что они очень торопились. Думаю, что они 
проходили тогда с каким-либо очередным заданием «ЛЕМИША».

Я успел тогда сообщить «ВАСИЛЮ», что мой сын Михаил, 
которого все уже считали погибшим, прислал мне письмо из 
Караганды, из которого нам стадо известно, что он был аресто-
ван органами МГБ еще в 1944 году и осужден на 20 лет. Ничего 
не сказав по этому поводу, «ВАСИЛЬ» и «ЧЕРНОТА» второпях 
распрощались со мной и ушли в неизвестном для меня направ-
лении.

ВОПРОС: Вы продолжаете упорствовать и не хотите гово-
рить правду о последних местах укрытия «ЛЕМИША».

ОТВЕТ: Еще раз заявляю, что по этому вопросу мне ниче-
го не известно. Прошу верить мне, что я искренне намерен 
давать правдивые показания о своей практической антисовет-
ской ОУНовской работе.

ВОПРОС: Каким образом Вы установили связь с «ЛЕМИ
ШЕМ». Расскажите подробно все, что Вам известно о нем.

ОТВЕТ: Весной 1945 года, находясь на нелегальном положе-
нии, я в ОУНовском подполье выполнял обязанности замести-
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теля хозяйственного референта Подгаецкого районного «про-
вода» ОУН. Непосредственно я подчинялся по этой работе 
«КАИНУ», возглавлявшему хозяйственную референтуру в этом 
«проводе». Районным проводником ОУН был тогда МАРУЩАК 
Василий, кличка «ХМАРА», его заместителем по СБ был «КУЩ»880. 
Руководителем пропаганды  – КОВАЛЬЧУК Михаил, кличка 
«СОЛОВЕЙ». Заместителем «ХМАРЫ» и оргреферентом был 
КОГУТ Михаил, кличка «БУРУН».

Руководителем окружного «провода» был ХОМА, ОУНовская 
кличка «ЮРКО»881. Из членов этого «провода» я знал «ЛЕГИТА»882, 
«ГУК»883, «ВОРОН»884 и «МИШУ»885. По линии УЧХ, как окружного 
руководителя, я знал некую ГАЙДУКЕВИЧ Эмилию, ОУНовская 
кличка «ЛЕСЯ». Больше никого из руководящих участников ОУН 
к тому времени я не знал.

Примерно, в феврале 1945 года ко мне домой пришел 
БУРМЫЛО Алексей, оуновская кличка «СТЫР» и сообщил, что в 
село Волощино ожидается прибытие высшего проводника ОУН 
и что я и он – «СТЫР», по распоряжению «ЮРКО» выделены для 
пополнения охранной боевки этого «проводника».

В марте 1945 года снова явился ко мне домой «СТЫР» и сооб-
щил, что упомянутый «проводник» уже прибыл в Мужиловский 
лес и вызывает меня к себе для личного знакомства. Со слов 
«СТЫРА» он уже успел познакомиться с этим «проводником» 
(за которым он по заданию «ЮРКО» ездил в Голгоцкий лес). Как 
«СТЫР», так и я, тогда еще не знали, что этим высшим «прово-
дником» является «ЛЕМИШ». Об этом я лично узнал несколько 
позднее, когда уже был в боевке по его охране и находился вме-
сте с ним в бункере.

Думаю, что руководитель окружного «провода» «ЮРКО» 
знал «ЛЕМИША» и раньше, но нам этой клички не говорил, а 
предупредил только, что это очень серьезный «проводник» и его 
следует уважать.

В тот же день я отыскал в соломе свой автомат и вместе со 
«СТЫРЕМ» вышел в направлении Мужиловского леса. Когда мы 

880	 «Кущ» – особа не встановлена.
881	 Йдеться про Михайла Хому, керівника Бережанського окружного про-

воду ОУН.
882	 Очевидно, йдеться про Миколу Шаблія, референта Юнацтва Бере

жанського окружного проводу ОУН.
883	 «Гук» – особа не встановлена.
884	 «Ворон» – особа не встановлена.
885	 «Міша» – особа не встановлена.
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подошли к этому лесу, то «СТЫР» оставил меня на опушке, а 
сам пошел вглубь леса, где у него была обусловлена встреча с 
«ЛЕМИШЕМ».

Через 10-15 минут «СТЫР» возвратился ко мне вместе 
с «ЛЕМИШЕМ» и «ВАСИЛЕМ». После приветствия «ЛЕМИШ» 
сразу же начал подробно расспрашивать меня о моей практиче-
ской деятельности в ОУН, о моем прошлом, о родственниках и 
проч[ее]. Всего беседа наша длилась не более часа. «ВАСИЛЬ» 
и «СТЫР» никаких вопросов мне не задавали, а молча слушали.

Как меня, так и «СТЫРА», «ЛЕМИШ» строго предупредил, 
чтобы мы были конспиративны и никому не говорили о том, что 
виделись с ним. Он рекомендовал вообще без надобности не 
показываться местному населению и особо предупредил, чтобы 
мы не имели никакой связи с женщинами. Я на это ничего не 
ответил, так как ни организационных, ни личных связей у меня 
таких не было.

Возможно эти слова относились к «СТЫРУ», так как послед-
ний поспешил заверить «ЛЕМИША», что такими связями он 
лично не располагает, если не считать «ЛЕСИ», «СПАРТАНКИ»886 
и «ПОМСТЫ»887, которые по мнению «СТЫРА», должны быть 
исключением. «ЛЕМИШ» поспешил прервать разговор «СТЫРА» 
и строго заявил, что никаких исключений быть не может и что 
верить этим девушкам также нет основания.

Когда «ЛЕМИШ» и «ВАСИЛЬ» уходили, «СТЫР» несколько 
метров проводил их вглубь леса и несколько минут о чем-то 
говорил с ними. Какие распоряжения получил тогда «СТЫР», 
мне не было известно, но потому, как относился «ЛЕМИШ» к 
«СТЫРУ» я понял, что мне надлежит подчиняться последнему и 
непосредственно от него получать дальнейшие указания.

В каком направлении ушли «ЛЕМИШ» и «ВАСИЛЬ», «СТЫР» 
мне не говорил. Знал ли он сам об этом, мне также не извест-
но. После встречи с «ЛЕМИШЕМ» я и «СТЫР» пошли домой, в 
с. Волощино. С этого дня «КАИН» никаких заданий мне не давал. 
Примерно, дней 15-20, я, кроме «СТЫРА», ни с кем из участни-
ков оуновского подполья никакой связи не имел. Когда в селе 
появлялись солдаты войск МВД, то я со «СТЫРОМ» (а иногда и в 
одиночку) укрывались в Мужиловском лесу.

Вскоре после того, как мы со «СТЫРОМ» начали копать бун-
кер в Мужиловском лесу, к нам присоединился местный житель 

886	 «Спартанка» – особа не встановлена.
887	 «Помста» – особа не встановлена.
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села Волощино СКАСКИВ Стах, который до этого находился в 
УПА. Когда «СТЫР» получил указание сооружать бункер, мне об 
этом не известно, т[ак] к[ак] со «СТЫРОМ» я встречался перио-
дически и не знал где он бывал и с кем контактировался.

Сооружение бункера продолжалось более двух месяцев. 
Кроме меня, «СТЫРА» и СКАСКИВ Стаха, в сооружении схрона в 
последнее время принял участие и «ВАСИЛЬ», но последний был 
ранен в ногу и чувствовал себя плохо.

ВОПРОС: При каких обстоятельствах был ранен «ВАСИЛЬ».
ОТВЕТ: Ранен он был случайно СКАСКИВ Стахом. Последний 

мне сам рассказывал, как это произошло, Еще до того, как мы 
начали сооружать схрон, к «СТЫРУ» в бункер, который он имел 
в собственном доме, пришел как-то «ВАСИЛЬ». В тот же вечер 
к «СТЫРУ» пришел СКАСКИВ Стах и неожиданно, встретив 
«ВАСИЛЯ» во дворе «СТЫРА», выстрелом из автомата ранил 
«ВАСИЛЯ». Соответствует ли это действительности утверждать 
не могу, но то, что «ВАСИЛЬ» был ранен в ногу (в какую не помню) 
я убедился, когда он помогал нам сооружать схрон.

От СКАСКИВ Стаха мне известно было, что «ВАСИЛЬ» 
после ранения находился на излечении в доме жительницы 
с. Волощино – ЗИНЬ Марии.

ВОПРОС: Где же в это время находился «ЛЕМИШ». Разве 
он не давал Вам на помощь других участников своей охранной 
боевки.

ОТВЕТ: Где находился в то время «ЛЕМИШ», мне об этом не 
было известно. Никаких разговоров на эту тему не было. Не могу 
утверждать был ли в то время он в Мужиловском лесу, или нет, 
но то, что другие участники его охранной боевки не привлека-
лись к сооружению этого бункера, говорит об исключительной 
конспиративности «ЛЕМИША». Он, очевидно, не желал, чтобы 
об этом бункере знал еще кто-либо, кроме тех, кто в нем должен 
был укрываться.

Речь идет о том бункере, который в начале мая 1946 года 
был обнаружен солдатами войск МВД в Мужиловском лесу.

ВОПРОС: Когда же появился «ЛЕМИШ» в Мужиловском лесу.
ОТВЕТ: Как-то в конце мая 1945 года, когда бункер в основ-

ном был закончен, «СТЫР» заявил, что он пойдет к «СТАРОМУ» 
(так мы называли «ЛЕМИША» в первое время), и приведет его 
посмотреть на бункер. Через часа 3-4 «СТЫР» возвратился к 
бункеру вместе с «ЛЕМИШЕМ». Последний, внимательно осмо-
трев бункер, остался доволен нашей работой. Сделав несколько 
практических замечаний, он через час ушел снова вглубь леса 
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вместе со «СТЫРОМ», который возвратился к нам только к вече-
ру, т[о] е[сть] через 5-6 часов.

Я не могу сейчас определенно сказать где находился 
«ЛЕМИШ» в то время, когда мы сооружали бункер. Об этом 
разговора между нами не было. После того, как «ЛЕМИШ» 
осматривал бункер, окончательную отделку его мы закончили 
дней 10-15  спустя. Эти дни «ЛЕМИШ», очевидно, находился в 
Мужиловском лесу, где-то вблизи бункера, так как периодически 
к нам приходил «ВАСИЛЬ» и брал с собой «СТЫРА» или СКАСКИВ 
Стаха и ходил с ними по заданию «ЛЕМИША» по почту.

После того, как бункер был оборудован окончательно, 
«ВАСИЛЬ» привел «ЛЕМИША», но не к бункеру, а метров 300 от 
него, где мы и находились, примерно, до октября 1945 г. После 
перешли в бункер. Лагерь, где мы укрывались до перехода в бун-
кер, находился в густом кустарнике. Спали мы на сухих листьях. 
Когда шел дождь накрывались палатками.

ВОПРОС: Где же были в это время участники охранной боев-
ки «ЛЕМИША».

ОТВЕТ: За все то время сколько я находился возле «ЛЕМИША» 
не было такого случая, чтобы его боевики, за исключением 
перечисленных мною, укрывались вместе с ним. Очевидно, они 
находились где-либо вблизи от «ЛЕМИША». Точно места укры-
тия боевиков «ЛЕМИША знал только один «ВАСИЛЬ», который 
систематически поддерживал с ними связь. Возле «ЛЕМИША» 
постоянно находились «ВАСИЛЬ», «СТЫР», я и Стах СКАСКИВ. 
Больше никому к «ЛЕМИШУ» в схрон подходить не разрешалось.

ВОПРОС: Вы знаете всех участников охранной боевки 
«ЛЕМИША».

ОТВЕТ: Да, я знаю всех. Мне приходилось разновременно 
видеться с ними, но для встречи с боевиками «ВАСИЛЬ» уста-
навливал и место, и время, причем только тогда, когда это 
вызывалось необходимостью. Только к поздней осени мне уже 
были известны все боевики «ЛЕМИША». Один раз я видел их 
всех одновременно. Это было на новогодний праздник в январе 
1946 г.

ВОПРОС: Перечислите всех участников охранной боевки 
«ЛЕМИША».

ОТВЕТ: 1. «ВАСИЛЬ»  – особо доверенное лицо «ЛЕМИША» 
и командир его охранной боевки. Примерно, 1914-[19]15 года 
рождения, говорит на ломаном русском языке.

ПРИМЕТЫ:	 рост средний, блондин, волосы длинные, глаза 
серые, лицо круглое, полное, плотного телос-
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ложения, нос ровный нормальный, губы, уши 
нормальные.

2. «СТЫР» бывший житель села Волощино, Подгаецкого рай-
она, по фамилии БУРМЫЛО888 (о нем я уже говорил выше). В 1946 
году он был ликвидирован солдатами войск МВД в с. Волощино.

3. «МЕДИК» – из с. Котов, Бережанского района, примерно 
1924-[19]25 г[ода] рождения, говорит на местном галицийском 
наречии. Имя его – Роман (называли Ромцю). У «ЛЕМИША» рабо-
тал на пишущей машинке. Печатал плохо, одновременно испол-
нял обязанности связного.

ПРИМЕТЫ:	 Низкого роста, блондин, худощавый, глаза 
серые, волосы длинные, нос ровный нормаль-
ный, губы небольшие тонкие, походка ровная, 
ходит быстро.

4. «СТЕПОВИК»889 – из с. Котов, Бережанского района, гово-
рит на местном галицийском наречии, ему лет 25-26.

ПРИМЕТЫ:	 Рост высокий, чернявый, волос длинный, худо-
щавый, лицо продолговатое, глаза черные, нос 
горбинкой, глуховат, говорит хриплым басом. 
Внешне несимпатичен, любит петь.

5. «ИГОРЬ»890 – из с. Котов, Бережанского района, примерно, 
1925 г[ода] рождения, говорит на местном галицийском наре-
чии.

ПРИМЕТЫ:	 Рост высокий, чернявый, полный, глаза черные. 
Характерной приметой является прическа  – 
черные волосы с завивкой на левый бок.

6. «ТУЧА»891  – из с.  Котов, Бережанского района, примерно 
1923 года рождения, говорит на местном галицийском наречии.

ПРИМЕТЫ:	 Рост средний, блондин, глаза серые, плотного 
телосложения, волосы длинные, лицо круглое, 
губы толстые, внешне симпатичен, любит петь.

7. «ЗБИР»892 – из с. Литвинов, Подгаецкого района, пример-
но 1924-[19]25 г[ода] рождения, говорит на местном галиций-
ском наречии.

ПРИМЕТЫ:	 Рост высокий, средней полноты, волосы чер-
ные, глаза черные, губы толстые, рот широкий, 
лицо красное угреватое, голос грубый.

888	 У тексті: Мурмыло.
889	 «Степовик» – Василь Лабунько.
890	 «Ігор» – Іван Луців.
891	 «Туча» – особа не встановлена.
892	 «Збір» – особа не встановлена.
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8. «БОДЁ»893 – из с. Саранчуки, Бережанского р-на по имени 
Богдан, примерно, 1925-[19]28 г[ода] рождения, говорит на 
местном галицийском наречии.

ПРИМЕТЫ:	 Среднего роста, полный, лицо полное, широ-
кое, темный блондин, нос нормальный с чуть 
приподнятым кончиком, глаза карие, губы тол-
стые, ходит вразвалку.

9. СКАСКИВ Стах – местный житель с. Волощино, Подгаецкого 
района, примерно 1925 года рождения. Еще при поляках отец 
его выехал в Америку, а мать умерла. В селе Волощино прожи-
вала его сестра Эмилия, жена «СТЫРА», в 1947 г. она вывезена 
в Сибирь.

ПРИМЕТЫ:	 Рост низкий, блондин, глаза серые, губы пол-
ные, походка ровная, спокойная.

10. «ЮРИЙ»894  – примерно 1923-[19]24 г[ода] рождения, 
говорит на местном галицийском наречии.

ПРИМЕТЫ:	 Рост высокий, блондин, нормального телосло-
жения, лицо полное, круглое, уши, нос и губы 
нормальные, внешность симпатичная.

11. «МУХА»895 – возможно из Волынской области, говорит на 
ломаном русском языке, ему примерно, лет 28-29.

ПРИМЕТЫ: Рост высокий, плотного телосложения, черня-
вый, волосы длинные, лицо круглое, уши, нос и 
губы нормальные, внешне симпатичен.

12. «ЧЕРНОТА» – примерно, лет 25-26, говорит на ломаном 
русском языке.

ПРИМЕТЫ:	 Роста высокого, чернявый, волосы длинные, 
широкоплечий, руки крупные, полный, нос ров-
ный длинный, губы нормальные, глаза черные, 
походка ровная, спокойная.

Следует еще отметить, что никто из участников охранной 
боевки «ЛЕМИША» не имели ни усов, ни бороды. Все брились, 
в том числе и сам «ЛЕМИШ». В январе 1946 года в доме Марии 
КОВБАСНИК, жительницы с.  Волощино, «ЛЕМИШ» собирал на 
праздничный ужин всех участников его охранной боевки и тогда 
я рассмотрел всех их ближе.

Кроме «ЛЕМИША», меня и его охранной боевки, на этом 
вечере находились две женщины и хозяйка дома.

893	 «Бодьо» – особа не встановлена.
894	 «Юрій» – особа не встановлена.
895	 «Муха» – особа не встановлена.
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ВОПРОС: Что это за женщины. Какое отношение они имели 
к «ЛЕМИШУ», что Вам о них известно.

ОТВЕТ: Хозяйка дома, Мария КОВБАСНИК, лет 40, уроженка 
и жительница села Волощино, Подгаецкого района. В ее доме с 
июля 1945 г. до весны 1946 г. находилась конспиративная квар-
тира «ЛЕМИША». Квартиру эту подобрал «ВАСИЛЬ», находив-
шийся в интимных связях с КОВБАСНИК Марией.

Муж КОВБАСНИК Марии  – КОВБАСНИК Иван в то время 
был в Советской Армии. В начале 1946 года он возвратился 
со службы домой, однако «ЛЕМИШ» продолжал использовать 
его дом для конспиративных встреч с участниками оуновского 
подполья. После приезда домой КОВБАСНИК Ивана, «ЛЕМИШ» 
имел с ним специальную беседу. О чем они говорили, мне не 
известно. Полагаю, что раз «ЛЕМИШ» продолжал посещать эту 
квартиру, то, очевидно, последний, соответственно, был обра-
ботан «ЛЕМИШЕМ».

Укрываясь в своем доме, в 1947 году я узнал от своей жены, 
что летом 1947 г. КОВБАСНИК Иван был ночью уведен из дома в 
лес неизвестными лицами. С тех пор о нем никаких известий не 
было.

КОВБАСНИК Мария  – женщина легкого поведения. Она 
должна знать кроме «ЛЕМИША» и его охранной боевки других 
оуновских нелегалов, которых «ЛЕМИШ» встречал в ее квартире.

Второй женщиной, находившейся с нами на рождествен-
ский праздник, была ПОЛЯНА, оуновская кличка «ТЕТЯ»896, 
жительница с. Рудники, Подгаецкого района, лет 30. Это личная 
связная «ЛЕМИША», она систематически приходила на связь 
к «ЛЕМИШУ» в Мужиловский лес, где вблизи нашего бункера 
в кустарнике встречалась с ним наедине. Мне известно также, 
что встречалась она с «ЛЕМИШЕМ» и в квартире КОВБАСНИК 
МАРИИ, но это было зимой.

Как со связной «ЛЕМИША», с «ТЕТЕЙ» больше встреча-
лись «ВАСИЛЬ» и «СТЫР». Летом они встречались с ней в 
Мужиловском лесу, а зимой – в квартире «СТЫРА». От кого она 
получала почту для «ЛЕМИША», мне не известно. Встречи с ней 
осуществлялись каждую неделю, а иногда и два раза в неделю. 
Сам «ЛЕМИШ» встречался с «ТЕТЕЙ» периодически.

«СТЫР» и «ВАСИЛЬ» неоднократно встречались с «ТЕТЕЙ» 
также и в квартире КОВБАСНИК Марии.

896	 Йдеться про Катерину Поляну.
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О связи «ТЕТИ» с «ЛЕМИШЕМ» мне стало известно в июне 
1945 г. Однажды я и «СТЫР» шли в село Волощино по продукты. 
Когда мы вышли на опушку леса, то увидели женщину, подхо-
дившую к лесу. Заметив нас, женщина поспешно скрылась в лес. 
Когда я спросил «СТЫРА», что бы это могло значить, он ответил 
мне, что это связная «ЛЕМИША» по кличке «ТЕТЯ», прибыла на 
связь к последнему. В дальнейшем мне неоднократно приходи-
лось лично видеть ее в доме Марии КОВБАСНИК.

В одной из бесед с «ТЕТЕЙ» я от нее узнал ее фамилию и 
что она является жительницей села Рудники, Подгаецкого рай-
она. Укрываясь у себя дома, я как-то от своей жены слыхал, 
что «ТЕТЯ» поймана органами МГБ. О том, где находился схрон 
«ЛЕМИША» «ТЕТЕ» не было известно.

Третьей женщиной являвшейся гостьей на нашем празд-
ничном ужине в доме КОВБАСНИК Марии была неизвестная 
молодая особа. Это был первый и последний случай когда я 
видел ее. Ни до, ни после этого, о ней мне даже слышать не 
приходилось.

Ее приметы: на вид лет 25-26, среднего роста, стройная, 
лицо несколько продолговатое, волосы темные, 
черты лица тонкие, правильные, цвет глаз не 
помню  – кажется голубые, симпатичная, гово-
рит тихим голосом.

Разговаривала она больше со своими соседями по столу, 
«ВАСИЛЕМ» и «МУХОЙ», которые, очевидно, и раньше ее знали. 
Когда мы поужинали, то в доме КОВБАСНИК Марии остались – 
«ТЕТЯ», «ЛЕМИШ», «ВАСИЛЬ» и эта женщина (говорит она на 
местном наречии, возможно местная).

В этот вечер «ЛЕМИШ» и «ВАСИЛЬ» возвратились в бункер 
часа через два после нас.

ВОПРОС: Перечислите все известные Вам места укрытия 
«ЛЕМИША».

ОТВЕТ: Я знаю все те места потому, что постоянно укрывал-
ся вместе с «ЛЕМИШЕМ», но это было, как я уже говорил, с лета 
1945 года – до мая 1946 г.

Летом 1945  г. до наступления холодов, т[о] е[сть] до октя-
бря, мы жили лагерем в Мужиловском лесу в метрах 300 от 
бункера. С наступлением холодов в октябре 1945  г. «ЛЕМИШ» 
перешел в бункер, что построен был нами в Мужиловском лесу, 
и находился там до декабря 1945 г.

В декабре 1945 г., когда уже выпад снег, мы перешли в бун-
кер, который был оборудован в моей усадьбе. Здесь мы находи-
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лись до конца февраля 1946 года, т[о] е[сть] до того момента, 
когда был убит «СТЫР».

В феврале 1946 г. мы с «ЛЕМИШЕМ» бежали в Мужиловский 
лес и снова укрывались в бункере, о котором я уже показал выше. 
Кроме «ЛЕМИША» и «ВАСИЛЯ» и меня, в этом бункере начал 
укрываться «МЕДИК», заменивший убитого «СТЫРА». Здесь, в 
бункере, мы укрывались до начала мая 1946 года, т[о] е[сть] до 
обнаружения этого бункера солдатами войск МВД. После чего, 
«ЛЕМИШ» ушел из Мужиловского леса в неизвестном для меня 
направлении, предложив мне оставаться дома и укрываться в 
бункере, что в моей усадьбе.

ВОПРОС: Итак, Вы по прежнему продолжаете упорствовать 
и не желаете назвать последующие места укрытия «ЛЕМИША».

ОТВЕТ: Я уже отвечал на этот вопрос. Категорически зая-
вляю, что с мая 1946  г. я укрывался у себя дома один. С под-
польем связи не имел и поэтому не мог знать, где находился 
«ЛЕМИШ» после 1946 года.

ВОПРОС: К этому вопросу мы еще вернемся. Перечислите 
всех лиц, которые были связаны с «ЛЕМИШЕМ».

ОТВЕТ: Кроме «ТЕТИ», КОВБАСНИК Марии и жены «СТЫРА» – 
Эмилии БУРМЫЛО (девичья фамилия ее СКАСКИВ), у которой 
«ЛЕМИШ» несколько раз бывал вместе со «СТЫРОМ» (по какому 
поводу мне не известно) я знаю следующих:

СКАСКИВ Галина Григорьевна, лет 26-27, уроженка села 
Божиков, Подгаецкого района897, проживала в гор[оде] Львове.

От моей жены мне известно, что СКАСКИВ Галина арестова-
на органами МГБ. Об этом жена узнала от родных СКАСКИВ Г., 
являющейся мне племянницей (мать Галины – Мария Анисимовна 
СКАСКИВ, является мне двоюродной сестрой). Она также аре-
стована органами МГБ.

СКАСКИВ Галина была близкой связью «ЛЕМИША». В чем 
заключалась эта связь мне не известно. Я был свидетелем трех 
встреч «ЛЕМИША» с Галиной СКАСКИВ. Думаю, что таких встреч 
было больше, но мне об этом не было известно.

Еще в 1945 году, когда мы находились лагерем в Мужиловском 
лесу, мне «СТЫР» говорил, что «ЛЕМИШ» подробно расспра
шивал его о СКАСКИВ Галине.

ВОПРОС: Почему «ЛЕМИШ» не спрашивал об этом Вас, а 
спрашивал «СТЫРА».

897	 Тепер – с. Божиків Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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ОТВЕТ: Возможно «ЛЕМИШ» не знал, что СКАСКИВ Галина 
является моей племянницей. Во всяком случае, о СКАСКИВ 
Галине «ЛЕМИШ» никогда меня не расспрашивал. «СТЫР» 
являлся односельчанином СКАСКИВ Галины и хорошо знал 
ее. «СТЫР», конечно, знал и то, что я являюсь родственником 
Галины СКАСКИВ, однако у меня он ничего о ней не спрашивал.

На мой вопрос почему «ЛЕМИШ» интересуется СКАСКИВ 
Галиной, «СТЫР» развел руками и сказал, что сам не знает.

ВОПРОС: Расскажите об обстоятельствах встречи 
«ЛЕМИША» с Галиной СКАСКИВ.

ОТВЕТ: Три встречи Галины СКАСКИВ с «ЛЕМИШЕМ» были 
организованы с моим участием и поэтому мне о них известно. 
Встречались ли они ранее и после этих трех встреч, мне не 
известно.

В январе 1946 года, когда «ЛЕМИШ» укрывался в бункере, 
что был в моей усадьбе, «СТЫР» сказал мне, чтобы я вместе с ним 
шел к жительнице села Волощино ЩУР Текле Анисимовне, где 
должна быть Галина СКАСКИВ, которую хочет видеть «ЛЕМИШ».

Когда мы пришли в дом ЩУР Т.А., то действительно там 
оказалась СКАСКИВ Галина, «СТЫР» вручил ей записку от 
«ЛЕМИША» (содержание записки я не знаю). Она, прочтя запи-
ску, сразу собралась и пошла с нами в дом ВОВКА Корнеля. Это 
было ночью, часов в 20.00.

«ЛЕМИШ» ожидал нас в доме ВОВКА Корнеля. Это была его 
явочная квартира. Здесь он имел отдельную маленькую изоли-
рованную комнату и без его приглашения туда никому не раз-
решалось заходить. Думаю, что Галина СКАСКИВ в этом доме 
впервые встречалась с «ЛЕМИШЕМ», так как не знала в какую 
дверь входить. «СТЫР» показал ей дверь и она постучалась к 
«ЛЕМИШУ».

«ЛЕМИШ» всегда закрывался в своей комнатке. Когда посту-
чала к нему СКАСКИВ Галина, то он приоткрыл дверь, и увидев 
СКАСКИВ Галину, пропустил ее к себе в комнату.

Я и «СТЫР» находились в соседней комнате до тех пор, пока 
к нам в дверь не постучал сам «ЛЕМИШ». Это было примерно во 
втором часу ночи. Через дверь слышно было, как Галина СКАСКИВ 
выходила в это время из дома ВОВК Корнеля. Последний не 
видел ее, так как он в таких случаях не выходил из своей комнаты.

На стук «ЛЕМИША» мы вышли во двор и проводили его в наш 
бункер.

Вторая встреча «ЛЕМИША» и СКАСКИВ Галины состоя-
лась в этом же доме, примерно, дней черев 10-15. По заданию 
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«ЛЕМИША» [в] этот раз я один ходил к ЩУР  Т.А. и приводил к 
нему СКАСКИВ Галину, проживавшую в то время в доме своей 
родной тети ЩУР. Давая это поручение, «ЛЕМИШ» сказал мне: 
«Старик, пойдите к тете «УЛЬЯНЫ» и если она там есть, то ска-
жите пусть придет ко мне сюда».

От «СТЫРА» я уже знал, что СКАСКИВ Галина имеет оунов-
скую кличку «УЛЬЯНА».

Обстоятельства вызова Галины СКАСКИВ и встречи ее с 
«ЛЕМИШЕМ» были такими же, как и в первом случае, с той 
лишь разницей, что вызывать ее я ходил один и один сидел я в 
соседней комнате в доме ВОВКА К., пока «ЛЕМИШ» беседовал с 
Галиной СКАСКИВ. После беседы она снова шла поздно ночью 
домой одна.

Третий раз «ЛЕМИШ» виделся с Галиной СКАСКИВ дней 
через 10-15 после второй их встречи. Этот раз связь «ЛЕМИША» 
с Галиной СКАСКИВ организовывал я совместно с «СТЫРОМ». 
Процесс вызова ее, обстоятельства встречи с «ЛЕМИШЕМ» и про-
должительность этой встречи были такими же, как и предыдущие.

О других случаях встречи «ЛЕМИША» и Галины СКАСКИВ 
мне ничего не известно.

ВОПРОС: Писал ли «ЛЕМИШ» кому-либо почту после встреч 
с Галиной СКАСКИВ.

ОТВЕТ: На это я не обратил внимания. «СТЫР» и «ВАСИЛЬ» 
уходили на связь регулярно и я не могу сказать были у них специ-
альные ходки после встречи «ЛЕМИША» [с] Галиной СКАСКИВ. 
Во всяком случае не видно было каких-либо изменений в пове-
дении и распорядке дня «ЛЕМИША». Он в период этих встреч 
усиленно изучал английский язык.

Между прочим, начал он изучать этот язык с декабря 1945 
года и закончил – в начале феврале 1946 г. Весь этот период он 
спал только днем, в среднем не более 2-х час[ов] в сутки, целые 
ночи просиживая в своей комнате в доме ВОВКА Корнеля, где 
обыкновенно занимался изучением английского языка. Однажды 
он мне сказал: «Ну, старик, теперь я уже могу говорить по-ан-
глийски не хуже другого англичанина» и дал указание «ВАСИЛЮ» 
спрятать учебники.

«ЛЕМИШ» мог получать какую-либо почту от СКАСКИВ 
Галины, но он имел привычку сжигать почту (кстати сказать, 
«ЛЕМИШ» имеет исключительно хорошую память). Мог он и 
Галине СКАСКИВ вручить почту сам лично. Все это он мог про-
делывать с ней наедине в своей комнате, где он подолгу проси-
живал.
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ВОПРОС: Помимо указанных Вами случаев, Вам приходи-
лось видеться с Галиной СКАСКИВ.

ОТВЕТ: Еще до того, как я был взят в охранную боевку к 
«ЛЕМИШУ», я в 1944 году как-то виделся с Галиной СКАСКИВ 
в доме ее тети, ЩУР Т.А., к которой я заходил иногда как к род-
ственнице. О принадлежности Галины СКАСКИВ к ОУН я тогда 
не знал и поэтому существенных разговоров тогда у меня с ней 
не было.

После третьей встречи ее с «ЛЕМИШЕМ» (имею ввиду 
известные мне встречи, в организации которых я принимал уча-
стие), я больше не виделся с Галиной СКАСКИВ.

ВОПРОС: А жена Ваша виделась с ней.
ОТВЕТ: Безусловно, жена моя должна была видеться с ней, 

так как СКАСКИВ Галина является нашей родственницей, одна-
ко на эту тему я с женой никаких разговоров не имел. Ни я, ни 
Галина СКАСКИВ никаких поручений организационного характе-
ра ей не давали.

ВОПРОС: С каким поручением ездила Ваша жена во Львов.
ОТВЕТ: В гор[оде] Львове в 9 классе средней школы учится 

мой сын, Богдан. Жена моя систематически ездит к нему с про-
дуктами питания. В дела оуновской организации она не была 
посвящена и никаких заданий подполья она не выполняла.

ВОПРОС: Что собой представляет ВОВК Корнель.
ОТВЕТ: ВОВК Корнель Антонович, лет 55, уроженец и житель 

села Волощино, Подгаецкого района.
Семья его состоит из жены Ольги, лет 50, и дочери 

Парасковьи, лет 24. ВОВК К.А. – мой старый приятель. Насколько 
мне известно, к оуновскому подполью не принадлежал. Имея 
задание от «ЛЕМИША» подобрать ему изолированную комнату, 
где он мог бы заниматься, я решил обратиться по этому вопросу 
к ВОВК Корнелю.

Я знал, что в доме ВОВК есть подходящая комната. В бесе-
де с ним я не говорил кому нужна его комната, но сказал, что 
в ней будет заниматься «проводник». ВОВК К., зная меня, как 
участника оуновского подполья, понимал о чем идет речь и с 
неохотой согласился предоставить свою комнату для услуг под-
полья ОУН.

Я строго предупредил его о необходимости соблюдать стро-
жайшую конспирацию, а он, в свою очередь, попросил меня, 
чтобы его дом не посещали мы в дневное время, так как он очень 
боится, что об этом могут узнать органы МГБ. После с ним гово-
рил лично «ЛЕМИШ», но я не присутствовал при их беседе.
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В 1947 году ВОВК К. вместе со своей семьей вывезен в 
Сибирь.

ВОПРОС: Какие еще конспиративные квартиры «ЛЕМИША» 
или его боевиков были Вам известны.

ОТВЕТ: Больше конспиративных квартир «ЛЕМИША» я не 
знал. Мне известен один пункт связи боевиков «ЛЕМИША», 
которые не только охраняли его, но осуществляли также и связь. 
Этот пункт связи находился в доме ЯСИНСКОГО Павла, лет 34, 
уроженца и жителя села Волощино, Подгаецкого района, он род-
ственник «СТЫРА» и, кроме того, они были соседями.

Насколько мне известно, ЯСИНСКИЙ П. в то в[ремя] участ-
ником оуновского подполья не являлся.

Зимой 1946 года, когда «ЛЕМИШ» укрывался в [бун]кере, что 
в моей усадьбе, охранная боевка его [была] разбита на две груп-
пы: одна  – в селе Литвинове, [в] составе боевиков  – «ИГОРЬ», 
«ЗБИР», «ЧЕРНОТА», а другая – в с. Мужилово898 в составе бое-
виков: «МУХА», «МЕДИК», «БОДЕ» и «СТЕПОВИК». В какой из этих 
групп находились «ЮРИЙ» и Стах СКАСКИВ, мне не было извест-
но. Где проживали боевики я не знал, но мне было известно, что 
зимой 1946 года они укрывались где-то в районе этих двух сел.

Квартира ЯСИНСКОГО Павла являлась пунктом связи, где 
«ВАСИЛЬ» и «СТЫР» встречались с боевиками «ЛЕМИША». Раз 
десять и я был на этой квартире вместе со «СТЫРОМ». За это 
время мне приходилось видеться там со следующими боеви-
ками, приносившими почту для «ЛЕМИША»: «ЗБИР», «ИГОРЬ», 
«МУХА», «ТУЧА», «БОДЕ» и «СТЕПОВИК».

Приходили они в квартиру ЯСИНСКОГО П. вечером попарно, 
в таком порядке, как я их перечислил.

«ЧЕРНОТУ» мне не приходилось видеть на пункте связи, но я 
от кого-то из боевиков слыхал, что он находился с той группой, 
которая укрывалась в районе села Литвинов.

ВОПРОС: Расскажите, как была построена линия связи 
«ЛЕМИША».

ОТВЕТ: В доме ЯСИНСКОГО Павла в с.  Волощино, 
Подгаецкого района, находился как бы центральный пункт связи 
«ЛЕМИША». Боевики, находившиеся в районе села Литвинов, 
каждые 7 дней ходили на пункт связи, размещавшийся в районе 
села Славятин899, Подгаецкого района. Те боевики, что были в 

898	 Тепер – с. Мужилів Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
899	 Тепер – с. Слов’ятин Бережанського р-ну Тернопільської обл.
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с. Мужилово, ходили на пункт связи, который находился где-то в 
районе села Теляче900, Подгаецкого района, откуда почта посту-
пала также каждые 7 дней.

Еще один пункт связи находился где-то в районе с. Рудники 
Подгаецкого района, куда ходили, примерно, один раз в месяц 
«ВАСИЛЬ» и «СТЫР» лично.

ВОПРОС: Чем отличался южный пункт связи от тех, что нахо-
дились на линиях связи, идущих на север и запад.

ОТВЕТ: Пункт связи находившийся в районе села Рудники 
характерен тем, что через него с юга поступала ОУНовская про-
пагандистская литература.

Через пункт связи, находившийся в районе села Славятин, 
с запада поступали книги для личной библиотеки «ЛЕМИША», 
«радиоизвестия», советские журналы и газеты (последние 
поступали, примерно, на 5-й день после их выхода). Через пункт 
связи, что в районе села Теляче с севера поступала обычная 
почта, как и с тех двух, перечисленных ранее. Однако через 
этот пункт связи никогда не поступала литература, газеты или 
чего-либо другое, кроме деловых писем.

Кроме того, что я уже сказал, через пункт связи, что в рай-
оне села Славятин, с запада поступали медикаменты, пишущие 
машинки и проч[ее]. Больше ничего об этих линиях связи мне не 
известно. Я лично бывал только на центральном пункте связи в 
доме ЯСИНСКОГО Павла.

ВОПРОС: Какие адреса Вам приходилось видеть на исхо
дящей или входящей почте «ЛЕМИША».

ОТВЕТ: На это я не обращал внимания. Когда мне при-
ходилось ходить несколько раз со «СТЫРОМ» по почту в дом 
ЯСИНСКОГО, то почту брал, как правило, лично «СТЫР». Со сто-
роны я видел иногда, что на записках, которые шли к «ЛЕМИШУ», 
были написаны какие-то номера. Знаю, что номера эти были 
неодинаковые, к тому же периодически менялись.

Помнится мне, что среди этих номеров была цифра «179» 
и один четырехзначный номер с начальными цифрами 54. 
Других не помню. Иногда на почте заметна была печатка в 
виде треугольника или птички в размере квадратного санти-
метра.

ВОПРОС: Почему Вы не хотите сказать, какие же обязанно-
сти были возложены «ЛЕМИШЕМ» на Вас лично.

900	 Тепер – с. Мирне Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
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ОТВЕТ: Конкретных обязанностей я не имел. Я не могу ска-
зать, почему именно меня рекомендовали в охранную боевку к 
«ЛЕМИШУ». Вначале я принимал активное участие в сооружении 
бункера в Мужиловском лесу, для оборудования которого отдал 
собственные доски. Также активное участие я принимал в соору-
жении бункера в моей усадьбе.

Последний бункер строился нами с августа до октября 1945 
года. В сооружении этого бункера принимали участие также 
«ВАСИЛЬ», «СТЫР» и Стах СКАСКИВ. На строительство этого 
бункера также был израсходован лично мне принадлежавший 
лесоматериал.

Укрываясь вместе с «ЛЕМИШЕМ», я неоднократно прини-
мал участие в заготовке продуктов питания среди населения 
села Волощино. По своей инициативе я раз десять ходил 
на центральный пункт связи в дом ЯСИНСКОГО. Наконец, я 
подготовил для «ЛЕМИША» явочную квартиру в доме ВОВКА 
Корнеля.

О том, какое участие я принимал в организации встречи 
«ЛЕМИША» и Галины СКАСКИВ, я уже говорил. Мне больше дру-
гих приходилось находиться возле «ЛЕМИША» и охранять его в 
том случае, когда он занимался.

ВОПРОС: Когда и куда «ЛЕМИШ» уходил за известный Вам 
период времени. С кем он еще имел встречи.

ОТВЕТ: «ЛЕМИШ» периодически уходил в неизвестном для 
меня направлении и отсутствовал не более двух дней. Только 
один случай я помню, когда «ЛЕМИША» не было с нами недели 
две. Это было в конце января или начале февраля 1946 года, 
когда мы укрывались в бункере, что в моей усадьбе. Тогда 
«ЛЕМИШ» встречался и с Галиной СКАСКИВ, но я уже не помню 
сейчас после какой из этих встреч он отлучался.

Знаю, что однажды вечером «ВАСИЛЬ» ушел вместе с 
«ЛЕМИШЕМ» и возвратился на второй день оставив где-то 
«ЛЕМИША». Недели через две после этого, «ВАСИЛЬ» снова ухо-
дил и на второй день возвратился вместе с «ЛЕМИШЕМ».

За тот период, когда я находился вместе с «ЛЕМИШЕМ», 
мне было известно о ряде встреч его с неизвестными для меня 
руководящими участниками ОУН.

Примерно, в июле 1945 года на встречу к «ЛЕМИШУ» прихо-
дил в Мужиловский лес один «проводник», кличку которого мне 
не говорили. С «ЛЕМИШЕМ» он беседовал дня два. В таких слу-
чаях «ЛЕМИШ» отделялся от нас на несколько метров и видеть 
его посетителей не всегда удавалось. Спал «ЛЕМИШ» в таких 
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случаях также в стороне от лагеря (если это было летом) вместе 
с приходившими к нему посетителями.

Общение с лицами, посещавшими «ЛЕМИША», имел толь-
ко один «ВАСИЛЬ». Я видел этого «проводника» на расстоянии 
20-30 метров. Он мне показался похожим на Мазепу, каким 
последнего изображают на портретах.

ПРИМЕТЫ:	 Рост высокий, плотного телосложения, лицо 
полное, овальное, усов и бороды не имел.

Дней через 15-20 к «ЛЕМИШУ» в Мужиловский лес приходил 
второй «проводник». Также, как и в первом случае, «ЛЕМИШ» 
говорил с ним на таком расстоянии, чтобы нельзя было рассмо-
треть его посетителя. С этим «ЛЕМИШ» также беседовал дня 
два. Там же и спали, где говорили.

ПРИМЕТЫ:	 рост ниже среднего (примерно одного роста с 
«ЛЕМИШЕМ»), в очках, худой, вид болезненный.

Примерно, в августе 1945  г. к «ЛЕМИШУ» в Мужиловский 
лес приезжал «проводник» «ОСТАП»901. Говорили они дня четы-
ре. Вместе с «ОСТАПОМ» был его боевик, которого я видел на 
расстоянии. О том, что был «ОСТАП», я слыхал от «ВАСИЛЯ», он 
был лично знаком с «ОСТАПОМ». После я от кого-то слыхал, что 
«ОСТАП» убит.

ПРИМЕТЫ		 боевика «ОСТАПА»  – рост высокий, чернявый, 
волосы кучерявые, полный, лицо круглое, черты 
лица нормальные, лицо красное.

Насколько мне помнится, оуновская кличка его «ЧЕРВО
НЫЙ»902.

Поздней осенью 1945  г., когда мы перешли укрываться в 
бункер, что был в том же Мужиловском лесу, к «ЛЕМИШУ» при-
ходил один «проводник» специально по проверке его кассы. 
Этот «проводник» находился у «ЛЕМИША» дней 5-6. Ночевал он в 
бункере, днем уходил с «ЛЕМИШЕМ» в лес, где они просиживали 
целыми днями, о чем они там говорили сказать затрудняюсь.

По распоряжению «ЛЕМИША» «СТЫР» представил этому 
«проводнику» письменный отчет.

ПРИМЕТЫ:	 высокого роста, блондин (волосы с желтым 
оттенком) с лысиной, худощавый, нос с горбин-
кой, зубы плохие (некоторые из них черные), 
глаза карие.

901	 «Остап» – особа не встановлена.
902	 «Червоний» – особа не встановлена.
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В январе 1946 г., когда «ЛЕМИШ» укрывался в бункере, что 
в моей усадьбе, к нему приезжал на лошади какой-то «прово-
дник», имевший с собой боевика по кличке «ПЕТР»903. С послед-
ним я, «ВАСИЛЬ» и «СТЫР» дежурили в доме КОВБАСНИК Марии 
в соседней комнате с той, где «ЛЕМИШ» говорил с «проводни-
ком». Беседа их закончилась поздней ночью.

ПРИМЕТЫ	 «ПРОВОДНИКА»: Рост высокий, брюнет, лицо 
продолговатое, нос ровный, нормальный, 
лицо полное, плотного телосложения. Глаза 
карие.

ПРИМЕТЫ		 «ПЕТРА»: Рост высокий, брюнет, глаза черные, 
лицо сухое, худощавый. Других характерных 
примет не имел. О себе ничего не говорил.

В этот же вечер к «ЛЕМИШУ» приходила «ТЕТЯ». Она некото-
рое время находилась вместе с нами и шутила с «ПЕТРОМ», он 
ей писал какие-то записки, она ему отвечала. Знала ли «ТЕТЯ» до 
этого «ПЕТРА», сказать не могу.

ВОПРОС: Когда и от кого Вы узнали, что «ОСТАП» убит.
ОТВЕТ: Я об этом не говорил. Мне об этом не было известно, 

я говорил о Стахе СКАСКИВ, который, якобы, убит. Здесь я дол-
жен добавить, что о смерти СКАСКИВ Стаха я узнал в мае 1947 г. 
от «СТЕПОВИКА» и «ИГОРЯ», которые заходили ко мне домой в 
село Волощино. С их слов я понял, что они также, как и в свое 
время «ВАСИЛЬ», проходили мимо села и решили заглянуть ко 
мне.

С «ЛЕМИШЕМ» они, якобы, не виделись с осени 1946 года 
и собирались установить с ним связь в ближайшем будущем. 
Никаких подробностей по этому вопросу они не говорили. 
«СТЕПОВИК» дал мне 500 рублей денег и сказал, чтобы я послал 
сыну Михаилу посылку. Говорили они со мной у меня в клуне не 
более 15-20 минут. Уходя, обещали заходить ко мне.

ВОПРОС: Почему этот факт Вашей связи с боевиками 
«ЛЕМИША», имевший место в 1947 году, Вы скрывали в начале 
допроса.

ОТВЕТ: Я об этом забыл, а сейчас вспомнил. Возможно я 
еще кое-какие детали вспомню в дальнейшем. Но эти мои пока-
зания в основном правдивы. Деловой связи с оуновским подпо-
льем с мая 1946 г. я не имел. О «ЛЕМИШЕ», кроме того, что уже 
сказал, дополнить больше ничего не имею.

903	 «Петро» – особа не встановлена.
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Протокол допроса прочитан мне вслух, записано с 
моих слов верно.

ОСАДЦА.

ДОПРОСИЛ: Мирошниченко

ГДА СБУ. – Ф. 65. – Спр. С-7736 – Т. 3. – Арк. 204-226. Завірена 
машинописна копія.

№ 103
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ МАРІЇ КУК

28 червня 1949 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
28 июня 1949 года	 г[ород] Львов

Задержанной КУК Марии Васильевны

ВОПРОС: На допросе от 27 июня с[его] г[ода] Вы дали 
неправдивые показания об известных Вам связях Ваших род-
ственников, в том числе Вашего мужа, КУК Ивана с КУК Василием?

Требуем прекратить запирательство и дать по этому вопро-
су правдивые показания и в первую очередь в отношении обсто-
ятельств появления в Вашем доме, якобы, сына КУК Ивана – КУК 
Юрия?

ОТВЕТ: Да, действительно, на допросе от 27 июня с[его] 
г[ода] я многое скрыла и, убедившись в том, что органы МГБ 
располагают проверенными данными обо мне и моих родствен-
никах, я решила рассказывать правду.

ВОПРОС: Рассказывайте.
ОТВЕТ: В июне месяце 1947 года к нам в село Красне904, 

Львовской области, примерно в 6 часов утра пришли две неиз-
вестные женщины и принесли одного ребенка в возрасте около 
одного года. Эти женщины зашли в комнату отца и матери моего 
мужа, КУК Ивана – КУК Степана и КУК Прасковье.

Спустя пять минут мать моего мужа, Прасковья, зашла в 
нашу комнату и вызвала моего мужа, КУК Ивана, в коридор, 
где о чем-то побеседовали и КУК Иван возвратился в комна-

904	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
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ту, сообщив при этом мне, что жена его товарища по службе в 
Советской Армии, приехала лечиться во Львов и сейчас пришла 
к нам, чтобы мы у нее взяли ребенка на то время, пока она будет 
находиться в госпитале.

На это я стала возражать мужу, что не хочу, чтобы у нас был 
чужой ребенок и вышла из квартиры на улицу. Мой муж, КУК Иван, 
вышел за мной и опять-таки уговаривал меня, чтобы я дала согла-
сие взять ребенка на воспитание, но я продолжала протестовать.

Видя такое мое поведение, мой муж, КУК Иван, тогда сказал, 
что этот ребенок принадлежит его брату, КУК Василию, и что 
брат убит, а осталась его жена с ребенком, поэтому мы должны 
взять его на время воспитывать, т[ак] к[ак] жене Василия тяжело.

После этого я сказала мужу, что поскольк[у] ребенок брата, 
КУК Василия, то пусть воспитывается у нас. Муж тогда пошел в 
комнату родителей, где находились две неизвестные женщины и 
ребенок, и сказал им, что ребенок останется у нас.

Согласовав вопрос о ребенке, мой муж, КУК Иван, пошел 
на работу, а я осталась дома. Ребенок был оставлен в комнате 
родителей, и примерно в полчаса одинадцатого две неизвест-
ные женщины с нашего дома пошли на станцию для выезда сле-
довавшим поездом в 11 часов Львов-Подволочиск905.

Спустя месяц или полтора, вечером, в 21-22 часа к нам вто-
рично пришла жена КУК Василия посмотреть на своего ребенка, 
одновременно привезла деньги для родителей, КУК Степана и 
КУК Прасковьи.

В процессе беседы я спросила у жены КУК Василия, на кого 
же походит их сын, на что она ответила, что он копия отца.

Других каких-либо разговоров с ней не вела.
Жена Василия переночевала в комнате родителей, а утром 

в 11 часов выехала в направлении гор[ода] Золочева906 поездом 
Львов-Подволочиск.

В виду того, что мне необходимо было идти на почту отпра-
вить посылку родителям в г[ород] Омск907, я пошла вместе с 
женой Василия до вокзала, где она осталась ожидать поезда, а 
я пошла на почту.

По пути следования жена Василия интересовалась как я 
живу, как мне нравится в Западной Украине и как живут в 
Сибири, о себе она ничего не говорила.

905	 Тепер – смт. Підволочиськ Тернопільської обл.
906	 Тепер – м. Золочів Львівської обл.
907	 Тепер – м. Омськ, обласний центр Російської Федерації. 
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Возвратившись с почты, я спросила у КУК Прасковьи, как 
зовут маму ребенка, которого оставили у нас, на что Прасковья 
ответила, что ее зовут Галей.

ВОПРОС: Уточните обстоятельства последующих встреч КУК 
Прасковьи с женой КУК Василия и откуда об этих встречах Вам 
стало известно?

ОТВЕТ: Спустя примерно два месяца после того, как у нас 
вторично была жена КУК Василия, КУК Прасковья заявила, что 
она едет в гор[од] Золочев на базар и в 11 часов 30 минут выеха-
ла поездом Львов-Подволочиск.

В 18 часов Прасковья в этот же день из гор[ода] Золочева 
возвратилась домой, привезя для ребенка Юрия детский 
костюмчик и рубашку, а для моей дочери платье.

Я спросила КУК Прасковью, что она купила для детей на 
базаре костюмчик и платье, а она ответила, что это все передала 
Галя, т[о] е[сть] жена КУК Василия для детей.

С этого я поняла, что КУК Прасковья ездила в гор[од] 
Золочев на заранее обусловленную встречу с женой ее сына  – 
КУК Василия.

О встрече Прасковья рассказала, что она долго с Галей не 
была, после короткой встречи Галя села на подводу и выехала, 
куда не сказала, а она пошла на вокзал для выезда в Красне.

После этой встречи КУК Прасковья выезжала в гор[од] 
Золочев по понедельникам в начале каждого месяца, т[о] е[сть] 
один раз в месяц для встречи с женой КУК Василия.

Последний раз, как мне известно, КУК Прасковья из села 
Красне выезжала на встречу к Гале в гор[од] Золочев в мае 
месяце 1949 года.

ВОПРОС: Обрисуйте приметы жены КУК Василия и неиз-
вестной женщины, которая привозила с ней к Вам ребенка в 
1947 году.

ОТВЕТ: Приметы жены КУК Василия: ниже среднего роста, 
худощавая, блондинка, лицо продолговатое углообразное, на 
лице незначительные веснушки, нос продолговатый, заострен-
ный, брови черные редкие, волосы шатенки, заплетает в две 
косы, которые укладывает на задней части шеи, голову повязы-
вает черным платком с красно-зелеными цветами, одета была в 
теплое шерстяное платье тёмно-синего цвета с мелкими крас-
ными полосками и длинный жакет такого-же цвета в возрасте 
около 30 лет.

Приметы неизвестной: среднего роста, плотного телосло-
жения, брюнетка, на лицо не симпатичная, лицо полное продол-
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говатое, нос большой, брови черные широкие, на голове волосы 
черные, зачесывает набок, волос слегка волнистый, в возрасте 
около 30-32 лет. Одевается по-сельски в черную юбку и черный 
жакет, на голове повязан теплый платок черного цвета, обута в 
хромовые сапоги черного цвета простого покроя.

Особых примет я не заметила.
ВОПРОС: Вам пред[ъ]являются фотографии за №№ 1, 2, 3, 

4, 5, 6, на которых сфотографированы женщины. Кого Вы в них 
опознаете?

ОТВЕТ: Из пред[ъ]явленных мне фотографий я опознаю 
жену КУК Василия – Галю, которая сфотографирована на фото-
снимке под №3, более подробно о ней я уже показала выше.

На фотографии одиночке под №5 и групповой фотографии 
№6 я опознаю неизвестную женщину, которая с женой КУК 
Василия в 1947 году приезжала к нам в село Красне Львовской 
области, когда привозили ребенка Юрия, ее подробные приме-
ты я описала выше в данном протоколе допроса.

ВОПРОС: А что послужило причиной выезда Вашего 
мужа, КУК Ивана, и родителей отца, КУК Степана, матери, КУК 
Прасковьи, в гор[од] Трембовлю908, Тернопольской области?

ОТВЕТ: В связи с тем, что брат моего мужа, КУК Ивана, – КУК 
Василий, активно разыскивается органами Советской власти, а 
также в связи с этим преследуются и его родственники, поэтому 
родители КУК Василия и мой муж, КУК Иван, решили переме-
нить место жительства, т[о] е[сть] выехать туда, где их из насе-
ления никто не знает, этим самым избежать от преследования 
Советских органов.

ВОПРОС: А где проживали в гор[оде] Трембовля Ваш муж, 
КУК Иван, и родители, и чем они там занимались?

ОТВЕТ: Мой муж, КУК Иван, и родители в гор[оде] Трембовля 
проживали по улице Галицкая, 5 у переселенца из Польши Кит. 
Родители нигде не работали, а мой муж работал в начале тех-
норуком Райпромкомбината в гор[оде] Трембовля, а затем был 
переведен директором Райпромкомбината в районе Золотники, 
Тернопольской области.

ВОПРОС: В гор[оде] Трембовля еще кто проживает из быв-
ших жителей с. Красне?

ОТВЕТ: В гор[оде] Трембовля проживает бывший житель села 
Красне ЦЬОКАН Гилько, который выехал в г[ород] Трембовлю в 
1947 году с женой и двумя детьми дошкольного возраста.

908	 Тепер – м. Теребовля Тернопільської обл.
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ВОПРОС: Ваши родители, КУК Степан и КУК Прасковья, 
поддерживали какие-либо связи с ЦЬОКАН Гилько в гор[оде] 
Трембовля?

ОТВЕТ: Да! КУК Степан и КУК Прасковья с ЦЬОКАН в гор[о-
де] Трембовля поддерживают связь как односельчане, посеща-
ют друг друга квартиры.

Примерно, в 14-15 числах июня месяца с[его] г[ода] я 
выезжала в гор[од] Трембовля к своему мужу и родителям, КУК 
Степану и КУК Прасковье, как раз в субботу КУК Степан соби-
рался идти на базар, а КУК Прасковья заявила ему, чтобы он 
обождал ее, т[ак] к[ак] она тоже хочет идти на базар купить свечи 
и одновременно сказала, что ей необходимо зайти к ЦЬОКАНУ 
за сумкой.

Возвратившись с базара, КУК Степан и Прасковья домой 
только принесли одну свечку, фанерный ящик и сумку, которую 
взяли у ЦЬОКАНА.

Что они оставили у ЦЬОКАНА, для меня неизвестно.

Протокол с моих слов записан правильно, мною 
прочитан.

КУК

ДОПРОСИЛ:	 Ст[арший] О[перативный] Уполном[оченный] Отд[е
лени]я 2-Н Отдела УМГБ Л[ьвовской] о[бласти]

	 Ст[арший] лейтенант –	 /МАЛЮКОВ/
«30» июня 1949 г.

Подлин[н]ик протокола допроса находится в личном деле.
Копия с подл[и]нным верна: О[перативный] У[полномо

ченный] 1 отд[еления] 2-Н отд[ела] УМГБ Львов[ской] обл[асти] 
Мл[адший] лейтенант	 Гуца909

Архів ГУМВС ЛО. – Ф. 111. – Оп. 1. – Спр. Р-30612. Учетное дело 
на семью участника «ОУН»-«УПА» Кук Василия Степановича. – Арк. 
5-7. Завірена копія. Машинопис.

909	 Виділений курсивом текст дописаний молодшим лейтенантом Гуцом та 
завірений його підписом і печаткою.
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№ 104
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ УЛЯНИ КРЮЧЕНКО

6 липня 1949 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
6 июля 1949 года

КРЮЧЕНКО Юлии Никифоровны, 1920 
года рождения, уроженки села Еле
новки910, Солонянского района, Днепро
петровской области, гр[аждан]ка СССР, 
украинка, окончила 3 курса желез-
но-дорожного института в гор[оде] 
Днепропетровске, с 1943 года находи-
лась на нелегальном положении.

Об уголовной ответственности за дачу ложных показаний по 
ст. 89 УК УССР предупреждена.

ВОПРОС: Где, при каких обстоятельствах Вы задержаны?
ОТВЕТ: Я задержана 5 июля 1949 г. на хут[оре] Попельня911 

Золочевского района, Львовской области, в квартире жителя 
этого хутора, AНДРУЩАК Алексея Левковича.

ВОПРОС: С какого периода Вы укрываетесь в указанной 
квартире?

ОТВЕТ: В доме АНДРУЩАКА я укрываюсь с лета 1947 г.
ВОПРОС: Во время Вашего задержания у вас из[ъ]яты доку-

менты на имя МАКАРИН Евгении Ивановны, кому принадлежит 
эта фамилия и в связи с чем они у Вас оказались?

ОТВЕТ: Из[ъ]ятые у меня при задержании документы на 
имя МАКАРИН принадлежат неизвестной мне переселенке из 
Польши.

В связи с тем, что я являюсь участницей ОУН и женой 
одного из руководителей подполья ОУН на Украине  – члена 
Центрального «Провода» ОУН КУК Василия, по кличке «ЛЕМИШ», 
я проживаю на нелегальном положении с 1943 года.

Летом 1947 года по указанию КУК Василия я поселилась в 
специально подготовленной для меня мужем квартире на хут[о-

910	 Тепер – с. Оленівка Криничанського р-ну Дніпропетровської обл.
911	 Попельня – присілок с. Тростянець Золочівського р-ну Львівської обл.
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ре] Попельня и получила от него документы на имя МАКАРИН, 
согласно которых я по его указанию, проживая у АНДРУЩАК, 
выдавала себя за его племянницу, прибывшую из Польши.

ВОПРОС: Назовите Вашу действительную фамилию и род-
ственников?

OТВЕТ: Действительная фамилия моя КРЮЧЕНКО Юлия 
Никифоровна, 1920  г. рождения, родилась в с.  Еленовка, 
Солонянского района, Днепропетровской области. Мои род-
ственники – отец, КРЮЧЕНКО Никифор, выходец из крестьян-се-
редняков, мать, КРЮЧЕНКО, по национальности литовка, являет-
ся дочерью зажиточного кулака, проживают в Днепропетровской 
области. Имею сестру, КРЮЧЕНКО Любовь, проживающую в 
гор[оде] Днепропетровске.

ВОПРОС: Когда Вы были вовлечены в антисоветскую орга-
низацию украинских националистов.

ОТВЕТ: Вскоре после временной оккупации г[орода] 
Днепропетровска немецко-фашистскими войсками я установи-
ла связь с оуновским подпольем и в конце 1941 г. его участника-
ми была завербована в члены ОУН под кличкой «ОКСАНА».

ВОПРОС: Расскажите подробно о проводимой вами оунов-
ской деятельности?

ОТВЕТ: После того, как я дала свое согласие главарям под-
полья ОУН на проведение активной оуновской деятельности, в 
период 1942-[19]43 годов, я использовалась как содержатель-
ница ряда конспиративных квартир Днепропетровского област-
ного, а затем т[ак] н[азываемого] юного краевого «провода» 
ОУН, которым руководил прибывший из западных областей 
УССР, член центрального «Провода» ОУН «ЛЕМИШ».

Летом 1943 года я была назначена референтом пропаганды 
Криворожского окружного «Провода» ОУН, осенью 1943 года, в 
числе других 30-ти участников ОУН, была арестована гестапо. 
На следствии рассказала о своей принадлежности к ОУН и про-
водимой мной в тот период оуновской деятельности.

Офицеры гестапо пытались меня вербовать, но я не дала 
своего согласия.

В период нахождения под стражей гестаповцы насколько 
раз с моего согласия использовали меня, для поимки известных 
мне участников ОУН. Для этой цели переодевались в граждан-
скую форму и водили меня по городу Днепропетровску и всех 
лиц, которые приветствовали меня, немцы арестовывали.

Таким путем им удалось задержать несколько участников 
ОУН, которые впоследствии были арестованы.
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Из числа 30 арестованных вместе со мной, 28 человек были 
расстреляны немцами, а мне и еще одной участнице ОУН уда-
лось бежать из под стражи.

После бегства из тюрьмы я направилась на Уманьщину, где 
вновь связалась с «ЛЕМИШЕМ».

В конце 1943 года части Советской Армии окружили зна-
чительную немецкую группировку войск в районе Корсун-
Шевченковской. В окружений оказалось и значительное количе-
ство банд УПА и участников ОУН.

В числе одной из мелких групп мне удалось выбраться из 
окружения, после чего я направилась на Волынь. Почти в течении 
всего 1944 г. я, а также «ЛЕМИШ», укрывались в с. Дермань912, 
Мизочского района, Ровенской области и прилегающих лесах.

Здесь, по заданию «ЛЕМИША», я принимала оуновских 
курьеров, прибывших с Востока, а также участвовала в редакти-
ровании детского националистического журнала.

ВОПРОС: Назовите курьеров, прибывавших из востока к 
«ЛЕМИШУ», которых Вы принимали?

ОТВЕТ: Из числа курьеров, прибывших с востока к 
«ЛЕМИШУ», знаю:

1. ГЕЙКО Ирину по кличке «ЛЕСЯ», прибывшую с Днепропет
ровщины от одного из окружных проводников ОУН.

2. Участницу ОУН по имени ГАЛИНА913, 20 лет, дочь предсе-
дателя колхоза на Киевщине, которая прибыла с информацией 
от проводника по кличке «ОСТАП»914,

3. Участницу ОУН по имени Лида (не точно)915, 19 лет, отец 
которой был в УПА. Прибыла она от окружного проводника ОУН 
с Уманьщины.

Других курьеров не помню.
ВОПРОС: Продолжайте показания о проводимой Вами 

оуновской деятельности?
ОТВЕТ: Кроме того по заданию «ЛЕМИША» я лично выезжала 

на Днепропетровщину с заданием выяснения действительного 
положения в подполь[е]. После возвращения мной был состав-
лен доклад, в котором я отразила полный провал подполья на 
Днепропетровщине.

В период моего пребывания на Ровенщине принимала уча-
стие в попытке создать т[ак] н[азываемую] НВРО, инициаторами 

912	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл. 
913	 Особа підпільниці не встановлена.
914	 «Остап» – особа не встановлена.
915	 Особа підпільниці не встановлена.
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которого были: «ЛЕМИШ», «СЕРГЕЙ»916, «ЭНЕЙ»917 и др[угие] 
оуновские главари, находившиеся на освобожденной Советской 
Армией территории западных областей УССР.

В 1944 г. я вступила в интимные отношения с «ЛЕМИШЕМ» и 
с этого времени считаю себя его фактически женой.

В 1944 г. вместе с «ЛЕМИШЕМ» укрывалась на Подгаеччине, 
в основном в с[елах] Божиков918, Волощино919, Рудники920, а так 
же в Мужиловском лесу.

Находясь на Подгаеччине, по заданию «ЛЕМИША», я зани-
малась подготовкой кадров для работы в восточных обл[астях] 
УССР. В частности подготовила и отправила на Киевщину участ-
ницу ОУН по имени ОКСАНА921. Последняя еще в 1939-[19]40 гг. 
прибыла в Подгайцы922 из Киевщины, работала учительницей, 
вступила в банду и находилась где-то на Чортковщине. Ее под-
руга, также учительница, проживает в Подгайцах. В день Победы 
над Германией в 1945 г. она выступала на митинге в райцентре 
Подгайцы, Тернопольской области.

Кроме того в 1945 году я по заданию «ЛЕМИША» готовила 
для переброски в восточные области УССР активную участницу 
ОУН СКАСКИВ Галину Григорьевну.

В начале 1946 года, в связи с беременностью, по указанию 
«ЛЕМИША» от выполнения организационных заданий ОУН ото-
шла и в дальнейшем поддерживала систематическую связь с 
«ЛЕМИШЕМ», как с мужем.

ВОПРОС: Назовите места вашего укрытия?
ОТВЕТ: Как я указала выше, до 1946 г. я находилась вместе с 

КУК Василием и выполняла его указания.
В течение всего 1944 года вместе с «ЛЕМИШЕМ» укрыва-

лась в с. Дермань, Мизочского района, Ровенской области.
В 1945 году укрывалась на территории Подгаецкого района, 

Тернопольской области, в основном в селах Божиков, Волощино, 
Рудники и Можиловском лесу, где в то время укрывался также и 
«ЛЕМИШ».

С августа по декабрь 1945  г. периодически находилась 
во Львове по адресу Комсомольская №31 или 33 в квартире 

916	 «Сергій» – Михайло Степаняк.
917	 «Еней» – Петро Олійник.
918	 Тепер – с. Божиків Бережанського р-ну Тернопільської обл.
919	 Тепер – с. Волощина Бережанського р-ну Тернопільської обл.
920	 Тепер – с. Рудники Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
921	 Особа підпільниці не встановлена.
922	 Тепер – м. Підгайці Тернопільської обл.
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некого СИРКО, который имел жену и дочерей по имени Мария 
и Ольга.

С декабрь 1945  г. по март 1946  г. проживала также во 
Львове по ул[ице] Замкова у БЕЛОЙ Магдалины. На эту квартиру 
меня определила личная связная «ЛЕМИША» по кличке «ТЕТЯ» – 
Поляна Екатерина, жительница с. Рудники, Подгаецкого района.

В этот период жила по документам СКАСКИВ Галины 
Григорьевны, которые лично получила от последней.

После провала этой квартиры по рекомендации «ЛЕМИША» 
я поселилась у его троюродного брата по имени Андрей, 35-40 
лет, проживавшего со своей женой Иванной на Левандовке (при-
город Львова) по ул[ице] Коневская, 13. После ареста Андрея 
укрывалась у его соседа по ул[ице] Коневская, 15. Это был особ-
няк, владелец которого являлся старый поляк.

На квартире у Андрея и его соседа, проживала по паспорту 
на имя ЛЕВЕЦЬ Екатерины Онуфриевны, 1922 г[ода] рождения. 
Паспорт был добыт СИРКО Марией, через каких-то знакомых в 
7 отделении милиции г[орода] Львова за 5 тысяч рублей.

Со второй половины 1946г. и до лета 1947  г. укрывалась в 
с. Старое Мисто (около с. Подгайцы, Тернопольской области)923 
в доме местной жительницы по фамилии КАРМЕЛЮК. Дочь 
этой хозяйки по имени Михайлина являлась невестой участника 
личной охраны «ЛЕМИША» по кличке «СТЕПОВИК». Квартиру 
КАРМЕЛЮК систематически посещали «ЛЕМИШ» и его боевики.

В этой квартире я родила сына.
Летом 1947 года «ЛЕМИШ» за мной прислал двух боеви-

ков, в сопровождении которых я пришла в Золочевский район, 
Львовской области, где была определена под видом переселен-
ки из Польши на хуторе Попельня в доме АНДРУЩАК Алексея 
Леонтьевича и проживала до момента задержания по докумен-
там на имя МАКАРИН Евгении, которые получила от «ЛЕМИША».

ВОПРОС: Когда Вы точно познакомились с «ЛЕМИШЕМ»?
ОТВЕТ: С «ЛЕМИШЕМ» я впервые встретилась в с. Еленовка, 

Солонянского района, Днепропетровской области в 1942 г. куда 
он, как представитель центрального «Провода» ОУН, прибыл с 
группой оуновцев и возглавил т[ак] н[азываемый] южный крае-
вой «Провод» ОУН.

ВОПРОС: Кого Вы знаете из родственников «ЛЕМИША», 
какую с ними поддерживали связь?

923	 Тепер – с. Старе Місто Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.



409

ОТВЕТ: Из родственников «ЛЕМИША» знаю: его отца, КУК 
Степана, мать, КУК Прасковью. Они продолжительное время 
проживали в м[естечке] Красне, Львовской области.

Летом 1947 года я по указанию «ЛЕМИША» отвезла на вос-
питание к его родителям, проживающим в м[естечке] Красне, 
своего сына Юрия.

Вместе со мной ездила дочь хозяйки квартиры в с.  Старе 
Мисто – КАРМЕЛЮК Михайлина.

Позже я систематически встречалась с КУК Степаном и КУК 
Прасковьей и обеспечивала их материальными средствами. 
Последнее время родители «ЛЕМИША» по его указанию пере-
ехали на жительство в г[ород] Терембовлю924, Тернопольской 
области и проживали в доме переселенца из Польши по улице 
Галицкой, 5.

15 и 16 июня с[его] г[ода] я посетила их в г[ороде] Терембовля 
и передала им деньги для содержания своего сына, это была 
моя последняя встреча с сыном и родителями «ЛЕМИША». Их 
дальнейшую судьбу я не знаю.

ВОПРОС: Расскажите об известных Вам организационных 
связях «ЛЕМИША» и местах его укрытия?

ОТВЕТ: В период 1942-[19]43 гг. «ЛЕМИШ» в основном укры-
вался в г[ороде] Днепропетровске, а так же в Сталинской925, 
Ворошиловградской926, Николаевской, Кировоградской областях.

Из числа близких его организационных связей «ЛЕМИША» 
по тому периоду знаю кадрового украинского националиста 
КРИВОШАПКУ927, жителя одного из рудников Криворожья.

КРИВОШАПКА был вовлечен в ОУН лично членом централь-
ного «Провода» ОУН «ЛЕГЕНДОЙ»928. Позже по его просьбе и по 
указанию «ЛЕМИША» КРИВОШАПКА был назначен руководите-
лем областного «Провода» ОУН в Донбассе, где был известен 
под вымышленной фамилией КОЗОДУБ И КОЗОЛУП.

Жена КРИВОШАПКИ и дочь по имени Людмила так же явля-
лись активными участницами ОУН.

Людмила была вовлечена в ОУН лично мной. Затем она со 
специальным заданием «ЛЕМИША» выезжала в Одессу на связь 
к областному «проводнику» ОУН, где была ранена и позже пере-
правлена на Волынь к «ЛЕМИШУ».

924	 Тепер – м. Теребовля Тернопільської обл.
925	 Тепер – Донецька область.
926	 Тепер – Луганська область.
927	 Йдеться про Михайла Кривошапку.
928	 «Легенда» – Іван Климів.
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Лично «ЛЕМИШ», считая, что Людмила неспособна к работе 
в подполье и учитывая, что она была ранена, несколько раз аре-
стовывалась немцами, разрешил ей легализоваться и она уеха-
ла на жительство в Полтавскую область к своей бабушке.

Вся семья КРИВОШАПКИ хорошо знала «ЛЕМИША» и он их, 
между прочим, считал личными друзьями.

Где находится сам КРИВОШАПКА и его жена в настоящее 
время мне неизвестно.

Осенью 1943 г. «ЛЕМИШ» находился на Уманьщине вместе 
с отрядами УПА.

В 1944  г. начале 1945  г. «ЛЕМИШ» все время укрывался в 
с.  Дермань на квартирах БУХАЛО Теодоры, местного бандита 
«ЧЕРНОМОРЦА»929 и др[угих].

С начала 1945 г. и до весны 1947 г. «ЛЕМИШ» укрывался на 
Подгаеччине, в основном в Мужиловском лесу.

Я поддерживала связь с «ЛЕМИШЕМ» лично и через его 
связную, по кличке «ТЕТЯ».

Встречи осуществлялись в домах, а также в различных обу-
словленных местах.

В с.  Волощине, Подгаецкого района, Тернопольской обла-
сти, встречалась с «ЛЕМИШЕМ» у местной жительницы по имени 
Мария930, 35 лет, семья которой состоит из 14 летнего сына, а 
также отца и матери. Муж Марии уходил в «СС». Где он находит-
ся сейчас не знаю. Живет Мария недалеко от церкви и местного 
жителя по фамилии ВОВК931, семья которого состоит из жены по 
имени Мария, двух дочерей, а также отца и матери.

Мне известно, что руководитель боевки по охране 
«ЛЕМИША» – «ВАСИЛИЙ», он же «ДУБОВИЙ»932, в период нахож-
дения на Подгаеччине поддерживал интимные отношения с 
Марией, дарил ей фотокарточку, которая случайно мной была 
обнаружена и из[ъ]ята в момент нахождения в ее доме на рож-
дественные праздники в 1946 году.

Начиная с весны 1947  г. и до 1949  г., т[о] е[сть] до моего 
задержания, «ЛЕМИШ» укрывался на территории Золочевского 
района, Львовской области.

ВОПРОС: Вам известны точные места укрытия «ЛЕМИША» в 
Золочевском районе. Назовите их органам МГБ?

929	 «Чорноморець» – особа не встановлена.
930	 Йдеться про Марію Ковбасник.
931	 Особа не встановлена.
932	 «Василь»-«Дубовий» – Іван Демчук.
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ОТВЕТ: Точных мест укрытия «ЛЕМИША» я не знаю, однако 
предполагаю, что он укрывается где-то недалеко от хут[ора] 
Попельня, приблизительно в 8-10 км. Из разговоров с бое
виками «ЛЕМИША» мне известно, что они часто совершали 
ходки в направлении Бережанщины через с.  Зарваница933, где 
имеется единственный мост через реку, с.  Плугов934 и далее  – 
Козовской район. Кроме этой линии связи, существовала еще 
одна, которая также шла на запад, однако подробности о ней 
мне не известно.

ВОПРОС: Расскажите где, когда и по каким паролям Вы осу
ществляли встречи с «ЛЕМИШЕМ».

ОТВЕТ: Как я показала выше, начиная с весны 1947  г., 
«ЛЕМИШ» укрывался на территории Золочевского района, 
Львовской области.

В течении всего этого времени я лично контактировалась с 
ним. Встречи были довольно частыми (иногда 2-3 раза в месяц) 
и осуществлялись на обусловленных местах вблизи хут[ора] 
Попельня, Золочевского района и прямо на квартире, где я 
проживала.

Вызов меня на встречу «ЛЕМИШ», как правило, орга
низовывал через мертвый пункт, находившийся в 400 м от дома, 
где я жила.

В том случае, если мне необходимо встретиться с КУК 
Василием, я писала для него записку, в которой просила его 
назначить мне встречу и ложила ее на мертвый пункт связи.

Согласно договоренности с ним, его боевики каждый чет-
верг проверяли этот пункт связи, таким образом моя записка 
попадала к нему в четверг, а на следующий день, т[о] е[сть] в 
пятницу, он обычно ложил мне ответ, указывая время встречи.

Встречи КУК Василий, назначал на протяжении года на 
одном и том же месте, примерно в 50 метрах от указанного пун-
кта связи в разное время.

Обычно в назначенное им время я приходила в указанное 
место и ожидала 5-10  минут, затем ко мне подходили 2 или 3 
боевика из его охраны, расспрашивали меня спокойно ли в рай-
оне хутора и после положительного ответа через 3-5  минут ко 
мне подходил КУК Василий.

Во время наших встреч, как правило, нас охраняли 5-6  его 
боевик[ов], которые находились в 20-25 метрах от нас.

933	 Тепер – с. Зарваниця Золочівського р-ну Львівської обл.
934	 Тепер – с. Плугів Золочівського р-ну Львівської обл.
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Боевики «ЛЕМИША» были вооружены автоматическим ору-
жием.

Согласно договоренности с КУК Василием, я проверяла 
пункт связи каждую пятницу.

Если ему нужно было связаться срочно, то он приходил ко 
мне в квартиру в ночное время в сопровождении его боевиков.

Сам он заходил ко мне в комнату, а боевики находились на 
улице и несли охрану.

На протяжении 1946 года и до мая с[его] г[ода] КУК Василий 
очень часто приходил ко мне на квартиру в ночное время.

Встречи с КУК Василием были чисто семейного характера.
В одной из встреч в 1949 г. КУК Василий высказал мне, что 

ему очень надоело находиться в подполье ОУН, что и он имеет 
желание посетить какой либо город, кино, театр и жить нормаль-
ной жизнью.

Последний раз с мужем я встречалась в мае 1949 г. вблизи 
хут[ора] Попельня.

На случай потери связи со мной «ЛЕМИШ» дал мне адрес 
запасной явочной квартиры на хут[оре] Теребежье935, Олесского 
района, Львовской области, содержателем которой является 
ДЕНИЩУК Владимир. Я должна была явиться к ДЕНИЩУКУ по 
паролю:

«Я хочу купить виноградного вина».
Ответ  – «один литр 7 рублей, а два  – четырнадцать» и там 

ожидать, пока за мной кто-либо придет от «ЛЕМИША».
На последней встрече «ЛЕМИШ» предложил мне подо-

брать дом в с.  Колтов, Золочевского района и устроиться там 
на жительство. Под этим домом «ЛЕМИШ» заранее планировал 
сделать схрон и находится в нем зимой 1949-[19]50 гг.

Я подобрала такой дом, причем пустой, договорилась с 
председателем с[ельского] советом о переселении, однако 
перейти не успела в связи с задержанием.

ВОПРОС: Если органы МГБ Вам предложат вызвать КУК 
Василия на встречу с Вами для последующего его захвата, Вы 
это сделаете?

ОТВЕТ: Я согласна вызвать КУК Василия к себе на встречу, 
как можно скорее. Прошу при захвате принять все меры предо-
сторожности к сохранению ему жизни.

ВОПРОС: Назовите состав охранной боевки «ЛЕМИША».

935	 Тепер – с. Теребежі Буського р-ну Львівської обл.



413

ОТВЕТ: Количественный состав боевки по охране «ЛЕМИША» 
мне не известен.

Лично я знаю следующих участников личной охраны 
«ЛЕМИША»:

1. «ВАСИЛИЙ», он же «ДУБОВИЙ» (последний псевдоним) 
по имени Иван, 1910 г[ода] рождения, уроженец Сокальского 
района, Львовской области. Мать и отец его вывезены в 
Сибирь еще в 1940  г. Братья и сестра проживают по месту 
жительства.

«ВАСИЛИЙ»  – «ДУБОВИЙ» имеет среднее образование, 
является командиром боевки по охране «ЛЕМИША».

Приметы:	 среднего роста, блондин, лицо круглое, глаза 
синие.

2. «СТЕПОВИК»936, 1920 г[ода] рождения, уроженец Подгаеч
чины, в годы немецкой оккупации был полицейским по месту 
жительства, является хозяйственником боевки.

В с.  Старое Мисто, Подгаецкого района, проживает его 
невеста – КАРМЕЛЮК Михайлина.

Приметы:	 Высокого роста, шатен, лицо продолговатое, сам 
худощавый.

3. «МУХА»937 28-30 лет, уроженец Волыни. По словам 
«ЛЕМИША» это «лесной следопыт» боевки, прекрасно ориен-
тируется в лесу. По месту рождения имеет семью. В беседе со 
мной «МУХА» говорил, что сильно соскучился за сыном, которого 
не видел, якобы, с 1945 года.

Приметы:	 Выше среднего роста, шатен, лицо круглое.
4. «АНДРЕЙ»938  – 1920-[19]21 г[ода рождения], уроженец 

Подгаеччины, со средним образованием, физически слаб, боль-
ше занимается канцелярской работой.

Приметы:	 блондин, круглолицый, глаза синие.
Кроме того, знаю также боевиков по кличкам «ИГОРЬ»939, 

«ТУЧА»940, а также «ЧАБАН»941.
Все они, якобы, убиты. О «ЧАБАНЕ» знаю, что он уроженец 

Золочевского района, 26-27 лет, родные у него выселены в 
Сибирь.

936	 «Степовик» – Василь Лабунько.
937	 «Муха» – особа не встановлена.
938	 «Андрій» – Ярослав Семенко.
939	 «Ігор» – Іван Луців.
940	 «Туча» – особа не встановлена.
941	 «Чабан» – Йосип Пановик. 
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Других организационных и личных связей «ЛЕМИША», кро- 
ме указанных выше не знаю ввиду оторванности в последнее 
время от подполья ОУН и конспирации «ЛЕМИША».

Опрос произвели: НАЧ[АЛЬНИК] І ОТД[ЕЛЕНИЯ] 2-Н УМГБ 
Л[ЬВОВСКОЙ] О[БЛАСТИ]

	 КАПИТАН 	 /ШПОТАК/
	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ УПРАВЛЕ

НИЯ 2-Н МГБ УССР
	 ЛЕЙТЕНАНТ	 /ПУШКАРЬ/

ВЕРНО:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛЕНИЯ 
УПРАВЛЕНИЯ 2-Н МГБ УССР

	 ЛЕЙТЕНАНТ	 /МАТВЕЕВ/

ГДА СБУ.  – Ф. 65.  – Спр. С-7736  – Т. 7.  – Арк. 62-72. Копія. 
Машинопис.

№ 105
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ УЛЯНИ КРЮЧЕНКО

6 липня 1949 р.

Копия
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

6-го июля 1949 года, хутор Попельня942, Золочевского район, 
Львовской области.

Я, начальник 1 отделения 2-Н отдела УМГБ по Львовской 
области, капитан ШПОТАК, допросил задержанную:

КРЮЧЕНКО Ульяну Никофоровну, 1920 
года рождения, уроженку села Оле
нивка943, Солонянского района, Днепро
петровской области, украинку, беспар-
тийную, гр[аждан]ку СССР, окончила три 
курса железно-дорожного института в 

942	 Попельня – присілок с. Тростянець Золочівського р-ну Львівської обл.
943	 Тепер – с. Оленівка Криничанського р-ну Дніпропетровської обл.
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гор[оде] Днепропетровске, проживает в 
хут[оре] Попельня, Золочевского района, 
Львовской области.

Об ответственности за дачу ложных показаний по ст. 89 УК 
УССР предупреждена.

ВОПРОС: При задержании Вы назвали свою фиктивную 
фамилию, чем это об[ъ]яснить?

ОТВЕТ: Я это об[ъ]ясняю тем обстоятельством, что я  – 
Крюченко Ульяна, являюсь кадровой участницей ОУН и женой 
члена Центрального «Провода» ОУН – КУК Василия, псевдоним 
«ЛЕМИШ», он же «ЮРКО».

ВОПРОС: Расскажите с какого времени Вы являетесь чле-
ном ОУН

ОТВЕТ: Членом организации украинских националистов я 
являюсь с конца 1942 года, имею организационный псевдоним 
«ОКСАНА».

За время нахождения в ОУН я, первоначально, примерно до 
1943 года, являлась содержательницей явочной квартиры укра-
инских националистов в селе Сурско-Литовское944, Солонянского 
района, Днепропетровской области, а затем вошла в состав 
Криворожского Окружного «Провода» ОУН и руководила рефе-
рентурой пропаганды по воспитанию в националистическом 
духе учащейся молодежи.

В конце 1943 года я выехала на Волынь и, находясь в селе 
Дермань945, Мозычевского района, Ровенской области, в 1944 
году вышла замуж за КУК Василия, с которым я познакомилась 
еще в 1942 году на Днепропетровщине.

С этого момента я находилась все время со своим мужем – 
КУК Василием, в подполье ОУН и выполняла отдельные органи-
зационные поручения.

В 1945 году по настоянию своего мужа  – КУК Василия, 
я легализовалась по фиктивным документам и переехала на 
жительство в гор[од] Львов.

С этого момента я, по существу, никакой организационной 
работы не веду и периодически только встречаюсь со своим 
мужем – КУК Василием, псевдоним «ЛЕМИШ», он же «ЮРКО».

944	 Тепер – с. Сурсько-Литовське Дніпропетровського р-ну Дніпропет
ровської обл.

945	 Тепер – с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
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ВОПРОС: Где Вы укрывались во Львове?
ОТВЕТ: Находясь во Львове, я первоначально проживала по 

улице Комсомольская, дом № 31 или 33 у СИРКО, имя и отчества 
не знаю, а затем перешла на улицу Замковая, дом № 1, квартира 
10, к БИЛОЙ Магдалине, где проживала примерно 2 месяца и 
перешла на ул[ицу] Коневского дом №  15 (особняк), фамилию 
хозяина не помню, знаю только, что он жил один в целом особ-
няке.

В 1946 году у меня родился сын Юрий, после чего я пере-
шла на жительство в село Старое-Мисто946, Бережанского 
или Подгаецкого района, Тернопольской области и укрыва-
лась в доме жителя этого села КАРМЕЛЮК, имя и отчество 
не помню.

Летом 1947 года я, по указанию своего мужа, сына Юрия 
отвезла и оставила на воспитание его родителям  – КУК 
Степану и КУК Прасковье, проживающим в м[естечко] Красне, 
Львовской области, а сама возвратилась в Подгаетчину, откуда 
по ОУНовским каналам связи, в сопровождении двух боевиков 
из охраны моего мужа, прибыла в село Плугов, Золочевского 
района, где получила через председателя Плуговского сельсо-
вета справку о том, что я являюсь переселенкой из Польши и, 
в сопровождении этих же боевиков, прибыла в хутор Попельня, 
Трос[т]янецкого сельсовета, Золочевского района, где и прожи-
вала по настоящее время по фиктивным документам у жителя 
этого хутора, АНДРУЩАК Ивана Левковича, прибывшего в 1946 
году из Польши, как переселенец.

ВОПРОС: С кем Вы привозили своего сына Юрия в м[естеч-
ко] Красне?

ОТВЕТ: Своего сына Юрия в м.  Красне я привозила с 
дочерью своего хозяина КАРМЕЛЮК Михайлиной, проживав-
шей в то время в селе Старое-Мисто, Бережанского района, 
Тернопольской области.

ВОПРОС: Где в настоящее время проживает отец и мать 
Вашего мужа – КУК Василия?

ОТВЕТ: Отец моего мужа – КУК Степан, и мать, КУК Прасковья, 
проживают в м. Красне, Львовской области.

ВОПРОС: Вы говорите неправду. Органы МГБ располагают 
данными, что родные Вашего мужа выехали из Красне. Дайте по 
этому вопросу правдивые показания?

946	 Тепер – с. Старе Місто Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.
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ОТВЕТ: Да, действительно, отец, мать и брат моего мужа, 
КУК Иван, выехали и проживают в городе Трембовле947, 
Тернопольской области, по ул[ице] Галицкого, дом 5.

ВОПРОС: Вы лично были у родственников своего мужа в 
гор[оде] Трембовля?

ОТВЕТ: Да, примерно 15 или 16 июня с[его] г[ода] я посети-
ла КУК Степана и КУК Прасковью в гор[оде] Трембовле, которым 
отвезла деньги для содержания своего сына Юрия.

ВОПРОС: А теперь расскажите, когда и где Вы встречались 
со своим мужем, КУК Василием?

ОТВЕТ: Со своим мужем – КУК Василием, я последний раз 
встречалась в первой половине мая месяца с[его] г[ода] в лес-
ном массиве, расположенном в 500 метрах от хутора Попельня, 
Золочевского района.

ВОПРОС: Назовите лиц, через которых Вы связывались со 
своим мужем – КУК Василием?

ОТВЕТ: Для связи со своим мужем – КУК Василием, у меня 
никаких связных нет, так же как и для связи мужа – КУК Василия, 
со мной. Однако, для этой цели у нас существует мертвый пункт 
связи, который расположен в лесном массиве на возвышенно-
сти в 400 метрах от хут[ора] Попельня.

ВОПРОС: Расскажите подробно, каким образом Вы обусла-
вливаете встречи со своим мужем, КУК Василием, посредством 
мертвого пункта?

ОТВЕТ: В том случае, если мне необходимо встретиться со 
своим мужем  – Василием, я писала «грипс», в котором прошу 
своего мужа назначить мне встречу.

Этот «грипс» я ложу обычно в четверг в мертвый пункт связи, 
откуда в этот же день или на второй, т[о] е[сть] в пятницу, мой 
«грипс» забирают боевики мужа и в этот же день мой муж  – 
Василий ложит мне в этот пункт связи свой ответ, в котором 
сообщает о времени и месте встречи.

Время встречи Василий обычно назначает разное, но 
что касается места, то уже более года оно является одним 
и тем же  – это массивный лес вблизи хутора Попельня, 
Золочевского района, при чем от мертвого пункта примерно 
в 5-ти метрах.

Получив такой «грипс» через тайник от свего мужа, я в ука-
занный им в «грипсе» день и час прихожу на обусловленное 

947	 Тепер – м. Теребовля Тернопільської обл.
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место и жду, обычно, не более 5-10 минут, затем приходят ко 
мне, при чем, по обусловленному сигналу, два или три боеви-
ка из его охраны, расспрашивают, все-ли спокойно на пункте 
и вблизи пункта встречи, и после получения положительных 
ответов боевики уходят, а через 3-5 минут ко мне приходит мой 
муж – КУК Василий.

Во время наших встреч, как правило, нас охраняет боевка 
мужа, которая находится в 20-25 метрах от нас и состоит из 4-5 
бандитов, хорошо вооруженных автоматами, пистолетами и гра-
натами.

В том случае, если моему мужу  – КУК Василию, нужно со 
мной встретится, то обычно он или его боевики оставляют на 
мертвом пункте «грипс», который я проверяю каждую пятницу, 
забираю «грипс» и так же в назначенный день и часы в «грипсе» 
выхожу на встречу.

К этому хочу дополнить и то обстоятельство, что если моему 
мужу – Василию необходимо срочно со мной связаться, то он в 
ночное время приходил, при чем, неоднократно раз, особенно в 
1948 году, ко мне домой. Сам он заходил в комнату, а охраняю-
щие его бандиты оставались вокруг хаты.

ВОПРОС: Из Ваших показаний видно, что Вы довольно часто 
встречаетесь со своим мужем  – КУК Василием. Расскажите о 
характере Ваших встреч.

ОТВЕТ: Да, действительно, я со своим мужем Василием 
встречаюсь очень часто, примерно 2-3 раза в месяц, особенно, 
эти встречи были частые в 1947-[19]48 гг., т[ак] к[ак] в этот пери-
од времени в этих местах, т[о] е[сть] в лесном массиве, вблизи 
хутора Попельня советские войска совершенно не появлялись.

Что касается характера наших встреч, то я могу об[ъ]яснить, 
что они были чисто семейного характера, по организационным 
вопросам я старалась с мужем совершенно не беседовать, зная 
его, как сильного конспиратора, а он, в свою очередь, их тоже не 
затрагивал.

Следует только отметить, что мой муж  – КУК Василий, в 
одной из бесед уже в 1949 году высказал мне о том, что ему 
очень надоело находиться в подполье и он имеет большое жела-
ние посетить какой-нибудь горд, кино, театр, и жить нормальной 
жизнью.

Других разговоров, кроме чисто семейных, мы на встречах 
не затрагивали. 

ВОПРОС: Назовите состав охранной боевки КУК Василия?
ОТВЕТ: В состав охранной боевки КУК Василия входят:
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1. ДОРОШ Иван948, уроженец гор[ода] Днепропетровска, 
кадровый националист, псевдоним «Василий», является комен-
дантом боевки по охране КУК Василия и доверенным лицом 
последнего.

2. «ЧАБАН»949 – из Галиции, фамилию его, имя и отчество не 
знаю.

3. «МУХА»950, из Волыни, фамилию, имя и отчество не знаю, 
боевик.

4. «СТЕПОВИК»951, из Подгаецкого района, фамилию, имя и 
отчество не знаю, боевик.

5. «Андрей»952, тоже из Подгаецкого района, фамилию, имя и 
отчество не знаю, боевик.

Других бандитов, которые находились с моим мужем  – 
Василием, я не знаю, т[ак] к[ак] я их не видела, но полагаю, что в 
его охране находится гораздо больше бандитов, однако, выше-
названные мною бандиты являются наиболее доверенными его 
людьми и почти все время находятся при нем.

ВОПРОС: На случай провала Вашей квартиры на хут[оре] 
Попельня, Вы имеете запасную квартиру?

ОТВЕТ: На случай провала моей квартиры в хут[оре] Попельня 
я, согласно договоренности со своим мужем  – КУК Василием, 
имею запасную квартиру в селе Теребежье953, Олесского райо-
на, Львовской области, которая заранее подготовлена, очевид-
но, моим мужем или же по его заданию боевиками.

ВОПРОС: Кто является хозяином этой квартиры?
ОТВЕТ: Хозяином этой квартиры является житель села 

Теребежье, Олесского района  – ДЕНЕЩУК Владимир. Я лично 
его в лицо не знаю, однако, для явки к нему на жительство, мне 
мой муж Василий дал пароль.

ВОПРОС: Назовите пароль явки к ДЕНЕЩУК?
ОТВЕТ: По об[ъ]яснению моего мужа Василия, как только моя 

квартира в хуторе будет заподозрена, а я с ним не сумею быстро 
связаться по какой-либо причине, я обязана прибыть в с. Теребежье, 
разыскать ДЕНЕЩУК и сказать ему следующий пароль:

«Я хочу купить виноградного вина».

948	 Йдеться про Івана Демчука – «Василя».
949	 «Чабан» – Йосип Пановик.
950	 «Муха» – особа не встановлена.
951	 «Степовик» – Василь Лабунько.
952	 «Андрій» – Ярослав Семенко.
953	 Тепер – с. Теребежі Буського р-ну Львівської обл.
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Ответ: «Одна литра стоит 7 рублей, а другая – 14 рублей».
По этому паролю ДЕНЕЩУК Владимир меня обязан принять 

на квартиру.
ВОПРОС: Судя по Вашим показаниям, Вы можете связаться 

с мужем КУК Василием и просить встречи с ним. Так это?
ОТВЕТ: Да, действительно, я имею возможность через 

указанный мною мертвый пункт связаться со своим мужем 
Василием и просить его назначить мне встречу.

ВОПРОС: Если органы МГБ Вам предложат организовать 
встречу со своим мужем Василием для последующего его захва-
та, Вы это сделаете?

ОТВЕТ: Да, я полностью согласна организовать встречу сво-
его мужа – КУК Василия, при чем, как можно в ближайшее время. 
Однако, у меня к органам МГБ имеется большая просьба, чтобы 
при захвате мужа Василия были приняты все меры к сохранению 
его жизни.

ВОПРОС: Каким образом Вы думаете организовать встречу 
со своим мужем?

ОТВЕТ: Сегодня  – 6-го июля, среда, а завтра, как раз чет-
верг, это день, когда я по договоренности с мужем должна 
ложить ему «грипс».

Я напишу «грипс» такого содержания, чтобы мой муж обяза-
тельно вышел на место встречи и вложу этот «грипс» в тайник, 
муж этот «грипс» получит в четверг или в пятницу и я убеждена, 
что он обязательно мне назначит встречу, а возможно даже и 
придет ко мне домой, т[ак] к[ак] мы с ним уже продолжительное 
время, т[о] е[сть] с мая месяца с[его] г[ода] не виделись.

Дальнейшие действия по захвату моего мужа Василия и его 
охраны, должны быть с Вашей стороны.

Допрос прерван 7 июля 1949 года в 3.00.
Протокол с моих слов записан верно, мною прочи-
тан, в чем и расписываюсь.

Допросил:	 НАЧ[АЛЬНИК] 1 ОТДЕЛЕНИЯ 2-Н ОТДЕЛА УМГБ 
по ЛЬВОВСКОЙ ОБЛАСТИ – 

	 КАПИТАН	 (ШПОТАК)

Подлиник протокола допроса находится в аг[ентурном] деле 
[№] 74, УМГБ Л[ьвовской] о[бласти].

Копия с подлинным верна:
О[перативный] уполномоч[енный] 1 отд[елени]я 2-Н отд[е-

ла] УМГБ Л[ьвовской] о[бласти]
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Младш[ий] лейт[енант]				    Гуца954

Архів ГУМВС ЛО. – Ф. 111. – Оп. 1. – Спр. Р-30612. Учетное дело 
на семью участника «ОУН»-«УПА» Кук Василия Степановича.  – 
Арк. 8-14. Завірена машинописна копія.

№ 106
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ СТЕПАНА КУКА

19 січня 1950 р.

АК. 5.	 Копия

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
Обвиняемого – КУК Степана Матвеевича

От 19 января 1950 года
Допрос начат в 23.00.

ВОПРОС: Перечислите состав Вашей семьи.
ОТВЕТ: Моя семья состоит из следующих лиц:
1. Жены – КУК (девичья фамилия ПОСТ[О]ЛЮК) Прасковьи 

Федоровны, 1888 года рождения, уроженки села Красне955, 
Львовской области, в настоящее время арестована органами 
МГБ.

2. Сына  – КУК Василия Степановича, 1913 г[ода] рожде-
ния, уроженца села Красне, Львовской области, образование 
среднее, не знаю в каком году он окончил гимназию в гор[оде] 
Золочеве956, а затем там же продолжал работать в каком-то скла-
де. После окончания гимназии Василий поступил в Люблинский 
университет на заочное отделение, но университет не окончил, 
так как был осужден польскими властями за националистиче-
скую деятельность. В Люблине Василий проживал несколько 
месяцев, но в каком году, сейчас не помню.

ВОПРОС: С какого периода Ваш сын Василий знает 
КРАВЧУКА Романа?

954	 Виділений курсивом текст дописаний молодшим лейтенантом Гуцом та 
завірений його підписом і печаткою.

955	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
956	 Тепер – м. Золочів Львівської обл.
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ОТВЕТ: Мой сын, КУК Василий, знает КРАВЧУКА Романа с 
момента его учебы в Золочевской гимназии, т[о] е[сть] с 1925-
1926 года. До поступления в гимназию они знакомы не были.

ВОПРОС: Где скрывался КУК Василий в 1936-[19]37 гг., т[о] 
е[сть] после того, как впервые он ушел на нелегальное положе-
ние?

ОТВЕТ: Где скрывался КУК Василий в 1936 году и 1937 я не 
знаю. В 1936 году он еще находился в г[ороде] Золочеве, а куда 
потом ушел мне не известно.

ВОПРОС: Когда, с кем и при каких обстоятельствах КУК 
Василий бежал в 1939 году в генерал губернаторство?

ОТВЕТ: Не помню в каком месяце 1939 года, после того, как 
в западных областях была установлена Советская власть, мой 
сын Василий приехал в Красне ко мне вместе с КРАВЧУКОМ 
Романом и ВОЛЫНЧАКОМ957, имени его я не знаю, сослуживец 
Василия и в тот же вечер они все трое уехали во Львов, как мне 
сказал тогда Василий, и с тех пор он в Красне не приезжал до 
начала Отечественной войны. Позже я узнал, что он был все 
время в Польше. Об этом он сказал моей жене, т[о] е[сть] своей 
матери, когда приезжал в Красне в 1941 году. При каких обстоя-
тельствах он бежал в Польшу я сказать не могу, не знаю.

ВОПРОС: Продолжайте Ваши показания.
ОТВЕТ: 3. Сын – КУК Гилярий Степанович, 1915 года рожде-

ния, в 1937 или в 1938 гг. повешен польскими властями за убий-
ство помещика.

4. Сын – КУК Илья Степанович, 1918 года рождения, в 1939 
году был взят в польскую армию, где умер или убит во время 
войны.

5. Сын  – КУК Филимон Степанович, 1920 года рождения, в 
1940 году был осужден, за что я не знаю, в настоящее время про-
живает в Михайловском районе, Новосибирской области.

6. Сын – КУК Иван Степанович, 1924 года рождения, до моего 
ареста работал в районе Золотныки968, Тернопольской области, в 
Райпромкомбинате, где находится в настоящее время, не знаю.

7. Дочь – КУК-МЕДВЕДЬ Ева Степановна, 1917 года рожде-
ния, в 1946 г[оду] умерла, где ее муж – МЕДВЕДЬ Иван я не знаю, 
проживали они в гор[оде] Львове.

Больше детей у меня не было.

957	 Очевидно, йдеться про Теодора Оленчака – «Васильківа», керівника 
Золочівської повітової екзекутиви ОУН.

958	 Тепер – с. Золотники Теребовлянського р-ну Тернопільської обл.
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ВОПРОС: Перечислите всех Ваших братьев и сестер, а также 
их детей, где они в настоящее время находятся и чем занимают-
ся?

ОТВЕТ: Лично у меня было всего два брата: КУК Василий 
Матвеевич и КУК Иван Матвеевич.

Семья КУК Василия Матвеевича состояла из:
1. Жены  – КУК (девичья фамилия, не точно, БОЙКО) 

Ксения Гавриловна, в настоящее время проживает на хуторе 
Переставка959, Краснянского района, находится на иждивении 
сына – КУК Степана Васильевича.

2. Сына – КУК Степана Васильевича, свыше 40 лет, прожи-
вает на хуторе Переставка, Краснянского района, работает в 
колхозе.

3. Сына – КУК Михаила Васильевича, 35-40 лет, проживает 
в селе Утишкив960, Краснянского района, арестован органами 
МГБ, в каком году, не знаю. Жена его, имени не знаю, проживает 
в селе Утишкив.

4. Дочери  – КУК Марии Васильевны, лет 50, проживает в 
селе Красне, работает в своем хозяйстве, детей не имеет, ее 
муж, фамилию не знаю, лет 20 тому назад выехал за границу и с 
тех пор о нем никаких известий нет.

5. КУК Стефания Васильевна, свыше 30 лет, проживает в 
хуторе Переставка, работает в колхозе, мужа у нее не было и 
детей нет.

6. Дочери – КУК Павлины Васильевны, 25-26 лет, проживает 
на хуторе Переставка, чем занимается не знаю, незамужняя.

Больше детей у КУК Василя Матвеевича961 не было
ВОПРОС: Перечислите семью КУК Степана Васильевича.
ОТВЕТ: Семья КУК Степана Васильевича состоит из жены 

Марии, уроженки села Ст[о]ронибабы962, девичью фамилию не 
знаю, сына Андрея Степановича963 около 20 лет, в настоящее 
время служит в Советской Армии, сына Василия Степановича� – 
17-18 лет, проживает вместе с отцом и еще трое маленьких детей.

ВОПРОС: Продолжайте Ваши показания.
ОТВЕТ: КУК Иван Матвеевич, как и КУК Василий Матвеевич, 

умер, его семья состоит из:

959	 Тепер – прис. Переставки с. Утішків Буського р-ну Львівської обл.
960	 Тепер – с. Утішків Буського р-ну Львівської обл.
961	 У тексті: Степана Васильевича.
962	 Тепер – с. Сторонибаби Буського р-ну Львівської обл.
963	 У тексті: Васильевича.
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1. Жены  – КУК (девичья фамилия КОМАР) Ксения 
Кондратьевна, проживает в селе Красне с дочерью Софией, 
занимается своим хозяйством.

2. Сына  – КУК Андрея Ивановича, умер в 1945 году или в 
1946, его жена КУК (девичья фамилия СТОРОЖУК) Ярослава с 
дочерью Ириной 17-18 лет, проживает в селе Красне.

3. Сына  – КУК Петра Ивановича, 37-38 лет, проживает в 
с. Красне, работает на железной дороге, вместе с ним прожива-
ет его жена Стефания Павловна (девичья фамилия ЛАДА) и двое 
малолетних детей.

4. Дочери – КУК Стефании Ивановны – 27-28 лет, проживает 
в Красне с матерью, работает на железной дороге, мужа у нее 
не было и нет.

У Ивана было еще два сына Гринько – умер 15-20 лет назад 
и Михаил – погиб во время польско-немецкой войны.

ВОПРОС: Назовите всех братьев и сестер Вашей жены, а так 
же их детей, где они в настоящее время находятся и чем зани-
маются.

ОТВЕТ: У моей жены, ПОСТОЛЮК-КУК Прасковьи, было 
всего 4 брата и 3 сестры.

1. Брат, ПОСТОЛЮК Андрей Федорович, 75-76 лет, про-
живает в с.  Красне, занимается своим хозяйством, вместе с 
ним проживает его жена Текля и его сын – ПОСТ[О]ЛЮК Петр 
Андреевич, около 40 лет, проживает в селе Красне, работа-
ет на железной дороге, с ним проживает жена ПОСТ[О]ЛЮК 
(девичья фамилия ДЛУБОК) Мария Павловна и двое или трое 
детей.

У ПОСТ[О]ЛЮК Андрея есть еще две дочери:
а) Дочь, Грепа-ПОСТ[О]ЛЮК Павлина Андреевна, прожива-

ет в с. Красне с мужем, ГРЕПА Михаилом Петровичем, который 
работает на железной дороге, ему свыше 40 лет, есть у них 
малолетние дети, но сколько их я не знаю.

б) Дочь, ПОСТ[О]ЛЮК Анна Андреевна, свыше 30 лет, про-
живает в с. Красне с отцом, мужа у нее законного нет и не было, 
есть у нее сын, но от кого он я не знаю.

2. Брат, ПОСТ[О]ЛЮК Василий Федорович, лет 30 тому 
назад умер, семьи у него не было.

3. Брат, ПОСТ[О]ЛЮК Степан Федорович, погиб во время 
первой империалистической войны.

4. Брат, ПОСТ[О]ЛЮК Оксентий Федорович, убит в период 
немецкой оккупации с сыном. Осталась его жена, ПОСТ[О]-
ЛЮК-ТИКТОР Софья Никитовна, и дочь  – ПОСТ[О]ЛЮК Ирина 
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Оксентьевна, свыше 20 лет, последняя училась в гор[оде] Львове 
в какой то школе на зубного врача, а ее мать проживает в селе 
Красне.

5. Сестра – ПАСОЧНИК (ПОСТ[О]ЛЮК) Тетьяна Федоровна, 
около 70 лет, проживает в селе Красне, ее муж умер около 20 лет 
назад. Ее дети:

а) ПАСОЧНИК Семен Атанасович – около 50 лет, проживает 
в селе Красне, работает на железной дороге, с ним проживает 
жена, ПАСОЧНИК (девичья фамилия КРАВЧУК), имени не помню, 
по отчеству Филипповна и двое малолетних детей.

б) ПАСОЧНИК Степан Атанасович, свыше 40 лет, проживает 
в селе Красне, работает на железной дороге, с ним проживает 
жена ПАСОЧНИК (девичья фамилия ЗЕЛЕНЕНЬКА) имени не 
помню, отчество Ивановна, и дети малолетние, но сколько не 
знаю.

6. ВОРОНОВСКАЯ-ПОСТ[О]ЛЮК Павлина Федоровна, 
свыше 60 лет, проживает в селе Красне вместе с мужем, 
ВОРОНОВСКИМ Григорием Федоровичем, работает в колхо-
зе. У них есть дочь КОМАР-ВОРОНОВСКАЯ Анна Григорьевна, 
ее муж, КОМАР Василий Иванович, свыше 40 лет, работает на 
железной дороге. У них есть дочь Ирина 17-18 лет, учится в 
школе.

7. Сестра – ВОВК-ПОСТ[О]ЛЮК Александра Федоровна, 
около 60 лет, 3-4 года [тому] выселена в Сибирь, где умер-
ла. Ее муж ВОВК Степан Иванович выселен вместе с ней. Их 
дети:

а) Дочь, ВОВК-ЛАСКА Прасковья Степановна, свыше 30 лет, 
проживает в селе Красне. Ее муж, ЛАСКА Владимир Иванович 
работает на железной дороге.

б) Дочь, ВОВК-ВОРОНОВСКАЯ Анастасия Степановна, 
около 40 лет, проживает в с.  Красне, ее муж, ВОРОНОВСКИЙ 
Владимир Степанович, в период немецкой оккупации ушел в 
подполье ОУН и не вернулся до настоящего времени, где он 
находится, не знаю.

в) Дочь, ВОВК-МИЛЯНОВСКАЯ София Степановна, 28-30 
лет, выслана в Сибирь с отцом. Ее муж, МИЛЯН[ОВ]СКИЙ 
Степан Прокофьевич, работает на железной дороге, он не был 
выслан, так как после их женитьбы через неделю ВОВК были 
высланы.

г) Дочь, ВОВК Анна Степановна, 25-26 лет, в 1949 году 
работала и проживала во Львове, где находится сейчас не 
знаю.
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д) Сын, ВОВК Петр Степанович, свыше 20 лет, в настоящее 
время находится в банде ОУН, где скрывается, не знаю, знаю, 
что в районе Красне.

Больше детей у ВОВК-ПОСТ[О]ЛЮК не было и нет.
Протокол допроса с моих слов записан верно, мне вслух 

прочитан.
КУК.

Допрос окончен в 02 ч[асов] 20.[0]1.[19]50 г.

Допросил:	 СОТРУДНИК УМГБ ЛЬВОВСКОЙ ОБЛ[АСТИ]
	 МАЙОР

(КОНОПЛЯНКО)

ГДА СБУ.  – Ф. 65.  – Спр. С-7736  – Т. 7.  – Арк. 236-241. Копія. 
Машинопис.

№ 107
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ СТЕПАНА КУКА

20 січня 1950 р.

6-гх

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
Обвиняемого КУК Степана Матвеевича

от 20 января 1950 года
допрос начат в 22 ч[асов] 30 м[инут]

ВОПРОС: Где находится в настоящее время Ваш сын, КУК 
Василий Степанович?

ОТВЕТ: Мой сын, КУК Василий Степанович, в настоящее 
время находится на нелегальном положении, т[е] е[сть] в банде 
ОУН, однако где конкретно он скрывается и какое положение в 
ОУН он занимает, я сказать не могу, так как не знаю. На нелегаль-
ное положение КУК Василий Степанович ушел еще в 1937 году.

ВОПРОС: Назовите родственников жены КУК Михаила 
Васильевича и жены КУК Степана Васильевича?

ОТВЕТ: Родственников жены КУК Михаила Васильевича я не 
знаю, так как они происходят из других сел Краснянского района 
и мне с ними встречаться не приходилось. Жена КУК Михаила 
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происходит из с. Утишкив965, а КУК Степана из села Ст[о]рони-
бабы966.

ВОПРОС: Назовите родственников жены КУК Андрея 
Ивановича?

ОТВЕТ: Из родственников КУК Андрея Ивановича  – 
СТОРОЖУК Ярославы Андреевны, мне известны ее отец, 
СТОРОЖУК Андрей, отчества не знаю, в настоящее время про-
живает в с. Красне967 с отцом, мужа у нее нет и не было, занима-
ется своим хозяйством. Мать умерла 8-10 лет назад.

У СТОРОЖУК Ярославы был брат, СТОРОЖУК Михаил 
Андреевич, который при отступлении немцев бежал с ними в 
Германию в 1944 году и с тех пор я его не встречал и не знаю где 
он находится. Больше у СТОРОЖУК Андрея детей не было.

ВОПРОС: Кого Вы знаете их родственников жены КУК Петра 
Ивановича?

ОТВЕТ: Из родственников КУК Петра Ивановича  – ЛАДА 
Стефании Павловны в с.  Красне, проживает одна ее сестра 
ШМАНДРАК-ЛАДА Мария Павловна, около 50 лет, детей не 
имеет, ее муж, ШМАНДРАК Павел, убит в 1944 или 1945 году, 
кем он убит, я не знаю. Ночью пришли, взяли его и увели, а потом 
в лесу нашли его труп. Отец и мать ЛАДА Стефании давно умер-
ли, братьев у нее не было.

ВОПРОС: Где проживают и чем занимаются родственники 
жены ПОСТОЛЮК Петра Андреевича?

ОТВЕТ: У жены, ПОСТОЛЮК-ДЛУГОШ Марии Павловны, в 
с. Красне проживает мать, ДЛУГОШ Эмилия Петровна, 60-65 лет 
и три сестры, имена которых я не знаю, одна из них проживает с 
матерью, не замужняя, а две вышли замуж, одна за ЛОТОЦКОГО 
Петра, отчество не знаю, проживает в с.  Красне, работает на 
железной дороге, ему около 40 лет. Вторая сестра вышла замуж 
за МАКСЫМИВ Василия Ивановича, 38-40 лет, проживает в 
с. Красне, инвалид, обоих ног нет до колен.

ВОПРОС: Назовите всех родственников мужа ГРЕПА-
ПОСТОЛЮК Павлины Андреевны?

ОТВЕТ: Из родственников мужа ГРЕПА-ПОСТОЛЮК Павлины 
Андреевны – ГРЕПА Михаила Петровича в с. Красне проживает 
мать – ГРЕПА Анна, отчества не знаю, 68-70 лет и сестра ГРЕПА, 

964	 У тексті: Васильевича.
965	 Тепер – с. Утішків Буського р-ну Львівської обл.
966	 Тепер – с. Сторонибаби Буського р-ну Львівської обл.
967	 Тепер – смт. Красне Буського р-ну Львівської обл.
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имя и отчество не знаю, около 40 лет, мужа нет, и не было, про-
живает с матерью. Братьев у него, насколько мне известно, не 
было.

ВОПРОС: Кто из родственников жены ПОСТОЛЮК Оксентия 
Федоровича проживает в с. Красне?

ОТВЕТ: Из родственников жены ПОСТОЛЮК Оксентия 
Федоровича – ТИКТОР Софии Никитишны, мне известны следу-
ющие:

Мать ТИКТОР Наталья Ивановна, 70-75 лет, проживает в 
с.  Красне, нигде не работает, сестра, ЧЕРЕВКО Мария Ники
тишна, 38-40 лет, проживает в с.  Красне, вместе с мужем, 
ЧЕРЕВКО Михаилом Андреевичем, свыше 40 лет, работает на 
железной дороге и сыном, Мирославом Михайловичем, 20 лет, 
сын учится где-то в гор[оде] Львове. Есть ли у них еще дети, я 
не знаю.

Сестра, ПОДКОВСКАЯ Ольга Никитишна, свыше 30 лет, про-
живает в с. Красне, ее муж в 1948 году арестован органами МГБ, 
его фамилия ПОДКОВСКИЙ Владимир Григорьевич, у них был 
один ребенок.

Сестра, КРАВЧУК Ксения Никитишна, 35-40 лет, проживает в 
с. Красне, ее муж, КРАВЧУК Григорий Павлович, 45-46 лет, рабо-
тает на какой-то базе в Красне.

Сестра, МИЛЯНОВСКАЯ Анна Никитишна, выселена в 
отдаленные области СССР 3-4 года назад вместе с мужем, 
МИЛЯНОВСКИМ Андреем.

Брат, ТИКТОР Андрей Никитович, в 1940 году арестован 
органами Советской власти, за что не знаю и сейчас неизвестно 
где он находится.

Брат, ТИКТОР Иван Никитович, еще до 1939  г. работал 
редактором какой-то украинской националистической газеты в 
гор[оде] Львове, выпускал разные книги, брошюры, где он нахо-
дится в настоящее время я не знаю.

Больше из родственников жены, ПОСТОЛЮК Оксентия 
Федоровича, я никого не знаю, отец ее умер давно.

ВОПРОС: Кого Вы знаете из родственников жены ПАСОЧНИК 
Семена Атанасовича?

ОТВЕТ: Из родственников жены ПАСОЧНИКА Семена 
Атанасовича – КРАВЧУК Анны Филипповны, я знаю следующих:

Мать  – КРАВЧУК Горпина, свыше 70 лет, проживает в 
с.  Красне, у нее от первого мужа, МИЛЯНОВСКОГО Оксентия, 
который умер, есть два сына: МИЛЯНОВСКИЙ Петр Оксентьевич, 
около 50 лет, все время он проживал в гор[оде] Львове, семьи 
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его я не знаю. МИЛЯНОВСКИЙ Степан Оксентьевич, около 40 
лет, проживает в м[естечке] Красне, работает на железной доро-
ге, семью его также не знаю.

ВОПРОС: Назовите родственников жены ПАСОЧНИК Степана 
Анатасовича?

ОТВЕТ: В с. Красне проживает в настоящее время мать жены 
ПАСОЧНИК Степана – ЗЕЛЕНЕНЬКА и брат ЗЕЛЕНЕНЬКИЙ, имени 
точно не помню, кажется мне, что его имя Иван, работал конюхом 
в МВД или МГБ, точно не знаю, других ее родственников не знаю.

ВОПРОС: Кого Вы знаете из родственников мужа 
ВОРОНОВСКОЙ Анны Григорьевны?

ОТВЕТ: Из родственников мужа ВОРОНОВСКОЙ Анны 
Григорьевны – КОМАР Василия Ивановича я знаю одного брата, 
КОМАР Степана Ивановича, около 40 лет, проживает в с. Красне, 
[работает] на железной дороге, семью его я не знаю.

ВОПРОС: Назовите родственников мужа ВОВК-ЛАСКА 
Прасковьи Степановны?

ОТВЕТ: Из родственников мужа ВОВК-ЛАСКА Прасковьи 
Степановны я знаю только одного брата, ЛАСКА Филько Ивановича, 
около 50 лет, работает в райфинотделе в с. Красне, проживает в 
с. Ферлиевка968, Краснянского района, семьи его я не знаю.

ВОПРОС: Назовите родственников мужа ВОВК-ВОРО
НОВСКОЙ Анастасии Степановны?

ОТВЕТ: В с.  Красне из родственников мужа ВОВК-ВОРО
НОВСКОЙ Анастасии Степановны проживает мать, ВОРОНОВ
СКАЯ Текля Даниловна, свыше 70 лет, нигде не работает, брат, 
ВОРОНОВСКИЙ Гилярий Степанович, около 50 лет, проживает в 
с. Красне, работает в колхозе, вместе с ним проживает его жена, 
ВОРОНОВСКАЯ-ЛАСКА Мария, отчества не знаю, сын 16-17 лет, 
имя не знаю, дочь Надежда 24-25 лет, вышла замуж в с. Ст[о]
ронибабы, но за кого я не знаю. Второй брат, ВОРОНОВСКИЙ 
Михаил Степанович, около 40 лет, проживает в с.  Ферли[е]вка 
Краснянского района, работал в Райпромкомбинате, семьи его 
я не знаю.

ВОПРОС: На предыдущем допросе Вы не указали брата 
вашей жены, ПОСТОЛЮК Тимофея Федоровича, расскажите о 
составе его семьи?

ОТВЕТ: Да, сознаюсь, что я упустил еще одного брата моей 
жены, это ПОСТОЛЮК Тимофея Федоровича, 66 лет, проживаю-

968	 Тепер – с. Мармузовичі Буського р-ну Львівської обл.
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щего в с. Красне, работающего в колхозе. Вместе с ним прожи-
вает его жена, ПОСТОЛЮК-ВОВК Мария Ивановна, около 60 лет.

У него имеется дочь, ЧЕРЕВКО-ПОСТОЛЮК Михайлина 
Тимофеевна, 30 лет, ее муж, ЧЕРЕВКО Василий Федорович, в 
1944 году при отступлении немцев бежал вместе с ними и не 
возвратился, работал он на железной дороге, из его родствен-
ников никого не знаю, знаю, что у него были две сестры, одна 
из них вышла замуж за ДОВБИНЯКА, имя и отчество не знаю, 
проживает в с. Красне, а вторая сестра незамужняя.

ВОПРОС: Кто из перечисленных выше лиц, а так же в прото-
коле от 19.[0]1.1950 г. поддерживал или поддерживает связь с 
бандитами?

ОТВЕТ: Кто из них поддерживает или поддерживал связь 
с бандитами я не знаю, заходили к кому-либо из них бандиты, 
этого тоже сказать не могу.

Допрос окончен в 2 ч[аса] 30 м[инут] 21.[0]1.[19]50 г.
Протокол с моих слов записан верно и мне вслух 
прочитан.

Подпись

Допросил:	 Сотрудник УМГБ Львовской обл[асти]
	 Майор	 (КОНОПЛЯНКО)

ГДА СБУ.  – Ф. 65.  – Спр. С-7736  – Т. 7.  – Арк. 242-246. Копія. 
Машинопис.

№ 108
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

7 жовтня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 7 октября 1952 года
гор[од] Львов

допрос начат в 14 ч[асов].

ВОПРОС: Вчера на допросе вы показали, что зиму 1951-
1952  гг. вы укрывались совместно с КУКОМ969. Назовите след-
ствию эти места?
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ОТВЕТ: Я и сейчас не отрицаю того, что укрывался зимой 
совместно с КУКОМ, но назвать этих мест сейчас не могу, так 
как не помню.

ВОПРОС: Зачем пытаетесь обманывать следствие? 
Показывайте, где укрывается КУК?

ОТВЕТ: Хорошо, я назову эти места, но находится ли там КУК 
в настоящее время, утверждать не берусь, так как расстался с 
ним еще в мае 1952 года и больше не встречался.

ВОПРОС: Называйте.
ОТВЕТ: Чтобы сохранить последовательность своих показа-

ний в этом вопросе я хочу рассказать все по порядку.
ВОПРОС: Рассказывайте.
ОТВЕТ: В октябре 1951 года курьерская группа ОУН доста-

вила меня на один из пунктов, где приняли меня боевики КУКА 
и повели в лесной массив между селами Колтув970 и Тростянец 
Малый971, Золочевского района, Львовской области, где в север-
ной его части, на окраине находился бункер КУКА. Здесь я 
с КУКОМ пробыл два дня, а затем, выйдя на пункт встречи, 
в сопровождении боевика КУКА «ТАРАСА»972 и руководителя 
Тернопольского окружного «провода» ОУН «ОЛЕСЯ»973, напра-
вились на Тернопольщину, где, севернее с. Березовица Мала974, 
Збаражского района, Тернопольской области, в поле, возле три-
гонометрической вышки поместились в другой бункер, в кото-
ром нас ожидала жена КУКА, назвавшая себя Верой.

В этом бункере я вместе с КУКОМ и его женой находи-
лись примерно с 10 октября до 25 ноября 1951 года, а когда 
начал падать снег нас всех перевели в соседнее село Курники-
Иванченски975 и поместили в бункер, который был построен под 
конюшней. Хозяйкой дома являлась вдова, фамилии не знаю, 
которая имела 17-летнего сына по имени Богдан.

Пробыв в бункере около 2 недель, местные участники ОУН 
под руководством районного «проводника» «ЧУБАТОГО»976 пере-
вели меня в другой [бункер] в том же селе, а в прежнем остались 

969	 Йдеться про Василя Кука – «Леміша».
970	 Тепер – с. Колтів Золочівського р-ну Львівської обл.
971	 Тепер – с. Тростянець Золочівського р-ну Львівської обл.
972	 «Тарас» – особа не встановлена.
973	 «Олесь» – Іван Комар.
974	 Тепер – с. Мала Березовиця Збаразького р-ну Тернопільської обл.
975	 Тепер – с. Іванчани Збаразького р-ну Тернопільської обл.
976	 «Чубатий» – особа не встановлена, керівник Збаразького районного 

проводу ОУН.
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зимовать КУК, его жена, боевик «ТАРАС»977 и местный участник 
ОУН «МЫКОЛА»978.

ВОПРОС: Куда же Вас поместили?
ОТВЕТ: Я был помещен на зимовку в бункер, который разме-

щался под стодолой в доме лесника. Вместе со мной зимовали 
«ЧУБАТЫЙ», «ВАСЫЛЬ»979 и «АНДРЕЙ»980. Иногда наш бункер 
посещал участник ОУН «МЫКОЛА», скрывавшийся, как я показал 
выше, с КУКОМ, его женой и боевиком «ТАРАСОМ».

За весь зимний период я никуда не выходил из бункера и 
только лишь в апреле 1952 года, накануне религиозного празд-
ника пасхи мы все вместе перешли обратно в бункер, в котором 
укрывался КУК.

12 или 13 мая 1952 года я, КУК, его жена, боевик «ТАРАС» в 
сопровождении «ЧУБАТОГО» вышли на пункт связи, откуда нас 
направили по линии связи и 22 мая мы вновь прибыли к бункеру, 
что расположен в лесу между селами Колтув и Тростянец Малый.

ВОПРОС: Как долго вы находились в этом бункере?
ОТВЕТ: Разрешив с КУКОМ все организационные вопросы 

и получив от него указание возглавить руководство оуновского 
подполья, т[ак] н[азываемых] Карпатского и Львовского краевых 
«проводов», я 26 мая с[его] г[ода] его покинул в этом бункере и 
по линии организационной связи направился на Рогатинщину, 
чтобы приступить к руководству и организации антисоветской 
работы на порученной мне территории.

ВОПРОС: Еще какие известны вам места укрытия КУКА?
ОТВЕТ: Я назвал правдиво все места укрытия, в которых мне 

приходилось бывать вместе с КУКОМ. Других мест его укрытия 
я не знаю.

ВОПРОС: Вы бы смогли на местности указать все перечис-
ленные Вами укрытия?

ОТВЕТ: Конечно, смог бы. Но потребовалось бы продол-
жительное время для поисков бункера между селами Колтув и 
Тростянец Малый, так как он находится в лесу и хорошо зама-
скирован.

Допрос окончен в 18 час.
Протокол с моих слов записан правильно и мною 
лично прочитан.

В. ОХРИМОВИЧ.

977	 Очевидно, йдеться про Михайла Заяця – «Тараса».
978	 «Микола» – особа не встановлена.
979	 «Василь» – особа не встановлена.
980	 «Андрій» – особа не встановлена.
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ДОПРОСИЛИ:	НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛА СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ	 (ГУЗЕЕВ)
	 Зам[еститель] Нач[альника] отдела Управления 

МГБ УССР
	 Капитан Госбезопасности	 (БЕЛЯЧЕНКО)

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 
находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н 
МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

«8» октября 1952 года

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 1. – Арк. 64-70. Оригінал. Рукопис; Там 
само. – Арк. 59-63. Завірена машинописна копія.

№ 109
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

13 жовтня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
ОХРИМОВЧА Василия Остаповича

от 13 октября 1952 года.
гор[од] Львов.

Допрос начат в 22 ч[асов] 15 мин[ут].

ВОПРОС: Почему Вы скрываете линию связи, которая шла 
от вас к КУКУ981?

ОТВЕТ: Этим вопросом занимался мой боевик «ДЕМЬЯН»982 
и я не знаю, где проходит эта линия связи.

ВОПРОС: Неправда. Такую ответственную связь вы лично 
знали и рассказывайте, каким путем она осуществлялась?

981	 Йдеться про Василя Кука – «Леміша».
982	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський.
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ОТВЕТ: Признаюсь, что я пытался скрыть от следствия 
линию связи к КУКУ, поскольку должен был при этом назвать 
людей курьерской группы.

ВОПРОС: Не только это, а и многое другое вы еще скрываете 
от следствия. Показывайте, где проходит линия связи к КУКУ?

ОТВЕТ: Я теперь ничего не буду скрывать, и в дальнейшем 
на все интересующие следствие вопросы буду рассказывать 
только правдиво.

Линия связи от меня к КУКУ проходила по территории 
Бережанского и Зборовского районов, Тернопольской области. 
Здесь находилось два пункта связи, на одном из которых курьер-
ская группа связывалась с моими людьми, а на другом – с людь-
ми КУКА, в частности с «ТАРАСОМ»983.

Первый пункт до августа 1952 года находился в лесном 
массиве юго-западнее села Нараева984, но ввиду того, что курье-
рам было далеко ходить и каждый раз переправляться через 
реку Нараевку, пункт в августе был перенесен на левый берег 
реки Нараевки, на восток от села Шкляна Гута985, возле хутора 
Ступник986, в лесном массиве, 500 метров от дороги. На этом 
пункте я никогда не был, но приблизительно его расположение 
знаю из рассказа «ДЕМЬЯНА».

Здесь, на Бережанщине, на пункте мои люди осуществляли 
встречи с курьерской группой.

Второй пункт расположен в малом лесу за рекой Стрипой, 
восточнее с.  Плесняны987, Зборовского района, Тернопольской 
области, как раз на средине центральной просеки. 

На этом пункте курьеры встречались с «ТАРАСОМ».
ВОПРОС: Кто входил в состав курьерской группы?
ОТВЕТ: Возглавлял группу «БАЙДА»988, с которым находи-

лись оуновцы «ОРАЧ»989 и «ЗЕНКО»990. Последний в прошлом 
являлся боевиком ШУХЕВИЧА991.

ВОПРОС: Когда и в какое время осуществлялись встречи на 
пункте возле хутора Ступник?

983	 «Тарас» – особа не встановлена.
984	 Тепер – с. Нараїв Бережанського р-ну Тернопільської обл.
985	 Тепер – прис. Гута Скляна с. Рогачин Бережанського р-ну Тернопіль

ської обл.
986	 Тепер – прис. Ступник с. Нараїв Бережанського р-ну Тернопільської обл.
987	 Тепер – с. Плісняни Зборівського р-ну Тернопільської обл.
988	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
989	 «Орач» – Василь Кузів, охоронець В. Кука.
990	 «Зенко» – Михайло Заяць, охоронець В. Кука.
991	 Йдеться про Романа Шухевича.
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ОТВЕТ: Ежемесячно 30 числа. В летнее время в 12 или в 
1 час ночи, а осенью в 10 или 11 часов вечера. 

Однако, направляя людей на последнюю встречу 30 сен-
тября с[его] г[ода], я предупредил их, чтобы они обусловили 
следующую встречу на 15 или 16 октября, имея ввиду сообщить 
КУКУ о моей встрече с людьми, на которой я и был впоследствии 
захвачен.

Когда мои боевики «ПЕТРО»992 и «ДМИТРО»993 возвратились 
со встречи, то они сообщили мне, что с курьерской группой 
обусловили встречу на 15 октября, а если она не состоится, то 
последующие 20 и 25 октября – в 10 часов вечера.

ВОПРОС: Какие условленности употреблялись при встречах 
на пункте?

ОТВЕТ: Прибывшие на пункт, ударяют три раза по дереву и 
несколько раз издают звук «чи-чи-чи», а после этого, когда дру-
гая сторона ответит, называют свои псевдонимы. Сколько раз 
должны ударять по дереву ответная сторона я сейчас не помню.

ВОПРОС: Перечислите всех своих боевиков?
ОТВЕТ: Руководителем моей боевки являлся «ДЕМЬЯН», в 

подчинении которого находились «ПЕТРО» и «ДОВБУШ»994. При 
моем захвате «ДЕМЬЯН» и «ДОВБУШ» были убиты, а «ПЕТРО» 
бежал.

В конце августа с[его] г[ода] через руководителя т[ак] 
н[азываемого] Рогатинского надрайонного «провода» ОУН 
«ШУВАРА»995 со мной связался бывший боевик руководителя 
Львовского краевого «провода» ОУН «ЯРЕМЫ»996 «ДМИТРО», 
которого я оставил при себе.

1 или 2 октября [1952 г.] я «ДМИТРА» направил к руководи-
телю Бобркского надрайонного «провода» ОУН «МИХАЙЛО»997, 
который должен был разрешить ряд организационных вопро-
сов и вот как раз в настоящее время должен возвратиться к 
«ШУВАРУ» или ко мне в бункер.

ВОПРОС: А где находится ваш бункер?
ОТВЕТ: Укрывался со своими боевиками я в старом бун-

кере члена «провода» «МАКСИМА», он же «ПЕТРО»998, который 

992	 «Петро» – особа не встановлена.
993	 «Дмитро» – Михайло Дендерис.
994	 «Довбуш» – Степан Мельник
995	 «Шувар» – Олексій Демський 
996	 «Ярема» – Євген Пришляк, керівник Львівського крайового проводу ОУН 
997	 «Михайло» – Михайло Цура.
998	 «Максим»-«Петро» – Роман Кравчук.
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расположен в лесном массиве в урочище т[ак] н[азываемое] 
Под-Замчиске, юго-восточнее села Клещивка, Рогатинского 
района999. Бункер устроен на склоне яра в каменной породе. На 
другой стороне яра производится лесоразработка.

В бункере осталась моя машинистка «ЗЕНКА», она же 
«МАРТА»1000, которая ранее находилась при руководителе 
Рогатинского окружного «провода» ОУН «ВИШНЕ»1001.

Если бежавший «ПЕТРО» не предупредил ее, то «ЗЕНКА» 
должна в настоящее время находиться в этом бункере.

Допрос окончен в 3 ч[аса] 30 м[инут].
14 октября с[его] г[ода].

Протокол с моих слов записан правильно и мною 
лично прочитан. 

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛИ:	ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] УПРАВЛЕНИЯ 
МГБ УССР

	 ПОДПОЛКОВНИК ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
	 /БЫКОВ/
	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛА СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ	 /ГУЗЕЕВ/
	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛА 

УПРПАВЛЕНИЯ МГБ УССР
	 КАПИТАН ГОСБЕЗОПАСНОСТИ	 /БЕЛЯЧЕНКО/

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИ
ЧА В. О. находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н 
МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

«14» октября 1952 г.

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 1. – Арк. 79-86. Оригінал. Рукопис; Там 
само. – Арк. 74-78. Завірена машинописна копія.

999	 Тепер – с. Кліщівна Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1000	 «Зенка»-«Марта» – ймовірно Марта Пашківська.
1001	 «Вишня» – Михайло Іванило. 
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№ 110
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

15 жовтня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 15 октября 1952 года
гор[од] Львов

Допрос начат в 13 ч[асов] 30 м[инут].

ВОПРОС: Кому подчинялась курьерская группа, в которую 
входили участники ОУН «БАЙДА»1002, «ЗЕНКО»1003 и «ОРАЧ»1004?

ОТВЕТ: Эта группа участников ОУН являлась основной 
курьерской группой центрального «провода», которая связы-
вала т[ак] н[азываемые] Карпатский, Львовский и Подильский 
краевые «провода» с руководителем оуновского подполья на 
территории западных областей Украины КУКОМ Василием.

Безусловно, эта курьерская группа подчинена КУКУ, а линия 
связи, по которой она оперирует, возглавлялась боевиком КУКА 
«ТАРАСОМ»1005.

ВОПРОС: На какой территории базируется эта курьерская 
группа?

ОТВЕТ: Когда эта группа в конце мая 1952 года сопровожда-
ла меня от КУКА по линии связи на Рогатинщину, я заметил, что 
на территории Поморянского района, Львовской области и села 
Конюхи, Козовского района, Тернопольской области ее участники 
хорошо ориентируются и легко приобретали продукты питания.

Из этого я предполагаю, что курьерская группа Центрального 
«провода» базируется на территории Поморянского района и 
села Конюхи.

ВОПРОС: Зачем пытаетесь высказывать только предполо-
жения, вы ведь хорошо знаете, где укрываются эти бандиты?

ОТВЕТ: Если бы я знал места укрытия этих лиц, я бы не стал 
укрывать их от следствия, коль решил говорить теперь только прав-
ду. Дело в том, что на протяжении всей линии связи мы на отдых 
останавливались только в лесу и ни в каких бункерах не укрывались.

ВОПРОС: Когда последний раз вы виделись с «ЗЕНКО»?

1002	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
1003	 «Зенко» – Михайло Заяць.
1004	 «Орач» – Василь Кузів.
1005	 «Тарас» – особа не встановлена.
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ОТВЕТ: В конце мая 1952 года, т[о] е[сть] в то время, когда 
он вместе с «БАЙДОЙ» и «ОРАЧЕМ» сопровождали меня от КУКА 
на Рогатинщину.

ВОПРОС: Какие последние сведения Вы имели о нем?
ОТВЕТ: В первой половине июля 1952 года я от КУКА полу-

чил записку, в которой он мне сообщал о том, что на территории 
Тернопольской области погибла большая группа людей и теперь 
т[ак] н[азываемый] краевой «провод» ОУН «Подилля» находится 
в критическом положении.

Кук в этой записке интересовался моим мнением в отно-
шении того, что, если «ЗЕНКО» назначить руководителем т[ак] 
н[азываемого] Тернопольского окружного «провода» ОУН.

ВОПРОС: Что же вы ответили КУКУ?
ОТВЕТ: В отношении «ЗЕНКО» КУКУ я ответил, что он как-буд-

то бы интеллигентный человек и неплохой участник подполья, но 
более конкретно знаю его плохо, и поэтому представляю КУКУ 
возможность решить этот вопрос самому. Каково было решение 
КУКА, он мне не сообщил.

ВОПРОС: Чем было вызвано такое доверие КУКА к «ЗЕНКО», 
что из участника курьерской группы он решил выдвинуть его на 
окружного «проводника»?

ОТВЕТ: Это мне неизвестно, но думаю, что выдвижение 
«ЗЕНКО» на окружного «проводника» связано с отсутствием в 
подполье ОУН людских кадров.

Допрос окончен в 17 час[ов].
Протокол с моих слов записан правильно и мною 
лично прочитан – 

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛА СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/ГУЗЕЕВ/
СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 

находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н 
МГБ УССР  СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ

	 ГОСБЕЗОПАСНОСТИ	 /МАТВЕЕВ/
«16» октября 1952 года

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 1. – Арк. 109-113. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 105-108. Завірена машинописна копія.
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№ 111
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

23 жовтня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 23 октября 1952 г.
гор[од] Львов

Допрос начат в 13 ч[асов] 30 м[инут].

ВОПРОС: Каким путем вы в дальнейшем следовали к 
КУКУ1006?

ОТВЕТ: 9 или 10 сентября 1951 года я и КРАВЧУК1007 поки-
нули бункер «ВЛАДАНА»1008 и в сопровождении «ЗЕНКО»1009, 
«МИРОНЫЧА»1010 и еще какого-то оуновца перешли в брод 
Днестр и 12 сентября в Вишневском лесу1011 на пункте встречи 
с «СКРЫТЫМ»1012, с которым находились его люди «БУРЯ»1013 и 
«БОГДАН»1014, а также боевик КРАВЧУКА «ДЕМЬЯН»1015.

Перейдя всей группой в Григоровский лес1016, с 15 сентября 
«ДЕМЬЯН», «СКРЫТЫЙ», «БУРЯ» и «БОГДАН» приступили к стро-
ительству бункера, в котором намерен был зимовать КРАВЧУК. 
Бункер строился около 7 дней, а затем, когда он был готов, его 
замаскировали.

26 или 27 сентября 1951 года по указанию КРАВЧУКА 
«ДЕМЬЯН» с «БУРЕЙ» и «БОГДАНОМ» повели меня на пункт к руко-

1006	 Йдеться про Василя Кука – «Леміша».
1007	 Йдеться про Романа Кравчука – «Максима».
1008	 «Владан» – Володимир Фрайт, керівник Калуського окружного проводу 

ОУН.
1009	 «Зенко» – Григорій Ярема, бойовик референта пропаганди Журавнівсь

кого надрайонного проводу ОУН Богдана Зобніва – «Миронича».
1010	 «Миронич» – Богдан Зобнів, референт пропаганди Журавнівського над-

районного проводу ОУН.
1011	 Вишнівський ліс – лісовий масив, розташований неподалік с. Вишнів 

Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1012	 «Скритий» – Михайло Сенюк, керівник Букачівського районного прово-

ду ОУН.
1013	 «Буря» – Богдан Паньків, референт СБ Букачівського районного прово-

ду ОУН.
1014	 «Богдан» – Євген Якимів.
1015	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський. 
1016	 Григорівський ліс – лісовий масив, розташований між селами Григорів 

та Вишнів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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водителю Рогатинского окружного «провода» ОУН «ВИШНЕ»1017. 
По дороге к нам присоединился кустовой ОУН «МАК»1018 со свои-
ми двумя боевиками, который также шел на встречу к «ВИШНЕ».

На пункте, что находился на юг от села Черче1019, мы встре-
тили «ВИШНЮ», его боевиков «ПЕТРА»1020 и «ДОВБУША»1021, а 
также руководителя Рогатинского надрайонного «провода» ОУН 
«ШУВАРА»1022. Вся эта группа оуновцев направилась в лес север-
нее Рогатина, где и находились один день.

К вечеру «ДЕМЬЯН» и «ДОВБУШ», по указанию «ВИШНИ», 
повели меня на северо-восток в направлении Нараева1023, где на 
пункте в лесу, юго-западнее Нараева, меня передали районному 
или кустовому ОУН «ОХУ»1024 и его двум боевикам, кличек их не 
знаю.

С этими людьми я направился на восток в Бережанский лес и, 
пробыв в нем около двух дней, пошли дальше полями на восток, 
а 1 или 2 октября прибыли на пункт в лес, восточнее села Жукова, 
Бережанского района, Тернопольской области. Отсюда и начина-
лась линия связи Центрального «провода», ведущая прямо к КУКУ.

На этом пункте приняли меня «ЗЕНКО»1025 с каким-то пожи-
лым уже оуновцем и повели лесом на север. На второй день 
ночью мы добрались на другой пункт, что находится в лесу, 
западнее села Конюхи, Бережанского района. Здесь мы встре-
тились с руководителем курьерской группы «БАЙДОЙ»1026, 
«ОРАЧЕМ»1027 и еще одним неизвестным мне оуновцем.

ВОПРОС: В каком направлении вела вас эта курьерская 
группа?

ОТВЕТ: Пробыв в лесу один день, ночью я вместе с «БАЙДОЙ», 
«ОРАЧЕМ» и «ЗЕНКО» пошли лесом на север от этого пункта и 
через 2 или 3 часа западнее села Годив1028 сделали привал и 
пробыли в лесу до вечера. С наступлением темноты мы вышли 
из леса и шли все время полями на север.

1017	 «Вишня» – Михайло Іванило.
1018	 «Мак» – Петро Грабар.
1019	 Тепер – с. Черче Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1020	 «Петро» – особа не встановлена.
1021	 «Довбуш» – Степан Мельник
1022	 «Шувар» – Олексій Демський
1023	 Тепер – с. Нараїв Бережанського р-ну Тернопільської обл.
1024	 «Ох» – особа не встановлена.
1025	 «Зенко» – Михайло Заяць.
1026	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
1027	 «Орач» – Василь Кузів.
1028	 Тепер – с. Годів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
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Приблизительно после 4-часовой ходьбы мы достигли леса, 
что находится на восток от села Плесняны1029, Зборовского райо-
на, Тернопольской области, где на пункте нас встретили боевики 
КУКА «ТАРАС»1030, «ВИШНЕВЫЙ»1031 и третий мне неизвестный по 
кличке.

К утру того же дня, 6 или 7 октября 1951 года они привели 
меня в лес, севернее с.  Малый Тростянец1032, Золочевского 
района, Львовской области, где я остался с двумя боевиками, 
а «ТАРАС» куда-то ушел. Минут через 30 он возвратился к нам 
вместе с КУКОМ и мы всей группой направились в его бункер, о 
котором я давал уже подробные показания.

ВОПРОС: А теперь покажите, по какой линии связи Вы шли 
на зимовку?

ОТВЕТ: После 2-дневного нахождения вместе с КУКОМ, на 
третий день к вечеру я, КУК, «ТАРАС» и остальные два его бое-
вика, забрав все необходимые вещи, вышли из бункера и пошли 
лесом на восток.

Шли мы все время лесом и только лишь после 3-х или 4-часо-
вого перехода прибыли на пункт, что находится в лесу, западнее 
села Манаев1033, Заложцевского района, Тернопольской области.

Два боевика КУКА с этого пункта возвратились обратно, а 
мы с принявшими нас Заложцевским районным «проводником» 
«ВЫСОКИМ»1034 и двумя его боевиками пошли далее на восток, 
но уже через поля, где к утру спрятались в каких-то рвах и про-
сидели в них целый день. С наступлением темноты снова дви-
нулись на восток и севернее села Рененив1035 по мосту перешли 
реку Серет, вошли в лес и затем около 3-х часов шли лесом на 
восток пока не вышли на новый пункт, который находился в лесу, 
севернее села Дитковцы1036.

Отсюда «ВЫСОКИЙ» со своими людьми возвратился обрат-
но, а нас принял руководитель Тернопольского окружного «про-
вода» ОУН «ОЛЕСЬ»1037, с которым находились его боевики, 

1029	 Тепер – с. Плісняни Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1030	 «Тарас» – особа не встановлена.
1031	 «Вишневий» – Михайло Дубно.
1032	 Тепер – с. Тростянець Золочівського р-ну Львівської обл.
1033	 Тепер– с. Манаїв Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1034	 «Високий» – Станіслав Рибак, керівник Заложцівського районного про-

воду ОУН.
1035	 Очевидно, йдеться про сучасне с. Ренів Зборівського р-ну Тернопільської 

обл.
1036	 Тепер – с. Дітківці Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1037	 «Олесь» – Іван Комар.
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районный «проводник» «ЧУБАТЫЙ»1038 с боевиком по кличке 
«МЫКОЛА»1039.

Под руководством «ОЛЕСЯ» вся группа двинулась на восток 
и минут через 45 достигла бункера, что был расположен в степи 
возле с. Березовица Мала1040.

В этом бункере, как показывал ранее, я познакомился с 
женой КУКА и находился с ними до 23 или 25 ноября 1951 года.

За это время к нам в бункер приходил 2 или 3 раза руково-
дитель краевого «провода» «Подилля» «УЛАС»1041, несколько раз 
нас посетил «ОЛЕСЬ» и его машинистка, блондинка, которая 
забирала материал для печатания.

Видимо, «ОЛЕСЬ» скрывался где-то недалеко от нас, но где 
именно был расположен его бункер, я не знаю.

В конце ноября 1951 года «ЧУБАТЫЙ» со своими людьми 
забрал меня, КУКА, его жену и «ТАРАСА» и перевел в соседнее 
село Курники Иванчанские1042 на зимовку.

Каким образом и где была организована зимовка в этом 
селе я уже подробно рассказывал на предыдущих допросах.

ВОПРОС: После зимовки вы возвращались обратно по той 
же самой линии связи?

ОТВЕТ: Нет, немного не так.
13 или 14 мая 1952 года я, КУК, его жена и «ТАРАС» в сопро-

вождении «ЧУБАТОГО», его людей «МЫКОЛЫ», «АНДРЕЯ»1043 
и «ВАСЫЛЯ»1044 вечером вышли из села Курники Иванчанские, 
обошли его вкруговую с востока на север и пошли на юго-запад 
полями. Через 4 часа мы зашли в лес, где было разбито несколько 
скал и провели остаток ночи и следующий день. Ночью ми пошли 
далее на запад и остановились днем на отдых в поле в каких-
то ямах. Ночью вновь вошли в лес и севернее села Янкивцы1045 
перешли по мосту реку Серет и полями прошли в лес, где на 
пункте южнее села Чорнихив1046 нас встретили «ОЛЕСЬ», его два 
боевика, машинистка, псевдонима не знаю, и «УЛАС».

1038	 «Чубатий» – особа не встановлена.
1039	 «Микола» – особа не встановлена.
1040	 Тепер – с. Мала Березовиця Збаразького р-ну Тернопільської обл.
1041	 «Улас» – Василь Бей.
1042	 Тепер – с. Іванчани Збаразького р-ну Тернопільської обл.
1043	 «Андрій» – особа не встановлена.
1044	 «Василь» – особа не встановлена.
1045	 Очевидно, йдеться про сучасне с. Іванківці Зборівського р-ну Терно

пільської обл.
1046	 Тепер – с. Чернихів Зборівського р-ну Тернопільської обл.
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Два боевика «ЧУБАТОГО» сразу возвратились обратно, а мы 
оставались в этом лесу еще 2 или 3 дня. Тогда же от КУКА мне 
стало известно, что «УЛАС» весной 1951 года арестовывался 
органами МГБ.

По просьбе «УЛАСА» КУК выдал ему документ доверия, а 
когда «УЛАС» обратился к нему, чтобы еще кто-либо подтвердил 
это доверие, то КУК по этому вопросу обратился ко мне. Я сделал 
на этом документе пометку, подтверждающую доверие к «УЛАСУ» 
в дальнейшей организационной работе и подписался своим псев-
донимом «КУЗЬМА», который был избран мною здесь в «Крае».

17 или 18 мая 1952 года «ОЛЕСЬ» с одним своим боеви-
ком повел КУКА, его жену, «ТАРАСА» и меня далее на запад, а 
все остальные остались на прежнем месте нашего постоя. Мы 
шли все время полями, а через час или полтора остановились в 
маленьких кустарниках, в старых окопах, которые расположены 
между селами Нестеровцы1047 и Кукутковцы1048.

Здесь, на пункте, мы прождали около часа и к нам прибыл 
«ВЫСОКИЙ» с двумя своими боевиками. «ОЛЕСЬ» со своим 
человеком возвратился обратно, а мы пошли на запад и к утру 
зашли в маленький гай на северо-запад от села Нестеровцы, 
Зборовского района, Тернопольской области, где один день 
отдыхали. Следующей ночью пошли на северо-запад и остано-
вились в лесу, севернее села Олиев1049, Заложцевского района, 
отдыхали в яме, а на вторую ночь пошли далее под лес, западнее 
села Перепельники1050 Заложцевского района, где на пункте нас 
встретили два боевика КУКА.

С этого пункта «ВЫСОКИЙ» с двумя своими боевиками воз-
вратился обратно, а мы к утру приблизительно 20 или 21 мая 
1952 года прибыли в бункер КУКА, в лесу севернее села Малый 
Тростянец, в котором я находился в октябре 1951 года.

ВОПРОС: Далее, как вы возвращались на Рогатинщину?
ОТВЕТ: 26 или 27 мая 1952 года боевики КУКА во главе с 

«ТАРАСОМ» отвели меня на пункт в лес, восточнее села Плесняны, 
откуда «БАЙДА», «ОРАЧ» и «ЗЕНКО» забрали меня и повели 
прежней дорогой, как я следовал в 1951 году, в Нараевский 
лес, севернее Шкляной Гуты1051, и там, на пункте, примерно 1-го 

1047	 Тепер – с. Нестерівці Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1048	 Тепер – с. Кокутківці Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1049	 Тепер – с. Оліїв Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1050	 Тепер – с. Перепельники Зборівського р-ну Тернопільської обл.
1051	 Тепер  – прис. Гута Скляна с.  Рогачин Бережанського р-ну Терно

пільської обл.
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июня 1952 года передали «ДЕМЬЯНУ», «ДОВБУШУ» и «ПЕТРУ», 
которые и привели меня в прежний бункер «МАКСИМА», распо-
ложенный в лесу юго-восточнее с. Клещивка1052.

Допрос окончен в 17 ч[асов] 30 м[инут].
Протокол с моих слов записан правильно и мною 
лично прочитан.

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛА СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/ГУЗЕЕВ/

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 
находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н 
МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

«24» октября 1952 г.

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 1. – Арк. 273-285. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 265-272. Завірена машинописна копія.

№ 112
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

23 жовтня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 23 октября 1952 г.
гор[од] Львов

Допрос начат в 22 ч[аса] 45 м[инут].

ВОПРОС: Прибыв на Рогатинщину, вы поддерживали пись-
менную связь с КУКОМ1053?

1052	 Тепер – с. Кліщівна Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1053	 Йдеться про Василя Кука – «Леміша».
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ОТВЕТ: Да. За все время я направил ему четыре письма, 
которые подписывал знаком «СХ».

Уходя от КУКА, я от него для переписки получил специаль-
ный код, которым зашифровывал важные места в своих письмах. 
Дата письма так же зашифровывалась, на что между нами был 
обусловлен ключ «4715».

ВОПРОС: Вам пред[ъ]являются 11 листов папиросной бума-
ги, на которых записано 941 слово, стоящие между какими-то 
цифрами. Что это такое?

ОТВЕТ: Это и есть как раз тот код, который был из[ъ]ят у 
меня при задержании.

ВОПРОС: Как им пользоваться?
ОТВЕТ: Очень просто. Необходимое слово для зашифровки 

находим в коде и вместо него записываем в текст письма цифру, 
которая стоит с левой стороны этого слова.

Цифры, стоящие с правой стороны каждого слова недей-
ствительные. Это вначале КУК хотел усилить кодировку каждого 
слова, но затем от сложности своей затеи отказался и решил 
остановиться на более простом способе.

ВОПРОС: А как применять для зашифровки дат обусловлен-
ный между вами ключ «4715»?

ОТВЕТ: Например, мне необходимо в письме зашифровать 
сегодняшнюю дату – 23 октября, т[о] е[сть] в написании цифра-
ми она будет означать «2310».

К этой цифре «2310» прибавляю ключ «4715» и получаю 
зашифрованную цифру «7025», которую и вношу в письмо.

А чтобы расшифровать дату, то от имеющегося числа «7025» 
отнимаю ключ «4715» в результате чего и получаю «2310», 
т[о] е[сть] дату сегодняшнего дня.

ВОПРОС: Вам пред[ъ]являются из[ъ]ятые у вас два листа 
из ученической тетради в клетку, на которых начерчен какой-то 
шифр. С какой целью вы его применяли?

ОТВЕТ: Этот шифр придумывал я, чтобы с помощью его 
вести переписку с закордоном в том случае, если мне удастся 
установить связь. Однако, до своего захвата мне такой связи не 
удалось установить.

ВОПРОС: Какого содержания письма вы направляли КУКУ?
ОТВЕТ: В конце июня 1952 года я направил КУКУ свое первое 

письмо, в котором сообщал ему, что прибыл счастливо, связался 
с «ДЕМЬЯНОМ»1054 и тот активно помогает мне в работе.

1054	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський. 
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КУКА я уведомил о всех подробностях гибели «МАКСИМА»1055 
и «ПОЛТАВЫ»1056, ставшие мне известными от «ДЕМЬЯНА», а 
также и о том, что к руководителю Львовского краевого «прово-
да» ОУН «ЯРЕМЕ»1057 не имею связи и ничего определенного о 
нем не знаю. Что связи на юг пока нет, и рефератов не пишу, так 
как для этого нет пока условий.

С пункта связи мне от КУКА тогда принесли короткое пись-
мо, в котором он интересовался – как я устроился и хорошо ли 
себя чувствую на новом месте, есть ли связь к руководителю 
Карпатского краевого «провода» ОУН «БАЙРАКУ»1058?

КУК сообщал, что направляет мне литературу и просил при 
случае переслать ему 30.000 рублей, если мне удалось обнару-
жить кассу «МАКСИМА».

В конце июля с[его] г[ода] я направил КУКУ ответное письмо, 
в котором повторил, что связи с югом не имею, что о «ЯРЕМЕ» 
дело пока неясное. Сообщил ему также и то, что пытался устано-
вить связь с «МИХАЙЛОМ»1059, но она не осуществилась, так как 
его два связных, идя на встречу, погибли.

КУКА я поставил в известность, что от «ШУВАРА»1060 днями 
получаю машинистку1061 и думаю приступить писать рефера-
ты. Одновременно с этим я упомянул, что высылаю ему 30.000 
рублей.

Как и прежде, с пункта связи мне доставили от КУКА пись-
мо, в котором он спрашивал, что не нужен ли мне руководящий 
участник ОУН, так как он может направить мне «РОМАНА»1062. КУК 
писал также и о том, что он еще раз прочитал решение конфе-
ренции «провода» З[акордонных] Ч[астей] ОУН и видит, что они 
неискренни по отношению к «Краю». Он указывал в этом письме, 
что иногда слушает передачи «Голос Америки» на украинском 
языке и недоволен ими, ибо они не отвечают всем требованиям 
настоящей обстановки на Украине.

КУК еще раз спрашивал меня – установил ли я связь с Югом?
В конце августа с[его] г[ода] я направил КУКУ третье пись-

мо, в котором писал, что связи с югом по-прежнему не имею, 

1055	 «Максим» – Роман Кравчук.
1056	 «Полтава» – Петро Федун.
1057	 «Ярема» – Євген Пришляк.
1058	 «Байрак» – Ярослав Косарчин.
1059	 «Михайло» – Михайло Цура.
1060	 «Шувар» – Олексій Демський
1061	 Очевидно, йдеться про Марту Пашківську – «Зенку».
1062	 «Роман» – Василь Гарабач.



447

но буду стараться ее установить. В ближайшее время, как я 
сообщал КУКУ, думаю установить связь с кем-либо из людей 
Львовского краевого «провода» ОУН и узнаю, что делается на 
той территории.

В письме я выразил свое согласие на прием «РОМАНА», 
которого намерен был поставить на место «ВИШНИ»1063 руково-
дителем Рогатинского окружного «провода».

Далее КУКУ я писал, что ознакомился с дискуссионной ста-
тьей «ПОЛТАВЫ»  – «За организацию демократии»1064, которую 
для пользы дела надо издать и распространить среди участни-
ков подполья.

Очередную записку от КУКА я получил в первых числах сен-
тября.

КУК в своем письме сожалел о том, что не может направить 
ко мне «РОМАНА», так как он погиб1065. В связи с этим он пред-
лагал мне на 25 сентября, а если не состоится – на 25 октября, 
организовать встречу руководителю Золочевского окружного 
«провода» ОУН «ОЛЕСЮ»1066. При этом он назвал место встре-
чи  – на горе возле села Седлиска1067, и указал время с 9 до 
11 часов вечера.

КУК писал, что на Тернопольщине очень тяжелое положение 
с организацией и интересовался моим мнением в отношении 
направления туда участника курьерской группы «ЗЕНКО»1068.

Кроме того, КУК сообщал мне в этом письме, что «ЗЕНОН»1069 
живой и он из Волыни получил материалы.

И наконец, четвертое письмо я направил КУКУ в конце сен-
тября [1952 г].

Здесь я сообщал ему, что установил связь с «МИХАЙЛОМ» 
и «ДМИТРОМ»1070, которым передал данные о предстоящей 

1063	 «Вишня» – Михайло Іванило
1064	 Йдеться про статтю Петра Федуна «За тип організованої демократії в 

майбутній незалежній українській державі» (див.: Федун Петро – «Полтава». 
Концепція Самостійної України. Том 1. Твори / упоряд. і відп. ред. М. В. Романюк; 
Інститут українознавства ім. І.Крип’якевича НАН України; Галузевий державний 
архів Служби безпеки України. – Львів, 2008. – С. 379-436).

1065	 «Роман»  – Василь Гарабач, референт СБ Золочівського окружно-
го проводу ОУН, загинув 31.07.1952 р. у лісі біля с. Залісся Золочівського р-ну 
Львівської обл.

1066	 «Олесь» – Іван Червак.
1067	 Йдеться про сучасне с. Селиська Перемишлянського р-ну Львівської 

обл.
1068	 «Зенко» – Михайло Заяць.
1069	 «Зенон» – Василь Галаса, провідник ОУН ПЗУЗ. 
1070	 «Дмитро» – Михайло Дендерис.
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встрече с «ОЛЕСЕМ» и от них узнал, что в январе 1952 года на 
Щиреччине был захвачен «ЯРЕМА», только неизвестно живым 
или мертвым.

Что во Львовском крае осталась одна «РУТА»1071, по данным 
которой имеются еще участники организации на Сокальщине и 
Жовковщине.

КУКА я информировал о тяжелом положении с кадрами во 
Львовском крае, что отсутствуют целостные окружные «прово-
да», а в таком, как Яворовском, отсутствует вовсе организация.

Я сожалевал о том, что «РОМАН» погиб и писал КУКУ, что он 
«ЗЕНКО» знает лучше меня, а поэтому пусть сам решает вопрос 
с ним.

КУКУ я сообщал радостную весть, что «ДЕМЬЯН» встречался 
с людьми с юга, я надеюсь вскоре установить постоянную связь 
и быть в курсе дела, что творится на юге.

Тогда же с пункта связи мне доставили письмо от КУКА.
Он писал, что направляет инструкцию о проведении годов-

щины УПА и просил организовать ее так, как об этом сказано в 
инструкции.

КУК интересовался – как я обеспечен на зиму и что было бы 
неплохо все же установить к зиме связь с югом.

Он мне писал в этой записке, что особо важных дел сейчас 
нет, а поэтому навряд ли мы встретимся с ним до весны 1953 года.

ВОПРОС: КУК свои письма также кодировал?
ОТВЕТ: Только важные места в тексте. Дату письма, как пра-

вило, всегда зашифровывал.
ВОПРОС: Где хранятся полученные Вами от КУКА письма?
ОТВЕТ: После прочтения писем КУКА я делал с них необхо-

димые заметки, а затем письма уничтожал. Я имел привычку не 
сохранять организационных писем.

Допрос окончен в 3 ч[аса] 30 м[инут]
24 октября с[его] г[ода].

Протокол с моих слов записан правильно и мною 
лично прочитан – 

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛА СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/ГУЗЕЕВ/

1071	 «Рута» – Люба Гайовська, референт пропаганди Львівського крайового 
проводу ОУН.
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СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 
находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПР[АВЛЕНИЯ] 2-Н 
МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

«24» октября 1952 г.

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 1. – Арк. 293-304. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 286-292. Завірена машинописна копія.

№ 113
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

25 листопада 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 25 ноября 1952 года, гор[од] Львов
Допрос начат в 22-00

ВОПРОС: Какой период времени вы находились вместе с 
«ЛЕМИШЕМ»1072, после того как были заброшены американцами 
на территорию СССР?

ОТВЕТ: После заброски в Советский Союз, я первоначально 
связался с «ПОЛТАВОЙ»1073, а затем уже по известной ему линии 
связи направился к руководителю подполья ОУН в западных 
областях УССР КУКУ Василию – «ЛЕМИШУ».

С «ЛЕМИШЕМ» я находился в период с 10 октября до 10 
декабря 1951 года и после зимовки – с 20 апреля до 25-26 мая 
1952 года.

Зимовал я, хотя и не вместе с «ЛЕМИШЕМ», но недалеко от 
него, с руководителем районного «провода» ОУН – «ЧУБАТЫМ»1074 
и его двумя боевиками – «АНДРЕЕМ»1075 и «ВАСИЛИЕМ»1076.

1072	 «Леміш» – Василь Кук.
1073	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
1074	 «Чубатий» – особа не встановлена, керівник Збаразького районного 

проводу ОУН.
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ВОПРОС: По каким вопросам вы информировали «ЛЕМ[И]-
ША» и чем особенно он интересовался при встрече в Вами?

ОТВЕТ: «ЛЕМ[И]ША» я информировал о положении эмигра-
ции за границей и в отношении украинских дел в вопросе созда-
ния т[ак] н[азываемой] «Самостоятельной Украины».

Особенно при встрече со мной «ЛЕМИШ» интересовался 
конфликтом между З[акордонным] П[редставительством] УГВР 
и З[акордонными] Ч[астями] ОУН, развитием этого конфликта, 
а также об украинской эмиграции и ее различных партиях, дей-
ствующих в Западной Германии.

Кроме этого я «ЛЕМИША» информировал о Российской и 
Польской эмиграции и их отношениях к украинским делам.

Вот круг тех вопросов, с которыми я ознакомил «ЛЕМИША».
ВОПРОС: В каком разрезе вы информировали «ЛЕМИША» о 

Российской эмиграции?
ОТВЕТ: «ЛЕМИШУ» я рассказал про русскую эмиграцию о 

том, что она делится на четыре группы, а именно: – монархисты, 
правые реакционные социал-демократы, левые социал-демо-
краты и либерально-демократическая группа.

Здесь же я охарактеризовал «ЛЕМИШУ» цели и задачи этих 
групп, а также проинформировал о том, что все русские пар-
тии, входящие в указанные мною группы, враждебно относят-
ся к украинской эмиграции и ее борьбе за «самостоятельную 
Украину».

ВОПРОС: А в отношении польской эмиграции, что вы рас-
сказывали «ЛЕМИШУ»?

ОТВЕТ: В части поляков, то я «ЛЕМИШУ» говорил о дея-
тельности польской эмиграции и их партий за границей, а 
также про политику польского эмигрантского правительства 
в Лондоне.

Политика польской эмиграции заключается в том, чтобы 
восстановить старую Польшу в границах 1939 года. Против 
украинской эмиграции поляки, как всегда, настроены враждеб-
но, однако против построения украинцами «самостоятельной 
Украины» без западных областей УССР, которые должны отойти 
к ним, не возражают.

ВОПРОС: Только ли об этом была беседа между Вами и 
«ЛЕМИШЕМ»?

1075	 «Андрій» – особа не встановлена.
1076	 «Василь» – особа не встановлена.
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ОТВЕТ: Да, только об этом. Многого «ЛЕМИШУ» рассказать 
не представлялось возможным, так как с нами находились рядо-
вые участники ОУН, в присутствии которых нам приходилось 
вести беседы с «ЛЕМИШЕМ» шопотом или же уединяться.

ВОПРОС: А в отношении связи через «Голос Америки» вы 
вели разговор с «ЛЕМИШЕМ»?

ОТВЕТ: Да, вел. Когда меня американцы забрасывали в 
СССР, то они обещали, что при получении нашей почты, о при-
бытии курьеров и так далее, будут сообщать в условленной 
форме через передачи «Голос Америки». Об этом самом я и 
информировал «ЛЕМИША».

Подробней по данному вопросу мною было показано на пре-
дыдущих допросах.

ВОПРОС: Каким образом Вы и «ЛЕМИШ» имели намерение 
установить связь с территории СССР с закордонным центром 
ОУН через «Голос Америки».

ОТВЕТ: Об осуществлении связи с закордонным центром 
ОУН с территории СССР через передачи «Голос Америки» я 
с «ЛЕМИШЕМ» не беседовал, а намерен был самостоятельно 
установить связь, используя этот канал, и с этой целью для 
американского посольства в Москве пытался подготовить ряд 
условностей, с помощью которых думал поставить в известность 
ЛЕБЕДЯ1077, что нет связи и уже через «Голос Америки» получить 
ответ или дальнейшие указания по организационной работе.

ВОПРОС: Была ли закончена Вами выработка обусловленно-
стей для связи через «Голос Америки»?

ОТВЕТ: В части обусловленностей у меня только были еще 
проекты, которые после установления организационной связи 
со мной некоторых участников ОУН я уничтожил, так как в них 
уже не нуждался.

ВОПРОС: Каким образом вы предполагали осуществить 
связь с американским посольством в Москве?

ОТВЕТ: Связь с американским посольством я предполагал 
осуществить путем посылки в Москву своего курьера-девушку, 
подобранную мне руководителем надрайонного «провода» ОУН 
«МИХАЙЛОМ»1078.

В конце сентября 1952 года своему боевику «ДМИТРУ»1079 я 
передал 2000 рублей денег, чтобы он их вручил через «МИХАЙЛО» 

1077	 Йдеться про Миколу Лебедя. 
1078	 «Михайло» – Михайло Цура.
1079	 «Дмитро» – Михайло Дендерис.
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подобранной девушке, которая должна была купить себе оде-
жду, чтобы иметь приличный вид в Москве.

Однако, задуманный мною план я не осуществил, так как 
«ДЕМЬЯН»1080 установил связь и принес мне известие о том, что 
прибыли из-за границы курьеры, которые имеют ко мне органи-
зационную почту.

В силу этих причин я вынужден был бросить задуманную 
идею связи через американское посольство и вышел на встречу 
к закордонным курьерам, где и был пойман органами МГБ.

ВОПРОС: Кто такая девушка, которую вы предполагали 
направить в Москву в посольство?

ОТВЕТ: Подобранную «МИХАЙЛОМ» девушку я совершенно 
не видел, поэтому, кто она такая и откуда я не знаю.

Причем, о ней я ничего не знаю еще и потому, что не 
имел времени с ней познакомиться. 17 сентября на встрече с 
«МИХАЙЛОМ» я ему дал задание, чтобы он мне подобрал девуш-
ку, а 6 октября с[его] г[ода] я был пойман, так что на вторую 
встречу с «МИХАЙЛОМ» я не попал.

Допрос окончен в 2-00 26.ХІ-[19]52 г.
Показания с моих слов записаны верно и мною 
лично прочитаны – 

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ СЛЕДЧАСТИ МГБ 
УССР

	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/ПТИЧКИН/

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 
находится в следственном деле № 149912.

ВЕРНО:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н 
МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

«26» ноября 1952 года.

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 3. – Арк. 233-238. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 227-232. Завірена машинописна копія.

1080	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський.



453

№ 114
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

23 грудня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 23 декабря 1952 года, гор[од] Львов
Допрос начат в 12.00

Вопрос: Какие указания вы получили от «ЛЕМИША»1081 для 
активизации вражеской деятельности Львовского и Карпатского 
краевых «проводов» ОУН?

Ответ: В период пребывания у «ЛЕМИША», последний мне 
поручил шефство над Карпатским и Львовским краевыми «про-
водами» ОУН, и с этой целью предложил, чтобы я по возвра-
щении от него, в первую очередь, связался с руководителем 
Карпатского краевого «провода» ОУН  – «БАЙРАКОМ»1082 и от 
него узнать функционирует ли линия связи за кордон и обстоя-
тельства гибели «ПОЛТАВЫ»1083.

Вместе с этим, по указаниям «ЛЕМИША», я должен был уста-
новить связь с руководителем Львовского краевого «провода» 
ОУН «ЯРЕМОЙ»1084, которому, а также и «БАЙРАКУ», передать 
литературу последнего выпуска и предупредить их, чтобы они 
информировали меня об антисоветской деятельности «прово-
дов» ОУН, кроме того отчитывались бы об этом же и перед ним.

«ЛЕМИШ» также просил меня в свободное время написать 
критику на книгу ДОНЦОВА1085 «Идеология национализма».

В этой критике я должен был обосновать, что З[акордонная] 
Ч[асть] ОУН в настоящее время придерживается позиций нацио-
нализма, развитых ДОНЦОВЫМ в своей книге и, что эти позиции 
сейчас совершенно не пригодны для ОУН.

Кроме того я должен был написать отдельные брошюры авто-
биографии ГРУШЕВСКОГО1086, ПЕТЛЮРЫ1087, КОНОВАЛЬЦА1088, 

1081	 «Леміш» – Василь Кук.
1082	 «Байрак» – Ярослав Косарчин.
1083	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
1084	 «Ярема»  – Євген Пришляк, керівник Львівського крайового проводу 

ОУН, у січні 1952 р. захоплений у полон органами МГБ.
1085	 Йдеться про Дмитра Донцова.
1086	 Йдеться про Михайла Грушевського.
1087	 Йдеться про Симона Петлюру.
1088	 Йдеться про Євгена Коновальця.
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МИХНОВСКОГО1089 и других для распространения их среди 
участников ОУН с целью популяризации указанных «деятелей» 
между оуновцами.

Основным вопросом, которым я должен был заняться в пер-
вую очередь – это установление через «БАЙРАКА» линии связи 
за кордон, чем очень интересовался «ЛЕМИШ».

Касаясь вопроса о налаживании линии связи за кордон, 
«ЛЕМИШ» упомянул, что на территории «БАЙРАКА» должны быть 
курьеры З[акордонных] Ч[астей] ОУН, или же их почта, и в этой 
связи предложил проверить данный факт и сообщить ему.

Откуда было известно «ЛЕМИШУ» о прибытии курьеров 
З[акордонных] Ч[астей ОУН] и кто именно прибыл, он мне не 
говорил, а я, в свою очередь, посчитал неудобным интересо-
ваться этим вопросом, лишь согласился с ним, что необходимо 
это тщательно проверить.

Вопрос: Каким образом вы должны были установить связь с 
«ЯРЕМОЙ» и «БАЙРАКОМ»?

Ответ: Связь с «БАЙРАКОМ» я должен был установить через 
«ВЛАДИКА»1090, т[о] е[сть] по той линии связи, по которой меня 
вели к «ЛЕМИШУ».

С «ЯРЕМОЙ» же меня должен был связать «ШУВАР»1091, кото-
рого знали «ДЕМЬЯН»1092, «ПЕТР»1093 и «ДОВБУШ»1094, сопрово-
ждавшие меня по линии связи к «ЛЕМИШУ».

Вопрос: Вы выполнили указания «ЛЕМИША»?
Ответ: Выполнил, но частично. Следуя по линии связи 

от «ЛЕМИША», я пытался установить связь с «БАЙРАКОМ» и 
«ЯРЕМОЙ», однако этого осуществить мне не удалось, так как 
они были ликвидированы органами МГБ.

От участников ОУН я также узнал о гибели «МАКСИМА» (член 
Центрального «провода» ОУН «ПЕТРО»)1095 и «ПОЛТАВЫ», в связи 
с чем решил осесть на территории, обжитой «МАКСИМОМ»  – 
КРАВЧУК Романом, – Рогатинский район.

1089	 Йдеться про Миколу Міхновського.
1090	 «Владик» – особа не встановлена.
1091	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
1092	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський, охоронець Р. Кравчука – «Максима», 

а відтак В. Охримовича – «Кузьми».
1093	 «Петро» – особа не встановлена.
1094	 «Довбуш» – Степан Мельник 
1095	 «Максим»-«Петро» – Роман Кравчук.
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Далее, до момента задержания, я пытался через своих бое-
виков «ПЕТРА», «ДЕМЬЯНА» и «ДОВБУША» наладить связь все же 
с Карпатским краевым и Львовским краевым «проводами» ОУН, 
в результате чего от руководителя Бобркского надрайонного 
«провода» ОУН «МИХАИЛА»1096 я получил «грипс» «РУТЫ»1097  – 
референт пропаганды Львовского краевого «провода» ОУН, 
в котором она, хотя и «МАКСИМУ», а не мне, писала, что в 
Сокальском и Жовковском районах, Львовской области еще есть 
участники ОУН.

С этими участниками ОУН «РУТА», как она сообщила, прово-
дит пропагандистскую работу.

Находясь в таких тяжелых условиях, я об этом сообщил 
«ЛЕМИШУ». Он мне пообещал для Львовского края прислать 
участника ОУН «РОМАНА»1098, которого я совершенно не знал. 
Однако, спустя некоторое время мне «ЛЕМИШ» сообщил, что он 
погиб.

В свободное время я занимался просмотром архивов 
КРАВЧУКА Романа, о чем показал ранее, а также пересылал по 
связи через «ШУВАРА» и «МИХАЙЛА» для «РУТЫ» последние 
указания «ЛЕМИША» о смене тактики подполья и другую разную 
литературу.

Больше я ничем не занимался.
Вопрос: Вы проверили наличие на территории «БАЙРАКА» 

курьеров З[акордонных] Ч[астей] ОУН?
Ответ: Про курьеров З[акордонных] Ч[астей] ОУН я ничего 

узнать не мог, так как связь с территорией «БАЙРАКА» мне уста-
новить не удалось, причем при попытке установления таковой я 
был пойман органами МГБ.

Вопрос: Только ли просмотром архивов КРАВЧУКА вами был 
организован сбор шпионских данных?

Ответ: Да, только этим путем. Других каких-либо мероприя-
тий по сбору шпионских сведений я не проводил.

Вопрос: А организация шпионской сетки вами проводилась?
Ответ: Нет, не проводилась. Во-первых  – я не имел такого 

задания, во-вторых организация шпионской сети без наличия 
организационной связи с низовыми звеньями ОУН была бы 
безрезультатна, в связи с чем этим вопросом было заниматься 
бесполезно.

1096	 «Михайло» – Михайло Цура. 
1097	 «Рута» – Люба Гайовська. 
1098	 «Роман» – Василь Гарабач, референт СБ Золочівського окружного про-

воду ОУН.
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Вопрос: С каких территорий имелись разведывательные 
данные в архивах КРАВЧУКА?

Ответ: Разведданные к КРАВЧУКУ поступали с Карпатского и 
Львовского краевых «проводов» ОУН. С других территорий ника-
ких данных не было.

Вопрос: Что из себя представляли указанные вами разведы-
вательные данные?

Ответ: Я припоминаю, что в информационных отчетах 
Львовского краевого «провода» ОУН указывалось о границе, ее 
охране и т[ак] д[алее], о военкоматах, а из Карпатского краевого 
«провода» ОУН находились отчеты об артиллерийских частях, 
полигоне в черном лесу, а также отчет солдата Советской Армии, 
проходившего службу в оккупированных войсках в Германии.

Какие еще мною были отобраны разведывательные данные 
из архивов КРАВЧУКА, я не помню.

Вопрос: Какие разведанные вами были переданы американ-
скому разведцентру?

Ответ: Разведывательные данные американскому развед-
центру я не передавал никаких, так как не имел с американской 
разведкой связи ни по радио, ни по сухопутной линии связи.

Вопрос: А с использованием средств тайнописи?
Ответ: Средства тайнописи я не использовал по той причи-

не, что еще до выхода от «ПОЛТАВЫ» к «ЛЕМИШУ» был преду-
прежден КРАВЧУКОМ, что вся внутренняя почта в СССР, а также 
и заграничная строго контролируется МГБ.

Поэтому, говорил КРАВЧУК, все письма, написанные мною, 
могут попасть не адресатам, а МГБ.

Вопрос: Какие средства тайнописи вы имели в своем распо-
ряжении?

Ответ: Средствами тайнописи меня не снабдили, а амери-
канский разведчик «ВУЙКО»1099 показал лишь правила исполь-
зования собственной крови в написании невидимых текстов. 
Каких-либо симпатических средств на территории СССР я не 
имел.

Вопрос: Поясните правила использования крови в составле-
нии невидимых текстов?

Ответ: Берется одна две капли крови, которые размешива-
ются в обыкновенной воде, чтобы раствор принял слегка желто-
ватый цвет. После этого с помощью тонко остроганной палочки 

1099	 «Вуйко» – особа не встановлена.
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этим раствором на бумаге пишется невидимый текст, затем он 
просушивается и уже поперек невидимого текста письма испол-
няется открытый текст.

Вопрос: А как проявляется невидимый текст?
Ответ: Это американские разведчики содержат в тайне и 

правила проявления невидимых текстов, исполненных кровью, 
нам не показывали.

Допрос окончен в 16 часов 15 минут.
Показания с моих слов записаны верно, и лично 
мною прочитаны

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛЕНИЯ СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/ПТИЧКИН/

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса находится в 
следственном деле №  149912 по обвинению 
ОХРИМОВИЧА В. О.

Верно:
	 НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н МГБ 

УССР
	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/МАТВЕЕВ/
23/ХІІ.[19]52 г.1100

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 4. – Арк. 222-229. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 214-221. Завірена машинописна копія.

1100	 Дата дописана рукою старшого лейтенанта держбезпеки Матвєєва.
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№ 115
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

24 грудня 1952 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 24 декабря 1952 года, гор[од] Львов
Допрос начат в 12 час[ов] 15 мин[ут].

Вопрос: В святи с чем «ЛЕМИШЕМ»1101 даны указания о 
смене тактики антисоветской борьбы подполья ОУН в западных 
областях УССР?

Ответ: В неоднократных беседах, состоявшихся между нами, 
«ЛЕМИШ» не скрывал, что положение подполья в настоящее 
время безнадежное, что все участники ОУН скоро будут ликви-
дированы органами МГБ и если не будет какой-либо помощи с 
запада, то та борьба, которую они вели, пропадет даром.

В подтверждение сказанного «ЛЕМИШ» привел пример, 
что в Дрогобычской и Тернопольской областях подполья, как 
такового, уже нет, а если и имеются одиночки-участники ОУН, то 
связь между ними порвана и восстановление ее не предвещает 
ничего хорошего.

Далее, продолжал «ЛЕМИШ», положение стало таково, что 
любые попытки эмигрантских партий создать какую-либо орга-
низацию наподобие ОУН и перенести ее деятельность на терри-
торию СССР потерпит провал, так как МГБ в настоящее время 
все держит в своих руках.

Отсюда, говорил «ЛЕМИШ», остается лишь одна закордонная 
работа с украинской эмиграцией. В процессе этой работы необ-
ходимо учить за границей украинцев советской действительности 
и, в случае смены власти в СССР, преподнести народу такую про-
грамму, которая бы отвечала их желаниям и требованиям.

Вот эти все вместе взятые причины и явились основанием 
для смены политики подполья, чтобы все же как-нибудь сохра-
нить остатки своих разбитых кадров.

Вопрос: Что хотел подчеркнуть «ЛЕМИШ», заявив о необ-
ходимости изучения советской действительности за границей?

Ответ: «ЛЕМИШ» этим хотел дать мне понять, что сколько бы 
в эмиграции не выдумывали вариантов построения «самосто-

1101	 «Леміш» – Василь Кук.
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ятельной Украины», – все они провалятся, если за границей не 
станут изучать советской действительности и все эмигранты не 
отрекутся от тех стремлений и мыслей, в вопросе частной соб-
ственности, с какими они бежали с Украины.

В борьбе за «самостоятельную Украину», говорил «ЛЕМИШ», 
необходимо свою программу обновлять так, чтобы она соответ-
ствовала сегодняшнему дню, чего не видят еще, к сожалению, в 
эмиграции.

Вопрос: Что говорили в части подполья ОУН «ПОЛТАВА»1102 и 
«МАКСИМ»1103 при встрече с Вами?

Ответ: Мнение «ПОЛТАВЫ» и «МАКСИМА» в части подполья 
такое же самое, что и у «ЛЕМИША».

«ПОЛТАВА» и «МАКСИМ» мне говорили, что подполье ОУН, в 
основном, побито, остались одни разрозненные группы участни-
ков ОУН, не связанных друг с другом.

Указанное обстоятельство явилось результатом того, как 
говорил «ПОЛТАВА», что органы МГБ хорошо освоили тактику 
подполья, сильно побили участников ОУН и теперь надежды на 
долгое сопротивление нет.

Здесь же «ПОЛТАВА» заявил, что из низовых звеньев ОУН 
начинают поступать нехорошие сигналы, когда бандиты заявля-
ют о том, чтобы скорее их уже убили.

Как «ПОЛТАВА», так и «МАКСИМ», смирились с этим положе-
нием и ждали окончательной развязки, что и произошло осенью 
1951 года.

Вот все, что мне известно о причинах смены тактики подпо-
лья ОУН, о которой я показал ранее.

Допрос окончен в 17.00
Показания с моих слов записаны верно и мною про-
читаны.

В. ОХРИМОВИЧ.

ДОПРОСИЛ:	 НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛЕНИЯ СЛЕДЧАСТИ МГБ УССР
	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ

/ПТИЧКИН/

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса находит-
ся в следственном деле 149912 по обвинению 
ОХРИМОВИЧА В. О.

1102	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
1103	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
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	 НАЧАЛЬНИК ОТДЕЛЕНИЯ УПРАВЛЕНИЯ 2-Н МГБ 
УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТ[ЕНАНТ] ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

24/ХІІ.[19]52 г.1104

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 4. – Арк. 234-237. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 230-233. Завірена машинописна копія.

№ 116
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ОХРИМОВИЧА

7 лютого 1953 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ОХРИМОВИЧА Василия Остаповича

от 7 февраля 1953 года, гор[од] Львов
Допрос начат в 11-00.

ВОПРОС: Какой период времени вы находились у «ЛЕМИША» 
после того, как были заброшены американской разведкой на 
территорию СССР?

ОТВЕТ: Как я показал ранее, после заброски на территорию 
Советского Союза, первоначально связался с членами т[ак] 
н[азываемого] Центрального «провода» ОУН ФЕДУНОМ1105 и 
КРАВЧУКОМ1106, а затем от них убыл к руководителю подполья 
ОУН в западных областях УССР – КУКУ Василию.

С КУКОМ я пробыл примерно с 10 октября до 7-8 декабря 
1951 года, затем зимовал с ним в селе Курники1107, правда, в 
отдельных бункерах, и вновь встретился с ним 20 апреля 1952 
года. От КУКА по линии связи я ушел 25-26 мая 1952 года и с тех 
пор больше его не видел.

ВОПРОС: Что за почта была доставлена вами к КУКУ?

1104	 Дата дописана рукою старшого лейтенанта держбезпеки Матвєєва.
1105	 Йдеться про Петра Федуна  – «Полтаву», референта пропаганди 

Проводу ОУН.
1106	 Йдеться про Романа Кравчука – «Максима», керівника збройного під-

пілля ОУН на ЗУЗ. 
1107	 Тепер – с. Іванчани Збаразького р-ну Тернопільської обл.
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ОТВЕТ: Следуя к КУКУ, я лично с собой никакой почты не 
брал, а ее ему переслал ФЕДУН через КРАВЧУКА Романа. В 
присланной почте были 2 письма от ГРИНЬОХА1108, письма от 
ЛЕБЕДЯ1109, РЕБЕТ Дарьи, РЕБЕТ Льва, БУТКОВСКОГО Ивана и 
ПРОКИПА Мирослава. Кроме того КУКУ пришли также вырезки и 
газеты закордонной прессы.

ВОПРОС: Какая почта и от кого поступала к КУКУ в вашем 
присутствии?

ОТВЕТ: При мне к КУКУ поступали лишь отдельные записки 
от ФЕДУНА и КРАВЧУКА. Другой какой-либо почты не поступало.

ВОПРОС: С содержанием записок ФЕДУНА и КРАВЧУКА вас 
КУК, конечно, знакомил?

ОТВЕТ: С записками КРАВЧУКА КУК меня не знакомил, а по 
вопросам, затронутым в почте ФЕДУНОМ, КУК со мной беседо-
вал.

ВОПРОС: О чем именно?
ОТВЕТ: В своих записках ФЕДУН информировал КУКА о состо-

явшихся его радиосеансах связи с закордоном с З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР и в частности припоминаю, как в 
одной из записок он информировал КУКА о том, что З[акордонное] 
П[редставительство] УГВР сообщило, что З[акордонные] Ч[асти] 
ОУН имеет радиосвязь с подпольем ОУН в западных областях 
УССР и опубликовало за кордоном о гибели члена Центрального 
«провода» ОУН «ГОРНОВОГО»1110, в связи с чем З[акордонное] 
П[редставительство УГВР] запросило – с ведома ли КУКА переда-
ются для З[акордонных] Ч[астей] ОУН радиограммы.

В этом же письме ФЕДУН интересовался у КУКА что ему 
известно по существу запроса З[акордонного] П[редстави
тельства] УГВР.

Данная информация очень заинтересовала КУКА и, поде-
лившись со мной, он высказал предположение, что радиосвязь 
с З[акордонными] Ч[астями] ОУН есть не что иное, как игра 
органов МГБ, так как о гибели «ГОРНОВОГО» никто не мог знать 
из участников ОУН, ибо этот вопрос в подполье содержался 
в тайне. Поэтому, продолжал КУК, если даже и прибыли от 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН курьеры в действительности, то 
опять таки в подполье о «ГОРНОВОМ» они ничего бы не узнали.

1108	 Йдеться про Івана Гриньоха – «Всеволода», голову Президії ЗП УГВР.
1109	 Йдеться про Миколу Лебедя – «Ярополка», генерального секретаря 

зовнішніх справ УГВР.
1110	 «Горновий» – Осип Дяків.
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ВОПРОС: Что еще вам говорил КУК о курьерах З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН?

ОТВЕТ: Больше ничего, о чем прошу мне верить. 
ВОПРОС: Не спешите со своими заверениями, которые 

вы делаете не впервые. Органами МГБ перехвачено письмо 
КУКА, написанное им в период вашего совместного пребыва-
ния и направленное к ФЕДУНУ. В этом письме КУК указывает 
о курьерах З[акордонных] Ч[астей] ОУН подробней. Отвечайте 
правдиво?

ОТВЕТ: Я вижу, что органы МГБ осведомлены в этом вопро-
се, поэтому о разговоре между мной и КУКОМ о курьерах 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН скрывать нет смысла.

Осенью 1950 года ФЕДУН направил за кордон в З[акор
донные] Ч[асти] ОУН своих курьеров, кого именно не знаю, 
с которыми была обусловлена встреча на весну 1951 года. 
Данная встреча, как говорил мне в беседе КУК, должна была 
состояться в селе у одного крестьянина на оуновской конспи-
ративной квартире. Название села и хозяина конспиративной 
квартиры КУК мне не сказал, но сообщил, что его боевики с 
1951 года поддерживали систематически связь с указанной 
квартирой.

Примерно в июне-июле 1951 года, продолжал КУК, содер-
жатель конспиративной квартиры оповестил его боевиков, что к 
нему приходил один человек из тех лиц, кого они ждут, однако он 
почты не оставил, а уйдя, предупредил, что придет еще.

По указанию КУКА, боевики просили содержателя квартиры 
передать прибывшему человеку, чтобы он оставил у него почту 
и обязательно связался с ними. Однако, прибывший пропал и 
длительное время не появлялся.

Осенью 1951 года через этого же содержателя конспира-
тивной квартиры КУК получил грипс (организационное письмо) 
о том, чтобы он выслал какого-либо компетентного оуновца во 
Львов на встречу.

Грипс был подписан, как говорил КУК, одним из курьеров, 
убывших от ФЕДУНА осенью 1951 года за границу, но кем имен-
но, КУК не сказал.

Далее в беседе КУК стал анализировать обстановку на тер-
ритории и вспомнил, что летом 1951 года ему сообщили, что на 
территории между Золочевским и Красненским районами был 
случай, когда ранили участника ОУН, являвшегося, якобы, курье-
ром З[акордонных] Ч[астей] ОУН, который спасся от органов 
МГБ и лечился у местных жителей.
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Письмо от курьера о вызове на встречу во Львов и данный слу-
чай вызвали у КУКА подозрения, так как курьеры З[акордонных] 
Ч[астей ОУН], как он выразился, могли с ним связаться через 
сельскую конспиративную квартиру, а не где-то во Львове, при-
чем, они знали, что за ними приходили его боевики.

После этого КУК задал мне вопрос  – кто из «проводников» 
ОУН за кордоном любил ходить с портфелем, на что я ему отве-
тил, что МАТВИЕЙКО1111, который в Мюнхене с портфелем не 
расставался.

Кроме того, КУК также спросил у меня  – кто из руководя-
щих кадров З[акордонных] Ч[астей] ОУН является уроженцами 
Золочевского или Красненского районов.

На поставленный вопрос я ответил, что кроме МАТВИЕЙКО, 
являющегося уроженцем Золочевского района, никого нет.

Этот вопрос, как пояснил КУК, его интересовал потому, что 
может быть курьеры ЗЧ [ОУН], не связавшись с подпольем ОУН, 
забазировались в Золочевском районе по месту жительства 
родственников, однако опять таки сомнение вызывала радио-
грамма о гибели «ГОРНОВОГО», чего они узнать не могли даже и 
в том случае, если связались с низовыми звеньями ОУН, так как 
гибель «ГОРНОВОГО» содержалась «проводом» в тайне.

Немного обдумав, КУК задал мне еще один вопрос – может 
ли быть такой случай, что З[акордонные] Ч[асти] ОУН заброси-
ли на территорию СССР МАТВИЕЙКО. Я на это КУКУ ответил 
утвердительно, добавив, что МАТВИЕЙКО в последнее время 
из Западной Германии исчез, о чем мне было известно от 
ГРИНЬОХА и ЛОПАТИНСКОГО1112.

Обсудив со мной все эти вопросы, КУК написал ФЕДУНУ 
письмо, в котором просил сообщить по радио З[акордонное] 
П[редставительство] УГВР, что курьеры З[акордонных] Ч[астей 
ОУН] не имеют связи с ОУН, информаций от «провода» не полу-
чают, в связи с чем они могут быть в руках МГБ и радиосвязь с 
З[акордонными] Ч[астями] ОУН есть игра органов МГБ, от имени 
этих курьеров. 

ВОПРОС: ФЕДУН выслал данную радиограмму?
ОТВЕТ: Этого я не знаю, так как в декабре 1951 года ФЕДУН 

был ликвидирован органами МГБ и после ухода от него к КУКУ я 
с ним не виделся. Ответа о передачи ФЕДУНОМ радиограммы 

1111	 Йдеться про Мирона Матвієйка – «Усміха», референта СБ ЗЧ ОУН.
1112	 Йдеться про Юрія Лопатинського – «Калину», керівника Військового 

Центру при ЗП УГВР.
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для З[акордонного] П[редставительства] УГВР к КУКУ также не 
поступало.

ВОПРОС: Продолжайте далее показания о курьерах 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН?

ОТВЕТ: В одном из писем к КУКУ КРАВЧУК также писал о 
курьерах З[акордонных] Ч[астей ОУН] и просил КУКА, что, если 
он имеет с ними связь и через них же поддерживает радиосвязь с 
З[акордонными] Ч[астями] ОУН, то чтобы не затруднять ФЕДУНА 
в радиосвязи, имеющего в этом вопросе большие затрудне-
ния, пересылать от себя за кордон всю почту на З[акордонные] 
Ч[асти] ОУН.

На это письмо КРАВЧУКУ КУК ответил, что вопрос о курьерах 
З[акордонных] Ч[астей ОУН] неясен и он с ними никакой связи 
не имеет.

В мае 1952 года, когда я уходил от КУКА на территорию 
Карпатского края, то КУК просил меня разведать о курьерах 
З[акордонных] Ч[астей] ОУН, которые, якобы, должны находить-
ся на той территории и о результатах сообщить ему. Если же, 
продолжал КУК, курьеров там не будет, то должна находиться их 
почта и ее переслать ему.

Откуда КУК имел такие данные, он мне не говорил. Больше 
о курьерах З[акордонных] Ч[астей] ОУН мне ничего не известно.

ВОПРОС: С какой целью вы скрывали от органов МГБ весь 
разговор с КУКОМ о курьерах ЗЧ ОУН?

ОТВЕТ: Вопрос о курьерах З[акордонных] Ч[астей ОУН] я 
действительно скрывал от органов, так как полагал, что подполье 
ОУН все же сумеет каким-либо путем связаться с З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР или же с З[акордонными] Ч[астями] 
ОУН и передать, что курьеры З[акордонных] Ч[астей ОУН] нахо-
дятся в МГБ, которое от имени их ведет радиоигру, чего не было 
бы достоянием органов МГБ.

ВОПРОС: Тогда покажите, каким образом подполье ОУН 
предполагало связаться с закордоном?

ОТВЕТ: Находясь еще в подполье, мы с КУКОМ обдумы-
вали все возможности осуществления связи с З[акордонным] 
П[редставительством] УГВР. Эти возможности заключались в 
следующем: во-первых: попытаться установить связь с радистом 
«МАКОМ»1113, о судьбе которого в подполье ОУН ничего неиз-
вестно.

1113	 «Мак» – Петро Стиранка, радист Проводу ОУН, який в Україну прибув у 
травні 1951 р. із кур’єрською групою Василя Охримовича – «Грузина».
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Если же связь с «МАКОМ» установить не представится воз-
можным, то я с разрешения КУКА предполагал с почтой для 
З[акордонного] П[редставительства] УГВР направить кого-либо 
в американское посольство в Москву, чтобы последнее с дипло-
матической почтой выслало наши материалы за границу.

В том случае, если и этот вариант связи осуществить будет 
невозможно, то КУК предполагал направить пешим порядком за 
границу курьеров из числа участников ОУН.

Каким каналом связи сейчас воспользуется КУК Василий, я 
не знаю, однако предполагаю, что из всех вариантов связи он 
выберет посылку курьеров.

Допрос окончен в 16 ч[асов] 45 м[инут].
Показания с моих слов записаны верно, и мною 
лично прочитаны

В. ОХРИМОВИЧ.

Допросил:	 НАЧ[АЛЬНИК] ОТДЕЛЕНИЯ СЛЕДЧАСТИ МГБ 
УССР

	 МАЙОР ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
(ПТИЧКИН)

СПРАВКА:	 Подлинник протокола допроса ОХРИМОВИЧА В. О. 
находится в следственном деле № 149912.

Верно:	 З[АМЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] ОТДЕЛЕНИЯ 
УПРАВЛЕНИЯ 2-Н МГБ УССР

	 СТ[АРШИЙ] ЛЕЙТЕНАНТ ГОСБЕЗОПАСНОСТИ
/МАТВЕЕВ/

14/ІІ.[19]53 г.

ГДА СБУ. – Ф. 5. – Спр. 445. – Т. 5. – Арк. 119-128. Оригінал. Рукопис; 
Там само. – Арк. 110-118. Завірена машинописна копія.
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№ 117
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ГАЛАСИ

16 липня 1953 р.

Протокол допроса
арестованного Галаса Василия Михайловича

от 16 июля 1953 года, город Киев.
Допрос начат в 12 ч[асов] 15 м[инут]

ВОПРОС: На предыдущем допросе вы показали, что в 1952 
году встречались с «Лемишем»1114.

Где происходила между вами данная встреча?
ОТВЕТ: Встреча между мной и «Лемишем» происходила в 

начале августа 1952 года в его бункере, расположенном в лес-
ном массиве между райцентрами Броды, Подкамень и Золочев, 
однако точного места, где находится указанный мною бункер, я 
не знаю.

Осенью 1952 года данный бункер был обнаружен органами 
МГБ и вскрыт. «Лемиша» в то время в бункере не было, а нахо-
дились его лишь три боевика, которых тогда те ликвидировали.

ВОПРОС: Каким маршрутом вы следовали к «Лемишу»?
ОТВЕТ: Перед отходом к «Лемишу» я базировался в 

Клевенском лесном массиве, где у меня был оборудован бункер.
В июле 1952 года, в данный лес, ко мне на связь пришли 

боевики руководителя окружного «провода» ОУН «Ульяна»1115  – 
«Славко»1116 и «Ежик»1117, а также руководитель районного «про-
вода» ОУН «Матвей»1118 (все ликвидированы органами МГБ).

Воспользовавшись приходом указанных мною лиц, я пред-
ложил им вести меня и жену – Савчин Марию, по линии связи к 
«Ульяну», находившемуся в то время в бункере названого мною 
«Славко» в селе Пивча, Мизочского района, Ровенской обла-
сти1119. 

1114	 «Леміш» – Василь Кук.
1115	 «Ульян» – Анатолій Маєвський, керівник Рівненського окружного про-

воду ОУН.
1116	 «Славко» – особа не встановлена.
1117	 «Їжак» – особа не встановлена.
1118	 «Матвій» – особа не встановлена.
1119	 Тепер – с. Півче Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
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Не доходя до бункера «Славко», «Ежика» и «Матвея» я отпра-
вил назад, а сам со «Славко» вышел на условленную встречу к 
«Ульяну» в лес близ села Пивча.

В бункере с «Ульяном» я пробыл около трех недель, так как в 
том районе в тот период времени проводились чекистско-войс
ковые операции, после чего убыл с ним на встречу к связному 
«Кулеметчику»1120.

Данная встреча происходила в лесном массиве близ села 
Мощаница, Мизочского района1121, куда «Кулеметчик» прибыл к 
нам из Яроуньского леса Житомирской области с места своего 
базирования.

Побеседовав с «Кулеметчиком», я предложил ему оборудо-
вать для меня бункер в районе его места дислокации, куда поо-
бещал прийти осенью.

Здесь же я сообщил «Кулеметчику», что если меня не будет, 
то в бункере перезимует «Ульян».

После встречи с «Кулеметчиком», к нам прибыл боевик 
«Ульяна» – «Степан»1122, который повел меня, мою жену, «Ульяна», 
его машинистку «Аню»1123, боевика «Чумака»1124 и «Кулеметчика» 
на пункт встречи к связному «Пауку»1125 и «Олесю», он же 
«Гриц»1126. В пути следования, к нам присоединились руководи-
тель Дубновского надрайонного «провода» ОУН «Сирый»1127 и его 
боевик, клички не знаю, которые далее следовали с нами.

В районе Гурбенского леса, Мизочского или же Вербского 
района Ровенской области1128, мы встретились с «Пауком» и его 
боевиком «Байдой»1129, откуда отправили «Кулеметчика», боевика 
«Сирого» – клички его не знаю, и боевика «Славко» – «Черного»1130 
для выполнения моего задания, о чем я показал выше.

После ухода указанных участников ОУН, по связи в 
Гощанский район, Ровенской области «Ульян» отправил «Аню», 

1120	 «Кулеметник» – особа не встановлена.
1121	 Тепер – с. Нова Мощаниця Здолбунівського р-ну Рівненської обл.
1122	 «Степан» – особа не встановлена.
1123	 «Аня» – особа не встановлена.
1124	 «Чумак» – Микола Примас.
1125	 «Павук» – Микола Салата.
1126	 «Олесь»-«Гриць» – Павло Собчук.
1127	 «Сірий» – особа не встановлена.
1128	 Гурбенський ліс – урочище на півдні сучасного Здолбунівського р-ну 

Рівненської обл., яке також охопило частину Дубенського та Острозького р-нів 
Рівненської і Кременецького та Шумського р-нів Тернопільської обл. 

1129	 «Байда» – особа не встановлена.
1130	 «Чорний» – особа не встановлена.
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а мы все оставшиеся перебазировались в бункер «Паука», отку-
да я, «Паук», «Чумак» и «Степан» проследовали далее по линии 
связи, а остальные, пришедшие со мной, остались в бункере.

Пройдя по линии связи в лесной массив близ села Дранча, 
Червоноармейского района Ровенской области1131, мы встрети-
лись с двумя связными «Лемиша», одного из которых называли 
«друже Д»1132, а второго клички не знаю. Эти связные приняли 
меня одного и повели далее и, не доходя метров 500 до бункера 
«Лемиша», сдали ожидавшему нас его боевику «Илько»1133, кото-
рый и привел меня в бункер, где на другой день я встретился [с] 
«Лемишем», так как в день моего прихода он находился где-то 
на встрече.

Всего в пути следования к «Лемишу» от места своего бази-
рования, не считая, конечно, остановок, я пробыл около 15 дней.

ВОПРОС: По какой линии связи вы следовали обратно от 
«Лемиша»?

ОТВЕТ: Возвращался от «Лемиша» я той же линией связи к 
«Пауку», где в селе Лидухов, Почаевского района, Тернопольской 
области1134, фамилии хозяев дома не знаю, для меня был обору-
дован бункер, в котором я, жена и боевик «Байда» зимовали 
1952-1953 год.

ВОПРОС: Не скрывайте фамилию содержателей вашего 
убежища в с. Лидухов. Назовите ее следствию?

ОТВЕТ: Фамилии хозяев, где был оборудован наш бункер, я 
не знаю. Хозяина звали Трофим, а жену – Анна. Трофим в колхо-
зе работал кузнецом. Больше мне о них ничего не известно.

Допрос прерван в 15.00.
Показания с моих слов записаны верно и мною 
лично прочитаны.

Галаса

Допросил:	 Нач[альник] отд[еления] след[ственного] отдела 
МВД УССР

	 Майор	 /Птичкин/

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 74914фп. – Арк. 53-57. Оригінал. Рукопис.

1131	 Тепер – с. Дружба Радивилівського р-ну Рівненської обл.
1132	 Особа зв’язкового не встановлена.
1133	 «Ілько» – особа не встановлена.
1134	 Тепер – с. Лідихів Кременецького р-ну Тернопільської обл.
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№ 118
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ВАСИЛЯ ГАЛАСИ

21 липня 1953 р.

Протокол допроса
арестованного Галаса Василия Михайловича

от 21 июля 1953 года, город Киев.
Допрос начат в 11 ч[асов] 30 м[инут]

ВОПРОС: Как долго вы находились у «Лемиша»1135 в 1952 
году?

ОТВЕТ: У «Лемиша» я находился около трех недель. Прибыл 
я к нему в начале августа 1952 года и в этом же месяце убыл от 
него по линии связи к «Пауку»1136, где зимовал с 1952 на 1953 год.

ВОПРОС: Какие вопросы, кроме указанных вами на преды-
дущих допросах, вы еще разбирали с «Лемишем»?

ОТВЕТ: Как я показал ранее, мы с «Лемишем» разбирали 
только два основных вопроса – это наше отношение к расколу в 
З[акордонных] Ч[астях] ОУН и выработка новой тактики подпо-
лья ОУН для сохранения оставшихся оуновских кадров.

Причем, больше половины времени у нас занял вопрос о раз-
доре в украинских эмиграционных центрах за границей, в связи с 
чем я даже не сумел полностью ознакомиться со всей закордон-
ной прессой и литературой, которой располагал «Лемиш».

ВОПРОС: По каким каналам связи к «Лемишу» поступала 
закордонная почта и литература?

ОТВЕТ: Как говорил мне «Лемиш», вся закордонная почта и 
литература поступала к нему от курьеров, присылаемых из-за 
границы, как пешим порядком, так и сбрасываемых с самолетов 
американцами в течении 1949-[19]50 и 1951 годов.

Последнюю почту «Лемиш» получил в 1951 году от члена 
центрального «провода» и члена З[акордонного] П[редстави
тельства] УГВР Охримовича Василия, сброшенного американца-
ми с самолета на территории СССР.

ВОПРОС: Почему вы не называете прямо, что Охримович 
был сброшен американской разведкой?

ОТВЕТ: Точно об этом я не знаю, а отвечаю лишь словами 
«Лемиша», который говорил, что Охримовича сбросили амери-

1135	 «Леміш» – Василь Кук.
1136	 «Павук» – Микола Салата.
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канцы. Безусловно, что данными действиями, на мой взгляд, 
занималась американская разведка, однако привести какие-ли-
бо конкретные факты по данному вопросу я не могу, ибо ничего 
не знаю.

ВОПРОС: Назовите курьеров, которые сбрасывались амери-
канской разведкой на территории СССР?

ОТВЕТ: Из курьеров, которые сбрасывались американцами 
в западных областях УССР, я знаю лишь одного «Громенко»1137.

О «Громенко» мне «Лемиш» говорил, что тот, будучи сбро-
шен, если не ошибаюсь  – весной 1950 года, зацепился пара-
шютными стропами за дерево и, услышав разговоры прибли-
жавшихся к нему людей, перерезал стропы ножом, упал и сильно 
разбился.

Сброшенные вместе с «Громенко» портативные радиостан-
ции повредились и не использовались подпольем ОУН.

Кто еще входил из курьеров в группу «Громенко» я не знаю.
ВОПРОС: Где в настоящее время скрывается «Громенко»?
ОТВЕТ: Со слов «Лемиша» мне известно, что «Громенко» 

вскоре после выброски, в период операции по ликвидации бан-
дитов ОУН, покончил жизнь самоубийством.

ВОПРОС: Что вам рассказывал «Лемиш» о курьерах?
ОТВЕТ: «Лемиш» также говорил, что в 1950 или 1951 году, 

точно не помню, органами МВД в поезде, где-то невдалеке от 
Львова, были задержаны два курьера, но кто они такие, «Лемиш» 
не сказал. С Охримовичем, как я думаю, также должны были 
быть сброшены курьеры, умевшие пользоваться рациями, ибо, 
со слов «Лемиша», связь с закордонном они поддерживали с 
помощью раций, сброшенных американцами.

Данной связью, как говорил «Лемиш», руководил «Полтава», 
после ликвидации которого органами МВД, данная связь суще-
ствовать перестала.

Больше о курьерах мне ничего неизвестно.
Допрос прерван в 1 ч[ас] 50 м[инут]

Галаса

Допрос продолжен в 21 ч[ас] 40 м[инут]

ВОПРОС: С какой конкретно закордонной почтой и литера-
турой вас знакомил «Лемиш»?

1137	 «Громенко» – Михайло Дуда.
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ОТВЕТ: Из организационной почты, поступившей из-за 
границы, я читал письма Степана Бандеры, Ярослава Стецько, 
Гриньоха1138, Николая Лебедя и «Калины»1139, фамилии его не знаю.

Кроме того, ознакомился с письмами Ребет Дарьи к Бандере 
и ответом Бандеры Ребет.

Из литературы я читал решение Миттенвальдской кон-
ференции З[акордонных] Ч[астей] ОУН1140, брошуру Бандеры 
под названием «Слово к революционерам», брошуру какого-то 
Мироненко1141  – «Украинская национальная революция», про-
грамму «гетьманцев»1142, прессу УНРады (Украинский нацио-
нальный совет), а также газеты «Трибуна»1143 и журнал «Сурма».

Вместе с этим «Лемиш» ознакомил меня со своим письмом 
Бандере, Лебедю, Стецько и другим главарям ОУН за кордоном, 
отправленное им с курьерами за границу в 1950 году и резо-
люцию заседания центрального «провода» ОУН под названием 
«Отношение «провода» ОУН на украинских землях к спорным 
вопросам за границей», составленную «Лемишем», «Полтавой»1144 
и «Горновым»1145 в 1950 году и также отправленную за кордон1146.

1138	 Йдеться про Івана Гриньоха – «Всеволода», голову Президії ЗП УГВР.
1139	 «Калина» – Юрій Лопатинський, керівник Військового Центру при ЗП 

УГВР.
1140	 Йдеться про ІІ конференцію ЗЧ ОУН, яка відбулася 28-31.08.1948 р. у 

Мітенвальді (Західна Німеччина).
1141	 Йдеться про Микиту Мироненка – «Кам’янецького», члена проводу ЗЧ 

ОУН.
1142	 Гетьманський рух (гетьманці) – загальна назва політичних прихиль-

ників гетьмана Павла Скоропадського, ідейним підґрунтям яких була консерва-
тивно-монархічна теорія В. Липинського. Організаційно рух бере свій початок від 
Української Хліборобсько-Демократичної Партії, що існувала в період Гетьманату 
1918 р. У міжвоєнний період політичні структури руху не характеризувалися цен-
тралізованістю і охоплювали низку організацій, переважно європейської та аме-
риканської еміграції й окремих груп впливу в Галичині.

1143	 Очевидно, йдеться про «Українську Трибуну» – громадсько-політич-
ний тижневик (з 1948 р. – півтижневик) націоналістичного напряму, перебував 
під впливом Закордонних частин ОУН, виходив у Мюнхені (Німеччина) в 1946-
1949 рр. Один з найчитабельніших часописів української еміграції в Німеччині, 
містив коментарі й огляди міжнародних подій, еміграційного життя, інформації 
з України, документи з підпільної боротьби, хроніку життя таборів переміщених 
осіб, українських організацій, фейлетони тощо. 

1144	 «Полтава» – Петро Федун, референт пропаганди Проводу ОУН.
1145	 «Горновий» – Осип Дяків, керівник Львівського крайового проводу ОУН, 

один із чільних публіцистів збройного підпілля ОУН.
1146	 Йдеться про «Становище Проводу ОУН на українських землях до 

різних спірних або актуальних питань закордоном» від липня 1950 р., яке у 
жовтні 1950 р. кур’єрами ОУН було доставлено до Мюнхена та вручено конфлік-
туючим сторонам.
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ВОПРОС: Какого содержания были письма из заграницы, 
прочитанные вами у «Лемиша»?

ОТВЕТ: Письма Бандеры и Ярослава Стецько были одинако-
вы и в основном содержали обвинение против З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР. В них указывалось, что З[акордонное] 
П[редставительство] УГВР в целом и его основные предста-
вители  – особенно Лебедь и Ребет Дарья, незаконно присво-
или себе право вести по своему усмотрению все дела укра-
инской эмиграции, а также в том, что члены З[акордонного] 
П[редставительства] УГВР, являющиеся представителями ОУН, 
нарушают оуновскую дисциплину и не хотят выполнять директив 
Степана Бандеры, как руководителя «провода» ОУН, и игнориру-
ют резолюции З[акордонных] Ч[астей] ОУН.

Что касается писем Лебедя, Гриньоха, Ребет и «Калины», 
то они по смыслу были также одинаковы и отражали нападки на 
Степана Бандеру, как «проводника» З[акордонных] Ч[астей] ОУН.

Названные мною главари ОУН в своих письмах указывали, что 
Бандера стоит диаметрально против постановлений ІІІ-го «большо-
го чрезвычайного сбора ОУН», состоявшегося в августе 1943 года, 
хотя и заявляют, что они формально признают все решения. Кроме 
того, в своей практической деятельности с руководящими кадрами 
ОУН за границей применяет принцип безоговорочной диктатуры и 
опрокидывает принцип «демократии» в руководстве ОУН.

Далее в этих письмах Бандера обвинялся в том, что он неза-
конно нарушал статут внутреннего устройства ОУН, исключив из 
членов «провода», а затем и из членов ОУН Лебедя, Ребет Дарью, 
Охримовича и других, а также незаконно присвоил себе звание 
«проводника» «провода», направив деятельность З[акордонных] 
Ч[астей] ОУН по линии сверх националистической, применял к 
своим политическим противникам террор.

Бандера в письмах обвинялся также и в том, что самоволь-
но прятал от членов ОУН за кордоном все брошюры и статьи, 
издававшиеся на территории Украины, и не опубликовывал их в 
силу тех причин, что они в социальных, идеологических и поли-
тических вопросах ушли далеко влево, в связи с чем Бандера 
называл все это неокоммунизмом.

В письме Ребет Д[арьи] к Бандере, написаном е[ю] в 1950 
году продолжается обвинение Бандеры в вождизме и неза-
конном присвоении себе звания «проводника» ОУН, а также в 
том, что Бандера срывает  попытки к урегулированию проис-
шедшего конфликта между З[акордонными] Ч[астями] ОУН и 
З[акордонным] П[редставительством] УГВР.
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Кроме того, продолжает в письме Ребет, Бандера непра-
вильно трактует резолюцию «провода» ОУН, присланную с 
Украины под названием «Отношение «провода» ОУН на украин-
ских землях к спорным вопросам за кордоном».

На это письмо, также в 1950 году, Бандера дает ответ Ребет 
Д[арьи] и опровергает ее нападки, обвиняя в свою очередь Ребет 
и других членов З[акордонного] П[редставительства] УГВР в том, 
что не он, а они срывают постоянно мероприятия, направленные 
к урегулированию как спорных вопросов между З[акордонными] 
Ч[астями] ОУН и З[акордонным] П[редставительством] УГВР, 
так и конфликта в целом.

ВОПРОС: Что из себя представляет решение «провода» за 
1950 год в отношении к спорным вопросам за кордоном?

ОТВЕТ: Основными вопросами, отраженными в решении или 
резолюции «провода» ОУН на т[ак] н[азываемых] «украинских зем-
лях» в «отношении к спорным вопросам за кордоном», являются 
те, что З[акордонная] Ч[асть] ОУН во многих вопросах отошла от 
решений ІІІ «великого чрезвычайного сбора» ОУН, кроме того, не 
имея на то право, исключает из членов УГВР и даже членов ОУН 
квалифицированные оуновские кадры. В связи с этим, указывает-
ся далее в резолюции, «провод» ОУН данных решений не признает 
и по прежнему исключенных считает членами ОУН и УГВР.

Вместе с этим «провод» ОУН для урегулирования конфликта 
и не повторения далее  подобных явлений предложил избрать 
за кордоном над З[акордонным] П[редставительством] УГВР и 
З[акордонными] Ч[астями] ОУН т[ак] н[азываемый] закордон-
ный центр, который бы возглавлял всю деятельность украинской 
эмиграции.

Менее важными вопросами в резолюции были религиозный, 
земельный и другие.

Вот все, что я припоминаю про данную резолюцию.
Допрос окончен в 1 ч[ас] 00 м[инут] 22/VII [19]55 года.

Показания с моих слов записаны верно и мною 
лично прочитаны.

Галаса

Допросил:	 Нач[альник] отделения След[ственного] отдела 
МВД УССР

	 Майор	 /Птичкин/

ГДА СБУ. – Ф. 6. – Спр. 74914фп. – Арк. 157-164. Оригінал. Рукопис.
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№ 119
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ МИКОЛИ ДЕНЕГИ

28 серпня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
ДЕНЕГА Николая Михайловича

город Станислав	 от 28 августа 1954 года

ВОПРОС: Известно ли Вам о нахождении в 1953 году на тер-
ритории Рогатинского района Станиславской области кого-либо 
из главарей ОУН?

ОТВЕТ: 10 июня 1953 года при очередной встрече с руково-
дителем т[ак] н[азываемого] Букачевского районного «провода» 
ОУН «Данило»1147, последний мне предложил следовать совмест-
но с ним к какому-то главарю ОУН. Я пошел с «Данило» один, а 
своих боевиков «Влодко»1148 и «Зенко»1149 оставил на своей тер-
ритории, обусловив с ним[и] встречу на 12 июня 1953 г. «Данило» 
повел меня на пункт встречи, который находился недалеко от 
села Бахманка Букачевского района Станиславской области1150.

Примерно около одного часа ночи, уже 11 июня мы прибыли 
к месту, где уже находился мне известный главарь ОУН, с ним 
была женщина и кто-то из боевиков «Данило». Кто точно был, 
припомнить не могу. Сидели они в массиве ржи, примерно в 
полутора километрах от села Бахманка. Когда я доложил глава-
рю о своем прибытии, он со мной никаких разговоров не вел, а 
предложил также отдыхать до утра.

Расположились мы двумя группами. В одном месте отдыхал 
главарь с женщиной, а в другом примерно в 4-5 метрах от них 
ночевали: я, «Данило» и, кажется, боевик «Данило» – «Назар»1151.

Утром, примерно в 9 часов, меня к себе позвал главарь, жен-
щина отошла в сторону, а «Данило» и «Назар» остались на месте 
ночевки.

1147	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 
ОУН.

1148	 «Влодко» – Володимир Данкевич, бойовик керівника Бурштинського 
районного проводу ОУН Миколи Денеги – «Білого».

1149	 «Зенко» – Йосип Сікута
1150	 с. Бахманка – населений пункт не встановлено.
1151	 «Назар» – Михайло Фенін, бойовик керівника Букачівського районного 

проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».
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Когда мы остались вдвоем, главарь сразу поинтересовался 
моей биографией, потом подробно распросил о положении на 
моей территории, т[о] е[сть] состоянием дел в т[ак] н[азывае-
мом] Бурштынском районном «проводе» ОУН, руководителем 
которого я являлся. В числе других вопросов, главарь интересо-
вался у меня бандпособниками, где я укрываюсь и которые мне 
оказывают материальную поддержку. Спросил также имеется 
ли легальная сетка ОУН. Проявил интерес к тому, кого я хорошо 
знаю из надежных людей в Большевцовском, Войниловском и 
Галичском районах Станиславской области.

Беседа по этим вопросам продолжалась примерно до 2-х 
часов дня. Потом пообедали и после этого беседа опять была 
возобновлена. Теперь говорил главарь. Главным образом он 
давал мне указание о создании легальной сетки ОУН из числа 
молодежи, как учащейся, так и сельськой. Мотивировал он это 
тем, что имея в наличии легальные сетки ОУН, нам, вооруженным 
подпольщикам, легче проводить свою работу, легче укрываться, 
а также и тем, что определенная часть молодежи будет воспи-
тываться в националистическом духе и встанет на путь борьбы с 
Советской властью. В процесе беседы главарь также рассказал 
мне о ниционалистических партиях и группировках за границей. 
Но эти сведения я не запомнил и передать их сейчас не могу. 
Мы еще с главарем имели дискуссию относительно земельной 
реформы, предусмотренной программой ОУН. На этом и закон-
чился день 11 июня 1953 года. 12  июня, после ночевки утром 
он со мной не разговаривал. Примерно в 11 часов дня мы с 
«Данилом» играли в шахматы, к нам подошел и главарь, который 
изъявил желание также сыграть в шахматы. С ним я сыграл две 
партии – одну выиграл, другую проиграл. После этого мы с ним 
опять отошли в сторону и он начал у меня интересоваться, кого 
я знаю из людей, проживавших в гор[одах] Львове, Станиславе, 
я таких людей ему не назвал, так как знакомых во Львове и 
Станиславе таких людей не имел. За исключением того, что я 
ему сказал, что у меня имеется пособник НАЗАРКЕВИЧ Мартын, 
проживающий в селе Новый-Мартынов Букачевского района1152, 
который имеет родственницу по линиии жены, проживавшую в 
г[ороде] Львове. Главарь предложил мне изучить эту родствен-
ницу НАЗАРКЕВИЧА, вплоть до того, что вызывать ее к себе на 
переговоры, преследуя цель организации у нее пункта связи во 

1152	 Тепер – с. Новий Мартинів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
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Львове. Он предложил мне после изучения этого вопроса сооб-
щить ему письменно о результатах и тут же мы с ним договори-
лись об условностях в переписке по этому вопросу. В чем заклю-
чалась эта обусловленность, я сейчас не припоминаю. Письмо к 
нему я должен был передать через «Данило». Он тогда же мне 
сказал, что адрес на грипсе к нему должен обозначаться буквой 
«Ф». Псевдоним же свой, он мне назвал «Бригадир».

Тогда же главарь поручил мне добыть два паспорта. Один 
для мужчины, примерно 1910-1912 года рождения, другой – для 
женщины, примерно в возрасте 28-30 лет. Нужно было также 
достать и другие документы, имеющие отношение к лицам, у 
которых будут взяты паспорта. Мы договорились, что когда я 
достану необходимые документы, то должен буду переслать 
«Бригадиру» через «Данило».

Еще у меня с главарем были такие обусловленности:
Он у меня интересовался возможностями переправы через 

реку Днестр. Я ему рассказал, что хожу по мосту, где имеется 
сторож – доверенный мне человек. Его фамилия БИЛАН Николай, 
живет он в селе Сивка-Войниловская Войниловского района 
Станиславской области1153. Главарь записал фамилию БИЛАНА и 
велел мне проинструктировать БИЛАНА, чтобы он, главарь, мог 
при необходимости связаться с ним непосредственно. Для боль-
шей убедительности в БИЛАНЕ, главарь перервал на две части 
рубль. Одну часть взял себе, а вторую дал мне с тем, чтобы я вру-
чил ее БИЛАНУ. Задание главаря я выполнил: половину купюры 
рубля, должна находиться в настоящее время у БИЛАНА.

Главарь также попросил меня назвать кого-либо из мест-
ных жителей, через которых он при необходимости мог бы 
связаться со мной. Я ему назвал жителя села Новый Мартынов – 
НАЗАРКЕВИЧ Мартына, так как его хорошо знал боевик 
«Данило» – «Дубок»1154.

Главарь еще советовал мне добыть различные документы, 
при помощи которых можно было бы при необходимости пере-
двигаться легальным путем.

Других каких-либо разговоров и договоренностей у меня с 
главарем не было. 12 июня, примерно в 23 часа я с ним попро-
щался и вместе с «Данило» ушел на свою территорию, где я 
снова встретился со своими боевиками «Зенко» и «Влодко».

1153	 Тепер – с. Сівка-Войнилівська Калуського р-ну Івано-Франківської обл.
1154	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 

проводу ОУН «Данила».
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 ВОПРОС: Кроме описаного Вами выше эпизода с главарем, 
Вы позже с ним не встречались?

ОТВЕТ: Да, с упомянутым выше главарем я еще имел одну 
встречу. Происходила она при следующих обстоятельствах:

6-го июля 1953 года я с группой боевиков осуществлял 
очередную встречу с учасниками подполья ОУН в Рогатинском 
районе, случайно встретился с главарем. Предшествовало 
этому такое событие. 5 июля 1953 года я, «Шувар»1155 и «Дубок» 
случайно встретились в одном хозяйстве с «Орестом»1156 – (бое-
вик «Данило») и «Романом»1157, пришедшим с главарем с дру-
гой территории. Как я узнал, «Орест» с «Романом» шли на 
встречу к руководителю Рогатинского районного «провода» ОУН 
«Сирко»1158, с которым находились «Довбуш»1159, «Соловей»1160, 
«Лес[ь]»1161 и «Черемуш»1162 (последний мне не известен).

После встречи с указанной группой «Сирка», я, «Шувар», 
«Дубок», «Орест» и «Роман» возвратились назад в Букачевский 
район (встреча происходила возле села Черче Рогатинского 
района).

6 июля ночью «Шувар», «Дубок», и «Роман» пошли на поле, 
где должен был находится главарь. А я и «Орест» зашли на хутор 
Замшин, возле села Чагров Бурштынского района1163 к местному 
жителю, фамилию котрого я не знаю, с тем, чтобы ожидать груп-
пу «Шувара».

Подойдя к дому, мы заметили, что там кто-то находит-
ся. В последствии «Орест» через хозяйскую дочь узнал, что в 
этом хозяйстве находится главарь с женщиной и «Данило» с 
«Назаром». Через некоторое время к этому дому возвратилась 
группа «Шувара». «Шувар», узнавши[й] от нас, что в доме нахо-

1155	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 
проводу ОУН.

1156	 «Орест» – Євген Якимів, бойовик керівника Букачівського районного 
проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».

1157	 «Роман» – Василь Палцат, керівник боївки зв’язку В. Кука.
1158	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
1159	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик керівника Рогатинського 

районного проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1160	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1161	 «Лесь» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1162	 «Черемош» – особа не встановлена.
1163	 Тепер – с. Чагрів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.



478

дится главарь, пошел к нему, а мы все остались во дворе. После 
переговора с «Шуваром», который происходил возле дома, гла-
варь позвал меня. Он меня спросил почему я там находился. Я 
ему все подробно рассказал как я и мои боевики сюда попали, 
после чего он велел оставить это село и идти по своим делам. Я 
ушел с «Шуваром» и «Дубком», а остальные остались в указанной 
усадьбе.

Больше с главарем я не встречался и где он находится в 
настоящее время, я не знаю.

ВОПРОС: Кто же был этот главарь ОУН?
ОТВЕТ: Точно утвержда[т]ь, кто такой был главарь, о кото-

ром я показал выше, я не могу, но полагаю, что это был руко-
водитель ОУН в Западных областях Украины, известный в 
подполье под псевдонимом «Василь Коваль»1164. Делаю я такой 
вывод на следующих основаниях: 13 августа 1953 г. я получил 
от «Шувара» приказы за подписью генерал-хорунжего «Василя 
Коваля» о присвоении и повышении званий УПА участникам 
подполья ОУН по Рогатинскому надрайонному «проводу», а 
также о награждении как живых, а также и погибших «под-
польщиков» бронзовыми крестами. Другими данными, даю-
щими основание утверждать, что я имел встречи с «Василием 
Ковалем» я не располагаю.

ВОПРОС: Что Вам известно о связи «Шувара» с указанным 
выше главарем ОУН?

ОТВЕТ: Мне известно, что главарь ОУН, предположительно 
«Василь Коваль», прибыл на территорию Рогатинского надрай-
онного «провода» ОУН и раньше связался с «Шуваром», а потом 
уже я имел с ним встречу. О чем он говорил с «Шуваром», какие 
они решали вопросы и о чем договорились мне не известно, но 
я знаю, что формы связи между главарем и «Шуваром» отра-
ботаны, хотя подробностей по этому поводу я также не знаю. 
Мне известно, что главарь куда-то ушел и взял с собой боеви-
ков «Довбуша» и «Назара». «Шувар» мне рассказал уже в июле 
с[его] г[ода], что он, якобы, ходил на обусловленный пункт 
встречи с главарем в село Янчин1165 на границе Рогатинского, 
Бережанского и Перемышлянского районов. Эта встреча должна 
была состояться 15  мая 1954 года. Но она по каким-то причи-
нам, как заявил «Шувар», не состоялась. Мне также рассказы-
вал «Шувар», что у него с главарем еще есть договоренность 

1164	 «Василь Коваль» – Василь Кук.
1165	 Тепер – с. Іванівка Перемишлянського р-ну Львівської обл.
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поддерживать связь через местных жителей. Но детали этого 
вопроса мне не известны.

ВОПРОС: Выполнили ли Вы указания главаря о приобрете-
нии для него двух паспортов и других документов?

ОТВЕТ: Это задание я выполнил частично. 8 августа 1953 г. 
я, выполняя указания главаря, отобрал паспорт и воинский 
билет у учителя КРУПЕНКО, проживавшего в селе Бовшев 
Большевщовского района Станиславской области1166. Указанные 
паспорт и воинский былет 13-го августа того же года я отдал 
лично «Шувару». Дальнейшая судьба этих документов мне не 
известна.

Протокол записан с моих слов правильно, мне про-
читан, в чем и расписываюсь.

ДЕНЕГА.

ДОПРОСИЛИ:	Зам[еститель] нач[альника] 4 Управления КГБ 
УССР 

	 Полковник	 (ПОЛИЩУК)
	 Зам[еститель] Уполномоченного Большевцовс

кого КГБ по Станиславской обл[асти] 
	 ст[арший] лейтенант	 (АНУЧИН)
ВЕРНО:	 Зам[еститель] Нач[альника] Следственного отде-

ла УКГБ по Станиславской области 
	 Капитан	 (ДОЛГИХ)

Подленный протокол находится в след[ственном] деле 
№ 10333 по обв[инению] Денега Н.М. 

Зам[еститель] нач[альника] След[ственного] отд[ела] УКГБ
Капитан	 /ДОЛГИХ/1167

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 254-258. Копія. 
Машинопис.

1166	 Тепер – с. Бовшів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
1167	 Виділенний курсивом текст дописаний капітаном Долгих, завірений 

його підписом та печаткою.
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№ 120
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ МИКОЛИ ДЕНЕГИ 

10 вересня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого – ДЕНЕГА Николая Михайловича 

от 10 сентября 1954 года
гор[од] Станислав.

Допрос начат в 11 час[ов] 30 мин[ут]

ВОПРОС: Покажите обстоятельства, при которых Вы дали 
БАНДУРЕ Федору задание собирать в Москве данные об охра-
не органами Госбезопасности иностранных капиталистических 
посольств и возможностей сношения с представителями этих 
посольств?

ОТВЕТ: В августе 1953 года, укрываясь с учасниками банды 
ОУН «Владко»1168, «Зенко»1169, «Богданом»1170 и «Дубок»1171 у своих 
легальных связей в селах Большевцовского района я узнал, что 
в село Кинашев1172 из Карагандинской области прибыл в отпуск 
бывший участник банды ОУН БАНДУРА Федор Алексеевич по 
прозвищу «Шурко», который в с.  Бовшев Большецовского рай-
она1173 посетил своих нескольких знакомых. Я имел желание 
встретиться с БАНДУРОЙ и распросить его о жизни высланных 
членов семей бандпособников, режиме в лагерях ИТЛ и дать ему 
задание по доставке в гор[од] Каркалынск1174 письма высланной 
туда матери моей жены ШИМАНСКОЙ Иванны.

С этой целью я написал БАНДУРЕ записку, с которой напра-
вил из хутора Вуглево1175 ШКОЦ Стефана Франковича в село 
Бовшев к БАНДЫГУЛЕ Юлии, к которой, со слов жителей, захо-
дил БАНДУРА.

1168	 «Влодко» – Володимир Данкевич, бойовик керівника Бурштинського 
районного проводу ОУН Миколи Денеги – «Білого».

1169	 «Зенко» – Йосип Сікута
1170	 «Богдан» – особа не встановлена. Можливо, Іван Івасів.
1171	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 

проводу ОУН «Данила».
1172	 Тепер – с. Кінашів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
1173	 Тепер – с. Бовшів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
1174	 м.  Каркалинськ  – центр Каркалинського р-ну Карагандинської обл.  

Казахстану.
1175	 Тепре – с. Задністрянське Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
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В этой записке я предлагал БАНДУРЕ прибыть ко мне 
на встречу, которую должны организовать ШКОЦ Стефан и 
БАНДЫГУЛА Юлия.

В конце августа 1953 года, когда мы укрывались в подсолну-
хах недалеко от дома ШКОЦ Стефана, его сын по имени Роман 
привел к нам в подсолнухи БАНДУРУ Федора, который укрывал-
ся с нами на протяжении двух суток, сначала ночь и день в сарае 
ШКОЦ Стефана, а на второй день в хоз[я]йстве его родственника 
БАНДУРЫ имени не знаю в селе Кинашев.

За время нашего совместного пребывания я подробно 
распросил, а он мне рассказал о жизни выселенных членов 
семей бандпособников, режиме в лагере ИТЛ, где он отбы-
вал срок наказания и ряде других вопросов. С БАНДУРОЙ 
Федором я имел продолжительную беседу в хозяйстве ШКОЦ 
Стефана, в хозяйстве родстенника БАНДУРЫ, а также в хозяй-
стве сестры БАНДУРЫ Федора  – Матейко Анны, проживающей 
в селе Кинашев, у которой мы укрывались на чердаке сутки. В 
процессе этих бесед я установил, что БАНДУРА Федор в гор[од] 
Караганду должен будет возвратиться через Москву, поэтому не 
помню сейчас где конкретно я дал установку БАНДУРЕ проездом 
через Москву попытаться собрать данные о местах нахождения 
посольств иностранных капиталистических государств, их охра-
не и способов проникновения в эти посольства или сношения с 
правительствами этих посольств.

С БАНДУРОЙ Федором мы условились, что по выполнению 
этого задания и результатах он сообщит мне письмом после 
того, как я первый напишу ему письмо и сообщу ему свой услов-
ный адрес. После уезда БАНДУРЫ в Караганду1176, я писем от 
него не получал, хотя ему написал два письма с обратным услов-
ным адресом на село Сивка Войниловского района1177 на имя 
моей легальной связи РУДОЙ Евгении Николаевны.

Помню, что во время обсуждения задания по вопросу сбора 
необходимых данных о иностранных капиталистических посоль-
ствах, я спрашивал БАНДУРУ, нет ли у него знакомых в г[ороде] 
Москве, через которых бы он мог получить такие данные или 
остановиться на время в Москве для выполнения самому этого 
задания. БАНДУРА мне ответил, что у него был знакомый москвич, 
но живет ли он в Москве и где конкретно, он, БАНДУРА, якобы 

1176	 Караганда – місто в Казахстані.
1177	 Очевидно, йдеться про сучасне с. Сівка-Войнилівська Калуського р-ну 

Івано-Франківської обл.
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не знает. Во время описанных встреч с БАНДУРОЙ Федором я 
спрашивал его мнение в части ухода в банду ОУН, БАНДУРА мне 
определенного ничего не ответил, заявив, что весной 1954 года 
он вторично приедет в отпуск, тогда по этому вопросу скажет 
более конкретно. Помню также, что на мои вопросы, проводит-
ся ли среди высланных в Караганде как[а]я-либо антисоветская 
националистическая работа, БАНДУРА Федор мне ответил, что 
там, в Караганде, оуновской работы никто не проводит, так как 
многие боятся репрессий и не верят в достижение каких-либо 
результатов этой работы, а также в наличие оставшихся воору-
женных бандитов ОУН в Большевцевском районе. Как мне сооб-
щил Бандура, по этому вопросу у него возникали неоднократные 
споры с выселенными односельчанами и бандпособниками дру-
гих смежных сел Большевцовского района. БАНДУРА доказывал о 
существовании в Западных областях подполья ОУН, а жители, т[о] 
е[сть] сосланные пособники, доказывали ему обратное. Учитывая 
это, я дал тогда БАНДУРЕ для личного пользования около 10 
экземпляров антисоветской  – националистической литературы, 
названия которой не помню, отпечатанной на пишущей машинке.

Взяв эту литературу, БАНДУРА заявил, что теперь он дока-
жет кое-кому о существовании в Большевцовском районе участ-
ников банды ОУН.

Что было практически сделано БАНДУРОЙ в Карагандинской 
области мне не известно, но я ему указаний о распространении 
этой литературы среди населения и сосланных не давал.

ВОПРОС: Покажите, каким образом Вы докладывали глава-
рю ОУН «Василию Коваль»1178 о выполнении Вами его задания?

ОТВЕТ: О выполнении мной задания по подбору надежного 
человека с целью посылки в Москву согласно задания глава-
ря ОУН «Василия Коваль», я должен был ему докладывать в 
письменном виде с помощью кода. Для кодирования записки 
мы решили использовать математическую дробь, числителем 
которой является строка, а знаменателем необходимая в слове 
записки буква, из обусловленного между нами текста оуновской 
листовки, названия которой сейчас не помню. Кодированную 
записку, запечатанную ввиду оуновской эстафеты с адресом 
«Ф» я должен был на пункте связи передать руководителю 
Букачевского районного «провода» ОУН «Данило»1179, а послед-
ний должен был направить в адрес «Василия Коваля».

1178	 «Василь Коваль» – Василь Кук.
1179	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу ОУН.
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По существу вопроса показываю, что в адрес «Василия 
Коваль» я ни одной записки не направил, так как о выполнении 
его задания докладывать почти было нечего.

Мои практические мероприятия по выполнению задания 
главаря ОУН свелись к изучению возможности посылки в Москву 
ЦИМБАЛИСТОГО и дачи задания БАНДУРЕ, которые, как я пока-
зал выше, положительных результатов не дали. Кроме БАНДУРЫ 
и ЦИМБАЛИСТОГО Юлиана по вопросу выполнения задания 
«Василия Коваля» я больше ни с кем не разговаривал.

ВОПРОС: Покажите, кому еще из участников банды ОУН 
«Василий Коваль» давал задание подобрать надежного человека 
для посылки с разведывательными целями в Москву?

ОТВЕТ: Поскольку по организационной антисоветской рабо-
те в подпольи ОУН я был подчинен руководителю Рогатинского 
надрайонного «провода» ОУН «Шувару»1180, по моему мнению, 
«Василий Коваль» вопрос подбора надежного человека для 
посылки в Москву обсуждал с «Шуваром», который должен знать 
по существу этого задания больше, чем я. Однако при встречах 
с «ШУВАРОМ» он меня не информировал, поэтому я не знаю 
имели ли аналогичное задание «Шувар» или другие участники 
Рогатинского надрайонного «провода» ОУН.

Летом 1953 года, даты и месяца не помню, на одной из 
встречь с «Шуваром» он спрашивал мое мнение, не мог бы я уйти 
за границу на два-три месяца на курсы радистов.

Я тогда ответил «Шувару» отказом, поэтому, когда и куда кон-
кретно и каким путем можно было бы уйти за границу не знаю, а 
«Шувар» по этому вопросу больше со мной не разговаривал.

Из этой короткой беседы я понял, что «Шувар» подбирает 
участников подполья для посылки, очевидно, в американскую 
зону оккупации Германии в школу радистов для организации 
последующей связи с зарубежными центрами ОУН.

ВОПРОС: Был ли подобран и направлен за границу кто-либо 
из участников банды ОУН?

ОТВЕТ: Был ли кто подобран и направлен за границу из 
участников банды ОУН, я не знаю. По этому вопросу мне «Шувар» 
ничего не рассказывал. 

ВОПРОС: Покажите, что Вам вообще известно о связи участ-
ников подполья ОУН с зарубежными центрами ОУН?

ОТВЕТ: Какие центры ОУН осуществляют [связь] за кор-
доном, мне неизвестно. Имел ли связь с такими зарубежными 

1180	 «Шувар» – Олексій Демський.
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центрами «Шувар» в последние два-три года, мне неизвестно. 
Со слов самого «Шувара» я знаю, что в 1950 или 1951 гг. «Шувар» 
отправил за кордон двух участников банды ОУН, которым из 
кассы подполья ОУН выдал 6000 долларов. Кто эти участники 
подполья ОУН, откуда они прибыли, каким каналом связи ушли 
за границу и с какой целью, мне «Шувар» не говорил. О том, что 
оставшиеся участники банды ОУН имели связь с зарубежны-
ми центрами ОУН я делаю вывод и по оуновской литературе, 
получаемой мной от «Шувара». В числе этой литературы в виде 
листовок и брошюр были перепечатанные из зарубежных оунов-
ских газет статьи антисоветского содержания. Где перепеча-
тывались эти статьи из газет, и каким каналом они поступали к 
«Шувару» и вообще на территории Западных областей я не знаю.

Другого что-либо конкретного о связи участников банды с 
зарубежными центрами ОУН мне неизвестно.

ВОПРОС: Покажите более подробно кто такой «Ромб»1181, о 
котором Вы показали на предыдущем допросе?

ОТВЕТ: Осенью 1951 года я и участники моей банды 
«Славко»1182, «Богдан» – ИВАСИВ Иван (оба убиты) на пункте встре-
чи около села Жовчив Рогатынского района встретились с участ-
никами Рогатинского надрайонного «провода» ОУН «Лесиком»1183 
и «Довбушем»1184, от которых мы узнали, что вместо убитого 
руководителя надрайонного «провода» ОУН «Семченко»1185 назна-
чен «Шувар», к которому мы должны пойти на связь. «Лесик» и 
«Довбуш» привели нас в Рогатинский лес, где я и встретился впер-
вые с «Шуваром». Вместе с «Шуваром» была тогда группа бандитов, 
из числа которых помню «Вишню»1186, «Петро»1187, «Демьяна»1188, в 
числе которых был, как я узнал в последствии и «Ромб». «Ромб» 
выше среднего роста, плотного телосложения с правильными чер-
тами лица, большие брови сходились около переносицы. На вид 
«Ромб» имел около 43-44 лет. Фамилию «Ромба» и кто он, откуда 
прибыл, его положение в подполье я не знаю.

1181	 «Ромб» – Василь Охримович, представник ЗП УГВР.
1182	 «Славко» – особа не встановлена.
1183	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1184	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик керівника Рогатинського 

районного проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1185	 «Семченко» – Михайло Кадюк.
1186	 «Вишня» – Михайло Іванило.
1187	 «Петро» – особа не встановлена.
1188	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський, охоронець Р. Кравчука – «Максима», 

а відтак В. Охримовича – «Кузьми».
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Во время этой встречи я обратил внимание на то, что оружие 
«Ромба» почему-то было спрятано в рюкзаке, а приспособлен-
ные на поясе обоймы патрон по своей форме были отличитель-
ны от патрон к оружию, находившегося у остальных бандитов. 
В последствии, когда точно не помню, мне «Шувар» рассказал, 
что «Ромб» – один из главарей ОУН, осенью 1951 года с други-
ми участниками подполья ОУН, клички не знаю, с иностранного 
самолета были выброшены на территорию Калушского или 
Долинского районов. Тогда с ним были выброшены и радиостан-
ция, с помощью которой они должны были поддерживать связь 
с закордоном1189.

В последствии в 1953 году мне «Шувар» рассказал, что 
«Ромб», которого я видел в 1951 году в Рогатинском лесу, 
находится за рекой Днестр, т[о] е[сть] где-то на территории 
Журавенковского или Букачевского районов и, что «Ромб» навя-
зывает связь с «Василием Коваль». И как далее мне пояс-
нил «Шувар», что с этой связью, что-то не ясно. В этом году 
«Шувар» мне рассказал, что «Ромб», который в 1953 году пытал-
ся связаться с «Василием Ковалем», был захвачен органа-
ми Госбезопасности, о чем каким-то образом стало извест-
но «Василию Ковалю», который к осени 1953 года прекратил 
вся[чес]кие попытки установления связи с «Ромбом», а его, 
«Шувара», строго предупредил никому ничего не говорить о 
захвате «Ромба», на записки не отвечать и на пункт связи не 
выходить. После опубликования в Советской печати о захвате 
органами Госбезопасности и осуждении как агента иностранной 
разведки ОХРИМОВИЧА, мы догадались, что это сообщение 
относилось к тому «Ромбу», которого я встречал в Рогатинском 
лесу и о котором мне в свое время рассказывал «Шувар». Со 
слов «Шувара» припоминаю такую деталь. Выброшенный с 
«Ромбом» второй бандит ОУН от испуга при выброске на пара-
шюте из иностранного самолета потерял дар речи. Где он нахо-
дится в данное время, я не знаю1190.

ВОПРОС: Установлено и доказано, что ОУН и ее участники 
состоят на службе у англо-американских разведорганов и выпол-
няют их различные преступные задания. Вы согласны с этим?

1189	 Насправді кур’єрська група ЗП УГВР Василя Охримовича  – «Кузьми» 
десантувалася в ніч з 19 на 20 травня 1951 р. з американського літака в районі 
гори Шибела Сколівського р-ну Львівської обл. 

1190	 Інформація про втрату мови одним із десантників під час приземлення 
не відповідає дійсності. Вся група, у складі чотирьох чоловік, щасливо призем-
лилася і тривалий час діяла на території Карпатського крайового проводу ОУН.
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ОТВЕТ: С этим я вполне согласен. И со своей стороны еще 
раз подтверждаю, что ОУН и ее участники главным образом из 
числа руководящего состава действительно состоит на службе 
англо-американских разведок. В этом я окончательно убедился 
летом 1953 года, когда на состоявшейся встрече с главарем ОУН 
«Василием Коваль» я получил установку подобрать надежного 
человека для посылки в Москву с целью разведки и установле-
ния возможностей сношения с посольством одного какого-либо 
иностранного капиталистического государства. Факт выброски 
«Ромба», направление за кордон участников банды, а также мне-
ние «Шувара» о моем желании уйти за кордон в школу радистов, 
подтверждают сказанное мной выше.

В связи с заданным вопросом я сейчас вспомнил, что на 
состоявшейся летом 1953 года встрече с «Василием Ковалем», 
он мне также давал задание фотографировать военные объекты, 
места расположений и дислокаций воинских частей и гарнизо-
нов, склады оружия, боеприпасов и другие военные и стратеги-
ческие объекты, независимо, где расположенные.

«Василий Коваль» предлагал использовать для этой цели 
не только самих участников банды ОУН, но и бандпособников, 
которые бы производили безобидные снимки людей или пейза-
жев на фоне военных об[ъ]ектов. Кроме того, «Василий Коваль» 
предлагал приобретать готовые фотоснимки с изображением 
военных и других стратегических объектов. Это задание еще 
лишний раз подтверждает, что «Василий Коваль» на территории 
Западных областей УССР занимался также сбором шпионских 
сведений.

ВОПРОС: Какие другие данные шпионского характера пред-
лагал Вам добывать «Василий Коваль»?

ОТВЕТ: Предлагал ли «Василий Коваль» мне добывать 
какие-либо другие данные разведывательного характера, я не 
помню.

ВОПРОС: Как практически выполнялась Вами установка по 
фотографированию военных объектов, полученная от «Василия 
Коваля»?

ОТВЕТ: Практически мной в этом направлении ничего сде-
лано не было.

Допрос окончен в 16 ч[асов] 45 минут.
Протокол записан с моих слов верно и мной прочитан.

ДЕНЕГА
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ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧАЛЬНИКА СЛЕДСТВЕННОГО 
ОТДЕЛА УКГБ по Станиславской области – 

	 Капитан	 /ДОЛГИХ1191/

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 248-253. Копія. 
Машинопис.

№ 121
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ МИКОЛИ ДЕНЕГИ 

11 вересня 1954 р.

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ДЕНЕГА Николая Михайловича 

город Станислав.	 от 11 сентября 1954 года.
Допрос начат в 13 часов.

ВОПРОС: Покажите, какие задания разведывательного 
характера от «Василия Коваля»1192 имел «Шувар»1193?

ОТВЕТ: На состояшихся летом и осенью 1953 года встречах 
с «Ш[у]варом» он мне рассказал, что «Василий Коваль» дал ему 
задание заняться фотографированием военных и других стра-
тегических объектов, которые могли бы интересовать разведки 
капиталистических государств. Что практически было сделано 
«Шуваром» в направлении выполнения задания главаря под-
полья ОУН «Василия Коваля» по фотографировнию военных и 
других стратегических объектов, мне не известно. «Шувар» мне 
ничего не рассказывал. Какие другие задания разведывательно-
го характера имел «Шувар», мне неизвестно.

ВОПРОС: Из захваченных оуновских документов у ликви-
дированных бывших руководителей районных «проводов» 
«Данила»1194, «Сирка»1195 видно, что участники банды ОУН добы-

1191	 Копія протоколу допиту завірена печаткою та підписом капітана Долгих.
1192	 «Василь Коваль» – Василь Кук.
1193	 «Шувар» – Олексій Демський, керівник Рогатинського надрайонного 

проводу ОУН.
1194	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 

ОУН.
1195	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
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вали данные о численности, вооружении и новых видов оружия 
Советской Армии. Вам было дано такое задание?

ОТВЕТ: Ликвидированные органами Госбезопасности быв-
шие руководители так называемых районных «проводов» ОУН 
«Данило» и «Сирко» действовали в тот период, когда главарь 
ОУН «Василий Коваль» систематически в 1953 году укрывался на 
базе их легельных связей в Букачевском и Рогатинском районах. 
Поскольку «Василий Коваль», как это видно из моих предыдущих 
ответов, занимался на территории СССР шпионской работой, то 
вполне возможно и я верю, что «Данило» и «Сирко» по указанию 
«Василия Коваля» занимались сбором разведывательных дан-
ных о численности, вооружении, новых видов оружия и дислока-
ции военных частей.

Я же с «Василием Коваль» встречался всего два раза, 
причем, второй раз встретился случайно, поэтому заданий о 
сборе разведывательных данных, о численности и вооружения 
Советской Армии я от него не имел, кроме установки по фото-
графированию военных объектов, о чем я подробно показал на 
предыдущем допросе.

ВОПРОС: А Вам известно о методах сбора «Данилом» и 
«Сирком» шпионских сведений?

ОТВЕТ: Нет, по этому вопросу мне ничего не известно. Я 
имел организационную связь с «Данилом», также встречался 
однажды и с «Сирком», однако мне по вопросу сбора ими разве-
дывательных данных о войсках ничего не рассказывали.

ВОПРОС: Покажите, какая установка давалась главарями 
подполья ОУН в отношении создания легальных оуновских орга-
низаций и что Вами практически было сделано по этому вопросу?

ОТВЕТ: За период моего нахождения в подполье ОУН, гла-
варями банд ОУН постоянно по линии районных «проводов» ОУН 
давалось указание создавать легальные сетки ОУН для орга-
низации антисоветской работы среди населения и поддержки 
вооруженных банд.

Особенно больш[о]е внимание уделялось на индивидуаль-
ную подготовку участников ОУН с целью создания резерва для 
дальнейшего пополнения вооруженных банд. Такая работа в 
основном проводилась среди молодежи до 1950 года.

После 1950 года, когда большинство участников банды 
было ликвидировано и организационные звенья подполья были 
разгромлены органами Советской власти, работой по созданию 
легальных звеньев ОУН никто не занимался. Я лично за период 
пребывания в банде ОУН ни одной такой легальной организации 
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не создал, и какие, кем и когда были созданы легальные оунов-
ские организации, я не знаю и остался ли кто либо из участников 
таких организаций, мне не известно. Я знаю, что в данное время 
на территории Бурштынского, Большевцовского и Букачевского 
районов легальных оуновских организаций не имеется. О суще-
ствовании таких организаций в других районах, мне также не 
известно. «Шувар» и другие участники подполья ОУН по этому 
вопросу мне также ничего не говорили.

Главарь банды ОУН «Василий Коваль», с которым я встре-
чался в 1953 году, давал мне установку создавать среди населе-
ния легальные оуновские организации, куда вовлекать [людей] 
независимо от возраста и образования. Созданием таких орга-
низаций преследовалась цель создать базу и кадры для под-
полья и путем проведения антисоветской работы легальными 
оуновскими организациями попытаться восстановить среди 
населения видимость существования банд ОУН. В разрезе ука-
зания «Василия Коваля» мной попыток к их выполнению никаких 
не принималось, так как я заранее знал, что в такие организации 
никого не завербуешь, так как население, и особенно молодежь, 
ненавидели бандитов ОУН.

Что касается индивидуальной подготовки кадров для подпо-
лья ОУН, то за период моего нахождения мной были подготовле-
ны, а затем взяты в банду ОУН только два человека – ВЕРЕНЬКО 
Иосиф в 1950 году и в декабре 1952 года СИКУТА Иосиф, имев-
ший кличку «Зенко». Других лиц, индивидуальной обработке с 
целью создания резерва для банды ОУН я не подвергал.

Правда, за период нахождения в подполье ОУН я имел боль-
шое количество легальных связей, но использовал их как пособ-
ническую базу и их хозяйства для укрытия.

ВОПРОС: Какая работа проводилась Вами по подготовке 
террористов?

ОТВЕТ: Я лично никакой работы по подготовке террористов 
не проводил. Ранее до 1950 года мне известно, что отдельными 
главарями банды давалась установка подбирать среди легаль-
но проживающих участников ОУН и бандпособников смелых и 
решительных людей и готовить из них кадры террористов для 
убийства советских партийных работников. В Бурштынском рай-
оне активную роль в этом проявил бандит «Булава»1196, по указа-

1196	 «Булава» – Іван Коцятин, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.
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нию которого подготовленные им террористы убили секретаря 
райкома партии БОГДАНОВА и других лиц1197. «Василий Коваль» 
мне по вопросу подготовки террористов указаний никаких не 
давал. В моей практической антисоветской деятельности необ-
ходимости в подготовке террористов не было, так как убийством 
советских граждан, помогавших органам Советской власти в 
борьбе с подпольем ОУН и лицами разоблачавших участников 
ОУН, занимались по моему указанию участники подчиненной 
мне реферантуры СБ. Кто конкретно подготавливался в качестве 
террориста «Булавой» и другими бандитами ОУН и кто из таких 
лиц в данное время проживает легально, мне не известно. О 
совершенных с моим участием терактах над советскими гражда-
нами, я уже показал на допросе 7 сентября.

ВОПРОС: Какая Вами работа проводилась среди интелли-
ганции и молодежи?

ОТВЕТ: В 1949 году, когда на территории Бурштынского 
района органами Госбезопасности были ликвидированы участ-
ники реферантуры пропаганды районного «провода» ОУН, я из 
надрайона получил инструкцию активизировать работу среди 
интеллигенции, студентов и молодежи по усилению влияния 
подполья ОУН среди этой категории лиц. Моя практическая 
работа сводилась к тому, что я отдельным лицам из числа моло-
дежи давал оуновскую антисоветскую литературу. Лиц, которым 
я давал такую литературу в 1953 году, я назвал на предыдущих 
допросах. Кому я раньше давал оуновскую литературу я не 
помню. Другой какой либо антисоветской (литературы) работы 
среди молодежи ни я, ни другие бандиты ОУН, действовавшие 
со мной, не проводили.

ВОПРОС: Покажите, что Вам известно о существовании 
легальных или других националистических организаций в 
Восточных областях УССР, и какая работа подпольем ОУН про-
водилась в Восточных областях?

ОТВЕТ: О существовании в Восточных областях УССР каких 
либо антисоветских националистических организаций мне ниче-
го не известно.

По вопросу распространения антисоветских идей украин-
ских буржуазных националистов на Восточные области УССР 

1197	 Першого секретаря Бурштинського райкому партії Сидора Богданова 
повстанці знищили 8.03.1950 р. у с. Різдвяни (тепер – Галицького р-ну Івано-
Франківської обл.), а 31.07.1950 р. у с. Обельниця (тепер – Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. така ж доля спіткала третього секретаря цього ж райкому 
партії Василя Войтківа.
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главарями банды ОУН была дана соответствующая директива, 
содержание которой не помню, но смысл сводился к тому, чтобы 
в этом вопросе использовать все возможности, а именно: инди-
видуальная идеологическая обработка, особенно интеллиген-
ции, прибывшей из Восточных областей УССР, и возможными 
путями засылать в Восточные области оуновскую литературу.

Во исполнении этой инструкции мной практически ничего 
сделано не было. Проводилась ли какая либо работа другими 
участниками банды ОУН мне не известно.

ВОПРОС: Почему Вы не явились с повинной в органы 
Советской власти?

ОТВЕТ: В первые годы нахождения в банде ОУН, когда 
еще существовали организационные звенья подполья, я под 
воздействием буржуазно-националистической агитации гла-
варей банды верил в возможность развязки трет[ь]ей мировой 
войны, во время которой с помощью капиталистических госу-
дарств Англии и Америки, как мне говорили главари подпо-
лья, украинским националистам удастся построить так назы-
ваемую Самостийную Украину. В последствии, когда органами 
Советской власти было принято ряд решений по коренному 
улучшению материального положения народа, когда замыслы 
и попытки империалистических государств по развязыванию 
войны срываются самим народом, я понял, что большинство 
участников банды ОУН, в том числе и я, были жестоко обману-
ты. Тогда же я понял, что ОУН и ее участники – это агентура, в 
основном, англо-американской разведки, выполняющая волю и 
замыслы правительства этих империалистических государств, о 
чем свидетельствуют факты, изложенные мной на предыдущих 
допросах. Однако совершенные мною до 1950 года тяжкие пре-
ступления, о которых я показал при предъявлении обвинения 
и боязнь привлечения к ответственности за эти преступления, 
удерживало меня в банде ОУН, в силу чего я продолжал прово-
дить кое-какую антисоветскую работу.

Из сказанного мной выше следует, что на протяжении 
последних нескольких лет никакого расчета и убеждения у меня 
не было на какой-то положительный исход затеянной когда-то 
борьбы против Советской власти, к тому же население ненави-
дело бандитов и не разделяло взглядов буржуазных национали-
стов. Если отдельные жители и помогали мне, то только из-за 
боязни расправы над ними, из-за страха перед смертью. Сам же 
я лично не верил ни в какие ранее толковавшиеся мне идеи ОУН, 
поэтому в этом году обращался к «Шувару» о выводе меня из 
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организации ОУН с тем, чтобы прекратить всякую работу против 
Советской власти и скрываться самостоятельно.

Допрос окончен в 18 часов.
Записано с моих слов верно и мной лично прочитано.

ДЕНЕГА.

ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] СЛЕДСТВЕН
НОГО ОТДЕЛА УКГБ по Станиславской области 

	 Капитан	 (ДОЛГИХ).

Справка: Копия с оригиналом верна. Подленный протокол нахо-
дится в следственном деле № 10333 по обвинению Денега Н. М. 

Зам[еститель] Нач[альника] След[ственного] отд[еления] УКГБ 
капитан 	 /ДОЛГИХ1198/

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 243-247. Копія. 
Машинопис.

№ 122
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

13 жовтня 1954 р.

ИР-2	 Копия
ПРОТОКОЛ ДОПРОСА

обвиняемого: ДЕМСКОГО Алексея Михайловича, 1916 
года рождения, уроженца с.  Липовка, 
Рогатинского района, бывшего участни-
ка банды ОУН под кличкой «ШУВАР».

гор[од] Станислав, от 13 октября 1954 года
Допрос начат в 15 час[ов].

ВОПРОС: У Вас при обыске из[ъ]ята антисоветская национа-
листическая листовка в форме обращения к бойцам и команди-

1198	 Виділенний курсивом текст дописаний капітаном Долгих, завірений 
його підписом та печаткою.
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рам Советской армии. Первая и вторая страницы этой листовки 
разделены в тексте зигзагообразной линией, а сверху в левом 
углу сделана пометка «первая линейка первая буква». Об[ь]яс-
ните назначение этой листовки?

ОТВЕТ: Из[ъ]ятая у меня при обыске антисоветская листовка 
в виде обращения к бойцам и командирам Советской Армии и 
начинающаяся со слов «Украинцы...» служит для составления 
шифрованных записок в адрес главаря ОУН в западных областях 
УССР «ЛЕМИША»1199. Точно такую же листовку имеет и «ЛЕМИШ». 
Согласно общей договоренности в этих листовках я – «ШУВАР» 
и «ЛЕМИШ», сделали идентичное разделение на две части, из 
которой первая половина текста должна использоваться в шиф-
рованной записке. Для составления записки используется код в 
виде дроби, где числителем является строка текста антисовет-
ской листовки, а знаменателем порядковая буква в этой строке. 
Кроме того, летом 1953 года «ЛЕМИШ» дал мне выработанный 
им самим код для переписки. Этот код записан у меня в блок-
ноте, который также из[ъ]ят при обыске. Этот код состоит из 
порядковых цифр от 1 до 136, каждая из которых обозначает 
определенное слово, часто встречающееся в терминологии и 
употреблении участников подполья ОУН. В случае, если необ-
ходимых слов не окажется для составления записки по второму 
коду, применяется шифрованная кодировка из антисоветской 
листовки по схеме, изложенной мной выше.

ВОПРОС: Покажите, когда и каким каналом связи вы направ-
ляли «ЛЕМИШУ» шифрованные записи?

ОТВЕТ: В адрес «ЛЕМИША» на протяжении 1952 и 1953 
годов, согласно обусловленному нами коду, я – «Шувар», напра-
вил несколько шифрованных записок, част[ь] из которых была 
зашифрована комбинированным способом, т[о] е[сть] с помо-
щью первого и второго кода.

В 1952 и 1953  гг. эти шифрованные записки в адрес 
«ЛЕМИША» я направлял по линии связи с помощью участников 
банды ОУН «СИРКА»1200, «СОЛОВЬЯ»1201 и «ЛЕСИКА»1202, которые 
неоднократно ходили на обусловленные пункты встречи с участ-

1199	 «Леміш» – Василь Кук.
1200	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
1201	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 
1202	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
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никами охраны «ЛЕМИША». После ухода «ЛЕМИША» с терри-
тории Рогатинского района осенью 1953 года, я договорился с 
ним об обусловленных пунктах встреч на весну и лето 1954 года, 
однако, в этом году на эти пункты встреч я не ходил и никого туда 
не посылал. Из отдельных разговоров «ЛЕСИКА», «СОЛОВЬЯ» и 
«СИРКА» я понял, что «ЛЕМИШ» без меня договорился с бывшим 
районным руководителем ОУН «СИРКО» о легальных каналах 
связи, о которых частично знал «ЛЕСИК». Я должен сообщить, 
что «ЛЕМИШ» по какой-то причине скрывал от меня легальные 
каналы его связи с «СИРКОМ». Допускаю, что это вызывалось 
строжайшей конспирацией.

Сорвав в этом году встречи на обусловленном пункте я в 
этом году написал в адрес «ЛЕМИША» шифрованную записку и 
отдал ее «ЛЕСИКУ», который вместе с «ДУБКОМ»1203 отнесли ее 
в село Фрагу, Рогатинского района к некой Марии по фамилии 
НАДРИЧНАЯ или КРУПКА, у которой был начальный пункт для 
легальной связи с «ЛЕМИШЕМ» на территории Рогатинского 
района. Об этой Марии мне стало известно, как я уже показал, 
из отдельных рассказов «СИРКА», когда он был еще жив, и 
«ЛЕСИКА». По обоюдной договоренности «ЛЕМИША» и «СИРКА» 
эта Мария всю почту и записки в адрес «ЛЕМИША» должна 
доставить в Поморянский или Бережанский район к одной 
девушке, которая работает продавцом магазина в одном из 
сел этого района. Фамилию девушки и название села не знаю. 
Помню из разговора «СИРКА» и «ЛЕСИКА», что эта девушка-про-
давец имеет сестру по имени Мария. Впоследствии «ЛЕСИК» 
по моему указанию ходил в село Фрагу к НАДРИЧНОЙ Марии за 
ответной запиской, а по приходу доложил мне, что НАДРИЧНАЯ 
Мария ездила к девушке-продавцу, но та ей, якобы, сообщила, 
что от «ЛЕМИША» никто не приходил, поэтому ответа никако-
го нет. Примерно в то же время «ЛЕСИК» мне рассказал, что 
НАДРИЧНАЯ Мария получила от девушки-продавца письмо по 
почте, в котором бандит «ДОВБУШ»1204 от имени этой девуш-
ки-продавца просил НАДРИЧНУЮ Марию приехать в село и 
забрать материю, которую она, якобы, достала. Эти слова озна-
чали необходимость приезда НАДРИЧНОЙ Марии к девуш-
ке-продавцу на личную встречу с бандитами или для получения 
оуновской почты.

1203	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 
проводу ОУН «Данила». 

1204	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, бойовик В. Кука.
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Согласно этого письма НАДРИЧНАЯ Мария ездила к девуш-
ке-продавцу, куда, якобы, бандит «ДОВБУШ» еще не приходил, 
поэтому, не получив там ничего, она возвратилась в село Фрагу, 
а по существу этой поездки доложила «ЛЕСИКУ».

Тогда же Мария сообщила «ЛЕСИКУ», что девушка-про-
давец мою записку, направленную в адрес «ЛЕМИША» через 
НАДРИЧНУЮ Марию не передала людям «ЛЕМИША». Больше 
записок в адрес «ЛЕМИША» в этом году я не писал, и ответы на 
свою записку до дня моего захвата не получил.

ВОПРОС: Вы лично знаете НАДРИЧНУЮ Марию?
ОТВЕТ: Нет, я лично НАДРИЧНУЮ Марию не знаю, с ней 

никогда не встречался. Ее хорошо знает «ЛЕСИК».
ВОПРОС: О чем Вы писали «ЛЕМИШУ» в записке?
ОТВЕТ: В записке я докладывал «ЛЕМИШУ» об обстоя-

тельствах ликвидации органами госбезопасности бандитов 
«ДАНИЛО»1205, «ОРЕСТА»1206, «СОЛОВЬЯ» и «СИРКА». Сообщал 
также о положении дел на территории Рогатинского надрайона и 
проводимых органами госбезопасности мероприятиях по поим-
ке участников банд ОУН.

ВОПРОС: Покажите, какова основная цель пребыва-
ния главаря ОУН «ЛЕМИША» на территории так называемого 
Рогатинского надрайона?

ОТВЕТ: Основная и главная задача, которую ставил перед 
собой «ЛЕМИШ» во время пребывания на территории т[ак] 
н[азываемого] Рогатинского надрайона  – это установление 
связи с «РОМБОМ»1207 и «ГРОМОМ»1208, а также подбор людей 
для направления за границу. В этом направлении «ЛЕМИШЕМ» 
за весь период его пребывания и предпринимались актив-
ные практические мероприятия, для чего в той или иной мере 
использовались участники Рогатинского надрайонного «прово-
да» ОУН, а также участники Букачевского и Бурштынского рай-
онных «проводов» ОУН.

«ЛЕМИШ» мне говорил, что ему крайне необходимо напра-
вить людей за границу и любыми путями установить связь с 

1205	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 
ОУН.

1206	 «Орест» – Євген Якимів, бойовик керівника Букачівського районного 
проводу ОУН Д. Семківа – «Данила».

1207	 «Ромб»  – Василь Охримович, член Проводу ОУН, відповідальний за 
Карпатський та Львівський крайові проводи ОУН.

1208	 «Грім» – Микола Твердохліб, керівник Карпатського крайового проводу 
ОУН.
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зарубежными центрами ОУН для разрешения ряда важных, по 
его мнению, вопросов.

В числе главных вопросов, как мне говорил «ЛЕМИШ», ему 
необходимо добиться договоренности зарубежного центра ОУН 
с правительственными кругами Югославии об оказании ими 
содействия подполью ОУН западных областей УССР. «ЛЕМИШ» 
говорил, что правительственные круги Югославии должны ока-
зать содействие зарубежному центру ОУН в постройке на тер-
ритории Югославии радиостанции для трансляции радиопе-
редач специально для населения западных областей УССР. 
Разумеется, что эти передачи должны быть антисоветско-наци-
оналистического пропагандистского характера. В случае, если 
этого сделать будет невозможно, договориться с правитель-
ством Югославии о представлении возможности трансляции 
антисоветских передач по радиостанции Югославии, для чего 
отвести определенное время.

Второй задачей, которую «ЛЕМИШ» имел намерение раз-
решить с правительственными кругами Югославии  – это нала-
живание через Югославию регулярной радиосвязи с главарями 
подполья ОУН в западных областях УССР, а при необходимости 
и пред[о]ставлять возможность через Югославию перебрасы-
вать наземным и воздушным путем участников ОУН из западных 
областей УССР и обратно.

Одной из не менее важных задач, которую ставил перед 
собой «ЛЕМИШ» [было] поставить вопрос и доказать необходи-
мость ликвидации оппозиции и разногласий между главарями 
зарубежных центров ОУН, при этом, как я понял, «ЛЕМИШ» имел 
намерение добиться успеха, используя свой авторитет, а также 
добиться материальной поддержки от зарубежных центров для 
действующих участников банды ОУН в западных областях УССР. 
Кроме вышеизложенного, «ЛЕМИШ» имел намерение и выска-
зывал неоднократно необходимость направления за границу 
своей жены, находившейся с ним в подполье.

В связи с тем, что каналов и возможностей для посылки 
за границу людей у «ЛЕМИША» до прихода его в Рогатинский 
район не было, находясь и укрываясь на базе легальных связей 
участников Рогатинского надрайона, «ЛЕМИШ» мне и другим 
участникам подполья, в частности, «ДАНИЛО», «БЕЛОМУ»1209 
дал указание найти такие связи и таких людей, которые имели 

1209	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.
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бы какое-либо отношение к границе СССР с капиталистически-
ми странами Турцией, Ираном и другими с целью переправки 
своих людей, в первую очередь, в американское посольство, 
независимо в каком капиталистическом государстве оно будет 
находиться.

Кроме того, «ЛЕМИШ» дал указание подобрать такого 
надежного человека, который бы мог поехать в Москву и про-
никнуть там, при возможности в первую очередь, в американ-
ское посольство, а при невозможности, в одно из посольств 
капиталистических государств, куда попросить представителя 
американского посольства для передачи ему каких-то доку-
ментов.

«ЛЕМИШ» пояснил, что этот человек в случае невозможно-
сти возвратиться обратно, должен согласиться на эмиграцию за 
границу.

В числе не менее важных задач, которые ставил перед собой 
«ЛЕМИШ» во время укрытия его на территории Рогатинского 
надрайона, как я понял, была задача сбора сведений эконо-
мического, политического и шпионского характера о частях 
Советской Армии, вооружении и дислокации на территории вос-
точных областей УССР и СССР.

Давая указания по этому вопросу, «ЛЕМИШ» инструктиро-
вал, что такие сведения необходимо собирать путем детального 
опроса населения, прибывающего из этих областей, а также 
демобилизированных из Советской Армии военнослужащих. 
Кроме того, помню, «ЛЕМИШ» давал указания приобретать 
фотографии высшего офицерского состава и фотографии новых 
видов вооружения Советской Армии. Наряду с этим «ЛЕМИШ» 
давал указания добывать фотографии, могущие быть использо-
ванными в антисоветских пропагандистских целях, в частности 
разбитые и разрушенные памятники религии, разрушенные 
дома высланных и так далее.

Вот коротко те основные цели и задачи, с которыми, как мне 
известно, прибыл на территорию Рогатинского надрайона гла-
варь ОУН в западных областях УССР «ЛЕМИШ».

Допрос окончен в 20-50

Протокол допроса записан с моих слов верно и 
мной прочитан: 	

(ДЕМСКИЙ).
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ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] СЛЕДОТДЕЛА 
УПР[АВЛЕНИЯ] КГБ ПО СТАНИСЛ[АВСКОЙ] 
ОБЛ[АСТИ]

	 Капитан	 (ДОЛГИХ).

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР –

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 259-263. Копія. 
Машинопис.

№ 123
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО 

14 жовтня 1954 р.

ИР-2	 Копия

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого: 

ДЕМСКОГО Алексея Михайловича, 1916 
года рождения, уроженца с.  Липовка, 
Рогатинского района, бывшего участни-
ка банды ОУН под кличкой «ШУВАР».

гор[од] Станислав, 14 октября 1954 года.
Допрос начат в 11 час[ов]

ВОПРОС: Покажите, какие практические мероприятия были 
проделаны Вами и участниками т[ак] н[азываемого] Рогатинского 
надрайонного «провода» ОУН по выполнению указаний, данных 
«ЛЕМИШЕМ»1210, о чем вы показали на предыдущем допросе?

ОТВЕТ: Прежде, чем ответить по существу поставленного 
вопроса, я хочу сообщить следствию, что задание о сборе участ-
никами банды ОУН сведений экономического, политического 
и военного характера в восточных областях Советского Союза 
были даны в т[ак] н[азываемый] Рогатинский надрайон гораздо 

1210	 «Леміш» – Василь Кук.
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раньше, т[о] е[сть] до прибытия на эту территорию «ЛЕМИША». 
Такое задание дал, примерно в 1951 году, член центрального 
«провода» ОУН, известный мне по кличке «МАКСИМ»1211, имев-
ший периодическую связь с закордонным центром ОУН. С того 
времени участники банды ОУН, действовавшие на территории 
Рогатинского надрайона, по мере возможности добывали необ-
ходимые данные и по каналам связи направляли их «МАКСИМУ». 
Мне известно, что бывший руководитель ОУН в Рогатинском 
районе «СТЕПОВИК»1212 и руководитель Перемышлянского рай-
онного «провода» ОУН «ДЕМЬЯН»1213 имели специальных людей, 
которые раз[ъ]езжали по восточным областям СССР и собирали 
там данные об экономическом и политическом состоянии обла-
стей, а также данные о частях Советской Армии. Кто эти люди, 
какие конкретно они добыли данные, мне неизвестно. Об этом 
хорошо знал бывший руководитель Рогатинского окружного 
«провода» ОУН «ВИШНЯ»1214, который и говорил мне об этих 
людях, не назвав их фамилий.

Знаю, что в 1952 году участник охраны «РОМБА» – «ДОВБУШ» – 
МЕЛЬНИК Степан, уроженец села Старява Хировского района� 
фотографировал в Рогатинском районе разбитые каплицы и 
кресты, установленные в свое время в селах и на полях западных 
областей УССР. Эти фотографии, как мне известно, необходи-
мы были для использования их в антисоветской пропаганде по 
радио и в пресе через зарубежные центры ОУН, с тем, чтобы, 
используя религиозные предрассудки отдельной части населе-
ния западных областей УССР, противопоставить его проводи-
мым мероприятиям органами Советской власти.

Весной 1953 года, когда на территорию т[ак] н[азываемо-
го] Рогатинского надрайона, прибыл «ЛЕМИШ», он по существу 
только напомнил о необходимости выполнения и впредь ранее 
данных указаний и конкретизировал отдельные инструкции, 
т[о] е[сть] дополнил и расширил их.

Являясь руководителем Рогатинского надрайонного «прово-
да» ОУН, мне было хорошо известно, что бывший руководитель 
Рогатинского районного «провода» ОУН «СИРКО»1216 во исполне-

1211	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ
1212	 «Степовик» – Михайло Кулеба.
1213	 «Дем’ян» – Олекса Гривнак.
1214	 «Вишня» – Михайло Іванило.
1215	 Тепер – с. Старява Старосамбірського р-ну Львівської обл.
1216	 «Сірко» – Іван Задорожний.
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ние указаний «ЛЕМИША» подобрал одного надежного человека, 
которого в ноябре 1953 года посылал в город Москву с целью 
установления места нахождения американского посольства. В 
связи с этим «СИРКО» обращался ко мне за деньгами и просил 
дать ему 450 рублей на расходы, связанные с поездкой этого 
человека в Москву. Денег «СИРКО» я тогда не дал, поскольку 
подходила зима и деньги мне нужны были самому. «СИРКО» мне 
ответил, что в таком случае он даст этому человеку свои деньги. 
Кто этот человек, «СИРКО», в силу строгой конспирации, мне не 
говорил, так как такое задание он получил непосредственно от 
«ЛЕМИША». Как я ориентируюсь, этот человек должен быть из 
села Заланов, Рогатинского района, развитый и по возможности 
иметь в Москве родственников или знакомых. Ориентируюсь я 
по тому, что «СИРКО», как он мне говорил, ходил в село Заланов 
по поручению «ЛЕМИША».

Какие сведения привез из Москвы этот человек и передал ли 
он их «СИРКО» мне неизвестно, т[ак] к[ак] «СИРКО» и его боевик 
«СОЛОВЕЙ»1217 28 ноября 1953 года были ликвидированы орга-
нами госбезопасности.

Из информации «ДАНИЛЫ»1218 мне известно, что он по зада-
нию «ЛЕМИША» в селе Колоколын1219 или Джуров1220 Букачевского 
р[айо]на нашел такого человека, который до 1952 или 1953 
года служил в Советской Армии, недалеко от Иранской или 
Афганистанской границы, где, якобы, имеет знакомую девуш-
ку, к которой может уехать, устроиться там на работу поближе 
от границы с тем, чтобы изучить возможность и приобрести 
знакомых в районе этой границы, а затем использовать их для 
переброски нужных людей за границу для связи с американским 
посольством.

Как говорил мне «ДАНИЛО», этот человек служил недалеко 
от Сталинобада1221 и на его предложение дал согласие. Этому 
человеку, как сказал «ДАНИЛО», он передал или должен пере-
дать на расходы, связанные с поездкой и устройством на работу, 
1500 или 2000 рублей, но этих денег, якобы, мало, а «ЛЕМИШ» 
больше не даст. Кто этот человек, где он работает, кем служил 

1217	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

1218	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 
ОУН.

1219	 Тепер – с. Колоколин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1220	 Тепер – с. Джурів Снятинського р-ну Івано-Франківської обл.
1221	 Тепер – м. Душанбе, столиця Таджикистану.
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в армии мне «ДАНИЛО» не говорил, а распрашивать его по 
условиям конспирации я не имел права. Помню, мне «ДАНИЛО» 
говорил, что после устройства на работу этого человека, к нему 
должна уехать жена «ЛЕМИША» с целью последующей пере-
правки ее за границу.

Вопросом подбора людей из числа приграничной зоны 
занимался также «БЕЛЫЙ»1222. Так, в одной из встреч он проин-
формировал меня, что у него есть такой человек, который живет 
недалеко от границы, но он, якобы, для выполнения задания 
«ЛЕМИША» не подходит. Фамилию этого человека и его место-
жительство мне «БЕЛЫЙ» не назвал.

Сбором разведывательных данных о частях Советской 
Армии, как мне известно, занимался «СИРКО», который расска-
зал мне однажды, что в селе Лилька, Рогатинского района1223 он 
встречался с одним демобилизированным из Советской Армии 
и расспрашивал его о части, но этот демобилизированный 
ничего «СИРКУ» не рассказал, заявив, что он давал присягу о 
сохранении государственной тайны, поэтому ничего не скажет. 
Фамилию этого демобилизированного «СИРКО» мне не назвал.

По указанию «ЛЕМИША» я разговаривал с «БЕЛЫМ» в отно-
шении отправки его за границу, но «БЕЛЫЙ» отказался. По тому 
же вопросу «ЛЕМИШ» лично разговаривал с «ДАНИЛО», но тот 
почему-то тоже отказывался от переправки за границу. Какова 
конкретная цель переправки за границу «БЕЛОГО» и «ДАНИЛЫ» 
«ЛЕМИШ» мне не говорил.

По всему ходу событий я знаю, что «ЛЕМИШЕМ» готовился 
для переправки за границу боевик «ЛЕМИША»  – «РОМАН»1224 
который имел уже при себе гражданскую одежду, пистолет 
«Вальтер» и другие вещи. «РОМАН» летом 1953 года убит вместе 
с «БАЙДОЙ»1225.

Допрос прерван в 14-00

Протокол с моих слов записан правильно и мне про-
читан: 

(ДЕМСКИЙ).

1222	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.

1223	 Населений пункт не встановлений.
1224	 «Роман» – Василь Палцат, керівник кур’єрської групи В. Кука.
1225	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
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ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] СЛЕДОТДЕЛА 
УПР[АВЛЕНИЯ] КГБ

	 Капитан	 (ДОЛГИХ)

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР –

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 264-266. Копія. 
Машинопис.

№ 124
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

18 жовтня 1954 р.

ИР-2	 Копия

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого: ДЕМСКОГО Алексея Михайловича, 1916 

года рождения, уроженца с.  Липовка, 
Рогатинского района, бывшего участни-
ка банды ОУН под кличками «ДОВБАК», 
«ШУВАР».

гор[од] Станислав,	 18 октября 1954 года.
Допрос начат в 14-40

ВОПРОС: На прошлых допросах вы показывали о выпол-
нении заданий «ЛЕМИША»1226 и других главарей ОУН по збору 
сведений экономического, политического и военного характера 
бандитами «ДАНИЛО»1227, «СИРКОМ»1228 и другими. Покажите о 
вашем практическом участии в выполнении подобных заданий 
«ЛЕМИША» и других главарей?

1226	 «Леміш» – Василь Кук.
1227	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 

ОУН.
1228	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
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ОТВЕТ: На прошлых допросах я уже показывал, что в основ-
ном все задания и указания «ЛЕМИША», связанные с подго-
товкой им посылки людей за границу выполняли «ДАНИЛО» и 
«СИРКО». Я же был в курсе основных мероприятий, проводимых 
«ЛЕМИШЕМ», но сам мало что практически делал, так как выпол-
нение заданий «ЛЕМИША» было связано с легальными связями 
участников банд ОУН «ДАНИЛА» и «СИРКА», о которых я мало что 
знал.

Я лично по указанию «ЛЕМИША» неоднократно разговаривал 
с «БЕЛЫМ»1229 и «ДАНИЛО» в отношении ускорения ими подбора 
человека, могущего оказать содействие в переправке бандитов 
ОУН через границу. Такой человек, как я показал на предыдущем 
допросе, был подобран бандитом «ДАНИЛО».

Проводя подготовку к отправке людей за границу, «ЛЕМИШ» 
в одно время дал мне указание продать золото, которое хра-
нилось в кассе Львовского краевого «провода» ОУН. По этому 
вопросу я имел беседу и давал указание всем бандитам ОУН 
изыскать возможности и продать часть золота в обмен на совет-
ские деньги, однако, практически до дня моего захвата ничего 
сделано не было. По вопросу сбыта золота я также разгова-
ривал и давал задание врачу сельской больницы села Черче, 
Рогатинского района ФРАНКО Ярославу, но и им ничего конкрет-
ного сделано не было.

В июне 1953 года «ЛЕМИШ» дал задание «БЕЛОМУ» достать 
для него документы, а позднее по этому вопросу напоминал мне, 
а я в свою очередь «БЕЛОМУ». Примерно в конце июля или нача-
ле августа 1953 года бандит «БЕЛЫЙ» в селе Бовшево1230 забрал 
документы у одного из преподавателей [с] восточных обла-
стей УССР, фамилию его не помню. Эти документы  – паспорт, 
военный билет, профсоюзный билет и еще какие-то справки 
«БЕЛЫЙ» передал мне, а я, в свою очередь, вскоре передал 
«ЛЕМИШУ». Получением этих документов «ЛЕМИШ» весьма был 
доволен и говорил, что они как раз подходят ему, так как владе-
лец документов, так же как и «ЛЕМИШ», не служил в Советской 
Армии и в случае проверки все будет нормально.

В отношении выполнения других каких-либо заданий 
«ЛЕМИША», связанных с подготовкой переброски людей за гра-
ницу, не припоминаю.

1229	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.

1230	 Тепер – с. Бовшів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
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ВОПРОС: Продолжайте ваши показания по вопросу сбора 
сведений о восточных областях УССР?

ОТВЕТ: На прошлом допросе я уже показывал, что указание 
о сборе сведений экономического, политического и военного 
характера мне было дано еще главарем ОУН «МАКСИМОМ»1231. 
Однако, последний вскоре был ликвидирован органами госбез-
опасности, поэтому до прихода «ЛЕМИША» активности в этом 
вопросе никто не проявлял, т[ак] к[ак] организационные связи 
с центром были нерегулярные, а, во-вторых, добыть интересу-
ющие сведения, используя возможности оставшихся бандитов, 
ОУН было трудно. Поэтому я за время исполнения обязанностей 
надрайонного руководителя ОУН ни одного отчета по требуе-
мым сведениям не направил, за исключением информационных 
отчетов о действиях и событиях на территории т[ак] н[азываемо-
го] Рогатинского надрайона.

ВОПРОС: Покажите кто такой «РОМБ»1232?
ОТВЕТ: Как мне стало впоследствии известно, «РОМБ» 

прибыл на территорию западных областей УССР осенью 1951 
года на место ликвидированного органами госбезопасности 
главаря ОУН «МАКСИМА». Фамилия «РОМБА»  – ОХРИМОВИЧ, 
имя не знаю. Откуда он родом мне также неизвестно. Впервые 
с «РОМБОМ» я встретился в октябре или ноябре 1951 года в 
Стратинском лесу, Рогатинского района, куда «РОМБ» пришел 
по линии связи по пути из Журавинских лесов в Поморянский 
или Бережанский район, Львовской области.

На встрече с «РОМБОМ» тогда были его боевики 
«ДЕМЬЯН»1233 и «ПЕТРО»1234, а со стороны рогатинских бандитов 
были я  – «ШУВАР», «ВИШНЯ»1235, «ДОВБУШ»1236, «ЛЕСИК»1237, 
«СУРМАЧ»1238, «БЕЛЫЙ»1239 и «СЛАВКО»1240. Тогда «РОМБ» сде-

1231	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
1232	 «Ромб» – Василь Охримович, відповідальний за Карпатський та Львівсь

кий крайові проводи ОУН.
1233	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський, охоронець Р. Кравчука – «Максима», 

а відтак В. Охримовича – «Кузьми».
1234	 «Петро» – особа не встановлена.
1235	 «Вишня» – Михайло Іванило, керівник Рогатинського окружного прово-

ду ОУН.
1236	 «Довбуш» – Степан Мельник, бойовик відповідального за Львівський та 

Карпатський крайові проводи ОУН В. Охримовича – «Кузьми».
1237	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
1238	 «Сурмач» – Іван Івасів, керівник Більшовцівського районного проводу ОУН.
1239	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу ОУН.
1240	 «Славко» – особа не встановлена.
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лал с антисоветских позиций международно[е] обозрение для 
собравшихся участников банды ОУН и на вторые сутки ушел по 
линии связи в Поморянский или Бережанский район.

Весной 1952 года по той же линии связи «РОМБ», в сопро-
важдении «ДЕМЬЯНА» и «ПЕТРА», прибыл укрываться на терри-
торию Рогатинского района. Встретившись с «РОМБОМ» пер-
вый раз осенью 1951 года, я обратил внимание на оружие 
«РОМБА», которое было иностранной системы, не похожее на 
оружие стран, участвовавших в войне против Советского Союза 
и находившееся обычно на вооружении местных бандитов. Свое 
оружие «РОМБ» прятал даже от нас, бандитов. Кроме того, вся 
одежда и предметы личного пользования свидетельствовали о 
том, что «РОМБ» незадолго прибыл из-за границы. Уже гораздо 
позднее, когда «РОМБ» укрывался на территории Рогатинского 
района, мне говорил его боевик «ДОВБУШ», что «РОМБ» выбро-
шен на парашюте с иностранного самолета в Калушском районе, 
Станиславской области, где была выброшена вместе с ним и 
радиопередаточная станция. Впоследствии из советской печати 
мне стало известно, что «РОМБ»  – ОХРИМОВИЧ являлся офи-
циальным англо-американским резидентом и на территорию 
западных областей был заброшен англо-американской развед-
кой со шпионскими заданиями.

ВОПРОС: Как долго укрывался ОХРИМОВИЧ  – «РОМБ» на 
территории Рогатинского района?

ОТВЕТ: ОХРИМОВИЧ – «РОМБ» на территории Рогатинского 
района укрывался с весны 1951 года до октября 1952 года на 
базе бывших легальных связей «МАКСИМА» и «ВИШНИ» в селах 
Стратин1241 Беньковцах1242 и Дегове1243. Укрывался ли в других 
селах «РОМБ», мне неизвестно.

ВОПРОС: Покажите, какие указания вы получили от «РОМБА» 
по вопросу сбора сведений шпионского характера?

ОТВЕТ: За время пребывания ОХРИМОВИЧА – «РОМБА» на 
территории Рогатинского района я, как надрайонный руководи-
тель ОУН, подчинявшийся по организационной линии «РОМБУ», 
получил от последнего указание принять все меры к тому, чтобы, 
используя все возможности подполья ОУН, собирать и добывать 
сведения военного, экономического и политического характера 
на территории СССР. Как инструктировал меня «РОМБ», сведе-

1241	 Тепер – с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1242	 Тепер – с. Беньківці Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1243	 Тепер – с. Дегова Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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ния военного характера должны быть полными и всесторонними 
по всем родам войск и должны включать в себя: дислокацию 
воинских частей, численный состав, структура воинских частей, 
вооружение, методы обучения, воспитания, взаимоотношения 
между рядовым и офицерским составом, дисциплина, о новых 
видах вооружения, о полигонах, школах по подготовке офицер-
ского состава, лабораториях и так далее и тому подобное.

Такие же подробные сведения должны включить в себе 
данные о военных заводах, противовоздушной обороне, а также 
сведения экономического и политического характера.

В дополнение ко всему сказанному «РОМБ» передал мне 
один экземпляр вопросника, согласно которому я и другие 
участники банды ОУН должны добывать сведения. Этот вопро-
сник разбит на несколько разделов и содержит в себе перечень 
вопросов, по которым необходимо спрашивать интересующее 
подполье ОУН лицо и могущее дать те или другие сведения.

В разрезе указаний «РОМБА» я в свою очередь дал указания 
о сборе сведений военного, экономического и политического 
характера руководителям районных «проводов» – Букачевскому 
«ДАНИЛО», Рогатинскому «СИРКО», Бурштынскому – «БЕЛОМУ» 
и Большевцовскому  – «СУРМАЧУ». «РОМБ», давая мне вопро-
сник, предупредил, чтобы содержание его я хранил в строгой 
тайне и ни при каких условиях не затерял, так [как] этот документ 
строго секретный. Сейчас точно не помню, но летом 1952 года 
я передал этот вопросник или «ДАНИЛО», или «БЕЛОМУ» для 
ознакомления и где он в данное время, мне неизвестно.

ВОПРОС: Вам пред[ъ]является для ознакомление вопро-
сник, озаглавленный «Для тех, что бывали на разных работах в 
глубине СССР» на 4 листах белой бумаги, отпечатанных на пишу-
щей машинке украинским текстом и окончивающегося словами 
«все данные подавать по возможности точно». В последнем раз-
деле «окончательные заметки». Кому пренадлежит этот вопро-
сник, кто его автор?

ОТВЕТ: Тщательно осмотрев пред[ъ]явленные мне 4 листа 
с текстом, отпечатанным на украинским языке на пишущей 
машине, я опознаю в них тот самый единственный экземпляр 
вопросника, который мне дал летом 1952 года «РОМБ» для 
инструктажа районных «проводников» ОУН по сбору для него 
сведений военного, экономического и политического характера. 
В этом документе отражены все те вопросы, которыми должны 
интересоваться участники банды ОУН при сборе шпионских све-
дений о Советском Союзе. Автором этого документа является 
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сам «РОМБ». Сейчас я припоминаю, что этот «вопросник» летом 
1952 года, месяца не помню, передал бандиту «БЕЛОМУ».

ВОПРОС: Опознанный вами «вопросник» из[ъ]ят в числе 
других оуновских документов у «БЕЛОГО»  – ДЕНЕГИ Николая. 
Другие оуновские документы вы передавали с этим «вопросни-
ком»?

ОТВЕТ: Передавал ли я «БЕЛОМУ» вместе с «вопросником» 
другие какие-либо оуновские документы в тот раз я не помню.

Допрос прерван в 18-50

Протокол допроса записан с моих слов верно и 
мной прочитан: 

(ДЕМСКИЙ)

ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] СЛЕДОТДЕЛА 
УКГБ ПО СТАНИСЛАВСКОЙ ОБЛ[АСТИ] 	

	 Капитан	 (ДОЛГИХ)

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 Подполковник	 /ОЛЕЙНИК/

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 267-271. Копія. 
Машинопис.

№ 125
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

23 жовтня 1954 р.

ИР-2	 Копия

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого: ДЕМСКОГО Алексея Михайловича, 1916 

года рождения, уроженца села Липовка, 
Рогатинского района, бывшего участни-
ка банды ОУН под кличкой «ШУВАР», он 
же «ДОВБАК».
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гор[од] Станислав,	 23 октября 1954 года.
Допрос начат в 14-10

ВОПРОС: Покажите, каковы были ваши функции как руково-
дителя т[ак] н[азываемого] Рогатинского надрайонного «прово-
да» ОУН?

ОТВЕТ: Основные мои функции как руководителя т[ак] н[а-
зываемого] Рогатинского надрайонного «провода» ОУН, входив-
шего в округ ОУН, законспирированного кличкой «Роксоляна»1244, 
заключались в организации борьбы против Советской вла-
сти за идеи украинских буржуазных националистов, ставивших 
своей задачей свержение вооруженным путем советской власти 
на Украине и образование т[ак] н[азываемой] «Самостийной 
Украины» и выполнение всех инструкций главарей подполья 
ОУН, направленных на усиление такой борьбы. В так называе-
мый Рогатинский надрайон входили: Рогатинский, Букачевский, 
Бурштынский и Большевцовский районы, в которых действовали 
бандгруппы, возглавляемые руководителями районных «про-
водов» ОУН. Руководители районных «проводов» ОУН органи-
зационно подчинялись мне и обязаны были выполнять все мои 
указания по антисоветской работе.

Исходя из главной задачи и функций, я, как надрайон-
ный руководитель ОУН, ставил перед районными «проводника-
ми» задачу; подбор и пополнение кадров ОУН; выявление лиц 
из числа местного населения, оказывающих помощь органам 
советской власти в борьбе против участников банды ОУН; сбор 
всевозможных информационных сведений; распространение 
среди участников подполья и отдельной части населения оунов-
ской литературы и выполнение всевозможных инструкций, исхо-
дивших от главарей ОУН по организации антисоветской работы. 
В мои функции также входило: контроль и проверка деятельно-
сти участников районных «проводов» ОУН.

ВОПРОС: Покажите, какие инструкции от главарей подполья 
ОУН получали вы по организации и проведению антисоветской 
деятельности и что вами практически выполнено?

ОТВЕТ: За время исполнения мной обязанностей руково-
дителя Рогатинского надрайонного «провода» ОУН я от глава-
рей ОУН получал неоднократно письменные и устные инструк-
ции по различным вопросам организации антисоветской рабо-

1244	 «Роксоляна» – криптонім Рогатинського окружного проводу ОУН.
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ты. Такие инструкции исходили от различных главарей ОУН: 
«МАКСИМА»1245, «РОМБА»1246 и «ЛЕМИША»1247. Первое время, 
когда еще существовал округ ОУН, мне инструкции передавал, 
как правило, окружной «проводник» «ВИШНЯ»1248, а после его 
ликвидации я получал указания непосредственно от «РОМБА» и 
«ЛЕМИША». Дословно все инструкции я передать не могу, боль-
шинство из них из[ъ]ято органами госбезопасности, согласно 
моим показаниям, в архивах Рогатинсктого окружного «провода» 
ОУН 30 августа сего года. Аналогичные инструкции могут быть 
в архивах главаря ОУН «МАКСИМА», из[ъ]ятых согласно моим 
показаниям 24 сентября 1954 года.

Помню, что в 1951 году мной была получена инструкция 
по вопросу тактических приемов борьбы подполья ОУН про-
тив советской власти. Основные выдержки из этой инструкции 
я переписал себе в блокнот, который из[ъ]ят в числе других 
моих архивов 30  августа 1954 года. Согласно этой инструкции 
участникам банды ОУН запрещалось самостоятельно проводить 
диверсионно-террористические акты над советско-партийным 
активом и агентурой органов МВД–НКГБ. Такие мероприятия 
разрешалось проводить только после согласия на это руководи-
теля надрайонного «провода» ОУН.

Этой же инструкцией участникам подполья ОУН предла-
галось уйти в глубокое подполье и усилить работу по подбору 
в индивидуальном порядке и воспитанию кадров ОУН. Кроме 
того, предлагалось усилить идеологическую работу среди самих 
бандитов ОУН и населения, проводя эту работу в основном в 
индивидуальном порядке. Индивидуальная подготовка кадров 
ОУН шифровалась «ОЛЕГИ»1249.

Скрывавшийся на территории Рогатинского района летом 
и осенью 1952 года главарь ОУН «РОМБ» требовал расширения 
работы по подготовке «ОЛЕГОВ» и пополнения за их счет воору-
женных банд ОУН.

1245	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
1246	 «Ромб»  – Василь Охримович, відповідальний за Карпатський та 

Львівський крайові проводи ОУН.
1247	 «Леміш» – Василь Кук.
1248	 «Вишня» – Михайло Іванило, керівник Рогатинського окружного проводу 

ОУН, загинув 4.12.1951 р. біля с. Явче, Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1249	 «Олег» – програма діяльності збройного підпілля ОУН, яка передбачала 

розбудову організаційної сітки поміж легально проживаючими місцевими меш-
канцями.
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Тогда же «РОМБ» дал мне указание заняться подготовкой 
кадров ОУН из числа легально проживающих т[ак] н[азываемых] 
«украинских патриотов», не подлежащих призыву в Советскую 
Армию и которые бы на случай войны и отхода с территории 
Украины советских войск могли бы организовать местные наци-
оналистические органы власти и стать во главе их. От тех же 
главарей ОУН были инструкции и указания и по другим вопро-
сам. В частности, по работе среди молодежи, интеллигенции, в 
городах и на востоке УССР.

В отношении работы среди молодежи и интеллигенции 
предлагалось проводить работу в идеологическом направлении. 
Воспитывать молодежь и интеллигенцию в духе идей украин-
ско-буржуазных националистов индивидуальн[ы]м порядком, 
для чего снабжать молодежь и интеллигенцию всевозможной 
оуновской литературой, а также раз[ъ]яснять цели и задачи ОУН. 
Вообще, такую работу предлагалось проводить не только среди 
молодежи и интеллигенции, но и среди отдельной неустойчивой 
части населения и бандпособников.

В отношении городского населения предлагалось искать в 
городах т[ак] н[азываемых] «украинских патриотов» и обраба-
тывать их индивидуальным порядком в духе идей украинских 
националистов.

«РОМБ», а затем и «ЛЕМИШ», как частный случай, пред-
лагали мне подобрать такого влиятельного человека из числа 
профессорского состава, которого, как я понял, они имели 
намерение обработать сами, а затем использовать его на какой-
то руководящей работе в УГВР, однако, такого человека я им 
подобрать не мог. На мое предложение в отношении ФРАНКО 
Ярослава, они отказались.

По вопросу о работе на востоке Украины предлагалось 
использовать все возможности засылки туда оуновской литера-
туры для распространения среди населения, а в отношении лиц, 
работающих в сельской местности из числа жителей восточных 
областей УССР – украинцев, проводить с ними индивидуальную 
идеологическую работу, снабжать оуновской литературой.

Подобные указания я  – «ШУВАР», получил и летом 1953 
года от главаря ОУН «ЛЕМИША». Последний особенно настаи-
вал на уселении работы по индивидуальной подготовке участ-
ников ОУН, проживающих легально для создания резерва ОУН. 
Говоря о работе среди населения, «ЛЕМИШ» рекомендовал 
внедрять своих людей в Советско-партийные органы и исполь-
зовать их затем для сбора информационных данных и не давать 
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таким людям запрета для вступления в коммунистическую пар-
тию.

Других каких-либо инструкций и указаний организационного 
характера я не помню.

О выполнении всех этих указаний я обязан был информиро-
вать главарей подполья ОУН специальными отчетами по форме, 
данной мне главарями.

Содержание всех инструкций и указаний, получаемых мной 
от главарей подполья, я доводил до сведения районных руково-
дителей ОУН и требовал их выполнения. Для проведения прак-
тической антисоветской деятельности районным руководителям 
ОУН я периодически рассылал оуновскую литературу – листов-
ки, брошюры, получаемые мной от «МАКСИМА», «РОМБА» и 
«ЛЕМИША». Сколько конкретно и когда именно, а также назва-
ние литературы я не помню. Она, как правило, была отпечатана 
типографским способом или на пишущей машинке.

Что касается работы с «ОЛЕГАМИ», т[о] е[сть] подготовки 
кадров ОУН, то в этом направлении бывшим районным руководи-
телем «ДАНИЛО»1250 был подготовлен, а затем взят для пополне-
ния банды ОУН в декабре 1952 года ФЕНИН Михаил, житель села 
Черниев, Букачевского района1251, пользовавшийся в подполье 
кличкой «НАЗАР». Районным руководителем ОУН «БЕЛЫМ»1252 

был подготовлен, а затем взят в банду «СИКУТА», пользовавший-
ся в подполье кличкой «ЗЕНКО»1253. Бывшим районным руково-
дителем ОУН «СУРМАЧ»1254 весной 1952 года был подготовлен и 
вовлечен в банду ОУН житель села Бовшего1255, фамилию его не 
знаю, пользовавшийся в подполье кличкой «ОСТАП»1256. В 1953 
году из информации «БЕЛОГО» мне стало известно, что подго-
тавливается в члены ОУН житель села Бовшев, АНТОНИК, имя 
не помню.

В одно из посещений сел Большевцовского района по 
рекомендации «БЕЛОГО» я встретился с АНТОНИКОМ на чер-
даке дома одного бандпособника по фамилии АНТОНИК. С 
этим АНТОНИКОМ по профессии столяром я имел беседу 

1250	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 
ОУН.

1251	 Тепер – с. Черніїв Тисменицького р-ну Івано-Франківської обл.
1252	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу ОУН.
1253	 Йдеться про Йосипа Сікуту – «Зенка».
1254	 Тепер – с. Бовшів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
1255	 «Сурмач» – Іван Івасів, керівник Більшовцівського районного проводу ОУН.
1256	 «Остап» – Михайло Бордигула.
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около часа, в процессе которой интересовался вопросами его 
жизни, работы, отношением его к советской власти. АНТОНИК, 
отвечая на вопросы, высказывал недовольство советской вла-
стью. Конкретных его выражений не помню. После беседы с 
АНТОНИКОМ я сказал «БЕЛОМУ», что с АНТОНИКОМ надо про-
должать работу. В 1953 году «ДАНИЛО» подготовил для принятия 
в ОУН жителя села Колоколын1257 или Джуров1258, Букачевского 
района, о котором я показывал на предыдущих допросах.

Как мне помнится, «ДАНИЛО» принял от этого человека при-
сягу, согласно текста отработанного «ЛЕМИШЕМ». Этот текст 
присяги записан у меня в блокноте, из[ъ]ятом при личном обы-
ске. Присяга заключалась в том, что присягающий на верность 
идеям ОУН должен по команде «смирно», положив 2 пальца 
правой руки на тризуб и пистолет, повторить перед районным 
«проводником» ОУН текст присяги.

Других лиц, которые бы готовились в члены ОУН, не помню, 
но кажется таковых не было.

Какой-либо организованной антисоветской работы среди 
молодежи, интеллигенции и городского населения не проводи-
лось. Были, правда, отдельные случаи, когда участники банды 
ОУН давали оуновскую литературу отдельным лицам. Из инфор-
мации «БЕЛОГО» мне известно, что он летом 1953 года давал 
оуновскую литературу, прибывшему в отпуск из восточных обла-
стей, жителю села Бовшев, фамилии его не знаю. Цель передачи 
этой литературы – распространить ее на востоке.

Бандит «НАЗАР» и «ДУБОК»1259 летом 1953 года передали 
оуновскую литературу для изучения комсомолке БЕЛОУС Марии, 
отец которой поддерживал связь с «ДАНИЛО» и через которого 
я имел намерение установить связь с «ИГОРЕМ»1260, о чем уже 
показывал на одном из допросов. Антисоветская литература 
давалась также бандитом «ДОВБУШ»1261 в селе Беньковцах, 
Рогатинского района летом 1953 года БАБИЙ Иосифу. В отно-
шении передачи этой литературы указания «ДОВБУШУ» давал я. 
БАБИЙ – зять ИВАСЕЧКО Татьяны, у которой имелся наш схрон. 
Поэтому с БАБИЕМ раза 2-3 я встречался и имел намерение 

1257	 Тепер – с. Колоколин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1258	 Тепер – с. Джурів Снятинського р-ну Івано-Франківської обл.
1259	 «Дубок» – Василь Патрун, охоронець керівника Букачівського районного 

проводу ОУН «Данила».
1260	 «Ігор» – особа не встановлена.
1261	 «Довбуш» – Володимир Задвірний.
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обработать его в качестве своего надежного человека. Знаю, что 
«СИРКО»1262 давал неоднократно оуновскую литературу ФРАНКО 
Ярославу. Оуновская литература в индивидуальном порядке 
отдельным лицам давалась всеми бандитами ОУН, но я полны-
ми сведениями не располагаю, поэтому конкретных лиц назвать 
больше не могу.

За период исполнения мной обязаностей надрайонно-
го руководителя ОУН, районные руководители неоднократно 
направляли мне отчеты о деятельности и положении на их 
территории. Из этих отчетов я составил один общий отчет за 
1952  г. или вторую половину и передал его весной 1953 года 
«ЛЕМИШУ». Что было практически проделано еще по органи-
зационным вопросам, согласно полученных мной инструкций я 
припомнить затрудняюсь.

ВОПРОС: Покажите, какая работа проводилась учасниками 
банды ОУН среди высланных в отдаленные области СССР банд-
пособников и переселившихся в восточные области УССР?

ОТВЕТ: Со стороны подполья ОУН давались указания про-
водить такую работу в двух направлениях. Во-первых, предла-
галось в места скопления переселенцев направлять участников 
банд ОУН с задачей осесть в каком-либо месте, устроиться на 
работу на каком-либо предприятии, а при невозможности обо-
рудовать схрон, а затем среди переселенцев проводить анти-
советскую работу. Такие указания были в 1950 году. Об этом 
также напоминал и «ЛЕМИШ» летом 1953 года. Мне известно, 
что «ЛЕМИШ» по вопросу организации работы среди пересе-
ленцев в восточных областях УССР несколько раз разговаривал 
с «ДАНИЛО» и даже предлагал поехать в одну из восточных обла-
стей, но «ДАНИЛО» отказался, заявив, что он предварительно 
подготовит этот вопрос и изучит возможности выезда на восток.

«ЛЕМИШ» проявлял особый интерес к бывшим бандпособ-
никам, переселившимся из западных областей УССР в вос-
точные области, поэтому требовал от бандитов ОУН адреса 
бандпособников, проживающих в восточных областях. Помню 
«ДАНИЛО» дал «ЛЕМИШУ» адрес в Днепропетровскую область 
переселившегося туда из села Городкив, Букачевского райо-
на1263. Этим адресом «ЛЕМИШ» был очень доволен, а «ДАНИЛО» 

1262	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 
ОУН.

1263	 Тепер – прис. Городьків с. Явче Рогатинського р-ну Івано-Франківсь
кої обл.
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впоследствии писал письма этому переселенцу. Фамилия его 
БАРАНОВСКИЙ или ТЕРНОВСКИЙ, точно не помню.

Во-вторых, всем участникам банд ОУН предлагалось ставить 
перед переселенцами задачу распространения ими в восточных 
областях УССР идей украинских националистов среди коренно-
го населения восточных областей. Проводилась ли какая-либо 
практическая работа участниками банды ОУН в этом направле-
нии до 1950 года, мне неизвестно. За время исполнения мной 
обязанностей руководителя надрайонного «провода» ОУН такую 
работу никто не проводил.

ВОПРОС: Покажите об известных вам местах хранения 
оуновских архивов и местах нахождения бандитских укрытий?

ОТВЕТ: Кроме показанных мною органам госбезопасности 
двух мест укрития оуновских архивов, мне известно, что в лесном 
массиве «Мурашково» Рогатинского района закопаны архивы 
«ЛЕМИША». Описать детальные приметы, по которым бы можно 
было найти эти архивы я не могу, так как точного места хранения 
не помню. Архивы «ЛЕМИША» закопаны в металлическом бидо-
не. Что конкретно там закопано, не знаю, но для «ЛЕМИША» они 
представляли большую ценность, так как «ЛЕМИШ» предупре-
ждал своих боевиков, чтобы о месте нахождения этого бидона 
не гворили даже мне.

Архивы окружного руководителя ОУН «ВИШНИ» закопаны в 
лесном массиве около села Яглуш Рогатинского района. Точное 
место нахождения этих архивов я также не знаю. О них хорошо 
известно моему боевику «ЛЕСИКУ»1264, который, как мне извест-
но, принимал участие с «ДОВБУШЕМ» и «СОЛЬОВЬЕМ»1265 в пря-
тании этих архивов.

В лесном массиве около села Липовки в бункере спрятана 
оуновская литература бывшего надрайонного руководителя ОУН 
«СЕМЧЕНКО»1266.

Знаю, что на территории Рогатинского района должны хра-
ниться еще бидоны с оуновскими архивами. Сколько их, и где 
они спрятаны, мне неизвестно, о части из них должен знать 
«ЛЕСИК».

Допрос окончен в 20-20

1264	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

1265	 «Соловій» – Василь Гоголь, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».

1266	 «Семченко» – Михайло Кадюк.
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Протокол допроса с моих слов записан правильно, 
мне прочитан на понятном языке: 

(ДЕМСКИЙ).

ДОПРОСИЛ:	 ЗАМ[ЕСТИТЕЛЬ] НАЧ[АЛЬНИКА] СЛЕДОТДЕЛА 
УКГБ

	 Капитан	 (ДОЛГИХ)

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 273-278. Копія. 
Машинопис.

№ 126
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

29 грудня 1954 р.

ИР-3

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ДЕМСКОГО Алексея Михайловича.

От 29 декабря 1954 года, гор[од] Киев
Допрос начат в 11-15

ВОПРОС: Какие еще вам известны места, где спрятаны 
оуновские архивы и ценности, кроме ранее вами названных?

ОТВЕТ: На предыдущих допросах я назвал все извест-
ные мне места где спрятаны архивы и ценности подполья 
ОУН. В четырех местах работники госбезопасности с моим 
участием было разыскано и из[ъ]ято четыре бидона. Три из 
них с оуновскими архивами и четвертый  – с ценностями. Я 
также указал примерно место, где спрятан бидон с архивами 
бандглаваря ОУН «ЛЕМИША»1267, но я знал это место только 
приблизительно. Точное место, где спрятан бидон с архивами 

1267	 «Леміш» – Василь Кук.
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«ЛЕМИША» знает участник подполья ОУН, входивший в группу 
так называемого Рогатинского надрайонного «провода» ОУН 
«ЛЕСИК»1268.

ВОПРОС: А в Стратинском лесу, в районе так называемого 
«Голого горба», разве вам не известны места, где спрятаны 
оуновские архивы и ценности?

ОТВЕТ: Со слов участников подполья ОУН «ЛЕСИКА», 
«ДОВБУША» – Мельника1269, «ДЕМЬЯНА»1270 (последние два убиты) 
мне известно, что в лесу между селами Клещивна1271 и Стратин1272 
на местности, называемой над сухими потоками, был спрятан 
бидон с архивами бывшего так называемого окружного «провода» 
ОУН «Роксоляна». В 1952 году «ДЕМЬЯН» якобы ходил разыски-
вать этот бидон, но не мог найти в силу того, что там вырубили лес 
и была потеряна ориентировка.

В районе тригонометрической отметки, что около хутора 
Голодивки1273 должны быть также спрятаны архивы бандоунов-
ского подполья, о чем мне также известно со слов «ЛЕСИКА», 
который по поручению «ЛЕМИША» в 1953 году участвовал в 
перепрятывании этих архивов.

Где-то спрятаны архивы (один или два бидона), принадле-
жавшие одному из бандглаварей «СИРКО»1274, но где они спря-
таны, я не знаю.

Из разговора с главарем ОУН «ЛЕМИШЕМ» летом 1953 г., 
где именно происходил этот разговор, я сейчас уже не помню, 
мне стало известно, что у него где-то спрятано золото и боль-
шая сумма денег, но где спрятано он мне не говорил и я не 
знаю.

Припоминаю, что еще есть документы, закопанные в бутыл-
ке, но они, по-моему, не заслуживают внимания.

ВОПРОС: О каких документах вы говорите и почему они не 
заслуживают внимания?

1268	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-
го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка». 

1269	 Йдеться про Степана Мельника – «Довбуш».
1270	 «Дем’ян» – Володимир Кілярський, охоронець Василя Охримовича – 

«Кузьми».
1271	 Тепер – с. Кліщівна Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1272	 Тепер – с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1273	 Очевидно, йдеться про теперішнє с. Задністряни Самбірського р-ну 

Львівської обл.
1274	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
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ОТВЕТ: Примерно в 1950 году участник ОУН «ДОВБУШ»  – 
МЕЛЬНИК в моем присутствии закопал пол-литровую бутылку, 
в которую было вложено так называемо[е] «воззвание к украин-
скому народу» на случай войны США и Англии против Советского 
Союза и инструкция участникам ОУН на этот случай. Место, где 
закопана эта бутылка, я знаю хорошо и могу его указать. Она 
спрятана в Зал[а]новском лесу1275.

Других мест, где спрятаны архивы и ценности оуновского 
подполья, я не знаю.

Протокол с моих слов записан правильно и мною 
прочитан: 

(ДЕМСКИЙ)

ДОПРОСИЛ:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

Справка:	 подлинник протокола находится в следделе № 12 
по обв[инению]	 ДЕМСКОГО А. М.

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 290-291. Копія. 
Машинопис.

1275	 Заланівський ліс – лісовий масив біля с. Заланів Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл.
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№ 127
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

4 січня 1955 р.

ИР-3

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ДЕМСКОГО Алексея Михайловича

От 4 января 1955 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 9-50

ВОПРОС: Уточните, какой период времени «ЛЕМИШ»1276 
скрывался в 1953 году на базе легальних связей т[ак] н[азывае-
мого] Рогатинского надрайонного «провода» ОУН?

ОТВЕТ: На территорию Рогатинского района, Станиславской 
области «ЛЕМИШ» прибыл в конце апреля и убыл в начале октя-
бря в 1953 года.

Вместе с ним тогда пришли его жена, оуновка, известная 
мне по кличке «ДНЕПРОВСКАЯ»1277 и охранявший их боевик 
«БАЙДА»1278.

Примерно 10 июня 1953 года вместе с группой, которую 
«ЛЕМИШ» высылал куда-то во главе с «БАЙДОЙ», пришел 
еще один боевик «ЛЕМИША», известный мне по кличке «РО
МАН»1279.

В связи с тем, что «БАЙДА» и «РОМАН» в июле 1953 года 
были ликвидированы органами государственной безопасности, 
«ЛЕМИШ», уходя вместе с женой, взял с собой бандитов ОУН 
«ДОВБУША»1280 и «НАЗАРА»1281, которые являлись боевиками 
Рогатинского надрайонного «провода» ОУН.

ВОПРОС: Какие конкретно легальне связи использовал 
«ЛЕМИШ» в Рогатинском районе для свого укрытия?

ОТВЕТ: Укрываясь на территории Рогатинщины, «ЛЕМИШ» 
использовал следующие легальные связи бандоуновского под-
полья:

1276	 «Леміш» – Василь Кук.
1277	 «Дніпровська» – Уляна Крюченко, дружина В. Кука. 
1278	 «Байда» – Василь Порплиця, керівник зв’язку В. Кука.
1279	 «Роман» – Василь Палцат, керівник кур’єрської групи В. Кука.
1280	 «Довбуш» – Володимир Задвірний, охоронець В. Кука.
1281	 «Назар» – Михайло Фенін, охоронець В. Кука.
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1. Известная мне только по имени Ромка, жительница 
с. Подкамень, Рогатинского района, Станиславской области1282;

2. МОРОЗ Анна, жительница с. Чагров, Бурштынского райо-
на, Станиславской области1283;

3. ВАСЫЛЮК Наталья, жительница хутора Замшин (около 
вышеназванного с. Чагров);

4. ТРАЧ Григорий из с.  Тучне, Перемышлянского района, 
Львовской области;

5. ЗАРИЧНА, НАДРИЧНА или КРУПКА Мария из с. Ягодовка 
(бывшая Фрага), Рогатинского района, Станиславской обла-
сти1284.

Кроме того, «ЛЕМИШ» ходил куда-то с «СИРКОМ»1285. Из раз-
говоров с последним я понял, что они тогда с «ЛЕМИШЕМ» посе-
тили каких-то интеллигентов. Помню, что у меня с «СИРКОМ» 
шла речь о врачах и он тогда сказал, что есть еще один наш 
надежный человек по специальности врач, но «ЛЕМИШ» ему ска-
зал, чтобы даже мне он его не называл.

Много времени, кроме того, «ЛЕМИШ» укрывался в поле, в 
нескошенных хлебах. Как я наблюдал, это были его излюблен-
ные места укрытия. Меньше он предпочитал скрываться в лесах, 
чем в поле.

ВОПРОС: Как часто в тот перриод времени вы встречались 
с «ЛЕМИШЕМ»?

ОТВЕТ: В 1953 году я с «ЛЕМИШЕМ» встречался примерно 
до десяти раз. Все эти встречи носили организационный харак-
тер.

ВОПРОС: Какие организационные вопросы ставил перед 
вами «ЛЕМИШ» при встречах?

ОТВЕТ: Вначале «ЛЕМИШ» потребовал от меня отчет о 
проделанной оуновской работе, а затем выдвинул ряд орга-
низационных вопросов, связанных с дальнейшей оуновской 
деятельностью. В частности, с целью сохранения оставшихся 
бандитов ОУН, «ЛЕМИШ» требовал прекращения всех открытых 
антисоветских выступлений, строгого соблюдения конспирации. 
Кроме того, обращал внимание на усиление работы по сбору 
шпионских сведений о Советской Армии, промышленности и 
других данных о советской действительности.

1282	 Тепер – с. Підкамінь Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1283	 Тепер – с. Чагрів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1284	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1285	 «Сірко» – Іван Задорожний, керівник Рогатинського районного проводу 

ОУН.
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Вместе с тем «ЛЕМИШ» обращал внимание и придавал 
этому особое значение, в дальнейшей оуновской работе  – это 
вопрос установления связей с закордонными оуновскими цен-
трами.

ВОПРОС: Каким путем «ЛЕМИШ» намеревался осуществить 
данные мероприятия?

ОТВЕТ: Вначале «ЛЕМИШ» пытался установить связь с 
закордонными главарями ОУН путем посылки за границу меня, 
руководителя районного «провода» ОУН «ДАНИЛО»1286 и сво-
его боевика «РОМАНА», которого специально в июне 1953  г. 
вызвал в Рогатинский район, откуда-то из Золочевского района, 
Львовской области. Причем «РОМАН» тогда уже был подготов-
лен к рейду за кордон, имел гражданский костюм и другие пред-
меты, необходимые для перехода за границу.

В связи с тем, что от рейда за границу я категорически отка-
зался, а «ДАНИЛО» колебался и не давал твердого согласия, 
вопрос о посылке нас за кордон отпал.

После этого «ЛЕМИШ» имел намерение вместе с «РОМАНОМ» 
выслать за кордон свою жену  – «ДНЕПРОВСКУЮ» и уговорить 
пойти с ними «ДАНИЛА».

Затем «ЛЕМИШ» дал задание мне, «ДАНИЛО» и «БЕЛОМУ»1287 
руководившему Бурштынским районным «проводом» ОУН, подо-
брать ему лиц, из числа местных жителей, у которых кто-либо 
служит или служил в Советской Армии в частях, расположен-
ных в приграничных районах СССР с Турцией, Ираном или же с 
Афганистаном.

Подобранное лицо «ЛЕМИШ» предполагал направить в 
район прежней службы в армии для того, чтобы последний осел 
там на жительство и изучил возможности перехода границы.

Этим путем он имел намерение выслать за кордон свою 
жену, «РОМАНА» и «ДАНИЛА».

Лицо, с помощью которого должен был осуществиться пере-
ход через границу, «ЛЕМИШУ» подобрал «ДАНИЛО» в селе 
Колоколын1288 или Журов1289, Букачевского района, Станиславской 
области, но фамилии его я не знаю. Данный человек проходил 

1286	 «Данило» – Данило Семків, керівник Букачівського районного проводу 
ОУН.

1287	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 
ОУН.

1288	 Тепер – с. Колоколин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1289	 Тепер – с. Журів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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службу в Советской Армии в г[ороде]  Сталинабаде1290 и был 
демобилизован в 1952 или 1953 году. Все переговоры с этим 
человеком по вопросу выезда его в Сталинабад вел «ДАНИЛО», 
тот дал свое согласие, а затем «ДАНИЛО» принял от него при-
сягу, написанную «ЛЕМИШЕМ». «ДАНИЛО» этому человеку дол-
жен был вручить 1500-2000 рублей, полученных для этой цели у 
«ЛЕМИША».

Как говорил мне «ДАНИЛО», указанной сумы денег было 
недостаточно, и он хотел дополнительно просить денег у 
«ЛЕМИША». В связи с тем, что в сентябре 1953 года «ДАНИЛО» 
был ликвидирован органами госбезопасности, я не знаю, был ли 
выслан в Сталинабад подобранный им человек.

Кроме того, по указанию же «ЛЕМИША» я, «ДАНИЛО» и 
«БЕЛЫЙ» занимались подбором лиц из числа местных жителей, 
имевших связь с заграницей путем переписки с родственника-
ми.

С помощью таких лиц «ЛЕМИШ» также предполагал уста-
новить связь с закордоном и подготовить человека для направ-
ления в американское посольство в Москву. Осуществлением 
мероприятия по посылке человека в американское посольство 
в Москве «ЛЕМИШ» был очень заинтересован и требовал от нас, 
чтобы мы быстрее подобрали такое лицо. Он говорил, что лучше 
бы было выслать в Москву человека официальным путем, под 
видом розыска через посольство своих родственников за грани-
цей, или же выезд в Москву лица, у которого там проживают его 
родственики. Причем, как предлагал «ЛЕМИШ», вначале подо-
бранное лицо должно выехать в Москву и установить точный 
адрес посольства, а при вторичном выезде уже передать его 
материалы.

ВОПРОС: Вы подобрали необходимого человека для поезд-
ки в Москву?

ОТВЕТ: Я, «ДАНИЛО» и «БЕЛЫЙ» необходимого человека 
для «ЛЕМИША» не подобрали. Однако, как говорил мне бывший 
в то время руководителем Рогатинского районного «провода» 
ОУН «СИРКО», находившийся тогда все время с «ЛЕМИШЕМ», он 
такого человека подобрал.

ВОПРОС: Покажите об этом подробно?
ОТВЕТ: Находясь при «ЛЕМИШЕ», «СИРКО», как мне извест-

но, выполнял его какие-то важные поручения, которые от меня 
скрывались. 25 октября, т[о] е[сть] спустя 23 дня после ухода 

1290	 Тепер – м. Душанбе, столиця Таджикистану.



522

от нас «ЛЕМИША», «СИРКО» отпросился у меня для выполнения 
каких-то поручений «ЛЕМИША», на что я дал свое согласие. В 
первых числах ноября 1953 года «СИРКО» возвратился ко мне и 
в беседе спрашивал, сколько будет стоить дорога в Москву для 
поездки туда одного человека. Я, подсчитав примерно, сказал 
ему, что для поездки одного человека в Москву будет достаточ-
но 450 рублей. Тогда «СИРКО» стал просить у меня названную 
сумму денег, но я ему в этом отказал, заявив, что у меня и так 
денег мало, а мне они необходимы в связи с наступлением зимы.

После того «СИРКО» ушел вновь, якобы для выполнения 
задания «ЛЕМИША», и возвратился ко мне снова через несколь-
ко дней. При этой встрече «СИРКО» мне рассказал, что он 
выполнил указание «ЛЕМИША»  – выслал в Москву человека за 
свои деньги. Тогда же он попросил шифр, сказав, что ему необ-
ходимо зашифровать слова «село Черче». Шифр я ему дал и он 
написал шифрованную записку «ЛЕМИШУ». Однако, я не знаю, 
отправил ли он эту записку и если отправил, то какими каналами 
связи.

ВОПРОС: Назовите точнее дату, когда «СИРКО» отправил 
человека в Москву?

ОТВЕТ: После ухода «ЛЕМИША», до 25 октября 1953  г. 
«СИРКО» находился неотлучно при мне, а с 25 октября, пример-
но до половины ноября 1953 года дважды уходил для выполне-
ния поручений «ЛЕМИША». В тот промежуток времени он и мог 
выслать подобранного им человека в Москву.

ВОПРОС: «СИРКО» вам говорил, что отправляет человека в 
Москву именно в американское посольство?

ОТВЕТ: «СИРКО» мне сообщил, что по указанию «ЛЕМИША» 
он отправил человека в Москву, но не говорил послал ли он его 
в американское посольство с организационными документами 
или только для того, чтобы установить адрес американского 
посольства в Москве. «СИРКО» также мне тогда при встре-
че говорил, что «ЛЕМИШ» дал ему установку в случае особой 
необходимости, он  – «СИРКО» может идти к «ЛЕМИШУ» прямо 
в бункер.

ВОПРОС: Только ли в американское посольство «ЛЕМИШ» 
имел намерение выслать свого надежного человека?

ОТВЕТ: «ЛЕМИШ» хотел выслать своего человека в амери-
канское или английское посольство. Кроме того «ЛЕМИШ» гово-
рил, что если высланный человек попадет в Москве в какое-либо 
другое посольство (допустим, в Шведское), то он там должен был 
ничего не говорить, а с помощью сотрудников этого посольства 
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установить связь, встретиться с представителем американского 
посольства, которому и вручить пересылаемые материалы.

ВОПРОС: Какие именно документы «ЛЕМИШ» имел в виду 
передать в американское посольство?

ОТВЕТ: Это от меня «ЛЕМИШ» скрывал. Однако из бесед 
с ним я сделал заключение, что с помощью американского 
посольства он имел намерение установить двустороннюю ради-
освязь оуновского подполья с закордонным центром ОУН, а 
затем вызвать оттуда ряд бандглаварей, которые могли бы воз-
главить и организовать антисоветскую деятельность Львовского 
и Тернопольского «проводов» ОУН.

ВОПРОС: Подготовлена ли была почта «ЛЕМИШЕМ» для 
закордонного центра ОУН?

ОТВЕТ: Да, такая почта была подготовлена. Как говорил мне 
«ЛЕМИШ», он за кордон имеет намерение направить курьеров, 
о чем я показал ранее, и с ними туда выслать организационную 
почту, составленную, якобы, ранее ОХРИМОВИЧЕМ1291. Кроме 
того, «ЛЕМИШ» сам лично подготовил почту и от себя.

В ходе этой беседы «ЛЕМИШ» упоминал, что составленную 
им почту он зашифровал и если она даже и попадет в органы гос-
безопасности, то ее там не смогут расшифровать. Содержание 
почты, составленной ОХРИМОВИЧЕМ и «ЛЕМИШЕМ», я не знаю.

ВОПРОС: Назовите место, где хранится названная вами 
оуновская почта?

ОТВЕТ: Почта, подготовленная ОХРИМОВИЧЕМ для отправ-
ки за кордон, должна находиться в бункере, еще не вскрытом 
органами госбезопасности, который ОХРИМОВИЧ использовал 
для своего укрытия. Этот бункер оборудован в Стратинском 
лесном массиве, примерно в двух километрах западнее села 
Стратин1292, или же в бидоне, закопанном где-то вблизи этого 
бункера, около тригономитрического пункта с отметкой 421,9.

Хочу еще отметить, что данную почту «ЛЕМИШ» долго искал, 
однако нашел он ее или нет, я не знаю. Как говорил мне 
«ЛЕМИШ», он знал содержание этой почты, и если бы позволяла 
обстановка, то мог бы ее восстановить. В поисках почты прини-
мали участие «БАЙДА» и, кажется, «ЛЕСИК»1993, но удалось ли ее 
разыскать, я не знаю.

1291	 Йдеться про Василя Охримовича – «Грузина». 
1292	 Тепер – с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
1293	 «Лесик» – Микола Кривень, бойовик керівника Рогатинського районно-

го проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка».
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Где закопана почта, составленная лично «ЛЕМИШЕМ», я не 
знаю, однако, на территории Рогатинского района ее не было. 
Такой вывод я делаю из бесед с «ЛЕМИШЕМ», который говорил, 
что свою почту для заграницы он имеет где-то у себя.

ВОПРОС: Выше вы показали, что по указанию «ЛЕМИША» 
занимались подбором лиц, из числа местных жителей, которые 
ведут переписку со своими родственниками, проживающими за 
границей.

Как вы выполнили это указание?
ОТВЕТ: Нет, не выполнил. Таких людей для «ЛЕМИША» я 

найти не смог. Подобрали ли ему людей «БЕЛЫЙ» и «ДАНИЛО» 
для меня неизвестно.

Хочу также сообщить, что бандглавари ОУН в июне-июле 1950 
года, используя лиц, имевших переписку с заграницей, направи-
ли в Канаду, Голландию и США три письма. Письма эти отправи-
ли бывшие руководители так называемых районных «проводов» 
ОУН: Перемышлянского  – «ДЕМЬЯН»1294, Большевцовского  – 
«ВИХОРЬ»1295 и Букачевского – «СИРЫЙ»1296.

Указанные письма для отправки за границу передавал быв-
ший член центрального «провода» ОУН «МАКСИМ»1297 и он же 
ожидал на них ответа.

«ЛЕМИШ» также просил меня назвать кого-либо из воен-
нослужащих, находящихся в Германии, но и такого лица я ему 
подобрать не смог.

Припоминаю, что я передал «ЛЕМИШУ» адрес ИВАСЕЧКО 
Ивана, проживающего в Николаевской области, а «ДАНИЛО»  – 
ТАРНАВСКОГО (не точно) из Днепропетровской области, одна-
ко эти лица связей с заграницей не имели и необходимы были 
«ЛЕМИШУ» для укрытия на Востоке Украины, если в этом воз-
никнет необходимость.

Какие адреса для «ЛЕМИША» подобрал руководитель 
Рогатинского районного «провода» ОУН «СИРКО», я не знаю, 
поскольку свои дела они строго конспирировали и даже 
«ЛЕМИШ» дал ему право поддерживать с ним связь легальным 

1294	 «Дем’ян» – Олекса Гривнак, керівник Перемишлянського районного 
проводу ОУН.

1295	 «Вихор» – Микола Ходак, керівник Більшовцівського районного проводу 
ОУН.

1296	 «Сірий» – особа не встановлена, керівник Букачівського районного про-
воду ОУН.

1297	 «Максим» – Роман Кравчук, керівник збройного підпілля ОУН на ЗУЗ.
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путем через село Фрага1298, где проживала его доверенная 
ЗАДВИРНАЯ, НАДВИРНАЯ или КРУПКА Мария, о которой я пока-
зал выше.

Допрос окончен в 13-45

Протокол мною прочитан, с моих слов записан пра-
вильно: 

(ДЕМСКИЙ)

ДОПРОСИЛИ:	СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 	

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)
	 СТ[АРШИЙ] ОПЕРУПОЛНОМОЧЕННЫЙ 4 УПРАВ

ЛЕНИЯ КГБ при СМ УССР –
	 Майор	 (Птичкин)

Справка:	 подлинник протокола находится в следделе № 12 
по обвинению ДЕМСКОГО А. М.

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР –

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 279-286. Копія. 
Машинопис.

1298	 Тепер – с. Фрага Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.
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№ 128
ПРОТОКОЛ ДОПИТУ ОЛЕКСІЯ ДЕМСЬКОГО

13 січня 1955 р.

ИР-3

ПРОТОКОЛ ДОПРОСА
обвиняемого ДЕМСКОГО Алексея Михайловича

От 13 января 1955 года, гор[од] Киев.
Допрос начат в 10-45

ВОПРОС: Вы БАНДУРУ Федора Алексеевича из с.  Бовшев 
Большевцовского района, Станиславской области1299 знаете?

ОТВЕТ: Я сейчас припоминаю, что еще в 1944-[19]45  г[г]. 
вместе с бывшим так называемым референтом «Службы 
беспеки» Большевцовского районного провода ОУН по кличке 
«МИША»1300 (убит), ходил молодой парень, которого мы звали 
«ШУРКО», фамилия его БАНДУРА. Его брат, участник ОУН по 
кличке «ГЛИНКА»1301, которого я знал хорошо, убит в 1946 или 
1947 году.

Эсбист «МИША» использовал «ШУРКО» для выполнения 
мелких поручений.

Помню, что этот «ШУРКО» был арестован органами Советской 
власти, а затем выселен в отдаленные районы Советского 
Союза, но подробностей этого не знаю. Знаю только, что он и 
арестовывался и выселялся.

Как рассказывал мне бывший руководитель так называемого 
Большевцовского районного «провода» ОУН «БИЛЫЙ»1302, этот 
«ШУРКО» в июле или августе 1953 года приезжал в отпуск к себе на 
родину, он с ним связался и дал ему организационные поручения.

ВОПРОС: Что вам конкретно известно о связях БАНДУРЫ с 
«БИЛЫМ» и какие он поручения получил от «БИЛОГО»?

ОТВЕТ: Со слов «БИЛОГО», он, узнав о том, что БАНДУРА 
находится дома, пригласил его к себе, и они несколько дней с 

1299	 Тепер – с. Бовшів Галицького р-ну Івано-Франківської обл.
1300	 «Міша» – особа не встановлена, референт СБ Більшовцівського район-

ного проводу ОУН.
1301	 «Глінка» – Дмитро Бандура.
1302	 «Білий» – Микола Денега, керівник Бурштинського районного проводу 

ОУН.
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ним скрывались где-то в подсолнечниках. Последний рассказал 
«БИЛОМУ» как живут лица, выселенные в отдаленные районы 
Советского Союза. Рассказывал что-то о священнике, но под-
робностей о чем именно БАНДУРА сообщал «БИЛОМУ», я не 
припоминаю. Помню только, что «БИЛЫЙ» говорил о том, что 
он договорился с БАНДУРОЙ в случае надобности вызвать его 
письмом, и он соглашался приехать и перейти на нелегальное 
положение в бандподполье ОУН.

Когда БАНДУРА уезжал, как рассказал мне «БИЛЫЙ», то 
последний снабдил его оуновской литературой для организации 
антисоветской националистической работы среди выселенных.

ВОПРОС: А в отношении задания БАНДУРЕ по гор[оду] 
Москве что вам рассказывал «БИЛЫЙ»?

ОТВЕТ: «БИЛЫЙ» мне говорил, что БАНДУРА, когда ехал 
на родину и уезжал обратно, то был проездом в Москве, но 
о каких-либо заданиях БАНДУРЕ, которые бы он должен был 
выполнить в Москве, «БИЛЫЙ» мне ничего не говорил.

ВОПРОС: Известно, что БАНДУРА имел задание установить 
адрес американского посольства в Москве. Разве вам об этом 
неизвестно?

ОТВЕТ: Нет, о том, что «БИЛЫЙ» давал задание БАНДУРЕ 
установить адрес американского посольства в Москве, я ничего 
не знаю, и он мне об этом ничего не говорил. Но это вполне воз-
можно. Как я уже показал на предыдущих допросах, главарь ОУН 
«ЛЕМИШ»1303 давал задание мне, «БИЛОМУ» и другим руководя-
щим участникам ОУН подбирать людей и изыскивать возмож-
ности связаться с представителями американского посольства 
в Москве. Очевидно «БИЛЫЙ», выполняя задание «ЛЕМИША», 
и поручил БАНДУРЕ выполнение задания, связанного с аме-
риканским посольством, но мне об этом не сказал, посколь-
ку «ЛЕМИШ» вопрос об установлении связи с американским 
посольством пытался держать в секрете и запрещал рассказы-
вать друг другу о лицах, подобранных для осуществления этой 
цели.

ВОПРОС: Вы предлагали «БИЛОМУ» уйти за границу на 
курсы радистов?

ОТВЕТ: Как уже ранее показал, по заданию «ЛЕМИША» я 
разговаривал с «БИЛЫМ» в отношении того, чтобы он согла-
сился войти в состав курьерской группы, которую «ЛЕМИШ» 

1303	 «Леміш» – Василь Кук.
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пытался создать для посылки за границу. Со своей же стороны, 
я намекал «БИЛОМУ», чтобы он не соглашался на это, последний 
мне тогда ничего конкретного не ответил.

В отношении же посылки «БИЛОГО» за кордон на курсы 
радистов я с ним не говорил и не мог говорить, потому что тако-
го задания ни от «ЛЕМИША», ни от кого-либо другого не имел. Я 
мог говорить с «БИЛЫМ» о радистах, но только в разрезе того, о 
чем мне сказал «ЛЕМИШ».

ВОПРОС: А что говорил «ЛЕМИШ» в отношении радистов?
ОТВЕТ: Летом 1953 года «ЛЕМИШ» дал мне задание под-

готовить место укрытия для двух-четырех радистов, но о каких 
именно радистах шла речь, «ЛЕМИШ» мне не говорил и я не 
знаю.

В разрезе этого указания «ЛЕМИША» я и мог разговаривать 
с «БИЛЫМ», как подчиненным мне руководителем районного 
«провода» ОУН, но говорил ли я с ним об этом, сейчас не помню.

ВОПРОС: Как вы выполнили это задание «ЛЕМИША»?
ОТВЕТ: Задания «ЛЕМИША» об оборудовании места укрытия 

для радистов я не выполнил. Я доказывал «ЛЕМИШУ», что это 
сделать очень трудно, поскольку нам самим приходится укры-
ваться с большими трудностями. «ЛЕМИШ» сначала настаивал 
на выполнении его задания, а когда уходил, то ничего об этом 
не говорил.

Допрос окончен в 13-45

Протокол мною прочитан, с моих слов записан пра-
вильно 

(ДЕМСКИЙ)

ДОПРОСИЛ:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

Справка:	 подлинник протокола находится в следделе № 12 
по обвинению ДЕМСКОГО А. М.

Верно:	 СТ[АРШИЙ] СЛЕДОВАТЕЛЬ СЛЕДУПРАВЛЕНИЯ 
КГБ при СМ УССР – 

	 Подполковник	 (ОЛЕЙНИК)

ГДА СБУ.  – Ф. 6.  – Спр. 51895фп.  – Т. 2.  – Арк. 287-289. Копія. 
Машинопис.
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БІОГРАФІЧНІ ДОВІДКИ*

«Богдан» (?  – 8.10.1952, біля прис. Попільня с.  Тростянець 
Золочівського р-ну Львівської обл.). Стрілець кур’єрської групи, 
яка обслуговувала керівника збройного підпілля ОУН в Україні 
Василя Кука  – «Леміша». Загинув у криївці. Щоб не потрапити 
живим в руки ворога, застрелився.

«Зелений» (?  – 31.08.1947, в лісі біля с.  Станимир Пере
мишлянського р-ну Львівської обл.). Освіта – незакінчена вища: 
закінчив 4 семестри Львівського медичного інституту. Стаж 
роботи в СБ  – 4 роки. Відбув кілька теоретичних і практичних 
вишколів в осередку Миколи Арсенича  – «Михайла». Рефе
рент СБ Золочівського окружного проводу ОУН (?-31.08.1947). 
Загинув під час облави у криївці. Сотник СБ (6.06.1948, посмерт-
но) з датою старшинства 29.08.1947 р. 

«Микола» (? – 8.10.1952, с. Іванчани Збаразького р-ну Терно
пільської  обл.). Стрілець боївки охорони керівника Збаразького 

* Під час підготовки біографічних довідок з-поміж іншої літератури най-
більше використовувались: Мірчук П. Нарис історії ОУН. 1920-1939 роки. – Вид. 
3-є, доп. / Петро Мірчук. – Київ : Українська видавнича спілка, 2007. – 1006 с.; 
Літопис УПА. Нова серія. Т. 12 : Воєнна округа УПА «Буг» : Документи і матеріали. 
1943-1952. – Кн. 1 / упоряд. В. Мороз, О. Вовк. – Київ ; Торонто, 2009. – 800 с.; 
Літопис УПА. Нова серія. Т. 16 : Волинь і Полісся в невідомій епістолярній спадщи-
ні ОУН і УПА. 1944-1954 рр. / упоряд. В. Ковальчук, В. Огороднік. – Київ ; Торонто, 
2011. – 1024 с.; Літопис УПА. Нова серія. Т. 18 : Діяльність ОУН та УПА на тери-
торії Центрально-Східної та Південної України / упоряд. О. Пагіря, В. Іванченко. – 
Київ; Торонто, 2011. – 1160 с.; Літопис УПА. Нова серія. Т. 20: Воєнна округа УПА 
«Лисоня» 1943-1952: Документи і матеріали / упоряд. Сергій Волянюк. – Київ; 
Торонто, 2012. – 848 с.; Літопис УПА. Нова серія. Т. 23: Золочівська округа ОУН : 
Документи і матеріали референтури СБ. 1944-1951 / упоряд. Михайло Романюк. – 
Київ; Торонто, 2013. – 1320 с.; Літопис УПА. Нова серія. Т. 24: Золочівська округа 
ОУН: Організаційні документи. 1941-1952 / упоряд. Михайло Романюк. – Київ; 
Торонто, 2014.  – 1400 с.; Федун Петро  – «Полтава». Концепція Самостійної 
України. Том 1. Твори / упоряд. і відп. ред. М. В. Романюк. – Львів, 2008. – 720 с.; 
Федун Петро-«Полтава». Концепція Самостійної України. Том 2. Документи і 
матеріали / упоряд. і відп. ред. М. В. Романюк. – Львів, 2013. – 896 с.; Мартиролог 
Українського Пласту / Укладачі: Свідзинська О. (відп. ред.), Сова А., Юзич Ю. – 
Львів: Дизайн-студія «Папуга», 2015. – 432 с.; Антонюк Я. Український визвольний 
рух у постатях керівників. Волинська та Брестська області (1930-1955) / Ярослав 
Антонюк. – Торонто; Львів: Видавництво «Літопис УПА», 2014. – 1072 с. – (Літопис 
УПА. Серія «Бібліотека». Т. 13); Проданик Д. Микола Кричун – «Черемшина» / 
Дмитро Проданик. – Торонто ; Львів : Видавництво «Літопис УПА», 2012. – 128 с. – 
(Літопис УПА. Серія «Події і люди». Кн. 19); Кекіш П. Спогади радиста УПА / Петро 
Кекіш. – Торонто; Львів: Видавництво «Літопис УПА», 2015. – 128 с. – (Літопис 
Української Повстанської Армії. Серія «Події і люди». Кн. 30). 
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районного проводу ОУН «Чубатого» (?-10.1952). Відзначений 
медаллю «За боротьбу в особливо важких умовах» (10.10.1948). 
Загинув у криївці.

«Петро» (?  – 22.01.1953, с.  Стратин Рогатинського  р-ну 
Івано-Франківської обл.). Охоронець члена Проводу ОУН Василя 
Охримовича – «Кузьми» (1951-10.1952). Загинув у криївці.

«Тарас» («Славко»; ?  – 8.10.1952, біля прис. Попельня 
с.  Тростянець Золочівського  р-ну Львівської  обл.). Стрілець 
кур’єрської групи, яка обслуговувала керівника збройного підпіл-
ля ОУН в Україні Василя Кука – «Леміша». Загинув у криївці. Щоб 
не потрапити живим в руки ворога, застрелився.

«Чубатий»  (?  – 8.10.1952, с.  Іванчани Збаразького  р-ну 
Тернопільської  обл.). Інтендант сотні «Сіроманці» (04-09.1944), 
заступник інтенданта куреня командира «Яструба» (з 09.1944), 
член спецгрупи «Глуша» (1948), керівник Збаразького район-
ного проводу ОУН (1940-ві  – 10.1952); відзначений Бронзовим 
хрестом заслуги (25.05.1951), медаллю «За боротьбу в особливо 
важких умовах» (10.10.1948). Загинув у криївці. 

Арсенич Микола Васильович («Березовський», «Григір», 
«Дем’ян», «Максим», «Микола», «Михайло»; 27.09.1910, 
с.  Нижній Березів Косівського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 
23.01.1947, біля с. Жуків Бережанського р-ну Тернопільської обл.). 
Закінчив Коломийську гімназію, навчався на юридичному факуль-
теті Львівського університету (1930-1936). Член «Пласту», УВО, 
відтак ОУН, повітовий провідник ОУН Коломийщини. 1937  р. 
заарештований польською поліцією, 20.01.1938 р. засуджений у 
Львові до 3-х років ув’язнення за приналежність до ОУН, вийшов 
на волю у вересні 1939  р. Учасник ІI ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-
3.04.1941) і III  НВЗ ОУН (21-25.08.1943). Референт Служби 
Безпеки Проводу ОУН (1941-1947), керівник відділу контррозвід-
ки Головної Команди УПА (1943-1947). Генерал СБ (12.10.1952, 
посмертно); відзначений Золотим хрестом заслуги (8.02.1946). 
Загинув у криївці.

Бандера Степан Андрійович («Баба», «Б.», «Бийлихо», 
«С.  Бийлихо», «А.  Власт», «Донат», «Камінь», «Степан 
Попель», «Ст.», «С.А.», «С.А.С.», «Сірий», «В. Тесляр», «Ярич», 
«194» та ін.; 1.01.1909, с.  Старий Угринів Калуського  р-ну 
Івано-Франківської  обл.  – 15.10.1959, м.  Мюнхен, Німеччина). 
Народився у сім’ї священика. Закінчив Стрийську гімназію (1927) 
та агрономічний факультет Львівської політехніки (1933). Член 
«Пласту», ОВКУГ, СУНМ, УВО (1927) та ОУН (1929). Член повіто-
вого проводу ОУН Калущини (1929-1931), керівник відділу коль-
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портажу референтури пропаганди КЕ ОУН ЗУЗ, одночасно тех-
нічно-видавничого відділу (1930), референт пропаганди КЕ ОУН 
ЗУЗ (1931-1932), заступник крайового провідника ОУН (1932), 
в. о. крайового провідника і крайовий провідник ОУН (поч. 1933 – 
06.1934). Політв’язень польських тюрем (22.03.1932-4.06.1932, 
14.06.1934-13.09.1939). Засуджений на Варшавському процесі 
(18.11.1935-13.01.1936) до смертної кари, заміненої на довічне 
ув’язнення; на Львівському процесі (25.05.-27.06.1936) висту-
пив речником національно-визвольної боротьби, засуджений до 
довічного ув’язнення. Вийшов на волю у вересні 1939 р. Із жовтня 
1939 р. – на еміграції в Кракові. Керівник Революційного Проводу 
ОУН (від 10.02.1940), провідник революційної ОУН (1941). 
Учасник II ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941). Заарештований 
гестапо 5.07.1941  р., в’язень німецьких тюрем та концтабору 
Заксенгаузен (1941-27.09.1944). Після війни мешкав у Західній 
Німеччині. Провідник ЗЧ ОУН (1946-1959). Загинув від руки аген-
та КДБ.

Бандура Дмитро Олексійович («Глінка»; ?, с.  Бовшів 
Галицького  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 1947, ?). Керівник 
надрайонного проводу ОУН (07.1947). Загинув під час облави.

Барановський Ярослав Володимирович («Борис», 
«Лімницький», «Макар», «Оскар», «Фіялка», «Фіялкович»; 
7.07.1906, с. Темирівці Галицького р-ну Івано-Франківської обл. – 
11.04.1943, м. Львів). Закінчив українську гімназію в Станіславові, 
студент Львівської політехніки (1924-1925), здобув вищу юри-
дичну освіту і захистив докторську дисертацію в УВУ в Празі. 
Член Летючої бригади УВО, брав участь у нападі на головну 
пошту у Львові (28.03.1925), заарештований польською поліцією 
в 1925  р., засуджений на «процесі поштовців» у Львові 1.06.-
1.07.1926  р. до 3 років ув’язнення. Пропагандивний референт 
Крайової Команди УВО (1928-1929). Делегат від УВО на Конгресі 
Українських Націоналістів, працював в культурно-освітній комі-
сії. На еміграції з 1930 р., мешкав у Празі та Відні, кооптований 
членом ПУН, референт зв’язку з Галичиною, секретар ПУН (з 
1933). Президент Центрального Союзу Українського Студентства 
(ЦЕСУС) у 1933-1939 рр. Після розколу ОУН працював в ОУН(м). 
Вбитий у Львові за нез’ясованих обставин.

Безпалько Осип Миколайович («Андрій», «Задорожний», 
«Іван», «Остап»; 1914, с.  Золочівка Золочівського  р-ну 
Львівської обл. – 3.08.1947, с. Теляче Підгаєцького р-ну Терно
пільської  обл.). Закінчив Золочівську гімназію, член «Пласту» у 
Золочеві, член Юнацтва ОУН (в гімназії), член ОУН, політв’язень 
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польських тюрем (1933), заарештований польською поліцією 
у червні 1934  р., засуджений до 5 років ув’язнення, вийшов на 
волю 11.03.1937 р. Заступник керівника (1937-09.1939), керівник 
(літо 1940-1941) Золочівського окружного проводу ОУН, керівник 
Кіровоградського обласного проводу ОУН (1942-1943), організа-
тор відділів УПА в Холодному Яру, член крайового проводу ОУН 
Південно-східних українських земель (1943-1944), важко пора-
нений на Кіровоградщині у 1944 р. Керівник Подільського крайо-
вого проводу ОУН (1946-08.1947), згодом  – командир Воєнної 
округи УПА «Лисоня». Поручник, майор УПА (посмертно). Заги
нув у криївці в бою зі спецгрупою НКВС, застрелився.

Бей Василь («Вадим», «Гулий», «Євшан», «Молдаван», 
«Ткач», «Улас», «43», «287»; 1922, с. Литвинів Підгаєцького р-ну 
Тернопільської  обл.  – 23.05.1952, біля с.  Чернихів 
Зборівського  р-ну Тернопільської  обл.). Референт Юнацтва 
Тернопільського обласного проводу ОУН (1943-1944), переве-
дений у референтуру пропаганди обласного проводу, проводив 
вишкіл пропагандистів (03.-04.1945), керівник Чортківського 
окружного проводу ОУН (04.-05.1945), референт пропаганди 
Подільського крайового проводу ОУН (06.1945-08.1947), керів-
ник Подільського крайового проводу ОУН і командир ВО «Лисоня» 
(08.1947-02.1951, 11.1951-05.1952). 8.02.1951  р. захоплений 
у полон, погодився на співпрацю з окупантом.  Повернувшись 
у підпілля, зізнався в арешті і був реабілітований рішенням 
Проводу ОУН (15.05.1952). Сотник-політвиховник (22.05.1952); 
відзначений Золотим хрестом заслуги (25.07.1950), Срібним 
хрестом заслуги (6.06.1948).

Білик Іван («Костя»; ? – 1943, ?). Член ОУН. У 1940-1941 р. 
перебував на еміграції в Німеччині та навчався в Берлінському 
університеті. У 1941-1942 рр. за дорученням ОУН працював пере-
кладачем у німецькій армії, а відтак у СД на Донеччині, постача-
ючи підпіллю розвідувальну інформацію. У кінці 1942  р. перед 
загрозою арешту зі сторони гестапо перейшов на нелегаль-
не становище та очолив референтуру СБ Дніпропетровського 
обласного проводу ОУН. Обставини загибелі невідомі.

Благий Зиновій Васильович («Дарій», «Клич», «Марко», 
«Супрун», «Шпак»; 11.11.1911, с. Підгороддя Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської  обл.  – ?). Освіта  – середня. В роки поль-
ської окупації  – активний член товариства «Просвіта» та ін. у 
с. Підгороддя, а відтак у Рогатині. Член ОУН із 1934 р. Керівник 
Дрогобицького обласного проводу ОУН (1942-10.1944), фінансо-
во-господарський референт Проводу ОУН в Україні (01.-05.1945), 
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керівник Рогатинського окружного проводу ОУН (05.1945-
06.1948) і одночасно господарчий референт при Проводі ОУН. 
Призначений організаційним референтом Львівського крайо-
вого проводу ОУН (літо 1948). Затриманий пораненим вій-
ськово-чекістською групою 5.08.1948  р. у лісі біля с.  Кліщівна 
Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл., пішов на співпрацю 
з органами МДБ. Звільнений у 1955 р. Відтак займався педаго-
гічною діяльністю у Львові.

Бойдуник Осип («Боярський», «О. Грузченко», «Денис», 
«Діброва», «О. Михайлович»; 8.12.1895. м.  Долина Івано-
Франківської  обл.  – 7.04.1966, м.  Мюнхен, Німеччина). Освіта 
вища  – закінчив Вищу торгівельну школу в Празі (1929). За 
фахом  – інженер-економіст. Вояк австрійської армії, хорунжий 
УГА. Член УВО, організаційний референт повітової команди УВО 
Долинщини (12.1920-10.1923). Провідний діяч ГУНМ у Празі, її 
голова (1926-1928), член редакційної колегії друкованого органу 
ГУНМ «Національна Думка» (1925). Учасник Конгресу Українських 
Націоналістів (1929). Секретар ОУН в Чехословаччині (1929-
1930). Восени 1930 р. повернувся в Галичину. Член Сенату ОУН 
(осінь 1930  – осінь 1931). Заарештований польською поліцією 
9.11.1931  р. Засуджений на «Процесі конґресівців» у Львові 
9.09.1932 р. до 4 років ув’язнення, вийшов на волю у січні 1936 р. 
Засновник і працівник редакцій газет «Голос Нації» та «Голос» 
(1936-1938), керівник фабрики «Вапно» у Миколаєві, засно-
ваної «Промбанком». Головний контрольний ОУН (1939), упо-
вноважений ПУН по суспільно-громадській праці (1939-1941). 
Політв’язень німецьких тюрем (1-21.10.1944). Після війни меш-
кав у Західній Німеччині. Діяч УНРади, її голова (1954). Автор спо-
гадів. Похований на цвинтарі Вальдфрідґоф.

Бордигула Михайло («Остап»; 1930, с. Бовшів Галицького 
р-ну Івано-Франківської обл. – 16.10.1952, с.  Поплавники 
Галицького р-ну Івано-Франківської обл.). Член Юнацтва ОУН із 
поч. 1950-х рр. Учасник збройного підпілля ОУН із весни 1952 р. 
Бойовик керівника Більшовцівського районного проводу ОУН 
Івана Івасіва – «Сурмача» (весна 1952 – 10.1952). Загинув у бою з 
військами МДБ в оточеному господарстві.

Бурмило Олексій («Стир»; ?, с.  Волощина Бере
жанського р-ну Тернопільської обл. – кін. 02.1946, с. Волощина 
Бережанського  р-ну Тернопільської  обл.  – ?). Стрілець боївки 
охорони Василя Кука (03.1945-02.1946). Загинув під час облави.

Бусел Яків Григорович («Багровий», «Галина», 
«Дніпровий», «Заславський», «Київський», «Роман Галина», 
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«Шахтар»; 26.01.1912, м.  Митава біля Риги, Латвія (за інши-
ми даними  – Кальварія біля Вільнюса, Литва)  – 15.09.1945, 
с.  Бишки Козівського  р-ну Тернопільської  обл.). Закінчив Рів
ненську українську гімназію, студент юридичного факультету 
Львівського університету (1932-1933). Член ОУН, організа-
тор націоналістичного підпілля на Клеванщині (поч. 1930-х), 
член проводу Рівненської округи ОУН. Заарештований поль-
ською поліцією 10.09.1933  р., засуджений рівненським окруж-
ним судом 1.06.1934  р. за приналежність до ОУН на 4 роки 
ув’язнення, вийшов на волю 3.01.1936  р. на підставі амніс-
тії. Організаційний референт крайового проводу ОУН ПЗУЗ 
(1936-1937). Вдруге заарештований у червні 1937  р. (за ін. 
даними – 7.08.1937), засуджений на Рівненському процесі (22-
26.05.1939) до 12 років ув’язнення, вийшов на волю у вересні 
1939  р. Працівник референтури пропаганди революційного 
проводу ОУН, відтак Проводу ОУН революційної (1940-1941), 
учасник ІІ ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941). Один із орга-
нізаторів українського державного життя на Волині і Поліссі 
(07.-08.1941), керівник адміністративного відділу Рівненської 
обласної управи (1941). Референт пропаганди крайового про-
воду ОУН ПЗУЗ (1941-1944), один з ініціаторів та ідеологів 
збройної боротьби проти німецької окупації. Шеф політичного 
штабу і керівник політвиховного відділу військового штабу УПА 
на Волині, згодом УПА-Північ, редактор ряду видань ОУН і УПА 
на ПЗУЗ. Взимку-навесні 1944 р. виконував обов’язки команди-
ра УПА-Північ. Учасник ІІІ НВЗ ОУН (21-25.08.1943), вибраний 
членом Проводу ОУН (08.1943-09.1945). Ініціатор і учасник 
Конференції поневолених народів Сходу Європи та Азії (21-
22.11.1943). Один з ініціаторів створення Народно-визвольної 
революційної організації (НВРО) з метою об’єднання усіх анти-
імперіалістичних сил в Україні (06.-07.1944). Співробітник 
Головного осередку пропаганди ОУН (літо-осінь 1944), рефе-
рент політичного вишколу Проводу ОУН (11.1944  – літо 1945), 
референт пропаганди Проводу ОУН (літо 1945  – 09.1945). 
Керівник політвиховного відділу ГВШ УПА (кін. 1944 – 09.1945). 
Загинув у бою з оперативною групою НКВС УРСР. Підполковник 
УПА (15.09.1945, посмертно); відзначений Золотим хрестом 
заслуги (11.10.1952, посмертно).

Бухало Теодора Трифонівна («Дора»; 1918, с. Дермань 
Здолбунівського р-ну Рівненської обл. – ?). Член ОУН. Утримувач 
конспіративної квартири Проводу ОУН. Укінці 1944 р. заарешто-
вана органами НКВД. Подальша доля невідома.
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Власюк Ігор Данилович («Кирик», «Назар», «23»; 1926, 
с. Навіз Рожищенського р-ну Волинської обл. – 12.1953, с. Заріцьк 
Рівненського р-ну Рівненської обл.). Референт зв’язку крайового 
проводу ОУН на ПЗУЗ (1948-10.1950). 8.10.1950 р. затриманий 
облавниками під час проведення агентурно-оперативної ком-
бінації та заарештований Управлінням МДБ Волинської  обл. 
Погодився на співпрацю, однак 15.04.1951 р. утік, зголосився до 
Проводу ОУН та отримав дозвіл продовжувати підпільну діяль-
ність. Загинув в оточеній криївці.

Вовк Мирослав Михайлович («Єфрем», «Корнило»; 
2.01.1920, м.  Брно, Чехія  – 29.06.1947, біля с.  Ішків 
Козівського р-ну Тернопільської обл.). Разом із батьками мешкав 
у с.  Ступки Тернопільського  р-ну Тернопільської  обл. Закінчив 
Тернопільську приватну українську гімназію «Рідна школа» 
(1938), навчався на юридичному факультеті Вільнюського уні-
верситету ім.  Стефана Баторія (1938-1939), Львівському дер-
жавному університеті ім. І. Франка (1939-1940), фахових медич-
них курсах у Львові (1942-1943). Член ОУН із сер. 1930-х рр. 
Навесні 1939  р. заарештований польською поліцією у Львові 
як учасник Конгресу українських студентів. Вийшов на волю у 
вересні 1939 р. У 1940-1941 р. перебував на еміграції на терито-
рії Польщі. Учасник похідних груп ОУН на Східну Україну (1941). 
Референт СБ Дрогобицького обласного (06.1944-07.1945), а 
відтак Подільського крайового (07.1945-06.1947) проводів ОУН. 
Загинув у бою з облавниками.

Волошин Ростислав Павлович («Березюк», «А. С. Бори
сенко», «Горбенко», «Левченко», «Павленко», «Чепіга»; 
3.11.1911, с.  Озеряни Лубенського  р-ну Рівненської  обл.  – 
22.08.1944, біля с. Гаї Нижні Дрогобицького р-ну Львівської обл.). 
Закінчив Рівненську гімназію, навчався на юридичному факульте-
ті Львівського університету (1932-1936, закінчив два курси). Член 
«Пласту», Студентської Репрезентації СУСОП (1932-1933), Голова 
Студентської Репрезентації СУСОП (1933-1934), член Президії 
ЦЕСУС, співредактор підпільної молодіжної газети «Юнак» (1935-
1937) та журналу «Студентський вісник» (1935-1937), член редко-
легії видавництва «Наш Клич». Працівник «Промбанку» у Львові. 
Член ОУН із 1929 р., повітовий провідник ОУН Дубенщини (1933), 
провідник Рівненської округи ОУН (1933-1935), редактор газети 
«Вісті», ідеологічний референт Крайової екзекутиви ОУН ПЗУЗ 
(1935-1937). Політв’язень польських тюрем (6.07.-21.11.1934; 
22.01.-20.02.1935; 4.06.-6.08.1935; 5.08.1937-26.05.1939) та 
табору Береза Картузька (20.02.-27.05.1935, ?-14.09.1939). 
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Заарештований НКВС 3.11.1939 р., звільнений у 1940 р. за від-
сутністю доказів. Короткий час був крайовим провідником ОУН 
на ПЗУЗ (1941). Учасник II ВЗ ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941). 
В липні-вересні 1941  р.  – заступник голови Рівненської облас-
ної управи. Від вересня 1941 р. – політв’язень німецької тюрми, 
вийшов на волю навесні 1942  р. Після звільнення  – заступник 
директора обласного господарчого відділу Союзу кооператив 
(1942). Співорганізатор та комендант запілля УПА на ПЗУЗ і 
заступник крайового провідника ОУН з організаційних питань 
(1942-1943). Голова III Надзвичайного Великого Збору ОУН (21-
25.08.1943), член Бюро Проводу ОУН, комендант запілля УПА 
(1943-1944). 21-23.11.1943  р.  – учасник і голова Конференції 
поневолених народів Сходу Європи та Азії. Учасник і голова 
І Великого Збору Української Головної Визвольної Ради (11-
15.07.1944), обраний Генеральним секретарем внутрішніх справ 
УГВР. Полковник-політвиховник УПА (12.10.1952, посмертно); 
відзначений Золотим хрестом заслуги (11.10.1952, посмертно). 
Загинув у бою з підрозділом НКВС під час перетину лінії фронту.

Вольчак Григорій Степанович  («Григорій Сухий»; 1913, 
с.  Йосипівка Буського  р-ну Львівської  обл.  – 1945, в лісі біля 
с. Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл.). Член ОУН. У 
1939-1941 рр. перебував на еміграції в Кракові. Учасник похідних 
груп ОУН (1941). Організаційний референт окружного проводу 
ОУН у Криму (11.1941-06.1943). У кінці 1943  р. повернувся у 
рідне село та працював у місцевій сітці ОУН. За неперевіреними 
даними був референтом пропаганди повітового проводу ОУН. 
У 1945 р. скерований на Рівненщину для роботи на лінії зв’язку 
Проводу ОУН, де невдовзі і загинув (за ін. даними  – діяв до 
1947 р.). 

Врецьона Євген Омелянович («Баран», «Волянський», 
«Ґанді», «Турчин»; 1.10.1905, м.  Винники Львівської міськра-
ди – 4.02.1975, м. Базель, Швейцарія). Член «Пласту» – 3 курінь 
УУСП «Лісові чорти». Отримав диплом інженера-хіміка (1928). 
Член УВО, ОУН, референт військового вишколу при КЕ ОУН 
ЗУЗ (1930). Заарештований польською поліцією 18.06.1931 р. у 
Львові, звільнений 3.07.1931  р. за відсутністю доказів. Учасник 
Берлінської конференції ОУН (3-6.06.1933), редактор спортив-
ної націоналістичної газети «Готові» (06.1934). Суддя органі-
заційного трибуналу в Берліні під час розслідування справи 
Б. Кордюка та М. Лебедя у контексті нападу на пошту в Городку 
восени 1932  р. Політв’язень польських тюрем, концентраційно-
го табору в Березі Картузькій (07.1934-04.1936). На Закарпатті 
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(1938-1939), керівник ІІ (розвідчого) відділу Штабу Карпатської 
Січі, потрапив у полон до мадярів (03.1939). Учасник ІІ ВЗ ОУН у 
Кракові (31.03.-3.04.1941). Член референтури зовнішніх зв’язків 
ОУН (1943-1944), заочно обраний членом УГВР (15.07.1944), 
член Генерального секретаріату закордонних справ УГВР, вико-
нував обов’язки голови ЗП УГВР (1948-1950). На еміграції пра-
цював як журналіст, постійно перебував у Швейцарії та вів актив-
ну діяльність як представник УГВР.

Гайвас Ярослав Лук’янович («Андрух», «Бистрий», «Знак», 
«Камінь», «Рудий»; 8.01.1912, с.  Соснівка Золочівського  р-ну 
Львівської обл. – 15.06.2004, м. Мінерал Спрінґс, штат Флорида, 
США). Навчався у Яворівській гімназії та Філії Академічної гімназії 
у Львові. Член «Пласту» – 17 курінь ім. М. Драгоманова (Яворів), 
7 курінь ім. кн. Льва (Львів). Член Юнацтва ОУН із лютого 1929 р., 
керівник звена Юнацтва ОУН у Львові. Член ОУН із 1931 р., пра-
цівник бойової референтури. Засуджений у Львові 13.05.1932 р. 
до 3 років ув’язнення за приналежність до ОУН і побиття «хруня», 
апеляційним судом у Львові 16.08.1932 р. кару змінено на 2 роки 
ув’язнення. Знову засуджений 14.07.1934  р. за приналежність 
до ОУН і напад на большевицький консулят у Львові до 2 років 
ув’язнення. Організаційний і бойовий референт КЕ ОУН ЗУЗ 
(поч. 1937 – 10.1938). Восени 1938 р. перейшов на Закарпаття. 
Заарештований поляками 19.12.1938 р., утік із тюрми «Бриґідки» 
у Львові 16.06.1939  р. Комендант табору українських біжен-
ців у Закопане (1939-1940), провідник КЕ ОУН(м) в Генерал-
губернаторстві (11.11.1940-1941), один з керівників похідних 
груп ОУН(м) (1941), другий заступник голови ПУН (1943-1944), 
член ПУН (1945-1949). На еміграції в Німеччині та США (від 1950).

Гайдар (Гадада?) Василь («Олесь», «Юрко»; ?  – 1943). 
Керівник Криворізького окружного проводу ОУН. Заарештований 
гестапо, розстріляний.

Гайовська Люба Онуфріївна («Ольга», «Ольга Ілинська», 
«Рута»; 9.05.1923, с.  Зарваниця Теребовлянського  р-ну 
Тернопільської  обл.  – 28.01.1954, прис. Березівка с.  Скнилів 
Пустомитівського  р-ну Львівської  обл.). Освіта  – середня. Член 
Юнацтва ОУН із 1938 р., член ОУН із 1942 р. Референт УЧХ (1944-
1945), а відтак референт пропаганди (1946-1948) Львівського 
окружного проводу ОУН. Референт пропаганди Львівського кра-
йового проводу ОУН (1948-1954). Автор оповідань з повстанської 
боротьби на Львівщині, упорядник видання «Збірка споминів із 
повстанського життя» (1952) та ін. Загинула у бою із спецгрупою 
МДБ, аби не попасти живою в руки ворога, застрелилася.
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Галамай Степан Петрович («Аркадій Вишгородський», «Р. 
Беркут», «С. Г. Ламай»; 13.11.1913, с.  Івачів Зборівського р-ну 
Тернопільської  обл.  – 7.04.2004, м.  Львів). Член «Пласту» у 
Золочеві. Освіта вища, доктор права. Член ОУН із 1930 р., район-
ний провідник у с.  Плугів на Золочівщині (до 1934), керівник 
Львівської окружної екзекутиви ОУН (1934-11.1937), працівник 
редакції газети «Нове село» (до 1936). 24.11.1937 р. заарешто-
ваний польською поліцією, засуджений до 3  років ув’язнення, 
вийшов на волю 15.09.1939  р. Комендант табору колишніх 
політв’язнів у Кракові (1939-1940). Учасник IІ ВЗ ОУН в Кракові 
(31.03.-3.04.1941). Секретар Проводу ОУН (07.-09.1941), член 
Політичної комісії при проводі ОУН (09.1941-1942) – вишкільний 
референт. Керівник філії Українбанку в Ярославі (1942-1944). 
Після війни проживав на еміграції в Західній Німеччині, США та 
Канаді, магістр економіки і професор економіки в університеті 
Сетон Гол, директор університетської бібліотеки. Редактор жур-
налу «Вісник», газети «Шлях перемоги» (1970-1975), журналу 
«Визвольний шлях» (1976-1978). Референт суспільно-політичної 
діяльності теренового проводу ЗЧ ОУН Німеччини (1945-1948), 
тереновий провідник Німеччини (1948-1950). Член Проводу ЗЧ 
ОУН і Проводу ОУН. Керівник суспільно-політичної референтури 
Проводу ОУН, голова Головної Ради ОУН. Автор спогадів.

Галаса Василь Михайлович («В’юн», «Ганя», «Горпина», 
«Зенон», «О. Левенко», «Назар», «В. Назаревич», «Орлан», 
«Орест», «Рак», «З. Савченко», «Д. Стрибун», «Тиміш», «Тома», 
«Щербаченко», «І І», «ППШ», «Ф», «ФФФ», «155», «201», «515», 
«5х5», «1648», «3248», «55555»; 12.11.1920, с.  Білокриниця 
Підгаєцького р-ну Тернопільської обл.  – 5.10.2002, м.  Київ). 
Член ОУН (11.1937), районний провідник Юнацтва ОУН (1938-
1939), заарештований польською поліцією 10.05.1939 р., вийшов 
на волю 16.09.1939  р. Учасник повстанських загонів у вересні 
1939  р. на Бережанщині. Заарештований НКВС 11.11.1939  р., 
вийшов на волю у червні 1940  р., невдовзі перейшов у підпілля. 
Референт пропаганди (07.-09.1941), а згодом керівник (09.1941-
01.1942) Тернопільського повітового проводу ОУН. Керівник 
Тернопільського (01.1942-06.1942), Чортківського (06.1942-
01.1943) та Бережанського (01.1943-05.1943) окружних проводів 
ОУН, керівник Перемиського обласного проводу ОУН (05.1943-
1945), заступник керівника і референт пропаганди крайового про-
воду ОУН Закерзоння (05.1945-09.1947), співробітник ГОСП (осінь 
1947 – 05.1948), провідник ОУН ПЗУЗ (05.1948-07.1953), член 
УГВР (?-07.1953) і Проводу ОУН (07.1950-07.1953), в. о. командира 
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УПА-Північ (1952-1953). Полковник-політвиховник УПА (06.1953); 
відзначений Золотим хрестом заслуги (25.07.1950). Затриманий 
спецгрупою МДБ 11.07.1953  р. біля с.  Ямпіль Білогірського р-ну 
Хмельницької обл., в’язень тюрем МДБ і КДБ в Києві, засуджений 
10.06.1958 р. до 10 років ув’язнення, помилуваний 10.06.1960 р., 
вийшов на волю, автор спогадів. 

Гальо Михайло Дмитрович («Коник»; 1914, м.  Хирів 
Старосамбірського  р-ну Львівської  обл.  – 7.01.1946, м.  Бірча, 
тепер у складі Польщі). Народився у сім’ї селян. Навчався у 
Хирівській семирічній народній школі (1921-1928) та Перемиській 
гімназії. Член товариств «Просвіта» та «Луг». Член ОУН з 1935 р. 
Співробітник Маслосоюзу в Хирові. Відбував строкову військову 
службу у польській армії (1938-1939), на початку Другої світо-
вої війни потрапив у німецький полон, звідки втік. Вояк дивізії 
«Галичина» (1943-1944). В УПА з 1944  р. командир чоти куреня 
«Гайдамаки», інструктор та командир вишкільної сотні стар-
шинської школи УПА «Олені» (1944), командир Перемиського 
куреня УПА (весна 1945 – 01.1946) і водночас заступник коман-
дира ТВ 26 «Лемко». Хорунжий, поручник (15.04.1945), майор 
(15.02.1946, посмертно), підполковник (10.10.1946, посмертно), 
полковник УПА (посмертно).

Гарабач Василь Іванович («Ґазда», «Дзидзьо», «Орач», 
«Роман», «Семко», «Старий», «Степан», «Шпак», «18», «49», 
«813»; 1921, с.  Негрибка Перемиського повіту (Польща)  – 
31.07.1952, біля с.  Залісся Золочівського  р-ну Львівської  обл.). 
Освіта  – середня. Навчався в Українській державній чолові-
чій гімназії у Перемишлі. Член ОУН з 1939  р. На нелегально-
му становищі від 1942  р. Господарчий референт 3-го району 
Перемиського надрайону («Холодний Яр») Закерзонського краю 
ОУН (1944-1945), референт СБ 1-го району Перемиського надра-
йону («Холодний Яр») Закерзонського краю ОУН (1945-08.1947). 
Восени 1947 р. перейшов на терени УРСР, де продовжував діяти 
в підпіллі. Референт СБ Золочівського надрайонного (1949-
07.1950), Золочівського окружного (07.1950-07.1952) проводів 
ОУН. Сотник контррозвідки (30.06.1952). Загинув, потрапивши 
на засідку оперативної групи МДБ.

Гасин Олекса Іванович («Вовк», «Дор», «Іван Чорнота», 
«Лицар», «Олекса», «Старий», «Сук», «Тур», «Чорнота», 
«Юлько», «Л.», «010», «10», «601»; 18.07.1907, с.  Конюхів 
Стрийського  р-ну Львівської  обл.  – 30.01.1949, м.  Львів). 
Закінчив Стрийську гімназію (1928), студент землемірного від-
ділу факультету сухопутної і водної інженерії Львівської полі-
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техніки (1930-1935, з перервами через арешти). Служив у 
польській армії (06.1928-09.1929), закінчив школу підхорунжих 
польської армії (1929), отримав ступінь сержанта-підхорунжого 
(1931). Член «Пласту», ОВКУГ, СУНМ, УВО, відтак ОУН (1929). 
Організаційний референт окружного проводу ОУН Стрийщини, 
окружний провідник (кін. 1933 – 01.1934, 1936). Крайовий про-
відник (II пол. 1934 – 1935). В’язень тюрем (30.11.1931, 10.1932, 
07.1933, 20.01.-25.08.1934), табору у Березі Картузькій (28.08.-
20.12.1935). Після звільнення зосередився на військовій робо-
ті, виїхав за кордон, де працював у військовій референту-
рі ПУН (1938-1939), сотник. У співавторстві з полк. Євгеном 
Коновальцем опублікував «Військовий підручник» (Вінніпег, 
1938). У 1940-1941  – член Революційного Проводу ОУН, керів-
ник ряду військових вишколів у Кракові, заступник з оперативних 
справ начальника повстанського штабу ОУН (від 10.03.1940). 
Державний секретар (заступник міністра) військових справ УДП 
Ярослава Стецька (1941). Командир старшинської школи ОУН 
у Великих Мостах (1941). В’язень німецької тюрми у Дрогобичі 
(1942), звільнений боївкою СБ ОУН. Військовий референт 
Проводу ОУН (весна 1943  – 01.1944, кін. 1945  – 1949), член 
Проводу ОУН (1947-1949), шеф Головного військового штабу 
УПА (12.1943-01.1944, кін. 1945  – 01.1949). Загинув неподалік 
головної пошти у Львові – застрелився, аби живим не потрапити 
до рук ворога. Майор, полковник (22.01.1948), генерал-хорун-
жий УПА (12.10.1952, посмертно).

Гоголь Василь Григорович («Соловій»; 1912, с.  Заланів 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – ?). Бойовик 
керівника Рогатинського районного проводу ОУН Івана Задо
рожного  – «Сірка». Захоплений у полон співробітниками 
МДБ 28.11.1953  р. біля с.  Черче Рогатинського  р-ну Івано-
Франківської обл. Подальша доля невідома.

Гонтар Хризанф («Кузьменко», «Професор», «Семен», 
«С. К.», «Старий», «Д-27», «27»; бл. 1895, СУЗ  – 10.01.1951, 
с. Звиняч Чортківського р-ну Тернопільської обл.). Освіта вища. 
У міжвоєнні роки працював учителем в гімназії м.  Горохів на 
Волині. У збройному підпіллі ОУН із 1943 р. Суспільно-політичний 
референт Горохівсько-Володимирського окружного прово-
ду ОУН (1943  – ІІ  пол.  1944). Восени 1944  р. переведений в 
Галичину. Співробітник пропагандистського осередку «Зелений 
гай» крайового проводу ОУН ЗУЗ (осінь 1944), Головного осеред-
ку пропаганди ОУН (1944 – літо 1945), де, зокрема, активно пра-
цював у складі редакцій журналів «Повстанець» та «Український 
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перець». Співробітник осередку пропаганди Подільського крайо-
вого проводу ОУН (1945-1951) і водночас референт пропаганди 
Чортківсько-Бережанського окружного проводу ОУН (1947-1948). 
Член УГВР (?-1951). Редактор друкованих видань Подільського 
крайового проводу ОУН, зокрема, журналів «Хрін», «Жорна», «До 
волі», «Підпільне слово», «Революціонер-пропагандист», «Малі 
друзі», «За Україну» та ін. Автор пропагандистських праць та 
художніх творів «Му-І», «Му-ІІ», «Двигнем» (2 частини), «Проекти 
64-ий і 158-ий» та ін. Відзначений Срібним хрестом заслуги 
(25.08.1947). Загинув у криївці.

Гошовський Микола («Гаркуша», «Помста», «Спар
так», «Старик»; 1910, м.  Стрий Львівської  обл.  – 10.04.1945, 
Золочівський р-н Львівської  обл.). Закінчив Стрийську гімна-
зію (1930). Студент гуманістичного факультету Львівського 
університету (1930-1937, з перервами), працівник української 
кооперації у Болехові та Львові. Член ОУН із поч. 1930-х рр., під-
старшина Карпатської Січі. Член Дрогобицького обласного про-
воду ОУН (1940-1941), керівник штабу для спеціальних доручень 
при Проводі ОУН (1942-1945), в’язень німецької тюрми (1944). 
Загинув у бою з облавниками.

Грабар Петро Олексійович («Мак»; 1922, с.  Явче 
Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл. – 05.1952). Керівник 
кущового проводу ОУН на теренах тодішнього Букачівського 
району. Скомпрометований органами МДБ, ліквідований СБ 
ОУН разом із дружиною за підозрою у зраді та видачі чекістам 
місць укриття членів Проводу ОУН П.  Федуна  – «Полтави» та 
Р. Кравчука – «Максима».

Гривнак Олекса Миколайович («Демко», «Дем’ян», 
«Чубатий»; 1922, с.  Подусільна Перемишлянського  р-ну 
Львівської  обл.  – 28.12.1950, біля с.  Прибинь Пере
мишлянського  р-ну Львівської  обл.). Організаційний рефе-
рент (?-11.1946), а відтак керівник (11.1946-09.1947) Пере
мишлянського надрайонного проводу ОУН, керівник Пере
мишлянського районного проводу ОУН (10.1947-12.1950). 
Загинув у криївці.

Гриньох Іван Михайлович, о. («Всеволод», «Гераси
мовський», «Доктор», «Йонас», «Орлів»; 28.12.1907, с.  Павлів 
Радехівського  р-ну Львівської  обл.  – 14.09.1994, м.  Нарінг біля 
Мюнхена, Німеччина). Член «Пласту» – 7 курінь ім. кн. Льва (Львів). 
Закінчив Філію Академічної гімназії у Львові (1926), Львівську 
духовну семінарію (1930), священик (1932), доктор богослов’я 
(1933). Парох в Галичі (1934-1935). Викладач Богословської ака-
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демії у Львові. Член ОУН, капелан українських студентів (1935-
1939), куреня «Нахтіґаль» (1941), член УНК в Кракові (06.1941). 
Співробітник Проводу ОУН (1942-1943), учасник ІІІ НВЗ ОУН 
(21-25.08.1943), обраний членом Головної ради ОУН, співробіт-
ник референтури зовнішніх зв’язків Проводу ОУН (1943-1944), 
учасник ВЗ УГВР, вибраний другим віце-президентом УГВР, 
голова Президії ЗП УГВР (1946-1983). Відзначений Золотим 
хрестом заслуги (20.10.1952). На еміграції в Західній Німеччині 
від 1945 р.: генеральний вікарій єпархії в Західній Німеччині, про-
фесор теології УВУ (Мюнхен) та УКУ (Рим), дійсний член НТШ.

Грицай Дмитро Михайлович («Бук», «М.Д.  Бученко», 
«Дуб», «Олег», «Палій», «Перебийніс», «Сірко»; 1.04.1907, 
с.  Великий Дорожів Дрогобицького  р-ну Львівської  обл.  – 
22.12.1945, м.  Прага, Чехія). Закінчив Дрогобицьку гімназію, 
школу підхорунжих польської армії, студент Львівського уні-
верситету. Член «Пласту», УВО та ОУН. Політв’язень польських 
тюрем (22.03.-4.06.1932, 10.10.-18.11.1932) і табору в Березі 
Картузькій (17.06.1934-04.1936). Військовий референт КЕ ОУН 
ЗУЗ (1931-1939, з перервами). Командир відділу «Веркшуц» в 
Стараховіцах (1939-1940), керівник повстанського штабу ОУН 
(від 03.1940), учасник II ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), вій-
ськовий референт Проводу ОУН (1941-1942, 1944-1945). В’язень 
тюрем гестапо (12.1942-09.1943), заступник шефа Головного 
військового штабу УПА (від 12.1943), шеф ГВШ УПА (01.1944-
12.1945). Член УГВР. Затриманий чеськими прикордонниками 
при спробі перетину кордону з Німеччиною. Загинув у чеській 
тюрмі напередодні передачі до рук НКДБ. Майор, генерал-
хорунжий УПА (1946, посмертно). Відзначений Золотим хрестом 
заслуги (посмертно).

Гура Євген Сильвестрович («Богдан», «Славко», 
«Соловій»; агентурне псевдо «Промінь»; 23.08.1924, 
с.  Гатовичі (тепер – с. Гатківка Сокальського р-ну Львівської 
обл. – ?). Народився у сім’ї селян. Закінчив сім класів народної 
школи (1937). Член ОУН з 1939  р. Учасник похідних груп ОУН 
(літо-осінь 1941), діяв на Житомирщині. Станичний с. Гатовичі 
(осінь 1941 – осінь 1942). З кінця 1942  р. – вояк підрозді-
лу поліції «Шуцманшафт» у Володимирі-Волинському, звідки у 
1943  р. дезертирував. Заарештований гестапо, в’язень тюрем 
у Грубешові, Володимир-Волинському та Луцьку (1943). Після 
звільнення у 1943 р. – інформатор СБ с. Гатовичі, стрілець боївки 
СБ Сокальського районного проводу ОУН (1944-1945), співро-
бітник господарчої референтури 2-го району надрайону «Лиман» 
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ІІІ округи ОУН на Закерзонні (1945-1947). У 1947-1950 рр. діяв у 
групі Леоніда Лапінського – «Зенона» на території українських 
земель у складі Польщі, де був завербований поляками як агент 
«Бронек». У червні 1950 р. разом із Іваном Смаржем – «Помстою», 
в якості кур’єрів доставили пошту з Польщі в Україну, а восени 
того ж року скеровані за кордон – до Проводу ЗЧ ОУН, куди щас-
ливо добралися у жовтні 1950 р. Закінчив англійську розвідуваль-
ну школу (05.1951). Як учасник кур’єрської групи Проводу ЗЧ 
ОУН під керівництвом Мирона Матвієйка – «Усміха» 15.05.1951 р. 
десантувався в Україні, в околиці с. Бишки Козівського р-ну 
Тернопільської обл., видавши товаришів спецгрупі МДБ після 
приземлення. Подальша доля не встановлена. Відзначений сріб-
ним хрестом бойової заслуги 2-го класу (28.07.1950).

Ґабрусевич Іван Северинович («Гребелька», «Джон», 
«Зубр», «Іртен», «Н.  Сам», «Северко»; 1902, с.  Вільховець 
Бережанського  р-ну Тернопільської  обл.  – 16.05.1944, 
Заксенгавзен, Німеччина). Член «Пласту» у Львові. Освіта вища – 
закінчив гуманістичний факультет Львівського університету 
(1932). Провідний діяч ГУДМ, співзасновник СУНМ (1926). член 
Проводу СУНМ (1926-1929). Член УВО, а відтак ОУН (02.1929). 
Керівник Юнацтва ОУН при КЕ ОУН ЗУЗ (1929-1931), редак-
тор «Бюлетеня КЕ ОУН на ЗУЗ» (1931), крайовий провідник 
ОУН ЗУЗ (07.1931-1932). Заарештований польською поліці-
єю 23.08.1930  р. за приналежність до УВО, невдовзі звіль-
нений, знову заарештований 22.03.1932  р., вийшов на волю 
4.06.1932  р. Емігрував до Німеччини в зв’язку з необхідніс-
тю тривалого лікування. Член закордонного відділу ОУН №9 в 
Берліні. Член ПУН (1934-1940) – референт ідеологічного вишко-
лу. Член Революційного Проводу ОУН (1940-1941), учасник ІІ 
ВЗ ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941). Заарештований німцями 
15.09.1941 р. Загинув у концтаборі.

Данкевич Володимир («Влодко»; ? – 24.08.1954, с. Бабухів 
Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.). Учасник збройного 
підпілля ОУН із 1950 р. Бойовик керівника Бурштинського район-
ного проводу ОУН Миколи Денеги – «Білого». Загинув у бою з 
опергрупою КДБ

Демський Олексій Михайлович («Довбак», «Зенон», 
«Ж», «Охрім», «Очерет», «Шувар», «243»; 1916, с.  Липівка 
Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл. – 11.1955, ?). Освіта – 
7 класів. Член ОУН із 1933 р. Керівник підрайонного проводу ОУН 
(1938-1939). У вересні 1939 р. мобілізований до польської армії, 
учасник польсько-німецької війни. Перебував у німецькому полоні 
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(1939-1940). Вояк батальйону «Нахтіґаль» (05.-08.1941), а відтак 
201-го батальйону охоронної поліції «Шуцманшафт» (10.1941-
12.1942). Керівник Рогатинського повітового проводу ОУН (1943-
1944), референт зв’язку (1946), а відтак співробітник технічної 
ланки (1947-1951) Рогатинського окружного проводу ОУН, керівник 
Рогатинського надрайонного проводу ОУН (осінь 1951 – 08.1954). 
Захоплений у полон оперативною групою КДБ 27.08.1954 р. непо-
далік від с. Явче Рогатинського р-ну. Засуджений 18.11.1955 р. до 
вищої міри покарання – розстрілу, страчений.

Демчук Іван Ілліч («Василь», «Гриць», «Дубовий», 
«Дубовій», «Сокіл», «Старий»; 22.07.1909, с.  Боб’ятин 
Сокальського р-ну Львівської обл. – 6.11.1953, в лісі біля с. Кругів 
Золочівського  р-ну Львівської  обл.). Освіта  – 3 класи народної 
школи. Відбув строкову військову службу у польській армії. Член 
ОУН з поч. 1930 р. У 1933 р. заарештований поліцією за участь 
у шкільній акції та 25.01.1934  р. засуджений до трьох років 
позбавлення волі. Вийшов на волю у 1935 р. за амністією. Вдруге 
заарештований 21.08.1937  р. і в наступному році засуджений 
до 7 років ув’язнення. Вийшов на волю у вересні 1939 р. з роз-
валом Польської держави. У 1939-1941 рр.  – відповідальний за 
перетин кордону по р. Буг на Сокальщині. У 1941-1943 рр. діяв 
на СУЗ, де виконував функції зв’язкового крайового проводу 
ОУН, а відтак крайового проводу ОСУЗ. З 1944 р. тривалий час 
був командиром боївки охорони В.  Кука, а відтак керівником 
пункту зв’язку останнього, що знаходився неподалік від с. Кругів 
Золочівського  р-ну на Львівщині. Під час спроби затримання 
застрелився, аби не попасти живим в руки ворога. 

Дендерис Михайло («Дмитро», «Ігор», «Митька», 
«Небозвіт», «27»; 1920, с.  Вільховець Перемишлянського  р-ну 
Львівської обл. – 22.01.1953, с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-
Франківської  обл.). Освіта початкова. Член товариств «Рідна 
школа», «Просвіта». Член ОУН. Стрілець боївки охорони Романа 
Шухевича (весна 1944  – літо 1945), охоронець члена Проводу 
ОУН Дмитра Маївського, а відтак  – технічної ланки ГОСПу біля 
с. Сопіт на Сколівщині (літо 1945 – весна 1946), стрілець охоро-
ни референта пропаганди Проводу ОУН Петра Федуна (весна 
1946  – літо 1947), стрілець боївки охорони Р.  Шухевича (літо 
1947  – 03.1950), бойовик і водночас кур’єр Львівського крайо-
вого проводу ОУН (03.1950-01.1952), охоронець члена Проводу 
ОУН Василя Охримовича (05.-10.1952). Відзначений медаллю 
«Х-річчя УПА» (1952). Загинув у криївці. Застрелився, щоб не 
здатися живим в руки ворога.
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Денега Микола Михайлович («Білий», «Грицько», 
«Кривавич», «Ярема»; 1925, с. Слобідка Більшівцівська 
Галицького р-ну Івано-Франківської обл. – 1955). Стрілець 
сотні УПА «Буйні» на Тернопільщині (05.08.1944), керівник 
Бурштинського районного проводу ОУН. 24.08.1954  р. захо-
плений у полон під час бою з опергрупою КДБ у с. Бабухів 
Рогатинського р-ну. Хорунжий СБ; відзначений Бронзовим хрес-
том бойової заслуги (1953) та Бронзовим хрестом заслуги (1953).

Дидик Галина Тимофіївна («Анна», «Варка», «Молочарка», 
«Стефа», «Тиха»; 18.03.1912, с.  Шибалин Бережанського  р-ну 
Тернопільської обл. – 27.12.1976, м. Христинівка Черкаської обл.). 
Освіта  – середня. Навчалась у Бережанській гімназії (1920-
1924) та Бережанській вчительській гімназії (1924-1931). Член 
«Пласту» (кін. 1920-х рр.), «Союзу українок» (1934), ОУН (1935). 
Заарештована НКВС 24.12.1939  р., звільнена з тюрми у травні 
1940 р. та перейшла на нелегальне становище. Під час німець-
кої окупації жила у Львові, де утримувала конспіративну квар-
тиру Проводу ОУН. Провідниця жіночої сітки ОУН (1943-1945) 
та референт УЧХ Тернопільського обласного проводу ОУН 
(1944-03.1945), слухач пропагандивного вишколу в с.  Конюхи 
Козівського р-ну Тернопільської обл. (03.1945), утримувач конспі-
ративних квартир та зв’язкова Р.Шухевича – «Тараса Чупринки» 
(03.1945  – 03.1950). Заарештована 5.03.1950  р. у Білогорщі 
під Львовом.  Засуджена 1.12.1951  р. до 25 років ув’язнення, 
яке відбувала у Верхньоуральській, Владимирській тюрмах 
(Росія) та інших місцях. Звільнена 24.03.1971  р. через хворобу. 
Похована у м. Бережани. Відзначена Бронзовим хрестом заслуги 
(25.04.1945) та Срібним хрестом заслуги (22.11.1947).

Дольницький Андрій (Кисіль Андрій Архипович, 
«Голубенко», «Долинич», «Немо»; 27.08.1912, ?  – 06.07.1982, 
м. Монреаль, Канада). Освіта вища  – закінчив Українську тор-
говельну академію у Подєбрадах (Чехословаччина). Член ОУН, 
політв’язень польських тюрем та концтабору Береза Картузька. 
Секретар посла польського Сейму в м.  Острог (1934-1936). 
Із встановленням радянської влади у 1939  р. працював у 
Ровенському облвиконкомі, а відтак перебрався на еміграцію до 
м.  Холм на території Польщі, окупованій німцями. Перекладач 
при німецькій армії (літо 1941 – ?), активний діяч кооперативного 
руху у м.  Здолбунів та м.  Рівне (04.1942-06.1943). В лавах УПА 
із червня 1943  р. Начальник розвідки ШВО «Богун» (06.1943-
01.1944). Восени 1943  р. головний організатор переговорів з 
угорськими окупаційними військами на Волині та південному 
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Поліссі. Головний зв’язковий старшина УПА при угорській армії 
(01.1944-03.1945). Сотник УПА. З жовтня 1944  р. перебував в 
Угорщині, де був залучений до організації та вишколу повстан-
ських відділів («Копіяшів»). З квітня 1945  р. мешкав у Західній 
Німеччині. Член ЗЧ ОУН. У 1948 р. емігрував до Канади. Активний 
член організацій Українського Визвольного Фронту (УВФ). дов-
голітній член Головної Управи Товариства колишніх вояків УПА 
в Канаді, член Видавничого Комітету «Літопису УПА» (з 1976), 
голова його контрольної комісії, активіст православної громади 
в Монреалі, організатор місцевих українських кредитівок.

Дубно Михайло Онуфрійович («Вишневий»; 1925, 
прис.  Кути с.  Заріччя Золочівського  р-ну Львівської  обл.  – 
8.10.1952, біля прис. Попельня с. Тростянець Золочівського р-ну 
Львівської  обл.). Стрілець кур’єрської групи, яка обслуговува-
ла керівника збройного підпілля ОУН в Україні Василя Кука  – 
«Леміша». Загинув у криївці. Щоб не потрапити живим в руки 
ворога, застрелився.

Дудар Ярослав Іванович («Архип», «Верес», «Чавун», 
«Чугайстер»; 20.03.1915, с.  Карашинці Гусятинського  р-ну 
Тернопільської  обл.  – 12.12.1945, с.  Романів Луцького  р-ну 
Волинської обл.). Освіта – незакінчена вища, навчався у Львівській 
політехніці. Член Юнацтва ОУН із 1931 р. Під час студентського 
з’їзду 20.03.1939 р. заарештований польською поліцією. Вийшов 
на волю у вересні 1939  р. Керівник Холмського обласного про-
воду ОУН (1940-1941), учасник похідної групи ОУН у м. Чернігів 
(19.07.1941), керівник Кам’янець-Подільського обласного про-
воду ОУН (01.-04.1942), організаційний референт крайового про-
воду ОУН на ОСУЗ (1943-1944), керівник Волинської генеральної 
округи на ОСУЗ (1944), керівник крайового проводу ОУН на ОСУЗ 
(літо 1944 – 1945), організаційний референт крайового проводу 
ОУН на ПЗУЗ (1944). Загинув у бою з агентурно-бойовою групою 
НКВС «Твердого». Сотник-політвиховник УПА (посмертно)

Дужий Петро Опанасович («Аркадій», «Арсен», «Віталій», 
«Дорош», «Орест», «Павлович», «Панасенко»; 7.06.1916, 
с. Карів Сокальського р-ну Львівської обл. – 24.10.1997, м. Львів). 
Закінчив гімназію, Академію зовнішньої торгівлі у Львові. Член 
ОУН (1932). Політв’язень польських тюрем (1934, 1938, 1939), 
член повітового проводу ОУН Томашівщини (1939-1941), учасник 
похідних груп ОУН (1941), заарештований німцями. Працівник 
організаційної референтури Проводу ОУН (1941-1942), орга-
нізаційний референт і заступник провідника ОУН ПівдСУЗ у 
Дніпропетровську (1942-1943), заарештований німцями восени 
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1943, невдовзі втік. Референт пропаганди крайового проводу 
ОУН ЗУЗ (02.-10.1944), водночас організаційний референт кра-
йового проводу ОУН ЗУЗ (07.-10.1944), референт пропаганди 
Проводу ОУН (10.1944-06.1945), член Проводу ОУН, редактор 
журналу Проводу ОУН «Ідея і чин» (1944-1945). Отруєний газом, 
4.06.1945 р. у непритомному стані потрапив до рук НКВС, засуд
жений до смертної кари, заміненої на 25 років таборів, вийшов 
на волю у 1960 р. Похований на Личаківському цвинтарі у Львові. 
Відзначний Бронзовим хрестом заслуги (04.1945).

Дяків Осип Васильович («Артем», «О.  Гончарук», 
«Горновий», «Наум», «А.  Осипенко», «Цвьочок», «Н.», 
«401», «605»; 21.06.1921, с.  Олесине Козівського  р-ну Терно
пільської обл. – 28.11.1950, біля с. Великополе Яворівського р-ну 
Львівської  обл.). Народився у селянській сім’ї. Навчався у 
Бережанській гімназії (?-1939), Бережанській СШ №1 (1939-
1940), на філологічному факультеті Львівського державного уні-
верситету (1940) та заочно у Вищій школі політичних наук при 
Українському технічно-господарському інституті в Подєбрадах 
(Чехія, 1942-1944 рр.). Член ОУН з 1930-х рр. У вересні 1940 р. 
заарештований Бережанським РО НКВС. Засуджений Терно
пільським обласним судом 30.01.1941 р. до 10 років виправно-
трудових таборів. На початку німецько-радянської війни ета-
пований у м.  Бердичів на Житомирщині, звідки у липні 1941  р. 
під час бомбардування йому вдалося втекти. Повернувшись 
додому, включився у підпільну працю в референтурі пропаганди 
Бережанського окружного проводу ОУН (08.1941-?). Член крайо-
вого проводу Юнацтва ОУН ЗУЗ, редактор журналу «Вісті», член 
редколегії журналу «Юнак» (05.1943-02.1944). Член крайового 
осередку пропаганди ОУН ЗУЗ (весна-осінь 1944), співробітник 
референтури політичного вишколу при Проводі ОУН (11.1944-
07.1945), член Головного осередку пропаганди (08.1945-
05.1948), редактор журналу «За українську державу». Референт 
пропаганди (водночас організаційний референт) (06.1948-
11.1948), а відтак керівник (11.1948-11.1950) Львівського крайо-
вого проводу ОУН. Від літа 1949 р. – член проводу ОУН. Від літа 
1950 р. – член УГВР і заступник голови ГС УГВР. Провідний публі-
цист українського визвольного руху. Загинув у бою зі спецвідді-
лом МДБ. Сотник-виховник (23.05.1950), підполковник-політви-
ховник (28.11.1950); відзначений Бронзовим хрестом бойової 
заслуги (5.12.1947), Золотим хрестом заслуги (1.11.1950).

Дякон Ярослав Андрійович («Дмитро», «Дон», «Мирон», 
«Семен»; 2.02.1913, с.  Дев’ятники Жидачівського  р-ну 
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Львівської  обл.  – 9.11.1948, біля с.  Шпильчина Пере
мишлянського р-ну Львівської обл.). Освіта середня спеціальна. 
За фахом  – учитель. Член товариств «Пласт», «Луг». Член ОУН. 
Політв’язень польських тюрем (31.10.1937-9.03.1938). Референт 
Юнацтва (1934-1936), а відтак провідник (1939-1941) Бібрецької 
повітової екзекутиви ОУН, керівник Львівського окружного про-
воду ОУН, організаційний референт Львівського обласного про-
воду ОУН (1942-1943), референт Служби безпеки Львівського 
обласного/крайового (1943-1947) проводів ОУН, референт 
Служби безпеки Проводу ОУН (01.1947-11.1948). Майор СБ, 
полковник СБ (6.06.1948); відзначений Срібним хрестом заслуги 
УПА (22.11.1947). Загинув у криївці.

Задвірний Володимир («Довбуш»; ?, с. Мельна Рогатинсь
кого р-ну Івано-Франківської обл. – ?). В часи німецької окупації 
перебував на примусових роботах в Німеччині. В підпіллі ОУН 
із 1945 р. Стрілець боївки, що забезпечувала пункт зв’язку біля 
с.  Мельна (1945-1952), бойовик керівника Рогатинського над-
районного проводу ОУН Олексія Демського – «Шувара» (1952 – 
09.1953) та керівника збройного підпілля ОУН в Україні Василя 
Кука  – «Леміша» (10.1953-05.1954). 23.05.1954  р. захоплений 
разом із своїм провідником спецгрупою КДБ УРСР у лісі біля 
с. Кругів Золочівського р-ну на Львівщині.

Задорожний Іван Михайлович («Сірко»; 1921, с.  Заланів 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 28.11.1953, біля 
с.  Черче Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.). Керівник 
Рогатинського районного проводу ОУН (?-11.1953). Загинув у 
бою з облавниками.

Зарицька (у заміжжі  – Сорока) Катерина Миронівна 
(«Калина», «У.  Кужіль», «Легенда», «Маня», «Монета», 
«Орися»; 3.11.1914, м.  Коломия Івано-Франківської  обл.  – 
29.08.1986, м. Волочиськ Хмельницької обл.). Закінчила гімназію 
сс. Василіянок у Львові (1932), студентка Львівської політехніки 
(1932-1934 і 1941-1943), де здобула диплом інженера геодезії. 
Член «Пласту» у Львові, ОУН (1930), член бойово-розвідуваль-
ного відділу КЕ ОУН ЗУЗ (1932-1934). Заарештована польською 
поліцією 8.11.1934  р., засуджена на Варшавському процесі 
(18.11.1935-13.01.1936) до 8 років ув’язнення (згодом заміне-
но на 6, а відтак на 4 роки); засуджена на Львівському процесі 
(25.05.-27.06.1936) до 5 років ув’язнення (згодом замінено на 
2,5 роки); вийшла на волю у 05(12).1938 р. Політв’язень тюрми 
НКВС (03.1940-06.1941). Крайова провідниця жіночої сітки ОУН 
ЗУЗ (1941-1943), організатор і керівник УЧХ на ЗУЗ (1943-1945), 
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нагороджена Срібним хрестом заслуги УПА (1945), член почту 
Р. Шухевича (1945-1947), співробітник головного осередку про-
паганди ОУН (1946-1947). Затримана МДБ 21.09.1947  р., засу-
джена до 25 років таборів, вийшла на волю 21(22).09.1972  р. 
із забороною повернення в Західну Україну. Перепохована на 
Личаківському цвинтарі у Львові.

Захаржевський Михайло («Таран»; ?  – 08.1945, ?). 
Керівник легендованого НКДБ УРСР «Київського проводу ОУН». 
Захоплений СБ ОУН внаслідок оперативної гри проти НКДБ за 
участю Людмили Фої – «Оксани». Ліквідований керівником рефе-
рентури СБ Проводу ОУН на ПЗУЗ М. Козаком – «Смоком».

Заяць Михайло Миколайович («Влодко», «Зенко», 
«Нестор», «Тарас»; 28.09.1921, с.  Берлин Бродівського  р-ну 
Львівської  обл.  – 3.12.1952, с.  Конюхи Козівського  р-ну Терно
пільської обл.). Освіта – 7 класів народної школи. Член товариства 
«Луг» та ОУН з 1930-х рр. В’язень польського концтабору Береза 
Картузька (1939). У 1940  р. закінчив підпільну «школу печатка-
рів» (підробки документів). На нелегальному становищі з 1942 р. 
Співробітник невстановленого технічного осередку при Проводі 
ОУН (?-05.1945), стрілець боївки охорони Романа Шухевича 
(05.1945-11.1945), Василя Кука (11.1945-03.1946), Р. Шухевича 
(03.1946-1948), командир охоронної боївки Р.  Шухевича (1948-
03.1950), бойовик керівника Львівського крайового проводу 
ОУН О.  Дяківа  – «Наума» (03.1950-05.1951), охоронець В.  Кука 
та учасник кур’єрської групи, що його обслуговувала (05.1951-
12.1952). Відзначений Срібним хрестом бойової заслуги 2-го 
класу (20.06.1952). Загинув при спробі захоплення опергрупою 
МДБ. Застрелився, щоб не потрапити живим в руки ворога.

Зобнів Богдан Павлович («Миронич»; 1925, Долинський 
р-н Івано-Франківської  обл.  – 23.12.1951, біля с.  Новошини 
Жидачівського  р-ну Львівської  обл.). Референт пропаганди 
Журавнівського надрайонного проводу ОУН. Загинув у криївці 
разом з П. Федуном – «Полтавою», застрелився. Закопаний спів-
робітниками МДБ 28.12.1951 р. у триметровій ямі з негашеним 
вапном на території «об’єкту № 39» УМДБ у Львівській області.

Іванило Михайло Іванович («Вишня», «Мирон», 
«Семен», «1013»; 1921, с.  Черче Рогатинського  р-ну Івано-
Франківської  обл.  – 4.12.1951, с.  Явче, Рогатинського  р-ну 
Івано-Франківської  обл.). Освіта середня. Активний діяч това-
риств «Просвіта», «Луг», «Рідна школа». Член ОУН із 1940  р. 
Організаційний референт (1945-1946), референт пропаганди 
(1946-1948), а відтак керівник (08.1948-12.1951) Рогатинського 
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окружного проводу ОУН. Загинув, потрапивши на засідку військ 
МДБ. Відзначений Срібним хрестом заслуги (5.07.1951).

Івасів Іван («Богдан», «Сурмач»; 1922, с. Новоставці 
Бучацького р-ну Тернопільської обл. – 3.07.1952, біля с. Ганнівці 
Галицького р-ну Івано-Франківської обл.). Бойовик керівни-
ка Бурштинського районного проводу ОУН Миколи Денеги – 
«Білого» (?-?), керівник Більшовцівського районного проводу 
ОУН (?-07.1952). Загинув, потрапивши на засідку оперативної 
групи МДБ. 

Кадюк Михайло («Семченко»; ?  – осінь 1951). Керівник 
Щирецького (?), а відтак Рогатинського (? – осінь 1951) надра-
йонних проводів ОУН. Загинув під час облави.

Кандиба Олег Олександрович (пластове псевдо 
«Лелека», літературні псевда: «М. Запоточний», «Д. Кардаш», 
«К. Констянтин», «О. Невідомий», «О. Ольжич», «О. Світанок»; 
8.07.1907, м.  Житомир  – ніч з 9 на 10.06.1944, Заксенгавзен, 
Німеччина). Член «Пласту»: ІІІ Клюб Олд-скавтів у Чехії, ІІІ курінь 
старших пластунів ім.  Остапа Вахнянина (СУПЕ). Навчався у 
середній школі у Пущі-Водиці поблизу Києва (1917-1923), звід-
ки емігрував до Чехословаччини. Завершував середню освіту 
на натуральних курсах Українського громадського комітету в 
Празі, які скінчив у вересні 1924  р. з відзначенням.  Вступив на 
історично-філологічний факультет Українського високого педа-
гогічного інституту ім. М. Драгоманова у Празі, звідки перейшов 
на філософський факультет Карлового університету в Празі, 
де вивчав історію та археологію і захистив докторську дис-
ертацію. Асистент кафедри археології Українського Вільного 
Університету (1930-1931), деякий час працював у Гарвардському 
університеті. Член ОУН із 1929  р., культурно-освітній референт 
Проводу Українських Націоналістів (від 1937), представник 
ПУН на Закарпатті (1938-1939). Заступник голови, голова ПУН 
на українських землях (1942-1944). Заарештований німцями 
25.05.1944  р. у Львові. Закатований у концентраційному таборі 
Заксенгавзен, спалений у крематорії. 

Карачевський Осип Іванович («Свобода», «Юзик»; 
6.03.1905, с. Держів Миколаївського р-ну Львівської обл. – 1944, 
р-н Гіссен, Німеччина). Член «Пласту» – 5 курінь ім. кн. Ярослава 
Осмомисла (Стрий), 2 курінь УУСП Загін «Червона Калина», 
51  курінь ім.  Святослава Хороброго (Львів). Активний член 
студентських організацій. Відбув строкову військову службу у 
Польській армії, поручник Польської армії. Лейтенант чехос-
ловацької «Сторожі Оборони Держави» на Закарпатті. Сотник 
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«Карпатської Січі», організатор оборони Іршавщини. В’язень 
угорського концтабору у Вар’юлопоші (1939), звідки зумів втек-
ти, видавши себе за німця. Після шестимісячного військового 
перевишколу в Німеччині  – інструктор в «Українському Легіоні» 
полк. Р.  Сушка, командир куреня (сотні) ДУН, учасник походу 
Легіону у складі німецьких військ на Польщу. Працівник військо-
вої референтури Проводу ОУН(р): керівник відділу військового 
навчання повстанського штабу ОУН (від 10.03.1940), керівник 
старшинської школи ОУН в Турковичах на Холмщині (осінь 1940), 
викладач на старшинських курсах ОУН у Кракові (1940-1941). 
Викладач у школі старшин ОУН у Великих Мостах (07.-08.1941). 
Заарештований німцями, загинув у концтаборі.

Качановський Микола («Качур», «Петро», «Скоб», 
«Старий», «СК-9», «89», «2-К», «2-М»; 1919, ?  – ?). Освіта  – 
середня. Навчався в духовній семінарії у Станиславові та в педа-
гогічному інституті. У 1940  р. мобілізований до Червоної армії, 
учасник німецько-радянської війни, на початку якої (у 1941  р.) 
потрапив у німецький полон, перебував у таборі примусового 
утримування у м.  Гродно (Білорусія). На нелегальному стано-
вищі з 1943 р. Співробітник референтури пропаганди у тодішніх 
Бурштинському та Більшовцівському районних проводах ОУН, 
референт пропаганди та керівник Чортківського надрайонного 
проводу ОУН (1946-11.1949), керівник Кам’янець-Подільського 
окружного проводу ОУН (11.1949-1953). У листопаді 1951  р. 
захоплений у полон опергрупою МДБ. Пішов на співпрацю з 
ворогом (6.03.1952  р. завербований у якості спецагента під 
псевдом «Н-26»). Виконував функції керівника легендованого 
окружного проводу ОУН (1951-1953).

Качур Володимир Іванович («Донський», «Лиман», 
«Пугач», «26», «47»; 1910, с.  Русилів Буського  р-ну Львівсь
кої  обл.  – 1977, м.  Могилів-Подільський Вінницької  обл.). Член 
ОУН від 1937  р. В’язень концтабору Береза Картузька. Один 
із учасників атентату на польських панів Ясінських 6.05.1937  р. 
у с.  Гончарівка Золочівського  р-ну, за що у 1938  р. засудже-
ний до смертної кари, яку апеляційний суд замінив на довічне 
ув’язнення. Вийшов на волю з початком Другої світової війни, – у 
вересні 1939 р. Комендант української поліції у Вапівцях в околиці 
Перемишля, а згодом – у Нижанковичах Старосамбірського р-ну 
на Львівщині. Військовий референт Мостиського повіту (1944). У 
лавах збройного підпілля ОУН з весни 1944 р. Навесні 1944 р. діяв у 
складі сотні УПА «Лиса» на Закерзонні. Командир сотні УПА куреня 
Володимира Щигельського – «Бурлаки» (5-7.08.1944), комендант 
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ВПЖ куреня Василя Мізерного – «Рена» (7.08.1944-?), заступник 
референта СБ Перемиського надрайону ОУН («Холодний Яр») 
на Закерзонні (?  – осінь 1947). Восени 1947  р. разом з іншими 
підпільниками перейшов на територію УРСР, де продовжував 
діяти в рядах збройного підпілля ОУН на Золочівщині: референт 
СБ (осінь 1947  – 09.1950), а відтак керівник (09.1950-04.1951) 
Підкамінського районного проводу ОУН, керівник Золочівського 
надрайонного проводу ОУН (04.1951-11.1955). Зголосився з 
повинною у листопаді 1955 р. Переселений на Вінниччину з роди-
ною без права виїзду, де помер і похований. 

Кілярський Володимир Йосипович («Василь», «Влодко», 
«Дем’ян», «Дмитро», «Жук», «Малий Влодко», «Юрко»; 1922, 
с.  Почапи Золочівського  р-ну Львівської  обл.  – 6.10.1952, в 
лісі біля с. Вишнів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.). 
Освіта незакінчена середня. Член ОУН. Керівник пункту зв’язку 
Проводу ОУН біля с.  Гончарівка (1945). Охоронець членів 
Проводу ОУН Романа Кравчука – «Максима» (?-12.1951), Василя 
Охримовича – «Кузьми» (весна 1952 – 10.1952). Вбитий спецгру-
пою МДБ під час затримання останнього.

Кіндзірський Мирослав Васильович («Боєвір», 
«Степан»; 17.09.1919, с.  Чорний Потік Заставнівського  р-ну 
Чернівецької  обл.  – 29.12.1944, с.  Васловівці Садгірського  р-ну 
Чернівецької обл.). Закінчив ліцей, навчався на хімічному 
факультеті Чернівецького університету. Член ОУН із 1937  р. 
Організаційний референт Буковинського обласного проводу 
ОУН (1941). Заарештований румунською Сигуранцою у січні 
1942 р., утік з-під варти. Після проходження вишколу скерований 
на СУЗ. Референт пропаганди Одеського обласного проводу 
ОУН (осінь 1942  – 03.1944). У серпні 1944  р. переведений на 
Буковину. В.о. керівника Буковинського обласного проводу ОУН 
(09.-10.1944), організаційний референт цього ж проводу ОУН 
(10.-12.1944). Загинув у сутичці із військовими НКВС. Похований 
у с. Чорний Потік. 

Климишин Микола Дмитрович («Недобитий», «Непо
борний», «Отава»; 25.02.1909, с.  Мостище Калуського  р-ну 
Івано-Франківської обл. – 4.10.2003, м. Детройт, США). Закінчив 
Станіславську гімназію, студент філософського факультету 
Краківського університету. Член ОУН із 1931  р. Керівник ОУН 
у м.  Кракові, заарештований 14.06.1934  р. у Кракові, засу-
джений на Варшавському процесі 18.11.1935-13.01.1936  рр. 
до довічного ув’язнення. Вийшов на волю з розвалом Польщі 
у 1939  р. Учасник нарад провідного активу 9-10.02.1940  р. в 
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Кракові, член Революційного Проводу ОУН (02.1940-04.1941), 
фінансово-господарський референт (1940-1941), учасник ІІ ВЗ 
ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), організатор похідних груп ОУН. 
Заарештований німцями у вересні 1941 р., політв’язень німець-
ких тюрем та концтабору Аушвіц, вийшов на волю 19.12.1944 р. 
Керівник теренового проводу ОУН в Німеччині (1945-1949), 
фінансовий референт Проводу ЗЧ ОУН, доктор УВУ. Переїхав 
у США (1949), член Проводу ЗЧ ОУН і Проводу ОУН, голова 
Головної Ради ОУН. Автор спогадів. Похований на цвинтарі 
Слівед в Детройті.

Климів Іван Степанович («Арідник», «Куліба», «Легенда», 
«Мармаш»; 29.10.1909, с.  Сілець Сокальського  р-ну 
Львівської  обл.  – 4.12.1942, м.  Львів). Навчався в Сокальській 
гімназії (1921-1929), опісля на факультеті права Львівського 
університету. Член «Пласту» у Сокалі. Один із творців ОУН на 
Сокальщині  – окружний провідник, і член Крайової екзекутиви 
ОУН ПЗУЗ (1935-1937), політв’язень польських тюрем (05.1932 – 
кін. 1932, 19.02.-15.03.1937, 24.06.1937-09.1939) та концтабору 
Береза Картузька (08.1935-17.01.1936). 31.08.1937  р. засудже-
ний польським судом до 10 років ув’язнення. Вийшов на волю 
у вересні 1939  р. Крайовий провідник ОУН ПЗУЗ (1940), кра-
йовий провідник ОУН всіх українських земель у складі СРСР  – 
т. зв. Матірних українських земель (МУЗ, 12.1940-07.1941). 
Організатор повстанського руху як комендант Української наці-
ональної революційної армії (літо 1941), лейтенант. Організатор 
української адміністрації (літо 1941), міністр політичної коорди-
нації УДП. Член Проводу ОУН, організаційний референт Проводу 
ОУН (1941), відтак керівник організаційного відділу військової 
референтури. Активний організатор протинімецького повстання. 
Заарештований гестапо 4.12.1942  р., замордований у в’язниці. 
Поручник, генерал-політвиховник УПА (11.10.1952, посмертно); 
відзначений Золотим хрестом заслуги (11.10.1952, посмертно).

Клячківський Дмитро Семенович («Блонд», «Клим 
Савур», «Омелян Кримський», «Охрім», «Панас Мосур»; 
4.11.1911, м.  Збараж Тернопільської  обл.  – 12.02.1945, біля 
с.  Суськ Костопільського  р-ну Рівненської  обл.). Закінчив гім-
назію (1932) і торгівельні курси (1933) у Львові. Член ОУН, 
старший стрілець польської армії (1934-1935), політв’язень 
польських тюрем (1937). Обласний провідник Юнацтва ОУН 
Станиславівщини (1940), заарештований НКВС 10.09.1940  р. у 
м.  Долина, засуджений на «процесі 59-ох» 15-18.01.1941  р. до 
смертної кари, на початку липня 1941 р. у час бомбардування утік 



555

із в’язниці в Бердичеві. Обласний провідник ОУН в м. Львові (др. 
пол. 1941), крайовий провідник ПЗУЗ (01.1942-02.1945). Член 
Проводу ОУН, один з організаторів УПА, командир УПА на Волині 
(05.1943-11.1943), командир УПА-Північ (11.1943-02.1945). 
Майор (22.01.1944), полковник УПА (10.10.1945, посмертно); 
відзначений Золотим хрестом заслуги (11.10.1952, посмерт-
но) і Золотим хрестом бойової заслуги 1-го класу (6.02.1946, 
посмертно).

Ковжук Яків Іванович («Батько», «Боя», «Давид», «Карпо», 
«К-о», «Північ», «Сивий», «Старий», «Семен», «Тарас»; 1902, 
с.  Воротнів Луцького  р-ну Волинської  обл.  – 19.01.1952, 
прис. Підновина с. П’яннє Млинівського р-ну Рівненської обл.). За 
фахом – ветеринар. Активний громадсько-політичний діяч, член 
товариств «Просвіта», «Сільський господар», кооперативного 
руху. Член ОУН із 1930-х рр. У жовтні 1939 р. під фіктивними доку-
ментами виїхав на еміграцію до м. Холм (Польща), звідки додо-
му повернувся восени 1941 р. Культосвітній референт Луцького 
районного проводу ОУН (?), керівник Острозького районного 
проводу ОУН (1946-?) і водночас пункту зв’язку Проводу ОУН біля 
с.  П’яннє Млинівського  р-ну. Член УГВР (?-1952). Відзначений 
Срібним хрестом заслуги (6.06.1948), двічі Бронзовим хрестом 
заслуги (23.10.1948 та посмертно). Загинув в оточеній криївці на 
господарстві Й. Шмиги,  – застрелився, щоб живим не потрапити 
в руки ворога. Посмертно вдруге відзначений Бронзовим хрес-
том заслуги. 

Когут Федір Іванович  («Берест», «Директор», 
«Карась», «Лікар», «Професор», «Улас» («Б. Улас»), «Богдан 
Калина», «І.Федорович»; 1896, с.  Терпилівка Підволочись
кого р-ну Тернопільської обл. – 7.10.1951, Надвірнянський р-н 
Івано-Франківської обл.).  Закінчив Празький університет, вчи-
тель-гуманітарій. Відкрив майстерню гуцульських художніх 
виробів. У 1940  р. працював викладачем української мови в 
середній школі м.  Косів. Співробітник Українського Комітету у 
м.  Косові (1941-1944).  Редактор газети  «В бій»  –  друкованого 
органу Косівського повітового проводу ОУН (1941),  праців-
ник осередку пропаганди Станиславівського обласного (1944-
1945), Карпатського крайового (1945-1951) проводів ОУН і вод-
ночас заступник референта пропаганди Карпатського крайо-
вого проводу ОУН (1950-1951). Формально член ОУН із серпня 
1946  р.  Член УГВР. Працівник редакцій підпільних видань КОП 
КК, автор 17 брошур. Нагороджений Срібним хрестом заслуги 
(2.09.1948).



556

Козак Микола Михайлович («Богдан», «Вівчар», «Кучма», 
«Лука», «Петро», «Сергій Хортиця», «Смок», «См.», «Чупринка»; 
1914, с.  Рахиня Долинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 
8.02.1949, біля с.  Пітушків Млинівського  р-ну Рівненської  обл.). 
Закінчив гімназію (1933), студент Львівської політехніки, коо-
ператор. Член ОУН (1934), заарештований польською поліцією 
у березні 1937  р., засуджений в Стрию 1.03.1938  р. до 3  років 
ув’язнення, вийшов на волю у вересні 1939 р. Повітовий провід-
ник ОУН на Лемківщині (1940-1941), член похідних груп ОУН вліт-
ку 1941 р., обласний провідник ОУН Кам’янець-Подільської обл. 
(1941-1942), організаційний референт і обласний провідник ОУН 
Вінницької області (1942-1943), референт СБ при ВО УПА (1943-
1944), крайовий референт СБ ОСУЗ у 1944  р., крайовий рефе-
рент СБ ПЗУЗ у 1945  р., крайовий провідник ОУН ПЗУЗ (1946-
1948), редактор журналу «За волю нації», заступник крайового 
провідника ОУН ПЗУЗ (1948-1949). Загинув у збройній сутичці 
із спецгрупою МДБ. Майор СБ; відзначений Золотим хрестом 
заслуги УПА (8.10.1945).

Комар Іван Пилипович («Калина», «Олесь», «Шелест»; 
1916, с. Лука Велика Тернопільського р-ну Тернопільської обл. – 
23.05.1952, біля с.  Чернихів Зборівського  р-ну Терно
пільської обл.). Керівник Тернопільського районного (1943-1944) 
та Тернопільського повітового/надрайонного (поч. 1944 – 1947) 
проводів ОУН, організаційний референт (1947-1949), а відтак 
керівник (09.1949-1952) Тернопільського окружного проводу 
ОУН. Поручник-політвиховник (22.01.1952); відзначений Срібним 
хрестом заслуги (15.06.1952), Бронзовим хрестом заслуги 
(2.09.1947), медаллю «За боротьбу в особливо важких умовах» 
(22.01.1949).

Коновалець Євген Михайлович («Віра», «Дід», «Дідько», 
«Йозеф Новак»; 14.06.1891, с.  Зашків Жовківського  р-ну 
Львівської  обл.  – 23.05.1938, м.  Роттердам, Нідерланди). 
Закінчив Академічну гімназію у Львові (1909), студент юри
дичного факультету Львівського університету (1909-1914), член 
виділу Українського студентського союзу (1913-1914), заступник 
голови IV секції Академічної громади (1912-1913), голова секції 
(1913-1914), член виділу (1913) і контрольної комісії (1913-1914) 
Українського студентського союзу. Вояк австрійської армії (1914-
1915), потрапив у російський полон на поч. 05.1915 р. в боях на 
Маківці. Організатор (від 11.1917) і командир (01.1918-12.1919) 
київської формації Січових Стрільців, голова Стрілецької Ради, 
полковник Армії УНР. Організатор і командант УВО (від 1920), 
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організатор і провідник ОУН (від 1929). Загинув від руки агента 
НКВС.

Кононенко Костянтин Семенович  («Н.  Олежко»; 
12.06.1889, м.  Рильськ (тепер  – місто Курської  обл., Російська 
Федерація)  – 28.08.1964, м.  Бунтон, штат Нью-Йорк, США). 
Народився в сім’ї службовця. Закінчив гімназію, згодом агро-
номічне відділення природничого факультету Харківського уні-
верситету (1916). З 1905  р.  – член РСДРП (меншовиків). У 
1916 р. мобілізований до війська. Член Київської міської управи 
та гласний міської Думи (літо 1917), згодом  – член Української 
Центральної Ради. Після встановлення радянської влади – дер-
жавний службовець. Організатор Центрального об’єднання сіль-
ськогосподарської кооперації «Сільський господар» у Харкові 
(1922), засновник Всеукраїнського агрономічного товариства 
(1921-1925), член правління Українського сільськогосподарсько-
го банку (1927-1930). У 1930 р. заарештований за причетність до 
«Контрреволюційної шкідницької організації в сільському госпо-
дарстві УСРР» і засуджений до 8 років таборів, звільнений умовно 
у 1932 р., амністований у 1935 р. У 1936-1941 рр. займався лек-
ційною діяльністю. В роки німецької окупації очолював Науково-
дослідний інститут сільського господарства. З відступом німців у 
1943 р. виїхав на Захід. Член Проводу Закордонних частин ОУН 
(1946-1947), редактор тижневика «Український самостійник» 
(1949-1951). З 1951  р. жив у США. Від 1954  р.  – член ОУН(з). 
Співробітник видавничо-дослідницької асоціації «Пролог» в Нью-
Йорку. Автор ґрунтовних монографій, серед яких «Україна і 
Росія: соціально-економічні підстави української національної 
ідеї, 1917-1960» (Мюнхен, 1965). 

Коцятин Іван Дмитрович («Булава»; 1927, с.  Дем’янів 
Галицького  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 17.08.1950, с.  Сло
бода Галицького  р-ну Івано-Франківської  обл.). Керівник Бурш
тинського районного проводу ОУН.

Кравчук Мар’ян Миронович («Малиновий», «Промінь»; 
17.05.1919, смт. Красне Буського  р-ну Львівської  обл.  – 
кін. 1980-х(?), США). Освіта – 4 класи гімназії. Член ОУН. В’язень 
польських тюрем (?-09.1939). На еміграції (1939-1941). Вояк 
батальйону «Нахтіґаль» (05.-08.1941), а відтак 201-го батальйону 
охоронної поліції «Шуцманшафт» (10.1941-12.1942). Працював 
у тереновій організаційній сітці ОУН (1943), пройшов військо-
вий вишкіл в Карпатах (1943), організатор і командир чоти УНС 
на Золочівщині (11.1943  – поч. 1944), організатор та командир 
сотні УПА «Дружинники ІІІ» («Непоборні»; весна 1944 – 08.1945). 
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Відбившись від сотні, пробився на Захід. На еміграції в Німеччині, 
а відтак – у США. Старший булавний, хорунжий (15.04.1945).

Кравчук Роман Миколайович («Василь», «Гончаренко», 
«Лісовий», «Максим», «Панас», «Петро», «Семен», «Степовий», 
«Сем.», «6», «17», «47», «78», «88», «814», «1718», «1876», 
«1910», «1920», «2021», «8/3», «VI»; 6.10.1910, м.  Кам’янка-
Бузька Львівської  обл.  – 21.12.1951, біля с.  Григорів Рога
тинського р-ну Івано-Франківської обл.). Навчався у Золочівській 
гімназії. Член «Пласту»  – 22 курінь ім.  І.  Богуна (Золочів), член 
ОУН (з 1930-х). Член Золочівської повітової екзекутиви ОУН 
(1930-і), політв’язень польських тюрем (1932, 28.10.1933-?, 
06.1934-31.03.1937, 1938-1939). Член крайового проводу ОУН 
ЗУЗ (1940-1941), в.  о.  крайового провідника ЗУЗ (літо 1941). 
Організаційний референт Проводу ОУН (1942-1951), учас-
ник III НВЗ ОУН (21-25.08.1943), крайовий провідник ОУН ЗУЗ 
(12.1943-12.1951), член Проводу ОУН (1943-1951), заступник 
голови Проводу ОУН на українських землях (1950-1951), голова 
Президіальної колегії УГВР (1950-1951), член Головної команди 
УПА. Майор (23.05.1950), полковник УПА (14.10.1951); відзна-
чений Золотим хрестом бойової заслуги 1-го класу (15.06.1952, 
посмертно). Загинув під час облави біля криївки. Закопаний спів-
робітниками МДБ 28.12.1951 р. у триметровій ямі з негашеним 
вапном на території «об’єкту №39» УМДБ у Львівській обл.

Кривень Микола Васильович («Лесик», «Лесь»; 1922, 
с. Липівка Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл. – ?). 
Охоронець керівника Рогатинського надрайонного проводу ОУН 
Олексія Демського – «Шувара». 18.09.1954  р. у с.  Кореличі 
Перемишлянського р-ну Львівської обл. захоплений у полон опе-
ративною групою КДБ. Засуджений на 25 років ВТТ. Покарання 
відбував у Московській обл. У рідне село повернувся в 1970 р. 
Старший вістун УПА (1953); відзначений Бронзовим хрестом 
заслуги (1953).

Кривошапка Михайло Васильович («Василь М. Козик»; ?, 
м. Кривий Ріг Дніпропетровської обл. – ?). Керівник Криворізького 
окружного проводу ОУН (01.-12.1942), заступник провідника, а 
відтак керівник Сталінського (Донецького) обласного проводу 
ОУН (1943).

Крюченко Уляна Никифорівна («Оксана», «Уляна»; 
19.12.1920, с.  Оленівка Солонянського (тепер  – Криничансько
го)  р-ну Дніпропетровської  обл.  – 1972, м.  Київ). Освіта неза-
кінчена вища  – навчалася у Дніпропетровському транспорт-
ному інституті (1939-1941). Симпатик ОУН із осені 1941  р., 
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член ОУН із 1942  р. Утримувач конспіративної квартири ОУН 
у с.  Оленівка та м.  Дніпропетровську (осінь 1941  – осінь 
1942), керівник Новомосковського районного проводу ОУН на 
Дніпропетровщині (осінь 1942 – 02.1943), референт Юнацтва та 
вишкільник Криворізького окружного проводу ОУН (06.-09.1943). 
8(9).09.1943 р. заарештована німцями та утримувалася в тюрмі 
до 25.10.1943  р. Вийшла на волю у час відступу німців з міста. 
Діяла у підпіллі ОУН в м.  Умань, де в кінці листопада 1943  р. 
вдруге була заарештована німцями, але через тиждень втекла 
з-під варти. Працювала у підпіллі на Волині та Поділлі (1.01.1944-
1945), де, зокрема, готувала підпільниць для роботи на Сході 
України. Дружина члена Проводу ОУН Василя Кука  – «Леміша». 
Впродовж 1946-1949  рр. під фіктивними документами пере-
ховувалася у м.  Львові та інших населених пунктах Львівської 
та Тернопільської  обл. 6.07.1949  р. затримана співробітника-
ми МДБ на прис. Попельня с.  Тростянець Золочівського  р-ну 
Львівської обл. та утримувалася оперативниками на конспіратив-
ній квартирі як «приманка» для В. Кука та його бойовиків. Зуміла 
попередити повстанців про своє становище, а 4.08.1949 р. втекти 
з-під варти. У 1949-1954 рр. перебувала на нелегальному стано-
вищі разом із чоловіком. 23.05.1954 р. внаслідок зради затрима-
на спецагентами КДБ у криївці біля с. Кругів Золочівського р-ну 
на Львівщині. У 1954-1960  р. перебувала під слідством у тюрмі 
КДБ УPCP. 14.06.1960  р. помилувана та звільнена з-під варти. 
Проживала з сім’єю у Києві, де померла й похована.

Кудра Володимир («Бурлака», «Заграва», «Орест», 
«Р.», «Р. Бурлака», «Ром.», «Роман», «Старий», «ТМР»; 1922, 
с.  Малий Омеляник Луцького р-ну Волинської обл. (тепер – у 
складі м.  Луцьк) – 8.07.1955, с. Сушки Коростенського р-ну 
Житомирської обл.). Народився у бідній селянській сім’ї. Освіта 
середня. Закінчив садівничо-городницькі та педагогічні курси. 
Працював слюсарем на авторемонтній базі у м.  Луцьк. Член 
ОУН із 1939. Належав до товариств «Січ» та «Господарської 
служби України». У 1941-1943 рр. – керівник кущового проводу 
ОУН, а відтак референт СБ Луцького районного проводу ОУН. 
Командир чоти сотні УПА «ім.  Коновальця» (03.1943-03.1944), 
загону в з’єднанні «Базар» (1944). Учасник кількох рейдів УПА у 
Житомирську та Хмельницьку обл. У березні 1944 р. відряджений 
на Холмщину. Керівник Коростенського повітового/надрайонно-
го (1944-1945), заступник керівника Житомирського окружного 
(01.-09.1945) проводів ОУН. Провідник Житомирської округи 
ОУН «Схід» (09.1945-1955) та  керівник збройного підпілля ОУН у 
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Київській та Житомирській областях (кін. 1949 – 07.1955). Загинув 
при спробі прорватися з оточення. Поручник УПА (14.10.1951); 
відзначений Срібним хрестом заслуги (15.06.1952), Бронзовим 
хрестом бойової заслуги (15.07.1952), медаллю «За боротьбу в 
особливо важких умовах» (15.07.1952). 

Кузів Василь Андрійович («Орач»; 1922, с. Кліщівна Рога
тинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 3.12.1952, с.  Конюхи 
Козівського р-ну Тернопільської обл.). Член ОУН, стрілець УПА, 
а відтак збройного підпілля ОУН. Виконував функції кур’єра 
В. Кука – «Леміша». Загинув під час облави в оточеному будинку.

Кузьма Богдан Михайлович («Борис», «Вугляр», «Гар», 
«Гар – В-І», «Гонтар», «Кайдаш», «Кит», «Климчук», «Кора», 
«Кубайчук», «Мартин», «Міна», «Остап», «Юрко», «А-38», 
«АВТ», «Е-13», «КБ», «Кор», «К-Ш-113», «К-8», «К-13», «К-18», 
«Ор», «ППЦ», «ППШ», «ТТС», «Федора», «38-А», «113», «160», 
«308», «987»; 19.12.1919, с. Хватів Буського р-ну Львівської 
обл. – 14(15).08.1951, с. Малі Годомці Бердичівського р-ну 
Житомирської обл.). Народився у сім’ї службовця (учителя). 
Навчався в гімназії «Рідної школи» у Золочеві. Член ОУН із 
другої пол. 1930-х рр. На початку грудня 1939  р. – на емігра-
ції у Польщі, окупованій німцями. Учасник похідних груп ОУН. 
Працював над розбудовою оунівської сітки в м.  Козятин на 
Вінниччині. Влітку 1942 р. заарештований гестапо, втік із тюрми 
та в кінці літа 1942 р. повернувся у рідне село. Організаційний 
референт Самбірського окружного проводу ОУН (не пізніше 
08.1943-12.1943), референт пропаганди (03.1943-02.1944), а 
відтак керівник (02.-11.1944) Самбірського окружного прово-
ду ОУН. Організатор та керівник охорони ВЗ УГВР (07.1944). 
Відданий під організаційний суд за переговори з німцями, пере-
бував під слідством референтури СБ Проводу ОУН (кін. 1944 – 
весна 1945). Референт СБ Тернопільського окружного проводу 
ОУН (05.1945-1950), керівник Тернопільського окружного про-
воду ОУН (07.1947-09.1949), заступник керівника крайового 
проводу ОУН на ПЗУЗ (1950). У 1950 р. скерований для роботи 
на СУЗ. Загинув у бою з військами МДБ. Відзначений медаллю 
«За боротьбу в особливо важких умовах» (31.08.1949).

Кук Іван Степанович (12.02.1924, смт. Красне Буського 
р-ну Львівської обл. – 1984, Харківська обл.). Освіта – 7 класів 
середньої школи. Симпатик ОУН. Зв’язковий керівника сітки 
ОУН у м.  Львові Павла Габи – «Юрка». 8.04.1940  р. заарешто-
ваний Управлінням НКВС у Львівській обл. 12.05.1941  р. ОН 
при НКВС СРСР засуджений за ст. 54-2, 54-11 КК УРСР на 
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3  роки позбавлення волі. Звільнений 4.09.1941  р. із табору у 
Магаданській обл. Впродовж 1941-1944 рр. мешкав в Омській 
обл., де працював на будові. У листопаді 1944 р. мобілізований 
до лав Червоної армії. У складі І Білоруського фронту брав участь 
у війні з Німеччиною. Відзначений медалями: «За визволення 
Варшави», «За взяття Берліна», «За перемогу над Німеччиною 
у Великій Вітчизняній війні 1941-1945 рр.». Демобілізувався 
у березні 1947  р. і повернувся у рідне містечко. Продавець 
СІЛЬПО у Красному (04.1947-1948), комірник і одночасно тех-
нік Райспоживспілки Краснянського р-ну (1948-05.1949), тех-
норук Райспоживспілки Теребовлянського р-ну (05.1949), 
директор Райспоживспілки Золотниківського р-ну (06.1949). 
25.06.1949  р. затриманий співробітниками УМДБ у Львівській 
обл. у с.  Вишнівчик Теребовлянського р-ну Тернопільської обл. 
Впродовж семи місяців без суду і слідства утримувався в тюрмі. 
За цей час на нього була заведена облікова справа для депортації 
у віддалені регіони СРСР і 3.09.1949 р. ОН при МДБ СРСР засу-
джений на спецпоселення, однак продовжував утримуватися у 
Львові. 19.01.1950 р. офіційно заарештований Управлінням МДБ 
у Львівській обл. 1.07.1950 р. засуджений ОН при МДБ СРСР за 
ст. 20-54-1а, 54-11 КК УРСР на 10 років ВТТ. Термін відбував 
у Луговому ВТТ. Звільнений 22.06.1956  р. із Унжинського ВТТ 
(ст. Сухобезводна Горьковської обл. – тепер смт. Сухобезводне 
в міському окрузі Семенівський Нижньогородської обл., РФ). 
Реабілітований 5.06.1992 р.

Кук Ілярій Степанович (1915, смт. Красне Буського  р-ну 
Львівської обл. – 25.08.1938, м. Львів). Навчався у Золочівської 
гімназії. Член «Пласту» у Золочеві. Член ОУН. В’язень поль
ських тюрем (1932). Керівник нападу боївки ОУН на поміщиків 
Ясінських 6.05.1937  р. Заарештований польською поліцією та 
15.03.1938 р. засуджений до смертної кари. Повішений у тюрмі 
«Бриґідки». Похований на Янівському цвинтарі у Львові.

Кук Парасковія Федорівна (7.10.1888, смт. Красне 
Буського р-ну Львівської обл. – 1976, смт. Красне Буського р-ну 
Львівської обл.). Освіта – 4 класи народної школи. Заміжня. 
Домогосподарка. 25.06.1949  р. затримана співробітниками 
Управління МДБ у Львівській обл. у м. Теребовля Тернопільської 
обл. Впродовж семи місяців без суду і слідства утримувала-
ся в тюрмі. За цей час на неї була заведена облікова справа 
для депортації у віддалені регіони СРСР і 3.09.1949  р. ОН при 
МДБ СРСР засуджена на спецпоселення, однак продовжувала 
утримуватися у Львові. 19.01.1950  р. офіційно заарештова-
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на Управлінням МДБ у Львівській обл. 1.07.1950  р. засуджена 
ОН при МДБ СРСР за ст. 20-54-1а, 54-11 КК УРСР на 10 років 
ВТТ. Термін покарання відбувала в Ангарському ВТТ (м. Тайшет 
Іркутської обл.). Звільнена 8.06.1956  р. із табору та виїхала у 
Красне. Реабілітована 5.06.1992 р.

Кук Степан Матвійович (14.04.1879, смт. Красне Буського 
р-ну Львівської обл. – 1958, смт. Красне Буського р-ну Львівської 
обл.). Освіта 4 класи народної школи. За фахом – залізничник. 
25.06.1949  р. затриманий співробітниками Управління МДБ у 
Львівській обл. у м.  Теребовля Тернопільської обл. Впродовж 
семи місяців без суду і слідства перебував у тюрмі. За цей час на 
нього була заведена облікова справа для депортації у віддалені 
регіони СРСР і 3.09.1949 р. ОН при МДБ СРСР засуджено на спец-
поселення, однак його продовжували утримувати в ув’язненні у 
Львові. 19.01.1950 р. офіційно заарештований Управлінням МДБ 
у Львівській обл. 1.07.1950 р. засуджений ОН при МДБ СРСР за 
ст. 20-54-1а, 54-11 КК УРСР на 10 років ВТТ. Термін відбував 
у Дубравному ВТТ (ст. Потьма, сел. Явас Мордовської АРСР, 
тепер – смт. Явас Зубово-Полянського р-ну Республіки Мордовія 
Російської Федерації). Звільнений 11.05.1950  р. із табору та 
виїхав у Красне. Реабілітований 5.06.1992 р.

Кук Филимон Степанович (18.12.1920, смт. Красне Буського 
р-ну Львівської обл. – 05.2003, смт. Красне Буського р-ну Львівської 
обл.). Народився у сім’ї залізничника. Освіта– незакінчена серед-
ня, навчався у 9-му класі СШ № 17 м.  Львова. Симпатик ОУН із 
1937 р. Зв’язковий керівника сітки ОУН у м. Львові Павла Габи – 
«Юрка». 31.03.1940 р. затриманий у м. Львові при вході у конспі-
ративну квартиру ОУН і 1.04.1940 р. заарештований Управлінням 
НКВС у Львівській обл. Під слідством перебував у тюрмах Львова 
та Чернігова. 26.04.1941 р. ОН при НКВС СРСР засуджений за ст. 
54-2, 54-11 КК УРСР на 8 років ВТТ. Термін відбував у Північно-
Східному ВТТ (Магаданська обл.) та ВТТ Хабаровського краю 
(м. Свободноє). Звільнений 1.04.1948 р. і скерований на спецпо-
селення у с. Чумаково Михайлівського р-ну Новосибірської обл., 
де 24.06.1948 р. був взятий на облік. Звільнений 17.04.1956 р.

Кулеба Михайло Федорович («Степовик»; 1923, 
с.  Подусільна Перемишлянського  р-ну Львівської  обл.  – 
31.01.1951, в лісі біля с. Стратин Рогатинського р-ну Івано-Фран
ківської  обл.). Керівник Рогатинського районного проводу ОУН 
(?-01.1951). Загинув у криївці.

Лабунька Василь Іванович («Степовик»; 1921, с. Рибники 
(за ін. версією – с. Котів) Бережанського р-ну Тернопільської обл. – 
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?, ?). Стрілець боївки охорони Василя Кука. Подальша доля неві-
дома.

Лебедь Микола Михайлович («Варяг», «Вільний», «Євген 
Скиба», «Ігор», «Максим», «Максим Рубан», «Марко», «Олег», 
«Чорт», «Ярополк»; 11.01.1909 (23.11.1910), смт. Нові Стрілища 
Жидачівського  р-ну Львівської  обл.  – 19.07.1998, м.  Піттсбурґ, 
США). Член «Пласту»  – 7  курінь ім.  князя Льва (Львів), член 
СУНМ (1927). Організатор і провідник першої підпільної п’ятірки 
Юнацтва ОУН (1929), провідник Юнацтва ОУН в Академічній гім-
назії у Львові (1929), організаційний референт проводу Юнацтва 
ОУН при КЕ ОУН ЗУЗ (1930-1931), підреферент Юнацтва КЕ 
ОУН ЗУЗ (1932). Заступник бойового референта КЕ ОУН ЗУЗ 
(1932). В 1930  р. закінчив гімназію у Львові. Заарештований 
німецькою поліцією 23.06.1934  р. в Штеттіні, виданий Польщі. 
Засуджений на Варшавському процесі 18.11.1935-13.01.1936 
рр. до смертної кари, заміненої довічним ув’язненням.  Вийшов 
на волю 5.09.1939  р. Керівник відділу розвідки повстансько-
го штабу ОУН в Кракові (від 10.03.1940). Член Революційного 
Проводу ОУН (02.1940-04.1941), учасник ІІ ВЗ ОУН в Кракові 
(31.03.-3.04.1941), обраний другим заступником Провідника 
ОУН (04.-09.1941). Міністр державної безпеки УДП (07.1941), 
урядуючий провідник ОУН (09.1941-05.1943), учасник ІІІ НВЗ ОУН 
(21-25.08.1943), голова Головної ради ОУН. Організатор і керів-
ник референтури зовнішніх зв’язків при Проводі ОУН. Учасник 
І ВЗ УГВР (11-15.07.1944), генеральний секретар зовнішніх 
справ УГВР. Виїхав на Захід, від грудня 1949 р. проживав у США. 
Відзначений Золотим хрестом заслуги (20.10.1951). Автор пер-
шої монографії про УПА (1946), ряду спогадів. Керівник науково-
дослідницького центру «Пролог» у Нью-Йорку (1952-1974).

Левкович Василь Михайлович («Вороний», «Роман», 
«Холод», «Чернець», «Чубатий»; 6.02.1920, с.  Люблинець 
Старий Любачівського пов., тепер Польща – 13.12.2012, м. Львів). 
Член ОУН із 1939  р. Учасник похідних груп ОУН (1941), коман-
дир чоти у вартівничих відділах на Рівненщині (1941-1943). Від 
березня 1943 р. в УПА: командир чоти, сотні, куреня, член штабу 
ВО «Заграва» УПА на Волині-Поліссі. Командир чоти в стар-
шинській школі «Лісові чорти» та підстаршинській школі «Олені» 
(1944). Командир ВО «Буг» (кін. 04.1944 – 17.12.1946). Хорунжий 
(23.05.1944), поручник (15.04.1945), сотник (31.08.1945), 
майор (22.01.1946), полковник (18.12.1946) УПА; відзначений 
Бронзовим хрестом бойової заслуги і Золотим хрестом бойової 
заслуги ІІ кл. (8.02.1946). 17.12.1946  р., захищаючись у криїв-
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ці, у непритомному стані потрапив до рук МДБ. 22.07.1947  р. 
ВТ військ МВС Київської області засуджений на 25 років ВТТ. 
Звільнений у 7.12.1971  р. із Дубравного ВТТ. Реабілітований 
20.01.1997 р. Автор спогадів.

Ленкавський Степан Володимирович («В.  Маркевич», 
«Залужний», «Коваль», «В.  С.», «З.», «Л.», «Л.  С.», «С.  В.», 
«С.  Л.», «С.  Л-ський», «Ст.  В.», «Ст.  Лен.»; 6.07.1904, с.  Угор
ники Коломийського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 30.10.1977, 
м.  Мюнхен, Німеччина). Народився в сім’ї священика. Закінчив 
Станіславську гімназію, студент філософського факультету 
Львівського, Краківського університетів, торгової академії в 
Кракові. Провідний діяч ОВКУГ, співзасновник СУНМ (1926), член 
Проводу СУНМ (1926-1929). Один із видавців журналу «Юнак» 
(1928). Учасник Конгресу Українських Націоналістів у 1929  р. 
Ідеологічний референт КЕ ОУН ЗУЗ (1929-1931), автор Декалогу 
(«Десять заповідей українського націоналіста»). Заарештований 
польською поліцією в Кракові у кінці 1931 р., засуджений на «Процесі 
конґресівців» у Львові 5-9.09.1932 р. до 4 років ув’язнення, вийшов 
на волю у січні 1936 р. З початком Другої світової війни – на емі-
грації в Кракові. Член Революційного Проводу ОУН (10.02.1940-
04.1941). Учасник ІІ ВЗ ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941), рефе-
рент пропаганди Проводу ОУН(б) (04.-07.1941). Заарештований 
гестапо 29.07.1941 р., в’язень німецьких тюрем на вул. Лонцького 
у Львові (до кін. 08.1941), «Монтелюпіх» у Кракові (до 20.07.1942), 
концтабору «Аушвіц» (до 19.12.1944). Після закінчення війни – на 
еміграції в Італії (1945-1946) та Німеччині (з 1946). Член Проводу 
ЗЧ ОУН (1946-1959), голова Проводу ЗЧ ОУН (3.12.1950-04.1951, 
1959-1968), редактор багатьох націоналістичних журналів та газет, 
серед яких: «Визвольна політика», «Сурма», «Шлях Перемоги». 
Похований на цвинтарі Вальдфрідґоф в Мюнхені.

Лех Ярослав (?, с.  Білий Камінь Золочівського  р-ну 
Львівської  обл.  – 06.1941, м.  Львів). Навчався у Золочівській 
класичній гімназії «Рідної школи». Член УВО, а відтак ОУН. 
Замордований енкаведистами у тюрмі на Лонцького.

Литвинчук Іван Самійлович («Давид», «Дубовий», 
«Максим», «Корній»; 21(23).08.1921, с.  Бискупичі Руські 
Горохівського р-ну Волинської обл. – 19.01.1951, біля с. Золочівка 
Демидівського р-ну Рівненської обл.). Навчався в Кременецькій 
духовній семінарії. Член ОУН (1936), затриманий біля м.  Сянок 
польською поліцією при спробі переходу на Закарпаття 
16.11.1938 р., вийшов на волю у вересні 1939 р. Працівник орга-
нізаційної референтури ОУН у Кракові (1940-1941). Провідник 
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Сарненської округи ОУН (1941-1943), організатор і командир 
Воєнної Округи «Заграва» (1943-1944), командир ВО «Завихост» 
(1944-1946), провідник ОУН Західного краю «Дніпро» на ПЗУЗ 
(1944-1951), командир УПА-Північ (1946-1951), заступник про-
відника ОУН на ПЗУЗ (1949-1951). Загинув у бою зі спецгрупою 
МДБ. Поручник (01.1944), майор (1945), полковник УПА; відзна-
чений Золотим хрестом бойової заслуги УПА 2 кл. (8.10.1945) і 
Золотим хрестом заслуги УПА (25.07.1950). 

Лоґуш Омелян Іванович («Євген», «Іванів», «Степанів»; 
1912, с. Передмістя Бучацького р-ну Тернопільської обл. – 1982, 
США). Студент агрономічного факультету Львівської політехніки, 
голова Студентської Репрезентації СУСОП (осінь 1937 – 03.1939), 
член редакції «Студентського вісника» у Львові, член редакції 
газети «Нове село», провідник ОУН у Львівській політехніці, учас-
ник VII Конгресу СУСОП. Заарештований польською поліцією у 
березні 1939  р., вийшов на волю у вересні 1939  р. Член УНК в 
Кракові (06.1941). Референт пропаганди крайового проводу ОУН 
ПівдСУЗ у Дніпропетровську (1942-1943), учасник IIІ НВЗ ОУН 
(21-25.08.1943), член Проводу ОУН, співорганізатор Конференції 
поневолених народів Сходу Європи і Азії 21-22.11.1943 р., учас-
ник ВЗ УГВР (11-15.07.1944), референт пропаганди Проводу 
ОУН (літо 1944), редактор журналу «Ідея і чин» (літо 1944). На 
еміграції в Німеччині та США. Активний діяч ЗП УГВР.

Лопатинський Юрій Дем’янович («Калина», «Шейк»; 
12.04.1906, м. Тернопіль – 16.11.1982, м. Гантер, штат Нью-Йорк, 
США). Член «Пласту» – 1 курінь ім. П. Конашевича-Сагайдачного 
(Львів). Закінчив Академічну гімназію у Львові (1926), школу 
підхорунжих польської армії. Студент юридичного факультету 
Львівського університету, пізніше студіював медицину у Франції 
та Австрії. Член УВО та ОУН, учасник вищих старшинських кур-
сів для членів ОУН у Німеччині. Член Штабу Карпатської Січі 
(1938-1939), командир підстаршинської школи в Хусті, поручник. 
Учасник ІІ ВЗ ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941). Старшина куре-
ня «Нахтіґаль» (1941), виконував спеціальні доручення Проводу 
ОУН (1941-1943). Заарештований гестапо 23.04.1943 р., в’язень 
концентраційного табору Заксенгавзен, вийшов на волю 
20.10.1944 р. У грудні 1944 р. десантувався в Україні. Член ГВШ 
УПА (1945). На еміграції в Західній Німеччині з кінця 1945 р. Член 
ЗЧ ОУН (1945-1948), ЗП УГВР (з 1948), заступник керівника Місії 
УПА за кордоном (з 1947), керівник Військового Центру при ЗП 
УГВР (1949-1952). Майор, підполковник УПА (28.07.1950); від-
значений Срібним хрестом заслуги (20.10.1951). Проживав у 
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США, довголітній голова Об’єднання колишніх вояків УПА, член 
дирекції видавництва «Пролог» у Нью-Йорку, член Організації 
Однодумців ОУН(з) у США. Похований на цвинтарі в Баунд-Бруку 
(штат Нью-Джерсі).

Луців Іван Антонович («Ігор»; 1924, с.  Котів Бере
жанського  р-ну Тернопільської  обл.  – ?). Закінчив 7 класів 
Бережанської гімназії (1943). Учасник збройного підпілля із 
1944  р. Закінчив курси радистів (1944), де згодом працював 
інструктором.  Стрілець боївки охорони Василя Кука (1945-?). 
Подальша доля невідома.

Луців Роман Олексійович («Медик», «Боян»; 1924-1925, 
с.  Котів Бережанського  р-ну Тернопільської  обл.  – ?). Стрілець 
боївки охорони Василя Кука. Подальша доля невідома.

Луцька Юлія Федорівна (Одарка», «Уляна»; 1909, 
м.  Рівне  – ?). Народилася у сім’ї залізничника. згодом жила в 
с.  Верхів Острозького району Рівненської області. Померла в 
Івано-Франківської області. Член ОУН із 1936 р. Організаційний 
референт і водночас керівник жіночої мережі Острозької пові-
тової екзекутиви ОУН (1936-1938). У 1938 р. заарештована поль-
ською поліцією та засуджена до 4 років ув’язнення. Вийшла на 
волю у вересні 1939 р. після розвалу Польщі. У 1939-1941 рр. – 
на еміграції, працювала в Краківському центрі ОУН, проводила 
вишкіл радистів та шифрувальників. Учасниця похідної групи 
ОУН(б) на Київщині. Член крайового проводу ОУН на ПЗУЗ 
(липень-серпень 1941, 1942-1943). В’язень німецьких тюрем 
(31.09.1941-01.1942, 03.-06.1943). Інструктор медичних вишко-
лів для УПА на Костопільщині (друга пол. 1943). Співробітниця 
референтури зовнішніх зв’язків Проводу ОУН (02.1944-05.1944). 
З червня 1944 р. працювала у підпіллі в Карпатах. 22.01.1945 р. 
у с.  Середній Бабин Калуського  р-ну Івано-Франківської  обл. 
захоплена облавниками у полон. 10.08.1946  р. ВТ військ МВС 
Українського округу засуджена за ст. 54-1а, 54-11 КК УРСР на 10 
років ВТТ, з обмеженням у правах на 5 років.

Маєвський Анатолій Васильович («Гребля», «Гриць», 
«Данило», «Євтух», «Знаний», «Іно», «Йовта», «Карпо», 
«Микола», «П.», «Софрон», «Соснус», «Старий», «Уліян», 
«Ульян», «ИНО», «77», «006», «127», «179», «257», «259», 
«940», «0405»; 1918, с. Кустин Рівненського р-ну Рівненської 
обл. – 19.08.1955, с. Здовбиця Здолбунівського р-ну Рівненської 
обл.). Освіта – незакінчена вища. Член ОУН із 1938 р. Комендант 
Костопільського надрайону ВО «Заграва» (на 10.1943), полі-
тичний референт, а відтак референт СБ Рівненського над-
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районного проводу ОУН (1944-1945), керівник Рівненського 
окружного проводу ОУН (1945-1955), заступник крайового про-
відника ПЗУЗ (1952-1955). Сотник СБ (22.01.1948); відзначений 
Золотим хрестом Заслуги (1952) та медаллю «За боротьбу в 
особливо важких умовах». Щоб не потрапити живим в руки 
ворога, застрелився.

Майстренко Іван Васильович («А.  Бабенко», «Авгур», 
«Бабенко», «Гребінка», «Далекий», «Іван Корсун», «Корсун», 
«Радченко»; 28.8.1899, смт. Опішня Зіньківського  р-ну 
Полтавської обл. – 8.11.1984, м. Мюнхен, Німеччина). Навчався у 
Великосорочинській учительській семінарії ім. М. Гоголя. Учасник 
революції 1917-1921 рр., у 1919-1920 рр. був одним із керівників 
повстанської бригади. Член Української партії соціалістів-револю-
ціонерів (1917), представник лівої течії УПСР (1918), Української 
комуністичної партії (боротьбистів) (1919), Комуністичної партії 
(більшовиків) України (1919-1920), з якої вийшов у 1920  р. та 
вступив до самостійницької Української комуністичної партії 
(УКП), яка в 1925 р. об’єдналася з КП(б)У. Працював у редакціях 
українських газет і журналів, зокрема, заступником редактора 
одеської міської газети «Чорноморська Комуна» (1929-1931), 
заступник директора Всеукраїнського комуністичного інститу-
ту журналістики в Харкові (1931-1935). У 1935  р. виключений 
з партії і в 1936  р. заарештований. В ув’язненні перебував 
у Харківській тюрмі (1936), а згодом  – у сибірських таборах 
(1937-1940). Звільнений у 1940  р. Керівник капели бандуристів 
ім.  Т.  Шевченка в Києві, яка гастролювала по Україні, Австрії 
та Німеччині (1942-1943). Після війни  – на еміграції в Західній 
Німеччині. Один із організаторів та лідерів Української револю-
ційно-демократичної партії, а відтак її лівого крила. Редактор 
офіційного друкованого органу лівого крила УРДП – щомісячної 
газети «Вперед» (1949-1959), професор і ректор Українського 
Технічно-Господарського Інституту в Регенсбурзі (Німеччина) 
(1979-1984). Автор численних публікацій, зокрема книг «Bolhevist 
Bonapartism» (1947), «Borotbism: A Chapter in the History of 
Ukrainian Communism» (1954), «Національна політика КПРС» 
(1978), «Історія Комуністичної партії України» (1979) та спогадів 
«Історія мого покоління» (1985, посмертне видання).

Маївський Дмитро («Зруб», «Косар», «Курган», 
«Майченко», «Ом», «П.  Дума», «Север», «Тарас»; 8.11.1914, 
с.  Реклинець Сокальського  р-ну Львівської  обл.  – 19.12.1945, 
Чехія). Навчався в Сокальській гімназії, закінчив учительську 
семінарію. Член ОУН, заарештований польською поліцією, звіль-
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нений рішенням суду 12.10.1938  р. Керівник Жовківської пові-
тової екзекутиви ОУН (1939), організатор повстанських загонів 
на Жовківщині (09.1939). Керівник Холмського обласного (1939-
1940), Сокальського окружного (1940-1941) проводів ОУН, учас-
ник II ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941). Учасник похідних груп 
ОУН (1941), заступник крайового провідника ОУН СУЗ у Києві 
(1941-1942), член Проводу ОУН (1942-1945), референт пропа-
ганди і редактор журналу «Ідея і Чин» (1942), політичний рефе-
рент (1943-1945), член Бюро проводу ОУН (13.05.1943-12.1945), 
учасник ІІІ НВЗ ОУН (21-25.08.1943). Делегат від Проводу ОУН 
на українських землях до Проводу ОУН за кордоном (1945), 
при переході чесько-німецького кордону затриманий чеськими 
прикордонниками. На знак протесту проти затримання привсе-
людно застрелився. Генерал-політвиховник УПА (12.10.1952, 
посмертно); відзначений Золотим хрестом заслуги (11.10.1952, 
посмертно).

Малюца Іван Іванович («Граб», «Емір», «Крук», «Лис 
Микита», «Чорний»; 21.09(04)1910, с. Токи Підволочиського р-ну 
Тернопільської  обл.  – 1942, Росія). Член «Пласту»  – 28 курінь 
ім.  Д.  Байди Вишневецького, 2 курінь УУСП ім.  І. Богуна, 
11  курінь УУСП «Подільський», секретар Студентської 
Репрезентації СУСОП (1931-1932). Член ОУН, політв’язень поль-
ських тюрем (осінь 1930). Помічник організаційного референ-
та КЕ ОУН ЗУЗ (весна-літо 1932), організаційний референт 
КЕ ОУН ЗУЗ (1.08.1932-1934), в.о. крайового провідника ОУН 
(др. пол. 06.1934  – 10.08.1934). Заарештований польською 
поліцією 10.08.1934  р., засуджений на Варшавському процесі 
13.01.1936 р. до 12 років ув’язнення; засуджений на Львівському 
процесі 27.06.1936  р. до 15 років ув’язнення, вийшов на волю 
у вересні 1939  р. Мобілізований до німецької армії, загинув як 
перекладач на фронті під Сталінградом.

Матвієйко Мирон Васильович («Див», «Жар», «Рамзес», 
«Усміх»; 24.01.1914, с.  Беримівці Зборівського  р-ну Терно
пільської  обл.  – 10.05.1984, с.  Павлів Радехівського  р-ну 
Львівської обл.). Народився у сім’ї священика. Освіта – незакінче-
на вища. Закінчив Львівську академічну гімназію (1932), навчався 
на медичному факультеті Лювенського університету (Бельгія) 
(1932-1933) та Познанського університету (Польща) (1934-1937). 
Член Юнацтва ОУН (1930), а відтак ОУН (1933). У 1939-1941 
рр.  – на еміграції. Співробітник референтури СБ Проводу ОУН 
в Україні (1941). Співробітник референтури СБ Проводу ЗЧ ОУН 
в Мюнхені (1945-1947). Референт СБ Теренового проводу ЗЧ 
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ОУН в Німеччині (1946), член Проводу ЗЧ ОУН (з 1947), керівник 
референтури крайових зв’язків Проводу ЗЧ ОУН (? – поч. 1948), 
керівник центру підготовки оунівців для відправки в Україну при 
Проводі ЗЧ ОУН (поч. 1948 – кін. 1948), референт СБ Проводу ЗЧ 
ОУН (весна 1949  – 05.1951). Закінчив англійську розвідувальну 
школу (05.1951). Як представник Проводу ЗЧ ОУН 15.05.1951 р. 
десантувався в Україні, в околиці с.  Бишки Козівського  р-ну 
Тернопільської  обл. Захоплений спецгрупою МДБ 5.06.1951  р. 
неподалік від с.  Кальне Зборівського  р-ну Тернопільської  обл. 
Заарештований 21.06.1952  р. МДБ УРСР. Брав активну участь 
в оперативних іграх МДБ із закордонними центрами ОУН та іно-
земними розвідками. Оперативні псевдоніми «Четвертий» та 
«Весняний». 19.06.1958  р. спеціальною постановою Верховної 
Ради СРСР помилуваний. 24.12.1960  р. виступив у ЗМІ із засу-
дженням діяльності Проводу ЗЧ ОУН.

Матла Зиновій Антонович («Дніпровий», «Святослав 
Вовк», «О. Львівський», «Чорний»; 26.11.1910, с. Містки Пусто
митівського  р-ну Львівської  обл.  – 23.09.1993, м.  Філадельфія, 
США). Член «Пласту» і Юнацтва ОУН в Академічній гімназії у 
Львові, яку закінчив у 1930 р. Студент математичного факультету 
Львівського університету. Надобласний провідник ОУН тере-
нів Перемишль  – Львів  – Бережани  – Тернопіль (1933-1934). 
Заарештований польською поліцією восени 1934  р. за участь у 
вбивстві поліційного агента, засуджений судом 28.11.1934 р. до 
смертної кари, заміненої президентом Польщі в лютому 1935 р. 
на довічне ув’язнення, вийшов на волю у вересні 1939 р. Учасник 
ІІ ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941). Представник Проводу 
ОУН при Південній похідній групі ОУН (1941), крайовий провідник 
ОУН ПівдСУЗ у Дніпропетровську (09.1941-03.1942). Учасник II 
Конференції ОУН (04.1942) та III Конференції ОУН (02.1943), член 
Проводу ОУН (1942-1943), член Бюро Проводу ОУН (13.05.1943-
07.1943). Заарештований гестапо в липні 1943  р., політв’язень 
німецьких тюрем і концтаборів, вийшов на волю восени 1944 р. 
Член Проводу ЗЧ ОУН, тереновий провідник ОУН у Франції. У 
1952  р. емігрував до США. Член т.  зв. «трійки», уповноваженої 
реорганізувати ЗЧ ОУН (1953-1954), член редколегії, а згодом – 
головний редактор часопису «Америка» (Філадельфія).

Мельник Андрій Атанасович («Євген»; 12.12.1890, с. Воля 
Якубова Дрогобицького  р-ну Львівської  обл.  – 1.11.1964, 
м.  Клерво, Люксембург). Закінчив Стрийську гімназію (1910). 
Старшина УСС, командир сотні (1914-1916), сотник, потрапив 
у російський полон 4.09.1916 р. у боях під Лисонею. Начальник 
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штабу куреня Січових Стрільців у Києві (від 01.1918), начальник 
штабу полку Січових Стрільців (03.1918), заступник командира 
Осадного Корпусу (11.1918), в. о.  командира корпусу (01.1919), 
начальник Штабу Армії УНР (03.-06.1919), помічник командан-
та групи Січових Стрільців (07.–08.1919), інспектор військових 
місій УНР у Празі (1920-1921). Член Начальної Команди УВО 
(1921-1922), повернувся в Галичину (1922), крайовий коман-
дант УВО (10.1922-04.1924), заарештований польською полі-
цією 10.04.1924  р. в Осмолоді на Рожнятівщині, засуджений 
28.03.1925  р. на «процесі басарабівців» до 4 років ув’язнення, 
вийшов на волю в 1928 р. по амністії. Член правління видавничої 
спілки «Діло» (1932-1938), голова Головної Ради Католицької 
Акції Української Молоді «Орли» (1933-1938), член Сеньйорату 
УВО та голова Сенату ОУН (від 1934), голова ПУН (11.10.1938-
1.11.1964). Політв’язень концтабору Заксенгавзен (26.02.1944 – 
осінь 1944). На еміграції в Німеччині і Люксембурзі. Похований у 
м. Люксембург.

Мельник Степан («Довбуш»; ?, с.  Старява Старосам
бірського р-ну Львівської обл. – 6.10.1952, в лісі біля с. Вишнів 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.). Охоронець члена 
проводу ОУН Василя Охримовича  – «Кузьми» (весна 1952  – 
10.1952). Вбитий спецгрупою МДБ під час затримання остан-
нього.

Мешко (у заміжжі – Лоґуш) Катерина Яківна («Верещак», 
«Озерська»; 1910, с.  Старі Санжари на Полтавщині  – 1976, 
США). Освіта  – вища. Закінчила робітничий факультет у 
Дніпропетровську, Електромеханічний інститут у Москві 
(1941). В часи німецької окупації працювала в обласній управі 
Дніпропетровщини. Член ОУН з 1941-1942 рр. Керівник обласно-
го проводу ОУН у Ворошиловграді (тепер – Луганську) і водночас 
заступник референта пропаганди крайового проводу Південно-
східних земель Омеляна Лоґуша, за якого згодом вийшла заміж. 
Керівник ОУН в Криму, у 1943  р. працювала в крайовому про-
воді ОУН на Волині. Співорганізатор Конференції поневолених 
народів Сходу Європи і Азії (21-22.11.1943). Учасниця ВЗ УГВР 
(11-15.07.1944). На еміграції в Західній Німеччині (з 1944), а зго-
дом – у США (з 1949).

Мирон Дмитро Данилович («Андрій», «Максим», «Максим 
Орлик», «Орлик», «Піп», «Роберт», «Свєнціцький», «Сергій»; 
5.11.1911, с.  Рай Бережанського  р-ну Тернопільської  обл.  – 
24(25).07.1942, м.  Київ). До 1928  р. навчався у Бережанській 
гімназії, закінчив Академічну гімназію у Львові (1930), навчав-
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ся на правничому факультеті Львівського університету. Член 
«Пласту»  – 24 курінь ім.  П. Полуботка (Бережани), 82 курінь 
ім.  Д.  Вітовського (Львів). Провідник Юнацтва КЕ ОУН (1932-
1933). Заарештований польською поліцією у жовтні 1933  р., 
засуджений 6-14.07.1934  р. за приналежність до ОУН і напад 
на більшовицький консулят у Львові до 7 років ув’язнення, вий-
шов на волю у серпні 1938  р. Політичний референт Крайової 
екзекутиви ОУН (кін. 1938  – 1939), учасник II Великого Збору 
Українських Націоналістів у Римі 27.08.1939  р. Один з про-
відних ідеологів українського націоналізму, автор «44 правил 
життя українського націоналіста», праці «Ідея і чин України» 
(1940). Один з ініціаторів, організаторів і активних учасників 
нарад провідного активу ОУН 9-10.02.1940  р. у Кракові, автор 
їх постанов. Член Революційного Проводу ОУН, крайовий про-
відник ОУН ЗОУЗ (Закерзоння, 02.1940), референт пропаганди 
(03.1940), організаційний референт Крайової екзекутиви ОУН 
ЗУЗ (04.1940), крайовий провідник ОУН ЗУЗ (04.1940-12.1940), 
один з організаторів і активних учасників II Великого Збору ОУН 
у Кракові (31.03-3.04.1941), член Проводу ОУН (1941-1942), кра-
йовий провідник ПСУЗ (1941-1942). Загинув на вулиці Києва у 
перестрілці з німецькою поліцією.

Мороз Теодор-Ярослав Теодорович («Славек»; 1914, 
м. Львів – ?). Народився у сім’ї службовця. Освіта – вища юридич-
на, закінчив Празький університет (1941), доктор права. Член ОУН 
із травня 1936 р. Співробітник референтури пропаганди крайової 
екзекутиви ОУН (1936-1939): кур’єр по доставці націоналістичної 
літератури з Кракова, пропагандист у робітничих товариствах 
Львова, автор брошур «Федь Черник», «Чортківська офензива» та 
«Робітництво». В’язень польських тюрем (1938, 09.1939). Із жов-
тня 1939 р. перебував на еміграції в Кракові. Співробітник рефе-
рентури пропаганди Проводу ОУН у Чехословаччині (12.1939-
03.1941), співробітник референтури пропаганди Проводу ОУН 
і водночас співробітник контррозвідувального відділу ОУН 
(03.1941-05.1944). Офіцер зв’язку кримінальної поліції у Кракові 
та Львові (04.-08.1941). В’язень німецьких тюрем (09.-11.1941, 
5.05.1944  – поч. 06.1944) та концтаборів (06.1944-29.04.1945). 
Керівник крайового проводу ОУН у Чехословаччині (1945), кур’єр 
Проводу ЗЧ ОУН до Проводу ОУН в Україні (Р. Шухевича) (1945-
1946). 30.06.1946  р. захоплений облавниками біля с.  Модричі 
Дрогобицького  р-ну. 2.08.1946  р. заарештований МДБ УРСР. 
Пішов на співпрацю з ворогом. Згідно з постановою МДБ УРСР 
від 19.11.1946 р. справа припинена через недостатність доказів 
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а Т.  Мороз був звільнений з-під варти і скерований за кордон 
для шпигунської роботи у середовищі української еміграції в 
Німеччині. Викритий СБ ЗЧ ОУН і після слідства знищений.

Німець Ганна Михайлівна («Христина»; 2.12.1919, США – 
?). Народилася у США в сім’ї трудових емігрантів із Дрогобича. 
У 1921 р. родина повернулася на батьківщину. Освіта – середня, 
закінчила Стрийську гімназію (1938), поштові курси у Кракові 
(1940). У 1939-1940 рр. перебувала на еміграції в Кракові. 
Учасниця Південної похідної групи ОУН та співробітниця її штабу 
(1941). Член підпілля ОУН у Кривому Розі (1941), м. Кіровоград 
(тепер – м. Кропивницький) (?-10.1942), керівник жіночої рефе-
рентури Дніпропетровського міського проводу ОУН (10.1942-
04.1943) і водночас технік із виготовлення фіктивних документів 
для учасників крайового проводу ОУН. 6.04.1943  р. заарешто-
вана гестапо, перебувала під слідством у тюрмі та концтаборі в 
Дніпропетровську (тепер – м. Дніпро). У вересні 1943 р. під час 
транспортування до концтабору в Німеччину втекла з поїзду в 
районі Білої Церкви та повернулася на батьківщину. Розвідниця 
СБ крайового проводу ОУН ЗУЗ (01.1945-?). Заарештована 
органами НКВС і 5.06.1946 р. ВТ військ НКВС Київської обл. засу-
джена за ст. 54-2, 54-11 КК УРСР до ВМП – розстрілу. Страчена 
3.10.1946 р. Реабілітована 29.05.1995 р.

Олійник Петро Федорович («Еней», «Морозенко», 
«Роман», «Сергій», «Старий»; 9.07(5.01).1909, с.  Молодинче 
Жидачівського  р-ну Львівської  обл.  – 17.02.1946, прис. Глинки 
біля с. Рудники Маневицького р-ну Волинської обл.). Освіта неза-
кінчена вища – навчався на юридичному факультеті Львівського 
університету, звідки у 1934 р. був виключений за націоналістич-
ну діяльність. Член «Пласту»  – 20-й курінь ім.  Пилипа Орлика 
(Рогатин). Член ОУН із 1931 р. Керівник Львівської окружної екзе-
кутиви ОУН (1938). В’язень польських тюрем (09.1933, 23.10.1938-
09.1939). У 1939-1941 рр. перебував на еміграції на території 
Польщі, окупованій німцями. Керівник Криницького повітового 
проводу ОУН. Учасник похідних груп ОУН на Схід України (1941). 
Керівник Дніпропетровського обласного проводу ОУН (1942). 
В’язень німецької тюрми, звідки був визволений боївкою ОУН. 
Організатор відділів УПА на південній Рівненщині та Кременеччині 
(1943), учасник переговорів з угорцями (осінь 1943), командир 
ВО «Богун» (1943-1944), командир УПА-Південь (літо-осінь 1944), 
провідник ОУН Східного краю ПЗУЗ (11.1944 – весна 1945), вій-
ськовий (з 02.1945) і водночас організаційний (з 07.1945) рефе-
рент крайового проводу ОУН ПЗУЗ та в. о. командира УПА-Північ 
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(09.1945-02.1946). Майор УПА (17.02.1946, посмертно); відзна-
чений Бронзовим хрестом заслуги УПА (11.10.1945). Загинув у 
бою з підрозділом внутрішніх військ НКВС.

Онуфрик Петро Іванович («Богдан Коник», «Коник»; 1913, 
м.  Рогатин Івано-Франківської  обл.  – ?). За фахом  – агро-
ном. Член ОУН із поч. 1930-х рр. Активний діяч молодіжних орга-
нізацій Рогатинщини: «Хліборобський вишкіл молоді», «Луг» та ін. 
Неодноразово арештований польською поліцією. В’язень тюрми 
у Бережанах та концтабору Береза Картузька. Вийшов на волю 
у 09.1939  р., у час розвалу Польської держави. У роки першої 
більшовицької окупації перебував на еміграції та працював на 
Холмщині, де за деякими даними був організаційним референ-
том крайового проводу ОУН(м). Учасник похідних груп ОУН(м) 
на Схід України, де розбудовував організації у Києві, а відтак 
Харкові. Переслідуваний гестапо, наприкінці 1943 р повернувся 
в Галичину, де брав активну участь у розбудові місцевих відділів 
УПА. У кінці 1945 р. перебував під слідством СБ ОУН. Подальша 
доля невідома.

Осадца Олексій Зиновійович («Аз»; 1900, с.  Волощина 
Бережанського  р-ну Тернопільської  обл.  – ?). Освіта початко-
ва. Симпатик ОУН із вересня 1942  р., член ОУН із листопада 
1942 р. Заступник господарчого референта Підгаєцького район-
ного проводу ОУН (?-03.1945), стрілець боївки охорони В.  Кука 
(03.1945-05.1946). Через хворобу вийшов з підпілля і перехо-
вувався самостійно. У 1949 р. заарештований органами МДБ та 
засуджений.

Охримович Василь Остапович («Апостол», «Бард», 
«Василь», «Грузин», «Далекий», «Дальний», «Дужий», 
«Е.  Хлопський», «Кузьма», «Охало», «Пилип», «Серб», 
«Філософ», «Чужий», «К.», «П.», «СХ», «199», «787»; 25.05.1914, 
м.  Львів  – 18.05.1954, м.  Київ). Народився у сім’ї священика. 
Навчався у Тернопільській гімназії, звідки виключений за прина-
лежність до ОУН, закінчив Малу духовну семінарію у Львові (1936) 
та курси журналістів. Член УВО, відтак ОУН (1930), політв’язень 
польських тюрем (10.-12.1931, 10.-12.1933), концтабору Береза 
Картузька (07.1934-21.11.1934); заарештований в Тернополі у 
серпні 1937 р., засуджений 11-14.03.1938 р. до 8 років ув’язнення. 
Термін покарання відбував у тюрмах Тарнова, Равичі, Седліце, 
вийшов на волю у вересні 1939 р. Залишився на еміграції, де з 
1940  р. очолював референтуру пропаганди крайового проводу 
ОУН. Учасник ІІ ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), член УНК 
у Кракові (06.1941), голова української державної адміністрації 
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Тернопільської області (літо 1941), крайовий провідник ОУН ЗУЗ 
(II пол. 1943), учасник III НВЗ ОУН (21-25.08.1943), член Проводу 
ОУН (07.1942-1944, 1952). Член Ініціативного комітету для ство-
рення УГВР, учасник ВЗ УГВР (11-15.07.1944), член УГВР. На 
еміграції в Німеччині, провідний член ЗЧ ОУН (1945-1948) і 
ЗП УГВР (1946-1951). Курсант американської розвідувальної 
школи (12.1950-05.1951). Керівник кур’єрської групи ЗП УГВР, 
яка десантувалася в Україні 20.05.1951  р. Відповідальний за 
Львівський та Карпатський крайові проводи ОУН (05.-10.1952). 
Захоплений оперативною групою МДБ 6.10.1952  р. у лісо-
вому масиві поблизу с.  Вишнів Рогатинського району Івано-
Франківської  обл. і тоді ж заарештований слідчим відділом 
МВС УРСР. Спецагент МВС УРСР «Берест», використовувався 
в агентурній справі «Траса». Засуджений Воєнним трибуналом 
Київського військового округу 29.03.1954 р. за ст. 54-2, 54-6 ч. 1, 
54-8, 54-10 ч. 2 і 54-11 КК УРСР до вищої міри покарання – роз-
стрілу. Страчений 18.05.1954  р. у Києві. Майор-політвиховник 
УПА (14.10.1951); відзначений Золотим хрестом бойової заслуги 
2-го класу (20.10.1951).

Палцат Василь Іванович («Дуб», «Дубок», «Роман»; 
27.03.1919, с.  Берлин Бродівського  р-ну Львівської  обл.  – 
23.07.1953, с.  Травотолоки Зборівського  р-ну Тернопіль
ської  обл.). У роки першої більшовицької окупації призваний 
в ряди Червоної армії. На початку німецько-радянської війни 
потрапив у німецький полон, з якого у 1942  р. був звільнений і 
повернувся додому. Член ОУН. Стрілець боївки зв’язку Проводу 
ОУН на лінії «Галичина-Волинь», стрілець, а відтак керівник 
кур’єрської групи, яка обслуговувала керівника збройного підпіл-
ля ОУН в Україні Василя Кука. Влітку 1953 р. готувався до відходу 
за кордон в якості кур’єра Проводу ОУН. Загинув під час облави.

Пановик Йосип Маркович («Чабан»; 1922, с.  Підгір’я 
Золочівського р-ну Львівської обл. – ?). Стрілець боївки Охорони 
Василя Кука. Подальша доля невідома.

Пановик Микола Маркович («Івась»; ?, с.  Підгір’я 
Золочівського  р-ну Львівської  обл.  – 04.1952, Тернопільщина). 
Стрілець кур’єрської групи ОУН, яка обслуговувала лінії зв’язку 
Василя Кука.

Паньків Богдан Михайлович («Буря»; 1922, с.  Чернів 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 21.12.1951, в лісі 
біля с. Вишнів Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.). Член 
ОУН з 1944  р. Референт СБ Букачівського районного проводу 
ОУН. Загинув під час облави разом з крайовим провідником 
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Р.  Кравчуком  – «Максимом». Закопаний співробітниками МДБ 
28.12.1951 р. у триметровій ямі з негашеним вапном на території 
«об’єкту № 39» УМДБ у Львівській області.

Паньків Іван Микитович («Іван», «Явір»; 1912, с.  Верин 
Миколаївського р-ну Львівської обл. – 3.05.1950, біля с. Діброва 
Миколаївського  р-ну Львівської  обл.). Закінчив народну школу 
в с.  Верин. Член ОУН з початку 1930-х років. За націоналістич-
ну діяльність 30.12.1934  р. заарештований польською полі-
цією і 15.03.1936  р. засуджений до 8 років позбавлення волі. 
Вийшов на волю у вересні 1939  р. та перейшов на територію 
Польщі, окуповану німцями. Чотовий батальйону «Нахтіґаль» 
(05.-08.1941), а відтак 201-го батальйону охоронної поліції 
«Шуцманшафт» (10.1941-12.1942). Після розформування під-
розділу повернувся додому та перейшов на нелегальне стано-
вище. Співробітник референтури СБ Стрийського районного 
проводу ОУН (1943-03.1944). Організатор та командир сотні УПА 
«Бурлаки» на Миколаївщині у ВО «Маківка» і, ймовірно, ВО «Буг» 
(1944-1946), командир охоронної боївки крайового провідника 
ОУН Львівщини Зиновія Тершаковця – «Федора» (літо 1946 – літо 
1948), кур’єр Проводу ОУН в Україні за кордон (08.-14.11.1948). 
Як кур’єр ЗП УГВР, десантувався в Україні 5.09.1949  р., доста-
вивши організаційну пошту до Р. Шухевича – «Тараса Чупринки». 
Старший булавний, хорунжий (15.04.1945), поручник УПА 
(22.01.1946); відзначений Золотим хрестом бойової заслуги 1-го 
класу (26.08.1949), Срібним хрестом бойової заслуги 1-го класу 
(25.04.1945) та Срібною зіркою за рани.

Патрун Василь Григорович («Дубок»; 1924, с.  Липівка 
Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл. – 27.08.1954, біля 
с.  Явче Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.). Член 
ОУН, вояк УПА, а відтак збройного підпілля ОУН. Виконував 
функції охоронця керівника Рогатинського надрайонного про-
воду ОУН Олексія Демського  – «Шувара». Загинув у бою з 
облавниками. 

Петречко Ярослав («Граб», «Петро»; ?, м. Львів? – кін. 1943, 
?). Заступник керівника Дніпропетровського міського проводу 
ОУН (1941-1942), референт СБ крайового проводу ОУН ПівдСУЗ 
з центром у Дніпропетровську (весна 1942 – 1943). 14.10.1943 р. 
заарештований гестапо у Олександрівці Кіровоградської обл. 
Загинув у німецьких застінках.

Позичанюк Йосип Іванович («Євшан», «Богдан 
Рубайгада», «Стожар», «Назар Чубенко», «Устим Чубенко», 
«Шаблюк», «Шугай»; 1913, смт. Дашів Іллінецького  р-ну 
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Вінницької  обл.  – 22(21).12.1944, в лісі біля с.  Юшківці 
Жидачівського  р-ну Львівської  обл.). Закінчив літературно-мов-
ний факультет Ніжинського університету соціального виховання 
(1934), активний у комсомольському і письменницькому житті 
УСРР. Восени 1939 р. скерований у Західну Україну, де невдовзі 
встановив контакт з українським підпіллям і став членом ОУН. 
Учасник похідних груп ОУН, державний секретар міністерства 
інформації і пропаганди в Українському державному правлінні 
Я.  Стецька. Заарештований гестапо у м.  Васильків під Києвом 
(28.08.1941), в’язень тюрем у Львові та Кракові, концтабору. 
Звільнений за клопотанням української громадськості, зокрема 
митрополита Андрея Шептицького. Співробітник референтури 
пропаганди ОУН, у 1943-1944 рр. – редактор підпільних видань 
«За Самостійну Україну», «За Українську Державу», «Український 
перець», публіцист, письменник. Учасник ІІІ НВЗ ОУН (21-
25.08.1943), член Головної ради. Учасник І Конференції поне-
волених народів Сходу Європи та Азії (21-22.11.1943), учасник 
І Великого збору Української головної визвольної ради, член УГВР, 
голова Бюро інформації УГВР. Підполковник-політвиховник УПА 
(посмертно), відзначений Срібним хрестом заслуги (12.10.1952, 
посмертно). Загинув у бою, похований у с. Юшківці.

Порплиця Василь Олексійович («Байда»; 1922, с. Хорос
тець Козівського  р-ну Тернопільської  обл.  – 23.07.1953, 
с.  Травотолоки Зборівського  р-ну Тернопільської  обл.). Освіта 
середня. У підпіллі ОУН із 1943 р. Керівник зв’язку Василя Кука – 
«Леміша» (1944-1953). Загинув у бою з опергрупою МДБ, застре-
лився, щоб не потрапити живим у руки ворога.

Примас Микола Антонович («Чумак»; агентурне псевдо в 
КДБ «Карпо»; 1921, с. Антонівці Шумського р-ну Тернопільської 
обл. – ?). Бойовик члена Проводу ОУН Василя Галаси – «Орлана». 
Відзначений Срібним хрестом заслуги (15.06.1952). Затриманий 
спецгрупою МДБ 11.07.1953 р. біля с. Ямпіль Білогірського р-ну 
Хмельницької обл. Пішов на співпрацю з ворогом. У вересні 
1953  р. завербований органами МВС як агент під псевдонімом 
«Карпо». 23.05.1954  р., як спецагент КДБ, брав безпосередню 
участь у захопленні керівника збройного підпілля ОУН в Україні 
Василя Кука – «Леміша».

Пришляк Григорій Васильович («Вайс», «Вільховий», 
«Маріян», «Мікушка», «Сірник»; 20.04.1913, с.  Новосілки 
Буського  р-ну Львівської  обл.  – 20.09.2002, м.  Львів). Освіта 
середня  – закінчив гімназію у Львові. Член «Пласту», УВО, 
ОУН (1929), робітничого товариства «Сила». Відбув строкову 
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службу у польській армії. Член Кам’янка-Струмилівської пові-
тової екзекутиви ОУН (1932-?). Політв’язень польських тюрем 
(1930, 1932). 26.11.1938 р. заарештований польською поліцією, 
засуджений на сім років ув’язнення, вийшов на волю у вересні 
1939  р. У 1939-1941 рр. перебував на еміграції. Референт СБ 
ОУН у м. Кракові (1940-1941), референт СБ крайового проводу 
ОУН на Німеччину (1941), референт СБ крайового проводу ОУН 
на ЗУЗ (1941-03.1944), керівник інформаційно-розвідувального 
відділу референтури СБ крайового проводу ОУН ЗУЗ (1944-
1945), провідник особливої групи ОУН у Львові (1945-1946). 
8.05.1946  р. заарештований МДБ. 7.02.1947  р. ВТ військ МВС 
Київської обл. засуджений за ст. 54-1а, 54-11 КК УРСР до вищої 
міри покарання – розстрілу, яку 10.06.1947 р. було замінено на 
25 років ВТТ з обмеженням у правах на 5 років. Вийшов на волю 
20.07.1971 р.

Пришляк Євген-Андрій Степанович («Руслан», 
«Чернець», «Чорнота», «Ярема», «А6», «А6//3», «А-25», «АБ», 
«АБ/13» (1949-1950), «АБ/31», «Л-25», «88/4», «147», «77/7», 
«77/8»; 13.12.1913, м.  Миколаїв Львівської  обл.  – 3.12.1987, 
м.  Миколаїв Львівської  обл.). Народився у сім’ї землевласни-
ка та власника цементного заводу. Освіта  – середня. Закінчив 
Торговельну школу у Львові (1930). Член ОУН (1929). Керівник 
Миколаївського підрайонного (1930-1933), Миколаївського 
районного (1933-1935) проводів ОУН. У 1935  р. заарешто-
ваний польською поліцією і в березні 1936  р. засуджений до 
6 років ув’язнення. Референт пропаганди та Юнацтва ОУН 
Миколаївського повітового проводу ОУН (?-09.1939). У 1939-
1941 рр. – на еміграції. Учасник похідної групи ОУН (літо 1941). 
Військовий референт Стрийського окружного проводу ОУН 
(1941 – осінь 1942). На нелегальному становищі з осені 1943 р. 
Співробітник референтури СБ Дрогобицького обласного прово-
ду ОУН (осінь 1943 – літо 1944), комендант боївки референтури 
СБ Дрогобицького обласного проводу ОУН (літо 1944 – 02.1945), 
референт СБ Самбірського (02.-09.1945), Дрогобицького 
(09.1945-07.1947), Львівського (07.1947  – поч. 1949) окружних 
проводів ОУН, референт СБ Львівського крайового проводу ОУН 
(поч. 1949 – 05.1951). Керівник Львівського крайового проводу 
ОУН (05.1951-22.01.1952). Без свідомості захоплений співробіт-
никами МДБ 25.01.1952 р. Заарештований 27.01.1952 р. УМДБ 
у Львівській  обл. Військовим трибуналом Прикарпатського вій-
ськового округу 12.11.1952  р. за ст. 54-1а, 54-8, 54-9 та 54-11 
КК УРСР засуджений до вищої міри покарання  – розстрілу, 
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яку згодом було замінено на 25 років ув’язнення. Відбув 11 
років у Володимирській в’язниці та 14 років  – у таборах. Брав 
участь в акціях непокори в Пермському таборі № 35. Звільнений 
25.01.1977  р. Не реабілітований. Поручник СБ (22.01.1948), 
сотник-політвиховник УПА (14.10.1951).

Прокопишин Іван («Бурлан», «Буря», «Модест», «Прокіп», 
«Григор», «БМ», «306», «343», «579», «1516», «1919»; 1921, 
с.  Мирне Підгаєцького  р-ну Тернопільської  обл.  – 6.11.1951, 
прис.  Підболото біля с.  Темногайці Шумського  р-ну Терно
пільської обл.). Освіта – середня. Закінчив Бережанську гімназію 
(1943). Референт Юнацтва Тернопільського обласного проводу 
ОУН (1943), другий організаційний референт Тернопільського 
обласного проводу ОУН (поч.1944 – весна 1945), організаційний 
референт Подільського крайового проводу ОУН (весна 1945  – 
11.1951), неодноразово виконував обов’язки крайового провід-
ника (2-га пол. 1947, з весни 1951); сотник-політвиховник УПА 
(20.10.1951); відзначений Срібним хрестом бойової заслуги 
1-го класу (20.06.1952), Срібним хрестом заслуги (25.07.1950), 
Бронзовим хрестом заслуги (6.06.1948), медаллю «За боротьбу 
в особливо важких умовах» (5.09.1950).

Рак Ярослав Антонович («Мортек»; 28(29).07.1908, 
м. Винники Львівської міськради Львівської обл. – 8(11).11.1989, 
м. Нью-Йорк, США). Член «Пласту». Освіта вища. Магістр права. 
Голова УССК у Львові, член проводу Українського Спортового 
Союзу, спортивний референт Студентської Репрезентації СУСОП 
(1931-1932). Член ОУН, зв’язковий між КЕ ОУН ЗУЗ і ПУН, імовір-
но, в кінці червня 1934 р. призначений референтом пропаганди 
КЕ ОУН ЗУЗ, заарештований польською поліцією 25.09.1934 р., 
засуджений на Варшавському процесі 13.01.1936  р. до 7 років 
ув’язнення; апеляційним судом 28.04.1936  р. вирок змінено на 
6 років ув’язнення, на підставі амністійного закону скорочено до 
4 років. Керівник відділу молоді УЦК в Кракові (1939-1940), член 
Революційного Проводу ОУН (02.1940-04.1941), учасник II ВЗ 
ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), член УНК в Кракові (06.1941). 
Заарештований гестапо 1941 р., політв’язень концтабору Аушвіц 
(30.09.1942-19.12.1944). На еміграції в Німеччині та США, дій-
сний член НТШ. Керівник відділу молоді ЦПУЕ в Німеччині (1945-
1948), голова Координаційної Виховно-Освітньої Ради при УККА 
(з 1970), голова Головного Суду і Головної Ради ОУН. Похований 
в Саут Банд-Бруку (штат Нью-Джерсі).

Ребет Дарія Михайлівна («Орлян», «Роберт»; 26.02.1913, 
м. Кіцмань Чернівецької обл. – 5.01.1992, м. Мюнхен, Німеччина). 
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Освіта вища. Магістр права. Член «Пласту» в Стрию, УВО 
(1928), ОУН (1929). Референт Юнацтва повітової екзекутиви 
ОУН (1929-1932), провідник Стрийської повітової екзекутиви 
ОУН (1933-1934), жіночий референт Стрийської окружної екзе-
кутиви ОУН (1933-1934), керівник цього ж проводу (весна-літо 
1934), референт Юнацтва крайової екзекутиви ОУН ЗУЗ та 
відповідальна за зв’язок з Проводом Українських Націоналістів 
(1935-1939). В’язень польських тюрем (22.03. -09.1939). Член 
Крайового проводу ОУН ЗОУЗ у Кракові (1940-1941), учасник 
ІІ ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), політв’язень німецьких 
тюрем (1941). Після звільнення перебувала у підпіллі. Працівник 
референтури пропаганди Проводу ОУН (до 1943), учасник ІІІ 
НВЗ ОУН (21-25.08.1943), де була обрана членом Проводу ОУН. 
Член Ініціативного Комітету для створення УГВР (03.-07.1944), 
учасник І ВЗ УГВР (11-15.07.1944), обрана членом Президії 
УГВР. У складі ЗП УГВР виїхала на еміграцію. Жила у Німеччині. 
Член Політичної Ради ОУН(з) (з 1954), її голова (від 1979). Автор 
спогадів.

Ребет Лев-Роман Mиxaйлович («Кіл», «Кліщ», «Левко», 
«Лисий», «Стар»; 3.03.1912, м. Стрий Львівської обл. – 12.10.1957, 
м. Мюнхен. Німеччина). Закінчив Стрийську гімназію (1930), сту-
дент юридичного факультету Львівського університету. Член 
«Пласту» – 5 курінь ім. кн. Ярослава Осмомисла (Стрий). Член УВО 
(1927), ОУН (1929). Повітовий провідник ОУН Стрийщини (1930-
1932), окружний провідник ОУН Стрийщини (1933, 1935), крайо-
вий провідник ОУН ЗУЗ (1935-02.1939). Політв’язень польських 
тюрем (1939). Учасник II ВЗ ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941). 
Перший заступник Голови УДП (1941), політв’язень німецьких 
тюрем і концтабору Аушвіц (15.09.1941-1944). Голова Головного 
Суду ЗЧ ОУН (1945-1948). Член опозиції до проводу ЗЧ ОУН (з 
02.1948). Керівник ОУН(з) від 1954 р., головний редактор журна-
лу «Український самостійник» (1955-1957). Захистив докторську 
дисертацію на тему «Держава і нація» (1949), викладач права в 
УВУ, доцент (1952), професор (1954). Автор праць «Формування 
української нації» (1951), «Теорія нації» (1956), спогадів «Світло і 
тіні ОУН» (1954). Вбитий більшовицьким агентом. Похований на 
цвинтарі Вальдфрідгоф у Мюнхені.

Рибак Станіслав Петрович («Високий», «Карпо», «Чалий»; 
1922, с.  Митниця Підволочиського  р-ну  Тернопільської  обл.  – 
23.05.1952, біля с.  Чернихів Зборівського  р-ну Терно
пільської  обл.). Під час німецької окупації навчався у м.  Львові. 
Учасник збройного підпілля ОУН із 1944 р. Керівник Зборівського 
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(1948-1949) та Залозецького (кін. 1949  – 1952) районних про-
водів ОУН.

Римик Марія Марківна («Маруся», «Наталка»; 10.09.1915, 
с.  Біла Чортківського  р-ну Тернопільської  обл.  – ?). Член ОУН 
(1939), зв’язкова Василя Охримовича – «Пилипа» в часі німецької 
окупації, Головного командира УПА Романа Шухевича – «Тараса 
Чупринки». Заарештована органами НКДБ у серпні 1945 р. Пішла 
на співпрацю з ворогом. Подальша доля не встановлена.

Робітницький Володимир Микитович (7.09.1912, 
с.  Адамків Рівненського  р-ну Рівненської  обл.  – 25.08.1941, 
м. Львів). Навчався у Рівненській гімназії. Член «Пласту» (Рівне), 
УВО, ОУН (з 1929). Керівник ОУН в селі, згодом в Клеванському 
р-ні, повітовий провідник Рівненщини і Костопільщини (1934-
1936), окружний (обласний) провідник ОУН Рівненщини (1936-
1937). Політв’язень польських тюрем (літо 1937  – 09.1939), 
засуджений на Рівненському процесі 22-26.05.1939  р. до 10 
років ув’язнення. Окружний провідник Рівненщини (1940), сус-
пільний референт ОУН на Волині (10.-12.1940), крайовий провід-
ник ПЗУЗ (кін. 1940 – літо 1941). Помер у лікарні через підірване 
підпіллям здоров’я, за іншою версією – отруєний. Похований на 
Янівському цвинтарі у Львові.

Савчин (у заміжжі  – Галаса, Пискір) Марія Петрівна 
(«Зірка», «Марічка»; 1.10.1925 с.  Задвір’я Буського  р-ну 
Львівської обл. – 22.04.2013, США). Освіта – середня. Навчалась 
у Львівській академічній гімназії (1938-1939), Торговельній 
школі у Львові (1942-1943), Перемиській гімназії (1943-1944). 
Член ОУН з 1939  р. Провідниця Юначок Торговельної школи у 
м. Львові (1942), зв’язкова референта СБ Крайового проводу ОУН 
Григорія Пришляка – «Мікушки» (1942-1943), секретар референ-
та СБ обласного проводу ОУН на Перемищині Миколи Дудки  – 
«Соловія» (1944), розвідниця та санітарка сотні УПА «Черника» 
(1944), зв’язкова командира ВО 6 «Кулі» (1944), референт УЧХ 
Перемиського надрайонного проводу ОУН (1945), співробітниця 
лінії зв’язку (1945-1946). 27.05.1945 р. вийшла заміж за Василя 
Галасу – «Орлана». Співробітниця ГОСП (осінь 1947 – 05.1948). 
Політв’язень польських та радянських тюрем (05.1947, 01.1949, 
07.1953-08.1954). Захоплена спецгрупою МДБ 11.07.1953  р. 
Заарештована 14.07.1953 р. МДБ УРСР. Звільнена 16.08.1954 р. 
Тоді ж відправлена органами КДБ в Західну Німеччину для нала-
годження контактів з представниками ЗП УГВР. Зголосилась до 
СБ ОУН та розповіла про своє завдання. Залишилася на емігра-
ції, з 1955  р.  – у США. Відзначена Бронзовим хрестом заслуги 
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(20.06.1952), медаллю «За боротьбу в особливо важких умовах» 
(1952), Срібною зіркою за рани.

Савчук Степан («Наливайко»; ?  – літо 1945, Львівщина). 
Офіцер підрозділу поліції «Шуцманшафт» у Вінниці та Білорусії 
(1942-1943). В УПА із грудня 1943 р. – командир сотні, а відтак 
куреня УПА-Південь (01.1944 – літо 1945). «В темну» використа-
ний агентурно-бойовою групою НКДБ УРСР для проникнення у 
зв’язки керівництва збройного підпілля на Волині та в Галичині 
(весна-літо 1945), захоплений у полон АБГ, завербований та ске-
рований у підпілля. Захоплений СБ ОУН та після слідства та суду 
страчений.

Сак Пантелеймон («Всеволод», «Коваль», «Могила», 
«Сила»; 1905, Київщина – весна 1943, м. Київ). У 1930 р. закінчив 
інститут народної освіти, вчитель у київських школах. У 1939  р. 
скерований у Західну Україну, директор школи у Львові. Член 
ОУН із 1940 р., учасник похідних груп ОУН 1941 р., восени аре-
штований гестапо, втік. Викладав історію в інституті у Києві. Член 
крайового проводу, у 1942-1943 рр. крайовий провідник ПСУЗ. 
Редактор підпільного видання «За самостійну Україну», автор 
брошур, статей, відозв, праці «Україна, якою є і якою буде». 
Заарештований німцями навесні 1943  р., розстріляний у київ-
ській тюрмі.

Салата Микола («Бурий», «Довгий», «Кавка», «Павук», 
«00-2»; 1921, с. Гільча Здолбунівського р-ну Рівненської обл. – 
1.09.1953, с. Лідихів Кременецького р-ну Тернопільської обл.). 
Керівник кур’єрської групи, яка обслуговувала керівника зброй-
ного підпілля ОУН В. Кука – «Леміша». Загинув внаслідок зради у 
бою з оперативною групою МДБ.

Семенко Ярослав Іванович («Андрій», «Дем’ян»; 1924 р., 
с.  Зозулі Золочівського  р-ну Львівської  обл.  – 25.11.1951, 
с.  Ремезівці Золочівського  р-ну Львівської  обл.). Член ОУН з 
1942  р. За часів німецької окупації працював в Золочівській 
друкарні. На нелегальному становищі від літа 1944  р. Діяв на 
Глинянщині чи Поморянщині (літо 1944  – кін. 1944), зв’язковий 
при Золочівському надрайонному проводі ОУН (поч. 1945  – 
09.1946), охоронець Василя Кука – «Леміша» (осінь 1946 – 1949), 
керівник Поморянського районного проводу ОУН (1950), орга-
нізаційний референт Золочівського надрайонного проводу 
ОУН (?-11.1951). Відзначений Вирізненням у наказі керівника 
Золочівського окружного проводу ОУН ч. 1/52 від 5.08.1952 р.

Семків Данило Михайлович («Данило»; 1927, с. Васючин 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 27.09.1953, 
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с. Колоколин Рогатинського р-ну Івано-Франківської обл.). Член 
Юнацтва ОУН. Вояк УПА з 1943 р., стрілець сотні УПА «Полтавці». 
Керівник Букачівського районного проводу ОУН (?-09.1953). 
Загинув у бою з облавниками.

Семчишин Тимофій Євстахійович («Білий», «Мирослав 
Річка», «Річка», «Сагайдачний», «Стогін», «Тиміш», «Турча
нович Шимон Євстахійович», «Шелест», «Юрій Іванович», 
«Ярема»;1915, с.  Кульчиці Самбірського  р-ну Львівської  обл.  – 
25.10.1946, м.  Київ). Освіта вища. Член «Пласту», Юнацтва ОУН 
(1933), ОУН (1935), член проводу студентського сектора КЕ ОУН на 
ЗУЗ (1937-1939). В’язень польських тюрем (03.-09.1939). Керівник 
окружного проводу ОУН Лемківщини (кін. 1939 – 06.1941), учасник 
II Великого Збору ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941), провідник 
III Південної похідної групи ОУН (літо 1941), заступник керівника 
Південного крайового проводу ОУН з центром у Дніпропетровську 
(09.1941-01.1942). У січні 1942  р. заарештований гестапо в 
Кривому Розі. Втік з тюрми у Дніпропетровську 26.10.1942  р. 
Керівник обласного проводу ОУН у «Трансністрії» (11.1942-
03.1944). У жовтні 1943 р. ненадовго заарештований румунською 
сигуранцою. Учасник переговорів ОУН з військово-політичними 
колами Румунії (1943-1944). 2.09.1944  р. затриманий чекістами 
у Бухаресті (Румунія); 9.09.1944  р. заарештований опергрупою 
Управління «СМЕРШ» 2-го Українського фронту. 1.12.1945  р. ВТ 
військ НКВС Київської області засуджений за ст. 54-1а, 54-2, 54-11 
КК УРСР на 10 років ВТТ. Вирок відмінено і 26.04.1946 р. ВТ військ 
НКВС Київської області засуджений за ст. 54-2, 54-11 КК УРСР до 
ВМП – розстрілу. Страчений.

Сеник Омелян («Біляк», «Брощак», «Гриб», «Грибівський», 
«Канцлер», «Кащук», «Урбан», «Урбанський»; 19.01.1891, 
м.  Яворів Львівської  обл.  – 30.08.1941, м.  Житомир). Вояк 
австрійської армії, сотник УГА. Член УВО (1921), входив до 
Начальної та Крайової Команди УВО, бойовий референт кра-
йової команди УВО (1924), член Летючої бригади УВО (1924-
1926), технічний редактор журналу «Сурма» (1927), крайовий 
комендант УВО (лютий 1929 – кін. 1929). Член ПУН (1927-1941). 
Учасник Конгресу українських націоналістів у Відні (1929), голо-
ва II ВЗУН у Римі (08.1938), керівник Основної похідної групи 
ОУН(м) у 1941 р. Загинув за нез’ясованих обставин, похований 
в Житомирі.

Сенюк Михайло Григорович («Скритий», «Скритний»; 1913 
(1915?), с.  Різдвяни Галицького  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 
23.12.1951, біля с. Новошини Жидачівського р-ну Львівської обл.). 
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Член ОУН із 1930-х рр., тоді ж ув’язнений за націоналістичну 
діяльність. Провідник Букачівського районного проводу ОУН. 
Загинув у криївці разом з П. Федуном – «Полтавою», застрелив-
ся. Закопаний співробітниками МДБ 28.12.1951 р. у триметровій 
ямі з негашеним вапном на території «об’єкту № 39» УМДБ у 
Львівській області.

Сидор Василь Дмитрович («Вишитий», «Зов», «Конрад», 
«Кравс», «Крегул», «Лісовик», «Ростислав Вишитий», 
«Шелест», «Ш.», «75», «808», «0204», «02/8»; 24.02.1910, 
с.  Спасів Сокальського  р-ну Львівської  обл.  – 14.04.1949, біля 
смт. Перегінське Рожнятівського  р-ну Івано-Франківської  обл.). 
Закінчив Перемиську гімназію (1931), навчався в школі підхо-
рунжих польської армії. Член «Пласту» (Сокаль), член ОВКУГ, 
в ОУН від 1929  р. Член повітового проводу ОУН Сокальщини 
(до 1934), засуджений у Львові у лютому 1935  р. до 4 років 
ув’язнення, вийшов на волю у вересні 1936 р. Бойовий референт 
Сокальського повітового проводу ОУН (1936), член Сокальського 
окружного проводу ОУН (1937), військовий референт КЕ ОУН 
ПЗУЗ (1936-1937). Член «Просвіти», керівник районної молочар-
ні у с.  Перв’ятичі біля Сокаля (до 1937). Знову заарештований 
5.08.1937 р., вийшов на волю у вересні 1939 р. Учасник II ВЗ ОУН у 
Кракові (31.03.-3.04.1941), викладач на старшинських курсах ОУН 
у Кракові (1940-1941). Командир сотні батальйону «Нахтіґаль» 
(05.-08.1941) і 201 батальйону «Шуцманшафт» (10.1941-12.1942), 
поручник. Один з організаторів і керівників УПА на Волині та 
в Галичині  – керівник військового осередку при Проводі ОУН 
(02.-05.1943), шеф КВШ УПА на Волині (05.-08.1943) в ранзі 
майора (8.07.1943), член ГВШ УПА (1943-04.1949), командир 
УПА-Захід (26.01.1944-04.1949), заступник Головного командира 
УПА. Член крайового проводу ОУН ЗУЗ (поч. 1944 – 04.1949), член 
Проводу ОУН (1947-04.1949), генеральний суддя ОУН, керівник 
Карпатського крайового проводу ОУН (1947-04.1949). Загинув у 
бою зі спецгрупою МДБ при обороні криївки в долині р. Лімниці. 
Майор (26.01.1944), полковник УПА (15.02.1946); відзначений 
Срібним хрестом бойової заслуги 1-го класу (25.04.1945).

Сікута Йосип («Зенко»; ? – ?). Учасник збройного підпілля 
ОУН із грудня 1952 р. Бойовик керівника Бурштинського район-
ного проводу ОУН Миколи Денеги  – «Білого». Подальша доля 
невідома.

Скасків Галина Григорівна («Віра», «Уляна»; ?, с. Божиків 
Бережанського р-ну Тернопільської обл. – ?). Член ОУН із 
1941  р. Референт Юнацтва повітового проводу ОУН, а відтак 
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співробітниця референтури Юнацтва Бережанського окруж-
ного проводу ОУН (осінь 1944 – весна 1945), зв’язкова члена 
Проводу ОУН Василя Кука – «Леміша». 25.04.1945 р. заарешто-
вана органами НКВС, а відтак звільнена, отримавши завдання 
допомогти у захопленні В. Кука. Зголосилася до СБ ОУН, пере-
бувала під слідством, а відтак виїхала у м. Львів, де періодич-
но виконувала доручення підпілля. 1.04.1947  р. таємно захо-
плена співробітниками МДБ і завербована як агент «Стрєла». 
8.07.1948 р. заарештована співробітниками УМДБ у Львівській 
обл. за уникання співпраці з органами МДБ і 12.03.1949 р. ОН 
при МДБ СРСР засуджена на 10 років ВТТ. 12.05.1953 р. термін 
покарання було зменшено до фактично відбутого. Звільнена з 
ув’язнення.

Скоробогатий Сильвестр («Арсен», «Граб», «Іскра», 
«Сивий», «Ярослав»; 30.04.1917, с. Метенів Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. – ?). Освіта – незакінчена середня (3 класи 
гімназії). Член т-ва «Просвіта». Член ОУН із 1938 р. У роки пер-
шої більшовицької окупації перебував на еміграції в Польщі, 
звідки повернувся у 1941  р. 20.11.1942  р. у Львові арештова-
ний гестапо, в’язень концтабору Аушвіц (3.10.1943-15.11.1944; 
табірний № 154993). Восени 1944  р. з-поміж інших провідних 
націоналістів звільнений німцями. 27.12.1944  р. у складі групи 
Юрія Лопатинського – «Калини» десантувався в Україні, в око-
лиці Бубнища в Карпатах. Співробітник відділу Центрального 
технічного зв’язку ГВШ УПА (01-03.1945), керівник центрального 
технічного зв’язку Проводу ОУН (03.1945-1946). 21.08.1946  р. 
затриманий співробітниками МДБ у криївці в с. Сков’ятин 
Борщівського р-ну Тернопільської обл. Засуджений військовим 
трибуналом. Звільнений у 1956 р.

Слюзар Дмитро Йосипович («Арпад», «Золотар», 
«Кметь», «Юліан»; 10.10.1919, с.  Бортники Жидачівського  р-ну 
Львівської  обл.  – 19.12.1945, прис. Бесіди с.  Любеля Жовківсь
кого  р-ну Львівської  обл.). Освіта  – незакінчена вища, навчав-
ся на юридичному факультеті Львівського університету (1939-
1940). Член ОУН. 6.09.1940  р. заарештований органами НКВС. 
15-18.01.1941  р. на «Процесі 59-ти» у Львові засуджений до 
розстрілу, який 15.03.1941  р. Колегією Верховного суду СРСР 
замінено на 10 років ВТТ. 5.07.1941  р. втік із Бердичівської 
тюрми та повернувся у рідні терени. Керівник обласного проводу 
ОУН у м. Львові (01.1942-07.1944), керівник Львівського облас-
ного/крайового проводу ОУН (7.07.1944-19.12.1945). Майор-
політвиховник (з датою смерті); відзначений Золотим хрестом 
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заслуги (з датою смерті). Загинув у бою з військами НКВС при 
спробі вирватися з оточення.

Смарж Іван («Помста»; 1926, с. Ропиця Ґурна Горлицького 
пов., Польща – 1951, Коломийський р-н Івано-Франківської обл.). 
Освіта – середня. Член ОУН з 1945 р. Референт господарки СКВ 
7-го району надрайону «Бескид». Заарештований поляками у 
1945  р. та засуджений до 3 років ув’язнення. Після звільнен-
ня перейшов у підпілля та діяв у складі боївки СБ 4-го району 
надрайону «Бескид». 24.08.1948  р. з групою підпільників при-
був у Західну Німеччину. Кур’єр Проводу ЗЧ ОУН до підпілля 
ОУН у Польщі (08.1949-04.1950). У червні 1950  р. разом із 
Євгеном Гурою  – «Славком» в якості кур’єрів доставили пошту 
з Польщі в Україну, а восени того ж року скеровані за кордон – 
до Проводу ЗЧ ОУН, куди щасливо добралися у жовтні 1950  р. 
Закінчив англійську розвідувальну школу (05.1951). Як керівник 
кур’єрської групи Проводу ЗЧ ОУН 15.05.1951 р., десантувався в 
околиці м. Коломиї на Івано-Франківщині, де невдовзі і загинув.

Собчук Павло Остапович («Гриць», «Олесь», «Фанчик»; 
1923, с. Залісці Шумського р-ну Тернопільської обл. – 1.09.1953, 
с.  Лідихів Кременецького  р-ну Тернопільської  обл.). Стрілець 
кур’єрської групи, яка обслуговувала керівника збройного підпіл-
ля ОУН В. Кука – «Леміша». Загинув у бою з оперативною групою 
МДБ внаслідок зради.

Спольський Ярослав-Степан Євстахійович («Бір»; 
10.01.1912, с.  Лавочне Сколівського  р-ну Львівської  обл.  – 
15.09.1968, м.  Торонто, Канада). Закінчив Стрийську гімназію 
(1929), навчався у Краківському і Львівському університетах, 
магістр права (1934). Член «Пласту»  – 2 курінь УУСП Загін 
«Червона калина». Член УВО, ОУН, референт пропаганди КЕ 
ОУН ЗУЗ (сер. 1933 – 06.1934), заарештований польською полі-
цією 15.06.1934  р., засуджений на Львівському процесі 25.05.-
27.06.1936  р. до 7 років ув’язнення, на підставі амністії вирок 
зменшено до 4 років і 8 місяців; засуджений апеляційним судом 
10.12.1936  р. до 5 років ув’язнення, вийшов на волю у черв-
ні 1939  р., знову ув’язнений в концтаборі Береза Картузька у 
вересні 1939  р. Заступник голови Львівської обласної управи 
(літо 1941). На еміграції в Австрії (1945-1948) та Канаді (від 1948), 
активний в громадському і культурному житті.

Старух Ярослав Тимотейович («Вольт», «Гомін», «Дід», 
«Лав», «Максим», «Синій», «Стояр», «Стяг», «Ярлан», «В.»; 
17.11.1910, с.  Золота Слобода Козівського  р-ну Терно
пільської  обл.  – 17.09.1947, біля с.  Монастир на Любачівщині, 
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тепер Польща). Закінчив Бережанську гімназію, навчався на 
факультеті права Львівського університету. Член «Пласту», УВО, 
відтак ОУН, член повітового проводу ОУН Бережанщини. Автор 
«12 прикмет характеру українського націоналіста». Член КЕ ОУН 
ЗУЗ та КЕ ОУН ПЗУЗ (1935-1937), редактор газети «Нове село». 
Політв’язень польських тюрем (1929, 17.06.1934-7.07.1934, 
21.09.1934-1935, 10.1937-09.1939) і концтабору Береза Картузька 
(7.07.1934-21.09.1934), засуджений на Рівненському процесі (22-
26.05.1939) до 13 років ув’язнення. Учасник II ВЗ ОУН у Кракові 
(31.03.-3.04.1941), член УНК у Кракові (06.1941), один з творців 
Акту відновлення Української Держави 30.06.1941  р. у Львові. 
Член Проводу ОУН (1941-1942, 1945-1947). Заарештований 
гестапо 3.12.1942  р., визволений з тюрми боївкою СБ ОУН у 
09.1943  р., керівник радіостанції «Вільна Україна» («Афродита») 
у 10.1943 – сер. 1944 рр., співробітник Головного осередку про-
паганди ОУН (сер. 1944  – 02.1945), крайовий провідник ЗОУЗ 
(Закерзоння) у 1945-1947 рр. Оточений у лісовій криївці разом 
зі співробітниками, підірвав міну й загинув, щоб не потрапити 
живим у руки ворога. Полковник-політвиховник УПА (12.10.1952, 
посмертно); відзначений Золотим хрестом заслуги (7.10.1946).

Стахів Євген Павлович («Борис», «Кравс», «Мака
льондра», «Павлюк», «Стах»; 15.09.1918, м. Перемишль, тепер 
Польща  – 26.01.2014, м.  Нью-Йорк, США). Освіта незакінчена 
вища  – закінчив Перемиську гімназію, навчався у Львівській 
політехніці. Член Юнацтва ОУН (1932), член ОУН (1934). Учасник 
визвольних змагань на Закарпатті (1938-1939). У березні 1939 р. 
потрапив у полон, з якого втік. У 1939-1941 рр.  – на еміграції, 
працював в «Українській пресовій службі». Учасник Південної 
похідної групи ОУН (1941-1943)  – зв’язковий крайового про-
воду ОУН в Дніпропетровську. Після війни проживав у Німеччині 
та США (від 1949). Співробітник ЗП УГВР. У роки незалежнос-
ті України відзначений орденами «За заслуги» та «Ярослава 
Мудрого». Автор спогадів.

Степанюк Олександр Тимофійович («Богун», «Вавилонсь
кий», «Марта», «Матвій», «Мефодій», «Прохор», «Санько», 
«Тетеря», «Тихон», «1015», «1230», «12302», «1915»; 1921, 
с. Стеблі Ковельського р-ну Волинської обл. – 5.05.1952, с. Малий 
Глухів Радомишльського  р-ну Житомирської  обл.). Навчався у 
Ковельській гімназії, де вступив в ОУН. Із жовтня 1939  р. пра-
цював лісником у Скулинському лісництві Ковельського  р-ну 
Волинської обл. Заступник командира боївки ОУН (з весни 1943), 
організаційно-мобілізаційний референт Ковельського район-
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ного проводу ОУН (1943  – весна 1944), керівник Ковельського 
районного (весна 1944  – 1948) та Ковельського надрайонного 
(1948-1949), Білоруського окружного (1949-08.1950) проводів 
ОУН. 15.08.1950  р. разом з групою підпільників перейшов на 
Житомирщину, де очолював Житомирський окружний провід 
ОУН (08.1950-05.1952). Старший булавний, поручник-політви-
ховник УПА (14.10.1951). Відзначений Бронзовим хрестом заслу-
ги (23.10.1948), Срібним хрестом заслуги (15.06.1952, посмерт-
но). Загинув у бою з облавниками. 

Степаняк Михайло Дмитрович («Д. Дмитрів», «Лекс», 
«Сергій»; 1905, с.  Дзвиняч Богородчанського  р-ну Івано-
Франківської обл. – 13.02.1967, с. Дзвиняч Богородчанського р-ну 
Івано-Франківської обл.). Освіта вища. Магістр права. Активний 
діяч «Сельробу» та КПЗУ, за що неодноразово арештований 
польською поліцією (1928-1932). Після закінчення Львівського 
університету (1934) працював в адвокатській фірмі в Бережанах 
(1937-1939). Член ОУН із 1939  р. Керівник ресорту внутрішніх 
справ в Українському Державному Правлінні (літо 1941), старо
ста м. Дрогобич; член Ради сеньйорів та Української національ
ної ради у Львові (1941-1942). керівник крайового проводу ОУН 
на ЗУЗ (1941-1943), член Проводу ОУН (1942-1943), учасник ІІІ 
НВЗ ОУН (1943). Співробітник референтури зовнішніх зв’язків 
Проводу ОУН (1943), член делегації ОУН на переговорах з поль-
ським підпіллям.  Член крайового проводу ОУН на ПЗУЗ, один 
з ініціаторів створення НВРО (1944). Наприкінці липня 1944  р. 
поранений в боях на Рівненщині, 30.07.1944 р. захоплений НКВС. 
26.03.1947 р. ВТ військ МВС Київської області засуджений за ст. 
54-1а, 54-11 КК УРСР до вищої міри покарання – розстрілу, яку 
23.06.1947 р. було замінено 25 роками виправно-трудових табо-
рів з обмеженням у правах на 5 років. Звільнений 12.04.1961 р. 
Реабілітований 3.01.1995 р.

Стецько Ярослав Семенович («Б. Озерський», «Басмач», 
«Є.  Орловський», «Зиновій Карбович», «Карбович», «Лука», 
«Орач»; 19.01.1912, м.  Тернопіль  – 5.07.1986, м.  Мюнхен, 
Німеччина). Закінчив Тернопільську гімназію (1929), студент 
юридичного факультету Краківського університету (1929-1930), 
відтак гуманістичного факультету Львівського університету 
(1930-1934). Член УВО, СУНМ і ОУН, окружний провідник ОУН 
Тернопільщини (1930), заарештований польською поліцією за 
саботажні акції, через кілька місяців звільнений. Ідеологічний і 
вишкільний референт Проводу Юнацтва ОУН ЗУЗ (поч. 1931 – ?), 
редактор журналу «Юнак» (1931-1934), ідеологічний референт КЕ 
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ЗУЗ (1.08.1932-14.06.1934), редактор «Бюлетеня КЕ ОУН на ЗУЗ» 
(1932-1934), учасник Берлінської конференції ОУН (3-6.06.1933). 
Арештований польською поліцією 14.06.1934  р., засуджений на 
Львівському процесі 25.05.-27.06.1936  р. до 5  років ув’язнення, 
на підставі амністії вирок зменшено до 2,5 років, вийшов на волю 
14.12.1936 р., виїхав за кордон у 1937 р. В ув’язненні – керівник 
революційного трибуналу, судив тих, хто зламався під час слідства 
на Варшавському та Львівському процесах. Уповноважений ПУН 
для підготовки великого збору (від 01.1938), учасник II ВЗУН у Римі 
(27.08.1939), член ПУН. Учасник нарад провідного активу в Кракові 
(9-10.02.1940), член Революційного Проводу ОУН (02.1940-
04.1941), учасник II ВЗ ОУН у Кракові (31.03.-3.04.1941), перший 
заступник голови Проводу ОУН. За дорученням ОУН проголосив у 
Львові Акт відновлення Української Держави 30.06.1941 р., очолив 
уряд  – Українське Державне Правління. Заарештований гестапо 
12.07.1941 р. у Львові, політв’язень німецьких тюрем і концтабору 
Заксенгавзен (01.1942 – осінь 1944). Член Проводу ЗЧ ОУН (1945-
1968), провідник ОУН (1968-1986), голова Антибольшевицького 
Блоку Народів (1946-1986), співорганізатор Світової антикому-
ністичної ліги (WACL). Відзначений Золотим хрестом заслуги 
(20.10.1951). Автор спогадів.

Сулятицький Степан Петрович («Данило»; 24.08.1895, 
с.  Середній Березів Косівського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 
1.03.1978, м.  Мюнхен, Німеччина). Освіта вища, доктор наук. 
Учасник Першої світової війни. Сотник УГА. Член УВО та ОУН, 
член Групи націоналістичної молоді в Празі, командант Коша 
Карпатської Січі в Хусті (1938-1939), заступник командира 
«Легіону Сушка» (1939). Керівник військової референтури ПУН, 
інструктор і командир старшинських шкіл ОУН в Кракові (1939-
1940). Учасник похідних груп ОУН(м) (1941). Після війни прожи-
вав у Західній Німеччині.

Сушко Роман Кирилович («Гіполіт», «Дашкевич», 
«Кіндрат», «Кібіц», «Ленін», «Микита», «Сич»; 9.03.1894, 
с. Ременів Кам’янка-Бузького р-ну Львівської обл. – 14.01.1944, 
м.  Львів). Закінчив Філію Академічної гімназії у Львові (1913), 
студент юридичного факультету Львівського університету (1913-
1914). Член «Пласту» – гурток І. Чмоли (Львів). Четар, поручник 
2 сотні 1 полку УСС. Потрапив у російський полон 21.09.1916 р. в 
боях під Лисонею. Співорганізатор формування Січових Стрільців 
у Києві. Командир 1 пішої сотні 1 куреня Січових Стрільців, 1 пішо-
го куреня 1 полку Січових Стрільців, пішого куреня Окремого 
загону Січових Стрільців, 1 дивізії Січових Стрільців Осадного 
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корпусу, Полтавської групи Корпусу Січових Стрільців, 11 пішої 
дивізії Групи Січових Стрільців (1918-1919), член Стрілецької 
Ради. Командир 16 бригади стрілецької січової дивізії, командир 
бригади у повстанчій групі Другого зимового походу. Полковник 
Армії УНР. Співорганізатор УВО, член Начальної Команди УВО, 
крайовий комендант УВО (1927-11.1928, кін. 1929-06.1930), 
учасник II Конференції українських націоналістів (8-9.04.1928), 
заарештований польською поліцією 3.11.1928  р., вийшов на 
волю 2.04.1929 р., знову ув’язнений (1930 – осінь 1931). Учасник 
Берлінської конференції ОУН (3-6.06.1933), відряджений ОУН 
в США (1933-1938). Співробітник військової референтури ПУН 
(1938-1939), командир т. зв. Військових відділів націоналістів 
(ВВН), популярно названих «Легіон Сушка» (1939), крайовий 
провідник ОУН(м) в Кракові (1940) та Львові (1941-1944), член 
ПУН. Застрелений на вулиці Львова за нез’ясованих обставин, 
похований на Личаківському цвинтарі у Львові.

Сціборський Микола Орестович («Богдан», «Житомирсь
кий», «Місько», «Органський», «Рокош», «Юрій»; 28.04.1897, 
м. Житомир – 30.08.1941, м. Житомир). Капітан російської армії, 
підполковник армії УНР (1920). Інтернований у польських таборах 
(1920-1922), відтак на еміграції в Чехословаччині (1922), закінчив 
Українську Господарську Академію в Подєбрадах (1929), інже-
нер-економіст. Керівник Українського національного об’єднання 
(1925), ініціатор створення ЛУН, обраний головою ЛУН (1925), 
член редакційної колегії органу ЛУН «Державна Нація» (1926-
1927), голова СОУН. Учасник 1 та 2 Конференцій Українських 
Націоналістів (1927, 1928), обраний на 1-й конференції полі-
тичним референтом ПУН. Учасник Конгресу Українських 
Націоналістів у Відні, обраний Головою Президії, виголосив 
реферати на теми «Аграрна політика» та «Торгівельна політика», 
обраний організаційним референтом ПУН. Мешкав у Парижі 
(поч. 1930-х), пізніше – у Празі та Відні. Після розколу ОУН пра-
цював в ОУН(м). Автор праці «Націократія» (1935) та ін. Загинув 
за нез’ясованих обставин.

Твердохліб Микола Дмитрович («Грім», «Музика», 
«Петро», «Північ», «ОР-4», «24», «90», «090», «311», «401»; 1910 
(1914?), с. Петрилів Тлумацького р-ну Івано-Франківської обл. – 
17.05.1954, біля с.  Зелена Надвірнянського  р-ну Івано-
Франківської  обл.). Освіта середня. Навчався у гімназії, від-
так  – у торгівельній школі м.  Станіславів. Закінчив школу під-
хорунжих Польської армії. Член ОУН (з 1930-х рр.). Працював у 
крамниці металевих виробів у Станиславові. Провідник ОУН по 
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м.  Станиславів (1938). У 1939-1941 рр. перебував на еміграції, 
вчився у абверівській школі у м. Криниця. Одружений із Ольгою 
Герасимович (літо 1941). Інструктор і командир сотні в старшин-
ській школі «Олені-1» (03.-07.1944), командир ВО  4  «Говерля» 
(07.194404.1954), військовий референт (13.12.1944-05.1954), 
організаційний референт (1947-06.1949), референт СБ (06.1949-
05.1954) та в.о. керівника (поч. 1947, 1953-05.1954) Карпатського 
крайового проводу ОУН. Загинув у криївці разом з дружиною. 
Сотник (27.04.1945), майор УПА (15.02.1946).

Тершаковець Зиновій Григорович («Лисий», «Русич», 
«Федір», «Чагрів», «Червень», «44», «Ф-33»; 19.08.1913, 
с. Якимчиці Городоцького р-ну Львівської обл. – 4.11.1948, біля 
с. Великий Любінь Городоцького р-ну Львівської обл.). Закінчив 
народну школу у с. Якимчиці, Філію Української Академічної гім-
назії у Львові, Люблінський університет, Львівський університет 
(1936). Магістр права. Член ОУН (1929). Працював у легальних 
культурно-просвітницьких та молодіжних організаціях, голова 
Товариства «Сокіл» та гуртка «Рідної школи» у Якимчицях, секре-
тар читальні «Просвіти» у Комарно. Політв’язень польської тюрми 
(1939). Діяв на Холмщині (1939-1941). Працював директором 
школи у с.  Комарів біля м.  Замостя на Холмщині, водночас  – 
районний провідник, повітовий, пізніше референт пропаганди 
обласного проводу ОУН. Учасник похідних груп ОУН (1941), член 
референтури пропаганди Проводу ОУН (1942-1944), керівник 
Городоцького повітового проводу ОУН, організаційний референт 
Городоцького окружного проводу ОУН (1942 – поч. 1944), пізні-
ше  – організаційний референт Львівського окружного проводу 
ОУН. Керівник Дрогобицького обласного проводу ОУН (12.1944 – 
весна 1945), організаційний референт Карпатського крайового 
проводу ОУН (1945-1946), провідник Львівського крайового про-
воду ОУН (1946-1948), командир ВО «Буг» (1947-1948), засно-
вник і редактор журналу «Літопис УПА». Майор-політвиховник 
УПА (12.10.1952, посмертно).

Тимчій Володимир Іванович («Лопатинський», «Євгеній», 
«Володимир Зборівський», «Окулярний», «Сніг»; 28.10.1911, 
с.  Грабовець Стрийського  р-ну Львівської  обл.  – кін. 02.1940, 
с.  Устиянів Нижньоустрицького  р-ну, тепер Польща). Закінчив 
Стрийську гімназію (1932), навчався на факультеті права 
Львівського університету. Член «Пласту», Юнацтва ОУН (1929) 
і ОУН (1932). Провідник ланки Юнацтва у Стрийській гімназії 
(1929-1932), член повітового проводу ОУН Стрийщини (1932-
1934), організаційний референт Стрийської округи (1936-1938) 
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та КЕ ОУН ЗУЗ (02.-06.1939). Крайовий провідник ОУН (06.1939-
02.1940), один з творців революційної ОУН  – учасник нарад 
провідного активу 9-10.02.1940 р., член Революційного Проводу 
ОУН. Загинув при переході кордону в СРСР.

Трофимчук Раїса Петрівна («Касандра»; агентур-
ні псевда в НКДБ-МДБ «Наймичка», «Соломія», «105»; 
1923, с.  Дермань Здолбунівського р-ну Рівненської обл. – ?). 
Народилася у сім’ї сільського вчителя. Освіта – середня. Член 
ОУН із весни 1940 р. Працювала в сітці ОУН м. Рівне (05.1942-
06.1943). 16.06.1943 р. заарештована гестапо, перебувала під 
слідством. Викуплена членами ОУН і у вересні 1943 р. вийшла 
на волю. Політичний референт Здолбунівського надрайонного 
проводу ОУН (10.1943), Зв’язкова керівника крайового прово-
ду ОУН В. Кука – «Леміша» (12.1943-07.1944). Легалізувалася 
у Львові, де працювала статистом Львівського спиртотресту. 
27.08.12944 р. арештована Кременецьким РВ НКДБ та після 
вербовки (псевдонім «Наймичка») звільнена. Від співпраці з 
органами НКДБ уникала за що 13.09.1944 р. була заарешто-
вана у м. Львові. Перебувала під слідством у Львові, Києві, 
пройшла обробку спецзасобом «Бочка». 7.10.1944 р. вдруге 
завербована 4-м Управлінням НКДБ УРСР для боротьби з 
підпіллям ОУН (псевдоніми «Соломія», «105») та звільнена. 
Мешкала у Львові, де закінчила Львівський державний уні-
верситет ім. І. Франка та працювала викладачем Львівського 
політехнічного інституту.

Турчиняк Мирон Степанович («Лука», «Малий», «Юрко»; 
агентурні псевда в КДБ «Богун», «Шостий»; 1918, с. Теребежі 
Буського р-ну Львівської обл. – ?). Освіта – 4 класи народної 
школи. У 1939 р. мобілізований до польської армії і на почат-
ку Другої світової війни потрапив у німецький полон, з якого 
повернувся додому влітку 1941 р. На нелегальному становищі 
з поч. 10.1945 р. Стрілець (1946-1952), а відтак керівник (1953) 
кур’єрської групи Проводу ОУН, яка обслуговувала Василя Кука – 
«Леміша». 6.11.1953 р. за даними раніше затриманого Василя 
Галаси – «Орлана» захоплений у криївці оперативною групою 
МВС. Пішов на співпрацю з ворогом і 10.04.1954 р. був завербо-
ваний під псевдонімом «Богун». 23.05.1954 р., як спецагент КДБ, 
брав безпосередню участь у захопленні керівника збройного під-
пілля ОУН Василя Кука – «Леміша» з його групою.

Федорук Юрій Антонович («Лемко»; 11.03.1921, с. Накваша 
Бродівського р-ну Львівської обл. – 30.07.1944, біля с. Дермань 
Здолбунівського р-ну Рівненської обл.). Народився у сім’ї свяще-
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ника. Освіта незакінчена вища  – навчався на Вищих державних 
технічних фахових курсах у Львові (1942). Член ОУН із 1930-х 
рр. У 1941  р. закінчив підпільні курси «печаткарів» (фахівців із 
підробки документів). Організаційний референт крайового про-
воду Юнацтва ОУН ЗУЗ (1941-1942). У 1942 р. зголосився добро-
вольцем для організаційної роботи в Східній Україні. Референт 
Юнацтва Дніпропетровського обласного проводу ОУН (1942-
1943), референт Юнацтва крайового проводу ОУН ПівдСУЗ 
(1943  – весна 1944). Співробітник виховно-вишкільного відділу 
крайового військового штабу УПА-Південь (весна 1944), керівник 
Генеральної округи ОУН ОСУЗ (із весни 1944). Учасник відомо-
го Гурбенського бою відділів УПА проти внутрішніх військ НКВС 
у квітні 1944  р. Загинув у бою з військами НКВС. Відзначений 
Срібним хрестом заслуги (8.10.1945, посмертно).

Федун Петро Миколайович («Петро Полтава» 
(«П.  М.  Полтава», «П.  Полтава», «П.  П.»), «Волянський» 
(«П. Волянський», «Вол.»), «Зенон», «П. Савчук» («П. М. Сав
чук»), «Север», «75», «81», «99», «101», «123», «126», «143», 
«173», «175», «1000», «311-С», «811-С», «ММ», «Р-1197», 
«Р-17», «Р-35», «С-12»; 23.02.1919, с. Шнирів Бродівського р-ну 
Львівської обл. – 23.12.1951, біля с. Новошини Жидачівського р-ну 
Львівської  обл.). Народився у сім’ї селян Миколи та Парасковії 
Федунів. Освіта  – незакінчена вища. У червні 1940  р. при-
мусово мобілізований до Червоної армії. Відбував службу у 
м.  Павлограді на Дніпропетровщині в артилерійському полку. У 
травні 1941 р. закінчив курси командного складу Червоної армії 
в Одесі, отримавши офіцерське звання. Влітку 1941 р. потрапив 
у німецький полон, після звільнення з якого працював рефе-
рентом УДК у Бродах (10.1941-04.1942). Член ОУН із 1930-х 
рр. Співробітник крайового проводу Юнацтва ОУН ЗУЗ (1942-
03.1944) та редактор журналу «Юнак» (1943-1944), співробітник 
осередку «Зелений гай» референтури пропаганди Крайового 
проводу ОУН ЗУЗ (1944), комендант юнацької школи кадрів у 
Карпатах (05.-07.1944), співробітник референтури політично-
го вишколу Проводу ОУН (11.1944  – весна 1945), начальник 
політвиховного відділу КВШ УПА-Захід (1944-1946), референт 
пропаганди Карпатського крайового проводу ОУН (весна 1945 – 
07.1945), співробітник референтури пропаганди Проводу ОУН 
(1945), референт пропаганди Проводу ОУН (1946-1951), началь-
ник політвиховного відділу ГВШ УПА (1946-1949), керівник ГОСП 
(1946-1951) та Бюра інформації УГВР (1948-1951), член Проводу 
ОУН (із 6.07.1948) та УГВР (від 1950), заступник Головного 
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Командира УПА (з 15.07.1950), заступник Голови Генерального 
Секретаріату УГВР (1951). Редактор періодичних видань зброй-
ного підпілля ОУН: «Ідея і чин» (1946-1947), «Самостійність» 
(1946-1948), «Бюро інформації Української Головної Визвольної 
Ради (УГВР)» (1948-1951), «Осередок пропаганди та інформа-
ції при Проводі Організації Українських Націоналістів (ОУН)» 
(1948-1951), автор понад сорока праць. Загинув у криївці,  – 
застрелився, щоб живим не потрапити в руки ворога. Старший 
булавний (1.10.1944), хорунжий-виховник (15.04.1945), поруч-
ник-виховник (30.06.1945), сотник-виховник (22.01.1946), 
майор (25.07.1950), полковник УПА (20.10.1951). Відзначений 
Срібним хрестом заслуги (22.11.1947), Золотим хрестом заслуги 
(1.11.1950), Золотим хрестом бойової заслуги І кл. (15.06.1952, 
посмертно), медаллю «За боротьбу в особливо важких умовах».

Фенін Михайло («Назар»; 1932, с.  Черніїв Тисмениць
кого р-ну Івано-Франківської обл. – ?). Освіта  – середня. У під-
піллі ОУН із осені 1952  р. Охоронець керівника збройного під-
пілля ОУН в Україні Василя Кука  – «Леміша» (10.1952-05.1954). 
23.05.1954  р. захоплений разом із своїм провідником спец-
групою КДБ УРСР у лісі біля с.  Кругів Золочівського  р-ну на 
Львівщині.

Ференц Ярослав Михайлович («Черник»; ?, Західна 
Україна – ?). Член ОУН. Учасник Південної похідної групи 
ОУН (1941). Легалізувався у м. Олександрія Кіровоградської 
обл., де працював секретарем Олександрійської райуправи. 
Керівник Олександрійського окружного проводу ОУН (?-1943). 
Заарештований німцями. Подальша доля не встановлена.

Фоя Людмила Адамівна («Квітнева», «Мала», «Марія 
Перелесник», «Оксана», «Тітка»; 3.09.1923, с. Топори Ружинсь
кого  р-ну Житомирської  обл.  – 19.07.1950, Невірківський ліс 
Корецького р-ну Рівненської обл.). Народилася у сім’ї службовця 
(за ін. версією – сотника УНР). Із 1932 р. разом із батьками про-
живала на Київщині – у м. Сквира, а відтак – у м. Буча, з листопада 
1941 р. – у м. Києві. Освіта – незакінчена вища. Член ОУН із серпня 
1941 р. Зв’язкова та пропагандист Київського міського проводу 
ОУН. 24.01.1944 р. заарештована 2-м управлінням НКДБ УРСР у 
м. Києві, до 4.04.1944 р. перебувала під слідством. Завербована 
НКДБ в агентурну сітку під кличкою «Апрєльська» та скерована на 
викриття оунівського підпілля на Київщині. У травні 1945 р. зго-
лосилася до СБ ОУН, залучена до оперативної гри проти НКДБ, 
внаслідок якої було знищено ряд радянських агентів. Працювала 
друкаркою при різних повстанських осередках. Редактор під-
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пільного журналу «Молодий революціонер», автор художніх тво-
рів для дітей та юнацтва. Відзначена Золотим хрестом заслуги 
(15.06.1952, посмертно). Будучи оточена оперативно-військо-
вою групою МДБ, застрелилася, щоб живою не потрапити в руки 
ворога.

Фрайт Володимир Васильович («Батько», «Жар», «Вир», 
«Владан», «Владко», «інж.  К.  Владан», «Карб», «Роман», 
«АГБ», «Ст-5», «16», «016», «82», «082», «96», «98»; 1911, 
с.  Лішня Дрогобицького  р-ну Львівської  обл.  – 13.12.1951, 
с.  Сваричів Рожнятівського  р-ну Івано-Франківської  обл.). 
Навчався у Стрийській гімназії, на агрономічному факультеті 
Львівської політехніки (закінчив в час німецької окупації). Член 
ОУН (1930-і). Інструктор Хліборобського вишколу молоді товари-
ства «Сільський господар» у Стрию (1936-1939). Учасник похідних 
груп ОУН (1941), провідник Звягельської округи на Житомирщині 
(08.-09.1941). Редактор осередку пропаганди (1945), референт 
пропаганди (01.1946-05.1949) Дрогобицького окружного про-
воду ОУН, в. о. політвиховника Дрогобицького ТВ УПА «Маківка» 
(І-а пол. 1947). Керівник Дрогобицького (05.1949 – поч. 08.1950) 
та Калуського (поч. 08.1950 – 12.1951) окружних проводів ОУН, 
член Карпатського крайового проводу ОУН (1951). Застрелився 
у криївці, не бажаючи здаватись живим. Відзначений Бронзовим 
хрестом заслуги (30.07.1950). 

Хасевич Ніл Антонович («Бей», «Джміль», «Зот», «Іван-2», 
«КВ-37», «Левко», «Н.Панасенко», «Рибак», «Старий», «141», 
«301», «333», «3-14», «8510» («85-10»); 25.11.1905, с. Дюксин 
Костопільського р-ну Рівненської обл. – 4.03.1952, с. Сухівці 
Рівненського р-ну Рівненської обл.). Народився у сім’ї диякона-
псаломщика. У підлітковому віці втратив ногу. Здобув вищу осві-
ту у Варшавській академії прикладних мистецтв (1926-1935), де 
був активним діячем студентської громади. У міжвоєнний період 
роботи Н. Хасевича експонувалися на 35-ти виставках у Львові, 
Берліні, Празі, Чикаго, Лос-Анджелесі. Нагороджений багатьма 
міжнародними відзнаками: премією Ватикану (1931), дипломом 
Варшавської академії прикладних мистецтв (1932), призом між-
народної виставки гравюр у Варшаві (1937). Після закінчення 
навчання працював учителем у с. Дюксин. Член ОУН із 1930-х рр. 
У липні 1941 р. переїхав до Рівного, де працював референтом 
відділу мистецтв окружної управи, ілюстрував газету «Волинь», 
працював мировим суддею Деражненського р-ну (1.05.1942 – 
весна 1943). У лавах збройного підпілля із весни 1943 р. Член 
редколегії пропагандистських видань ОУН і УПА, зокрема, жур-
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налів «До зброї», «Український перець», «Хрін» та ін. Співробітник 
референтури пропаганди крайового проводу ОУН на ПЗУЗ, а з 
весни 1948 р. водночас керівник графічної ланки крайового про-
воду ОУН на ПЗУЗ, провідний графік збройного підпілля ОУН, 
автор багатьох агітаційних матеріалів, бофонів, ескізів нагород 
тощо. В умовах підпілля підготував групу фахових граверів. Член 
УГВР. Відзначений Бронзовим хрестом заслуги (11.10.1945), 
Срібним хрестом заслуги (6.06.1948), Золотим хрестом заслуги 
та медаллю «За боротьбу в особливо важких умовах». Загинув в 
оточений криївці на господарстві Л. Стацюка, застрелився, щоб 
живим не потрапити в руки ворога.

Хмільовський Микола Іванович, о. («Лаврівський», 
«Аксіос»; 18.05.1880, с.  Покропивна Козівського  р-ну Терно
пільської  обл.  – 30.04.1963, с.  Мшана Городоцького  р-ну 
Львівської  обл.).  Освіта  – вища. Закінчив теологічний факуль-
тет Львівського університету (1905), відтак навчався у Відні, 
де здобув звання доктора богослов’я. У 1906  р. висвячений 
на священика. Працював катехитом школи у м.  Золочів, а від-
так директором гімназії Українського педагогічного товариства. 
Учасник визвольних змагань 1918-1919 рр. – організатор освіт-
ніх закладів, а відтак військовий капелан 4-ї Золочівської бри-
гади УГА (1919). В’язень польського концтабору в с.  Пікуловичі 
поблизу Перемишля (1920), з якого невдовзі звільнений старан-
нями митрополита А.  Шептицького. Займався душпастирською 
працею у Львові (1920), а відтак у Золочеві (до 1930), Мшані. 
Викладач, а відтак директор Малої духовної семінарії у Львові. 
Радник Митрополичої консисторії УГКЦ. Після смерті митропо-
лита А. Шептицького у 1944 р. входив до керівного складу УГКЦ. 
Керівник підпільної УГКЦ (поч. 1946  – 03.1950). Член УГВР із 
1948  р. 31.03.1950  р. заарештований УМДБ у Львівській  обл. і 
запроторений у тюрму на Лонцького у Львові, а відтак етапова-
ний у тюрму м.  Верхньо-Уральська Челябінської  обл. Відхилив 
усі пропозиції перейти на православ’я. Звільнений у 1954  р. і в 
листопаді того ж року приїхав у Мшану, де і поселився на постій-
не проживання.

Ходак Микола («Вихор»; 1919, с. Старі Скоморохи Галиць
кого  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 1952, с.  Нижня Липиця 
Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.). Керівник 
Більшовцівського районного проводу ОУН (?-1952). Загинув у 
бою.

Хома Іван («Богдан», «Ігор», «Кардаш», «Орест», «415»; 
21.12.1920, с.  Мавковичі Городоцького  р-ну Львівської  обл.  – 
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27.06.1975, м. Нью-Йорк, США). Народився у сім’ї селян-реміс-
ників. Освіта  – неповна середня. Член Юнацтва ОУН (1938). На 
нелегальному становищі з 1940 р., тоді ж став членом ОУН. В роки 
німецької окупації за дорученням ОУН працював в поліції у Львові 
та околиці (1941-1944). У підпіллі з квітня 1944 р. – працював при 
штабі організаційно-мобілізаційного референта Самбірського 
окружного проводу ОУН, референта СБ Самбірського районно-
го проводу ОУН (1945-1948). Влітку 1948  р. закінчив курси СБ, 
призначений референтом СБ Турківського надрайонного про-
воду ОУН, функції якого виконував у 08.-09.1949  р. Заступник 
керівника кур’єрської групи Проводу ОУН в Україні, яка восени 
1949  р. доставила підпільну пошту за кордон до Закордонного 
представництва УГВР. 31.05.1950  р. десантувався в Україні з 
американського літака, як керівник кур’єрської групи ЗП УГВР, 
успішно доставивши пошту до Проводу ОУН. У серпні 1950  р. 
вдруге вирушає з поштою на захід, і в жовтні того ж року успіш-
но доставляє її до ЗП УГВР. Втретє готувався до десантування 
в Україні, навчаючись в американській розвідувальній школі в 
Західній Німеччині (05.1951-03.1952), звідки відрахований через 
конфлікт з керівництвом ЗП УГВР. Відтак перебував на еміграції в 
Західній Німеччині, а з 1954 р. – у США. Поручник СБ; двічі відзна-
чений Золотим хрестом бойової заслуги 1-го класу (28.07.1950, 
20.10.1951).

Цісик Олег Омелянович («Гарт», «Карпатець», «Косар», 
«Старий»; 1922, м. Коломия Івано-Франківської обл. – 17.08.1949, 
с.  Кунин Мізоцького  р-ну Рівненської  обл.). Народився у сім’ї 
священика. Закінчив Стрийську гімназію. Навчався в медінститу-
ті. Член ОУН з середини 1930-х років. У роки першої більшовиць-
кої окупації перебував на еміграції в Кракові, де закінчив курси 
радистів. Учасник похідних груп ОУН на Східну Україну (1941). 
Організатор підпілля на Київщині. За різними даними: керівник 
пункту радіозв’язку між УПА на Волині та ГВШ; радист УПА-
Південь, керував навчанням радистів на Тернопільщині, зокре-
ма, в Кременеччині та у с.  Дермань. Керівник Здолбунівського 
районного проводу ОУН (літо 1945  – ?). Двічі нагороджений 
Бронзовим хрестом заслуги (11.10.1945, 12.06.1948). Загинув у 
криївці разом із п’ятьма побратимами.

Цура Михайло Іванович («Зов», «Михайло», «Монах», 
«Прокіп», «Х»; 1920, с.  Белвін, Подкарпатске в-во, Польща  – 
27.02.1953, с. Волощина Перемишлянського р-ну Львівської обл.). 
Освіта  – незакінчена вища. Закінчив Перемиську гімназію, 
навчався у Львівському медичному інституті (1940-?). Член ОУН. 
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На нелегальному становищі із 1942 р. Чотовий політвиховник, а 
з 1946 р. працював у тереновій сітці ОУН. Керівник Бібрецького 
надрайонного проводу ОУН (кін. 1947 – 02.1953). Загинув у бою 
з військами МДБ в оточеному господарстві.

Чемеринський Орест («Р.  Керч», «Ярослав Оршан»; 
23.11.1911, м.  Глиняни Золочівського  р-ну Львівської  обл.  – 
сер. 02.1942, м.  Київ). Член «Пласту»  – 15 курінь ім.  П.  Орлика 
(Золочів). Закінчив Філію Академічної гімназії у Львові (1929). 
Голова Студентської громади в Золочеві. Член ОУН. В’язень 
польських тюрем (5.10.1931-?, 25.12.1932-1933). Під час грома-
дянської війни в Іспанії 1936-1939 рр. акредитований як журналіст 
при штабі ген. Ф.  Франко. Керівник Націоналістичної пресової 
служби в Берліні (1935-1940), член спеціальної комісії Проводу 
ОУН для справ Карпатської України (від 1937), учасник ІІ ВЗ ОУН 
у Римі (1939). Заступник референта культурно-освітньої праці 
ПУН (1941). Учасник похідних груп ОУН(м), співредактор газети 
«Українське слово» в Києві (1941). 12.12.1941 р. заарештований 
німцями у Києві, розстріляний у Бабиному Яру.

Червак Іван Михайлович («Богун», «Дністровий», 
«Луговий», «Олег», «Олесь», «Ясмін», «А-1», «89-В», «77», 
«444», «812», «1648»; 1923, с. Петрилів Тлумацького р-ну Івано-
Франківської  обл.  – 17.03.1953, між селами Зарваниця і Лука 
Золочівського р-ну Львівської обл.). Освіта – незакінчена вища. 
Член ОУН із 1941 р. В підпіллі від 1944 р. Керівник першого району 
Перемиського надрайону («Холодний Яр») Закерзонського краю 
ОУН (1945-08.1947), керівник повстанської групи, що забезпе-
чувала зв’язок між підпіллям ОУН у Польщі та УРСР (осінь 1947 – 
осінь 1948). Організаційний референт Комарнівського (осінь 
1948 – 05.1949), керівник Золочівського (поч. 06.1949 – 07.1950) 
надрайонних проводів ОУН, керівник Золочівського окружного 
проводу ОУН (08.1950-17.03.1953). Поручник-політвиховник УПА 
(22.01.1952). Загинув у криївці. Застрелився, аби не потрапити 
живим у руки ворога.

Чижевський Василь Миколайович («Артим», «Демид», 
«Денис», «Дячук»; 16.04.1913 р., с. Бабин Горішній Калуського 
р-ну Івано-Франківської обл. – 2.05.1948 р., Західна Німеччина). 
Член «Пласту» – 45 курінь ім. кн. Святослава Завойовника 
(с.  Павлівка). Працівник «Кооперативи Здоров’я» у Боднарові 
(1937). Фіксований польською поліцією як член ОУН в жовтні 
1931 р., заарештований польською поліцією у вересні 1937 р. у 
справі підпалу костелу в с. Майдан, вийшов на волю 3.01.1938 р. 
Член обласного проводу ОУН Станиславівщини (03.-12.1940), 



598

учасник II Великого Збору ОУН в Кракові (31.03.-3.04.1941). 
Працівник військового штабу ОУН у Львові (ІІ пол. 1941 р.), вій-
ськовий референт Дрогобицького обласного проводу ОУН (03.-
08.1942), член КВШ ОУН ЗУЗ (1942-1943), ад’ютант крайового 
командира УНС, а відтак командира УПА-Захід (07.1943-05.1944), 
інспектор КВШ УПА-Захід (від 05.1944). Виконував окремі дору-
чення Головного Командування УПА. Хорунжий (1943), поруч-
ник (1944), сотник УПА (1945); відзначений Срібним Хрестом 
бойової заслуги 2-го класу. Заарештований 4.12.1945 р. у Чехії, 
переданий СРСР. Погодився на співпрацю з МДБ. Влітку 1947 р. 
висланий в Західну Німеччину для агентурної роботи, розкрив 
свої завдання перед ЗЧ ОУН та ЗП УГВР. Ліквідований Службою 
безпеки ЗЧ ОУН.

Шанайда Іван Андрійович («Данило», «Нестор», 
«Петро», «Ярослав»; 1915, с. Криве Бережанського р-ну Терно
пільської  обл.  – 26.03.1946, біля с.  Криве Бережанського  р-ну 
Тернопільської  обл.). Член ОУН. Керівник окружної екзекутиви 
ОУН на Тернопільщині (1940-1941), керівник Тернопільського 
обласного/Подільського крайового проводів ОУН (1941-1946). 
Загинув у бою з облавниками.

Шухевич Роман Йосипович («Батько», «Білий», «Василь», 
«Гриць», «Дзвін», «Жар», «Зайчик», «Мамай», «Р.Лозовський», 
«Старий», «Степан», «Тарас Чупринка», «Тур», «Туча», 
«Чернець», «Чумак», «Шуб», «Шух», «Щука», «К-121/7-С», 
«4», «171», «205», «315», «553», «777»; 30.06.1907, м.  Львів  – 
05.03.1950, с. Білогорща біля Львова). Народився в сім’ї інтелі-
гентів. В 1917-1925 рр. навчався у Філії Львівської Академічної 
гімназії, на дорожно-мостовому відділенні Львівської політехніки 
(1926-1934). Водночас  – у Львівській консерваторії. Був актив-
ним членом «Пласту» та різних спортивних товариств. Член УВО 
(1925), ОУН (1929). В 1928-1929 рр. проходив військову службу у 
Польській армії. Брав участь в атентатах, зорганізованих УВО та 
ОУН. В 1930-1934 рр. очолював бойову референтуру Крайової 
екзекутиви ОУН. В’язень польських тюрем (1934-1937). Після 
звільнення за амністією проживав у Львові, де заснував рекламну 
фірму «Фама». У жовтні 1938 р. організував фінансову допомогу 
для діяльності Карпатської Січі, займався відправкою членів ОУН 
на Закарпаття для організації боротьби з угорцями. В грудні 
1938 р. перейшов на Закарпаття, де створив Генеральний штаб 
національної оборони Карпатської України, брав активну участь 
у боях з угорською армією. В 1939  р. перебрався в Австрію, а 
потім у Польщу (м.  Данціґ), де координував організаційними 
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зв’язками із Західною Україною. 10 лютого 1940  р. обраний 
членом Революційного Проводу ОУН та призначений Крайовим 
провідником ЗОУЗ. Учасник нарад II Великого Збору ОУН у квітні 
1941 р. Командував Дружинами українських націоналістів – легі-
оном добровольців у складі Вермахту в 1941-1942 рр. В 1941 р. 
став членом Державного правління в уряді Ярослава Стецька. 
Після закінчення контракту українських легіонерів, втік з-під 
німецького арешту і перейшов у підпілля. З травні 1943 р. – член 
Бюро Проводу ОУН, а в серпні на III Надзвичайному Великому 
Зборі ОУН обраний Головою Бюро Проводу. У вересні 1943  р. 
призначений Головним командиром УПА. В липні 1944 р. обра-
ний Головою Генерального Секретаріату УГВР та Секретарем 
військових справ. Займав ці пости до дня загибелі під час вій-
ськово-чекістської операції в с. Білогорща біля Львова. Генерал-
хорунжий УПА; відзначений Золотим хрестом бойової заслуги 
1-го класу (7.07.1950, посмертно) та Золотим хрестом заслуги 
(7.07.1950, посмертно). 

Якимів Євген Миколайович («Богдан», «Орест»; 1931, 
с.  Колоколин Рогатинського  р-ну Івано-Франківської  обл.  – 
27.09.1953, с.  Колоколин Рогатинського  р-ну Івано-
Франківської  обл.). У підпіллі ОУН із 1948  р. Бойовик керівни-
ка Букачівського районного проводу ОУН Данила Семківа  – 
«Данила». Загинув у бою з облавниками.

Якубовський Володимир Йосипович («Бондаренко», 
«Стрийський»; 1915, м.  Залізці Зборівського  р-ну Терно
пільської обл. – 17.06.1947, біля с. Вівся Козівського р-ну Терно
пільської обл.). Освіта – 7 класів. Закінчив польську школу кадетів 
у Варшаві зі ступенем підхорунжий, а відтак летунську школу у 
Львові. Служив в авіації, звідки був звільнений за відмову запису-
ватися поляком. У 1939 р. повернувся у рідне містечко та включив-
ся у підпільну роботу ОУН. Від 1941 р. працював секретарем збір-
ної громади, проводив спортивні та військові вишколи для молоді. 
Військовий референт Бережанської округи ОУН (1943-03.1944), 
начальник штабу ВО «Лисоня» (12.1943-06.1947), командир під-
старшинської школи ВО «Лисоня» (01.-02.1944), командир куреня 
(05.1944  – поч. 1945), командир ВО 3 «Лисоня» і водночас вій-
ськовий референт Подільського крайового проводу ОУН (11.1944, 
1945-1947). Хорунжий (26.01.1944), поручник (15.04.1945), сотник 
(22.01.1946), майор (22.01.1947), полковник УПА (з датою смер-
ті); відзначений Бронзовим хрестом бойової заслуги (1.01.1945). 
Загинув при спробі прорватися з оточеної криївки. Застрелився, 
щоб живим не потрапити в руки ворога.
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Ярема Григорій Васильович («Зенко», «Діброва»; 1924, 
с.  Новошини Жидачівського  р-ну Львівської  обл.  – 23.12.1951, 
в лісі біля с.  Новошини Жидачівського  р-ну Львівської  обл.). 
Бойовик провідника Журавнівського надрайонного проводу 
ОУН Б.  Зобніва  – «Миронича». Застрелився у криївці разом з 
П.  Федуном  – «Полтавою». Закопаний співробітниками МДБ 
28.12.1951 р. у триметровій ямі з негашеним вапном на території 
«об’єкту № 39» УМДБ у Львівській області. 

Ярий Ріхард («Карпат», «Петро», «Ріко», «Рітмайстер», 
«Річенька»; 14.04.1898, м. Ряшів, Польща – 20.05.1960, м. Відень, 
Австрія). Народився у сім’ї військового. Закінчив військову ака-
демію у Відні (1912), поручник австрійської армії. Командир 
саперної сотні, кінного полку в УГА, сотник УГА та Армії УНР. Член 
Головної Команди УВО, член редакції журналу «Сурма», де відпо-
відав за військову тематику. Учасник 2 Конференції Українських 
Націоналістів у Празі (3-9.04.1928) як представник Головної 
Команди УВО. Учасник Конгресу Українських Націоналістів у Відні 
1929 р. Невдовзі кооптований до ПУН як зв’язковий до Головної 
Команди УВО, член ПУН (1929-1940), член т. зв. Вужчого про-
воду (1934-1939), секретар ОУН в Німеччині (від 1929), голова 
Союзу українських старшин у Німеччині. Учасник II ВЗУН у Римі 
(27.08.1939). Представник ОУН в Німеччині. У 1940-1941 рр. 
очолював бюро ОУН(б) у Відні, співорганізатор батальйону ДУН 
«Роланд», полковник (1941), посол УДП в Японії (1941). Певний 
час перебував у німецьких тюрмах та під наглядом поліції (1941-
1943), після цього відійшов від політичної діяльності. Похований 
на цвинтарі в Пріґліц, Австрія.
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ФОТО

Висиль Кука під час перебування у підпіллі. Початок 1950-х рр.
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Степан Кук, батько

Парасковія Кук, мати
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Кук Филимон (1920-2002)

Кук Ілярій (1915-1938)

Кук Єва (1917-1946)

Кук Іван (1924-1984)
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Картка впису Василя Кука в члени «Пласту». 18.09.1928 р.
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Кук Ілько (1919-1939)

Василь Кук. 1932 р.

Зенон Тарнавський, – гімназійний 
товариш Василя Кука

Василь Кук під час навчання 
у Золочівській гімназії



606

Свідоцтво про закінчення Василем Куком Золочівської гімназії. 1932 р.
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Василь Кук (в центрі з велосипедом) під час подорожі на г. Маківка. 
Травень 1936 р.

Василь Кук під час перебування на конспіративній квартирі на Підгаєччині. 
1937-1939 рр.
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Василь Кук. 1939 р.

Василь Кук під час перебування 
у підпіллі. Кінець 1930-х рр.

Василь Кук. 1940 р.
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Василь Кук і Теофіля Бзова під час прогулянки. Краків, 1940 р.
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Уляна Крюченко – «Оксана», референт 
Юнацтва Криворізького окружного 

проводу ОУН

Петро Дужий – «Дорош», 
організаційний референт і заступник 

провідника ОУН ПівдСУЗ

Осип Безпалько – «Остап», керівник 
Кіровоградського обласного проводу 

ОУН (1942-1943)

Зв’язкова Василя Кука  
Раїса Трофимчук – «Касандра»
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Охоронець (09.1946-1949) Василя Кука 
Ярослав Семенко – «Дем’ян»

Охоронець (03.1946-1948; 
05.1951-12.1952) Василя Кука  

Михайло Заяць – «Зенко»

Боївка охорони Василя Кука – «Леміша». Зліва направо: Володимир Кілярський – 
«Дем’ян», Василь Кузів – «Орач», Василь Порплиця – «Байда», Володимир 

Задвірний – «Довбуш», «Петро», Михайло Заєць – «Зенко»
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Охоронець Василя Кука, а відтак – організаційний референт Золочівського 
надрайонного проводу ОУН Ярослав Семенко – «Андрій» (зліва) та референт 

СБ Золочівського районного проводу ОУН (1947-1949) Мирослав Бучинський – 
«Бусько» (справа)

Керівник Житомирського окружного проводу ОУН Володимир Кудра – «Роман» 
(зліва)
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Роман Кравчук – «Максим», керівник 
збройного підпілля ОУН на ЗУЗ

Володимир Качур – «Лиман», керівник 
Золочівського надрайонного проводу 

ОУН

Керівник Золочівського окружного 
проводу ОУН (1950-1953)  

Іван Червак – «Олесь»

Олексій Демський – «Шувар», керівник 
Рогатинського надрайонного проводу 

ОУН
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Член Проводу ОУН Василь Охримович – «Кузьма». 
Тюремне фото, жовтень 1952 р.

Микола Денега – «Білий», керівник 
Бурштинського районного проводу ОУН

Микола Кривень – «Лесик», бойовик 
керівника Рогатинського районного 

проводу ОУН І. Задорожного – «Сірка»
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Прикмети Василя Кука – «Леміша» 
поширювані органами МДБ під час його розшуку
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Василь Кук під час перебування у підпіллі. 1947 р.
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Провідний ідеолог збройного підпілля 
ОУН Петро Федун – «Полтава»

Головний Командир УПА (1943-1950) 
Роман Шухевич – «Тарас Чупринка»

Обкладинка праці Василя Кука 
«Колгоспне рабство» 1953-го року 

видання
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Наказ Василя Кука – «Василя Коваля» як Головного Командира УПА. 25.05.1951 р.
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Василь Кук. 23.05.1954 р.

Василь Кук. 1959 р.

Василь Кук. 23.05.1954 р.

Василь Кук. 1990-ті рр.



621

Василь Кук з дружиною Уляною та сином Юрієм. 28.03.1971 р.

Василь Кук. Середина 1990-х рр.
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Василь Кук (зліва) та голова Світової ліги українських політичних в’язнів Богдан 
Качор (справа). Київ, 14.09.2004 р.

Пам’ятник Василеві Куку в Красному
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СПИСОК СКОРОЧЕНЬ

«Сельроб» – Українське 
Селянсько-Робітниче Соціа
лістичне Об’єднання

«СМЕРШ» – «Смерть шпіо-
нам», спеціальний підрозділ 
радянської контррозвідки

АБГ – агентурно-бойова група
АБН – Антибільшовицький блок 

народів
АК – Армія Крайова
Арк. – аркуш
Архів ГУМВС ЛО – Архів 

Головного управління Міні
стерства внутрішніх справ 
України у Львівській області

бл. – близько 
в. о. – виконуючий обов’язки 
ВЗ ОУН – Великий збір Орга

нізації українських націона-
лістів

ВЗ УГВР – Великий збір 
Українського головної виз
вольної ради

ВЗУН – Великий збір україн-
ських націоналістів

відп. – відповідальний
ВіН – «Воля і Незалежність»
ВМП – вища міра покарання
ВО – воєнна округа [УПА] 
ВТ – Військовий трибунал
ВТТ – виправно-трудові табо

ри [СРСР] 
ВУЗ – вищий учбовий заклад
г. – год (калька з рос.)
га – гектар 
ГБ – государтвєнная безопас-

ность (калька з рос.) 
ГВШ – головний військовий 

штаб [УПА]
гг. – годи (калька з рос.)

гг. – города (калька з рос.)
ГДА СБУ – Галузевий держав-

ний архів Служби безпеки 
України

Гестапо (Ґестапо) – (Geheime 
Staatspolizei) таємна дер
жавна поліція [Німеччини] 

ГОСП – Головний осередок 
пропаганди 

ГС УГВР – Генеральний секре-
таріат Української головної 
визвольної ради

ГУДМ – Група української дер-
жавницької молоді

ГУНМ – Група української наці-
ональної молоді

Див. – дивись
доп. – доповнене 
ДУН – Дружини українських 

націоналістів
ЖСУ – Жіноча Служба Україні
зам. – замєстітєль (калька з 

рос.) 
ЗОУЗ (Закерзоння) – західні 

окраїни українських земель
ЗП УГВР – Закордонне пред-

ставництво Українського 
головної визвольної ради

ЗУЗ – Західні українські землі 
ЗЧ ОУН – Закордонні частини 

Організації українських наці-
оналістів

им. – імєні (калька з рос.)
ИТЛ – ісправітєльно-трудовиє 

лагєря (калька з рос.)
ім. – імені
ін. – інше, інші 
кв. – квадратний 
КВШ – крайовий військовий 

штаб
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кг – кілограм 
КГБ – Комітєт государственной 

безопасності (калька з рос.)
КДБ – Комітет державної без-

пеки
КЕ – крайова екзикутива
кін. – кінець 
КК – Кримінальний кодекс
кл. – клас 
км – кілометр 
Кн. – книга 
кн. – князь
КП(б)У – Комуністична партія 

(більшовиків) України
КПЗУ – Комуністична партія 

Західної України
КПРС – Комуністична партія 

Радянського Союзу
крб. – карбованець 
ЛУН – Леґія українських наці-

оналістів 
м. – мєстечко (калька з рос.)
м. – місто
МВД – Міністєрство внутрєн-

ніх дєл (калька з рос.)
МВС – Міністерство внутрішніх 

справ 
МГБ – Міністєрство госу-

дарствєнной бєзопасності 
(калька з рос.) 

МДБ – Міністерство держав-
ної безпеки 

МУЗ – Матірні українські землі
нач. – начальник 
НВЗ – надзвичайний великий 

збір
НВРО – Народно-визвольна 

революційна організація
НКВД – Народний комісаріат 

внутрєніх дел (калька з рос.) 
НКВС – Народний комісаріат 

внутрішніх справ 

НКГБ – Народний комісаріат 
государствєнной бєзопас-
ності (калька з рос.)

НКДБ – Народний комісаріат 
державної безпеки

НТШ – Наукове товариство 
імені Т. Шевченка

обл. – область
ОВКУГ – Організація вищих 

кляс українських гімназій
Оп. – опис
Оп. – опис
ОСУЗ – Осередні (центральні) 

і східні українські землі
ОУН – Організація українських 

націоналістів
ОУН(б) – Організація україн-

ських націоналістів (банде-
рівців)

ОУН(з) – Організація україн-
ських націоналістів за кор-
доном

ОУН(м) – Організація україн-
ських націоналістів (мельни-
ківців)

ОУН(р) – Організація україн-
ських націоналістів (револю-
ційна)

ПЗУЗ – Північно-західні укра-
їнські землі

ПівдСУЗ – Південно-східні 
українські землі

пол. – половина 
полк. – полковник
поч. – початок
прис. – присілок
ПСУЗ – Північно-східні україн-

ські землі
ПУН – Провід українських наці-

оналістів
р. – рік
р. – річка
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р-н – район
рр. – роки
РСДРП(меншовиків) – 

Російська соціал-демокра-
тична робітнича партія (мен-
шовиків)

РФ – Російська Федерація
с.  – село
С., с. – сторінка, сторінок
СБ – Служба безпеки
СБУ – Служба безпеки України
СД – (SD – Sicherheitsdienst 

Reichsführer-SS) служба без-
пеки [Німеччини] 1934-1945 
рр. 

сер. – середина
СКВ – самооборонний кущо-

вий відділ
СМ – Совєт Міністров (калька 

з рос.)
смт. – селище міського типу
СОУН – Союз організацій укра-

їнських націоналістів
Спр. – справа
СРСР – Союз радянських соці-

алістичних республік
сс. – сестер 
СССР – Союз совєтськіх соці-

алєстічєскіх рєспублік (каль-
ка з рос.)

ст. – стаття 
СУЗ – Східні українські землі
СУНМ – Союз української наці-

оналістичної молоді
СУПЕ – Союз українських 

пластунів-емігрантів
СУСОП – Союз українських 

студентських організацій під 
Польщею

СШ – середня школа
США – Сполучені Штати Аме

рики

Т. – том 
т. зв. – так званий
ТВ – тактичний відтинок
тис. – тисяч 
УВО – Українська військова 

організація
УВУ – Український вільний уні-

верситет
УВФ – Український визволь-

ний фронт
УГА – Українська галицька 

армія 
УГВР – Українська головна 

визвольна рада
УГКЦ – Українська Греко-Като

лицька Церква
УДК – Український допомого-

вий комітет
УДП – Українське державне 

правління
УК – Уголовний Кодекс (калька 

з рос.)
УККА – Український конгресо-

вий комітет Америки
УКП – Українська комуністична 

партія
Украинска ССР – Украінська 

совєтська соціалєстічєская 
рєспубліка (калька з рос.)

УКУ – Український Католицький 
Університет

УМГБ – Управлєніє Міністєрст
ва государствєнной бєзо-
пасності (калька з рос.)

УМДБ – Управління Міністерст
ва державної безпеки

УНДО – Українське національ
но-демократичне об’єднання 

УНК – Український національ-
ний комітет

УНО – Українське національне 
об’єднання
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УНР – Українська Народна 
Республіка

УНР – Українська Національна 
Рада

УНРада – Українська Націо
нальна Рада

УНС – Українська народна 
самооборона

УПА – Українська повстанська 
армія

УПСР – Українська партія соці-
алістів-революціонерів

УРДП – Українська революцій-
но-демократична партія

УРСР – Українська радянська 
соціалістична республіка

УСРР  – Українська соціаліс-
тична радянська республіка

УСС – Українські січові стрільці

УССР – Украінская Совєтская 
Соціалістічєская Рєспубліка 
(калька з рос.)  

УУСП – Український улад стар-
ших пластунів

УЦК – Український централь-
ний комітет

УЧХ – Український червоний 
хрест

Ф. – фонд
ЦЕСУС – Центральний союз 

українського студентства 
ЦПУЕ – Центральне представ-

ництво української еміграції
ч. – число
ШВО – Штаб воєнної округи
WACL – World Anti-Communist 

League (Світова антикому-
ністична ліга)
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ІНДЕКС

«2-К» – див. Качановський 
Микола

«2-М» – див. Качановський 
Микола

«311-С» – див. Федун Петро 
Миколайович

«38-А» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«811-С» – див. Федун Петро 
Миколайович

«89-В» – див. Червак Іван 
Михайлович

«3-14» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

«00-2» – див. Салата Микола
«02/8» – див. Сидор Василь 

Дмитрович
«8/3» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«4» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«5х5» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«006» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«6» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«77/8» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
«010» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«10» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«77/7» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
«016» – див. Фрайт Володимир 

Васильович
«16» – див. Фрайт Володимир 

Васильович

«17» – див. Кравчук Роман 
Миколайович

«18» – див. Гарабач Василь 
Іванович

«88/4» – див. Пришляк Євген-
Андрій Степанович

«23» – див. Власюк Ігор 
Данилович

«24» – див. Твердохліб Микола 
Дмитрович

«26» – див. Качур Володимир 
Іванович

«27» – див. Гонтар Хризанф
«27» – див. Дендерис Михайло
«43» – див. Бей Василь
«44» – див. Тершаковець 

Зиновій Григорович
«47» – див. Качур Володимир 

Іванович
«47» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«49» – див. Гарабач Василь 

Іванович
«75» – див. Сидор Василь 

Дмитрович
«75» – див. Федун Петро 

Миколайович
«85-10» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
«77» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«77» – див. Маєвський Анатолій 

Васильович
«77» – див. Червак Іван 

Михайлович
«78» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«81» – див. Федун Петро Мико

лайович
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«082» – див. Фрайт Володимир 
Васильович

«82» – див. Фрайт Володимир 
Васильович

«88» – див. Кравчук Роман 
Миколайович

«89» – див. Качановський 
Микола

«090» – див. Твердохліб 
Микола Дмитрович

«90» – див. Твердохліб Микола 
Дмитрович

«96» – див. Фрайт Володимир 
Васильович

«98» – див. Фрайт Володимир 
Васильович

«99» – див. Федун Петро 
Миколайович

«101» – див. Федун Петро 
Миколайович

«105», агент – див. Трофимчук 
Раїса Петрівна

«113» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«123» – див. Федун Петро 
Миколайович

«126» – див. Федун Петро 
Миколайович

«127» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«141» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

«143» – див. Федун Петро 
Миколайович

«147» – див. Пришляк Євген-
Андрій Степанович

«155» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«160» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«171» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

«173» – див. Федун Петро 
Миколайович

«175» – див. Федун Петро 
Миколайович

«179» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«194» – див. Бандера Степан 
Андрійович

«199» – див. Охримович Василь 
Остапович

«201» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«0204» – див. Сидор Василь 
Дмитрович

«205» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

«243» – див. Демський Олексій 
Михайлович

«257» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«259» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«287» – див. Бей Василь
«301» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
«306» – див. Прокопишин Іван
«308» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«311» – див. Твердохліб 

Микола Дмитрович
«315» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«333» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
«343» – див. Прокопишин Іван
«401» – див. Дяків Осип 

Васильович
«401» – див. Твердохліб 

Микола Дмитрович
«0405» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«415» – див. Хома Іван
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«444» – див. Червак Іван 
Михайлович

«54...» 395
«515» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«553» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«579» – див. Прокопишин Іван
«601» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«605» – див. Дяків Осип 

Васильович
«777» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«787» – див. Охримович Василь 

Остапович
«808» – див. Сидор Василь 

Дмитрович
«812» – див. Червак Іван 

Михайлович
«813» – див. Гарабач Василь 

Іванович
«814» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«940» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«987» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«1000» – див. Федун Петро 

Миколайович
«1013» – див. Іванило Михайло 

Іванович
«1015» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«1230» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«1516» – див. Прокопишин Іван
«1648» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«1648» – див. Червак Іван 

Михайлович
«1718» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«1876» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«1910» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«1915» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«1919» – див. Прокопишин Іван
«1920» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«2021» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«3248» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«8510» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
«12302» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«55555» – див. Галаса Василь 

Михайлович
ІІІ округа ОУН на Закерзонні 

544
«VI» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«А. Бабенко» – див. Майстренко 

Іван Васильович
«А.  Власт» – див. Бандера 

Степан Андрійович
«А.  Осипенко» – див. Дяків 

Осип Васильович
«А. С. Борисенко» – див. Воло

шин Ростислав Павлович
«А-1» – див. Червак Іван 

Михайлович
«А-25» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
«А-38» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«А6//3» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
«А6» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
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«АБ/13» – див. Пришляк Євген-
Андрій Степанович

«АБ/31» – див. Пришляк Євген-
Андрій Степанович

«АБ» – див. Пришляк Євген-
Андрій Степанович

«Абвер» 77, 106-108, 124, 238, 
240, 244

1-й р-н Перемиського над-
району («Холодний Яр») 
Закерзонського краю ОУН 
540, 597

2-й р-н надрайону «Лиман» ІІІ 
округи ОУН на Закерзонні 
543-544

3-й р-н Перемиського надра-
йону («Холодний Яр») Закер
зонського краю ОУН 540

4-й р-н надрайону «Бескид» 
585

7-й р-н надрайону «Бескид» 
585

201-й батальйон охоронної 
поліції «Шуцманшафт» 545, 
557, 575, 583

Абезь, селище Кожвинського 
р-ну Комі АРСР, РФ 146

АБН – див. Антибільшовицький 
Блок Народів

«Авгур» – див. Майстренко Іван 
Васильович

Австрія 7, 10, 66, 81, 108, 187, 
277, 279, 297, 565, 567, 585, 
598, 900

«АВТ» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Автономна Республіка Крим 
96, 116, 118

«АГБ» – див. Фрайт Володимир 
Васильович

Адамків, с. Рівненського р-ну 
Рівненської обл. 580

«Аз» – див. Осадца Олексій 
Зиновійович

Азія 230, 535, 537, 565, 570, 
376

АК – див. Армія Крайова 
«Аксіос» – див. Хмільовський 

Микола Іванович
Алдан, м. Якутської АРСР, РФ 

146
Амеліна, співр. КДБ 69, 80, 

102, 194
Америка – див. США
Ангарський ВТТ 562
Англія 56, 57, 71, 74, 491, 517
Андрій, з Левандівки 408
«Андрій» – див. Безпалько 

Осип Миколайович
«Андрій» – див. Мирон Дмитро 

Данилович
«Андрій» – див. Семенко 

Ярослав Іванович
«Андрій», б-к 432, 442, 449, 450
Андріївка, с. Краснянського 

р-ну – див. Мармузовичі, с. 
Буського р-ну

«Андрух» – див. Гайвас Ярослав 
Лук’янович

Андрущак Іван Львович 404, 
405, 408, 416

Андрущак Олексій Левкович – 
див. Андрущак Іван Львович

Андрущишин Зося 353
Анна, з с. Лідихів 468
«Анна» – див. Дидик Галина 

Тимофіївна
Антибільшовицький Блок 

Народів (АБН) 230, 232, 233, 
588

Антоник 511, 512
Антонівці, с. Шумського р-ну 

Тернопільської обл. 22, 39, 
576
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Антонюк Ярослав 530
Антоняк Богдан 295
Антоняк Віра 295
Анучін 479
«Аня» 467
«Апостол» – див. Охримович 

Василь Остапович
«Апрєльська», агент – див. Фоя 

Людмила Адамівна 
Аргентина 7, 9, 10
«Арідник» – див. Климів Іван 

Степанович
«Аркадій Вишгородський» 

– див. Галамай Степан 
Петрович

«Аркадій» – див. Дужий Петро 
Опанасович

Армія Крайова (АК) 230-232 
«Арпад» – див. Слюзар Дмитро 

Йосипович
«Арсен» – див. Дужий Петро 

Опанасович
«Арсен» – див. Скоробогатий 

Сильвестр
Арсенич Микола Васильович 

(«Березовський», «Григір», 
«Дем’ян», «Максим», 
«Микола», «Михайло») 20, 
36, 97, 131, 132, 134, 135, 
214, 242, 311, 327, 357, 530, 
531

«Артем» – див. Дяків Осип 
Васильович

«Артим» – див. Чижевський 
Василь Миколайович

«Архип» – див. Дудар Ярослав 
Іванович

«Ас» – див. Осадца Олексій 
Зиновійович

Аушвіц, концтабір 7, 9, 579, 
554, 564, 578, 579, 584

Афганістан 84, 254, 267, 277, 

500, 520
Афганський кордон – див. 

Афганістан 
«Афродита», радіостанція – 

див. «Вільна Україна», раді-
останція

«Б. Озерський» – див. Стецько 
Ярослав Семенович

«Б.  Улас» – див. Когут Федір 
Іванович

«Б.» – див. Бандера Степан 
Андрійович

«Баба» – див. Бандера Степан 
Андрійович 

«Бабенко» – див. Майстренко 
Іван Васильович

Бабин Горішній, с. Калуського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
597

Бабин Яр 597
Бабій Йосиф 512
Бабухів, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 544, 
546

«Багровий» – див. Бусел Яків 
Григорович

Багряний Іван 78
«Базар», з’єднання УПА 559
Базель, м. Швейцарія 537
«Байда» – див. Порплиця 

Василь Олексійович
«Байда» 467, 468
Байрак» – див. Косарчин 

Ярослав 
Балучин, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 16, 33, 
Банд-Брук, цвинтар, штат 

Нью-Джерсі, США 578
Бандера Степан Андрійович 

(«Баба», «Б.», «Бийлихо», 
«С.  Бийлихо», «А.  Власт», 
«Донат», «Камінь», 
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«Степан Попель», «Ст.», 
«С.А.», «С.А.С.», «Сірий», 
«В.  Тесляр», «Ярич», «194») 
7, 9, 19, 36, 61, 62, 64, 65, 
72, 73, 76, 79, 86, 87, 93, 94, 
107-109, 131, 179, 181, 182, 
184, 238, 245, 310, 347, 348, 
360, 471-473, 531-532

Бандерівці 62, 169, 170, 237-243
Бандигула Юлія 480, 481
Бандура Дмитро Олексійович 

(«Глінка») 526
Бандура Федір Олексійович 

480-483, 526, 527
Бандура, з с. Задністрянське
«Баран» – див. Врецьона Євген 

Омелянович
Барановський – див. Тарнавсь

кий
Барановський Ярослав Воло

димирович («Борис», «Лім
ницький», «Макар», «Оскар», 
«Фіялка», «Фіялкович») 92, 
93, 239, 532

«Бард» – див. Охримович 
Василь Остапович

Баринович Михайло 176, 177
«Басмач» – див. Стецько 

Ярослав Семенович
Басюк Євген 24, 41
Батумі, м., Грузія 316
«Батько» – див. Ковжук Яків 

Іванович
«Батько» – див. Фрайт Воло

димир Васильович
«Батько» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
Баунд-Брук, цвинтар у штаті 

Нью-Джерсі, США 566
Бахманка, с. 474
Безпалько Осип Миколайович 

(«Андрій», «Задорожний», 

«Іван», «Остап») 98, 99, 119, 
532-533, 610

Бей Василь («Вадим», «Гулий», 
«Євшан», «Молдаван», 
«Ткач», «Улас», «43», «287») 
98, 99, 161, 166, 215-217, 
265, 369, 442, 443, 533

«Бей» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

Белвін, с. Подкарпатского 
в-ва, Польща 596

Белз, м. Сокальського р-ну 
Львівської обл. 157, 296

Белзський р-н 296, 298
Белкот Адам 291, 299
Бельгія 183, 568
Беньківці, с. Рогатинського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
54, 177, 192, 199, 271, 505, 
512

Бердичів, м. Житомирської 
обл. 548, 555

Бердичівська тюрма 584
Б е р д и ч і в с ь к и й  р - н 

Житомирської обл. 560
Бережани, м. Тернопільської 

обл. 97, 191, 208, 313, 546, 
569, 571, 573, 587

Бережанська округа ОУН 599
Бережанський ліс 53, 145, 189, 

191, 313, 327, 440
Бережанський окружний про-

від ОУН 24, 41, 382, 539, 548, 
584

Бережанський повітовий про-
від ОУН 586

Бережанський р-н Терно
пільської обл. 97, 127, 191, 
192, 197, 202, 203, 208, 212, 
215, 216, 226, 257, 264, 276, 
303, 311, 313-315, 321, 323, 
324, 332, 371, 379, 386, 387, 



633

390, 394, 407, 416, 434, 440, 
443, 478, 494, 504, 505, 531, 
534, 535, 544, 546, 562, 566, 
570, 573, 583, 598

Бережанщина 411, 434, 539, 586
Береза Картузька, концтабір 

536, 537, 541, 543, 546, 550, 
552, 554, 573, 585, 586

Березівка, прис. с. Скнилів 
Пустомитівського р-ну 
Львівської обл. 538

Березовиця Мала, с. – див. 
Мала Березовиця, с.

«Березовський» – див. Арсенич 
Микола Васильович

«Березюк» – див. Волошин 
Ростислав Павлович

«Берест» – див. Когут Федір 
Іванович

«Берест», спецагент 574
Беримівці, с. Зборівського 

р-ну Тернопільської обл. 568
Берлин, с. Бродівського р-ну 

Львівської обл. 550, 574
Берлін, м., Німеччина 60, 92, 

110, 301, 303, 347, 537, 544, 
550, 561, 594, 597

Бесіди, прис. с. Любеля Жов
ківського р-ну Львівської 
обл. 584

Бєляченко, співр. МДБ 433, 
436

Бзова Філя («Ґава») 18, 34, 609
«Бийлихо» – див. Бандера 

Степан Андрійович
Биков 436
Бискупичі Руські, с. Горохівсь

кого р-ну Волинської обл. 
564

«Бистрий» – див. Гайвас 
Ярослав Лук’янович

«Бистрий», агент МДБ 215

Бишки, с. Козівського р-ну 
Тернопільської обл. 544, 569

Бібрецька повітова екзекутива 
ОУН 549

Бібрецький надрайонний про-
від ОУН 54, 66, 161, 435, 451, 
455, 535, 597

Бібрецький окружний провід 
ОУН 132

Бібрецький р-н Львівської обл. 
315, 317

Бібрецькі ліси 127
Біла Магдалина 408, 416
Біла Церква, м. Київської обл. 

63, 356, 572
Біла, с. Чортківського р-ну 

Тернопільської обл. 580
Білан Микола 476
Білий Камінь, с. Золочівського 

р-ну Львівської обл. 59, 292, 
564

«Білий» – див. Денега Микола 
Михайлович

«Білий» – див. Семчишин 
Тимофій Євстахійович

«Білий» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

Білик Іван («Костя») 120, 329, 
533

Білогірський р-н Хмельницької 
обл. 540, 576

Білогорща, с. біля Львова 546, 
598, 599

Білокриниця, с. Підгаєцького 
р-ну Тернопільської обл. 539 

Білорусія 231, 552, 581
Білоруський окружний провід 

ОУН 587
Білоус Марія 512
«Біляк» – див. Сеник Омелян
Більшовцівський районний 

провід ОУН 504, 506, 511, 
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524, 526, 534, 551, 552, 595
Більшовцівський р-н Станісла

вівської обл. 475, 479, 480, 
482, 489, 506, 508, 511, 526

«Бір» – див. Спольський Ярос
лав-Степан Євстахійович

Бірча, м., Польщі 540 
Благий Зиновій Васильович 

(«Дарій», «Клич», «Марко», 
«Супрун», «Шпак») 215-217, 
348, 349, 533-534

«Блонд» – див. Клячківський 
Дмитро Семенович

«БМ» – див. Прокопишин Іван
Боб’ятин, с. Сокальського р-ну 

Львівської обл. 545
Бовшів, с. Галицького р-ну 

Івано-Франківської обл. 479-
481, 511, 512, 526, 532, 534

«Богдан Калина» – див. Когут 
Федір Іванович

«Богдан Коник» – див. Онуфрик 
Петро Іванович

«Богдан Рубайгада» – див. 
Позичанюк Йосип Іванович

Богдан, з с. Іванчани 431
«Богдан» – див. Гура Євген 

Сильвестрович
«Богдан» – див. Івасів Іван
«Богдан» – див. Козак Микола 

Михайлович
«Богдан» – див. Сціборський 

Микола Орестович
«Богдан» – див. Хома Іван
«Богдан» – див. Якимів Євген 

Миколайович
«Богдан», з Золочівщини 54, 

264, 265, 530
«Богдан», охор. В. Кука 367
Богданівка, місц. у Франківсь

кому та Залізничному р-нах 
м. Львова 226

Богданов – див. Хома Богдан
Богданов Сидор 490
Богородчанський р-н Івано-

Франківської обл. 587
«Богун» – див. ВО «Богун»
«Богун» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«Богун» – див. Червак Іван 

Михайлович
«Богун», агент – див. Турчиняк 

Мирон Степанович
Боднарів, с. Калуського р-ну 

Івано-Франківської обл. 597
«Бодьо», охор. В. Кука 387, 394
«Боєвір» – див. Кіндзірський 

Мирослав Васильович
Божиків, с. Бережанського 

р-ну Тернопільської обл. 390
Бойдуник Осип («Боярський», 

«О. Грузченко», «Денис», 
«Діброва», «О. Михайлович») 
238, 534

Бойко Ксенія Гаврилівна – див. 
Кук Ксенія Гаврилівна 

Болехів, м. Івано-Франківської 
обл. 542

«Бондаренко» – див. Якубовсь
кий Володимир Йосипович

Бордигула Михайло («Остап») 
511, 534

«Борис» – див. Барановський 
Ярослав Володимирович

«Борис» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Борис» – див. Стахів Євген 
Павлович

Борковський Роман 281, 294
Бортків Єфросинія Зиновіївна 

380
Бортків Михайло Федорович 380
Бортники, с. Жидачівського 

р-ну Львівської обл. 584
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Борщівський р-н Тернопіль
ської обл. 584

«Бочка», спецзасіб 591
«Боя» – див. Ковжук Яків Іва

нович
«Боян» – див. Луців Роман 

Олексійович
«Боярський» – див. Бойдуник 

Осип 
Брест-Литовська обл. 99
Брестська обл., Білорусія 530
«Бригада», пункт зв’язку 142
«Бригадир» – див. Кук Василь
Бриґідки, тюрма у Львові 538, 

561
Брно, м. Чехія 536
Броди, м. Львівської обл. 7, 9, 

15, 220, 466, 592
Бродівський надрайонний 

провід ОУН 24, 41
Бродівський р-н Львівської 

обл. 7, 9, 190, 220, 276, 550, 
574, 591, 592

«Бронек», агент – див. Гура Євген
Броніславівка, нім. колонія біля 

с. Метенів Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 54

«Брощак» – див. Сеник Омелян
Бубнище, с. Болехівської місь-

кради Івано-Франківської 
обл. 584 

Буг, р. 118, 545
Будапешт, м., Угорщина 376
Будераж, с. Здолбунівського 

р-ну Рівненської обл. 230
Буенос-Айрес, м., Аргентина 

7-10
«Буйні», сотня УПА 546
«Бук» – див. Грицай Дмитро 

Михайлович
Букачівський районний провід 

ОУН 51, 176, 193, 196, 199, 

202, 253, 257, 267, 270, 439, 
474, 476, 477, 480, 482, 487, 
494, 495, 500, 502, 506, 511, 
512, 520, 524, 574, 582, 583, 
599

Букачівський р-н Станиславів
ської обл. 144, 193, 196, 267, 
269, 270, 276, 474, 475, 477, 
485, 488, 489, 500, 508, 511-
513, 520, 542

Буковина 120, 135, 305, 553
Буковинський обласний провід 

ОУН 553
«Булава» – див. Коцятин Іван 

Дмитрович
Бунтон, м., штат Нью-Йорк, 

США 557
«Бурий» – див. Салата Микола
«Бурлака» – див. Кудра 

Володимир
«Бурлака» – див. Щигельський 

Володимир
«Бурлаки», сотня УПА 575
«Бурлан» – див. Прокопишин 

Іван
Бурмило Емілія 387, 390
Бурмило Олексій («Стир») 189, 

382-386, 388-392, 394-398, 
534

«Бурун» – див. Когут Михайло
Бурштинський районний про-

від ОУН 51, 197, 198, 270, 
475, 489, 490, 495, 496, 501, 
503, 504, 506, 511, 520, 526, 
544, 546, 551, 552, 557, 583, 
615

Б у р ш т и н с ь к и й  р - н 
Станиславівської обл. 176, 
198, 276, 477, 489, 490, 508, 
519

«Буря» – див. Паньків Богдан 
Михайлович
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«Буря» – див. Прокопишин Іван
Бусел Яків Григорович («Багро

вий», «Галина», «Дніпровий», 
«Заславський», «Київський», 
«Роман Галина», «Шахтар») 
22, 39, 63, 97, 534-535

Буський р-н Львівської обл. 14, 
16, 31, 33, 59, 189, 276, 288, 
291-293, 299, 301, 302, 304, 
306, 308, 352, 372, 399, 412, 
419, 421, 423, 427, 429, 537, 
552, 557, 560-562, 576, 580, 
591

«Бусько» – див. Бучинський 
Мирослав

Бутковський Іван 461
Бухало Теодора Трифонівна 

(«Дора») 189, 410, 535
Бухарест, м., Румунія 582
Буча, м. Київської обл. 593
Бучацький р-н Тернопільської 

обл. 551, 565
Бучач, м. Тернопільської обл. 7, 9
Бучинський Мирослав («Бусь

ко») 613
Бучко Іван 244
«В. Маркевич» – див. Ленкавсь

кий Степан Володимирович
«В.  Назаревич» – див. Галаса 

Василь Михайлович
«В.  С.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«В.  Тесляр» – див. Бандера 

Степан Андрійович
«В.» – див. Старух Ярослав 

Тимотейович
«В’юн» – див. Галаса Василь 

Михайлович
В’ятрович Володимир 13, 24, 

30, 41
«Вавилонський» – див. Степа

нюк Олександр Тимофійович

«Вадим» – див. Бей Василь
«Вайс» – див. Пришляк Григо

рій Васильович
Вальдфрідгоф, цвинтар у 

Мюнхені, Німеччина 534, 
564, 579

Ваньо Мирослава 295
Вапівці, с. Перемишльського 

пов. Підкарпатського в-ва, 
Польща 552

Вар’юлопош, концтабір 552
«Варка» – див. Дидик Галина 

Тимофіївна
Варшава, м., Польща 231, 561, 

594, 599
Варшавський процес 532, 549, 

553, 563, 568, 578, 588
«Варяг» – див. Лебедь Микола 

Михайлович
Василюк Наталія 519
«Василь Коваль» – див. Кук 

Василь
«Василь М. Козик» – див. 

Кривошапка Михайло Васи
льович

«Василь» – див. Демчук Іван 
Ілліч

«Василь» – див. Кілярський 
Володимир Йосипович

«Василь» – див. Кравчук Роман 
Миколайович

«Василь» – див. Охримович 
Василь Остапович

«Василь» – див. Шухевич 
Роман Йосипович

«Василь», б-к 432, 442, 449, 450
Васильків, м. Київської обл. 20, 

21, 37, 63, 357, 576
«Васильків» – див. Оленчак 

Теодор
Васловівці, с. Садгірського 

р-ну Чернівецької обл. 553
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Васючин, с. Рогатинського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
199, 267, 269, 281

Васькович Григорій («Осипко») 
346

Ватикан 244, 594
Ватутін Микола 342, 343
Вашингтон, м., США 112, 186
Велика Вільшаниця, с. Золо

чівського р-ну Львівської 
обл. 291, 302

Великий Дорожів, с. Дрого
бицького р-ну Львівської 
обл. 543

Великий Любінь, с. Городоць
кого р-ну Львівської обл. 590

Великі Лучки, с. Мукачівського 
р-ну Закарпатської обл. 246

Великі Мости, м. Сокальського 
р-ну Львівської обл. 541, 552

Великополе, с. Яворівського 
р-ну Львівської обл. 548

Верба, с. Дубенського р-ну 
Рівненської обл. 53

Вербський р-н Рівненської 
обл. 467

Веренько Йосип 489
«Верес» – див. Дудар Ярослав 

Іванович
«Верещак» – див. Мешко (у 

заміжжі – Лоґуш) Катерина 
Яківна

Верин, с. Миколаївського р-ну 
Львівської обл. 575

«Веркшуц» 543
Вермахт 110, 231, 599
Верхів, с. Острозького р-ну 

Рівненської обл. 566
Верхній Селігдар, селище м. 

Алдан Якутської АРСР, РФ 146
Верхньо-Уральськ, м. Челя

бінської обл., РФ 595

Верхньоуральська, тюрма, РФ 
546, 595

«Весняний», агент – див. 
Матвієйко Мирон

Вєдєнєєв Дмитро 13, 30
Винники, м. Львівської міськра-

ди Львівської обл. 537, 578
«Вир» – див. Фрайт Володимир 

Васильович
Вирста Катерина 18, 34
Вирста Теодор 18, 34
«Високий» – див. Рибак 

Станіслав Петрович
«Вихор» – див. Ходак Микола
«Вишитий» – див. Сидор 

Василь Дмитрович
«Вишневий» – див. Дубно 

Михайло Онуфрійович 
Вишнів, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 193, 
439, 553, 570, 574

Вишнівський ліс 193, 196, 439
Вишнівчик, с. Теребовлянсь

кого р-ну Тернопільської 
обл. 561

«Вишня» – див. Іванило Михай
ло Іванович

Вівся, с. Козівського р-ну Тер
нопільської обл. 599

«Вівчар» – див. Козак Микола 
Михайлович

Відень, м., Австрія 108, 311, 
532, 582, 589, 595, 600

«Вільна Європа», радіостанція 
317

«Вільна Україна» («Афродита»), 
радіостанція 586

«Вільний» – див. Лебедь 
Микола Михайлович

Вільнюс, м., Литва 535
Вільховець, с. Бережанського 

р-ну Тернопільської обл. 544
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Вільховець, с. Перемишлянсь
кого р-ну Львівської обл. 545

«Вільховий» – див. Пришляк 
Григорій Васильович

Вільшаниця, с. Краснянського 
р-ну – див. Велика Вільша
ниця, с. Золочівського р-ну

Вінниця, м. 581
Вінницька воєнна округа УПА 

214
Вінницька обл. 38, 96, 98, 116-

118, 124, 315, 552, 556, 576
Вінницький обласний провід 

ОУН 556
Вінниччина 21, 553, 560
Вінніпег, м., Канада 541
«Віра» – див. Коновалець Євген 

Михайлович
Вірлик Стефанія («Леся») 355
Вірлів, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 263
«Вірмен» 119, 328
«Віталій» – див. Дужий Петро 

Опанасович
«Владан» – див. Фрайт 

Володимир Васильович
«Владик» 454
Владимирська, тюрма, РФ 546
«Владко» – див. Фрайт 

Володимир Васильович
Власенко С. 27
Власюк Ігор Данилович 

(«Кирик», «Назар», «23») 
160, 536

«Влодко» – див. Данкевич 
Володимир

«Влодко» – див. Заяць Михайло 
Миколайович

«Влодко» – див. Кілярський 
Володимир Йосипович

«Влодко», з Рогатинщини 476
ВО «Богун» 546, 572

ВО «Завихост» 565
ВО «Заграва» 563, 565, 566
ВО «Маківка» 575
ВО «Північ» – див. УПА-Північ
ВО «Сян» 101
ВО 2 «Буг» 101, 530, 563, 575, 

590
ВО 3 «Лисоня» 101, 530, 533, 

599
ВО 4 «Говерля» 100, 530, 590
Вовк Анастасія Степанівна – 

див. Вороновська Анастасія 
Степанівна

Вовк Анна Степанівна 425
Вовк Корнелій Антонович 391-

394, 396, 410
Вовк Марія – див. Вовк Ольга
Вовк Марія Іванівна – див. 

Постолюк Марія Іванівна
Вовк Мирослав Михайлович 

(«Єфрем», «Корнило») 132, 
536

Вовк Олександр 530
Вовк Олександра Федорівна 

425, 426
Вовк Ольга 393, 410
Вовк Парасковія Корнеліївна 

393
Вовк Парасковія Степанівна 

– див. Ласка Парасковія 
Степанівна

Вовк Петро Степанович 426
Вовк Софія Степанівна – див. 

Миляновська Софія Степа
нівна

Вовк Степан Іванович 291, 425
«Вовк» – див. Гасин Олекса 

Іванович
Войнилівський р-н Станисла

вівської обл. 144, 475, 476, 
481

Войтків Василь 490
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«Вол.» – див. Федун Петро 
Миколайович

Волгоград, м., РФ 568
Волинська генеральна округа 

на ОСУЗ 547
Волинська обл. 95, 99, 159, 

160, 162, 164, 166, 375, 387, 
530, 536, 547, 555, 559, 564, 
572, 586

Волинський край ОУН 357
Волинь 15, 22, 23, 32, 39, 40, 

63, 96, 119, 168, 204, 214, 
216, 231, 236, 311, 346, 406, 
409, 413, 415, 419, 447, 530, 
535, 541, 546, 555, 559, 563, 
570, 573, 580, 581, 583, 596

«Володимир Зборівський» 
– див. Тимчій Володимир 
Іванович

Володимир, князь 342
Володимир-Волинський, м. 

Волинської обл. 543
Володимирівська сільська 

рада Володимирського р-ну 
– див. Володимирівська сіль-
ська рада Казанківського 
р-ну

Володимирівська сільська 
рада Казанківського р-ну 
Миколаївської обл. 177

Володимирська в’язниця 578
Володимирський р-н Мико

лаївської обл. 177
Волочиськ, м. Хмельницької 

обл. 549
Волошин Ростислав Павлович 

(«Березюк», «А.  С.  Борисен
ко», «Горбенко», «Левченко», 
«Павленко», «Чепіга») 95-97, 
375, 376, 536-537

Волощина, с. Бережанського 
р-ну Тернопільської обл. 

189, 226, 379, 380-384, 386-
389, 391, 393, 394, 396, 398, 
407, 410, 534, 573

Волощина, с. Перемишлянсь
кого р-ну Львівської обл. 596

Волуйки, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 189

Воля Якубова, с. Дрогобиць
кого р-ну Львівської обл. 569

«Волянський» – див. Врецьона 
Євген Омелянович

«Волянський» – див. Федун 
Петро Миколайович

Волянюк Сергій 29, 46, 530
«Вольт» – див. Старух Ярослав 

Тимотейович
Вольчак Григорій Степано

вич  («Григорій Сухий») 328, 
537

«Ворон» 382
«Вороний» – див. Левкович 

Василь Михайлович
Вороновська Анастасія Степа

нівна 291, 425, 429
Вороновська Анна Григорівна – 

див. Комар Анна Григорівна
Вороновська Марія 429
Вороновська Надія Гілярівна 429
Вороновська Павлина Федо

рівна 425
Вороновська Текля Данилівна 

429
Вороновський Василь 289
Вороновський Володимир 

Степанович 425
Вороновський Гілярій Степа

нович 429
Вороновський Григорій Федо

рович 425
Вороновський Леон 289
Вороновський Михайло Степа

нович 429
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Воротнів, с. Луцького р-ну 
Волинської обл. 555

Ворошиловград, м. – див. 
Луганськ, м.

Ворошиловградська обл. – 
див. Луганська обл.

Ворошиловградський (Луган
ський) обласний провід ОУН 
570

ВПЖ 553
Врецьона Євген Омелянович 

(«Баран», «Волянський», 
«Ґанді», «Турчин») 67, 537-
538

«Всеволод» – див. Гриньох Іван 
Михайлович

«Всеволод» – див. Сак 
Пантелеймон

Всеукраїнське агрономічне 
т-во 557

Вуглево, прис. – див. Зад
ністрянське, с. Галицького 
р-ну Івано-Франківської обл. 
480

«Вугляр» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Вуйко» 456
Габа Павло («Юрко») 17, 34, 

560, 562
Гавелда 246, 247
Гаврачинська Надія 295
Гаврачинський М. 295
Гаврилюк Іван 295
Гаврилюк Степан 292, 301
Гаєвський Богдан 311
Гайвас Ярослав Лук’янович 

(«Андрух», «Бистрий», 
«Знак», «Камінь», «Рудий») 
78, 364, 365, 538

«Гайдамаки», курінь УПА 540
Гайдар (Гадада?) Василь 

(«Олесь», «Юрко») 119, 538

Гайдукевич Еміля («Леся») 382, 
383

Гайдучок Богдан 296
Гайдучок Віра 296
Гайовська Люба Онуфріївна 

(«Ольга», «Ольга Ілинська», 
«Рута») 448, 455, 538

Гаї Нижні, с. Дрогобицького 
р-ну Львівської обл. 536

Галамай Степан Петрович 
(«Аркадій Вишгородський», 
«Р. Беркут», «С.  Г.  Ламай») 
17, 34, 276, 281, 282, 293, 
294, 302, 539

Галамай, родина 281
Галань Григорій 311
Галаса Василь Михайлович 

(«В’юн», «Ганя», «Горпина», 
«Зенон», «О.  Левенко», 
«Назар», «В.  Назаревич», 
«Орлан», «Орест», «Рак», 
«З. Савченко», «Д. Стрибун», 
«Тиміш»,  «Тома», 
«Щербаченко», «І І», «ППШ», 
«Ф», «ФФФ», «155», «201», 
«515», «5х5», «1648», «3248», 
«55555») 4, 25, 26, 28, 42, 43, 
45, 52, 53, 55, 85, 98, 99, 100, 
141-143, 145, 146, 156-166, 
178, 187, 192, 204, 205, 209, 
215, 216, 244, 257, 262, 263, 
296-299, 312-317, 319, 366, 
447, 466, 468-470, 473, 539-
540, 576, 580, 591

Галина, з с. Волуйки 189
Галина, член ОУН з Київщини 406
«Галина» – див. Бусел Яків 

Григорович
Галицька, вул. у м. Теребовля 

402, 409, 417
Галицький р-н Івано-

Франківської обл. 198, 475, 
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479, 480, 490, 503, 511, 526, 
532, 534, 546, 551, 557, 582, 
595

Галич, м. Івано-Франківської 
обл. 542

Галичина 167-172, 179, 214, 
231, 305, 320, 329, 331, 332, 
346, 419, 471, 532, 534, 541, 
570, 573, 581, 583

«Галичина», дивізія 71, 243, 
540

«Галичина», дистрикт 243
«Галичина-Волинь», лінія 

зв’язку 574
Гальо Михайло Дмитрович 

(«Коник») 101, 540
Гаменка – див. – «Голос 

Америки»
Ганатовичі, с. – див. Гатківка, 

с.
Ганзя, з с. Беньківці 192, 271
Ганнівці, с. Галицького р-ну 

Івано-Франківської обл. 551
Гантер, м., штат Нью-Йорк, 

США 565
Ганя, з с. Гарбузів 191
«Ганя» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Гар – В-І» – див. Кузьма 

Богдан Михайлович
«Гар» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
Гарабач Василь Іванович 

(«Ґазда», «Дзидзьо», «Орач», 
«Роман», «Семко», «Старий», 
«Степан», «Шпак», «18», 
«49», «813») 133, 446, 447, 
448, 455, 540

Гарбузів, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 191

«Гаркуша» – див. Гошовський 
Микола

«Гарт» – див. Цісик Олег 
Омелянович

Гасин Олекса Іванович («Вовк», 
«Дор», «Іван Чорнота», «Ли
цар», «Олекса», «Старий», 
«Сук», «Тур», «Чорнота», 
«Юлько», «Л.», «010», «10», 
«601») Гасин 61, 62, 93, 94, 
100, 540-541

Гатківка, с. Сокальського р-ну 
Львівської обл. 543

Гатовичі, с. – див. Гатківка, с. 
Сокальського р-ну Львівсь
кої обл.

Гданськ, м., Польща 598
Гейко Ірина («Леся») 406
Генерал губернаторство 94, 

96, 106, 183, 363, 422, 538
Генеральна округа ОУН ОСУЗ 

592
Герасимович Ольга – див. 

Твердохліб Ольга
«Герасимовський» – див. 

Гриньох Іван Михайлович
Гетьманці 70, 71, 78, 471
Гільча, с. Здолбунівського р-ну 

Рівненської обл. 581
«Гіполіт» – див. Сушко Роман 

Кирилович
Гіссен, р-н, Німеччина 551
Гітлер Адольф 347
Глинки, прис. с. Рудники Мане

вицького р-ну Волинської 
обл. 572

Глиняни, м. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 597

Глинянська, вул. у м. Золочів 
295

Глинянщина 581
«Глінка» – див. Бандура Дмитро 

Олексійович
Гнатківська 182
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«Говерля» – див. ВО 4 «Говерля»
Гоголь Василь Григорович 

(«Соловій») 51, 193-196, 
199, 201, 202, 206, 218, 219, 
258, 272, 343, 477, 493-495, 
500, 514, 541

Годів, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 440

Гойсак М. 293
Голгоцький ліс 382
«Голий горб», місц. біля с. 

Стратин 516
Гологори, с. Золочівського 

р-ну Львівської обл. 60
Голодівка, прис. – див. с. 

Задністряни Самбірського 
р-ну Львівської обл.

«Голос Америки», радіостанція 
317, 338, 339, 446, 451

«Голубенко» – див. 
Дольницький Андрій

Гомзяк Ігор 29, 46
«Гомін» – див. Старух Ярослав 

Тимотейович
Гонтар Хризанф («Кузьменко», 

«Професор», «Семен», 
«С. К.», «Старий», «Д-27», 
«27») 146, 541-542

«Гонтар» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Гончаренко» – див. Кравчук 
Роман Миколайович

Гончарівка, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 17, 34, 
552, 553

Горбач Анна 290
Горбач Олександр 300, 304, 

309, 310
Горбач Олексій 290
Горбач Степан 290
«Горбенко» – див. Волошин 

Ростислав Павлович

Горлицький пов., Польща 585
«Горліс-Горський Юрій» – див. 

Городянин-Лісовський Юрій
Горний – див. Дяків Осип
«Горновий» – див. Дяків Осип 

Васильович
Городок, м. Львівської обл. 537
Городоцька, вул. у Львові 226
Городоцький окружний провід 

ОУН 590
Городоцький повітовий провід 

ОУН 590
Городоцький р-н Львівської 

обл. 590, 595
Городянин-Лісовський Юрій 

(«Юрій Горліс-Горський») 
124, 358

Городьків, прис. с. Явче 
Рогатинського р-ну Івано-
Франківської обл. 176, 513

Городьків, с. Букачівського 
р-ну – див. Городьків, прис. 
с. Явче Рогатинського р-ну

Горохів, м. Волинської обл. 541
Горохівський р-н Волинської 

обл. 564
Горохівсько-Володимирський 

окружний провід ОУН 541
«Горпина» – див. Галаса 

Василь Михайлович
Горьковської обл., РФ 561
«Господарська служба Украї

ни» 559
Гошовський Богдан 15, 32, 295
Гошовський Микола («Гарку

ша», «Помста», «Спартак», 
«Старик») 228, 542

Гощанський р-н Рівненської 
обл. 467

«Граб» – див. Малюца Іван 
Іванович

«Граб» – див. Петречко Ярослав
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«Граб» – див. Скоробогатий 
Сильвестр

Грабар Петро Олексійович 
(«Мак») 176, 440, 542

Грабовець, с. Стрийського 
р-ну Львівської обл. 590

Гравер – див. Хасевич Ніл
«Гребелька» – див. Ґабрусевич 

Іван Северинович
«Гребінка» – див. Майстренко 

Іван Васильович
«Гребля» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
Грепа ??? Андріївна 427-428
Грепа Анна 427
Грепа Михайло Петрович 424, 

427
Грепа Павлина Андріївна 424, 

427
«Гриб» – див. Сеник Омелян
«Грибівський» – див. Сеник 

Омелян
Гривнак Олекса Миколайович 

(«Демко», «Дем’ян», 
«Чубатий») 499, 524, 542

«Григір» – див. Арсенич Микола 
Васильович

«Григір» 369
«Григор» – див. Прокопишин 

Іван
Григорів, с. Рогатинського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
439, 558

Григорівський ліс 439
Григорій, з с. Підкамінь 196, 

201
«Григорій Сухий» – див. Вольчак 

Григорій Степанович 
Гриньох Іван Михайлович 

(«Всеволод», «Герасимовсь
кий», «Доктор», «Йонас», 
«Орлів») 64, 67, 72, 77, 78, 

86, 112, 182, 244, 308, 472, 
310, 311, 360, 361, 461, 463, 
471, 542-543

Грицай Дмитро Михайлович 
( «Бук», «М.Д.  Бученко», 
«Дуб», «Олег», «Палій», 
«Перебийніс», «Сірко») 63, 
73, 97, 100, 543

«Гриць» – див. Демчук Іван Ілліч
«Гриць» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Гриць» – див. Собчук Павло 

Остапович
«Гриць» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«Грицько» – див. Денега 

Микола Михайлович
«Грім» – див. Твердохліб 

Микола Дмитрович
Гродно, м. Білорусія 552
«Громенко» – див. Дуда 

Михайло
Грубешів, м., Польща 231, 543
Грубешівська операція 231
«Грузин» – див. Охримович 

Василь Остапович
«Груша», спецгрупа ОУН 531
Грушевський Михайло 453
Грушевського, вул. у Києві 343
Гузєєв 433, 436, 438, 444, 448
«Гук» 382
«Гулий» – див. Бей Василь
Гуменне, м. Пряшівського 

краю Словаччини 246, 248
Гумниська, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 293
Гура Євген Сильвестрович 

(«Богдан», «Славко», 
«Соловій»; агентурне псевдо 
«Промінь») 65, 66, 82, 83, 90, 
249-251, 255, 256, 261, 543-
544, 585



644

Гураль Андрій 293
Гурбенський бій 22, 38, 592
Гурбенський ліс 467
Гурби, урочище Здолбунівсь

кого р-ну Рівненської обл. 
22, 38, 39

Гусятинський р-н Терно
пільської обл. 547

Гута Скляна, прис. с. Рогачин 
Бережанського р-ну Терно
пільської обл. 434, 443

Гуца, співр. МДБ 403, 421
Ґабрусевич Іван Северинович 

(«Гребелька», «Джон», 
«Зубр», «Іртен», «Н.  Сам», 
«Северко») 108, 544

«Ґава» – див. Бзова Філя
«Ґазда» – див. Гарабач Василь 

Іванович
«Ґанді» – див. Врецьона Євген 

Омелянович
«Д. Дмитрів» – див. Степаняк 

Михайло Дмитрович
«Д. Кардаш» – див. Кандиба 

Олег Олександрович
«Д.  Стрибун» – див. Галаса 

Василь Михайлович
«Д-27» – див. Гонтар Хризанф
«Давид» – див. Ковжук Яків 

Іванович
«Давид» – див. Литвинчук Іван 

Самійлович
«Далекий» – див. Майстренко 

Іван Васильович
«Далекий» – див. Охримович 

Василь Остапович
«Дальний» – див. Охримович 

Василь Остапович
«Данило» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Данило» – див. Семків Данило 

Михайлович

«Данило» – див. Сулятицький 
Степан Петрович

«Данило» – див. Шанайда Іван 
Андрійович

Данкевич Володимир («Влод
ко») 177, 474, 480, 544

Данціґ, м. – див. Гданськ, м.
«Дарій» – див. Благий Зиновій 

Васильович
Дашів, смт. Іллінецького р-ну 

Вінницької обл. 575
«Дашкевич» – див. Сушко 

Роман Кирилович
Дев’ятники, с. Жидачівського 

р-ну Львівської обл. 548
Дегова, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 505
Дем’ян Григорій 13, 30
«Дем’ян» – див. Арсенич 

Микола Васильович
«Дем’ян» – див. Гривнак 

Олекса Миколайович
«Дем’ян» – див. Кілярський 

Володимир Йосипович
«Дем’ян» – див. Семенко 

Ярослав Іванович
Дем’янів, с. Галицького р-ну 

Івано-Франківської обл. 557
«Демид» – див. Чижевський 

Василь Миколайович
Демидівський р-н Рівненської 

обл. 564
«Демко» – див. Гривнак Олекса 

Миколайович
Демський Олексій Михайлович 

(«Довбак», «Зенон», «Ж», 
«Охрім», «Очерет», «Шувар», 
«243») 28, 45, 50, 51, 53, 54, 
128, 144, 145, 147, 161, 173, 
176-178, 192-195, 201, 206-
209, 218-222, 253, 254, 257, 
258, 260, 266, 267, 270-273, 
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278, 315, 321, 322, 435, 440, 
446, 454, 455, 477-479, 483-
487, 489, 491-493, 497, 498, 
501, 502, 504, 507, 510, 515, 
517, 518, 525, 526, 528, 544-
545, 549, 558, 575, 614

Демчук Іван Ілліч («Василь», 
«Гриць», «Дубовий», «Дубо
вій», «Кривий», «Сокіл», 
«Старий») 26, 42, 55, 157, 
158, 296-298, 314, 316, 380, 
410, 381, 383-385, 388-390, 
392, 394-398, 410, 413, 419, 
545

Дендерис Михайло («Дмитро», 
«Ігор», «Митька», «Небозвіт», 
«27») 127, 254, 435, 447, 451, 
545

Денега Микола Михайлович 
(«Білий», «Грицько», «Крива
вич», «Ярема») 4, 28, 45, 51, 
197-199, 270, 474, 479, 480, 
486, 487, 492, 496, 501, 503, 
504, 506, 507, 511, 512, 520, 
521, 524, 526-528, 544, 546, 
551, 583, 615

Денещук Володимир 411, 419, 
420

«Денис» – див. Бойдуник Осип
«Денис» – див. Чижевський 

Василь Миколайович
Деражнянський р-н 

Хмельницької обл. 594
Держів, с. Миколаївського р-ну 

Львівської обл. 551
Дерманський ліс 328
Дермань, с. Здолбунівського 

р-ну Рівненської обл. 22, 39, 
188, 189, 216, 328, 330, 375, 
406, 407, 410, 415, 535, 537, 
591, 596

Детройт, м., США 553, 554

«Джміль» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

«Джон» – див. Ґабрусевич Іван 
Северинович

Джурів, с. Снятинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 500, 
512

Дзвиняч, с. Богородчанського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
587

«Дзвін» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

«Дзидзьо» – див. Гарабач 
Василь Іванович

«Див» – див. Матвієйко Мирон 
Васильович

Дидик Галина Тимофіївна 
(«Анна», «Варка», «Молочар
ка», «Стефа», «Тиха») 225, 
226, 546

«Директор» – див. Когут Федір 
Іванович

Діброва, с. Миколаївського 
р-ну Львівської обл. 575

«Діброва» – див. Бойдуник 
Осип

«Діброва» – див. Ярема 
Григорій Васильович

«Дід» – див. Коновалець Євген 
Михайлович

«Дід» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

«Дідько» – див. Коновалець 
Євген Михайлович

Дітківці, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 441

Дітчук Артем 290
Дітчук Іван 290
Дітчук Левко (Леон) 290, 372
Дітчук Семен 290
Длубок Марія Павлівна – див. 

Постолюк Марія Павлівна
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Длугош Емілія Павлівна 427
Длугош Марія Павлівна – див. 

Постолюк Марія Павлівна
«Дмитро» – див. Дендерис 

Михайло
«Дмитро» – див. Дякон Ярослав 

Андрійович
«Дмитро» – див. Кілярський 

Володимир Йосипович
Дніпро, м. 21, 38, 116, 119, 

121, 184, 294, 298, 311, 316, 
329, 331, 357, 368, 404, 405, 
415, 419, 547, 559, 565, 569, 
570, 572, 575, 582, 586

Дніпро, р. 343
«Дніпровий» – див. Бусел Яків 

Григорович
«Дніпровий» – див. Кук Василь
«Дніпровий» – див. Матла 

Зиновій Антонович
«Дніпровський» – див. Кук 

Василь
Дніпродзержинська округа 280
Дніпродзержинський р-н 

Дніпропетровської обл. 280
Дніпропетровськ, м. – див. 

Дніпро, м. 
Дніпропетровська обл. 63, 96, 

116, 118, 119, 120, 280, 328, 
329, 331, 368, 404, 405, 408, 
414, 415, 513, 524, 558

Дніпропетровський міський 
провід ОУН 119, 121, 311, 
572, 575

Дніпропетровський обласний 
провід ОУН 118, 119, 120, 
329, 405, 533, 572, 592

Дніпропетровський р-н 
Дніпропетровської обл. 415

Дніпропетровщина 331, 406, 
415, 559, 570, 592

Дністер, р. 118, 198, 199, 439, 

476, 485 
«Дністровий» – див. Червак 

Іван Михайлович
«Довбак» – див. Демський 

Олексій Михайлович
Довбиняк 430
«Довбуш» – див. Задвірний 

Володимир 
«Довбуш» – див. Мельник 

Степан
Довгань Дмитро 289
«Довгий» – див. Салата Микола
«Доктор» – див. Гриньох Іван 

Михайлович
Долгих, співр. КДБ 479, 487, 

492, 498, 502, 507, 515
Долина, м. Івано-Франківської 

обл. 534, 554
«Долинич» – див. Дольницький 

Андрій
Долинська повітова команда 

УВО 534
Долинська сільська рада 

Снігірівського р-ну 
Миколаївської обл. 177

Долинський р-н Івано-
Франківської обл. 485, 550, 
556

Долинщина 534
Дольницький Андрій (Кисіль 

Андрій Архипович, «Голу
бенко», «Долинич», «Немо») 
375, 376, 546 

«Дон» – див. Дякон Ярослав 
Андрійович

«Донат» – див. Бандера Степан 
Андрійович

Донбас 21, 38
Донецьк, м. 329
Донецька обл. 96, 116, 118, 

120, 121, 368, 409
Донеччина 533
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«Донський» – див. Качур 
Володимир Іванович

Донцов Дмитро 453
«Дор» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«Дора» – див. Бухало Теодора 

Трифонівна 
Дорош Іван – див. Демчук Іван
«Дорош» – див. Дужий Петро 

Опанасович
Дранча, с. Червоноармійського 

р-ну Рівненської обл. – див. 
Дружба, с. Радивилівського 
р-ну Рівненської обл.

Дрогобицька обл. 51, 82, 96, 
98, 99, 458

Дрогобицький обласний про-
від ОУН 98, 533, 536, 542, 
577, 590, 598

Дрогобицький окружний про-
від ОУН 577, 594

Дрогобицький р-н Львівської 
обл. 536, 543, 569, 571, 594

Дрогобицький ТВ УПА 
«Маківка» 594

Дрогобич, м. Львівської обл. 
541, 572, 587

Дружба, с. Радивилівського 
р-ну Рівненської обл. 468

Дружини українських націона-
лістів (ДУН) 552, 599, 600

«Дружинники ІІІ», сотня УПА 
557

«Дуб» – див. Грицай Дмитро 
Михайлович

«Дуб» – див. Палцат Василь 
Іванович

Дубенський р-н Рівненської 
обл. 22, 38, 53, 467

Дубнівський надрайонний про-
від ОУН 467

Дубно Михайло Онуфрійович 

(«Вишневий») 54, 88, 158, 
159, 166, 190, 191, 257, 260, 
264, 325, 354, 441, 547

«Дубовий» – див. Демчук Іван 
Ілліч

«Дубовий» – див. Литвинчук 
Іван Самійлович

«Дубовій» – див. Демчук Іван 
Ілліч

«Дубок» – див. Палцат Василь 
Іванович

«Дубок» – див. Патрун Василь 
Григорович

Дубравний ВТТ 562, 564
Дуда Мирослава 295
Дуда Михайло («Громенко») 

470
Дудар Ярослав Іванович 

(«Архип», «Верес», «Чавун», 
«Чугайстер») 99, 547

Дудка Микола («Соловія») 580
Дужий Петро Опанасович 

(«Аркадій», «Арсен», 
«Віталій», «Дорош», «Орест», 
«Павлович», «Панасенко») 
96, 96, 116, 123, 124, 547-
548, 610

«Дужий» – див. Охримович 
Василь Остапович

Дума Феська (Федора) 177
ДУН – див. Дружини україн-

ських націоналістів
Душанбе, м., Таджикистан 

500, 521
Дюксин, с. Костопільського 

р-ну Рівненської обл. 594
Дяків Осип Васильович 

(«Артем», «О.  Гончарук», 
«Горновий», «Наум», 
«А.  Осипенко», «Цвьочок», 
«Н.», «401», «605») 66, 88, 99, 
100, 171, 250, 251, 337, 339, 
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345, 461, 463, 471, 548, 550
Дякон Ярослав Андрійович 

(«Дмитро», «Дон», «Мирон», 
«Семен») 132, 548-549

«Дячук» – див. Чижевський 
Василь Миколайович

«Е. Хлопський» – див. Охримо
вич Василь Остапович

«Е-13» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Ебензе, концтабір 7, 9
«Емір» – див. Малюца Іван 

Іванович
«Еней» – див. Олійник Петро 

Федорович
«Є. Орловський» – див. Стецько 

Ярослав Семенович
«Євген Скиба» – див. Лебедь 

Микола Михайлович
«Євген» – див. Лоґуш Омелян 

Іванович
«Євген» – див. Мельник Андрій 

Атанасович
«Євгеній» – див. Тимчій 

Володимир Іванович
«Євгенія» – див. Міньковська 

Катерина
«Євтух» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Євшан» – див. Бей Василь
«Євшан» – див. Позичанюк 

Йосип Іванович
«Єфрем» – див. Вовк Мирослав 

Михайлович
«Ж» – див. Демський Олексій 

Михайлович
«Жар» – див. Матвієйко Мирон 

Васильович
«Жар» – див. Фрайт Володимир 

Васильович
«Жар» – див. Шухевич Роман 

Йосипович

«Жаров», спецагент КДБ 26, 43
Жидачівський р-н Львівської 

обл. 51, 548, 550, 563, 572, 
576, 582, 584, 592, 600

Житомир, м. 53, 62, 63, 93, 
133, 239, 551, 582, 589

Житомирська обл. 38, 96, 99, 
116, 117, 124, 159, 160, 178, 
315, 467, 559, 560, 586, 593

Житомирська округа ОУН 
«Схід» 559

Житомирський окружний про-
від ОУН 559, 587, 613

«Житомирський» – див. 
Сціборський Микола 
Орестович

Житомирщина 21, 53, 543, 548, 
587, 594

Жіноча Служба Україні (ЖСУ) 
326, 327

Жовківська повітова екзекути-
ва ОУН 568

Жовківський р-н Львівської 
обл. 328, 455, 556, 584

Жовківщина 448, 568
Жовчів, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 484
ЖСУ – див. Жіноча Служба 

Україні
«Жук» – див. Кілярський Воло

димир Йосипович
Жуків, с. Бережанського р-ну 

Тернопільської обл. 440, 531
Журавнівський надрайонний 

провід ОУН 439, 550, 600
Журавнівський р-н Стани

славівської обл. 485
Журавнівські ліси 504
Журатин, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 292, 301
Журів, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 520
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«З.  Савченко» – див. Галаса 
Василь Михайлович

«З.» – див. Ленкавський Степан 
Володимирович

Заболотцівський р-н Львівської 
обл. 276

Завадка, с. Калуського р-ну 
Івано-Франківської обл. 144

Завалівський ліс, Підгаєцький 
р-н 18, 35

«Заграва» – див. Кудра 
Володимир

Загульський Леон 292, 301
Задвірна Марія – див. Надрічна 

Марія
Задвір’я, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 580
Задвірний Володимир 

(«Довбуш») 53, 54, 56, 195, 
196, 199, 201, 202, 204, 208-
212, 218-222, 273, 316, 321-
322, 340-343, 477, 478, 484, 
494, 495, 512, 514, 518, 549, 
611, 612

Задністряни, с. Самбірського 
р-ну Львівської обл. 516

Задністрянське, с. Галицького 
р-ну Івано-Франківської обл. 
480

Задорожний Іван Михайлович 
(«Сірко») 51, 192, 193, 195-
197, 200, 201, 206-209, 212, 
218, 254, 258, 267, 270-273, 
343, 477, 484, 487, 488, 493-
495, 499, 500-504, 506, 513, 
514, 516, 519, 521-524, 541, 
549, 615

«Задорожний» – див. Безпалько 
Осип Миколайович

«Зайчик» – див. Шухевич 
Роман Йосипович

Закарпатська обл. 98, 246, 247

Закарпатська Україна 245-248
Закарпатський крайовий про-

від ОУН 247
Закарпатський обласний про-

від ОУН 98
Закарпаття 19, 36, 247, 305, 

537, 538, 551, 564, 586, 598
Закерзоння 97-99, 101, 165, 

539, 544, 552, 553, 571, 586
Закерзонський крайо-

вий провід ОУН (ЗОУЗ, 
Закерзонський край ОУН, 
Крайовий провід ОУН 
Закерзоння) 94, 97-99, 101, 
165, 183, 539, 540, 571, 579, 
586, 597, 599, 

Закомар’я, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 293, 302

Закопане, м., Польща 107, 538
Закордонне Представництво 

УГВР (ЗП УГВР) 64-72, 
74-77, 79, 81-84, 86, 89, 90, 
110-113, 149, 152, 156, 164, 
165, 181-187, 243, 244, 250, 
251, 259, 270, 274, 275, 278, 
283, 284, 297, 308, 339, 360-
365, 450, 461, 463-465, 469, 
471-473, 484, 485, 538, 543, 
565, 574, 575, 579, 580, 586, 
596, 598

Закордонні Частини ОУН (ЗЧ 
ОУН) 7, 9, 64-67, 69-77, 79, 
81-83, 86, 87, 90, 114, 149, 
152, 156, 164, 165, 179-185, 
230, 233, 249-252, 259, 270, 
274, 275, 283, 284, 297, 339, 
360, 361, 363, 446, 450, 453-
455, 461-464, 469, 471-473, 
532, 539, 544, 547, 554, 557, 
564, 565, 568, 569, 571, 572, 
574, 579, 585, 588, 598

Заксенгавзен, концтабір 54, 
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239, 532, 551, 565, 570, 588
Заланів, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 500, 
517, 541, 549

Заланівський ліс 517
Залізничний р-н м. Львова 226
Залізнодорожна, вул. у м. 

Золочів 294
Залізці, м. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 599
Залісся, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 447, 540
Залісці, с. Шумського р-ну 

Тернопільської обл. 585
Заложцівський надрайонний 

провід ОУН 83, 255
Заложцівський районний про-

від ОУН 83, 191, 249, 255, 
441, 579-580

Заложцівський р-н Тернопіль
ської обл. 83, 191, 250, 256, 
264, 276, 315, 317, 441, 443

Залозецький районний провід 
ОУН

Залужний 276
«Залужний» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
Замкова, вул. у Львові 408, 416
Замостя, м. Люблінського 

в-ва, Польща 590
Замшин, прис. с. Чагрів 

Рогатинського р-ну Івано-
Франківської обл. 477, 519

Запорізька обл. 96, 116, 118, 
120, 175

Запорізький обласний провід 
ОУН 118, 120

Запорізький окружний провід 
ОУН 120

Зарваниця, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 355, 
411, 597

Зарваниця, с. Теребовлянсь
кого р-ну Тернопільська обл. 
25, 42, 538

Зарицька (у заміжжі – Сорока) 
Катерина Миронівна («Кали
на», «У.  Кужіль», «Легенда», 
«Маня», «Монета», «Орися») 
225, 549-550

Зарицький Мирон 225
Заріцьк, с. Рівненського р-ну 

Рівненської обл. 536
Зарічна Марія – див. Надрічна 

Марія
Заріччя, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 547
«Заславський» – див. Бусел 

Яків Григорович
Заставецький – див. Заставний 
Заставний 371, 373, 374
Заставнівський р-н Черні

вецької обл. 553
Захаржевський Михайло 

(«Таран») 135, 214, 550
Захід – див. Західна Європа
«Захід-Карпати» – див. 

Карпатський крайовий про-
від ОУН

Західна Білорусія 231
Західна Європа 5, 21, 233, 557, 

558, 563
Західна Німеччина 7, 9, 230, 

238, 276, 357, 360, 450, 463, 
471, 532, 534, 539, 543, 547, 
550, 565, 567, 570, 580, 585, 
588, 596-599

Західна Україна 52, 60-63, 65, 
68, 70, 81, 95, 203, 231, 305, 
400, 550, 576, 581, 593

Західний край ОУН «Дніпро» на 
ПЗУЗ 565

Західні області України 49, 50, 
52, 57, 58, 62, 64-68, 71, 72, 



651

75, 76, 78-81, 83, 84, 86, 87, 
89, 91-95, 98, 100, 102-106, 
109-114, 117, 120-123, 126, 
128, 129, 131, 148, 160, 164, 
168-170, 173, 176-178, 180-
183, 186, 215, 223-225, 233, 
237-239, 251, 276, 277, 301, 
311, 326-329, 335, 357, 362, 
407, 422, 437, 460, 461, 470, 
478, 482, 484, 486, 496, 504, 
505 

Зашків, с. Жовківського р-ну 
Львівської обл. 556

Заяць Михайло Миколайович 
(«Влодко», «Зенко», «Нес
тор», «Тарас») 127, 204, 209, 
260, 366, 432, 434, 437, 438, 
440, 443, 447, 550, 611, 612

Збараж, м. Тернопільської обл. 
554

Збаразький районний провід 
ОУН 431, 442, 449, 530, 531

Збаразький р-н Тернопільської 
обл. 191, 317, 431, 442, 460, 
530, 531

«Збір», охор. В. Кука 386, 394
Зборівський районний провід 

ОУН 579-580
Зборівський р-н Тернопільської 

обл. 54, 83, 191, 197, 198, 
208, 211, 250, 256, 257, 263, 
264, 273, 276, 299, 303, 315, 
325, 434, 440-443, 533, 539, 
556, 568, 569, 574, 576, 579, 
584, 599

Звиняч, с. Чортківського р-ну 
Тернопільської обл. 451

Звягельська округа ОУН 594
Здовбиця, с. Здолбунівського 

р-ну Рівненської обл. 566
Здолбунів, м. Рівненської обл. 

546

Здолбунівська округа ОУН 133
Здолбунівський надрайонний 

провід ОУН 142, 145, 369, 
591

Здолбунівський окружний про-
від ОУН 133

Здолбунівський районний про-
від ОУН 369, 596

Здолбунівський р-н Рівненської 
обл. 22, 38, 39, 52, 188, 216, 
230, 315, 328-330, 369, 375, 
406, 415, 466, 467, 535, 537, 
566, 581, 591

Зелена, с. Надвірнянського р-ну 
Івано-Франківської обл. 589

Зелененька ??? Іванівна – див. 
Пасочник ??? Іванівна

Зелененька, мати 429
Зелененький Іван? 429
«Зелений гай», проп. осередок 

541, 592
«Зелений», окр. реф. СБ 131, 

530
«Зелений», член УГВР 146
«Зенка» – див. Пашківська 

Марта
«Зенко» – див. Заяць Михайло 

Миколайович
«Зенко» – див. Сікута Йосип
«Зенко» – див. Ярема Григорій 

Васильович
«Зенон» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Зенон» – див. Демський 

Олексій Михайлович
«Зенон» – див. Лапінський 

Леонід
«Зенон» – див. Федун Петро 

Миколайович
Зень Олег 13, 30
«Зиновій Карбович» – див. 

Стецько Ярослав Семенович
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Зінь Марія 384
Зіньківський р-н Полтавської 

обл. 567
«Зінько» 280, 281
«Зірка» – див. Савчин (у заміж-

жі – Галаса, Пискір) Марія 
Петрівна

«Знак» – див. Гайвас Ярослав 
Лук’янович

«Знаний» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

Зобнів Богдан Павлович 
(«Миронич») 439, 550

«Зов» – див. Сидор Василь 
Дмитрович

«Зов» – див. Цура Михайло 
Іванович

Зозулі, с. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 581

Золота Слобода, с. Козівського 
р-ну Тернопільської обл. 21, 
38, 585

«Золотар» – див. Слюзар 
Дмитро Йосипович

Золотники, с. Теребовлянсь
кого р-ну Тернопільської 
обл. 422

Золотниківський р-н Терно
пільської обл. 402, 422, 561

Золочів, м. Львівської обл. 7, 
9, 14, 16, 17, 26, 31, 33, 43, 
59-61, 77, 190, 276, 281, 289, 
290, 292-296, 302, 400, 401, 
421, 422, 466, 532, 539, 558, 
560, 561, 595, 596

Золочівка, с. Демидівського 
р-ну Рівненської обл. 564

Золочівка, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 532

Золочівська округа ОУН 214, 
530

Золочівська повітова екзеку-

тива ОУН 15, 17, 32, 34, 61, 
422, 558

Золочівська тюрма 16, 32
Золочівський надрайонний 

провід ОУН 24, 41, 51, 54, 
221, 354, 540, 553, 581, 597, 
613, 614

Золочівський окружний провід 
ОУН 24, 41, 51, 54, 131, 133, 
146, 161, 354, 447, 455, 530, 
533, 540, 581, 597, 614

Золочівський повіт 16, 17, 33, 
34, 61

Золочівський районний провід 
ОУН 613

Золочівський р-н Львівської 
обл. 25, 26, 42, 43, 59, 60, 
88, 127, 146, 190, 198, 208, 
214, 257, 262, 276, 281, 292, 
293, 299, 301, 302, 354, 355, 
404, 408, 410-417, 431, 441, 
447, 462, 463, 520, 530-532, 
538, 540, 542, 545, 547, 552, 
553, 564, 574, 581, 593, 597

Золочівщина 16, 33, 51, 539, 
553, 557

«Зот» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

ЗОУЗ – див. Закерзонський 
крайовий провід ОУН

ЗП УГВР – див. Закордонне 
Представництво УГВР

«Зруб» – див. Маївський 
Дмитро

Зубатєнко, співр. КДБ 337, 340
Зубово-Полянський р-н 

Республіки Мордовія, РФ 562
«Зубр» – див. Ґабрусевич Іван 

Северинович
ЗУЗ 52, 66, 88, 95, 97, 127, 183, 

345, 349, 459, 460, 509, 524, 
541, 543, 548, 549, 499, 558, 
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571, 572, 574, 577-579, 582, 
583, 585-588, 591, 592, 598, 
614

ЗЧ ОУН – див. Закордонні 
Частини ОУН

«И.Панасенко» – див. Хасевич 
Ніл Антонович

«ИНО» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«Йовта» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«Йозеф Новак» – див. 
Коновалець Євген 
Михайлович

«Йонас» – див. Гриньох Іван 
Михайлович

Йосипівка, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 537

«І І» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«І.  Федорович» – див. Когут 
Федір Іванович

Іванка, з Левандівки 408
«Іван Корсун» – див. 

Майстренко Іван Васильович
«Іван Чорнота» – див. Гасин 

Олекса Іванович
«Іван» – див. Безпалько Осип 

Миколайович
«Іван» – див. Паньків Іван 

Микитович
«Іван-2» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
Іванило Михайло Іванович 

(«Вишня», «Мирон», 
«Семен», «1013») 436, 440, 
447, 484, 499, 504, 505, 509, 
514, 550-551

«Іванів» – див. Лоґуш Омелян 
Іванович

Іванівка, с. Перемишлянського 
р-ну Львівської обл. 478

Іванківці, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 442

Івано-Франківськ, м. 474, 475, 
480, 487, 492, 498, 502, 508, 
532

Івано-Франківської обл. 52, 54, 
71, 88, 89, 91, 98, 99, 144, 
161, 176, 177, 192, 193, 196-
199, 202, 207, 208, 211, 219, 
221, 226, 241, 248, 258, 261, 
267, 269, 271, 273, 276, 321, 
346, 364, 436, 439, 440, 444, 
474-477, 479-481, 487, 490, 
492, 498, 500, 503, 505, 507, 
509, 511-513, 516-520, 523, 
525, 526, 531-534, 541, 542, 
544-546, 549, 550, 551, 553, 
555-558, 560, 562, 564, 566, 
570, 573-575, 581-583, 585, 
587-589, 593-597, 599

Івано-Франківщина 261, 554, 
585, 597

Іванцівський ліс 25, 26, 42, 43
Іванчани, с. Збаразького р-ну 

Тернопільської обл. 191, 
431, 442, 460, 530, 531

Іванченко В. 530
Івасечко Іван Томович 177, 524
Івасечко Марія 177
Івасечко Тетяна 512
Івасів Іван («Богдан», «Сурмач») 

480, 504, 506, 511, 534, 551
«Івась» – див. Пановик Микола 

Маркович
Івачів, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 539
«Ігор» – див. Дендерис 

Михайло
«Ігор» – див. Лебедь Микола 

Михайлович
«Ігор» – див. Луців Іван 

Антонович
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«Ігор» – див. Хома Іван
«Їжак» 466, 467
Ізмаїльська обл. 121
Іллінецький р-н Вінницької 

обл. 575
Ільків Андрій 226
«Ілько» 468
Ільницький Василь 29, 46
Ільпінь, с. Здолбунівського 

р-ну Рівненської обл. 188, 
189

«інж.  К.  Владан» – див. Фрайт 
Володимир Васильович

«Іно» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

Іран 277, 497, 500, 520
Іранський кордон – див. Іран
Іркутська обл., РФ 562
«Іртен» – див. Ґабрусевич Іван 

Северинович
Іршавщина 552
«Іскра» – див. Скоробогатий 

Сильвестр
Іспанія 597
Італія 149, 564
«Іхтіос» – див. Рогатинський 

надрайонний провід ОУН
Ішків, с. Козівського р-ну 

Тернопільської обл. 536
Іщук Олександр 13, 27, 30
«К. Констянтин» – див. Кандиба 

Олег Олександрович
«К.» – див. Охримович Василь 

Остапович
«К-121/7-С» – див. Шухевич 

Роман Йосипович
«К-13» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«К-18» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«К-8» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович

«Кавка» – див. Салата Микола
Кавказ 84
Кадюк Михайло («Семченко») 

484, 514, 551
Казанівський Богдан 17
Казанківський р-н Миколаївсь

кої обл. 177
Казахстан 480, 481
Казимира Богдан 295
Казимирівка, с. Золочівського 

р-ну – див. Кам’янисте, с. 
Золочівського р-ну

«Кайдаш» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Каїн» – див. Щур Аполлінарій 
Федорович

«Калина» – див. Зарицька (у 
заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

«Калина» – див. Комар Іван 
Пилипович

«Калина» – див. Лопатинський 
Юрій Дем’янович

Калинович Надія – див. Гавра
чинська Надія

Калиновський Павло 290
Калінскі Павло 308
Калуженко Ніна 135
Калуський окружний провід 

ОУН 439, 594
Калуський повітовий провід 

ОУН 531
Калуський р-н Івано-Фран

ківської обл. 144, 476, 481, 
485, 505, 531, 553, 566, 597

Калущина 531
Кальварія, м. біля Вільнюса, 

Литва 535
Кальне, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 569
«Кам’янецький» – див. Миро

ненко Микита
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Кам’янець-Подільська обл. 53, 
96, 98, 117, 121, 160, 161, 
166, 178, 315, 556

Кам’янець-Подільський облас-
ний провід ОУН 547, 556

Кам’янець-Подільський окруж-
ний провід ОУН 53, 142, 162, 
315, 552

Кам’янисте, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 281

Кам’янка-Бузька, м. Львівської 
обл. 558

Кам’янка-Бузький р-н Львівсь
кої обл. 588

Кам’янка-Струмилівська пові-
това екзекутива ОУН 577

Кам’янко-Бузький р-н 
Львівської обл. 588

«Камінь» – див. Бандера 
Степан Андрійович

«Камінь» – див. Гайвас Ярослав 
Лук’янович

Канада 71, 74, 276, 289-291, 
306, 307, 314, 320, 352, 524, 
539, 546, 547, 585

Кандиба Олег Олександрович 
(пластове псевдо «Лелека», 
літературні псевда: 
«М.  Запоточний», «Д. Кар
даш», «К. Констянтин», «О. 
Невідомий», «О. Ольжич», 
«О. Світанок») 239, 240, 551

Кандиба Олександр 239
«Канцлер» – див. Сеник Омелян
Караганда, м., Казахстан 381, 

481, 482
Карагандинська обл. 

Казахстану 480, 482
«Карась» – див. Когут Федір 

Іванович
Карачевський Осип Іванович 

(«Свобода», «Юзик») 19, 36, 

336, 551-552
Карашинці, с. Гусятинського 

р-ну Тернопільської обл. 547
«Карб» – див. Фрайт Володи

мир Васильович
«Карбович» – див. Стецько 

Ярослав Семенович
«Кардаш» – див. Хома Іван
Карів, с. Сокальського р-ну 

Львівської обл. 547
Каркалинськ, м. Карагандинсь

кої обл. Казахстану 480
Каркалинський р-н Караган

динської обл. Казахстану 480
Карло-Лібкнехтівська сіль-

ська рада Розівського р-ну 
Запорізької обл. 175

Кармелюк Михайлина 190, 
408, 409, 413, 416

Кармелюк, батько 416
Кармелюк, мати 408
«Кармелюк», член АБГ 214
«Карпат» – див. Ярий Ріхард
«Карпатець» – див. Цісик Олег 

Омелянович
Карпати 66, 97, 371, 557, 566, 

584, 592
«Карпати» – див. Карпатський 

крайовий провід ОУН
Карпатська Січ 538, 542, 552, 

565, 588, 598
Карпатська Україна 597, 598
Карпатський край ОУН 464
Карпатський крайовий провід 

ОУН 52, 98, 100, 127, 132, 
133, 146, 234, 339, 432, 437, 
446, 453, 455, 456, 485, 495, 
504, 509, 555, 574, 583, 590, 
592, 594

Карпинець 15, 32
«Карпо» – див. Ковжук Яків 

Іванович
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«Карпо» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«Карпо» – див. Рибак Станіслав 
Петрович

«Карпо», агент – див. Примас 
Микола Антонович

«Касандра» – див. Трофимчук 
Раїса Петрівна

Качановський Микола 
(«Качур», «Петро», «Скоб», 
«Старий», «СК-9», «89», 
«2-К», «2-М») 53, 142, 145, 
161, 162, 166, 552

Качор Богдан 5, 7, 9, 22, 39, 
622

Качор Іванна-Анна 7, 10
Качор Іван-Юрій 7-8, 10
Качор Павліна 7, 9
Качор Софія-Марія 8, 10
Качор Степан 7, 9
Качор-Боб’як Каміля-Ірена 8, 

10
Качур Володимир Іванович 

(«Донський», «Лиман», 
«Пугач», «26», «47») 17, 34, 
51, 54, 55, 221, 354-355, 
552-553, 614

«Качур» – див. Качановський 
Микола

Кащеєв («Тиміш») 214
«Кащук» – див. Сеник Омелян
«КБ» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«КВ-37» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
Квасовська Стефанія 16, 33, 294
Квасовський Роман 16, 33, 

276, 294
«Квітнева» – див. Фоя Людмила 

Адамівна
КЕ ОУН 15, 17, 18, 34, 93, 180, 

571

КЕ ОУН ЗУЗ 60, 437, 532, 537, 
538, 543, 544, 549, 563, 564, 
568, 571, 578, 582, 585, 586-
588, 591, 592

КЕ ОУН ПЗУЗ 583, 586
КЕ ОУН(м) 538
Кекіш Петро 530
Кибало Богдан 276, 294, 302
Київ, м. 13, 17, 20, 26-28, 30, 34, 

37, 42-44, 50, 59, 69, 81, 86, 
92, 94, 96, 103, 105, 115, 116, 
125, 130, 134, 135, 139, 158, 
167, 173, 195, 200, 203, 207, 
211, 213, 214, 217, 221, 223, 
230, 237, 239, 240, 245, 249, 
253, 255, 262, 266, 269, 278, 
316, 342, 343, 355-357, 466, 
469, 515, 518, 526, 530, 539, 
540, 551, 558, 559, 567, 568, 
570, 571, 573, 574, 576, 581, 
582, 588, 591, 593, 597, 622

Київська міська дума 557
Київська міська організація 

ОУН 357
Київська міська управа 557
Київська обл. 62, 96, 116, 355-

357, 560, 564, 572, 577, 582, 
587

«Київська похідна група 20
Київське підпілля – див. 

Київський провід ОУН
Київський військовий округ 

574
Київський край 357
Київський міський провід ОУН 

356, 593
Київський обласний провід 

ОУН 356
Київський провід ОУН, леген-

дований 135, 550
«Київський» – див. Бусел Яків 

Григорович
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«Київщина 21, 406, 407, 566, 
581, 593, 596

«Кирик» – див. Власюк Ігор 
Данилович

Кисіль Андрій Архипович – див. 
Дольницький Андрій

«Кит» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Китай 342
Китайська Народна Республіка 

342
«Кібіц» – див. Сушко Роман 

Кирилович
Кігінскі Павел 310
«Кіл» – див. Ребет Лев-Роман 

Mиxaйлович
Кілярський Володимир Йоси

пович («Василь», «Влодко», 
«Дем’ян», «Дмитро», «Жук», 
«Малий Влодко», «Юрко») 
433, 434, 439, 440, 444, 445, 
452, 454, 455, 484, 504, 505, 
516, 553, 611

Кільмес (Quilmes), місц. біля 
Буенос-Айреса, Аргентина 
7, 10

Кінашів, с. Галицького р-ну 
Івано-Франківської обл. 480, 
481

Кіндзірський Мирослав Васи
льович («Боєвір», «Степан») 
121, 553

«Кіндрат» – див. Сушко Роман 
Кирилович

Кіровоград, м. – див. Кропив
ницький, м.

Кіровоградська обл. 96, 116, 
118, 119, 124, 176, 177, 329, 
358, 409, 575, 593

Кіровоградська тюрма 358
Кіровоградський обласний 

провід ОУН 118, 119, 358, 

533, 610
Кіровоградщина 311, 358, 533
Кіт Йосип 66
Кіт, з м. Теребовлі 402
Кіцмань, м. Чернівецької обл. 

578
Клеванський ліс 466
Клеванський р-н Рівненської 

обл. 580
Клеванщина 535
Клепарчук Павліна – див. 

Качор Павліна 
Клерво, м., Люксембург 569
«Клим Савур» – див. Кляч

ківський Дмитро Семенович
Климишин Микола Дмитрович 

(«Недобитий», «Непо
борний», «Отава») 15, 20, 32, 
36, 94, 181, 553-554

Климів Іван Степанович 
(«Арідник», «Куліба», «Леген
да», «Мармаш») 17, 94, 95, 
122, 409, 554

«Климчук» – див. Кузьма 
Богдан Михайлович

«Клич» – див. Благий Зиновій 
Васильович

«Кліщ» – див. Ребет Лев-Роман 
Mиxaйлович

Кліщівна, с. Рогатинського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
436, 444, 516, 534, 560

Клячківський Дмитро Семе
нович («Блонд», «Клим 
Савур», «Омелян Кримсь
кий», «Охрім», «Панас 
Мосур») 63, 96, 97, 99, 554-
555

«Кметь» – див. Слюзар Дмитро 
Йосипович

«К-о» – див. Ковжук Яків 
Іванович



658

Кобрина (Кубрина) Дмитро 
175

Кобрина (Кубрина) Іван 175
Кобрина (Кубрина) Марія 175
Кобрина (Кубрина) Олекса 

175, 176
Ковалик, з с. Підгородне 190
«Коваль» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«Коваль» – див. Сак Панте

леймон
Ковальчук Володимир 530
Ковальчук Михайло («Соловій») 

382
Ковальчук Петро 294, 331, 332
Ковбасник Іван 388
Ковбасник Марія 387-390, 398, 

410
Ковельський надрайонний 

провід ОУН 588
Ковельський окружний провід 

ОУН 133
Ковельський районний провід 

ОУН 586-587
Ковельський р-н Волинської 

обл. 586
Ковжук Яків Іванович («Батько», 

«Боя», «Давид», «Карпо», 
«К-о», «Північ», «Сивий», 
«Старий», «Семен», «Тарас», 
«Тарасенко») 146, 166, 555

Когут Михайло («Бурун») 382
Когут Федір Іванович («Берест», 

«Директор», «Карась», 
«Лікар», «Професор», «Улас» 
(«Б. Улас»), «Богдан Калина», 
«І.Федорович») 555

Кожвинський р-н Комі АРСР, 
РФ 146

Козак Микола Михайлович 
(«Богдан», «Вівчар», «Кучма», 
«Лука», «Петро», «Сергій 

Хортиця», «Смок», «См.», 
«Чупринка») 99, 133, 135, 
138, 159, 164, 213, 214, 216, 
330, 370, 550, 556

«Козик» – див. Кривошапка 
Михайло

Козівський р-н Тернопільської 
обл. 21, 38, 66, 88, 97, 191, 
226, 251, 256, 263, 266, 276, 
299, 311, 312, 411, 437, 535, 
536, 544, 546, 548, 550, 560, 
569, 576, 585, 595, 599

Козодуб – див. Кривошапка 
Михайло

Козолуп – див. Кривошапка 
Михайло

Козятин, м. Вінницької обл. 
560

«Кок» 362-363
Кокін Сергій 27
Кокутківці, с. Зборівського 

р-ну Тернопільської обл. 443
«Колгосп», пункт зв’язку 143
Колоколин, с. Рогатинського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
500, 512, 520, 582, 599

Коломийський повітовий про-
від ОУН 531

Коломийський р-н Івано-
Франківської обл. 564, 585

Коломийщина 531
Коломия, м. Івано-

Франківської обл. 248, 261, 
549, 585, 596

Колтів, с. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 88, 412, 431, 
432

Колтівський ліс 88
Комар Анна Григорівна 289, 

425, 429
Комар Василь Іванович 425, 

429
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Комар Іван Пилипович («Кали
на», «Олесь», «Шелест») 191, 
431, 441-443, 328, 556

Комар Ірина Василівна 425
Комар Ксенія Кіндратівна – 

див. Кук Ксенія Кіндратівна
Комар Степан Іванович 429
Комарів, с. на Холмщині 590
Комарнівський надрайонний 

провід ОУН 597
Комарно, м. Городоцького 

р-ну Львівської обл. 590
Комі АРСР, РФ 146
Комсомольська, вул. у Львові 

407, 416
Кондукторська, вул. у Львові 

226
Коневська, вул. у Львові 408
Коневського, вул. у Львові 416
«Коник» – див. Гальо Михайло 

Дмитрович
«Коник» – див. Онуфрик Петро 

Іванович
Коновалець Євген Михайлович 

(«Віра», «Дід», «Дідько», 
«Йозеф Новак») 18, 35, 92, 
108, 453, 541, 556-557

«Коновальця», сотня УПА 559 
Кононенко Костянтин Семе

нович («Н. Олежко») 64, 557
Коноплянко, співр. МДБ 426, 

430
«Конрад» – див. Сидор Василь 

Дмитрович
Конюхи, с. Козівського р-ну 

Тернопільської обл. 88, 191, 
256, 263, 266, 437, 440, 546, 
550, 560

Конюхів, с. Стрийського р-ну 
Львівської обл. 540

Конюхівський ліс 88, 256- 
258263, 264, 266

Конюшський ліс – див. 
Конюхівський ліс

«Кор» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Кора» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Кордюк Богдан 537
Кореличі, с. Перемишлянсь

кого р-ну Львівської обл. 558
Коренюк Василь (Модест) 133
Корецький р-н Рівненської 

обл. 593
Коржан Йосип 293
Коржан Іван 293, 302
Коржан Михайло 15, 32, 293, 

302
«Корнило» – див. Вовк 

Мирослав Михайлович
«Корній» – див. Литвинчук Іван 

Самійлович
Коровоградщина 311
Коропецький Іван 15, 32
Коростенський повітовий/над-

районний провід ОУН 559
Коростенський р-н Жито

мирської обл. 559
«Корсун» – див. Майстренко 

Іван Васильович
Корсунь, м. – див. Корсунь-

Шевченківський, м. 356
Корсунь-Шевченківський р-н 

406
Корсунь-Шевченківський, м. 

356
«Косар» – див. Маївський 

Дмитро
«Косар» – див. Цісик Олег 

Омелянович
Косарчин Ярослав («Байрак») 

446, 453-455
Косів, м. Івано-Франківської 

обл. 555
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Косівський повітовий провід 
ОУН 555

Косівський р-н Івано-
Франківської обл. 531, 588

Костельник Гавриїл 171
Костопільський надрайон ОУН 

566
Костопільський р-н Рівненської 

обл. 554, 594
Костопільщина 566, 580
«Костя» – див. Білик Іван
Котів, с. Бережанського р-ну 

Тернопільської обл. 386, 
562, 566

Коцятин Іван Дмитрович 
(«Булава») 489, 490, 557

КПЗУ 587
«Кравс» – див. Сидор Василь 

Дмитрович
«Кравс» – див. Стахів Євген 

Павлович
Кравчук Анна Пилипівна – див. 

Пасочник Анна Пилипівна
Кравчук Горпина 428
Кравчук Григорій Павлович 

289, 291, 428
Кравчук Іван 289, 309, 310, 372
Кравчук Ксенія Микитівна 289, 

291, 428
Кравчук Леон 289, 292, 309, 

310
Кравчук Мар’ян Миронович 

(«Малиновий», «Промінь») 
312, 557-558

Кравчук Микола Григорович 
146

Кравчук Роман Миколайович 
(«Василь», «Гончаренко», 
«Лісовий», «Максим», 
«Панас», «Петро», «Семен», 
«Степовий», «Сем.», «6», 
«17», «47», «78», «88», «814», 

«1718», «1876», «1910», 
«1920», «2021», «8/3», «VI») 
52, 66, 67, 88, 90, 94, 97, 122, 
127, 146, 147, 194, 206, 215, 
216, 226, 229, 304, 310, 337, 
339, 345, 349, 421, 422, 435, 
439, 444, 446, 454-456, 459, 
460, 461, 464, 484, 499, 504, 
505, 509, 511, 524, 542, 553, 
558, 575, 614

Кравчук Сабина Петрівна 146
Кравчук Софія 289, 292 
Кравчук Стефанія 289
Кравчук, сім’я 147
Край 237, 297, 304, 443, 446
Крайова Команда УВО 532
Крайовий провід ОУН 

Закарпатської України 247
Крайовий провід ОУН ЗУЗ 52, 

66, 88, 94, 95, 97, 127, 183, 
345, 349, 459, 460, 509, 524, 
541, 543, 548, 549, 499, 558, 
571, 572, 574, 577-579, 582, 
583, 585-588, 591, 592, 598, 
614

Крайовий провід ОУН ОСУЗ 21, 
38, 116, 124, 545, 547, 556

Крайовий провід ОУН ПЗУЗ 52, 
55, 63, 85, 95, 97, 99, 101, 
117, 133, 135, 141, 142, 158, 
159, 164, 183, 192, 204, 209, 
213, 215, 244, 257, 262, 297, 
312, 314, 366, 370, 447, 535-
537, 539, 547, 550, 554-556, 
560, 565-567, 572, 580, 583, 
586, 587, 595

Крайовий провід ОУН ПівдСУЗ 
21, 38, 63, 96, 116-118, 122-
124, 186, 405, 406, 408, 547, 
565, 569, 575, 592, 610

Крайовий провід ОУН ПСУЗ 21, 
571, 581
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Крайовий провід ОУН СУЗ 568
Крайовий провід ОУН 

Центральних областей 
України 355, 356

Краків, м., Польща 15, 19, 20, 
32, 35, 36, 61, 62, 93, 106-
108, 110, 180, 182, 238, 248, 
290, 291, 293-295, 302, 311, 
328, 334, 336, 346, 347, 362, 
370, 371, 373, 374, 531, 532, 
535, 537-539, 541, 543, 544, 
552-554, 563-565, 568, 569, 
571-573, 576-579, 582, 583, 
586, 588, 589, 596, 598, 609

Краківський міський провід 
ОУН 370

Краківський центр ОУН 371, 
566

Красне, смт. Буського р-ну 
Львівської обл. 7, 9, 14, 31, 
16, 33, 34, 41, 49, 59, 276, 
288, 290-292, 300, 304-310, 
312, 352, 353, 372, 399, 401, 
402, 409, 416, 421-430, 557, 
560-562, 622

Краснокаменский р-н Кіровог
радської обл. 176

Краснянський р-н Львівської 
обл. 49, 276, 291, 292, 299-
302, 304, 310, 354, 423, 426, 
429, 462, 463, 561

«Кребс» – див. Рогатинський 
надрайонний провід ОУН

«Крегул» – див. Сидор Василь 
Дмитрович

Кременець, м. Тернопільської 
обл. 220

Кременецька округа ОУН 133
Кременецький надрайон ОУН 

328
Кременецький окружний про-

від ОУН 132, 215

Кременецький р-н Терно
пільської обл. 22, 38, 63, 143, 
215, 240, 467, 468, 581, 585

Кременеччина 572, 596
«Кречет», агент КДБ 339
«Кривавич» – див. Денега 

Микола Михайлович
Криве, с. Бережанського р-ну 

Тернопільської обл. 598
Кривень Микола Васильович 

(«Лесик», «Лесь») 51, 176, 
195, 196, 199, 201, 202, 206, 
209, 210, 212, 218, 219, 258, 
271, 272, 343, 477, 484, 493-
495, 504, 514, 516, 523, 558, 
615

Кривий Ріг, м. Дніпропетровсь
кої обл. 316, 368, 558, 572, 
582

«Кривий» – див. Демчук Іван 
Ілліч

Кривня, прис. с. Липівка 
Рогатинського р-ну Івано-
Франківської обл. 199

Кривня, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 219, 
221

Криворіжжя 121, 123, 409
Криворізький окружний провід 

ОУН 119, 123, 415, 405, 538, 
558, 559, 610

Кривошапка Людмила 409, 410
Кривошапка Михайло 

Васильович («Василь М. 
Козик») 120, 121, 368, 409, 
558

Кривошапків, сім’я 410
Крим 21, 38, 328, 537, 570
Кримська обл. 96, 116, 118, 

121
Кримський обласний провід 

ОУН 118, 121
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Криниця, м., Польща 590
Криницький повітовий провід 

ОУН 572
Криничанський р-н Дніпро

петровської обл. 404, 414, 
558

«Криця», кер. зв’язкового 
пункту 329

Кричун Микола (Черемшина) 
530

Кріп Степан («Пес») 328
Кріс Степан 372
Кропивницький, м. 572
Кругів, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 25, 26, 42, 
43, 127, 146, 257, 262, 299, 
354, 545, 549, 559, 593

Кругівський ліс 146, 257, 258, 
262, 263

«Крук» – див. Малюца Іван 
Іванович

Крупенко 479
Крупка Марія – див. Надрічна 

Марія
Крюченко Любов Никифорівна 

405
Крюченко Никифор 405
Крюченко Уляна Никифорівна 

(«Оксана», «Уляна») 28, 45, 
193, 196, 200-202, 204, 226, 
227, 264, 357, 359, 372, 374-
376, 400-402, 404, 405, 408, 
414, 415, 431, 432, 442, 443, 
518, 520, 558-559, 610, 612, 
621

Крюченко Юлія – див. Крючен
ко Уляна

Крюченко, мати 405
«Кубайчук» – див. Кузьма 

Богдан Михайлович
Кубань 21, 38
Кубійович Володимир 107, 225

Кудра Володимир («Бурлака», 
«Заграва», «Орест», «Р.», 
«Р.  Бурлака», «Ром.», 
«Роман», «Старий», «ТМР») 
53, 559-560, 613

Кузів Василь Андрійович 
(«Орач») 191, 204, 209, 366, 
434, 437, 438, 440, 443, 560, 
611

Кузьма Богдан Михайлович 
(«Борис», «Вугляр», «Гар», 
«Гар – В-І», «Гонтар», 
«Кайдаш», «Кит», «Климчук», 
«Кора», «Кубайчук», 
«Мартин», «Міна», «Остап», 
«Юрко», «А-38», «АВТ», 
«Е-13», «КБ», «Кор», «К-Ш-
113», «К-8», «К-13», «К-18», 
«Ор», «ППЦ», «ППШ», «ТТС», 
«Федора», «38-А», «113», 
«160», «308», «987») 132, 
133, 138, 159, 560

«Кузьма» – див. Охримович 
Василь Остапович

«Кузьменко» – див. Гонтар 
Хризанф

Кук Андрій Іванович 424, 427
Кук Андрій Степанович 423
Кук Василь («Бригадир», 

«Василь Коваль», «Дніпро
вий», «Дніпровський», 
«Леміш», «Старий», «Ф») 4, 
7, 9, 11, 13-44, 46, 49, 50, 53, 
55, 59, 63, 66, 68, 69, 79-81, 
85, 86, 88, 91, 92, 94, 96, 
97, 100, 102-105, 115, 116, 
124, 125, 130, 139, 142, 146, 
147, 153, 155, 158, 166, 167, 
172, 173, 178, 179, 186-188, 
190-195, 198-200, 202-204, 
206-210, 212-214, 217, 218, 
221-223, 228-230, 237, 238, 
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242, 244, 245, 248, 250, 252, 
253, 255, 257, 261, 262, 264-
266, 269, 273, 274, 277, 280-
283, 285, 287, 296, 298-304, 
306, 308, 310, 311, 313, 314, 
316, 318-324, 326-332, 334-
337, 339-346, 348, 349, 351, 
352, 354, 355, 357-359, 361-
374, 376, 380, 381, 383-385, 
387-402, 404-422, 426, 430-
435, 437, 438, 440, 442-451, 
453-456, 458-466, 468-472, 
476, 478, 482, 483, 485-490, 
493-504, 509-516, 518-524, 
527, 528, 530, 531, 534, 545, 
547, 549, 550, 559, 560, 563, 
566, 573, 574, 576, 581, 584, 
585, 591, 593, 601, 604-613, 
616-622 

Кук Василь Матвійович 423
Кук Василь Степанович 423
Кук Ганна 14, 31
Кук Гілярій Степанович – див. 

Кук Ілярій Степанович
Кук Гринько Іванович 424
Кук Єва Степанівна – див. 

Медвідь Єва Степанівна
Кук Іван Матвійович 423, 424
Кук Іван Степанович 14, 25, 31, 

42, 309, 310, 399, 400, 402, 
403, 417, 422, 560-561, 603

Кук Ілля Степанович 14, 31, 
422, 605

Кук Ілярій Степанович 14, 16, 
17, 31, 33, 34, 422, 561, 603

Кук Ірина 424
Кук Ксенія Гаврилівна 423
Кук Ксенія Кіндратівна 424
Кук Марія Василівна, дочка 

Ксенії 423
Кук Марія Василівна, дружи-

на Івана Кука 25, 28, 42, 45, 

399, 403
Кук Марія, з с. Сторонибаби 

423
Кук Михайло Васильович 423, 

426
Кук Михайло Іванович 424
Кук Павлина Василівна 423
Кук Парасковія Федорівна 14, 

25, 30, 42, 309, 310, 350, 
351, 399, 400, 402, 403, 409, 
416, 417, 421, 424, 561-562, 
602

Кук Петро Іванович 424, 427
Кук Софія Іванівна 424
Кук Степан Васильович 423, 

426, 427
Кук Степан Матвійович 14, 15, 

25, 28, 31, 32, 42, 44-45, 309, 
310, 350, 351, 399, 400, 402, 
403, 409, 416, 417, 421, 426, 
562, 602

Кук Стефанія Василівна 423
Кук Стефанія Іванівна 424
Кук Стефанія Павлівна 424, 427
Кук Филимон 1919 р.н. 14, 31
Кук Филимон Степанович 1920 

р.н. 14, 31, 309, 310, 422, 
562, 603

Кук Юрій Васильович 25, 42, 
399, 401 , 402, 409, 416, 417, 
621

Кук Ярослава Андріївна 424, 
426

Кулеба Михайло Федорович 
(«Степовик») 499, 562

«Кулеметчик» 467
«Куліба» – див. Климів Іван 

Степанович
Кульчиці, с. Самбірського р-ну 

Львівської обл. 582
Кунин, с. Мізоцького р-ну 

Рівненської обл. 596



664

«Курган» – див. Маївський 
Дмитро

Курники, с. – див. Іванчани, 
с. Збаразького р-ну Терно
пільської обл.

Курники-Іванчанські, с. – див. 
Іванчани, с.

Курська обл., РФ 557
Кустин, с. Рівненського р-ну 

Рівненської обл. 566
Кути, прис. с. Заріччя Золо

чівського р-ну Львівської 
обл. 547

Куткір, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 299, 300, 
304, 309

«Кучма» – див. Козак Микола 
Михайлович

«Кущ» 382
«К-Ш-113» – див. Кузьма 

Богдан Михайлович
«Л.  С.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«Л.» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«Л.» – див. Ленкавський Степан 

Володимирович
«Л-25» – див. Пришляк Євген-

Андрій Степанович
Лабунька Василь Іванович 

(«Степовик») 386, 394, 398, 
408, 413, 419, 562-563

«Лав» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

Лавочне, с. Сколівського р-ну 
Львівської обл. 585

«Лаврівський» – див. Хмі
льовський Микола Іванович

Лада Іван 14, 31
Лада Марія Павлівна – див. 

Шмандрак Марія Павлівна
Лада Стефанія Павлівна – див. 

Кук Стефанія Павлівна
Лапінський Леонід («Зенон») 

544
Ласка Атанас 288
Ласка Василь Степанович 288, 

309, 310, 350, 352, 353
Ласка Василь Филимонович 

288
Ласка Володимир Іванович 425
Ласка Іван 288
Ласка Марія – див. Вороновська 

Марія
Ласка Михайло 288
Ласка Парасковія Степанівна 

291, 425, 429
Ласка Петро 288
Ласка Софія Степанівна 288
Ласка Степан 288
Ласка Филимон 288
Ласка Філько Іванович 429
Ласка Ярослав Филимонович 

288
Латвія 535
Лебедь Микола Михайлович 

(«Варяг», «Вільний», «Євген 
Скиба», «Ігор», «Максим», 
«Максим Рубан», «Марко», 
«Олег», «Чорт», «Ярополк») 
61, 62, 64, 65, 67, 72, 77, 79, 
86, 87, 94, 107, 112, 131, 157, 
182, 184, 238, 298, 308, 310, 
332, 336, 339, 347, 360-362, 
451, 461, 471, 472, 537, 563

Левандівка, місц. у Львові 408
Левець Катерина Онуфріївна – 

див. Крюченко Уляна
Левицький Андрій 70, 78
Левицький Дмитро 70
«Левко» – див. Ребет Лев-

Роман Mиxaйлович
«Левко» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
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Левкович Василь Михайлович 
(«Вороний», «Роман», 
«Холод», «Чернець», «Чуба
тий») 101, 563-564

«Левченко» – див. Волошин 
Ростислав Павлович

«Легенда» – див. Зарицька (у 
заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

«Легенда» – див. Климів Іван 
Степанович

«Легіон Сушка» – див. 
«Український легіон»

«Легіт» – див. Шаблій Микола
«Лекс» – див. Степаняк 

Михайло Дмитрович
«Лелека» – див. Кандиба Олег 

Олександрович
Лемик Микола 20, 37
«Леміш» – див. Кук Василь
Лемківщина 179, 556, 582
«Лемко» – див. Федорук Юрій 

Антонович
«Ленін» – див. Сушко Роман 

Кирилович
Ленінград, м, РФ 316
Ленкавський Степан Воло

димирович («В.  Марке
вич», «Залужний», «Коваль», 
«В.  С.», «З.», «Л.», «Л.  С.», 
«С. В.», «С. Л.», «С. Л-ський», 
«Ст.  В.», «Ст.  Лен.») 61, 62, 
64, 77, 94, 180, 238, 564

«Лесик» – див. Кривень 
Микола Васильович

Леся Українка 163, 338, 340
«Леся» – див. Вірлик Стефанія
«Леся» – див. Гайдукевич 

Емілія
«Леся» – див. Гейко Ірина
«Лесь» – див. Кривень Микола 

Васильович

Лех Мирон 294
Лех Ярослав 59, 60, 294, 564
Лешнів, с. Бродівського р-ну 

Львівської обл. 7, 9
«Лиман» – див. Качур 

Володимир Іванович
«Лиман», надрайон ІІІ округи 

ОУН на Закерзонні 543-544
«Липа» 324
Липинський В’ячеслав 471
Липівка, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 54, 
199, 202, 219, 221, 492, 498, 
502, 507, 514, 544, 558, 575

«Лис Микита» – див. Малюца 
Іван Іванович

Лиса, с. Підгаєцького р-ну 
Тернопільської обл. 18, 35

«Лиса», сотня УПА
«Лисий» – див. Ребет Лев-

Роман Mиxaйлович
«Лисий» – див. Тершаковець 

Зиновій Григорович
Лисоня, г. 569, 588
«Лисоня» – див. ВО 3 «Лисоня» 
Литва 60, 236, 535
Литвинів, с. Підгаєцького р-ну 

Тернопільської обл. 386, 
394, 533

Литвинчук Іван Самійлович 
(«Давид», «Дубовий», 
«Максим», «Корній») 99, 101, 
159, 166, 236, 564-565

«Лицар» – див. Гасин Олекса 
Іванович

Личаківка, р-н у м. Львові 242
Личаківський цвинтар у Львові 

548, 550, 589
Лівобережні області України 

117
Ліда, з с. Підкамінь 192
Ліда, підпільниця 406



666

«Ліда» 227
Лідихів, с. Кременецького р-ну 

Тернопільської обл. 468, 
581, 585

«Лікар» – див. Когут Федір 
Іванович

Лілька, с. Рогатинського р-ну 
Станиславівської обл. 501

Лімниця, р. 583
«Лімницький» – див. Бара

новський Ярослав Володи
мирович

Лісники, с. Бережанського 
р-ну Тернопільської обл. 191

«Лісовий» – див. Кравчук 
Роман Миколайович

«Лісовик» – див. Сидор Василь 
Дмитрович

«Лісові чорти», старшинська 
школа УПА 563

Лішня, с. Дрогобицького р-ну 
Львівської обл. 594

Лоґуш Омелян Іванович 
(«Євген», «Іванів», «Степа
нів») 96, 97, 116, 124, 150, 
157, 183, 184, 298, 565, 570

Лозицький В. 27
Лозуватка, с. Олександрійсь

кого р-ну Кіровоградської 
обл. 176

Лондон, м., Англія 15-19, 33, 
71, 78, 231, 317, 450

Лонцького, вул. у Львові 7, 9, 
564, 596

Лонцького, тюрма 7, 9, 564, 595
Лопатинський Юрій Дем’яно

вич («Калина», «Шейк») 
Лопатинський 64, 67, 86, 94, 
110, 111, 165, 183, 297, 463, 
471, 472, 565-566, 584

«Лопатинський» – див. Тимчій 
Володимир Іванович

Лос-Анджелес, м., США 594
Лотоцький Петро 427
Лубенський р-н Рівненської 

обл. 536
«Луг», т-во 540, 549, 550, 573
Луганськ, м. 570
Луганська обл. 96, 116, 118, 

409
Луговий ВТТ 561
«Луговий» – див. Червак Іван 

Михайлович
Лука Велика, с. Тернопільського 

р-ну Тернопільської обл. 556
Лука, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 597
«Лука» – див. Козак Микола 

Михайлович
«Лука» – див. Стецько Ярослав 

Семенович
«Лука» – див. Турчиняк Мирон 

Степанович
Луців Іван Антонович («Ігор») 

386, 394, 398, 413, 566
Луців Роман Олексійович 

(«Медик», «Боян») 380, 386, 
390, 394, 566

Луцьк, м. 21, 37, 61, 63, 133, 
241, 543, 559

Луцька Юлія Федорівна 
(Одарка», «Уляна») 371, 566

Луцький Олександр 19, 20, 36
Луцький районний провід ОУН 

555, 559
Луцький р-н Волинської обл. 

547, 555, 559
«Люба», пункт зв’язку в 

Бережанському лісі 145
Любачівський пов., Польща 

563
Любачівщина 585
Любеля, с. Жовківського р-ну 

Львівської обл. 584
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Люблинець Старий, с. Люба
чівського пов., Польща 563

Люблін, м., Польща 60, 293, 
421

Люксембург 569
Люксембург, м., Люксембург 

570
Лядова, р. 118
Ляплята (La Plata), місц. біля 

Буенос-Айреса, Аргентина 
7, 10

Львів, м. 7, 9, 10, 13, 15-17, 
20-22, 24, 25, 28, 30-34, 37, 
39, 41, 42, 45, 60-63, 83, 90, 
93-95, 110, 127, 169, 171, 
180, 181, 216, 217, 223-229, 
239, 240, 242, 250, 256, 268, 
276, 278, 289, 290, 293, 294, 
298, 309, 311, 315-317, 330, 
334, 336, 347, 348, 352-354, 
357, 372, 375, 376, 390, 393, 
399-401, 407, 408, 415, 416, 
422, 425, 428, 430, 433, 437, 
439, 444, 447, 449, 453, 458, 
460, 462, 463, 470, 475, 476, 
530-532, 534, 536-544, 546-
551, 554-556, 559-565, 569-
571, 573, 575-581, 583, 584, 
586-592, 594-599

Львівська ВО 2 «Буг» – див. ВО 
2 «Буг»

Львівська міська мережа ОУН 
17, 34, 224, 578

Львівська міськрада 537
Львівська обл. 9, 28, 29, 45, 46, 

49, 51, 59, 60, 88, 99, 101, 
121, 127, 131, 146, 161, 181, 
189-191, 198, 202, 208, 214, 
219, 220, 228, 257, 262, 276, 
280, 281, 288, 291-293, 299, 
301, 302, 304, 306, 308, 310, 
321, 328, 329, 352, 354, 364, 

372, 399, 400, 402-404, 408-
416, 419-421, 423, 426, 427, 
429,-431, 437, 441, 447, 455, 
478, 485, 499, 504, 516, 519, 
520, 530-532, 536-538, 540, 
542, 543, 545, 547-554, 556-
564, 567-570, 572, 574-585, 
588, 590-592, 594-597, 600

Львівська обласна управа 585
Львівська окружна екзекутива 

ОУН 539, 572
Львівське воєводство 108
Львівський край ОУН 15, 32, 

448, 455 
Львівський крайовий провід 

ОУН 52, 61, 66, 88, 99, 101, 
117, 127, 132, 138, 161, 250, 
317, 345, 432, 435, 437, 446-
448, 453, 455, 456, 471, 495, 
503, 504, 509, 523, 534, 538, 
545, 548-550, 574, 575, 577, 
590

Львівський міський обласний 
провід ОУН 555, 584

Львівський обласний провід 
ОУН 98, 549

Львівський обласний/крайо-
вий провід ОУН 549, 584

Львівський окружний провід 
ОУН 538, 549, 577, 590

Львівський процес 532, 549, 
568, 585, 588 

Львівщина 7, 14, 538, 545, 549, 
552, 559, 575, 581, 593

«М. Запоточний» – див. Кандиба 
Олег Олександрович

«М.Д.  Бученко» – див. Грицай 
Дмитро Михайлович

Мавковичі, с. Городоцького 
р-ну Львівської обл. 

Магаданська обл., РФ 561, 562
Мадрид, м., Іспанія 317



668

Маєвський Анатолій Васи
льович («Гребля», «Гриць», 
«Данило», «Євтух», «Зна
ний», «Іно», «Йовта», 
«Карпо», «Микола», «П.», 
«Софрон», «Соснус», «Ста
рий», «Уліян», «Ульян», 
«ИНО», «77», «006», «127», 
«179», «257», «259», «940», 
«0405») 52, 55, 133, 142, 
145, 160, 162, 216, 244, 315, 
395, 466, 467, 566-567

Мазепа Іван 397
Мазуркевич 120
Майба Іван 17, 34
Майдан, с. на Івано-Франків

щині 597
Майоров, слідчий КДБ 50, 58, 

59, 69, 80, 85, 92, 102, 104, 
115, 125, 130, 139, 147, 166, 
173, 179, 194, 199, 229, 237, 
244, 249, 252, 255, 262, 265, 
269, 274

Майстренко Іван Васильович 
(«А.  Бабенко», «Авгур», 
«Бабенко», «Гребінка», 
«Далекий», «Іван Корсун», 
«Корсун», «Радченко») 75, 78, 
86, 567

«Майченко» – див. Маївський 
Дмитро

Маївський Дмитро ( «Зруб», 
«Косар», «Курган», «Май
ченко», «Ом», «П.  Дума», 
«Север», «Тарас») 63, 73, 95, 
97, 229, 357, 545, 567-568

«Мак» – див. Грабар Петро 
Олексійович 

«Макальондра» – див. Стахів 
Євген Павлович

«Макар» – див. Барановський 
Ярослав Володимирович

Макарин Євгенія Іванівна – 
див. Крюченко Уляна

Макарівський р-н Київської 
обл. 357

Макарово, м. Київської обл. 
357

Маківка, г. 556, 607
«Маківка» – див. ТВ «Маківка»
«Максим Орлик» – див. Мирон 

Дмитро Данилович
«Максим Рубан» – див. Лебедь 

Микола Михайлович
«Максим» – див. Арсенич 

Микола Васильович
«Максим» – див. Кравчук 

Роман Миколайович
«Максим» – див. Лебедь 

Микола Михайлович
«Максим» – див. Литвинчук 

Іван Самійлович
«Максим» – див. Мирон 

Дмитро Данилович
«Максим» – див. Старух 

Ярослав Тимотейович
Максимишин – див. Кравчук 

Роман
Максимів Василь Іванович 427
Мала Березовиця, с. 

Збаразького р-ну Терно
пільської обл. 431, 442

«Мала» – див. Фоя Людмила 
Адамівна

«Малий Влодко» – див. 
Кілярський Володимир 
Йосипович

Малий Глухів, с. Радомишль
ського р-ну Житомирської 
обл. 586

Малий Омеляник, с. Луцького 
р-ну Волинської обл. 559

«Малий» – див. Турчиняк 
Мирон Степанович
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«Малиновий» – див. Кравчук 
Мар’ян Миронович

Малі Годомці, с. Бердичівського 
р-ну Житомирської обл. 560

Малюков, співр. МДБ 403
Малюца Іван Іванович («Граб», 

«Емір», «Крук», «Лис Микита», 
«Чорний») 15, 32, 60, 93, 568

«Мамай» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

Манаїв, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 441

«Мандоліна», друкарня 18, 34
Маневицький р-н Волинської 

обл. 572
Манзуренко Віталій 13, 30
«Маня» – див. Зарицька (у 

заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

Маріїнський парк у м. Київ 343
«Марічка» – див. Савчин (у 

заміжжі – Галаса, Пискір) 
Марія Петрівна

Марія, з с. Липівка 219, 221
«Марія Перелесник» – див. 

Фоя Людмила Адамівна
«Маріян» – див. Пришляк 

Григорій Васильович
«Марко» – див. Благий Зиновій 

Васильович
«Марко» – див. Лебедь Микола 

Михайлович
«Мармаш» – див. Климів Іван 

Степанович
Мармузовичі, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 291, 429
«Марта» – див. Пашківська 

Марта
«Марта» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«Мартин» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович

Мартинів, с. Бурштинського 
р-ну – див. Новий Мартинів, 
с. Галицького р-ну

Мартинович Мирон 293
Мартинюк М. 296
«Маруся» – див. Римик Марія 

Марківна
Марущак Василь («Хмара») 382
Матвєєв, співр. МДБ 433, 436, 

438, 414, 444, 449, 452, 457, 
460, 465

Матвієйко Мирон Васильович 
(«Див», «Жар», «Рамзес», 
«Усміх») 64, 66, 67, 77, 181, 
251, 463, 544, 568-569

«Матвій» – див. Степанюк 
Олександр Тимофійович

«Матвій» 466, 467
Матейко Анна 481
Матірні українські землі (МУЗ) 

554
Матла Зиновій Антонович 

(«Дніпровий», «Святослав 
Вовк», «О.  Львівський», 
«Чорний») 20, 37, 64, 116, 
181, 182, 242, 569

Маутхаузен, концтабір 7, 9
Медвідь Єва Степанівна 14, 31, 

226, 227, 422, 603
Медвідь Іван 422
«Медик» – див. Луців Роман 

Олексійович
Мелітопольський окружний 

провід ОУН 120
Мельна, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 202, 
321, 549

Мельник Андрій Атанасович 
(«Євген») 78, 106, 107, 169, 
237, 238, 242, 243, 569-570

Мельник Петро («Хмара») 234
Мельник Степан («Довбуш») 
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435, 440, 444, 454, 455, 499, 
504-505, 512, 516, 517, 570

Мельниківське підпілля 240, 241
Мельниківці – див. ОУН(м)
Метенів, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 54, 584
«Мефодій» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
Мешко (у заміжжі – Лоґуш) 

Катерина Яківна («Верещак», 
«Озерська») 96, 150, 184, 
298, 570

«Микита» – див. Сушко Роман 
Кирилович

Микитович – див. Мощак Іван 
Микитович 

Микитюк Максим 292
«Микола» – див. Арсенич 

Микола Васильович
«Микола» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Микола», б-к 432, 442530-531
Миколаїв, м. 316
Миколаїв, м. Львівської обл. 

534, 577
Миколаївська обл. 96, 116, 

118, 120, 177, 409, 524
Миколаївський обласний про-

від ОУН 118, 120
Миколаївський підрайонний 

провід ОУН 577
Миколаївський повітовий про-

від ОУН 577
Миколаївський районний про-

від ОУН 577
Миколаївський р-н Львівської 

обл. 551, 575
Миколаївщина 575
Миляновська Анна Микитівна 

428
Миляновська Софія Степанівна 

425

Миляновський Аксентій
Миляновський Андрій 428
Миляновський Петро 

Аксентійович 428
Миляновський Степан 

Аксентійович 429
Миляновський Степан 

Прокопович 425
Мирне, с. Підгаєцького р-ну 

Тернопільської обл. 395, 
532, 578

Мирон Дмитро Данилович 
(«Андрій», «Максим», 
«Максим Орлик», 
«Орлик», «Піп», «Роберт», 
«Свєнціцький», «Сергій») 15, 
20, 21, 32, 36-38, 94, 96, 116, 
134, 356, 570-571

«Мирон» – див. Дякон Ярослав 
Андрійович

«Мирон» – див. Іванило 
Михайло Іванович

Мироненко Микита 
(«Кам’янецький») 471

«Миронич» – див. Зобнів 
Богдан Павлович

«Мирослав Річка» – див. 
Семчишин Тимофій 
Євстахійович

Митава, м. біля Риги, Латвія 
535

Митниця, с. Підволочиського 
р-ну Тернопільської обл. 579

«Митька» – див. Дендерис 
Михайло

Михайлівський р-н 
Новосибірської обл., РФ 
422, 562

«Михайло» – див. Арсенич 
Микола Васильович

«Михайло» – див. Цура 
Михайло Іванович
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Михаська, з с. Волуйки 189
Мізерний Василь («Рен») 553
Мізоцький р-н Рівненської обл. 

188, 315, 328-330, 406, 407, 
415, 466, 467, 596

Мізоч, смт. Здолбунівського 
р-ну Рівненської обл. 328

«Мікушка» – див. Пришляк 
Григорій Васильович

Мілька, з с. Розгадів 198, 208-
212, 273, 303

«Міна» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Мінерал Спрінґс, м. штат 
Флорида, США 538

Міньковська Катерина («Євге
нія») 135, 328-330

Мірошніченко, співр. МДБ 379, 
399

Мірчук Петро 17, 34, 530
Містки, с. Пустомитівського 

р-ну Львівської обл. 569
«Місько» – див. Сціборський 

Микола Орестович
Мітенвальд, м., Німеччина 471
Міхновський Микола 454
«Міша», з Рогатинщини 526
«Міша», з Чортківщини 132, 

382
Млинівський р-н Рівненської 

обл. 555, 556
«ММ» – див. Федун Петро 

Миколайович
«Мовчазний» 123, 329
«Могила» – див. Сак 

Пантелеймон
Могилів-Подільський, м. Він

ницької обл. 552
Могилки, місц. У смт. Красне 

Буського р-ну Львівської 
обл. 309

Могильницька 240

«Могильницька» 240
«Модест» – див. Прокопишин 

Іван
Модричі, с. Дрогобицького 

р-ну Львівської обл. 571 
«Молдаван» – див. Бей Василь
Молдавія 96, 116, 118
Молодинче, с. Жидачівського 

р-ну Львівської обл. 572
«Молочарка» – див. Дидик 

Галина Тимофіївна
Монастир, с. на Любачівщині, 

Польща 585
«Монах» – див. Цура Михайло 

Іванович
«Монета» – див. Зарицька (у 

заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

Монреаль, м., Канада 546, 547
Монтелюпіх, тюрма у Кракові 

564
Мордовська АРСР 562
Мороз Анна 193, 519
Мороз Володимир 530
Мороз Теодор Ярослав Теодо

рович («Славек») 81, 107, 
571-572

«Морозенко» – див. Олійник 
Петро Федорович

«Мортек» – див. Рак Ярослав 
Антонович

Москва, м., РФ 22, 27, 39, 43, 
67, 187, 252-254, 266, 270-
274, 316, 451, 452, 465, 480-
483, 486, 497, 500, 521, 522, 
527, 570

Московська обл., РФ 558
Мостиський повіт ОУН 552
Мостище, с. Калуського р-ну 

Івано-Франківської обл. 553
Мотилевич Петро 288, 309, 310
Мотиль Петро 289
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Мощак Іван Микитович 320, 
352, 353

Мощаниця. С. 467
Мудрий Василь 70
Мудрий Василь, з м. Золочів 

295
Мужилів, с. Підгаєцького р-ну 

Тернопільської обл. 189, 
190, 394, 395

Мужилівський ліс 380, 382-385, 
388-390, 396, 397, 407, 410

МУЗ – див. Матірні українські 
землі

«Музика» – див. Твердохліб 
Микола Дмитрович

Мукачів, м. Закарпатської обл. 
246

Мукачівський р-н Закарпатсь
кої обл. 246

«Мурашково», лісовий масив у 
Рогатинському р-ні 514 

«Муха», охор. В. Кука 387, 389, 
394, 413, 419

Мшана, с. Городоцького р-ну 
Львівської обл. 595

Мюнхен, м., Німеччина 7, 9, 70, 
81, 89, 463, 471, 531, 534, 
542, 543, 557, 564, 567, 568, 
578, 579, 587, 588

«Н.  Олежко» – див. Кононенко 
Костянтин Семенович 

«Н.  Сам» – див. Ґабрусевич 
Іван Северинович

«Н.» – див. Дяків Осип 
Васильович

«Н-26», агент – див. 
Качановський Микола

Навіз, с. Рожищенського р-ну 
Волинської обл. 536

Надвірна Марія – див. Надрічна 
Марія

Надвірнянський р-н Івано-

Франківської обл. 555, 589
Надрічна Марія (Задвірна 

Марія, Зарічна Марія, Крупка 
Марія, Надвірна Марія) 197, 
198, 207-212, 272, 494, 495, 
519, 525

«Назар Чубенко» – див. 
Позичанюк Йосип Іванович

«Назар» – див. Власюк Ігор 
Данилович

«Назар» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«Назар» – див. Фенін Михайло
Назаркевич Мартин 475, 476
Назарко Г.М. 367
«Наймичка», агент – див. 

Трофимчук Раїса Петрівна
Накваша, с. Бродівського р-ну 

Львівської обл. 591
«Наливайко» – див. Савчук 

Степан
Нанашка, з с. Чагрів 193
Нараїв, с. Бережанського р-ну 

Тернопільської обл. 313, 
434, 440

Нараївка, р. 434
Нараївський ліс 443
Нарінг, м., Німеччина 542
«Народна торгівля» 290, 295
Народно-визвольна револю-

ційна організація (НВРО) 22, 
39, 406 535, 587

Настя, з с. Підкамінь 196, 201, 
219

«Наталка» – див. Римик Марія 
Марківна

Наукове товариство імені 
Шевченка (НТШ) 543, 578

«Наум» – див. Дяків Осип 
Васильович

«Нахтігаль», батальйон 543, 
545, 557, 565, 575, 583
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НВРО – див. Народно-визволь
на революційна організація

«Небозвіт» – див. Дендерис 
Михайло

Невірківський ліс Корецького 
р-ну Рівненської обл. 593

Негрибка, с. Перемиського 
повіту, Польща 540

«Недобитий» – див. Климишин 
Микола Дмитрович

«Немо» – див. Дольницький 
Андрій

«Непоборний» – див. Климишин 
Микола Дмитрович

«Непоборні», сотня УПА 312, 557
Нестерівці, с. Зборівського 

р-ну Тернопільської обл. 443
«Нестор» – див. Заяць Михайло 

Миколайович
«Нестор» – див. Шанайда Іван 

Андрійович
Н и ж а н к о в и ч і ,  с м т . 

Старосамбірського р-ну 
Львівської обл. 552

Нижній Березів, с. Косівського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
531

Нижня Липиця, с. Рогатинсь
кого р-ну Івано-Франківської 
обл. 595

Нижньогородська обл., РФ 561
Нижньоустрицький р-н 590
Нище, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 257, 
264, 265, 325

Нідерланди 524, 556
Нікітченко Віталій Федорович 

310
Німець Ганна Михайлівна 

(«Христина») 572
Німеччина 56, 64-66, 70, 72-74, 

77, 105, 106, 109-111, 113, 

157, 187, 276, 277, 279, 288, 
294, 295, 297, 302, 314, 320, 
321, 323, 329, 347, 373, 407, 
427, 456, 471, 483, 524, 531, 
533, 534, 538, 539, 542-544, 
549, 551, 552, 554, 558, 561, 
564, 565, 567, 569, 570, 572, 
574, 577-579, 586-588, 600

Нова Мощаниця, с. Здолбу
нівського р-ну Рівненської 
обл.

Новий Мартинів, с. Галицького 
р-ну Івано-Франківської обл. 
198, 199, 475, 476

«Новий», агент КДБ 339
Нові Стрілища, смт. Жидачівсь

кого р-ну Львівської обл. 563
Новомосковський районний 

провід ОУН 559
Новосибірська обл., РФ 422, 

562
Новосілки, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 576
Новоставці, с. Бучацького р-ну 

Тернопільської обл. 551
Новошини, с. Жидачівського 

р-ну Львівської обл. 550, 
582, 592, 600

Норвегія 277
Носів, с. Підгаєцького р-ну 

Тернопільської обл. 18, 35
НТШ – див. Наукове товари-

ство імені Шевченка 
Нью-Джерсі, штат, США 566, 

578
Нью-Йорк, м., США 5, 7, 9, 557, 

563, 566, 578, 586, 596
Нью-Йорк, штат, США 557, 565
«О.  Гончарук» – див. Дяків 

Осип Васильович
«О. Грузченко» – див. Бойдуник 

Осип
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«О.  Левенко» – див. Галаса 
Василь Михайлович

«О.  Львівський» – див. Матла 
Зиновій Антонович

«О. Михайлович» – див. 
Бойдуник Осип

«О. Невідомий» – див. Кандиба 
Олег Олександрович

«О. Ольжич» – див. Кандиба 
Олег Олександрович

«О.  Світанок» – див. Кандиба 
Олег Олександрович

Обельниця, с. Рогатинського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
490

Огороднік В. 530
«Одарка» – див. Луцька Юлія 

Федорівна
Одеса, м. 21, 38, 118, 119, 121, 

278, 311, 316, 409, 592
Одеська обл. 96, 116-118, 121
Одеський міський провід ОУН 

119, 121
Одеський обласний провід 

ОУН 553
«Озерська» – див. Мешко (у 

заміжжі – Лоґуш) Катерина 
Яківна

Озеряни, с. Лубенського р-ну 
Рівненської обл. 536

Околіта Степанія – див. 
Квасовська Степанія

Оксана, член ОУН з Київщини 
407

«Оксана» – див. Крюченко 
Уляна Никифорівна

«Оксана» – див. Фоя Людмила 
Адамівна

«Окулярний» – див. Тимчій 
Володимир Іванович

«Олег» – див. Грицай Дмитро 
Михайлович

«Олег» – див. Лебедь Микола 
Михайлович

«Олег» – див. Червак Іван 
Михайлович

«Олег» («Остап»), член АБГ 214
«Олекса» – див. Гасин Олекса 

Іванович
Олександрівка, сел. Кіро

воградської обл. 575
Олександрійський окружний 

провід ОУН 119, 593
Олександрійський р-н Кіро

воградської обл. 176
Олександрія, м. Кіро

воградської обл. 593
«Олені», старш. школа УПА 

540, 563, 590
«Олені-1», старш. школа УПА – 

див. «Олені», старш. школа 
УПА

Оленівка, с. Криничанського 
р-ну Дніпропетровської обл. 
404, 405, 408, 414, 558, 559

Оленівка, с. Солонянського 
р-ну Дніпропетровської 
обл. – див. Оленівка, с. Кри
ничанського р-ну Дніпро
петровської обл.

Оленчак Теодор («Васильків») 
422

Олесине, с. Козівського р-ну 
Тернопільської обл. 299, 
312, 548

Олесницький М. 305
«Олесь» – див. Гайдар 

(Гадада?) Василь
«Олесь» – див. Комар Іван 

Пилипович
«Олесь» – див. Собчук Павло 

Остапович
«Олесь» – див. Червак Іван 

Михайлович
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Олеський р-н Львівської обл. 
63, 127, 181, 189, 190, 214, 
276, 293, 299, 328, 354, 412, 
419

Олєйнік, співр. КДБ 498, 502, 
507, 515, 517, 525, 528

Олійник Петро Федорович 
(«Еней», «Морозенко», 
«Роман», «Сергій», «Старий») 
119, 407, 572-573

Олійниченко М. 294
Оліїв, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 443
«Ольга Ілинська» – див. 

Гайовська Люба Онуфріївна
«Ольга» – див. Гайовська Люба 

Онуфріївна
«Ом» – див. Маївський Дмитро
«Омелян Кримський» – див. 

Клячківський Дмитро Семе
нович

Омськ, м., РФ 400
Омська обл., РФ 561
Онишкевич Тарас 21, 37
Онуфрик Петро Іванович 

(«Богдан Коник», «Коник») 
241, 242, 304, 573

ООЧСУ – див. Організація 
Оборони Чотирьох Свобід 
України 

Опішня, смт. Зіньківського 
р-ну Полтавської обл. 567

«Ор» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«ОР-4» – див. Твердохліб 
Микола Дмитрович

«Орач» – див. Гарабач Василь 
Іванович

«Орач» – див. Кузів Василь 
Андрійович

«Орач» – див. Стецько Ярослав 
Семенович

Організація Оборони Чотирьох 
Свобід України (ООЧСУ) 7, 9

«Органський» – див. Сціборсь
кий Микола Орестович

«Орел» – див. Сірий Степан
«Орест» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Орест» – див. Дужий Петро 

Опанасович
«Орест» – див. Кудра 

Володимир
«Орест» – див. Хома Іван
«Орест» – див. Якимів Євген 

Миколайович
Оржів, смт. Рівненського р-ну 

Рівненської обл. 15, 32
«Орися» – див. Зарицька (у 

заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

«Орлан» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«Орлик» – див. Мирон Дмитро 
Данилович

«Орлів» – див. Гриньох Іван 
Михайлович

«Орлян» – див. Ребет Дарія 
Михайлівна

«Оса», член АБГ 214
Осадца Богдан Олексійович 393
Осадца Михайло Олексійович 

381, 398
Осадца Олексій Зиновійович 

(«Аз») 28, 45, 189, 379, 399, 
573

Осика Володимир 291
«Осипко» – див. Васькович 

Григорій
«Оскар» – див. Барановський 

Ярослав Володимирович
Осмолода, с. Рожнятівського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
570
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«Остап» – див. Безпалько Осип 
Миколайович

«Остап» – див. Бордигула 
Михайло

«Остап» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

«Остап», з Київщини 406
«Остап», п-к 397, 398
«Остап», член АБГ – див. 

«Олег», член АБГ
Острог, м. Рівненської обл. 546
Острозька повітова екзекутива 

ОУН 566
Острозький районний провід 

ОУН 555
Острозький р-н Рівненської 

обл. 22, 38, 467, 566
ОСУЗ 545, 547, 556, 592
Осьмак Кирило 335
«Отава» – див. Климишин 

Микола Дмитрович
ОУН 55-58, 60, 63-69-73, 75, 

76, 78, 79, 81, 82, 87, 88, 
90, 91, 93-104, 108-110, 114-
146, 149, 150, 156-158, 161, 
163-165, 167-173, 176-178, 
180-182, 184, 188-190, 192-
195, 197, 199, 206, 208, 223-
239, 245-261, 264, 265, 270, 
272, 291, 293-295, 297, 298, 
300, 302, 304-307, 311, 325, 
327, 328, 330-335, 339, 344, 
346-349, 354-358, 360, 361, 
363, 365-375, 379-383, 393, 
395, 396, 403-409, 412, 415, 
416, 421, 425, 426, 431, 437-
441, 446, 447, 449, 451, 453-
456, 458-467, 469-478, 480, 
482-496, 498, 499, 502-521, 
523, 524, 526, 527, 530-600, 
610, 613-615, 618

ОУН(б) 19, 20, 70, 108, 169, 

170, 230, 238-243, 327, 346, 
566

ОУН(з) 64, 557, 566, 579
ОУН(м) 62, 70, 75, 76, 78, 107, 

108, 169, 170, 237-244, 304, 
362, 363, 365, 532, 538, 573, 
582, 588, 589, 597

ОУН(р) 347, 532, 552
«Ох» 440
«Охало» – див. Охримович 

Василь Остапович
Охримович Василь Остапович 

(«Апостол», «Бард», 
«Василь», «Грузин», «Дале
кий», «Дальний», «Дужий», 
«Е.  Хлопський», «Кузьма», 
«Охало», «Пилип», «Серб», 
«Філософ», «Чужий», «К.», 
«П.», «СХ», «199», «787») 4, 
20, 28, 36, 45, 52, 67, 83, 
84, 89, 95, 97, 113, 127, 143, 
144, 146, 161, 165, 192-196, 
198, 205, 243, 251-254, 257, 
258, 260, 261, 266, 307, 310, 
335, 337, 339, 359-365, 430, 
432, 433, 436-439, 444, 445, 
448, 449, 452-454, 457-460, 
464, 465, 469, 470, 472, 484, 
485, 495, 504-507, 509-511, 
516, 523, 531, 545, 553, 570, 
573-574, 580, 615

«Охрім» – див. Демський 
Олексій Михайлович

«Охрім» – див. Клячківський 
Дмитро Семенович

«Очерет» – див. Демський 
Олексій Михайлович

«Ошуст» – див. Урбан Іван
«П.  Волянський» – див. Федун 

Петро Миколайович
«П.  Дума» – див. Маївський 

Дмитро
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«П.  М.  Полтава» – див. Федун 
Петро Миколайович

«П.  М.  Савчук» – див. Федун 
Петро Миколайович

«П.  П.» – див. Федун Петро 
Миколайович

«П.  Полтава» – див. Федун 
Петро Миколайович

«П. Савчук» – див. Федун Петро 
Миколайович

«П.» – див. Маєвський Анатолій 
Васильович

«П.» – див. Охримович Василь 
Остапович

П’яннє, с. Млинівського р-ну 
Рівненської обл. 555

Павленко, співр. КДБ 179
«Павленко» – див. Волошин 

Ростислав Павлович
Павлиш Федь 176
Павлів, с. Радехівського р-ну 

Львівської обл. 542, 568
Павлівка, с. Тисменицького 

р-ну Івано-Франківської обл. 
597

«Павлович» – див. Дужий Петро 
Опанасович

Павлоград, м. Дніпропетровсь
кої обл. 592

«Павлюк» – див. Стахів Євген 
Павлович

«Павук» – див. Салата Микола
Пагіря Олександр 530
«Палій» – див. Грицай Дмитро 

Михайлович
Палцат Василь Іванович 

(«Дуб», «Дубок», «Роман») 
55, 88, 190, 257, 264, 278, 
477, 501, 518, 520, 574

«Панас Мосур» – див. 
Клячківський Дмитро Семе
нович

«Панас» – див. Кравчук Роман 
Миколайович

«Панасенко» – див. Дужий 
Петро Опанасович

Пановик Йосип Маркович 
(«Чабан») 413, 419, 574

Пановик Микола Маркович 
(«Івась») 574 

Паньків Богдан Михайлович 
(«Буря») 469, 574-575

Паньків Іван Микитович («Іван», 
«Явір») 65, 81, 84, 88, 89, 
362, 365, 367, 575

Парагвай 7, 9
Париж, м., Франція 589
Пасічна, вул. у Львові 352
Пасочник ??? Іванівна 425
Пасочник Анна Пилипівна 425, 

428
Пасочник Семен Атанасович 

425
Пасочник Степан Атанасович 

425, 428, 429
Пасочник Тетяна Федорівна 

425
Патковська Ольга Микитівна 

291, 428
Патковська Філіпка 290
Патковський Володимир 

Григорович 291, 372
Патковський Роман 290
Патрун Василь Григорович 

(«Дубок») 51, 199, 476-478, 
480, 494, 512, 575

Пачковський Євген 292
Пашківська Марта («Зенка», 

«Марта») 436, 446
Пеняки, с. Бродівського р-ну 

Львівської обл. 190
Пеняцький ліс 146, 190, 191
Перв’ятичі, с. Сокальського 

р-ну Львівської обл. 583
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«Перебийніс» – див. Грицай 
Дмитро Михайлович

Перегінське, смт. Рожнятівсь
кого р-ну Івано-Франківської 
обл. 583

Передмістя, с. Бучацького р-ну 
Тернопільської обл. 565

Перемильска округа ОУН 15, 
32

Перемиський курінь УПА 540
Перемиський надрайон 

ОУН («Холодний Яр») на 
Закерзонні 540, 553, 597

Перемиський надрайонний 
провід ОУН 580

Перемиський обласний провід 
ОУН 539, 580

Перемиський повіт, Польща 
540

Перемишлянський надрайон-
ний провід ОУН 542

Перемишлянський районний 
провід ОУН 499, 524, 542

Перемишлянський р-н 
Львівської обл. 131, 202, 
214, 219, 321, 447, 478, 519, 
530, 542, 545, 549, 558, 562, 
596

Перемишль, м., Польща 268, 
540, 552, 569, 586, 595

Перемишльський повіт 108
Перемищина 580
Перепельники, с. Зборівського 

р-ну Тернопільської обл. 443
Переставки, прис. с. Утішків 

Буського р-ну Львівської 
обл. 423

Переяслав, м. – див. Переяслав-
Хмельницький, м. 

Переяслав-Хмельницький, м. 
Київської обл. 356

Пермський табір № 35 578

«Пес» – див. Кріп Степан
Петлюра Симон 453
Петречко Ярослав («Граб», 

«Петро») 122, 575
Петрилів, с. Тлумацького р-ну 

Івано-Франківської обл. 589, 
597

Петричі, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 292, 301

«Петро Полтава» – див. Федун 
Петро Миколайович

«Петро» – див. Качановський 
Микола

«Петро» – див. Козак Микола 
Михайлович

«Петро» – див. Кравчук Роман 
Миколайович

«Петро» – див. Петречко 
Ярослав

«Петро» – див. Твердохліб 
Микола Дмитрович

«Петро» – див. Шанайда Іван 
Андрійович

«Петро» – див. Ярий Ріхард
«Петро», б-к В. Охримовича 

435, 440, 444, 454, 455, 484, 
504, 505, 531

«Петро», охор. В.  Кука 367, 
611, 612

Печора, м. Республіка Комі, 
РФ 175, 176

Пєрацький Броніслав 182
ПЗУЗ 52, 55, 63, 85, 95, 97, 99, 

101, 117, 133, 135, 141, 142, 
158, 159, 164, 183, 192, 204, 
209, 213, 215, 244, 257, 262, 
297, 312, 314, 366, 370, 447, 
535-537, 539, 547, 550, 554-
556, 560, 565-567, 572, 580, 
583, 586, 587, 595

«Пилип» – див. Охримович 
Василь Остапович
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Південна похідна група ОУН 
20, 569, 572, 582, 586, 593

Південна Рівненщина 21, 572
Південна Україна 21, 38, 63, 

118, 125, 328, 530
Південне Полісся 546-547
Південний крайовий провід 

ОУН 63, 188, 405, 408, 582
Південні області України – див. 

Південна Україна 
Південно-східні області 

України 182
Південь України – див. 

Південна Україна 
ПівдСУЗ 184, 405, 408, 533, 

547, 565, 569, 570, 575, 592, 
610

«Північ» – див. Ковжук Яків 
Іванович

«Північ» – див. Твердохліб 
Микола Дмитрович

Північна похідна група ОУН(б) 
20

Північна Тернопільщина 21
Північні області Західної 

України 52
Північно-Східний ВТТ 562
Півче, с. Здолбунівського р-ну 

Рівненської обл. 466, 467
Підболото, прис. с. Темногайці 

Шумського р-ну Терно
пільської обл. 578

Підволочиськ, смт. Терно
пільської обл. 400, 401

Підволочиський р-н Терно
пільської обл. 555, 568, 579

Підгаєцька повітова екзекути-
ва ОУН 18, 34

Підгаєцький повіт 61
Підгаєцький районний провід 

ОУН 382, 573
Підгаєцький р-н Тернопільської 

обл. 189, 190, 226, 227, 276, 
315, 379, 386-390, 393-395, 
407, 408, 410, 413, 416, 419, 
532, 533, 539, 578

Підгаєцькі ліси 64
Підгаєччина 18, 34, 35, 407, 

410, 413, 416, 607
Підгайна Ізидора Несторівна 

215, 327, 328
Підгайці, м. Тернопільської 

обл. 190, 407, 408
Підгір’я, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 574
Підгороддя, с. Рогатинського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
533

Підгородне, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 190

Підзамчисько, уроч. біля с. 
Кліщівка Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 436

Підкамінський районний про-
від ОУН 553

Підкамінський р-н Львівської 
обл. 55, 190, 214, 276, 354

Підкамінь, с. Рогатинського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
192, 196, 200, 219, 221, 519 

Підкамінь, смт. Бродівського 
р-ну Львівської обл. 446

Підкарпатське в-во, Польща 
596

Підмихайлівці, с. Рогатинського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
144

Підновина, прис. с. П’яннє 
Млинівського р-ну Рівненсь
кої обл. 555

Пікуловичі, с. біля Перемишля, 
Польща 595

Пілсудський Юзеф 16, 33
Пінська обл. 99
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«Піп» – див. Мирон Дмитро 
Данилович

Піттсбурґ, м., США 563
Пітушків, с. Млинівського р-ну 

Рівненської обл. 556
«Пласт» 14, 15, 31, 32, 530-532, 

536-539, 541-544, 546, 549, 
551, 554, 558, 561, 563, 565, 
568, 569, 571, 572, 576, 578-
580, 582, 583, 585, 586, 588, 
590, 597, 598, 604

Плісняни, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 434, 
441, 443

Пліхів, с. Бережанського р-ну 
Тернопільської обл. 191, 
192, 202, 203, 208, 210, 212, 
216, 257, 264, 303, 314, 323, 
324, 340

Плугів, с. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 276, 281, 
282, 293, 411, 416, 539

Погребной, слідч. КДБ 202, 
206, 210, 212, 217, 222

Подєбради, м., Чехія 546, 548, 
589

Поділля 23, 40, 559
«Поділля» – див. Подільський 

крайовий провід ОУН
Подільський крайовий провід 

ОУН 65, 98, 101, 117, 132, 
135, 136, 160, 161, 205, 215, 
327, 345, 349, 369, 437, 438, 
442, 523, 533, 536, 542, 578, 
598, 599

Подкарпатске в-во, Польща 
596

Подусільна, с. Перемишлянсь
кого р-ну Львівської обл. 
542, 562

Позичанюк Йосип Іванович 
(«Євшан», «Богдан Рубай

гада», «Стожар», «Назар 
Чубенко», «Устим Чубенко», 
«Шаблюк», «Шугай») 357, 
575-576

Познаховський М. 296
Покропивна, с. Козівського 

р-ну Тернопільської обл. 595
Полісся 160, 375, 530, 535, 563
Поліщук, слідч. КДБ 50, 59, 69, 

80, 85, 92, 102, 104, 115, 479
Полтавська обл. 96, 116, 410, 

567
«Полтавці», сотня УПА 582
Полтавщина 570
Полторацький П. – див. Федун 

Петро
Поляна Катерина («Тьотя») 

227, 388-390, 398, 408, 410
Польська армія 541, 545, 551, 

589, 598
Польська держава – див. 

Польща
Польща 19, 35, 61, 65, 66, 76, 

82, 83, 92, 93, 97, 99, 101, 
105-107, 124, 126, 157, 167, 
168, 179, 183, 224, 231-234, 
248, 268, 269, 277, 281, 290, 
291, 293-298, 300, 302, 316, 
320, 328, 334, 336, 353, 354, 
363, 369, 372, 373, 402, 404, 
405, 408, 409, 416, 422, 450, 
536, 540, 544-546, 552, 553, 
555, 560, 563, 566, 568, 569, 
572, 573, 575, 584-586, 590, 
596-598, 600

Поморяни, смт. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 198, 208

Поморянський районний про-
від ОУН 581

Поморянський р-н Львівської 
обл. 303, 315, 437, 494, 504

Поморянщина 581
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«Помста» – див. Гошовський 
Микола

«Помста» – див. Смарж Іван
«Помста», підпільниця 383
Пониковицький р-н Львівської 

обл. 214
Попельня, прис. с. Тростянець 

Золочівського р-ну Львівської 
обл. 404, 405, 408, 411, 412, 
414-419, 530, 531, 547, 559

Поплавники, с. Галицького 
р-ну Івано-Франківської обл. 
534

Порплиця Василь Олексійович 
(«Байда») 55, 88, 190, 198, 
203, 204, 208-212, 228, 256, 
262-264, 266, 321, 324-326, 
355, 366, 434, 437, 438, 440, 
443, 467, 501, 518, 523, 576, 
611

Посівнич Микола 29, 46
Постолюк Аксентій Федорович 

291, 424, 428
Постолюк Андрій Федорович 

424
Постолюк Анна Андріївна 424
Постолюк Василь Федорович 

424
Постолюк Ірина Аксентівна 

309, 310, 350, 351, 424-425
Постолюк Марія Іванівна 430
Постолюк Марія Павлівна 424, 

427
Постолюк Михайлина Тимо

фіївна – див. Черевко Михай
лина Тимофіївна

Постолюк Олександра Федо
рівна – див. Вовк Олександра 
Федорівна 

Постолюк Павлина Андріївна 
– див. Грепа Павлина 
Андріївна

Постолюк Павлина Федорівна 
– див. Вороновська Павлина 
Федорівна

Постолюк Парасковія Федо
рівна – див. Кук Парасковія 
Федорівна

Постолюк Петро Андрійович 
424, 427

Постолюк Софія 291, 309, 310, 
350, 351

Постолюк Софія Микитівна 
424, 428

Постолюк Степан Федорович 
424

Постолюк Текля 424
Постолюк Тетяна Федорівна 

– див. Пасочник Тетяна 
Федорівна

Постолюк Тимофій Федорович 
429

Постолюк Ярослав Аксен
тійович 424

Потічний Петро 29, 46
Потьма, ст. сел. Явас 

Мордовської АРСР 562
Похідні групи ОУН(б) 20, 21, 

37, 536, 537, 543, 547, 554, 
556, 560, 563, 566, 568, 572, 
576, 577, 581, 590, 594, 596

Похідні групи ОУН(м) 538, 573, 
582, 588, 597

Почаївський р-н Тернопільської 
обл. 468

Почапи, с. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 293, 553

Почапський Ярослав 293
«Почикальня», пункт зв’язку 

263, 299
«ППЦ» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«ППШ» – див. Галаса Василь 

Михайлович
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«ППШ» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Правобережжя 117
Правобережна Україна 23, 40
Прага, м., Чехія 60, 92, 532, 

534, 543, 551, 570, 588, 589, 
594, 600

«Прачка», пункт зв’язку 143
Прибинь, с. Перемишлянського 

р-ну Львівської обл. 542
Придністров’я (Придніст

ровські землі) 21, 38
Примас Микола Антонович 

(«Чумак»; агентурне псевдо 
в КДБ «Карпо») 26, 43, 467, 
468, 576

Пришляк Григорій Васильович 
(«Вайс», «Вільховий», 
«Маріян», «Мікушка», «Сір
ник») 217, 223, 224, 576-577, 
580

Пришляк Євген-Андрій 
Степанович («Руслан», «Чер
нець», «Чорнота», «Ярема», 
«А6», «А6//3», «А-25», «АБ», 
«АБ/13» (1949-1950), 
«АБ/31», «Л-25», «88/4», 
«147», «77/7», «77/8») 99, 
138, 435, 446, 448, 453, 454, 
577-578

Пріґліц, м., Австрія.
Провід українських націоналіс-

тів (ПУН) 237-239, 241-244, 
532, 534, 538, 541, 544, 551, 
570, 578, 582, 588, 589, 597, 
600

Проданик Дмитро 530
Прокіп Мирослав 461
«Прокіп» – див. Прокопишин 

Іван
«Прокіп» – див. Цура Михайло 

Іванович

«Прокіп» 132
Прокопишин Іван («Бурлан», 

«Буря», «Модест», «Прокіп», 
«Григор», «БМ», «306», 
«343», «579», «1516», «1919») 
65, 99, 205, 215, 327, 328, 
345, 349, 369, 578

«Промінь» – див. Кравчук 
Мар’ян Миронович

«Промінь», агент – див. Гура 
Євген Сильвестрович

«Просвіта», т-во 7, 15, 293, 
296, 305, 533, 540, 545, 550, 
555, 583, 584, 590

«Професор» – див. Гонтар 
Хризанф

«Професор» – див. Когут Федір 
Іванович

«Прохор» – див. Степанюк 
Олександр Тимофійович

«Процес басарабівців» 570
«Процесі 59-ох» 554
«Процесі конґресівців» 564
Пряшівський край, Словаччина 

246
ПСУЗ 183, 556, 571, 581
Птічкін, співр. КДБ 319, 355, 

358, 359, 373-376, 452, 457, 
459, 465, 468, 473, 525

«Пугач» – див. Качур 
Володимир Іванович

ПУН – див. Провід українських 
націоналістів

Пустомитівський р-н Львівської 
обл. 228, 538, 569

Пушка Іван 18, 35
Пушкар, співр. МДБ 414
Пуща-Водиця, місц. у складі 

Оболонського р-ну м. Києва 
551

«Р. Беркут» – див. Галамай 
Степан Петрович
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«Р.  Бурлака» – див. Кудра 
Володимир

«Р. Керч» – див. Чемеринський 
Орест

«Р.» – див. Кудра Володимир
«Р.Лозовський» – див. Шухевич 

Роман Йосипович
«Р-17» – див. Федун Петро 

Миколайович
«Р-35» – див. Федун Петро 

Миколайович
«Р-1197» – див. Федун Петро 

Миколайович
Равичі, м., Польща 573
Радехівський р-н Львівської 

обл. 542, 568
Радивилівський р-н Рівненської 

обл. 55, 299 468
Радомишльський р-н 

Житомирської обл. 586
Радомно, м., Польща 16, 33
«Радченко» – див. Майстренко 

Іван Васильович
Радянська армія (Червона 

армія, Совєтская армія) 61, 
72, 87, 91, 93, 236, 254, 267, 
280, 303, 315, 323, 326, 330, 
357, 388, 400, 406, 407, 423, 
456, 488, 493, 497, 499-501, 
503, 510, 519-522, 552, 561, 
574, 592

Радянська Україна – див. УРСР 
Радянський Союз – див. СРСР
Рай, с. Бережанського р-ну 

Тернопільської обл. 570
Рак Ярослав Антонович 

(«Мортек») 578
«Рак» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Рамзес» – див. Матвієйко 

Мирон Васильович
Рахиня, с. Долинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 556
Рахівський р-н Закарпатської 

обл. 247
«Рая» – див. Трофимчук Раїса
Ребет Дарія Михайлівна 

(«Орлян», «Роберт») 64, 67, 
77, 86, 97, 183, 369, 370, 
461, 471-473, 578-579

Ребет Лев-Роман Mиxaйлович 
(«Кіл», «Кліщ», «Левко», 
«Лисий», «Стар») 78, 183, 
461, 579

Регенсбург, м. Німеччина 567
Рейд УПА на Захід 233
Реклинець, с. Сокальського 

р-ну Львівської обл. 567
Ремезівці, с. Золочівського 

р-ну Львівської обл. 581
Ременів, с. Кам’янка-Бузького 

р-ну Львівської обл. 588
«Рен» – див. Мізерний Василь 
Ренів, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 441
Республіка Мордовія, РФ 562
Рибак Станіслав Петро

вич  («Високий», «Карпо», 
«Чалий») 83, 191, 249, 250, 
255, 256, 441, 443, 579-580

«Рибак» – див. Хасевич Ніл 
Антонович

Рибники, c. Бережанського 
р-ну Тернопільської обл. 562

Рига, м., Латвія 535
«Рижий» 357
Рильськ, м. Курської обл., РФ 

557
Рим, м., Італія 237, 244, 317, 

543, 571, 582, 588, 597, 600
Римик Марія Марківна («Мару

ся», «Наталка») 134-135, 
214, 580

Рів, р. 118
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Рівне, м. 13, 30, 61-63, 143, 
243, 244, 357, 364, 546, 566, 
580, 591, 594

Рівненська обл. 21, 22, 38, 39, 
52, 53, 95, 99, 119, 123, 159, 
160, 162, 164, 166, 188, 216, 
230, 280, 299, 325, 328-330, 
335, 369, 375, 406, 407, 415, 
466-468, 535-537, 554-556, 
564, 566, 580, 581, 591, 593, 
594, 596 

Рівненська обласна управа 
535, 537

Рівненська округа ОУН 535, 
536

Рівненський надрайонний 
провід ОУН 566-567

Рівненський обласний провід 
ОУН 580

Рівненський окружний провід 
ОУН 52, 133, 160, 162, 216, 
244, 315, 466, 567, 580

Рівненський повітовий провід 
ОУН 580

Рівненський процес 535, 580, 
586

Рівненський р-н Рівненської 
обл. 52, 315, 366, 536, 566, 
580, 594

Рівненщина 21, 22, 61, 330, 
406, 537, 563, 572, 580, 587

«Рідна школа», т-во 14, 31, 536, 
545, 550, 560, 590

Різдвяни, с. Галицького р-ну 
Івано-Франківської обл. 490, 
582

«Ріко» – див. Ярий Ріхард
«Рітмайстер» – див. Ярий 

Ріхард
«Річенька» – див. Ярий Ріхард
«Річка» – див. Семчишин 

Тимофій Євстахійович

«Роберт» – див. Мирон Дмитро 
Данилович

«Роберт» – див. Ребет Дарія 
Михайлівна

Робітницький Володимир 
Микитович 61, 95, 580

Робітницьких, родина 15, 32
Рогатин, м. Івано-Франківської 

обл. 258, 440, 533, 572, 573
Рогатинська округа ОУН 348
Рогатинський ліс 65, 127, 192-

194, 202, 256, 258, 259, 263, 
264, 266, 348, 484, 485

Рогатинський надрайон ОУН 
267, 270-273, 278, 303, 315, 
317, 322, 364, 495-499, 504, 
508

Рогатинський надрайон-
ний провід ОУН («Іхтіос», 
«Кребс») 24, 41, 50, 51, 128, 
144, 161, 173, 177, 192, 195, 
201, 206, 207, 209, 218, 221, 
253-255, 257, 266, 278, 321, 
435, 440, 454, 477, 478, 483, 
484, 487, 495, 498, 499, 505, 
508, 514, 516, 518, 545, 549, 
551, 558, 575, 614

Рогатинський окружний провід 
ОУН 24, 41, 215, 436, 440, 
447, 449, 504, 508, 509, 516, 
534, 545, 550, 551

Рогатинський повітовий провід 
ОУН 545

Рогатинський районний провід 
ОУН 51, 192, 193, 195, 196, 
200, 201, 206, 207, 212, 218, 
254, 258, 267, 270, 271, 343, 
477, 484, 487, 493, 500, 502, 
504, 506, 513, 514, 516, 519, 
521, 523, 524, 541, 549, 562, 
615

Рогатинський р-н Івано-Фран
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ківської обл. 54, 64, 88, 144, 
176, 177, 192, 193, 196, 197, 
199, 200, 202, 207-209, 211, 
218-221, 241, 257-259, 262, 
263, 267, 270, 271, 273, 276, 
321, 436, 439, 440, 444, 454, 
474, 477, 478, 484, 488, 490, 
492, 494, 496, 498-505, 507-
509, 512-514, 516-520, 523-
525, 531, 533, 534, 541, 542, 
544-546, 549, 550, 553, 558, 
560, 562, 570, 574, 575, 581, 
582, 595, 599

Рогатинщина 206, 207, 209-
212, 215, 218, 232, 437, 438, 
443, 444, 518, 573

Рогачин, с. Бережанського 
р-ну Тернопільської обл. 
434, 443

Рожищенський р-н Волинської 
обл. 536

Рожнятівський р-н Івано-
Франківської обл. 583, 594

Рожнятівщина 570
Розваж, с. Золочівського р-ну 

Львівської обл. 292, 301
Розгадів, с. Зборівського р-ну 

Тернопільської обл. 197, 
198, 208, 209, 211, 273, 303

Розівський р-н Запорізької 
обл. 175

«Рокош» – див. Сціборський 
Микола Орестович

«Роксоляна» – див. Рогатинсь
кий окружний провід ОУН

«Ром.» – див. Кудра Володимир
«Роман Галина» – див. Бусел 

Яків Григорович
«Роман» – див. Гарабач Василь 

Іванович
«Роман» – див. Кудра Воло

димир

«Роман» – див. Левкович 
Василь Михайлович

«Роман» – див. Олійник Петро 
Федорович

«Роман» – див. Палцат Василь 
Іванович

«Роман» – див. Фрайт 
Володимир Васильович

Романів, с. Луцького р-ну 
Волинської обл. 547

Романовская, співр. КДБ 85, 
92, 115, 125, 130, 139, 147, 
166, 173, 179, 203, 206, 210, 
212, 218, 222, 229, 237, 244, 
249, 262, 265, 274

Романюк Михайло 22, 24, 29, 
39, 41, 46, 90, 250, 447, 530

Ромка, з с. Підкамінь 192, 196, 
200, 201, 219-221, 519

Ропиця Ґурна, с. Горлицького 
повіту, Польща 585

Російська Федерація (РФ) 400, 
557, 561, 562

Росія 114, 546, 557, 568
«Ростислав Вишитий» – див. 

Сидор Василь Дмитрович
Роттердам, м., Нідерланди 556
Руда Євгенія Миколаївна 481
«Рудий» – див. Гайвас Ярослав 

Лук’янович
Рудники, с. Маневицького р-ну 

Волинської обл. 572
Рудники, с. Підгаєцького р-ну 

Тернопільської обл. 227, 
388, 389, 395, 407, 408

Ружинський р-н Житомирської 
обл. 593

Румунія 118, 121, 234, 582
Румунська Демократична 

Республіка – див. Румунія
Румунська республіка – див. 

Румунія
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Русилів, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 354, 552

«Русич» – див. Тершаковець 
Зиновій Григорович

«Руслан» – див. Пришляк 
Євген-Андрій Степанович

«Рута» – див. Гайовська Люба 
Онуфріївна

РФ – див. Російська Федерація 
Ряшів, м., Польща 
«С. К.» – див. Гонтар Хризанф
«С.  Бийлихо» – див. Бандера 

Степан Андрійович
«С.  В.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«С.  Г.  Ламай» – див. Галамай 

Степан Петрович
«С.  Л.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«С. Л-ський» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«С.А.» – див. Бандера Степан 

Андрійович
«С.А.С.» – див. Бандера Степан 

Андрійович
«С-12» – див. Федун Петро 

Миколайович
Саврас Петро 295
Савчин (у заміжжі – Галаса, 

Пискір) Марія Петрівна 
(«Зірка», «Марічка») 157, 
215-217, 296-298, 314, 466-
468, 580-581

Савчук Степан («Наливайко») 
214, 581

«Сагайдачний» – див. Семчи
шин Тимофій Євстахійович

Сагатий Мирон 295
Садгірський р-н Чернівецької 

обл. 553
Сак Пантелеймон («Всеволод», 

«Коваль», «Могила», «Сила») 

21, 38, 96, 116, 357, 581
Салата Микола («Бурий», 

«Довгий», «Кавка», «Павук», 
«00-2») 467-469, 581

Самбірський окружний провід 
ОУН 560, 577, 596

Самбірський районний провід 
ОУН 596

Самбірський р-н Львівської 
обл. 516, 582

Самостійна Україна 49, 58, 62, 
70, 71, 74, 75, 77, 103, 105-
107, 109-114, 122, 163, 167-
169, 185, 241, 491, 450, 458-
459, 508

Самчук-Луцька Юлія – див. 
Луцька Юлія Федорівна 371

Санок, м. – див. Сянок, м.
«Санько» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
Саранчуки, с. Бережанського 

р-ну Тернопільської обл. 387
Сарненська округа ОУН 565
Саут Банд-Брук, цвинтар, штат 

Нью-Джерсі, США 578
Сваричів, с. Рожнятівського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
594

«Свєнціцький» – див. Мирон 
Дмитро Данилович

Свідзинська Ольга 15, 530
Світова ліга українських 

політв’язнів 7, 9, 22, 39, 622
«Свобода» – див. Карачевський 

Осип Іванович
Свободноє, м. Хабаровського 

краю, РФ 562
«Святослав Вовк» – див. Матла 

Зиновій Антонович
«Север» – див. Маївський Дмитро
«Север» – див. Федун Петро 

Миколайович
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«Северко» – див. Ґабрусевич 
Іван Северинович

Седліце, м., Польща 573
Селиська, с. Перемишлянсь

кого р-ну Львівської обл. 447
«Сельроб» 586
«Сем.» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
«Семен» – див. Гонтар Хризанф
«Семен» – див. Дякон Ярослав 

Андрійович
«Семен» – див. Іванило 

Михайло Іванович
«Семен» – див. Ковжук Яків 

Іванович
«Семен» – див. Кравчук Роман 

Миколайович
Семенівський, міська округа 

Нижньогородської обл., РФ
Семенко Ярослав Іванович 

(«Андрій», «Дем’ян») 413, 
419, 581, 611, 613

Семків Данило Михайлович 
(«Данило») 51, 176, 193, 
196-199, 202, 253, 254, 257, 
267-270, 474-477, 480, 482, 
487, 494-496, 500-502, 506, 
511-513, 520, 521, 524, 581-
582, 599

«Семко» – див. Гарабач Василь 
Іванович

«Семченко» – див. Кадюк 
Михайло

Семчишин Тимофій Євста
хійович («Білий», «Мирослав 
Річка», «Річка», «Сагайдач
ний», «Стогін», «Тиміш», 
«Турчанович Шимон Євста
хійович», «Шелест», «Юрій 
Іванович», «Ярема») 121, 582

Сеник Омелян («Біляк», 
«Брощак», «Гриб», «Грибівсь

кий», «Канцлер», «Кащук», 
«Урбан», «Урбанський») 92, 
93, 239, 582

Сенюк Михайло Григорович 
(«Скритий», «Скритний») 
439, 582-583

«Серб» – див. Охримович 
Василь Остапович

«Сергій Хортиця» – див. Козак 
Микола Михайлович

«Сергій» – див. Мирон Дмитро 
Данилович

«Сергій» – див. Олійник Петро 
Федорович

«Сергій» – див. Степаняк 
Михайло Дмитрович

Середній Бабин, с. Калуського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
566

Середній Березів, с. Косівсь
кого р-ну Івано-Франківської 
обл. 588

Середня похідна група ОУН(б) 
20

Серет, р. 441
Сетон Гол, м., США 539
Сибір 91, 335, 387, 394, 400, 

413, 425
«Сивий» – див. Ковжук Яків 

Іванович
«Сивий» – див. Скоробогатий 

Сильвестр
Сидор Василь Дмитрович 

(«Вишитий», «Зов», «Кон
рад», «Кравс», «Крегул», 
«Лісовик», «Ростислав 
Вишитий», «Шелест», «Ш.», 
«75», «808», «0204», «02/8») 
97, 100, 234, 583

«Сила» – див. Сак Пантелеймон
Синельниковський окружний 

провід ОУН 119
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«Синій» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

Сиротюк-Вітошинська-Бару
севич Святослава-Софія 5

«Сич» – див. Сушко Роман 
Кирилович

Сівка, с. Войнилівського р-ну 
Станіславської обл. – див. 
Сівка-Войнилівська, с. 
Калуського р-ну Івано-
Франківської обл.

Сівка-Войнилівська, с. 
Войнилівського р-ну Станіс
лавської обл. – див. Сівка-
Войнилівська, с.  Калуського 
р-ну Івано-Франківської обл.

Сівка-Войнилівська, с. 
Калуського р-ну Івано-
Франківської обл. 476, 481

Сікута Йосип («Зенко») 176, 
474, 476, 480, 489, 511, 583

Сілець, с. Сокальського р-ну 
Львівської обл. 554

«Сільський господар», т-во 555
«Сільський господар», т-во у 

Харкові 557
Сірий Степан («Орел») 329
«Сірий» – див. Бандера Степан 

Андрійович
«Сірий», б-к 467
«Сірий», рай. п-к 524
Сірко 408, 416
Сірко Марія 408
Сірко Ольга 408
«Сірко» – див. Грицай Дмитро 

Михайлович
«Сірко» – див. Задорожний 

Іван Михайлович
«Сірник» – див. Пришляк 

Григорій Васильович
«Сіроманці», сотня УПА 531
Сіротін, співр. МДБ 25, 42

«Січ», т-во 559
«СК-9» – див. Качановський 

Микола
Скасків Галина Григорівна 

(«Уляна») 390-393, 396, 407, 
408, 583-584

Скасків Емілія – див. Бурмило 
Емілія

Скасків Марія Онисимівна 390
Скасків Стах 380, 384, 385, 

387, 394, 396, 398
Сквира, м. Київської обл. 593
Скнилів, с. Пустомитівського 

р-ну Львівської обл. 538
«Скоб» – див. Качановський 

Микола
Скобельський Петро 294
Сков’ятин, с. Борщівського 

р-ну Тернопільської обл. 584
Сколівський р-н Львівської 

обл. 485, 585
Сколівщина 545
Скоробогатий Сильвестр 

(«Арсен», «Граб», «Іскра», «Си
вий», «Ярослав») 227, 228, 584

Скоропадський Данило 71, 78
Скоропадський Павло 71, 78, 

471
Скоропадських, рід 71
«Скритий» – див. Сенюк 

Михайло Григорович
«Скритний» – див. Сенюк 

Михайло Григорович
«Славек» – див. Мороз Теодор-

Ярослав Теодорович
«Славко» – див. Гура Євген 

Сильвестрович
«Славко», б-к з Волині 466, 467
«Славко», б-к з Золочівщини – 

див. «Тарас» 
«Славко», б-к з Рогатинщини 

484, 504
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Слівед, цвинтар у Детройті, 
США 554

Сліпий Йосип 170, 243
Слобідка Більшівцівська, с. 

Галицького р-ну Івано-
Франківської обл. 546

Слобода, с. Галицького р-ну 
Івано-Франківської обл. 557

Слов’ятин, с. Бережанського 
р-ну Тернопільської обл. 
394, 395

Словаччина 146, 248
Словятинський ліс, Підгаєць

кий р-н 18, 35
Слюзар Дмитро Йосипович 

(«Арпад», «Золотар», «Кметь», 
«Юліан») 98, 99, 584-585

«См.» – див. Козак Микола 
Михайлович

Смарж Іван («Помста») 65, 66, 
82, 83, 89, 260, 261, 544, 585

«Смок» – див. Козак Микола 
Михайлович

«Сніг» – див. Тимчій Володимир 
Іванович

Снігірівський р-н Миколаївської 
обл. 177

Снятинський р-н Івано-
Франківської обл. 500, 512

Собчук Павло Остапович 
(«Гриць», «Олесь», «Фанчик») 
467, 585

Сова Андрій 15, 29, 46, 530
Советский Союз – див. СРСР
Сокаль, м. Львівської обл. 157, 

296, 554, 583
Сокальський окружний провід 

ОУН 554, 568, 583
Сокальський повітовий провід 

ОУН 583
Сокальський районний провід 

ОУН 543

Сокальський р-н Львівської 
обл. 157, 296, 298, 316, 413, 
455, 543, 545, 547, 554, 567, 
583

Сокальщина 548, 545, 554, 583
«Сокіл» – див. Демчук Іван Ілліч
«Сокіл», т-во 305, 590
«Соловій» – див. Гоголь Василь 

Григорович 
«Соловій» – див. Гура Євген 

Сильвестрович
«Соловій» – див. Дудка Микола
«Соловій» – див. Ковальчук 

Михайло
«Соломія», агент – див. 

Трофимчук Раїса Петрівна
Солонянський р-н Дніпро

петровської обл. 404, 405, 
408, 414, 415

Сопіт, с. Сколівського р-ну 
Львівської обл. 545

Сорока Петро 16-17, 33, 291, 
302

Сороки Львівські, с. Пустоми
тівського р-ну Львівської 
обл. 228

Соснівка, с. Золочівського р-ну 
Львівської обл. 538

«Соснус» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«Софрон» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

«Союз українок» 546
«Спартак» – див. Гошовський 

Микола
«Спартанка» 383
Спасів, с. Сокальського р-ну 

Львівської обл. 583
Спольський Ярослав-Степан 

Євстахійович («Бір») 334, 585
СРСР (Радянський Союз, 

СССР, Совєтский Союз) 
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23-25, 40, 41, 49, 56-58, 66, 
70, 74, 76-78, 87, 91, 93, 103, 
105, 108, 109, 112-114, 117, 
148-154, 186, 187, 230, 233-
235, 241, 247, 248, 267, 277, 
278, 283-286, 297, 302, 307, 
318, 333, 334, 347, 361-363, 
404, 414, 428, 449, 451, 456, 
458, 460, 463, 468-470, 474, 
488, 497-499, 505, 506, 513, 
517, 520, 526, 527, 554, 560, 
561, 562, 569, 584, 591, 598

СССР – див. СРСР
«Ст.  В.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«Ст.  Лен.» – див. Ленкавський 

Степан Володимирович
«Ст.» – див. Бандера Степан 

Андрійович
«Ст-5» – див. Фрайт Володимир 

Васильович
Сталінград, м. – див. Волгоград
Сталіно, м. – див. Донецьк, м.
Сталінобад, м. – див. Душан

бе, м.
Сталінська обл. – див. Донець

ка обл. 
Сталінський (Донецький) 

обласний провід ОУН 118, 
120, 368, 409, 558

Станимир, с. Перемишлянсь
кого р-ну Львівської обл. 
131, 214, 530

Станислав, м. – див. Івано-
Франківськ, м.

Станиславів, м. – див. Івано-
Франківськ, м.

Станиславівський обласний 
провід ОУН 554, 555, 597

Станиславівщина – див. Івано-
Франківщина

Станіслав, м. – див. Івано-

Франківськ, м.
Станіславів, тепер Івано-

Франківськ
Станіславівська обл. – див. 

Івано-Франківська обл.
Станіславська обл. – див. 

Івано-Франківська обл.
Станіславський обласний про-

від ОУН 98, 248, 554, 555, 
559

«Стар» – див. Ребет Лев-Роман 
Mиxaйлович

Стараховіце, м. Свентокшись
кого в-ва, Польща 543

Старе Місто, с. Підгаєцького 
р-ну Тернопільської обл. 
190, 408, 409, 413, 416

Старий Угринів, с. Калуського 
р-ну Івано-Франківської обл. 
531

«Старий» – див. Гарабач 
Василь Іванович

«Старий» – див. Гасин Олекса 
Іванович

«Старий» – див. Гонтар Хризанф
«Старий» – див. Демчук Іван 

Ілліч
«Старий» – див. Качановський 

Микола
«Старий» – див. Ковжук Яків 

Іванович
«Старий» – див. Кудра 

Володимир
«Старий» – див. Кук Василь
«Старий» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Старий» – див. Олійник Петро 

Федорович
«Старий» – див. Хасевич Ніл 

Антонович
«Старий» – див. Цісик Олег 

Омелянович
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«Старий» – див. Шухевич 
Роман Йосипович

«Старик» – див. Гошовський 
Микола

Старі Санжари, с. Новосан
жарського р-ну Полтавської 
обл. 570

Старі Скоморохи, с. 
Галицького р-ну Івано-
Франківської обл. 595

Старосамбірський р-н 
Львівської обл. 499, 540, 
552, 570

Старух Ярослав Тимотейович 
(«Вольт», «Гомін», «Дід», 
«Лав», «Максим», «Синій», 
«Стояр», «Стяг», «Ярлан», 
«В.») 15, 17, 32, 34, 60-62, 
93, 95, 98, 99, 122, 231, 232, 
234, 357, 585-586

Старява, с. Старосамбірського 
р-ну Львівської обл. 499, 570

Старява, с. Хирівського р-ну – 
див. Старява, с. Старосам
бірського р-ну

«Стах» – див. Стахів Євген 
Павлович

Стахів Євген Павлович («Борис», 
«Кравс», «Макальондра», 
«Павлюк», «Стах») 120, 586

Стацюк Л. 595
Сташка, з с. Фрага 219, 220
Стеблі, с. Ковельського р-ну 

Волинської обл. 586
«Степан Попель» – див. 

Бандера Степан Андрійович
«Степан» – див. Гарабач 

Василь Іванович
«Степан» – див. Кіндзірський 

Мирослав Васильович
«Степан» – див. Шухевич 

Роман Йосипович

«Степан» 467, 468
«Степанів» – див. Лоґуш 

Омелян Іванович
Степанюк Олександр Тимофі

йович («Богун», «Вавилонсь
кий», «Марта», «Матвій», 
«Мефодій», «Прохор», 
«Санько», «Тетеря», «Тихон», 
«1015», «1230», «12302», 
«1915») 160, 586-587

Степаняк Михайло Дмитрович 
(«Д. Дмитрів», «Лекс», 
«Сергій») 24, 41, 95, 170, 
226, 242, 407, 587

«Степовий» – див. Кравчук 
Роман Миколайович

«Степовик» – див. Кулеба 
Михайло Федорович

«Степовик» – див. Лабунька 
Василь Іванович

«Стефа» – див. Дидик Галина 
Тимофіївна

Стецько Слава 230
Стецько Ярослав Семенович 

(«Б.  Озерський», «Басмач», 
«Є.  Орловський», «Зиновій 
Карбович», «Карбович», 
«Лука», «Орач») 15, 20, 32, 
37, 60-62, 64, 72, 77, 86, 87, 
93, 109, 169, 180, 184, 230, 
232, 238, 347, 348, 471, 472, 
541, 576, 587-588, 599

«Стир» – див. Бурмило Олексій
Стиранка Петро 464, 465
«Стогін» – див. Семчишин 

Тимофій Євстахійович
«Стожар» – див. Позичанюк 

Йосип Іванович
Сторожук Андрій 427
Сторожук Іван 290
Сторожук Михайло Андрійович 

290, 427
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Сторожук Ярослава Андріївна – 
див. Кук Ярослава Андріївна

Сторонибаби, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 292, 423, 427

«Стояр» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

Стратин, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 88, 
199, 258, 505, 516, 523, 531, 
545, 562

Стратинський ліс 504, 516, 523
«Стрєла», агент – див. Скасків 

Галина Григорівна
Стрий, м. Львівської обл. 309, 

542, 551, 556, 579, 594
Стрийська округа ОУН 590
Стрийська окружна екзекутива 

ОУН 579
Стрийська повітова екзекутива 

ОУН 579
Стрийський окружний провід 

ОУН 541, 577, 579
Стрийський районний провід 

ОУН 575
Стрийський р-н Львівської обл. 

293, 336, 540, 590
«Стрийський» – див. 

Якубовський Володимир 
Йосипович

Стрийщина 179, 541, 579, 590
Стрипа, р. 434
Ступки, с. Тернопільського 

р-ну Тернопільської обл. 536
Ступник, прис. с. Нараїв 

Бережанського р-ну 
Тернопільської обл. 434

«Стяг» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

СУЗ 541, 545, 553, 560, 568
«Сук» – див. Гасин Олекса 

Іванович
Сулятицький Степан Петрович 

(«Данило») 238, 588
СУМ 7, 9
Сумська обл. 96, 116
«Супрун» – див. Благий Зиновій 

Васильович
«Сурмач» – див. Івасів Іван
Сурсько-Литовське, с. 

Дніпропетровського р-ну 
Дніпропетровської обл. 415

Сурсько-Литовське, с. 
Солонянського р-ну 
Дніпропетровської обл. – 
див. Сурсько-Литовське, 
с.  Дніпропетровського р-ну 
Дніпропетровської обл.

Суськ, с. Костопільського р-ну 
Рівненської обл. 554

Сухівці, с. Рівненського р-ну 
Рівненської обл. 594

Сухобезводна, ст. Горь
ковської обл. – див. 
Сухобезводне, смт. в місь-
кому окрузі Семенівський 
Нижньогородської обл., РФ

Сухобезводне, смт. в місь-
кому окрузі Семенівський 
Нижньогородської обл., РФ 
561

Сушки, с. Коростенського р-ну 
Житомирської обл. 559

Сушко Роман Кирилович 
(«Гіполіт», «Дашкевич», 
«Кіндрат», «Кібіц», «Ленін», 
«Микита», «Сич») 92, 93, 106, 
238, 240, 244, 552, 588-589

«СХ» – див. Охримович Василь 
Остапович

Схід – див. Східна Україна
Схід Європи – див. Східна 

Європа
Схід України – див. Східна 

Україна
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Східна Європа 230, 535, 537, 
565, 570

Східна Польща 231
Східна Україна 20, 23, 37, 40, 

122, 215, 346, 406, 510, 524, 
536, 559, 572, 573, 576, 592, 
596

Східний край ОУН ПЗУЗ 572
Східні області України (східні 

області УССР) 53, 63, 91, 95, 
96, 109, 115-117, 119, 122-
124, 173-178, 182, 184, 188, 
226, 239, 333, 357, 407, 503, 
504, 510, 513, 514

Східні області УССР – див. 
Східні області України

Сціборський Микола Орестович 
(«Богдан», «Житомирський», 
«Місько», «Органський», 
«Рокош», «Юрій») 92, 93, 239, 
589

США (Америка) 5, 7-10, 22, 39, 
56, 57, 71, 74, 75, 87, 105, 
112, 113, 154, 276, 278, 331, 
333, 334, 387, 490, 491, 517, 
524, 538, 539, 553, 554, 557, 
558, 563, 565, 566, 569, 570, 
572, 578, 580, 586, 589, 596

«Сян» – див. ВО «Сян»
Сянок, м., Польща 19, 35, 61, 

179, 564
«Сясько» 227, 228
Таджикистан 500, 521
Тайвань 342
Тайшет, м. Іркутської обл., РФ 

562
«Таран» – див. Захаржевський 

Михайло 
«Тарас Чупринка» – див. 

Шухевич Роман Йосипович
«Тарас» – див. Заяць Михайло 

Миколайович

«Тарас» – див. Ковжук Яків 
Іванович

«Тарас» – див. Маївський 
Дмитро

«Тарас» («Славко») 54, 264, 
265, 532

«Тарас», б-к. В. Кука 431, 434, 
437, 441-443

«Тарасенко» – див. Ковжук Яків 
Тарнавський 514, 524
Тарнавський Зенон 15, 32, 605
Тарнавський Мирон 15
Тарнів, м., Польща 573
ТВ «Маківка» 594
ТВ 26 «Лемко» 540 
«Твердий», агент 547
Твердохліб Микола Дмитрович 

(«Грім», «Музика», «Петро», 
«Північ», «ОР-4», «24», «90», 
«090» «311», «401») 52, 495, 
589-590

Твердохліб Ольга 590
Теляче, с. Підгаєцького р-ну – 

див. Мирне, с. Підгаєцького 
р-ну

Темирівці, с. Галицького р-ну 
Івано-Франківської обл. 532

Темногайці, с. Шумського р-ну 
Тернопільської обл. 578

Теребежі, с. Буського р-ну 
Львівської обл. 412, 419, 591

Теребовля, м. Тернопільської 
обл. 25, 42, 402, 403, 409, 
417, 561, 562

Теребовлянський р-н Терно
пільської обл. 25, 42, 422, 
538, 561

Тереновий провід ЗЧ ОУН 
Німеччини 539, 554, 568-569

Терновський – див. Тарнавський
Тернопіль, м. 101, 379, 565, 

569, 573, 587
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Тернопільська обл. 21, 25, 38, 
39, 42, 54, 61, 64-66, 83, 
88, 97, 98, 119, 121, 127, 
180, 189-192, 197, 202, 203, 
208, 211, 212, 215, 216, 220, 
226, 227, 240, 250, 251, 256, 
257, 263, 264, 266, 273, 276, 
299, 303, 312-314, 323-325, 
328, 369, 379, 390, 394, 395, 
400, 402, 407-410, 416, 417, 
422, 431, 432-434, 437, 438, 
440-443, 458, 460, 467, 468, 
530-536, 538, 539, 541, 544, 
546-548, 550, 551, 554-556, 
559-562, 565, 566, 568-570, 
573, 574, 576, 578-581, 583-
585, 595, 598, 599

Тернопільська окружна екзеку-
тива ОУН 598

Тернопільський обласний про-
від ОУН 98, 553, 546, 578, 
598

Тернопільський обласний/кра-
йовий провід ОУН 598

Тернопільський окружний про-
від ОУН 191, 328, 438, 539, 
556, 560, 587

Тернопільський повітовий про-
від ОУН 539

Тернопільський повітовий/
надрайонний провід ОУН 
556

Тернопільський провід ОУН – 
див. Подільський крайовий 
провід ОУН

Тернопільський районний про-
від ОУН 556

Тернопільський р-н Тернопіль
ської обл. 536, 556

Тернопільщина 7, 9, 22, 328, 
431, 441, 447, 460, 546, 574, 
587, 596, 598

Терпилівка, с. Підволочиського 
р-ну Тернопільської обл. 555

Тершаковець Зиновій Григо
рович («Лисий», «Русич», 
«Федір», «Чагрів», «Червень», 
«44», «Ф-33») 15, 32, 98, 99, 
575, 590

«Тетеря» – див. Степанюк 
Олександр Тимофійович

Тиктор Андрій Микитович 428
Тиктор Анна Микитівна – див. 

Миляновська Анна Мики
тівна

Тиктор Богдан Іванович 290
Тиктор Григорій 292, 301
Тиктор Зоська – див. Постолюк 

Софія
Тиктор Іван Микитович 276, 

289, 290, 306-308, 310, 311, 
314, 320, 350-353, 428

Тиктор Ксенія Микитівна – див. 
Кравчук Ксенія Микитівна 

Тиктор Марія Микитівна – див. 
Черевко Марія Микитівна

Тиктор Наталія Іванівна 290, 
310, 311, 350, 428

Тиктор Ольга Микитівна – див. 
Патковська Ольга Микитівна

Тиктор Софія – див. Постолюк 
Софія

Тиктор Софія Микитівна – див. 
Постолюк Софія Микитівна 

«Тиміш» – див. Галаса Василь 
Михайлович

«Тиміш» – див. Семчишин 
Тимофій Євстахійович

«Тиміш», член АБГ – див. Кащеєв
Тимчій Володимир Іванович 

(«Лопатинський», «Євгеній», 
«Володимир Зборівський», 
«Окулярний», «Сніг») 93, 94, 
590-591
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Тирасполь, м., Молдова 118
Тисменицький р-н Івано-

Франківської обл. 511, 593
«Тиха» – див. Дидик Галина 

Тимофіївна
«Тихон» – див. Степанюк 

Олександр Тимофійович
«Тітка» – див. Фоя Людмила 

Адамівна
«Ткач» – див. Бей Василь
Ткачук Василь 303, 314, 326, 

329
Ткачук Іван 323, 326
Ткачук Кость 326
Ткачук Марія 326
Ткачук Текля 216, 325, 341
Ткачук, батько 192, 203-205, 

208, 216, 257, 325
Ткачук, дружина 325
Ткачук, родина 192, 203, 257, 

303, 314, 323-325, 340
Тлумацький р-н Івано-

Франківської обл. 589, 597
«ТМР» – див. Кудра Володимир
Токи, с. Підволочиського р-ну 

Тернопільської обл. 568
«Тома» – див. Галаса Василь 

Михайлович
Томашівський повітовий про-

від ОУН 547
Томашівщина 547 
Топори, с. Ружинського р-ну 

Житомирської обл. 593
Торонто, м., Канада 27, 530, 

585
Травотолоки, с. Зборівського 

р-ну Тернопільської обл. 
574, 576

Трансністрія 118, 121, 582
«Траса», агент. справа 574
Трач Григорій 195, 196, 202, 

519

Тростянець Малий, с. – див. 
Тростянець, с.

Тростянець, с. Золочівського 
р-ну Львівської обл. 190, 
404, 414, 416, 431, 432, 441, 
443, 530, 531, 547, 559

Тростянецька сільра-
да Золочівського р-ну 
Львівської обл. 416

Тростянецькі хутори Золочівсь
кого р-ну – див. Тростянець, 
с. Золочівського р-ну

Трофимчук Раїса Петрівна 
(«Касандра»; агентурні псев-
да в НКДБ-МДБ «Наймичка», 
«Соломія», «105») 24, 41, 
330, 375, 591, 610

Трохим, з с. Лідихів 468
«ТТС» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«Тур» – див. Гасин Олекса Іва

нович
«Тур» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
Туреччина 84, 85, 277, 316, 

497, 520
Турківський надрайонний про-

від ОУН 596
Турковичі, с. Грубешівського 

пов. Люблінського в-ва, 
Польща 552

Турція – див. Туреччина
«Турчанович Шимон Євстахійо

вич» – див. Семчишин Тимо
фій Євстахійович

«Турчин» – див. Врецьона 
Євген Омелянович

Турчиняк Мирон Степанович 
(«Лука», «Малий», «Юрко»; 
агентурні псевда в КДБ 
«Богун», «Шостий» ) 26, 42, 
43, 55, 190, 257, 591
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«Туча» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

«Туча», охор. В. Кука 386, 394, 
413

Тучне, с. Перемишлянського 
р-ну Львівської обл. 202, 
219, 321, 322, 519

«Тьотя» – див. Поляна Катерина
«У.  Кужіль» – див. Зарицька (у 

заміжжі – Сорока) Катерина 
Миронівна

УГА 534, 582, 588, 595
УГВР (Українська головна 

визвольна рада) 13, 22, 23, 
30, 39, 40, 71, 72, 79, 90, 104, 
112, 145, 146, 156, 163, 166, 
172, 182, 183, 186, 217, 335, 
345, 360, 461, 473, 510, 537-
539, 542, 543, 548, 555, 558, 
560, 563, 565, 570, 574, 576, 
579, 592, 593, 595, 599

УГКЦ 595
Угорники, с. Коломийського 

р-ну Івано-Франківської обл. 
564

Угорщина 246-248, 547
Угринів, с. на Підгаєччині 18, 34
Україна (Українські землі) 4, 10, 

13, 19, 23, 24, 27-30, 36, 40, 
44, 45, 49, 56, 62, 65-67, 70, 
74, 76, 77, 81-83, 85, 87-90, 
95, 105, 116, 125, 147-157, 
163, 172, 184-187, 213, 239-
243, 245, 249, 255, 260, 274, 
275, 277, 280, 283, 284, 297, 
318, 320, 333, 339, 342, 348, 
360-363, 365, 367, 371, 373, 
374, 404, 446, 450, 459, 464, 
471-473, 508, 510, 530, 531, 
533, 535, 544, 547, 557, 565, 
567-569, 571, 574-576, 581, 
584-586, 596

Українська військова організа-
ція (УВО) 15, 32, 60, 531, 
532, 534, 537, 541, 543, 544, 
556, 564, 565, 570, 573, 576, 
579, 580, 582, 585-589, 598, 
600

Українська держава 14, 18, 20, 
35, 37, 70, 185, 347, 586, 588

Українська Національна Рада 
(УНРада, УНР) 70, 71, 75, 78, 
87, 90, 156, 471, 534

Українська Центральна Рада 557
Українське державне правлін-

ня (УДП) 77, 347, 541, 554, 
563, 576, 579, 587, 588, 599, 
600

Український Визвольний 
Фронт (УВФ) 7, 9, 547

Український Вільний Універси
тет (УВУ) 543, 551, 579

Український Конгресовий 
Комітет 71

«Український Легіон» 552, 588, 
589

Український Національний 
Комітет (УНК) 543, 565, 573, 
578, 587

Український Центральний 
Комітет (УЦК) 107, 225, 578

Українські землі – див. Україна 
УКУ 543
«Улас» – див. Бей Василь
«Улас» – див. Когут Федір 

Іванович
«Уліян» – див. Маєвський 

Анатолій Васильович
«Уляна» – див. Крюченко Уляна 

Никифорівна
«Уляна» – див. Луцька Юлія 

Федорівна
«Уляна» – див. Скасків Галина 

Григорівна
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«Ульян» – див. Маєвський 
Анатолій Васильович

Уманщина 406, 410
Умань, м. Черкаської обл. 356, 

368, 559
УНДО 70, 167
Унжинський ВТТ 561
УНР 70, 556, 570, 589, 593
УНС 557, 598
УПА (Українська повстанська 

армія) 5, 7, 13-15, 17-19, 
21-23, 25, 27-29, 38, 56, 
63-65, 71, 73, 100-102, 104, 
110, 128, 145, 146, 156, 166, 
186, 214, 225, 227, 231, 233-
236, 240, 241. 243, 298, 312, 
348, 384, 403, 406, 410, 421, 
448, 478, 530, 531, 533, 535, 
537, 540, 541, 543, 545-547, 
549, 550, 552, 554-560, 563, 
565, 566, 568, 572-576, 578, 
580-584, 586, 587, 590, 592-
594, 596-599, 618, 619

УПА-Захід 583, 592, 598
УПА-Південь 21, 38, 214, 572, 

581, 592, 596
УПА-Південь 572
УПА-Північ 101, 535, 540, 555, 

565, 572
УПА-Північ 572
Урбан Іван («Ошуст») 334, 335
«Урбан» – див. Сеник Омелян
«Урбанський» – див. Сеник 

Омелян
УРДП 567
УРДП 70, 75, 78, 81, 86, 150
Урлюв, с. Зборівського р-ну – 

див. Вірлів, с. Зборівського 
р-ну

УРСР (Українська РСР, 
Радянська Україна) 24-26, 
28, 42, 43, 45, 49, 50, 58, 59, 

69, 80, 85, 92, 102-105, 115, 
125, 130, 139, 147-149, 151, 
166, 173, 178, 179, 194, 199, 
202, 206, 210, 212, 214, 217, 
222, 229, 237, 244, 249, 252, 
255, 262, 265, 269, 274, 277, 
286, 296, 297, 310, 319, 340, 
354, 358, 359, 363, 374, 376, 
379, 404, 405, 407, 414, 415, 
433, 436, 438, 444, 448-450, 
452, 457-461, 465, 468, 470, 
473, 479, 486, 490, 491, 493, 
496-499, 502, 507, 515, 517, 
525, 528, 535, 540, 549, 550, 
553, 557, 559-562, 566, 569, 
571, 572, 574, 577, 580-582, 
587, 591, 593, 597 

УРСР 572, 574, 576, 597
«Усміх» – див. Матвієйко 

Мирон Васильович
УСРР – див. УРСР 
«Устим Чубенко» – див. 

Позичанюк Йосип Іванович
Устиянів, с. Нижньоустрицького 

р-ну, тепер Польща 590
Утішків, с. Буського р-ну 

Львівської обл. 291, 299, 
423, 427

УЧХ 226, 382, 538, 546, 549, 580
«Ф» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Ф» – див. Кук Василь
«Ф-33» – див. Тершаковець 

Зиновій Григорович
«Фанчик» – див. Собчук Павло 

Остапович
Фастів, м. Київської обл. 62, 

357
«Федір» – див. Тершаковець 

Зиновій Григорович
Федліївка, с. Краснянського 

р-ну Львівської обл. – див. 
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«Федора» – див. Кузьма Богдан 
Михайлович

Федорків Ліза 143, 144
Федорук Юрій Антонович 

(«Лемко») 119, 280, 329, 
591-592

Федун Микола 592
Федун Парасковія 592
Федун Петро Миколайович 

(«Петро Полтава» («П. М. Пол
тава», «П.  Полтава», «П.  П.»), 
«Волянський» («П.  Волянсь
кий», «Вол.»), «Зенон», 
«П.  Савчук» («П.  М.  Савчук»), 
«Север», «75», «81», «99», 
«101», «123», «126», «143», 
«173», «175», «1000», «311-
С», «811-С», «ММ», «Р-1197», 
«Р-17», «Р-35», «С-12») 7, 9, 
24, 41, 52, 65-67, 82, 88-91, 
100, 146, 163, 217, 250-252, 
260, 261, 298, 309-311, 337, 
339, 361, 365, 446, 447, 449, 
453, 454, 456, 459-464, 470, 
471, 530, 542, 545, 550, 583, 
592-593, 600, 618

Феник Василь 177
Фенін Михайло («Назар») 53, 

54, 56, 193, 196, 202, 204, 
218, 220, 316, 322, 323, 340, 
341, 343, 474, 477, 478, 511, 
512, 518, 593

Ференц Ярослав Михайлович 
(«Черник») 119, 593

Ферлиїв, с. – див. Липівка, с. 
Рогатинського р-ну

Ферліїв, с. – див. Липівка, с. 
199

Ферліївка, с. Краснянського 
р-ну – див. Мармузовичі, 
с. Буського р-ну Львівської 
обл.

Філадельфія, м., США 569
«Філософ» – див. Охримович 

Василь Остапович
Фільварки, с. Золочівського 

р-ну – див. Підгородне, с. 
Золочівського р-ну

«Фіялка» – див. Барановський 
Ярослав Володимирович

«Фіялкович» – див. 
Барановський Ярослав 
Володимирович

Флорида, штат, США 538
Фоя Людмила Адамівна 

(«Квітнева», «Мала», «Марія 
Перелесник», «Оксана», 
«Тітка») 135, 214, 217, 550, 
593-594

Фрага, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 197, 
207, 211, 219, 221, 272, 273, 
494, 495, 519, 525

Фрайт Володимир Васильович 
(«Батько», «Жар», «Вир», 
«Владан», «Владко», 
«інж.  К.  Владан», «Карб», 
«Роман», «АГБ», «Ст-5», 
«16», «016», «82», «082», 
«96», «98») 439, 594

Франківський р-н м. Львова 
226

Франко Іван 163
Франко Франсіско 597
Франко Ярослав 503, 510, 513
Франція 149, 565, 569
«ФФФ» – див. Галаса Василь 

Михайлович
«Х» – див. Цура Михайло 

Іванович
Хабаровський край, РФ 562
Харків, м. 215, 316, 327, 557, 

567, 573
Харківська обл. 96, 116, 560
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Харківська тюрма 567
Хасевич Ніл Антонович 

(«Бей», «Джміль», «Зот», 
«Іван-2», «КВ-37», «Левко», 
«И.Панасенко», «Рибак», 
«Старий», «141», «301», 
«333», «3-14», «8510» («85-
10»)) 146, 337, 339, 594-595

Хватів, с. Буського р-ну Львів
ської обл. 560

Херсонська обл. 96, 116, 118, 
120

Хирів, м. Старосамбірського 
р-ну Львівської обл. 540

Хирівський р-н 499
«Хліборобський вишкіл моло-

ді» 573
«Хмара» – див. Марущак Василь
«Хмара» – див. Мельник Петро
Хмельницька обл. 38, 315, 540, 

549, 559, 576
Хмельниччина 21
Хмільовський Микола Іванович 

(«Лаврівський», «Аксіос») 14, 
31, 172, 595

Ходак Микола («Вихор») 524, 
595

Ходорів, м. Дрогобицької обл. 
– див. Ходорів, м. Жида
чівського р-ну Львівської 
обл.

Ходорів, м. Жидачівського р-ну 
Львівської обл. 51

Холм, м., Польща 546, 555
Холмський обласний провід 

ОУН 547, 568
Холмщина 552, 559, 590
«Холод» – див. Левкович 

Василь Михайлович
Холодний Яр 533
Хома Іван («Богдан», «Ігор», 

«Кардаш», «Орест», «415») 

65, 66, 82, 84, 89, 114, 338, 
339, 595-596

Хома Михайло («Юрко») 382
Хоростець, с. Козівського р-ну 

Тернопільської обл. 576
«Христина» – див. Німець 

Ганна Михайлівна
Христинівка, м. Черкаської 

обл. 546
Хуст, м. Закарпатської обл. 

246, 248, 565, 588
«Цвьочок» – див. Дяків Осип 

Васильович
Центральна Польща 231
Центральні області України 96
Центрально-Східна Україна 

530
Цзедун Мао 342
Цимбалістий Юліан 483
Цица Петро 17, 33, 34
Цісик Олег Омелянович 

(«Гарт», «Карпатець», 
«Косар», «Старий») 369, 370, 
596

Цура Михайло Іванович 
(«Зов», «Михайло», «Монах», 
«Прокіп», «Х») 54, 55, 161, 
435, 446, 447, 451, 452, 455, 
596-597

Цьокан Гілько 402, 403
Цьокан Софія – див. Кравчук 

Софія
«Чабан» – див. Пановик Йосип 

Маркович
«Чавун» – див. Дудар Ярослав 

Іванович
Чагрів, с. Бурштинського р-ну – 

див. Чагрів, с. Рогатинського 
р-ну

Чагрів, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 193, 
196, 197, 199, 477, 519
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«Чагрів» – див. Тершаковець 
Зиновій Григорович

«Чалий» – див. Рибак Станіслав 
Петрович

Чан Кайші 342
Челябінська обл., РФ 595
Чемеринський Орест («Р. Керч», 

«Ярослав Оршан») 15, 32, 
239, 597

«Чепіга» – див. Волошин 
Ростислав Павлович

Чепіль 66
Червак Іван Михайлович («Бо

гун», «Дністровий», «Луго
вий», «Олег», «Олесь», 
«Ясмін», «А-1», «89-В», «77», 
«444», «812» «1648») 51, 54, 
55, 146, 147, 161, 354, 355, 
447, 448, 597, 614

«Червень» – див. Тершаковець 
Зиновій Григорович

Червона армія – див. Радянська 
армія 

«Червоний» 397
Червоноармійський р-н 

Рівненської обл. – див. Ради
вилівський р-н Рівненської 
обл.

Черевко Василь Федорович 
289, 430 

Черевко Марія Микитівна 428
Черевко Мирослав Михайло

вич 428
Черевко Михайлина Тимофіїв

на 430
Черевко Михайло Андрійович 

428
Черевко Стефанія 290
«Черемош» 477
«Черемшина» – див. Кричун 

Микола
Черкаська обл. 368, 546

«Чернець» – див. Левкович 
Василь Михайлович

«Чернець» – див. Пришляк 
Євген-Андрій Степанович

«Чернець» – див. Шухевич 
Роман Йосипович

«Черник» – див. Ференц 
Ярослав Михайлович

Чернихів, с. Зборівського р-ну 
Тернопільської обл. 442, 
533, 556, 579

Чернів, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 196, 
574

Чернівецька обл. 553, 578
Чернігів, м. 547, 562
Чернігівська обл. 96, 116, 117
Черніїв, с. Тисменицького р-ну 

Івано-Франківської обл. 511, 
593

Черноморське узбережжя 118
Черче, с. Рогатинського р-ну 

Івано-Франківської обл. 208, 
271, 440, 477, 503, 522, 541, 
549, 550

«Четвертий», агент – див. 
Матвієйко Мирон

Чехія 536, 543, 546, 548, 551, 
567, 589, 598

Чехословацький крайовий 
провід ОУН 571

Чехословаччина 65, 66, 73, 81, 
95, 233-235, 277, 297, 534, 
546, 551, 571, 589

Чигиринський р-н Кірово
градської обл. 124, 358

Чижевський Василь Микола

йович («Артим», «Демид», 
«Денис», «Дячук») 81, 245, 
246, 248, 597-598

Чикаго, м., США 594
Чорний Потік, с. Заставнівсь
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кого р-ну Чернівецької обл. 
553

«Чорний» – див. Малюца Іван 
Іванович

«Чорний» – див. Матла Зиновій 
Антонович

«Чорний» 467
Чорній Яків 15, 32
«Чорноморець» 410
Чорноморське узбережжя 118
«Чорнота» – див. Гасин Олекса 

Іванович
«Чорнота» – див. Пришляк 

Євген-Андрій Степанович
«Чорнота», охор. В.  Кука 380, 

381, 387, 394
«Чорт» – див. Лебедь Микола 

Михайлович
Чортківський надрайонний 

провід ОУН 552
Чортківський окружний провід 

ОУН 132, 533, 539
Чортківський р-н Тернопіль

ської обл. 541, 580
Чортківсько-Бережанський 

окружний провід ОУН 542
«Чортківщина 407
Чубатий» – див. Гривнак 

Олекса Миколайович
«Чубатий» – див. Левкович 

Василь Михайлович
«Чубатий», рай. п-к 431, 432, 

442, 449, 530, 531
Чумаково, с. Михайлівського 

р-ну Новосибірської обл., 
РФ 562

Чучман Василь 293, 372
Чучупака 358
Шаблій Микола («Легіт») 382
Шав’як Петро 18, 35
Шанайда Іван Андрійович 

(«Данило», «Нестор», «Петро», 

«Ярослав») 98, 598
Швейцарія 537, 538
Шевців Дарка 143, 144
Шевченко Тарас 7, 9, 163
Шевчук Іван 292
Шептицький Андрей 169, 170, 

237, 242, 576, 595
Шибалин, с. Бережанського 

р-ну Тернопільської обл. 546
Шибела, г. у Сколівському р-ні 

Львівської обл. 485
Шиманська Іванна 480
Шиприкевич Геннадій, єпис-

коп 294, 331, 332
Шиприкевич, секретар єпис-

копа 294, 331
Шкляна Гута, с. – див. Гута 

Скляна, прис. с. Рогачин
Шкоц Роман Стефанович 481
Шкоц Стефан Франкович 480, 

481
Шмандрак Марія Павлівна 427
Шмандрак Павло 427
Шмига Й. 555
Шнирів, с. Бродівського р-ну 

Львівської обл. 592
«Шостий», агент – див. 

Турчиняк Мирон Степанович
«Шпак» – див. Благий Зиновій 

Васильович
«Шпак» – див. Гарабач Василь 

Іванович
Шпильчина, с. Перемишлянсь

кого р-ну Львівської обл. 549
Шпотак, співр. МДБ 414, 420
Штеттін, м. – див. Щецин, м.
«Шуб» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
«Шувар» – див. Демський 

Олексій Михайлович
«Шугай» – див. Позичанюк 

Йосип Іванович
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Шульган Степан 291
Шумський р-н Тернопільської 

обл. 22, 39, 315, 467, 576, 
578, 585

«Шурко» – див. Бандура Федір 
Олексійович

«Шух» – див. Шухевич Роман 
Йосипович

Шухевич Роман Йосипович 
(«Батько», «Білий», «Василь», 
«Гриць», «Дзвін», «Жар», 
«Зайчик», «Мамай», 
«Р.Лозовський», «Старий», 
«Степан», «Тарас Чупринка», 
«Тур», «Туча», «Чернець», 
«Чумак», «Шуб», «Шух», 
«Щука», «К-121/7-С», «4», 
«171», «205», «315», «553», 
«777») 21-23, 38-40, 58, 
61-65, 71-73, 79, 88, 94, 97, 
100, 104, 109, 111, 127, 134, 
172, 214, 217, 225, 231, 233, 
234, 236, 241, 242, 304, 312, 
335, 349, 362, 367, 370, 545, 
546, 550, 571, 575, 580, 598-
599, 618

Шухевич Степан 16, 17, 33, 34
«Шуцманшафт», охоронна 

поліція 543, 545, 557, 575, 
581, 583

«Щербаченко» – див. Галаса 
Василь Михайлович

Щецин, м., Польща 563
Щигельський Володимир 

(«Бурлака») 551
Щирецького надрайонний 

провід ОУН 551
Щиреччина 448
«Щука» – див. Шухевич Роман 

Йосипович
Щур Аполінарій Федорович 

(«Каїн») 379, 382, 383

Щур Текля Онисимівна 391-393
Югославія 496
«Юзик» – див. Карачевський 

Осип Іванович
Юзич Юрій 15, 530
«Юліан» – див. Слюзар Дмитро 

Йосипович
«Юлько» – див. Гасин Олекса 

Іванович
Юнацька школа кадрів 592
Юра, собор у Львові 170
«Юра», кер. міськ. Пров. 121
«Юрій Горліс-Горський» – див. 

Городянин-Лісовський Юрій
«Юрій Іванович» – див. 

Семчишин Тимофій 
Євстахійович

«Юрій» – див. Сціборський 
Микола Орестович

«Юрій», охор. В. Кука 387, 394
Юркевич Ірена Юліанівна 295
Юркевич Юліан 295
«Юрко» – див. Габа Павло
«Юрко» – див. Гайдар (Гадада?) 

Василь
«Юрко» – див. Кілярський 

Володимир Йосипович
«Юрко» – див. Кузьма Богдан 

Михайлович
«Юрко» – див. Турчиняк Мирон 

Степанович
«Юрко» – див. Хома Михайло
«Юрко», агент КДБ 339
Юшківці, с. Жидачівського р-ну 

Львівської обл. 576
Явас, сел. Мордовської АРСР 

– див. Явас, смт. Зубово-
Полянського р-ну Республіки 
Мордовія, РФ 

Явас, смт. Зубово-Полянського 
р-ну Республіки Мордовія, 
РФ 562
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«Явір» – див. Паньків Іван 
Микитович

Яворів, м. Львівської обл. 582
Яворівський надрайонний про-

від ОУН 448
Яворівський окружний провід 

ОУН – див. Яворівський над-
районний провід ОУН 

Яворівський р-н Львівської 
обл. 548

Яворський Богдан Йосипович 
311

Явче, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 176, 
509, 513, 542, 545, 550, 575

Яглуш, с. Рогатинського р-ну 
Івано-Франківської обл. 514

Ягодівка, с. Рогатинського 
р-ну – див. Фрага, с. 
Рогатинського р-ну

Якимів Євген Миколайович 
(«Богдан», «Орест») 51, 439, 
477, 495, 599

Якимчиці, с. Городоцького 
р-ну Львівської обл. 590

Якубовський Володимир 
Йосипович («Бондаренко», 
«Стрийський») 101, 599

Якутської АРСР, РФ 146
Ямпіль, с. Білогірського р-ну 

Хмельницької обл. 540, 576
Янівський цвинтар у Львові 

561, 580
Янківці, с. – див. Чернихів, с.
Янчин, с. – див. Іванівка, с.
Японія 56, 600

Ярема Григорій Васильович 
(«Зенко», «Діброва») 439, 
600

«Ярема» – див. Денега Микола 
Михайлович

«Ярема» – див. Пришляк 
Євген-Андрій Степанович

«Ярема» – див. Семчишин 
Тимофій Євстахійович

Ярий Ріхард («Карпат», «Петро», 
«Ріко», «Рітмайстер», 
«Річенька») 108, 244, 600

«Ярич» – див. Бандера Степан 
Андрійович

«Ярлан» – див. Старух Ярослав 
Тимотейович

«Ярополк» – див. Лебедь 
Микола Михайлович

«Ярослав Оршан» – див. 
Чемеринський Орест

Ярослав, м., Польща 539
«Ярослав» – див. Скоробогатий 

Сильвестр
«Ярослав» – див. Шанайда Іван 

Андрійович
Яроунський ліс 467
Ясінський Павло 394-396
Ясінські, поміщики 17, 34, 60, 

552, 561
Ясіня, смт. Рахівського р-ну 

Закарпатської обл. 247, 248
«Ясмін» – див. Червак Іван 

Михайлович
«Яструба», курінь УПА 531
Яцків М. 292
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ПЕРЕЛІК ДОКУМЕНТІВ
РОЗДІЛ І. МАТЕРІАЛИ АРХІВНО-КРИМІНАЛЬНОЇ 

СПРАВИ ВАСИЛЯ КУКА

№ 1.	 Протокол допиту Василя Кука. 24 травня 1954 р............49
№ 2.	 Протокол допиту Василя Кука. 25 травня 1954 р............50
№ 3.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 26 травня 1954 р..........................................................59
№ 4.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 28 травня 1954 р..........................................................69
№ 5.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 29 травня 1954 р..........................................................81
№ 6.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 31 травня 1954 р..........................................................86
№ 7.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 1 червня 1954 р............................................................92
№ 8.	 Протокол допиту Василя Кука. 3 червня 1954 р...........103
№ 9.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 3 червня 1954 р..........................................................105
№ 10.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 5 червня 1954 р..........................................................115
№ 11.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 7 червня 1954 р..........................................................125
№ 12.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 9 червня 1954 р..........................................................130
№ 13.	 Протокол допиту Василя Кука. 14 червня 1954 р.........139
№ 14.	 Власноручні свідчення Василя Кука про можливі способи 

нейтралізації діяльності іноземних розвідок в Україні та 
	 за кордоном. [22 червня 1954 р.]................................147
№ 15.	 Власноручні свідчення Василя Кука про можливі способи 

нейтралізації діяльності іноземних розвідок в Україні 
	 та за кордоном. 23 червня 1954 р...............................153
№ 16.	 Власноручні свідчення Василя Кука про можливі способи 

встановлення зв’язку з керівниками націоналістичних 
організацій за кордоном.

	 [28 червня 1954 р.].....................................................155
№ 17.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 30 червня 1954 р........................................................158
№ 18.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 2 липня 1954 р...........................................................167
№ 19.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 8 липня 1954 р...........................................................173
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№ 20.	 Власноручні свідчення Василя Кука про провідних діячів 
націоналістичного середовища за кордоном. 

	 [17 липня 1954 р.]......................................................179
№ 21.	 Власноручні свідчення Василя Кука про питання 

американської сторони, адресовані підпіллю ОУН
	 в Україні через кур’єрів [27 липня 1954 р.]...................186
№ 22.	 Лист Василя Кука до Василя Галаси.
	 [Не пізніше 31 липня 1954 р.]......................................187
№ 23.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука. 
	 1 вересня 1954 р........................................................188
№ 24.	 Протокол допиту Василя Кука. 6 вересня 1954 р.........195
№ 25.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 9 вересня 1954 р........................................................200
№ 26.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 11 вересня 1954 р......................................................203
№ 27.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 14 вересня 1954 р......................................................207
№ 28.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 17 вересня 1954 р......................................................211
№ 29.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 24 вересня 1954 р......................................................213
№ 30.	 Свідчення Василя Кука про можливість встановлення 

зв’язку з «Шуваром». [Не раніше 24 вересня 1954 р. – 
	 не пізніше 14 жовтня 1954 р.].....................................218
№ 31.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 14 жовтня 1954 р........................................................221
№ 32.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 6 листопада 1954 р.....................................................223
№ 33.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 11 листопада 1954 р...................................................230
№ 34.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 25 листопада 1954 р...................................................237
№ 35.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 7 грудня 1954 р..........................................................245
№ 36.	 Протокол допиту Василя Кука. 5 січня 1955 р..............249
№ 37.	 Протокол допиту Василя Кука. 7 січня 1955 р..............253
№ 38.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 12 січня 1955 р...........................................................255
№ 39.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 13 січня 1955 р...........................................................262
№ 40.	 Протокол допиту Василя Кука. 
	 20 січня 1955 р...........................................................266
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№ 41.	 Стенограма протоколу допиту Василя Кука.
	 22 січня 1955 р...........................................................269
№ 42.	 Власноручні свідчення Василя Кука про ймовірні способи 

зв’язку з націоналістичними організаціями за кордоном.
	 [Не пізніше 31 січня 1955 р.].......................................274
№ 43.	 Власноручні свідчення Василя Кука про можливі способи 

зв’язку з закордонними націоналістичними
	 організаціями. 25 грудня 1954 р..................................277
№ 44.	 Власноручні свідчення Василя Кука про підпільника 
	 «Зінька». 28 березня 1955 р........................................280
№ 45.	 Власноручні свідчення Василя Кука про ймовірність
	 відправки листа за кордон. 28 березня 1955 р............281
№ 46.	 Власноручні свідчення Василя Кука Про спосіб 

нейтралізації дій іноземних розвідок в Україні. [Не раніше
	 28 березня 1955 р. – не пізніше 10 квітня 1955 р.].......283
№ 47.	 Власноручні свідчення Василя Кука про ймовірну 

тактику дій органів КГБ в боротьбі з націоналістичними 
організаціями за кордоном. [Не раніше 28 березня 

	 1955 р. – не пізніше 10 квітня 1955 р.].........................285
№ 48.	 Міркування Василя Кука про способи встановлення 

зв’язку з особою, яка має можливість відправити листа 
	 за кордон. 5 квітня 1955 р...........................................287
№ 49.	 Характеристика осіб, які перебувають за кордоном, або
	 можуть мати з ними зв’язок. 10 квітня 1955 р..............288
№ 50.	 Міркування Василя Кука про ймовірних кандидатів на
	 відправку за кордон в якості кур’єрів. 
	 14 квітня 1955 р..........................................................296
№ 51.	 Думки Василя Кука про ймовірні варіанти відправки 
	 листа за кордон легальним шляхом. 18 квітня 1955 р.	��299
№ 52.	 Думки Василя Кука про відправку за кордон кур’єра
	 з-поміж осіб, які проживають легально. 
	 20 квітня 1955 р..........................................................301
№ 53.	 Свідчення Василя Кука про долю «Коника», члена 
	 мельниківського відламу ОУН. 21 квітня 1955 р...........304
№ 54.	 Свідчення Василя Кука про земляків, які могли б мати 

зв’язок із закордоном. [Не раніше 21 квітня 1955 р. – не 
	 пізніше 24 квітня 1955 р.]............................................304
№ 55.	 Думки Василя Кука про можливість надіслання листа за 

кордон та визначення найкращого кандидата, якому
	 призначалася б ця кореспонденція. 24 квітня 1955 р.	���306
№ 56.	 Проект листа Василя Кука до Івана Тиктора.
	 25 квітня 1955 р..........................................................308
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№ 57.	 Характеристика Василя Кука на членів ОУН.
	 8 травня 1955 р..........................................................311
№ 58.	 Думки Василя Кука про ймовірність та спосіб проведення 

організаційної зустрічі з Василем Галасою – «Зеноном».
	 10 травня 1955 р........................................................312
№ 59.	 План діяльності на 1955 рік, укладений Василем Куком.
	 16 травня 1955 р........................................................314
№ 60.	 Розшифрований текс листа Василя Кука до Василя
	 Галаси. 18 травня 1955 р............................................319
№ 61.	 Зауваження Василя Кука до оформлення листа, 

адресованого Іванові Тиктору в Канаду. 
	 24 травня 1955 р........................................................320
№ 62.	 Характеристика підпільників, дана Василем Куком.
	 24 травня 1955 р........................................................321
№ 63.	 Думки Василя Кука про можливість відправлення за кордон 
	 в якості кур’єрів братів Ткачуків. 30 травня 1955 р.......323
№ 64.	 Характеристика родини Ткачуків, дана Василем Куком.
	 30 травня 1955 р........................................................324
№ 65.	 Свідчення Василя Кука про Жіночу Службу Україні.
	 3 червня 1955 р..........................................................326
№ 66.	 Характеристика Василя Кука на Ізидору Підгайну та 
	 Григорія Вольчака. 14 червня 1955 р...........................327
№ 67.	 Характеристика Василя Кука на членів ОУН.
	 23 червня 1955 р........................................................328
№ 68.	 Характеристика Василя Кука на колишню підпільницю 
	 «Раю». 1 липня 1955 р.................................................330
№ 69.	 Свідчення Василя Кука про православну єпархію
	 в Дніпропетровську. 3 липня 1955 р............................331
№ 70.	 Проект листа Василя Кука до Миколи Лебедя.
	 13 липня 1955 р..........................................................332
№ 71.	 Свідчення Василя Кука про Ярослава Спольського та 
	 «Ошуста». 25 липня 1955 р..........................................334
№ 72.	 Свідчення Василя Кука про Президента УГВР.
	 27 липня 1955 р..........................................................335
№ 73.	 Свідчення Василя Кука про Осипа Карачевського –
	 «Свободу». 18 серпня 1955 р......................................336
№ 74.	 Варіант листа Василя Кука до Миколи Лебедя за кордон.
	 19 серпня 1955 р........................................................336
№ 75.	 Міркування Василя Кука про спосіб поведінки 

Володимира Задвірного – «Довбуша» під час його 
перебування на конспіративній квартирі Ткачуків 

	 у с. Пліхів. 5 вересня 1955 р........................................340
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№ 76.	 Свідчення Василя Кука про зміст своєї розмови з 
Володимиром Задвірним – «Довбушем».

	 7 вересня 1955 р........................................................342
№ 77.	 Протокол допиту Василя Кука. 29 вересня 1955 р.......344
№ 78.	 Свідчення Василя Кука про підготовку членів ОУН 

з-поміж молоді, яка проживала легально. 
	 6 жовтня 1955 р..........................................................344
№ 79.	 Свідчення Василя Кука про підпільника «Осипка». 

[Не раніше 6 жовтня 1955 р. – не пізніше 
	 10 жовтня 1955 р.]......................................................346
№ 80.	 Свідчення Василя Кука про переговори між ОУН та 
	 німцями. 10 жовтня 1955 р..........................................346
№ 81. Свідчення Василя Кука про Зиновія Благого – «Шпака».
	 28 листопада 1955 р...................................................348
№ 82.	 Проект листа № 2 до Івана Тиктора. 1 жовтня 1955 р.	���350
№ 83.	 Проект листа № 3 до Івана Тиктора.
	 17 жовтня 1955 р........................................................351
№ 84.	 Міркування Василя Кука про лист на адресу 
	 Івана Тиктора. 15 листопада 1955 р............................352
№ 85.	 Доповнення до проекту листа № 3.
	 17 листопада 1955 р...................................................353
№ 86.	 Свідчення Василя Кука про Володимира Качура – 
	 «Лимана». 6 грудня 1955 р..........................................354
№ 87.	 Свідчення Василя Кука про діяльність ОУН в Києві та 
	 Київській області. [14 грудня 1955 р.]..........................355
№ 88.	 Свідчення Василя Кука про діяльність підпілля ОУН на 
	 Кіровоградщині. [Не пізніше 15 грудня 1955 р.]...........358
№ 89.	 Свідчення Василя Кука про його розмову
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ЛІТОПИС УКРАЇНСЬКОЇ ПОВСТАНСЬКОЇ АРМІЇ

Літопис УПА – це серійне книжкове видання. Його завдан-
ня  – опублікувати, з дотриманням джерельної точности, до-
кументи й матеріяли до історії УПА, а також стимулювати й ви-
давати праці про діяльність УПА та історію України того періоду 
взагалі. Кожний том або група томів Літопису присвячені окре-
мим темам і мають назву. Частина томів охоплює історію УПА за 
певний період на більших територіях, як, наприклад, на Волині, в 
Галичині, на українських землях під Польщею тощо. Кожна з цих 
територій може мати два – три, а то й більше томів. Додаткова 
серія книжок буде присвячена загальним темам, або збірникам 
спогадів, праць, або може бути книжкою одного автора на якусь 
тему. Збірники появляються не періодично, а в залежності від 
підготовки й опрацювання наступного тому. Нумерація книжок 
Літопису може йти інакше, ніж за оголошеним територіяльним 
планом чи хронологією подій. Документи передруковуються з 
дотриманням джерельної точности, зі збереженням загальної 
форми ориґіналу. Конечні виправлення чи відтворення пошко-
джених місць відзначаються квадратними дужками або – де по-
трібно – пояснені в примітках. Так само відзначаються додані 
редакцією слова, пояснення чи заголовки в тексті. Інші підпільні 
матеріяли – мемуари, меморандуми, публіцистика тощо – пере-
друковуються без пропусків, проте мовні й правописні виправ-
лення детально не відзначуються, хіба в особливих випадках. Як 
правило, передруки беруться з ориґіналів, але при відсутності 
ориґіналу до уваги береться найвірогідніша копія чи передрук. 
В усіх випадках точно подається джерело, а у випадку передру-
кованих архівних матеріалів – теж місце збереження даного ма-
теріялу. Кожний том має довідник осіб та місцевостей і словник 
неясних слів, скорочень та маловживаних чи незрозумілих слів.
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LITOPYS UPA –CHRONICLE OF THE UKRAINIAN INSURGENT ARMY

Litopys UPA is a series of books, produced with the aim of pub-
lishing source documents and materials relating to the history of the 
UPA, as well as stimulating and publishing works about the activities 
of the UPA and, in a more general way, the history of Ukraine of that 
period. Each volume or group of volumes of Litopys UPA is devoted 
to a specific theme and has a separate title. Some of the volumes 
deal with the history of the UPA in a given period of time or in a giv-
en region – for example, in Volyn’, in Halychyna, in the regions of 
Ukraine held by Poland and so on. Two, three, or even more volumes 
may be devoted to general themes, to collections of memories, or 
to single books by individual authors dealing with particular ques-
tions. The appearance of Litopys UPA is not periodic, and depends 
on the pace at which successive volumes are compiled and prepared 
for print. The volumes may appear in an order other that indicated 
above, based on a territorial and chronological principle. In reprint-
ing documents, we adhere strictly to their sources and preserve the 
general form, language and orthography of the originals. Places in 
the text where corrections have had to be made, or where the origi-
nal documents have been damaged or had to be reconstituted, are 
designated with square brackets, or, if necessary, provided with ex-
planatory footnotes. Words, explanations, or titles inside the texts 
that have been added by the editors are indicated in a similar man-
ner. Other underground materials – memories, memoranda, works of 
publicists and the like – are also reprinted without ornmissions, but 
only in exceptional cases are linguistic and orthographic corrections 
indicated. Reprints are based on original texts. In cases where the 
original text is not available, the reprint is based on the most reliable 
copy of reprint. The sources of all materials used are clearly indicat-
ed and in the case of reprinted archival material, their present loca-
tions are also given. Each volume is provided with an index of names 
of persons and places and a glossary listing names that may not be 
clear, abbreviations and rarely used or incomprehensible words.
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ЛІТОПИС УКРАЇНСЬКОЇ ПОВСТАНСЬКОЇ АРМІЇ
Серійне книжкове видання документів, матеріялів і науко-

вих праць до історії Української Повстанської Армії

Досі появилися такі томи Літопису УПА основної серії:

Том 1. Волинь і Полісся: німецька окупація; книга 1: 
Початки УПА; документи і матеріяли. Містить політичні й ор-
ганізаційні документи та матеріяли до історії УПА на Волині та 
Поліссі. Торонто, Третє, виправлене вид., 1989 р., 256 с.

Том 2. Волинь і Полісся: німецька окупація. Книга 2. 
Містить підпільні документи і матеріяли про бойові дії УПА на 
Волині й Поліссі. Торонто, Друге, виправлене видання, 1985 р., 
256 с.

Том 3–4. Чорний Ліс: видання команди Станиславівського 
тактичного відтинка УПА, 1947–1950 роки. Книга 1 і 2. 
Містять меморіяли, біографічні нариси й документи про дії від-
ділів УПА Станиславівського ТВ УПА, оповідання, новели й вірші.

Том 3. Книга 1: 1947–1948. Торонто, Друге, виправлене ви-
дання, 1987 р., 272 с.

Том 4. Книга 2: 1948–1950 (продовження). Торонто, Друге, 
виправлене видання, 1989 р., 288 с.

Том 5. Волинь і Полісся: німецька окупація; книга 3: спо-
мини учасників. Містить спогади, рецензії та  підпільні матерія-
ли про дії УПА, повідомлення про договір про ненапад між ГК УПА 
й угорською армією. Торонто, 1983 р., 312 с.

Том 6. УПА в світлі німецьких документів, 1942–1945; 
книга 1: 1942 – липень 1944. Містить аналізи, меморандуми, 
повідомлення, звіти, а також переклади українських докумен-
тів для центральних політичних, військових і поліційних установ. 
Торонто, 1983 р., 256 с.

Том 7. УПА в світлі німецьких документів; 1942–1945; 
книга 2: серпень 1944–1945. Торонто , 1983 р., 272 с.

Том 8. Українська Головна Визвольна Рада; документи, 
офіційні публікації, матеріяли; книга 1: 1944–1945. Містить 
основні документи Першого Великого Збору УГВР, передрук ор-
гану Президії УГВР Вісник (ч. 4 (7), серпень 1945), статті та ма-
теріяли з 1944–45 рр., які стосуються цілости визвольного руху. 
Торонто, 1980 р., 320 с.

Том 9. Українська Головна Визвольна Рада; книга 2: 
1946–1948. Містить видання УГВР Самостійність і Бюро інфор-
мацій УГВР та інші матеріяли. Торонто, 1982 р., 520 с.
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Том 10. Українська Головна Визвольна Рада; книга 3: 
1949–1952. Містить документи, офіційні повідомлення, публіка-
ції й матеріяли УГВР в Україні, між ними Бюро інформацій УГВР, 
вип. 4, 6 і 9. Торонто, 1984 р., 424 с.

Том 11. Тернопільщина: список впавших героїв україн-
ської революції в боротьбі з московсько-більшовицьким 
окупантом за час від 13  березня 1944 до 31  грудня 1948 
року. Підпільне видання містить біографії 725 осіб, які загинули 
на території Тернопільської округи та подає нові дані про смерть 
100 невідомих повстанців. Торонто, 1985 р., 248 с.

Том 12. Третя подільська воєнна округа УПА («Лисоня»). 
Містить видані командою ВО описи боїв відділів від 11.1943 до 
08.1945 р., збірник підпільних пісень «Повстанський стяг» ви-
даний з нагоди п’ятиріччя УПА в 1947 р. Торонто, 1989 р., 352 с.

Том 13. Перемищина  – Перемиський курінь; книга 
1: Денник відділу «Бурлаки» (В.  Щигельського). Містить 
денник цього відділу («Ударники»-4,  94а) від 10.1946  р. До 
24.10.1947  р., ведений бунчужним «Буркуном», з епілогом 
Б.  Гука («Скали»), списки вояків, господарські документи. 
Торонто, 1986 р., 370 с.

Том 14. Перемищина  – Перемиський курінь; книга 2: 
Денники й документи. Містить денники сотенного «Крилача» 
(Я. Коцьолка) з 1944 і 1947 років, які продовжив сот. «Бурлака» 
(В.  Щигельський), денник сотні «Крилача» (ведений бунчужним 
«Орестом») і документи обох сотень. Торонто, 1987 р., 262 с.

Том 15. Костянтин Гіммельрайх: Спогади командира від-
ділу особливого призначення «УПА-Схід». Автор- киянин  – 
оповідає про свої переживання від 1941 р. до рейду на Захід в 
1945  р. (мобілізація до ЧА, німецький полон, окупований Київ, 
участь у підпіллі ОУНм, старшинська школа, мандри по Поділлі 
й к-р вд. особливого призначення УПА-Схід). Торонто, 1987 р., 
266 с.

Том 16. Підпільні журнали закерзонської України, 1945–
1947. Містить передруки підпільних журналів: «Тижневі вісті», 
«Лісовик», «Інформативні вісті», «Інформатор» і «Перемога». 
Всі числа журналів супроводяться англомовним резюме. Має 
статтю про історію підпільної видавничої діяльності на Закерзонні. 
1987 р., 608 с.

Том 17. Англомовні видання українського підпілля, 1946–
1947. Містить передруки підпільних видань: «Нові Лідіце», 
«Виселення єпископа Коциловського», «Вибори в СРСР», 
«Нова голодова катастрофа в Україні», «Фашистське стра-
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шило», «До братніх чеського і словацького народів». Торонто, 
1988 р., 192 с.

Том 18. Карпатська група УПА «Говерля»; книга 1: 
Документи, звіти та офіційні публікації. Містить передрук 
підпільного видання командування групи Шлях перемоги, зві-
ти команд ТВ УПА й звіти к-рів відділів та підвідділів 24  ТВ УПА 
«Маківка». Торонто, 1990 р., 328 с.

Том 19. Карпатська група УПА «Говерля»; книга 2: 
Спомини, статті та видання історично-мемуарного харак-
теру. Охоплює нариси і спомини друковані у підпіллі та напи-
сані старшинами і вояками УПА після переходу на еміґрацію. 
Торонто – Львів, 1992 р., 357 с.

Том 20. Покажчик до «Літопису УПА»; книга 1: 1–19 томи. 
Містить покажчики псевдонімів, прізвищ, географічних назв, ін-
ституцій, алфавітні списки авторів та надрукованих матеріялів й 
інші дані про перших 19 томів «Літопису УПА». Торонто – Львів, 
1994 р., 528 с.

Том 21. УПА в світлі німецьких документів, 1941–1943; 
Книга 3: червень 1941 – травень 1943. Містить звіти, мемо-
рандуми, а також переклади українських документів для цен-
тральних політичних і поліційних установ. Торонто, 1991 р., 271 с.

Том 22. УПА в світлі польських документів; книга 1: 
Військовий Суд Оперативної Групи «Вісла». Містить вироки, 
звіти та кореспонденцію Військового суду Оперативної групи 
«Вісла» за період 06–09.1947 р. Торонто – Львів, 1992 р., 627 с.

Том 23. Медична опіка в УПА: документи, матеріяли і спо-
гади. Поміщено спомини санітарів, медиків, лікарів й інших пра-
цівників санітарної служби й підпільні документи й біографії пра-
цівників УЧХ. Торонто – Львів, 1992 р., 480 с.

Том 24. Ідея і Чин: орган Проводу ОУН, 1942–1946. 
Політично-інформативний журнал Проводу ОУН містить інфор-
мації про боротьбу УПА, німецьку та російську окупаційну політи-
ку, розвиток політичної думки. Торонто – Львів, 1995 р., 592 с.

Том 25. Пісні УПА. Збірка пісень, тематично пов’язаних 
з боротьбою УПА. Містить тексти пісень, їх мелодію і варіанти 
(понад 600), а також дані про саму пісню, її авторів й оспівуваних 
у піснях героїв чи події. Охоплює не тільки властиві пісні вояків 
УПА, але й укладені пізніше в тюрмах і концтаборах чи уложені на-
родом. Торонто – Львів, 1997 р., 556 с.

Том 26. Українська Головна Визвольна Рада. Документи, 
офіційні публікації, матеріяли. Книга 4: Документи і спога-
ди. Містить протокол ВЗ УГВР, доповідь на цьому зборі, листу-
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вання президента УГВР К. Осьмака, переговори з польським під-
піллям, Угорщиною й Румунією, слідчу справу М. і П. Дужих, спо-
гади членів УГВР й інших осіб про утворення та діяльність УГВР. 
Торонто – Львів, 2001 р., 658 с.

Том 27. Роман Петренко. За Україну, за її волю; спогади. 
Автор-волиняк  – оповідає про свою діяльність від часу війни у 
1939  р. до відходу на захід у 1945  р. Спочатку був членом ОУН 
Сарненської округи (від січня 1942 р. у підпіллі), згодом – шефом 
господарського відділу ШВО УПА «Заграва», від літа 1943  р.  – 
ГВШ (потім КВШ УПА-Північ) і від літа 1944 р. – старшиною для 
особливих доручень при ГСЗС УГВР під керівництвом М. Лебедя. 
Торонто – Львів, 1997 р., 279 с.

Том 28. Марія Савчин. Тисяча доріг; спомини. Авторка роз-
повідає про свої юначі роки до приходу на еміграцію у 1954 р. З 
1945 р. була дружиною В. Галаси (заст. пров. ОУН Закерзонського 
краю і від 1948 р. – пров. ОУН ПЗУЗ) та перебувала разом з ним на 
Закерзонні, в Карпатах, на Волині, а також – в тюрмі КҐБ у Києві. 
Торонто – Львів, 1995 р., 600 с.

Том 29. Іван Гарасимів («Палій»). 3 юнацьких мрій – у ряди 
УПА. Спогади дають картину зі щоденного життя повстанців та 
їхніх к-рів та про становище населення на цих теренах. Автор роз-
повідає свій бойовий шлях в УПА від осені 1943 до осені 1947 р. 
в Карпатах (підстаршинську школу) та на Лемківщині (ройовий в 
сотні У-І (94). Торонто – Львів, 1999 р., 336 с.

Том 30. Степан Хрін (Степан Стебельський). Крізь сміх 
заліза; спогади. Книга містить спогади С.  Стебельського  – 
«Хріна» та О. Конопадського – «Островерха» – «Спомини чотово-
го УПА Островерха» про їх діяльність в УПА від 1944–1949 рр. на 
Лемківщині та Дрогобиччині. Торонто – Львів, 2000 р., 552 с.

Том 31. УПА на Львівщині і Ярославщині. Спогади і до-
кументи вояків УПА ТВ «Розточчя», 1943–1947. Містить спо-
гади «Сої», «Спартака», «Зенона Семеніва» та інших членів відді-
лу УПА к-ра «Бриля», оперативні звіти к-ра «Бриля» та «Гамалії» 
(«Переяслави І» та «Переяслави II»). Торонто  – Львів, 2000  р., 
324 с.

Том 32. Медична опіка в УПА: документи, матеріяли і спо-
гади. Книга 2. Частина книги – це спомини санітарів, медсестер, 
медиків, лікарів та інших працівників санітарної служби й УЧХ. 
Торонто – Львів, 2001 р., 581 с.

Том 33. Тактичний Відтинок УПА 26-ий «Лемко»: 
Лемківщина і Перемищина (Документи і матеріяли). Містить 
дані, що стосуються історії відділів в 1944–1947 рр., оперативні 
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звіти, накази інструкції та вказівки, рейди УПА, та документи під-
старшинської школи ім. полк. «Коника». Торонто – Львів, 2001 р., 
900 с.

Том 34. Лемківщина і Перемищина  – «Холодний Яр», 
«Бескид», «Верховина»: Політичні звіти. Містить організа-
ційний розподіл підпільної мережі Лемківщини і Перемищини, 
кадрову обсаду підпільної сітки та політичні й інформативні 
звіти з терену за роки 1944–1947 рр. Торонто – Львів, 2001 р., 
974 с.

Том 35. Покажчик до «Літопису УПА»; книга 2: томи 21–
34, томи та 1–3 Нової Серії та томи 1–3 серії «Бібліотека». 
Містить покажчики псевдонімів, прізвищ, географічних назв, ін-
ституцій, поазбучні списки авторів та надрукованих матеріялів й 
інші дані про томи «Літопису УПА», книги «Повстанські могили». 
Торонто – Львів, 2002 р., 870 с.

Том 36. «Книга полеглих членів ОУН і вояків УПА 
Львівщини». Містить отримані з радянських архівів короткі біо-
графії членів ОУН і УПА, які загинули на Львівщині. Торонто  – 
Львів, 2002 р., 1058 с.

Том 37. Іван Лико. На грані мрії і дійсності: спогади під-
пільника. 1945–1955. Спогади І.  Лика («Скали», «Богдана»)  – 
«На грані мрії і дійсності» та М.  Терефенка («Медведя»)  – «На 
грані двох світів» розповідають про пережите ними в підпіллі 
на Лемківщині та у польських тюрмах. Торонто – Львів, 2002 р., 
644 с.

Том 38. Петро Й. Потічний. Архітектура резистансу: кри-
ївки і бункри УПА в світлі радянських документів. Містить схе-
ми та описи різних криївок УПА й запілля та перелік з’єднань ЧА 
та ВВ НКВД‚ які були залучені до боротьби проти підпілля‚ зібра-
них в Архіві ВВ Українського Округу за 1944–1954 рр. Торонто – 
Львів, 2002 р.‚ 430 с.

Том 39. Тактичний відтинок УПА 28-й “Данилів”: 
Холмщина і Підляшшя. Документи і матеріяли. Містить звіти 
Холмського ТВ, хроніки сотень, звіти зі зустрічей з представника-
ми польського ВіН, звіт із зустрічі з англійським кореспондентом 
у 1945–1948 рр. Торонто – Львів, 2003 р., 1058 с.

Том 40. Тактичний Відтинок УПА 27-й “Бастіон”: 
Любачівщина, Ярославщина, Томашівщина. Документи і 
матеріяли. Містить звіти команди ТВ, хроніки відділів куреня 
“Месники”, звіти й огляди керівництва ІІ Округи ОУН “Батурин”, 
господарські звіти у 1945–1948 рр. Торонто  – Львів, 2004  р., 
600 с.
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Том 41. Президент УГВР Кирило Осьмак. Містить докумен-
ти та матеріяли про К. Осьмака, його життя, наукову діяльність і 
смерть. Торонто – Львів, 2004 р., 880 с.

Том 42. Петро Й. Потічний. Літопис УПА  – Історія: 
Документи і матеріали. Містить дані про діяльності видавни-
цтва “Літопис УПА” за 30-й період, біографії членів видавничого 
комітету й адміністрації, редакторів, авторів, упорядників і фун-
даторів томів. Торонто – Львів, 2005 р., 658 с.

Томи 43–44. Боротьба з аґентурою: Протоколи допитів 
Служби Безпеки ОУН в Тернопільщині. 1946–1948. Містять 
протоколи переслухань працівниками СБ ОУН Тернопільської 
обл. осіб, підозрілих у співпраці з органами державної безпеки 
СРСР.

Том 43. Книга 1: поміщено 85 протоколів допитів, що охо-
плюють 13 р-нів Тернопільщини, зокрема: Бережанський, 
Білобожницький, Борщівський, Бучацький, Великобірківський, 
Великоглибочоцький, Великодедеркальський, Вишнівецький, 
Заліщицький, Залозецький, Збаразький і Зборівський р-ни. 
Торонто – Львів, 2006 р., 1332 с.

Том 44. Книга 2: міститить 108 протоколів переслухань СБ 
ОУН з районів: Золотопотіцький, Золотниківський, Козівський, 
Козлівський, Коропецький, Кременецький, Ланівецький, 
Микулинецький, Новосільський, Підволочиський, Підгаєцький, 
Почаївський, Пробіжнянський, Скала-Подільський, Скалатський, 
Теребовлянський, Товстецький, Чортківський, Шумський та з 
Рогатинського р-ну Станiславської області. Поміщено Протоколи 
ТОС-у, Протоколи смерті, списoк функціонерів МВС і МДБ та спи-
сок слідчих СБ. Торонто – Львів, 2006 р., 1288 с.

Том 45. Генерал Роман Шухевич  – “Тарас Чупринка” 
Головний Командир УПА. Містить спогади про ген. Р. Шухевича‚ 
його життя‚ підпільну діяльність і смерть. Торонто – Львів, 2006 р., 
572 с.

Томи 46. Боротьба з аґентурою: Протоколи допитів 
Служби Безпеки ОУН в Тернопільщині. 1946–1948. Книга 3. 
Продовження тт. 43–44 та містить протоколи переслухань СБ 
ОУН з 5 р-нів Тернопільської обл.: Великодедеркальського, 
Вишнівецького, Збаразького, Золотниківського та 
Кременецького. Торонто – Львів, 2007 р., 896 с.

Том 47. Підпільна Пошта України. Містить ілюстрації ППУ з 
філателістичної збірки с. п. Степана Ґоляша з коротким описом 
рисунків марок і блоків, а також вступні статті, що привідкривають 
історію її діяльності. Торонто – Львів, 2009 р., 336 с.
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Том 48. УПА в світлі словацьких та чеських документів 
(1945–1948); книга 1: Рейди УПА в документах військa та 
апарату безпеки ЧСР (1945–1946). Містить дані про пропа-
гандивні рейди УПА Півнiчно-Східною Словаччиною та заходи че-
хословацької армії i органів безпеки, чехословацько-радянську-
польську співпрацю проти УПА, становище українського насе-
лення на Закерзонні тa документи про реакцію чехословацького 
суспільства щодо УПА. Торонто – Львів, 2010 р., 864 с.

Том 49. Тернопільщина: “Вісті з Терену” та “Вістки з 
Тернопільщини”. 1943–1950; книга 1 (1943–1947). Подано 
підпільні інформації про діяльність ОУН і УПА та суспільно-по-
літичну ситуацію в Тернопільській обл. і суміжних районах. 
Торонто – Львів, 2010 р., 832 с.

Том 50. Тернопільщина: “Вістки з Терену” та “Вістки з 
Тернопільщини”. 1943–1950; книга 2 (1948–1950). Містить 
подальші документи підпілля ОУН за 1948–1950 рр. щодо суспіль-
но-політичної та економічної ситуації в Тернопільщині. Торонто – 
Львів, 2010 р., 1240 с.

Том 51. Товариство Колишніх Вояків Української 
Повстанської Армії  в Канаді. Історія в “Обіжниках” (1952–
1993). У книзі на основі інформаційних листів, т. зв. “Обіжників”, 
які виходили протягом 1952-1993 рр., висвітлено історію однієї з 
українських комбатанських організацій на еміґрації – Товариства 
Колишніх Вояків УПА в Канаді.  Торонто – Львів, 2015 р., 536 с.

Том 52. Об’єднання колишніх вояків УПА США і Канади. 
Історія в документах (1950-2016).  Даний документальний 
збірник є черговим томом про ветеранські (комбатантські) орга-
нізації колишніх вояків Української Повстанської Армії (УПА), які 
заснували видавництво “Літопис УПА”, а саме – про Об’єднання 
колишніх вояків УПА США і Канади (ОКВ УПА США і Канади). 
Торонто – Львів, 2016 р., 904 с.

Том 53. УПА в світлі словацьких та чеських документів 
(1945–1948); Книга 2: Рейд УПА у Західну Європу (1947): 
чехословацький шлях. Збірник є тематичним продовженням т. 
48 та містить документи щодо дій УПА, в зв’язку з т.зв. Великим 
Рейдом УПА до Західної Європи, у 1947 р. на терені тодішньої 
Чехословаччини. Зокрема, це інформаційні огляди та ситуацій-
ні звіти чехословацьких чинників про діяльність і рух відділів УПА 
територією Словаччини за період від квітня по листопад 1947 р. 
та слідчі протоколи на полонених вояків УПА та членів теренової 
сітки ОУН. Торонто – Львів, 2017 р., 1304 с.
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У новій серії, т. зв. Київській, у співпраці з Інститутом 
української археографії та джерелознавства Національної 
Академії Наук України Державним комітетом архівів України 
та Центральним державним архівом громадських об’єднань 
(ЦДАГО) України появилися такі томи «Літопису УПА»:

1. Видання Головного Командування УПА. Містить такі ви-
дання: «До зброї», № 16, 1943, «Повстанець», № 1–6, 1944–1945, 
«Український перець», № 1–3, 1943–1945 та «Бойовий правиль-
ник піхоти». Київ – Торонто, 1995 р., 482 с.

2. Волинь і Полісся: УПА та запілля 1943–1944. Документи 
і матеріали. Містить документи Головної Команди УПА-Північ та 
документи ВО «Заграва», «Богун», «Турів» та «Тютюнник». Київ – 
Торонто. 1999, 724 с.

3. Боротьба проти УПА і націоналістичного підпілля: 
директивні документи ЦК Компартії України 1943–1959. 
Містить документи ЦК КП(б)У  – постанови з’їздів, пленумів по-
літбюро, оргбюро, секретаріяту, які супроводжуються інформа-
тивними записками, довідками, стенограми засідань та виступів 
членів ЦК КП(б)У. Київ – Торонто. 2001, 652 с.

4. Боротьба проти УПА і націоналістичного підпілля: ін-
формаційні документи ЦК КП(б)У‚ обкомів партії‚ НКВС–
МВС‚ МДБ–КДБ (1943–1959). Книга 1: (1943–1945). Містить 
радянські документи за 1943–1945  рр. Київ  – Торонто. 2002‚ 
597 с.

5. Боротьба проти УПА і націоналістичного підпілля: ін-
формаційні документи ЦК КП(б)У‚ обкомів партії‚ НКВС–
МВС‚ МДБ–КДБ. (1943–1959). Книга 2: 1946–1947. Містить 
радянські документи за 1946–1947  рр. Київ  – Торонто. 2002‚ 
574 с.

6. Боротьба проти УПА і націоналістичного підпілля: ін-
формаційні документи ЦК КП(б)У‚ обкомів партії‚ НКВС–
МВС‚ МДБ–КДБ. (1943–1959). Книга 3: 1948. Містить радян-
ські документи за 1948 р. Київ – Торонто‚ 2003‚ 523 с.

7. Боротьба проти УПА і націоналістичного підпілля: ін-
формаційні документи ЦК КП(б)У‚ обкомів партії‚ НКВС–
МВС‚ МДБ–КДБ. (1943–1959). Книга четверта: 1949–1959. 
Містить радянські документи за 1949–1959 рр. Київ  – Торонто‚ 
2003‚ 716 с.

8. Волинь, Полісся, Поділля: УПА та Запілля 1944–1946. 
Документи і матеріяли. Містить документи керівництва УПА-
Північ і УПА-Південь, КП ОУН ПЗУЗ і НВРО та груп «Заграва», 
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«Богун», «Тютюнник» і з’єднань груп «33» (ПЗК «Москва»), «44» 
(ПСК «Одеса»). Київ – Торонто. 2006‚ 1448 с.

9. Боротьба проти повстанського руху і націоналістично-
го підпілля: протоколи допитів заарештованих радянськи-
ми органами державної безпеки керівників ОУН і УПА. 1944–
1945. Містить протоколи допитів радянськими спецслужбами: 
М. Степаняка, Є. Басюка, М. Гайдука, Я. Білинського, А. Галицької, 
О.  Луцького, Ю.  Стельмащука, П.  і М.  Дужих, В.  Павлика, 
О. Польового, Ф. Воробця, Д. Вітовського, В. Левковича. Київ – 
Торонто‚ 2007‚ 912 с.

10. Життя і боротьба генерала “Тараса Чупринки” (1907–
1950). Документи і матеріали. Зібрані джерела, які характе-
ризують основні віхи життя і діяльності ген. Романа Шухевича. 
Київ – Торонто‚ 2007‚ 832 с.

11. Мережа ОУН(б) і запілля УПА на території ВО 
“Заграва”, “Турів”, “Богун” (серпень 1942  – грудень 
1943 рр.). Містить 353 документи ОУН(б) і запілля УПА на Волині 
й Південному Поліссі, які відображають діловодство КП, округ, 
районів ОУН(б) (08.1942–09.1943), а також округ, надрайонів, 
районів, кущів, підрайонів і станиць запілля УПА (09–12.1943). 
Київ – Торонто‚ 2007‚ 848 с.

12. Воєнна Округа УПА “Буг” 1943–1952. Документи і ма-
теріали. Книга 1. Містить дані командування ВО і окремих під-
розділів, пресові видання, звітно-інформативні документи керів-
ництва ОУН на Львівщині. Київ – Торонто‚ 2008 р.‚ 800 с.

13. Воєнна Округа УПА “Буг” 1943–1952. Документи і ма-
теріяли. Книга 2. Містить дані командування ВО і окремих під-
розділів, пресові видання, звітно-інформативні документи керів-
ництва ОУН на Львівщині. Київ – Торонто‚ 2009 р.‚ 1232 с.

14. УПА і запілля на ПЗУЗ. 1943–1945. Невідомі докумен-
ти. Увійшли джерела УПА-Північ (266 документів) в яких висвіт-
люється історія керівництва, військових підрозділів, запілля за 
1943–1945 рр. Київ – Торонто‚ 2010 р.‚ 640 с.

15. Боротьба проти повстанського руху і націоналіс-
тичного підпілля: протоколи допитів заарештованих ра-
дянськими органами державної безпеки керівників ОУН і 
УПА. 1946–1952. Книга 2. Містить документи з переслухань 
радянськими органами: М.  Павловича, І.  Павловича-Бабинця, 
П.  Лиховського, В.  Харківа, Г.  Ґоляша, Ю.  Матвіїва, С.  Коваля. 
Київ – Торонто‚ 2011‚ 840 с.

16. Волинь і Полісся у невідомій епістолярній спадщині 
ОУН і УПА. 1944 – 1954 рр. Містить 281 діловий лист керівни-
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ків УПА та збройного підпілля ОУН (Роман Шухевич, Василь Кук, 
Микола Козак, Василь Галаса та ін.), які висвітлюють маловідо-
мі, переважно трагічні події національно-визвольної боротьби на 
Волині та Поліссі у 1944–1954 рр. Київ – Торонто‚ 2011‚ 1024 стор.

17. Осип Дяків-“Горновий”. Документи і матеріали. 
Містить 119 документів (творча спадщина, листування, докумен-
ти про освіту і навчання, арешт та ув’язнення радянською вла-
дою, обставини загибелі; зізнання і спогади осіб, які з ним тісно 
співпрацювали), присвячених життю та діяльності одного з про-
відних публіцистів воюючої України, члена Проводу ОУН, заступ-
ника Голови ГС УГВР, підполковника-політвиховника УПА Осипа 
Дяківа-“Горнового”. Київ – Торонто‚ 2011‚ 1016 стор.

18. Діяльність ОУН та УПА на території Центрально-
Східної та Південної України. Містить підпільні документи і ма-
теріали щодо діяльність ОУН і УПА на території центральних, схід-
них і південних областей України у 1942–1952 рр. Київ – Торонто‚ 
2011‚ 1160 стор..

19. Підпілля ОУН на Буковині: 1943–1951. Документи 
і матеріали. Містить звітно-інформаційні документи структур 
ОУН Буковини, інструкції, пресові видання, деякі матеріали УПА 
та СБ, а також документи радянських органів держбезпеки. Київ – 
Торонто‚ 2012‚ 784 стор.

20. Воєнна округа УПА «Лисоня». Документи і матеріали. 
1943–1952. Містить документи і матеріали військового штабу та 
окремих підрозділів ВО УПА “Лисоня”, а також звітно-інформа-
ційні документи підпілля ОУН на Тернопільщини. Київ – Торонто‚ 
2012‚ 848 стор.

21. Ярослав Старух. Документи та матеріали. Містить 
творчу спадщину, найважливіші документи, спогади та біогра-
фічний нарис, які стосуються життя та діяльності Я. Старуха. 
Київ – Торонто‚ 2012‚ 1008 стор.

22. Станиславівська округа ОУН: документи та матеріа-
ли 1945-1951. Збірник включає звітно-інформаційні документи 
окружного, надрайонних та районних проводів структури ОУН 
Станиславівщини. Київ – Торонто‚ 2013‚ 1376 стор.‚ тверда об-
кладинка, ілюстрації.

23. Золочівська округа ОУН. Матеріали СБ. Книга  1. 
Збірник містить оригінальні документи референтури СБ 
Золочівського окружного та підлеглих йому проводів ОУН, які 
відображають процес роботи цієї структури підпілля в боротьбі 
з агентурою радянської влади та її каральних органів у регіоні. 
Київ – Торонто‚ 2013‚ 1320 стор.‚ тверда обкладинка, ілюстрації.
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24. Золочівська округа ОУН: Організаційні документи. 
1941-1952. Книга 2. До збірника увійшли оригінальні докумен-
ти Золочівського окружного та підлеглих йому проводів ОУН, які 
відтворюють суспільно-політичне та військове становище дано-
го терену у 1941-1952 роках. Висвітлено протистояння структур 
визвольного руху сталінському тоталітарному режиму. Київ  – 
Торонто, 2014, 1400 с.

25. Коломийська округа ОУН: документи і матеріали 
1945–1952. Збірник включає звітно-інформаційні документи 
окружного, надрайонних та районних проводів структури ОУН 
Коломийщини. Київ – Торонто‚ 2015‚ 1104 с.

26. Коломийська округа ОУН: документи і матеріали 
референтури СБ 1945–1950. До збірника увійшли звітно-ін-
формаційні документи і слідчо-процесуальні матеріали окруж-
ної, надрайонних та районних референтур Cлужби безпеки ОУН 
Коломийщини, які вели боротьбу з аґентурою каральних органів 
СРСР. Київ – Торонто‚ 2016, 568 с.

27. Боротьба проти повстанського руху і націоналістич-
ного підпілля: протоколи допитів заарештованих радян-
ськими органами державної безпеки керівників ОУН і УПА. 
1946–1952. Книга 3. Книга є продовженням 9 та 15 томів «Нової 
серії» «Літопису УПА», основу якої складає 101 документ із архів-
но-кримінальної справи Головного Командира УПА 1950-1954 
рр., генерал-хорунжого УПА Василя Кука – «Леміша», а також 27 
найбільш змістовних протоколів допитів органами МДБ родичів, 
друзів та побратимів генерала, серед яких: свідчення Степана 
Кука – батька, Уляни Крюченко – дружини, Марії Кук – дружини 
брата, Олексія Осадци – охоронця, Василя Охримовича, Василя 
Галаси, Миколи Денеги та Олексія Демського  – соратників ко-
мандира. Пропоновані документи зберігаються в архівах силових 
структур України. Київ – Торонто‚ 2017, 736 с.

Готуються до друку:
– Книги, присвячені діяльності СБ Станиславівської округи 

ОУН.
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СЕРІЯ «ЛІТОПИС УПА» – БІБЛІОТЕКА

1. Юрій Ступницький. Спогади про пережите. Автор-
волиняк – оповідає про свою родину та переживання від юнаць-
ких років (кін. 1930-х до сер. 1950-х рр.). Автор є сином начальни-
ка штабу УПА полк. Леоніда Ступницького, разом з яким у 1943 р. 
пішов в УПА, навчався у старшинській школі «Дружинники». Після 
арешту в 1944 р. поневірявся по тюрмах і таборах Радянського 
Союзу. Торонто – Київ, 2000, 128 с.

2. Володимир В’ятрович. Рейди УПА теренами 
Чехословаччини. Монографію присвячено маловідомому ас-
пекту історії укр. визвольного руху 1940–1950 рр. Торонто  – 
Львів, 2001, 208 с.

3. Ярослав Грицай  – «Чорнота», Параскевія Грицай. А 
рани не гоїлися: Спомини «Чорноти». Спогади чотового  УПА 
про події, які відбувалися у 1943–1945 рр. на Закерзонні, та його 
поневіряння по більшовицьких тюрмах і концтаборах Сибіру. 
Мемуари підготовлені до друку дружиною Параскою Грицай (з 
дому Ротко). Торонто – Львів, 2001, 332 с.

4. Спогади вояків УПА та учасників збройного підпілля 
Львівщини і Любачівщини. Містить спогади В.  Левковича 
(“Вороного”)‚ його дружини Ярослави‚ сот. М.  Тарабана 
(“Тучі”)‚ вояків УПА І.  Філя (“Шеремети”), І.  Василевського-
Путко (“Вуса”)‚ оргмоба К.  Міхалика (“Думи) та зв’язкової 
К. Когут-Лялюк (“Грізної”), згадку про к-ра Перемиської 6 ВО 
УПА Я.  Чорнія (“Кулю), авторства Ф.  Лопадчака. Торонто  – 
Львів, 2003, 448 с.

5. Мирослав Горбаль. Довідник-пошуківець. Реєстр осіб, 
пов’язаних з визвольною боротьбою на теренах Львівщини 
(без Дрогобиччини). 1944–1947 (за архівними документа-
ми). Подано ідентифікаційні дані про осіб, які були пов’язані з ви-
вольним рухом та джерела цих даних з ДАЛО за 1944–1947 рр. 
(плани заходів, стенограми нарад, протоколи засідань та до-
питів, прокурорські аналізи, аґентурні справи). Торонто – Львів, 
2003, 416 с.

6. Мирослав Горбаль. Довідник-пошуківець. Реєстр 
осіб, пов’язаних з визвольною боротьбою на теренах 
Дрогобиччини. 1939–1950 (за архівними документами). 
Зібрано інформацію про осіб та події, пов’язані з визвольною бо-
ротьбою на території Дрогобицької обл. у 1939–50-х рр. на осно-
ві документів ДАЛО та інших архівів, а також тематичних видань, 
публікацій і машинописів. Торонто – Львів, 2005, 1312 с.
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7. Володимир Ковальчук. Діяльність ОУН(б) та запіл-
ля УПА на Волині та південному Поліссі (1941–1944 рр.). 
Досліджено інформативний потенціал джерел з історії діяльнос-
ті підпілля, формування первісної джерельної бази, особливос-
ті фондоутворення, діловодство, класифікацію джерел та осо-
бливості діяльності референтур ОУН(б) і запілля УПА. Торонто – 
Львів, 2006, 512 с.

8. Онишко Леся. «Нам сонце всміхалось крізь ржавії ґра-
ти». Катерина Зарицька в українському національно-ви-
звольному русі. На основі документів, спогадів учасників подій 
досліджено етапи становлення світогляду К. Зарицької, її участь 
в формуванні УЧХ; діяльність в референтурі пропаґанди ОУН та 
налагодження зв’язків ГК УПА Р. Шухевича; показано її життєвий 
шлях в тюрмах і таборах СССР, а потім на волі. Торонто – Львів, 
2007, 928 с.

9. Коханська Галина. З Україною у серці. Спомини. Авторка 
детально розповідає про тогочасну дійсність, яку їй довелося пе-
режити, про свій вступ в ряди ОУН, проходження вишколів,  діяль-
ність в Колківській республіці УПА у відділі розвідки, ув’язнення в 
комуністичних таборах. Торонто – Львів, 2008, 400 с.

10. Олександр Іщук, Ігор Марчук, проф. Дарія Даревич 
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33. Володимир Чорна-“Маєвий”. Спогади повстанця з 
Любачівщини. Автор розповідає про своє перебування в СКВ, 
а відтак у вд. “Месники-1” і “Месники-3”, які діяли на теренах 
Любачівщини. Торонто–Львів, 2016, 128 с.

34. ОУН на СУЗ в 1943–1945 рр. / Упорядник Сергій 
Волянюк. У книжці опубліковано працю невідомого автора, 
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яка була підготовлена в підпіллі у 1946 р. Вона є цінним джере-
лом для вивчення діяльності ОУН і УПА. Торонто–Львів, 2017, 
128 с.

Готуються до друку:
– Книга про життя і діяльність генерала-політвиховника УПА, 

члена Бюро Проводу ОУН, відповідального редактора часопису 
“Ідея і чин” Дмитра Маївського-“Косара”;

– Книга присвячена поручнику УПА, сотенному вд. У-2 
Перемиського куреня 26 ТВ “Лемко” УПА-Захід Михайлові Дуді-
“Громенкові”.



“ЛІТОПИС УПА” В МЕРЕЖІ INTERNET

Заходами Адміністрації видавництва “Літопис УПА” детальну 
інформацію українською та англійською мовами про видання та 
споріднені матеріали можна знайти в мережі Іnternet за адресою:

httр://www.litopysupa.com

Ця інформація складається з чотирьох груп.
1. Вступ до серій (Introduction to the Series), який дає загальні 

інформації про “Літопис УПА” та цілі видавництва.
2. Інформації про замовлення (Оrdering information), які дають 

короткі інформації про кожний том серій та як їх замовляти.
3. Книги “Літопис УПА” (Litopys UPA volumes), де про кожний 

том подано не тільки повну бібліографічну інформацію (титуль-
на сторінка, дата і місце публікації, число ІSBN, ціна та редак-
тор книги), але також повний текст вступної статті та резюме 
матеріaлів тому. Текст ілюстрований знимками, які знаходяться 
в книзі.

4. Споріднені матеріяли (Related Materials). У цій групі пода-
ні публікації інших видавництв, що відносяться до теми УПА та 
Збройного підпілля в Україні.

Аналогічну інформацію англійською мовою 
можна знайти також на web сторінці за адресою:

httр://www.іnfoukes.com/commercial/litopysupa/index.html

Про подальші інформації можна звертатися на адресу

Адміністрації:
— Христина Котляр — christina.k@mac.com

або Редакції:
— Микола Посівнич — posiv@yahoo.com

Адміністрація в Україні — lviv@litopysupa.com

Будемо вдячні за відгуки читачів на наше видання.
Пишіть на подані адреси або також на

www.litopysupa.com
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